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.. ···~ OE1'ERAL REYROLDS 1 -~• Ccaai111on 11 1n ••••ion• 

The. P~oaec~tion MY proceed~ 
..,. 

ll&JOR DIR I . · $11' t all ' the •••b•t ot t.he Coai111cn 
~ ' -

__ ar• pre1ent, the A~cuatid and Defense COUDlel • pn1ent-. 

I
J 

-We Will proc~d• '.-
. . 

CAPTAD CAL'DR: · •. Paul Benne1en. . . 
. . 

. · ·PAUL BDD8D 

·cal,+ed ·a1 a witness on blhalt ot the Pro1ecution, beinc ti!'at . 

4U17 ·1worn, was exaaSne'1. and testified as tolla1r11 

DIRBCT BXAIIIIATIOR 

Q (By Captain Calyer' Will you state ~r naae, plea,,, 

A PaUl Hennesen. 

Q How old are you, Mr. Benneaen? ----------·-... ._,,.------~............_.,_ _..._,._,.___-----A-- 42 year s. 

Q What is. your nat1onalit1'? 

A American. 

Q Where do you live? 

A 21 Sierra Madre, Quezon City. 

Q Were you confined in Los Banos Intermaent Camp? , 

A Yes, 'Sir. 

Q F_rom what date until what date? 

A . From llny 14, 1943 to February 23, 1945'. 

Q During the period beginning in October, 1944 will 

-you te-1-1 the Commission what- food you reoe1ved.7 - -- - . . - - . 

A --Pro~-Ucto ,er , . o 'ln Oc' o er, -r<JU-we ~e~e ved or 

-we-Pe-s-upposed to rece!Q 22~ .. grams or rice o~ corn. 

Q ~ Per day'1-

A Per day, per person., . 
• • ... • if 

, 
·-- -------- --.--a.---.~~- -~:- - ·-:-·-...------
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· Q~ What did you receiw? 

~ Well, our committee believed that we did receive tha . . . 

.. tirat ration, but after we weighed it out we found that the 

six days' ration only lasted tour -days. When we ~eceiTed · 

· t~ second ration we weighed the sacks and found out a de• -~ ticiency of trom 20 to 40 pounds per sa_ck. OUr committee 

complained to the Japane,e authorities and the co11111andant 

said he would oheck up by the next ration and reimburse U.1 

!'or the deficiency. But he never did. 

Q Who was the commandant ot that camp? 

A Lt. Col. Iwanaka. 

Q Do you know the names of any other Japanese who were 

in control there? 

ft Sgt. Major Konich1. 

Q In November, 1944 was the ration cut? 

A In November the ration was cut from 22S grams to 1?5 

grams. 

Q. And subsequently was it again cut? 

A We received 1?5 grams until about the early part of 

January and then for several days we didn't get anything 

and then again we had one or two meals just like the 

Japanese felt what they were going to give us. 

Q What tood were you receiving in February, 1945? 

A We received in February 145 -- We received Jbout 

food to average not more than 125 grams a day. 

Q What was the last date that you received any food 

-1'rom the _Jap.a_nese? _ 

A ~ \,st pa~atable food we received on the 15th of 
'· 

Februarr ·M\d, on the 16th.,.et February w~ received a can of 

! 1_9_30 
... 
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. ·supposedly ;oo grams of palay. 

Q What is that? 

' · . A It 1$ what you reed the chickens: unhulled rice • 

Q How lohg was . that supposed to last? 

A niat was sbpposed to last us for four days or other-

wise_until February 20th, but when the ~0th came . the -,apa­

nese made a statement that they did not have any additional · 

food, and on the evening of the 22nd, on George Washington's 

Birthday, 17 men were sent out to get 30 or 40 sacks of 

additional ~alay, which was never distributed to us -- to 

the internees. 

Q When were you liberated? 

A Februo.ry 23rd. 

Q During this period from October 144 until February 

145 how many people were 1ntemed in that camp? 

A Well, the last roll call we had was 2,243. 

Q When was that? 

A That was in January -- in February. 

Q Did you have a garden at that camp? 

A We had a garden in Los Banos. \''e started our own 

garden as sqon as we came there and altogether we had about 

ten acres, and in, I think, September or October the Japa­

nese decided ·that they needed half the camp for milttary· 

purposes, and half of this· camp included about six acres 

of our garden which w-as just ripe .for harvesting. We 

never got the harvest of the garden. 

Q And was that thereafter placed out of bounds to the 

internees? ' -

A Yes, sir. A sawale fence was _put around there. 

1931 
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Q Did you have any other source ot tood? 

A Well, sir, we had. In, I belieYe it was, June or July 

we bought from ~teen money., or, I should say• trom canteen 
, 

surplus m~y, one ·hundred small pigs on the strength of the 

Japanese promise that they would give us food tor-those 

pigs. Well, -sir, I was construction man at the camp and 

constructed the pigpens and the housing tor the people to 

watch the pigs. And 32 ot those pigs died and later it was 

so bad that we couldn't have any more food, the committee 

decided to kill the pigs as intelligently and as economi­

cally as possible as we could. 

Q As to those 32 that you said died, do you know why 

they died? 

A Well, I guess they died of starvation. We didn't 

have any food. 

Q Did there come a time when you had occasion to weigh 

the pigs thet you still had? 

A Carl Warner, who was in charge· or the pigpen, and 

Ralph Custo, who was a civilian employee of Nichols Field, 

and myself -- we weighed twenty pigs one week during 

November, I think, and the following week we weighed 

those pigs again and they lost an average of 400 pounds in 

about one week. 

Q What did you do with those that were let ? 

A We killed them, I think three -or four per week, 

and the heaviest we had left was 21 kilos. 

Q About how much meat did they provide for the people 
-· 

interned in the ca~p? 

A Well~ sir, if you muitiply 21 x 3 or -4 you got about 
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a; kilos ' for 2,200 people. 

Q Was that the only meat that you had? 

A Yes, sir. 

Q Will you tell the Commission· about the bousing con-

ditions there? 

A The barracks wer~ built by Filipino laborers. Thi 

stumps were 4 x 2 and the whole thing was 2 x 6. our com­

mittee, or, I should say, our chairman, Mr. Calhoun,of our 

committee, complained of the insecurity or the barracks. 

But the Japs lmew. They told him that they lmew thn t the 

barr·acks were sufficient and strong enough to hold us, 
/ 

al-

though on August 26, 1943 we had a small typhoon and seven 

of the barracks collapsed. 

Q How many people were quartered in each of these 

buildings? 

A An average of about between 102 and 108. 

Q What sanitary facilities were provided? 

A According to the Japanese contractor, he told our 

committee that it was out of his power to build sanitary 

toilets. The only thing we had in the barracks when we 

moved into the barracks was one tap for a hundred people, 

and we had those, as we call, Philippine "midden sheds", 

with buckets underneath. 

our committee refused to move in under sucli con­

ditions and the Japanese commandant told us "All right. 

You build your own toilets", which we did. · 

Q Getting beck to the food situation for a manent, 

was there a time when the Japanese attempted to sell 

~hings to the internees? 
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. 
A Yes, sir. 

Q Will you tell about that, please? 

A They started late in December around Christlaas time. 

T~ Japanese ~-:-

Q or what year? .. 
A 1944. The Japanese soldiers came around to the 

barracks bartering tor wrist watches, diamond bracelets, 

pearls; anything they could get a hold ot. 

Q Am what did they ofter in return for those articles? 

A Rice, mongo beans, and sugar. It I may be so bold, 

this wristwatch here (indicating), Lieutenant Ito ot the 

camp offered me five kilos of sugor and five kilos of mongo 

beans _tor it. 

Q Had there been any statement by the Japanese about 

that time with reference to the food supplies available in 

the vicinity? 

A There had. Yes, sir. 

Q What did they say? 

A According to the bulletin which was given us by our 

committee, it read "The v,orld is short on, food. The 

runerican Army is starving in the Pacific. The British and 

the English are starving in Australia. Even the Japanese 

Imperial Army hasn •t got enough food". 

Q And yet about the same time they were offering to 

sell food'? 

A Yes, sir. We paid -- I remember my wite was 

sick am I paid 36 Filipino pesos, 18 dollars, tor one 

cocoanut. 

Q Did you ever see a man at the- Los Banos camp by 
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the name or General Ko? 

A Yes, sir. 

Q When'? 
~. 

A Me was there twice: once late in 144 and once early 

in January, 194;'. 

Q -What happened when he was there? ..... 
A We were advised by _the coqanandant that General Ko . 

would insp~ t t~ ~amp, and ~r - committee. prepared a com­

plaint about the inadequacy or food, sanitation and general 

living conditions. And I saw our committee personally 

lined up in front of the commandant's office, and when General 

.Ko came out with two trucks of, I would call them, "pro• · 

tectors" he re,fused oven to say "Hellol" to our committee . 

Everything was going to ·the Japanese. · 

Later I asked Calhou,, our chairman, -- I asked 

"How did you make out?" He said "We never had a chance to 

talk to Ko" -- to General Ko. 

Q Was there any change in the camp conditions after 

that? 

A The food got consistently worse, or less, I ·should 

say. 

Q Do you remember an incident that occurred in the 

camp on the 20th of January, 1945? 

A Yes, sir; I do. 

Q Will you tell the Commission about ;that incident? 

A I was ~n front of the hospital -- the -camp hospital --

which is facing the main road and I saw a commotion going 

on in the north end of the camp. My wife was at. the time 

-working at the north end of -tne camp in the garden~ I got-
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· k1nd · ot worried and I ran over there, '!hen all or a sudden 

I saw Jftpanese coming down the ·r1eld, Two of them .had 
. ~ •' 

-i wooden -guns which they us.ed tor exercising. · Then they 

called the guard and they blocked the road, so I could 

not get to· my wite. 8Ut I ran around the back or the 

_. hospital .and looked right into the gulley, a_nd I saw ·one -. 

ot the internees sliding down the gulley racing the camp. 

When I just looked at them a shot was tired and a man tell 

~ace down into the gulley. 

Q "'ho was that l'IIBD? 

A · Howard Held. 

Q Was he also known as "Pat" Held'> 
,. 

A Yes, sir. We knew him as II Pat" Held. 

Q All right. \Uill you tell what happened after that? 

A After the body was laying still, the Japanese opened 

tire from the gymnasium, which is facing the gulley, and 

fired five more shots at "Pat" Held. 1'.fter this Konich1, 

the Sgt. Major, and some of the Japanese went down there 

and Konichi came back and told our chairman, Mr. Heichert, 

and Father Mccarthy, a Catholic priest, and two more in­

ternees t ·o get ~ stretcher and get "Pat" Held into the 

camp. 

They went out, got 11 Pat 11 Held, brought him to the 

hosp1~1, and I was just coming back from the back of the 

hospital and I saw the race or "Pat" Held. The blanket 

had slipped a little off and I could see his - race and his 

beard. 

Q There is no question about the 1denttty~t that 

,, 
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A No, sir. 

Q Which way was lie proceeding at the time of the shot? 
. , 

A . . When I saw him he was sliding down-the gulley and · 

the only way you can slide do,m this gulley is facing the 

camp. 

Q· Do rou mean to say that he was copi1ng back to the -
camp? 

} 

A He tried to cane back into the camp. Yes, air. 

Q Do yru know the purpose for which he had been out? 

A Well, after ho was found there was a native bag was 

found with sane greens in it and two coconnuts. The man 

was apparently out there to get some food sanevlheres. 

Q Had that beon a common practice? 

A No, it had not. But, you see, when the Japa went 

away on January 6th, or, I should say, the night ot January 

6th, they turned the camp over to our committee and we felt 

that we are no longer responsible to the Japanese. 

Q When the Japanese left on this occasion or which you 

speak, was there any tood left in the camp? 

A Yes, sir. 

Q What became of it? 

A Well, our committee told us "Since the Japanese have 

abandoned camp we feel that it is our right and privilege 

to take that food, what is left by the Japanese in their 

bod~ga. 

Q And was some of it taken by the intemees? 

A That I do not know, sir. It was all taken. It was 

turned over- to the kitchen. 

Q · Do you know whether there was any or 1~ still there 

• 
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when the Japanese returned? 

A There was some pigs left, but not all of th_~m. When 

the Japanese returned on February 13th they started --

Q Just a 111.nute_, please~ Is th.et anuary or 'February? 

A February 13th. ..l. 
Q When they came back? 

A January 13th, I should say. January 13th. · 

' Q Yes. What happened then? 

A They came back about 2:00 o'clock in the morning 

and the first thing they did, go in the kitchen and lock 

the bodega. Then they proceeded systematically the fol­

lowing day and the days after to keep on searching tor 

lost property. They insisted that we were responsible 

tor property left by them, although, it was all abandoned 

and it was j~t one big mess laying there. I admit that 

some internees took some stuff, but since they had abandoned 

it they might as well have taken it. 

Q i\11 right. i\fter the Japanese returned was there 

an occasion when they demanded that food be returned to the 

bodega? 

A Yes, sir; there was. 

Q Will you explain thatr, 

A our committee felt that we should have some additional 

food and they started to distribute five kilos of rice per 

person to each internee. Konichi got hold of this infor­

mation and insisted that all the rice taken from the Jape-

--ne-s·e-- bedega -be- returnen.. _ ,,__Alld he made Fr~nk_ Be~!tt, our 

kitchen director, personally responsible and threatened to 

shoot him if the rice was not returned -the same day. We 
.. 
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of course retumed all the rice that day. 

Q Mr. Hennesen, do you also recall an ineident that. . 
. . 

happened on. the 28th of January, 194;? 

A Yes, --sirf I .do. 

Q · Will you explain that incident? 

A It was about 7:00 o'clock in the morning on February 

tw~ntieth -- January, 28th. I was just rea~ to start my 

fire, and looking up the road I saw two Japanese soldiers 

standing in Barracks 12. I thought it was kind or funny, 

with guns pointed. And just when I was looking one soldier 

fired a shot and I saw a man,who was too far distant, falling 

down between the two fences. We had f ences there -- barbed 

wire fences · about eight feet apart. 

Q Do you know who that man was? 

· A The mn was George Lewis. 

Q What happened to him? 

A I tried to get over the main road to see what really 

happened, but the Japanese blocked the main road. So I 

ran away around their ovm barracks in the back and I saw 

two soldiers dragging George Lewis to the inside fence of 

the camp and placing him on a board about eight feet 

12 x 8 feet, 1 x 8 feet. Then they called two more Japa-

nese from the guard house ·and they dragged George Lewis to 

the guard house on the southeast corner of the camp. 

Q Just a minute, _please. Do you kn~ where he was 

shot that first time? 

A He was shpt in the shoulder. 

Q And as he.was carrie-a-rrom the spot where he was 

shot to this place near the gua~dhouse did you see him? 
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A Yes, sir; I 414. 
I • -:-

Q Do you know whether he was alive? 

A He must have been alive because be tried to raise his .. 

~igh~ .arm. and tried to 
. 

put it over his abdc:,111n. 

Q You ·saw. that.? -
A Yes, sir; I did~ 

Q What happened after he was taken to the guardhouse? · 

A Our comittee started immediet.ely a protest ot such 

·brutal shooting and tried to get medical and church aid to 

the man. The commandant refused both ot them. And later 

···· .f)n I read the statement later on that, No 1118tter how lightly 

the man had been wounded, he would have to kill him anyhow 

since he had "orders to do so from the Ifflperial headquarters 

or Manila 11 • 

~ Where did you reed that statement? 

A On the bulletin board in Barracks 15. 
Q Did you see any Japanese in the vic~nity ot Lewis at 

the time he was lying near the guardhouse? 

A There were seven Japanese soldiers right in front or 

Lewis, 

Q And who else? 

A Later on, after our committee argued with them, 

Konichi and the commandant came also over there. 

Q What happened at that time? 

A Konichi was talking to the commandant in Japanese, 

· · which I could not understand, and then he called Japanese 

soldiers to attention, lined them up -- seven or them ------· ----:-- . - - -- - - . 
and then he pulled out h~s own pistol. I remember the 

pistol very ·well. It was a pearl-hand~ed white pistol. 
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.He gave it to one ot the soldiers, the second from the right. 

-He stepped forward, put the ~1stol right against Lewis' head 

and p~led th~ ·trigger. 

Q . Was ·Lewis alive at the time that shot was fired? 

A Yes, sir. 

Q Wl?,ore wore you staming? 

A I sneaked out through the. church, which· is the last 

barrack in the camp, and we could see from the church window 

over the fence into the guardhouse. 

Q Did you actually see what happened at toot time? 

A Yes, sir;_. I did. 

Q What happened to Lewis? 

A · We buried him the following morning. 

Q Going back to the incident with relation to "Pat" 

Heid, were you present when he was buried? 

A Yes, sir. 

Q When was that? 

A That was on January 21st. 

Q The day following the shooting? 

A That's right. 

CAPTAIN CAL'YER: You may examine• 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Now, can you tell us the ration 

of food that you had in September 1944? 

A' We had about 250 grams of rice or corn and greens 

included. 

Q And was that the actual amount . that you received in 

September 1944? 

A Yes, sir. 
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.Q Now, I .think you told us. about November but not about 

·October• What was the ration in October, 1944? 

A They .started to cut down the rations in October . of 

'44. 
·. Q Well,_what was the ration? 

A Well, sometimes we had 200 grams, sometimes we had 

190 grams·. It was never ·a definite amo'1?lt. ·The best 

thing I can explain it was that we had a small billet can 

that are supposed to have 100 grams· of rice which we had 

twice a day. 

Q This palay that you told us about, that is unpolished 

rice? 

A · ~o, sir. It is unhulled rice. 

Q Unhulled rice? 

A That's r 1ght • 

Q And that is a food that is used here in the Philippine 

Islands considerably? 

A Yes, sir -- but not for human. consumption. 

·Q You mean human beings in the Philippine Islands do 

not eat palay? 

A No, sir. They co~dn't. 

Q You are sure of that? 

A Yes, sir. 

Q, All right. Now, relative to these pigs about which 

you told -­ Incidentally, Mr. Hennesen, are you a veter-

inary'? 

A No, sir; I am not. 
-

Q And are you a physician? 

A No, sir. I am a mechanical engineer. 
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· Q You are a mechanical engineer. So that when you 

told us that (and I am now quoting) "I guess the pigs died 

of starvation", . tbat "guess*' is not based on any scientific 

personal kn_owledge that you have? 

A Well, since I was the one feeding the pigs _I know · 

we · dian..rt have any chow for ·them. 

Q -You didn't nave any what? 

A We didn't have any food for them. 
/\· 

Q You fed the pigs? 

A Yes, sir. 

• Q What did you feed them? 

A Well, w:hen we got the pigs we fed them the leftovers 

of corn arxi rice and some potato peelings and greens; what­

ever we could get. 

Q Yes? 

A And at one time we thought the Japanese were sincere 

in helping us feeding those pigs. 

Q No. The question was, What did you feed the pigs? 

Now, you have told us some of the things. Was there any­

thing else you fed the pigs? 

A Well, we fed them potato peelings, camotc food, 
-

concong, leftovers from the kitchen. That is about all. 

Q So that they were fed on leftovers from the kitchen? 

A That's right. 

· Q And if there were no leftovers from the kitchen I 

suppose there would be nothing left to feed the pigs? 

A No, sir. 

-- --- Q All right. Did you get money from the camp autho• . 

rities? 
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Yes, sir; we did• 

.,. Q Hc;>w much ·money did you get from the camp authorities? 

A. We got 5'0 P._eso·s or ''Mickey Mouse" money a month. 

Q 50 per month; 

A Yes,- sir • 

. Q And that was all throug_h the internment? 

A No, sir. That started in -- That started in . 

July or June 1944. 

Q And continued until the end? 

A And ~ontinued until December. 

Q December of 144? 

A Tha t•s right. 

Q Now, I think you told about moving into the barracks 

and building your own 0-ilets. When was tho.t done? 

A In 1943. 

Q That was considerably before the period covered by 

this case? 

A Yes, sir. 

Q Now, when General Ko came to the c~.mp, which you 

described, -- Do you know General Ko1 

A Yes, sir; I do. 

Q I think you said tnat a Mr. C~lppun told you that 

he never had a chance to talk to General Ko. 

A That's right. 

Q Do you know whether he gave the complaint that was 

prepared to anyone else? 

A Pardon,Tsir? 

Q Do you 7mew whether or not he gave the complain~ 

that was prepared by the Committee to anyone other than 

....-
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General Ko? 

A No, sir; _I do not. 
~-

q You didn't ask. him about that1 

A No, sir. 

Q Now, _this case or Held, you said that Held was fired- .... 
at while -he was "sliding ~own the gulley". 

A That's right. 

Q Was that gulley outside ot the camp enclosure? 

A It was _outside of the camp enclosure, sir. 

Q And, as I understand it, you had two sets of fences 

arouncl" ·this camp? 

A That's right. 

Q And this gulley was outside both of them?. 

A That's right. 

Q And he had with him a bag with sone food in it; is 

that correct? 

A That's right. I 

Q Prior to the 7th of January had anyone gone out of 

that enclosure without permission of the Japanese? 

A To the best of my knowledge, I don't think so, sir. 

Q And the Japanese came back to the camp on about the 

14th of January? 

A 13th of January. 

Q 
/

17th of January? 

A 13th of January. 

Q 13th of January? 

A That's right. 

' Q This happened on what day? The 20th of January? 

A That's right. 
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Q· Now, when the Japanese left on the 7th ot January 

they l .eft some to¢ in the . bodega? 

f ·Tha.t 1_s right. 

Q When the Japs returned there was still some. rood 

left in ·- the bodega; is that riaht? 

A .;r should say 'that there was s.ane livestock l eft, 

sir. 

Q Pigs? 

A Pigs. That's all. Belonging to the Japanese . 

Q Pigs belonging to the Japanese? 

A That's right. 

Q Any other food at all l eft .? 

A Not that I know of, sir. 

Q But_ the various internees had rice thnt had been 

taken from the bodega? 

A Pardon? 

Q The various internees personally hnd rice that had 

been taken from the bodega; is that right? 

A Yes, sir. 

Q And that was the rice given back when the Japanese 

demanded it? 

A That's right. 

Q So that when the Japs came back after the 13th of 

January there were still left pigs in the bodega and the 

rice in the hands of the internees; is that correct? 

A 

Q 

No, sir; not after the Japs came back. 
\__/"'-,-

But before they had returned on the 13th of January'? 

A That's right. 

Q o. K. On the 28th of January, this matter ot George 
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Lewis: Where was he when you first saw him shot by one 

·soldier? . . 

A He was between the two wire fences, sir. 

Q In other words; he was outside or the first fence 

but had not yet gotten outside of the second? 

A That's right •.. 
.. 

Q Do you know what he was doing? 

A ·No, sir; I do not. May I correct this guestio~, 

sir. There was a renoe, they called, of "camino" weeds. 

It was all grown along the fence. And our Professor 

Kearns, who is the professor at the university there, 

he told us that these weeds are edible , and I myself 

sneaked on to the · fence -- never through tho fence --

and got some of thesa weeds, . Now, I don I t know who-

ther Lewis had the. same intention. 

Q You were able to get the weeds without going outside 

the fence? 

A At the time, yes. But later on every internee wanted 

some of them nnd we had to reach quite into the fence to get 

some of them. 

Q Was it the habit of the internees to get outside of 

the inside fence? 

A No, ~ir. 

Q I think you said you saw some sort of an order on a 

bulletin bollr4. 

A Yes, sir. 

Q When did you see that order~ 
' A After Lewis was executed. 

Q What day? 
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A I think 1-t was the day after. 

Q The 29th of Januar~ 

A. .The 29th of Januaey. 

Q A~d w;11 you tell, us as hear as you can recollect · 
. . . i 

e~actly what . that ._ ordel" said? 
. . 

A As near as 1 ·can recollect it says in the first para-

graph the complaint -- It stated in the first paragraph 

the complaint of our committee to the Japanese. In tact, 

they called this a "brutal and savage murder which should 

never have been dme in any civilized country". Later· on 

we got the answer from the commandant in which he says that 

it was out of his power to save George Lewis. 

Q Let's get this straight now. Is this on the order 
• 

that you saw posted? 

.A Yes, sir. 

Q Am this is all in the first paragraph? 

A No, sir. I said the first paragraph was our complaint 

to the commandant. 

Q _All . right. Now, what is the second paragraph? 

~ I wouldn't so.y for sure that it was the second or 

third paragraph, but the answer of the commandant I read 

definitely ruli it said, amongst other~, that it was out of 

his power to save George Lewis since he had "orders from 

the Imperial headquarters of Manila" to kill anyone attemp-

.. ting or escaping from the camp. 

Q "To kill anyone attempting to escape from the camp"; 

is that right? 

A Yes,. sir. 

Q · As near as you can recollect, that was the language 
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used? 

A ·Yes, sir.· 

Q ·And you are sure that the order said that the orders 

came from "the Imperial headquarters 1n Manila"' 
-

· A Def'initely, sir. 

Q Did ft say the "prison headquarters in Manila"? 

A No, sir. 

Q Or the "commissary headquarters in Manila"?' 

A- No, sir. 

Q And you are sure it said the "Imperial headquarters 

in Manila"? 

A That's right. 

Q And you are as sure of that as you are of everything 

you haye told us about this order? 

A That• s right. 

Q And is 1 t fair to say that this paper that you have 

called an "order" was n statement from the commamant of 

the Los ·Banos camp? 

A It was a stateioont from the commandant of the Los 

Banos camp put out by our committee. 

Q Put out by your committee? 

A That's right. 

Q In other words, the thing was written by your com-

mittee? 

A That's right. 

Q Who signed it? 

A Our chairman, Mr. Reichert. 

Q Mr. who? 

A Hei~hert; H-e-1-c-h-e-r-t. 
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Q It wasn't sighed by anybody connected. with the Los" . . 

IBanos camp? 

A I don't recall, sir. 

CAPTAIN REEL: That's all • 

. REDIRECT EXAMINATION 

Q a.l.yer) Mr.• ' (By Captain c· Hennesen, wit~. relation to 

George Lewis, do you kr¥>w which way he was proceeding at . 

the time he was shot? 

A He was shot through his chest, which means he had to 

face the Japanese inside the camp. He was trying to come 

into the camp. Otherwise he would have been shot through 

the back. 

Q Do you know whether at any time immediately before 

or following that shooting George Lewis was given a trial? 

A I do not know, sir. The only thing I saw was that 

George Lewis was laying from the time he was dragged to 

the guardhouse -- he was laying on the ben~h of the 

guardhouse until ho was killed. 

Q Ho lay there all that time? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN CALYER: Any other que.stions? 

CAPTAIN REEL: Yes. 

RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) You weren't with him all the time 

between the time he was shot first and the time he was killed, 
.. 

were you? 

A I was not with him but I was within seeing distance 

of him, sir. 

Q Were you watching him all that time? 
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A. Yes ·, sir. 

· Q How much time elapsed? 

A About three-quarters ot an···hour, sir. 

Q You watched every minu~e of that time? 

A Yes, s~r. We couldn't get out ·because the Japanese 

were patroling the road. 
-

Q You ·don't lmow whether he had a trial or ·not? 

A No, sir. 

Q When you say he was coming back to the camp you 

base that entirely on the fact that he wns shot through 

the chest? 

A He was facing the camp, sir. 

Q Didn't you tell us before on your first examination 

that you didn't see whero he was going when he was shot? 

A I said in my ex~mination that he was between the two 

fences. 

Q Did you see him walking back towards tho camp when 

he was shot? 

A There was only eight feet between us. When the 

shot was fired he was coming to the second or inside fence. 

Q And you base that on . the fact that he was shot through · 

tho chest"? 

A That's all. Yes. 

CJ\PTAIN REFL: That's all. 

CAPTAIN PACE: Thank you, Mr. Hennesen. That's all. 

('Fitness excused) 
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CAPTAIN CALYER: We will call Mr• DeWitt. 

CLYDE A. DEWITT 

cal led as a witn~ss on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q· 

please? 

·.(By Captain CalyeJ-) Will you state your name, 
" 

A Clyde A. DeWitt. 

Q How _old are you, Mr. DeWitt? 

A 66 years. 

Q What is your nationality? 

A Americ~. 
.. 

Q What is your occupation? 

A I am a lawyer. 

Q . Where do you reside, Mr. DeWitt? 

A Manila. 

Q Were you confined in the Los Banos internment camp? 
' 

A Yes, sir. 

Q During what period? 

A' From the 14th of October, 1944, until the 23rd of 

February, 1945. 

Q During a part of that period were you a member of 

the camp committee? 

A Yes, sir. 

Q During what period were you a member of that com-

mittee? 

A I don't remember the .date; from January, however, 

until the liberation of the camp. From sometime in 

January until the liberation of the camp. 
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Q· · Do you rec~ll the time_in January of ·1945, when . 

.the Japanese left the camp? 

A Yes, sir. · 
" 

Q Do you.know whether any tood was left in the camp 

at that time? 

A Yes, sir. 

Q Was there anything said by the. Japanese to the camp 

committee with reference to that rood? 

A I do not lmow. 

Q Was there a meeting between the Japanese and cer-

tain members ot the cormnittee prior to the Japanese 

leaving? 

A So I understand. 

CAPTAIN REEL: Pardon me, sir, -but ror the purpose 

of clarifying this could we have the Prosecution establish 

whether the witness was on the camp committee on the ?th 

of January'l 

GENERAL REYNOIDS: Very well. 

Q (By Captain Calyer) Were you a member of the 

committee at that ~ime, sir? 

A lt seems to me that I was; I am not sure. 

Q Whether you were a member of the committee or not, 

a.s I understand it, you we're not present at the meeting? 

A That is right. 

Q Did you receive a report of the meeting? 

A I don't remember if we did or not. 

Q Well, do you have any information as .to what 

occurred as a result of . that meeting? 

A Well, I always understood that when the Japanese 
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· . lett they left tor good and that abandonment or the camp 

was a ~sty abandorunent, and as a result everything 

they- · le'tt behind was sejzed and distributed, and part ot 

it was: distributed, . I .know -that. I know that ~ring 

·. that ·Week of :fretrc!OID Wt> got, each Of US t five kilos Of 

rice. 

Q Was there still rice left at the time th& japcn••o 

returned "'? 

A I don't know. 

Q Was there any rice distributed by the committee 

after thit Japanese returned? 

A A diatribution was begun. It v,as passed around 

among the barracks and I believe actual distribution in 

some or ~he barracks among the jnternees of the barracks 

had begun. We received word that Konichi had ordered 

the return of the rice, or that rice, and had threatened 

that Frank Bennett would be shot unless the rice was re­

turned. 

Q Who was Frank Bennett? 

A Frank Bennett was in charge of the kitchen, I think, 

the kitchen or the ration distribution. 

Q Was that rice returned? 

A Yes, sir, that rice of that second distribution was 

returned. We had kept, we kept the other rice; in fact, 

we ate pert or it. 

Q Mow, Mr. DeWitt, were you~ member of the camp 

committee on the 28th of January, 1945? 

A Yes, sir; I was. 

Q What was your official position on the committee 
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at· .that time? 

A Let's see. I was a work assignment member or the 

committee. 

Were yQu also the secre~ary to the comittee? 

I don't think so. I think George Orey was the 

secretary of the committee. 

, Q Do yo_u recall an incident that ·. happened on the 28th 

· of January, 1945? 

A The shooting ot George Lewis, the murder ot George 

Lewis. 

Q Did you see thnt? 

A No, sir • . 

Q Hov did you know or the shooting of George Lewis 

on that day'? 

A Well, I was in my shack between borrncks 24 and 23 

on the hillside having my breekfast when I heard the shot, 

and shortly thereafter ~-fr. ·wn'~ty, vtho was vice-chnirman 

of the committee , cnme by and r eported that George Lewis 

had been wounded. He had been refus ed medical attention, 

that they had been arguing with the col'IJJOOndant to let it 

go at that, but th.~t the commandant said that he was 

seriously wounded, but even if he died he would hove to 

be shot ngain. Thot is what 1-ir. Watty said to me. 

Q Was there a meeting of the camp committee there-

after? 

A There was that morning. 

Q You say there was a meeting? 

A Yes, that was after he was killed. 

Q Well, betiOre the second shooting, was there a pro-
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test prepared? 

A No, th~re wasn 1-t time. 

Q J?uring the morn~ was there a protest prepared? 

A Yes·, · sir. 

Q Who prepared that protest? 

A - I did. 

CAPTAIN CALYER: We will ask to have this marked 

as Prosecution's Exhibit 30; for identification. 

(A document was marked 
Prosecution Exhibit No. 
305 for identification.) 

Q (By. Captain Calyer) I shou you a document marked for 

i4entific~tion Prosecution's Exhibit No. 305, and I uill 

ask you if you can identify that? 

A Yes, sir, this is the protest that I prepared, a 

copy of the protest \"lhich I prepared that day, a carbon 

copy of it. 

Q Calling your attention to the second page, do you 

recognize the signatures appearing thereon? 

A Yes, sir, I do. We all signed that together. 

Q. And are those signatures in the handwriting of the 

individuals whose names there appear? 

A They are. 

Q Is one of those signatures your signature? 

A Yes, sir. 

Q Do you know what was done with ' the original of 

that protest? 

A It was given to the commandant. 

Q Who was he? 

A Maj_or Iwanaka. 
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~ Was there ever any denial of the allegations con-

tained in that ..protest? 

A None whatever •. 

CAPTAIN CALYER: If the comm1:s·si~n please, I offer 

in evidence this letter of protest, ·this being th~ original, . 

which I request permission to withdraw and substitute -
therefor a certified copy. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission desires that this 

statement be read so we may all hear it at the same time. 

CAPTAIN CALYER: Would you care to rule on it atter 

it is · read? 

GENERAL REYNOLDS: Yes. 

CAPTAIN CALYER: "Los Banos Internment Camp, 

Administration Committee. 

January 28, 1945 

Major Y. Ivranaka, Commandant 
Los Banos Internment Camp 

Re: Death of George Ley,1s 

Sir: 

"This letter is addressed to you for th~ purpose of 

protesting the execution of George Lewis, which took place 

on your order at about 8:2, this morning. The facts are: 

"That about 6:;, a. m. Mr. Lewis was shot and wounded 

by a Japanese sentry, while passing ~nto the Camp under a 

sawa11 fence which marks the boundary of the Camp. Your 

sentry refused to permit him medical attention, and at 

8:25 a. m. you ordered him shot, and this was done notwith­

standing the earnest protests of this Committee. Your 

staff also refused to permit him to receive the last rites 

of the Catholic Church before the execution. 



"This- protest is predicated upon the follovring 

gr~ds: · 
"' 

_ 111. You, as Copn&mant ot this Camp, have no power 
. . 

to order the 1mposit1ori ot the death penalty .upon~ 
' I internee hereot, tor any offense whatever. 

~· . ' ... 
I ''We Call Y0\11' attentioh to !¼-rticle_S 60-6? Of the 

Geneva Convention of 1929~_ _ch, soon after the outbreak 
. . 

of the present war, your Government agreed, with the Govern-

ment ot · the United States, to follow in its treatment ot 

civilian internees. Under those Articles only a Court may 

order the death penalty. The procedur~ is presor~bed. In 

.such cases notification must be given to the protecting 

power of the institution of the case; the right of the 

prisoner to defend himself is safeguarded, as v1ell as his 

right to have counsel and to appeal; and these Articles 

expressly provide that no death penalty may be executed 

until three months after the protecting power is notified 

of the imposition thereof. You have disregarded all these 

provisions in ordering the ex cution of Mr. George Lmvis 

.tbis morning~ 

"2. From no point of view was Mr. Lewis. guilty of 

any offense involving the death penalty. At the worst, h.'e 

could only be considered as in the act of escaping when 

£irst -shot. The facts are to the contrary. He· was 
' actually returning to the Camp and hence was not an es-

caping prisoner. In any case, under Articles 47, 50, 51, 
and 52 of the ·aeneva Convention of 1929, an attempted 

- ' 

escape is only an offense against disciplin~, and th~ 

punishment therefor may not exceed thirty days• arrest • 
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To impose the death penalty for such a triv1a1 offense, 
. . 

as you did ·upon Mr. ·Lewis this morning, constitutes · a 

flagrant disregar4 of thes~ pr~visions of the Convention, 

by 
. 

whi~
. 

_your Government _. has agreed with _the µovernment ot. 
. -· .· . 

the United-_States to be bound 1n ~ealing with civilian · 

internees. 

"Thero can be lio doubt that the refusal to permit .. · 

. medical attention to be given Mr. Le\vis aftor he was first 

shot, the order for his execution with an hour and a half 

thereafter without any court action whatever (in complete 

disregard of the International law applicable to the 
. . 

situation) and the consummation of that order constitute 

a re·cord unla\"1fu.l; inhumane and shocking. 

"Respectfu.lly, 

"THE ADMINISTRATION COMMITTEE" 

Now, this document is signed by the follov1ing 

members --

GENERAL REYNOLDS: Those signatures may be omitted. 

Are there any comments by the Defense? 

CAPTAIN REEL: None, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted into 

evidence. 

CAPTAIN CALYER: May the original be withdra,m and 

a certified copy substituted? 

GENERAL REYNOLDS: The original may be withdrawn. 

(Prosecut"ion Exhibit No.-
305 for identification 
was received ln evidence.) 

Q (By Captain Calyer) Mr. de Witt, do you know 

whether on that same day another document was prepared 

19~9 



---

~Y the committee? 

A 
' 

Yes, sir. 
"": ~ .. I 

Q .And What was that document? · 

-~A· ..· A repQrt or the circumstances surrounding the murder 

·ot G~orge -,tew1.s·. 

· Q Did Y9U see the·document on that day? 

. A I did. It was made a part of the cominitte·e 's record. 

CAPTAIN CALYER: w111 ·you please mark this Prosecu­

tion's Exhibit NQ. 306 tor identification? 

(1-. document was marked 
Prosecution Exhibit No. 
306 for identification.) 

Q (Br Captain Cnlyer) I sh0\7 you a document marked 

for identification as Prosecution's Exhibit No. 306, and 

I trill ask you if you can identify it? 

A Yes, sir, this is n copy, a carbon copy ot the 

report that was submitted to the committee that morning 

after the murder. 

Q Calling your attention to tho third page of that 

document, do you. recognize the signature that appears on 
' 

the left side of ~he page? 

A Yes, sir, Mr. M. B. Heichert, the chairman of the 

committee. 

Q Is that his o,m signature? 

A Yes , -si-r-. 

CAPTh!N CALYER: If the Comm~ssion please, I offer 

this document into evidence and again request that the 

or1g1na1 be withdrawn and a certified copy submitted -
therefo.r. 

GENERAL REYNOLDS: The document may be read so we 

' 
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may al-1 hear 1 t ·. 

·CAPTAIN CALYER: "Los Banos Internment Camp, Jan­

uary 28, 1945'. -: 

"RECORD OF i\T~NTS IN .CONNECTION WI_m THE SHOOTING 

AND EXECUTION OF G~ORGE J. LOUIS. 

"At 6: 55' -a ·.m. tod:ar, January 28, 1945', George J. 

Louis, American~ age 27, while attempting to return. to 

the Camp near the Animal Husb~dry Building, was shot by 

a Japanese sentry, The sentry was one of a number of 

gur~ds who had been on e.n all-night watch of the Animal 

Husbandry Building, since it was apparently evident to 

the Japanese that a number of persons had left the Camp 

on the preced~ng night through the sawnli fence which 

bounds the Camp. At the . time oi the s hooting tne moon 

was still up, though shadows were cast over the a~ea ot 

the guards' patrol by the barracks building. It was not 

yet daylight. The guard on duty had heard a noise from 

the sawali fence some 15' feet from where he was standing. 

Uttering a short ejaculation, he raised his gun and fired 

immediately. 

"Mr. Gray, Secretary of ~e Committee, was a witness 

to the shooting but was ref'used permission to remain near 

the scene or to have the man removed to the Camp Hospital, 

.. though the movement of the victim indicated that he· was 

still alive. 

"Messrs. Heichert, Watty, and Downs were summoned to 

the Commandant's Office at about 7:10 a.m. and were told 

by the Commandant, with no hesitation in arriving at such 

a decision, that the victim must be executed on the spot,. . 
J, 
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si~ce his · condition appeared to be such that he could not 

be moved .from the spot without expiring. All internees, 

·including members ot the Committee; were ordered to their 
- . 

quarters. 

"Jlessrs. ·Reichert, Watty, Gray, Calhoun, end Ceci,l, 

with Kr. Down~, proceed~a to the Commandant's Ottice to 

protest the Commandant's order, call_ing attention to the 

tact that the action contemplated w~s contrary to Inter­

national Law and to all humane stundards, and that the 

Commandant would be helcl. pe:a."sonal:y T. esponsible. The 

Commandant at first refl~sed to sen any members or the Com­

mittee, b~t after numerous r€quests, finally appeared in 

his office • 

. "Mr. Heichert made the following request or the 

Commandant: •we would like to make this statement from 

the Committee. The committee protests the action ot the 

sentry in shocting this mn. If the man was trading at 

-the fence, he should not ~e executed, and if he was 

returning to the camp, he should not be executed. 

According to International law, h€: could only be shot it 

in the act of escapi~g. It is thought that you might 

not have made 3 ful.l investigation of the case and we 

feel that you should do so before any hasty step is taken.' 

The Commarnant replied thnt the matter was being inves-

tigated, and continued: 'However, as · to whether 

or not he was tr~ding, returning to the Camp or attemp­

ting to escape, it is evident from the position ot 

his body between the boundary fences that he has dis­

regarde:d my Qf~er that the boundary fences should not be 
,. 
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violated by internees. 

"There is no question about the facts in that 

respect. The original shooting was in accordance with 

my order· to shoot on sight any person violating the bound-
\· 

aries. Pr. Yoshimura .was at the scene; and there is no 

hope !o~ the ma.n's . recovery. The orders to the soldiers 

are to shoot until they kill. Since the man fell iDUned­

iately and made no soun:i it was . thought that he .was dead;
4

since it is evident that he was not dead but has died since, 

the originnl sentence of execution must be carried out. 

The Commandant a number of times repeated his allegation 

that the wound was fatal, that Dr~ Yoshimura had confirmed 

this supposition, and the Commandant asserted, supporting 

his words with motions, that the man had been shot in o. 

vital spot through the center of the chest. 

"Mr. Heichert stated that the Committee would submit 

a formal protest of the shooting, nnd asked for a recon­

sideration of the Commandant's decision to have the man 

executed. Mr. Heicher~ added that if' the Commandant per­

sisted in his decision to have this execution carried out, 

regardless of whether the man was alive or dead, the 

Committee and the Camp consider it an act contrar·y to 

mankind, to rules of war, and to all standards of humanity. 

Mr. Heichert added that the Committee also wished to 

pr~test the action of the guard in shooting without a 

challenge, especially in view of the fact thnt there are 

a nwnber of people in the Camp who are mentally unbalanced. 

~he Commandant replied that as a normal practice the 

guards .would challenge a person found near the boundaries, 
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but whete there is danger of escape the sentry 9an do 

nothing to shoot·. 

"The Commandant ·stated that the execution must be 

: ,on~-.thr~ghwith, a1though he state~ that the 'dead man' 
. J . 

would be remov~d to .a clump ~f bamboo outside the Camp 

grounds. Mr. Heichert asked if the Committee could have 

the _body, and if we should receive -the body at the scene ' 

of the second-shooting or if it would be taken to the 

Ho~pital. The Commandant stated that the body should 

be given to the Camp. 

"Meantime tho man ·had been placed on an improvised 

stretcher by members of the Japanese garrison. Although 

all persons were ordered away from the scene, internees 

from nearby .shanties nnd barracks. reported that the 

t1ounded man was still moving and it was evident that he 

was still aliv·e. He "\1as taken outside the Camp and at 

exnctly 8:25 a.m. a single shot was henrd. The Chairman 

was notified that he could pick up the body at the scene 

of the execution. The Chairman, '11th four stretcher 

bearers, found the body in a clump of bamboo, still on 

the improvised stretcher. The victim had been shot through 

the forehead, ~pparently as he lay on the stretcher. 

The body was placed on a hospital stretcher and taken 

to the Hospital. The statement of Dr. Nance, Camp 

Medical Director, the condition of the body 

is as follows: 
I .

"'I have examined the body of George J. Louis who 

was sho~ this morning by the Japanese. The body was 

picked up by our stretcher bearers about 10~ yards south 
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o~· the fence al(?ng ~rraclra 16• The bodJ bale! been. 
·pierc·ed ·by' two builets. one bullet had a .w0UDd ot en-

. ' 

trance -~b°'e ~ -.- outer border Of the rtsbt ~laY1Cle .(col1:Ar 

bone) and an ·exJ~ •ound alcnc- tbe· upper'border ot the correa-
.- . - . . 

. . 
:· pond.in1 scapula. This aaile grased .the ·sca~a ·but atruck . .., . .. ,. 

. ·· no vital o;gana -- di~ ·not even enter the cheat cant7 --
• • •i 

and was in no sense a n:orta.l wound,. ·· The . other bullet 

entered th~ skull in the right trontai region and bln 
I • 

his brain• out in the 19ft o~ci?t t ::i l region. It would 

appear that thl s· nun wn3 e7.e~u-caf r:,~: given the coup de_ 

grace after havin,_!lt1s t P. incd -:l D!n·n · 1r. jury. ' 

"George J. Louis was bu.':' ied . ~.i-1 the Camp burial 

ground at 11:0f' a.m. tc5ay. 1~~s nttern~on the C0111Dittee 

tiled ·a formal protest, copy of which 1s attgched hereto 

and inade a i:ert of this offlc11ll record. I 

"(SOD) M. B. Heichert, Chairman." 

~ If th ~ Corr.mii,sion p~.e~~e, t~1s document is ottered 
~ 

into evidenceo 

GENERAL REYNOLDS: J\: a there any comments by the 

Defense? 

CAPTAIN REE.TJ: There are ona or two portions or this 

.document which we wish to call specif19ally to the Com­

mission's attention• 

.One is the tirst complete sentence on the second ~ 

page, a-ir;i I -quote : "The original shooting was ·in accor.; 

dance with my order to -shoot ·on sight any person viola­

ting the boundaries." ___--..:;: - -- ---,-. 

I wish to call that specifically to the Commission's 
.... 
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attention and, also, .sir, in the last paragraph· ,on· thet 

pe.ge., . th8 third sentence: 

"He was taken outside the ·· Camp and at ·exactly 

8:25 a.m. a sing1;e shot was heard." · 

That sentence· is called to the Commission's attention 

in .view 'of the testimony ot the previous witness to ·the 

effect that -this man was· shot in the guard house; that he 

saw him shot there; that he watched him stay in the guard 

house· continually ro.r 45 minutes until he saw his execution. 

oENERAL REYNOLDS: The comment of Defense are noted 

by the Commission. The document is accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
306 for identification 
was received in evidence.) 

(By Captein Calyer) Mr. de Witt, will r ~u explain 
··- --· 

where this so-called gunrd house was with r elation to the 

camp? 

A We didn't call it a guard houso. There wns a guard 

gate up there at the entrance to the camp froc the road, 

that is the only guard house that I lmew about. 

Q And thD.t is the place to which Lewis was taken 

after he was first shot, is it not? 

A I don't lmow. 

Q .That place which you described is outside the 

fence proper, is that correct? 

A Well, ~s I remember it, it was part of the fence 

proper. The fence continued into that building where 

the Japanese guards used -- they used that building as 

an office to control entrance· into and exit from the 

camp. 
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Q Now,·_,~. de Witt, the statement· introduced into 

evidence; .the last exhibit, refers to a Dr. Nance • . Ylho 

was he? 

A He was in Qparge of the health c;amp~ He was the 

health director, I think we called him that. (· 

Q Was he ' one ot the internees? 

A Yes, sir. -

Q Do you lmow the nationality of George Lewis? 

A American, l think. I didn•t lmow him personally, 

bu_t he was an employee ot Pnn-Americnn. 

Q Was he civilian internee? 

A .A civilian internee, yes. 

Q Did you lmow Pat Held? 

A I didn't ·lmow him personally, no. 

Q· Do you knorr his sta.tus? 

A He uas civilian internee. 

Q Do you know his nationality? 

A American. 

CAPTAIN CALYER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) This guard gate that you described 

was attached to a building used as an office by the 

guards, is -that correct? 

A That is as I remember it. I didn't hang around 

there very much• . I have a vague recollection that there 

was a building there where they took -shelter in the case 

of _rain. It was just at the entrance to th~ camp. 

Q Was that also a building that was used for the con-

finement of internees who had violated some law? 
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A · . I don·• t know. ~ I never knew ot- that. ~ 

. Q At any rat~, at tha~ building Qr gate there wasn't 
~ • " I 

·· a :clump or bamboo-, was there? 

-A· ; I ·-don 1t _. remember. · 
J 

Q . · An<;\ that bui.lding -·or gate was at the ~ntrance to tho 
I 

_ camp, was it? 

A Y~s, sir. 

" Q Part ot the camp enclosure? '- . 

A If that is the one I have in mind, I think that is 

the one thnt was referred to i1s the guard house. 

Q Do you know of r.ny _other place that might have been 

referred tons the guard house other than that? 

A I do not. 

Q Now, E$1bits 305 and 306, were those exhibits 
---- - - - .... -- -

posted on your bulletin board at your camp? 

A 305 was, that 1s the protest, thnt is ' the protest, 

is it, the first exhibit that I have identified? 

Q That 1s right. 

A That was posted. As to the second one, I don't know, 

but I think it was. 

Q Was anything else posted on that bulletin board in 

connection with this case? 

A I don't think so; I don't remember anything else. 

Q Now, this investigation, sir, that is summarized in 

Exhibit 306, it 1s fair, is it not, to say that that is 

the summary ot the investigation, a report of the events 

and so forth? 

A Investigation-by whom? 

Q That is going to be my next _question. Is it fair to 
·:-:------ - - ----
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say that thi~ Exhibit 306 is a summary ot the investiJetion 

by persons at the camp into this_ incident? 

A It you mean to· say that the Japanese made any in-

_vestigati,on or h!ld any part in that I woUld sey no. . 

Q No. I _don•t mean the Japanese, I mean the internees. 

A That is a fair stntement that was referred to the 

committee for action. 

Q· Did the members or the committee irxlividually in-

vestigate this mtter? 

ti. It was reported by nr. Heiclwrt ~nd Mr. Gray, I 

think; I sec thnt Mr. G~ay•s signature does not appear on 

that copy. But, too, it was investigated by Ur. Watty, 

an:l he assisted in that investigation. I think also Mr. 

Calhoun assisted. 

Q Do you know whether those gentlemen took stetements 

from witnesses: 

A Probably did; verbal stBte.ments, not written state-

ments. They just Psked questions nnd then their findings 

are in that statement. They did not mnke that up out of 

their own heads. Those statements were given to them, if 

that is what you mean. 

Q That 1s not what I meant nor what I asked. Now, one 

more question, Mr. de Witt. I believe you drew up the 

protest, which is Exhibit 305, yourself, is that right? 

A Yes, sir. 

Q And you are versed, therefore, in the rules of inter-

national law governing the treatment of internees, prisoners 

or war'? 

A Well, I don't know. When I tirst came into Santo 
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Tomas. we smuggled in a copy of the Geneva Conv.ention ot 

~929. I kli~ ~f th~ .·provisions ·· ot that convention. I hnd 

not be~n thr.ough·-an experience like this betore, so I 

cannQt .ii"ay that I am an expert on the treatment or p_rison­

ers of war. ·· 1 knew the contents ot the Genevn Convention, 

and I worked· from that and from a seri~s ··or protests . 

filed by the Japanese o~vernment through the Swiss Govern­

ment with the United States Government as to the treatment 

of civilian internees in the United.States, which appeared 

as an appendix to P. V(:'lUllle of a magazine cnlled ~ ·1 think, 

"Contemporary Japan;" n Jnpnnese mngazine which is pub­

lished in English, a rather serious magazine. It is 

s9rnething like our "Foreign Affairs." This protest was 

.published as nn appendix to that mngazine ond we worked 

from them a good deal nnd used their own nrguments back 

against them. 

Q At any rate, back to our question, sir, you ore 

familiar, are you not with the articles of the Genevn 

Convention to wh~ch reference .is made by number in 

Exhibit No. 305? 

A Well, now, I wrote that protest with the Convention 

in front of ~e. If you ask rre to remember what the con­

tents of the articles are now, I wouldn't know. 

Q I am not asking that. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts to say 

that apparently further cross examination will bo 

stefile,- and we wish ·it to be discontinued unless Counsel 

cang ive cogent- reasons why further questions should be 

asked. 
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..I 
CAPTAIN REEL: I have only one further question 

. I 

tha·t' I have, ·sir, that I was ~eading up to and trying· to 

furnish a foundation tor asking the question which I will 

now ask• . 

GENERAL REYNbLDS: It couns·e1 has one more question, 

the Commi~sion will he·ar it. 

CAPTAIN REEL:. Thank you, sir. 

Q (By ·capto.in Reel) Is it your understanding, Mr •. 

de Witt, that under the Geneva Convention to prevent an 

attempted escape, tho escapee or would -be escapee may be 

shot? 

A I don't know that. I don't remember that the Con­

vention touched on that point. We had the feeling about 

this case or George Lewis that it was outrageous because 

George Lewis was coning bnck into the camp. That there 

was no question of escape involved. 

Q So far as you know, international law does not rule 

out the shooting of a prisoner who is attempted to escape? 

A I think it you want my opinion on it, without posing 

as an internationnl lawyer and an expert on the rules of 

war, that you haven right to use the necessary force to 
. 

prevent an ntteopted escape, and if shooting becomes 

n~cessary to prevent it, you can shoot him to prevent it. 

CAPTAIN REEL: · That is all. 

CAPTAIN CALYER: That 1s all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commis sl on will recess for 

approximately ten minutes. 

~ (Short recess.) 
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GENERi\L REYNOLDS: The Commission is -in session • . 

The Prosecution may proceed.. . .. . 

C.\PTAIN -CliLYER: If the Commission please, I would 

like ··to }'ecall Mr. Hennesen', briefly. 

GENErui.,L_REYNOLDS: . Very well. 
' PI.UL HENNESEN 

· recalled as a witness on behalf of the Prosecution, having 

been previously duly sworn, wo.s exrunined and testified 

further as follows: 

DIRECT EXJJIINATION 

Q (By Capt~iri Calyer) Ur. Hennesen, you have previous-

ly testified here, and you are reminded that you are still 

under oath. 

A ·Yes, sir. 

Q In your previous testimony you referred to a place 

co.lled a "guardhouse." Will you explain where that build­

ing is with relation to the gate at which there was on 

office used by the Japanese? 

A The guardhouse where George Lewis was brought to was 

outside of the southeast corner of the camp. The north 

wall of the gate house or guardhouse was the boundary of 

our camp, but the actual quarters of the guardhouse was 
I 

outside the camp. 

Q ' · \ Do 1 understand, then, that these buildings to which 

you refer as the "guardhouse, 11 ·and the building near the 

gate, ure two different buildings? 

-A - -Yes, sir. 

Q Now, where was Lewis _placed with relation to the 

building which you -call the "guardhouse"? 
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A George ~ewis was placed 1n the gate house, so~thenst, 

outside the camp. 
. . . 

Q The "gc.te house," or the "guardhouse"? 

A Th~ guardhouse1 we call it the "gate house." 

Q Wns that a different one from this office building 

nenr the gnte.? 

A Yes, sir. 

Q Now, wc:a., he in or outside of that building? 

He was outside the camp -- outside the building. -
Q Is there· anything 1n the vicinity of thnt building?

• 
A Well, sir, the _gucrdhouse is facing n bridge, or 

culvert, I sh~uld say, :ind about 20 feet froo the guard­

house was a clump of bat1boo, and .the execution of Lewis 

took plac~ between the bamboo and the guardhouse, outside 

the cemp, because I had to look over the fence to see 

Lewis. 

Q find 1s that the spot uhere he was lying dur:µig the 

period that you described e:irlier, when you watched him? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN CALYER; That is al].. 

You may examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain _Reel) Do you lmow Mr. de Witt? 

A Yes, sir. 

Q· Do you know Mr. Heichert? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmow Mr. Watty? 

A Yes, sir. 

Q Do you know Mr. Downs? 
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A Yes, s 1r. 

Q Do you ~ow Mr . Calhoun? 
- - . 

A Yes, sir. -

Q .Mr • .Gray? 

A Yes, si~.•. 

Q Mr. Harris? 

A Yes, sir~ 
• .; 

Q Mr. Cecil? 

A Yes, sir. 

Q Did you tell miy of those men that you saw Lewis shot? 

.A Pnrdon? 

Q Did you tell any of those men that you snw Lewis shot 

the second time? 

J:\ I don •t think so. I talked with several. in our 

barracks, after the execution. 

Q Did any of those raen ask you about seeing Lewis shot? 

A No, sir. 

Q Why didn't you tell any of those men that you saw 

Lewis shot the second time? 

A Well, I ran back to my barrack and was talking in 

general there to my n~ighbors in the barracks, and we 

hardly saw the committee that day at o.11. They were al,vaJS 

in conference with the commandant or amongst themselves. 

Q Do you lmow of anyone else who so.w Lewis shot the 

second time? 

A Yes; there was a Dutch padre and a Filipino mestizo 

child -- we knew him by the name of "Hanky" -- I don't 

remember his name -- but the Dutch Father ho.d very blond 

~ · hair, almost white hair. He was a young fellow-, with 
• 
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almost white hai~. Arid he was one of the witnesses. He 

was standing right nex~ to me. 

Q Did you 'lm~w there was an investigation going on of 

·t _his -incid_ent, on the part of the camp committee? 

A You mec.n ._during the ex~cution or after? 

Q Immediat~ly afterwards. 

A No, sir. 

0 You didn't lmow it? 

_}. No, sir. 

CAPTAIN REEL: I think tho.t is all. 

CAPTAIN' C4\LYER: 'thank you. That is all. 

That completes the testimony, sir, -with rel~tion to 

this incident. 

· Thrulk you, Mr. Hennesen, 

(Witness excused.) 

CAPTAIN HILL ;. May it plea.se the Commission, the 

next item in the Bill of Particulars the Prosecution will 

pre~ent is Item 55, 
The first witness is Jose Habana. 

JOSE !LIB.ANA 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Will you state your name? 

i;. Jose Habana. 

Q Where do you reside? 

A Culamba, Laguna. - . 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

. ~ 
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Q How old are you? ·, 

A Thirty-fiv~~year~~ 

· Q Were you ;residing in Cale.mba, Laguna Province, during 

Februarr qr· th).s year? \ 

'A .Yes, sir. · 

Q Do you re·call going to the Catholic Church in cafambn 

on 12 · February 194;? 

A Yes, PJir. 

Q Will you t~ll the· Commission the occasion for you go-

ing to tha.t place? 

A Well, it w~s in the morning of Februo.ry 12,--

Q · Speak a little loudor. 

li. (Continuing) -- 1945', when n· Ja.pc.nese, four of them, 

went to our ·pla.ce -- our house, I mean. They tnlk~d ~1th 

ray f~t ;: er und say thnt t i.1ore will be a. meeting in the church. 

l~d we were a.round six that were t.lkon 

Q Did this Japo.nose speak Tagalog? 

A Well, they speak a little. 

Q Enough so that you could understc.nd wha.t he wo.nted 

you to do? 

Yes. ,./ 

Q Did he tell you why? 

A They s~y there will be a. meeting, Cl!ld the captain wants 

to raeet us there. 

Q Did they tnke both the men and women of your household? 

A No. 

Q To th6 church? 

A No; it· is only the men tha.t the¥ have taken. 

Q .l4?ld uha.t time did you n.rrive at the church? 

i: 
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·A Thet is around, I t._hink, eight o'clock in the morning. 

Q Jmd when you arrived~e did you _find other -people 

gathered nt the church? 

A Yes, sir. · •. 
Q Uow long did you romnin nt the -church that day? ... 
A · Until around 5':.00, five to six o'clock in the after-

noon. 

Q :.nd during the time tho.t you were there nt the church, 

can you give the Commission an estimate of how many people 

were gathered there? 

A Well, to my esti.ontion, sir, cround 2,000. 

Q C~n you give the npproxiI:late dimensions of the church, 

or the space 1n the church where these people, these 2,000 

persons, were gathered? 

A Uell, this is only en estimate: Well, the length of 

the church, I think, is around about 5'0 to 70 meters in 

length, and the width is around, I think, a.round 20. But 

it is better -- I think they hnve to.ken the picture, and 

it is better. 

Q We don't hnve the picture here. It is a very large 

church, in compnrison with the churches here in the 

'PJlilippines? 

.A Ye_s, it is n very l.:i.rge church. 

Q Now, did the Japanese hold nny kind of e meeting 

there ~t the church that day? 

A No, but we expected that. 

- -Q - l)Td- tliey te-11 -the --pers·on-s- gathered there anything 

more about what they were going to do with you after y~u 

arrived? 
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A No-. It is only -- our presumption was only --

Q Vlell, did they tell· you anything? 
., . ~ ' 

A Noth!ng. 

Q··· Then you say you left t ·here about tour ·or five o'clock 

1n the '· afternoon? 

A -Well, in our· bunch. 

Q Had other persons left the church before tho.t during 

the do.y? 

i\. Yes, sir. 

Q ,\nd tell the Commission o.bout the people leaving the 

church during the afternoon. 

A . Woll, it is c.rter lunch time; there were t-rucks out-

side the church. 

Q· Were these Japnnese trucks? 

A Yes, sir. They truce around ~bout 30 to 40 persons, 

o.nd have them brought in the truck. 

Q Taking then o.wo.y from the church? 

A Yes, o.wny from the church. 

Q Did they all go in the same direction? 

A Yes, sir. 

Q 4nd did this continue during the ~fternoon, thc.t is, 

. the taking of persons away in the truck? 
,. ..... Yes. 

Q Were all the .persons gathered there 1n the church 

nen? ,; 

A Yes, men. 

Q 'l\nd when _they t ook you o.wo.y at four or five o'clock 

in the afternoon, 'Where did they take you to? 

A We were taken to the Barrio or Reul. 
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Q How r~r is thnt from the town or Cnlamba?_ 

~ ·rt is a.round one and a ho.lt miles. 

Q And can you tell the Commission about how many was on 

the_truck that you were on? 

.A ·. I _thihk we nere around 30 to 40. 
I 

I, Q Go o.head ·o.bd tell. t,he Commission ju_st uhere the 

J~panese took you and whet they did to ·you after you ·a.rrived 

at your destination. 

A When we arrived in Renl where the truck stopped, it 

is not fnr from the house where we were being taken, and 

we, each of us, were required to bow when the truck stopped, 

so that euch of us were ordered to go down, one by one. In 

my ccse, when it was my turn, when I went do\m the truck 

Q You mo~n when you junped off the truck? 

Ai Yes. 

(Continuing) -- n Japanese took my a.rms and had me 

tied 1n IJY ba.ck. 

Q Tied your hands behind your back? 

A Yes, behind ny ba.ck. And then blindfolded me with a 

cloth. 

Q Had you seen the Jnpo.nese .do the same thing nith 

other persons that had jumped off the truck ahead of you? 

h No, because we were taken one by one, ~nd we can't 

soe what is going on. 

Q And where did they take you to then? 

A Then I was taken in the house, farther f)"OJ!'l the place 

we were_; we stopped. I was brought out by a Japanese to 

the stairs - of the house, and then from the stairs there 

are. · Japanese that meet me there. 
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Q .Wer~ ·you taken upstairs to the house? 

.L\ Yes, I ~as taken Up9tairs or· the house. 
. '( ' . 

Q What did _they-do to you upstairs? · 

A" When ·· 1 vo.s t:.-i.ken upstntrs, then they let me seated 

in a bench, and ·. t~~t is ·v,hat I reel: it is a bench. ..\nd 

there they begiin to stab me, bayonet ce. 

Q · How me.ny times d;i.d they bo.yonet you? 

A Several times. · 

Q How many? 

A VI-ell, D-fter I have been ca.ssacred, a.bout seven Vlounds. 

Q And tell the Commission where those wounds are on 

your body. 

A The principal thing 1s in the chest, ne~r the heart. 

Q How cany? 

A Here is about two (indicating), then one here in the 

what you call "hips" (indicating), and one here nenr ,to cy 

sexual (indicating)., .:rnd ora in the shoulder (indicating), 

two here·. 

Q Well, after you were bcyoneted did you retain your 

consciousness? 

A Yes. 

Q Did you fall to the noor? 

A I fall on some bodies. 

Q On some bodies? \.u. Yes • 

Q Well, after that were you able to get the blindfold 

off_your eyes and remove the rope froc your nrms? 

.\ ~es, it was after. 

Q How long afterwards? 
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A It is about a half-hour. ,, 
Q And. when you removed the blindfold, tell the Commission 

what you saw there in this roan. 

A . When I removed my hands and the cloth that had blind• 

folded me, Isa~ tive feet, aroum five feet or bodies. 

Some were still- alive. 
-

Q You mean bodies stacked five feet high .1n _the room? 

A Five feet high in the room. .. 
-r 

~ . 

Q How large a room was this? 

A It is around about 15 meters 1~_9Jll, about tlµ-ee to 

four meters wide. 

Q A very large room? 

A It is a house; tl·.ere h: no roo:n, what they call. It 

1s the whole from the sala up to the kitchen is one room. 

Q Can you give the Conm~8s1on an estimate of about 

how many bodies you think were in that room~ 

A Well, to my estimate it is around 500, because or 

the heaps of the bodies that are ~--hert:1, 

Q What did you do then, after you were able to tree 

your hands and remove your blindfold? 

A I have to -- when I stood up somebody called me, and 

it is my brother, my youngest brother, and he is already 

loosing his tie, and I told him to keep low, because there 

is still Japanese around the house. 

Q How long did you remain there in that house then? 

A Well, we have to remain around about 15' minutes. 

Q What did you do then? 

A I have to wait for the fire to be big enough so 

that we will not be detected i 1' jump1ng from the house. 
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'Q You mean the house was on fir& when you left? 

·;.\ Yes. 
-

Do you lmow how the house caught fire? 

~\ Well, what I h~ve heo.rd is · only tho shot·, and then 

the f.ire started. .. 
Q You didn't see the house set afire? ' J.\. Yes • . 

Q Well, then, you were nble to escape from the house? 

4\ Yes. The fire was around about one and a htlt meters 

from where I jumped, when my brother and ce jumped from the 

house. 

Q Did you jump out of the upstairs window, you mean? 

A No, in the back, Ho have to turn do\m the w.111s of 

the kitchen so that we could pass there ~detected. 

Q Uow c~y of your relct1ves were killed by the Jap~n-

ese there nt Cul.:l.IIlba that dcy, if you lmow? 

1~ There were four. 

Q Wha.t o.re· their no.mes? 

~ There is ny fnther, Doctor Habo.nn; my brother, 

Marit.no Escuetn; Balbino .'..J.e jar; my younger brother, 

Horacio • . 

Q Now, of those 2,000 people, or about 2,000 p~ople 

that you so.w there in the church, were theyd.vilians? 

:1. Yes. 

Q Viera they arced in any vro.y? 

A Not even~ single bolo. 

---q--- -w~re they offering c.ny reaist.:m.ce to the Japunese? 

1~ No. 

Q And the ~n.ponese thnt you saw there 1n Calrunbo. that 

1982 -r 
·, . 

http:reaist.:m.ce
http:Marit.no


day, and those that took you out to .the Barrio Real, to 

which branch of the Japo.nese nrtied forces did they belong? 

A Well, thut is what I don't lmow, but they o.re \11th 
-

the regular stars. 

Q Stars? 

li. Yes, nith sto.rs. -
CAPTAIN .HILL: Take the ,ntness. 

CROSS EXAMIN:.TION 

Q (By Cnptnin Reel) These 2,000 civ111ruis -- do you 

know whether any of them were guerrillas? 

A No. 

Q You don't know? 
.,..... I don 't lmow • 

Q Do you know whether any of then helped the guerrillas? 

A Help? 

Q You don't know whether any of thera helped the 

guerrillas? 

A I don't know. 

Q So you don't know that they were noncombatant 

civilic.ns? 

A I don't know. 

Cii.PTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN HILL: That is c.l).. 

(Witness excused.) 
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CAPTAIN lilLLs llr.• Li_broja. 

PONCIANO LIBROJO . -
called as a- witness on beha~f ot the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as ·rollows 
. 
through 

Interpreter Rodas, with Interpreter Villa-Real . acting as-"check" Interpr~te~: 

DIRECT EXAIIINATION 

Q (By Captain Hill) State your name, please. 

A Ponciano Librojo. 

__ Q Speak to the Commission and speak loudly. 

A I am Ponciano Librojo. 

Q Where do you reside? 

A (No response) 

Q Where do you live? 

A I live in San Peruhan; Barrio San Peruhan. 

Q Is that in the Municipality of Calamba, Laguna 

Province? 

THE WITNESS: What is that? 

(Translated by Interpreter -Rodas.) 

A (Through Interpreter Rodas) It is a barrio in 

Calamba. 

Q (By Captain Hill) And .where did you reside during 

the first part ·ot February of this year? 

A (Through Interpreter Rodas) I was in that barrio. 

Q Were you one of the males takep by the Japanese on 

12 February 1945 to the church in Calamba? 

- -- --A- --- No-,- s.ir.• 

(Translated by Interpreter Rodas.) 

A (Through Interpreter ·Rodas) No; sir; I was not the 
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one. 

Q (By Captain Hill) On that day did. you see any 

'· Japanese in your barrio? 

A (Through Interpreter Rodas) Yes. 

Q How many Japanese did you see -there in your barrio 

that d~y?- ... 
A I cannot tell because I was tar from them. They 

were in the fields. 
. 

Q Did any or these Japanese take you into custody .on 

• that day? 

A · Yes. 

Q Go ahead and tell the Commission about them taking 

you into custody and where they took you to. 

THE WITNESS: In Tagalog? 

CAPTAIN HILL: Yes, you had better speak Tagalog. 

A (Through Interpreter Rodas) On very early in the 

morning of February 12 I saw the Japanese. There were 

about 300 -- They were about 300 yards. 

THE WITNESS: Far from me. 

A (Through Interpreter Rodas) Far from me. When I 

saw them I went home. While I was at home I prepared so 

that we could eat, but we have not yet finished eating when 

I heard explosions, and while the explosions were going _on 

I gathered my family and we went to the dugout -- and went 

into the dugout with my family. After the explosions, we 

prepared to get out of that place, but ·we have not gone out 

when we met -- We have not gone far when we met many 

Japanese because there were already Japanese around the 

place -- around that place. And we were arrested. We were 
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brought to the .place of the Lieutenant of the Berrio .and 

there we f-ound out many peoples men, wo,me,;i and children. 
"' 

Q .· About how many people were at the house of the 

Lieutenant of the Barrio? 

A ·. Around 75 people. 
....Go ahead and tell the Commission what happened there 

at the house of the Lieutenant or the Barrio. 

A After t~.t we were hand-tied one by one. Four ot us 

first were brought down and we were brought to the ·house of 

Mr. Marcelo Vergara. When we arrived there we were asked 

to line up and then we were blindfolded and we were bayoneted. 

Q Were these people who were taken to the second house 

when you were tied men, women or children? 

A There were no people in that house except us. 

Q I mean in the Vergara house where you were taken, 

were the people there men, women or children? 

A They were in the house of the Lieutenant of the 

Barrio. They were gathered there. 

Q In which house ·were __ you bayoneted? 

A . In the house of Vergara. 

Q And in that house how many people did you see, if 

any? 

A There were no people there. 

Q Were you the only one taken to that house? 

THE WITNESS: _We are four men, sir. 

Q (By Captain Pace) . You and three others? 

THE WITNESS: Yes, sir.------ ·- --- --· 
(Translated by Interpreter Rodas.) 

A . , (Through Interpreter Rodas) We were four. 
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Q (By Captain Hill) And how many times were .you 

bayoneted by the Japanese there? 

A ~ (Through Interpreter Rodas) I cannot tell how many 

times because after the first thrust I lost ·consciousne,s. 

Q Ho~ many bayonet woµnds did .you have ·on your body 

after you regain~d consciousness? -,., 

A ·seven. 

Q And tell the Commission on what parts of the body 

you have bayonet wounds that you received that day? 

A. On two breasts; on the left side under my armpit. 

Q Did you see any of these other three persons with 

you bayoneted in that house? 

A Yes. When I regained consciousness I round out that 

they were all dead. 

Q Were you the only survivor of the four people taken 

to that house? 

A Yes. 

Q And were ·these other three people men, women or 

children? 

A All people. 

Q Were they men, women or children? 

A Men. 

Q Do you know the names of any of these three? 

A Yes. 

Q What were their names? 

A Remegio Cansanay; Sinforoso Rivera; Dionisio Rivera. 

Q Of the persons that were left in the first hou5-e_.1 _the _ 

house of theBarrio Lieutenant where you were, do you know 

what. happened to them? 

.. 
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A I lmew af"ter I was takeei away from that house already. 
-

_Q Did you ever see the dead bodies of any of those 

persons who were i~ the Barrio Lieutenant's house? 
~ 

A I did not see that anymore • 

..., Q Were .your wife and sister and a son 1n the Barrio 

Lieutenant's ·house? . 

· , A Yea. .. ' 
. " Q And are they alive _tc,day?, -f 

A Only one: my son, whose · a-ge is 3 years. 

Q Did you see the body of your wife or sister or one 

of your sons either on that day or later? 

A The only one I saw was the dead body of my sister, 

who was not burned -- the only one that was not burned. 

Q And where did you see her dead body? 

A In the house where we were first given first-aid. 

Q And when did you see her dead body? 

A On the afternoon of February 12th. 

Q Did you see any other dead bodies there besides 

your sister's? 

A No. 

Q Do you know what -happened to the group of · people 

that you had left there in the Barrio Lieutenant's house? 

A Yes. According to what I was informed they were all 

_bayoneted and killed. 

Q Do ,you know what happened to that house? 

A No, I don't know. 

--- - q- ---When- y-eu--went -ba~k -that .a!.tfil'~o~n _and saw your sister's 

dead body was that house still standing?
-\

A No. 
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Q What had happened to the house? 

A It wss burned. 

· ·Q And did you see any burned bodies around the house 
~ 

that afternoon? 

A I did not see those an~re ~ecause I left the pl,ce. 

THE WITNESS: After it is burned I left the piace. 

A (Through Interpreter Rodal) After it was burned I 

left the place. 

CAPT/.IN HILL: You may cross-examine. 

CROSS-EXAMINlTION 

Q · (By Captain Reel) Mr. Librojo, I understand that the 

first thing you heard on the 12th ot February was an. explosion? 

A Yes. 

Q Do you know what exploded? 

A It can be machine gun fire because there were many 

shots. 

Q Were there guerrillas .active in that area at that 

time? 

A None. There is none. 

Q This Lieutenant of the Barrio's house you went to, 

is he a Filipino? 

/1 Yes. 

Q And was he there when you went there? 

A He was not there. 

CAPT~IN REEL: That's all. 

(Witness excused) 

GENERi'.L R£YNOLOO: The Commission will recess tor 

approximately 10 minutes. 

(Short 
' 

recess) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

You may proceed. 

CAPTAIN HILL: We will_call Valeriano Ang a,s our 

next witness. 

VALERIANO ANG 

·called as a wit~ess on behalf ot the Prosecution,. being 

first duly sworn, was· examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q -tBr :Csptain Hill) State your name, please. 

A My name, sir, is Valeriano Ang. 

Q Where do you reside? 

A Poblacion, Calamba, Lagunn. 

Q What is your nationality? 

A Filipino citizen, sir. 

Q Ho\"1 old o.re you, Mr. Ang? 

A 27 yenrs old, sir. 

Q Where did you reside during the first pnrt ot 

February of this year? 

A I was i _n Cnlamba, Laguna, sir • 

Q Were you one of the group taken by the Japanese 

to the church in Calamba? 

A Yes, sir, I am the one. 

Q 4nd that was on 12 February 1945, was it not? 

A Yes, sir. 

Q What time or the day were you taken there to the 

church? 

A About 6 o'clock in the morning, sir, when I am -eat-

- ing- llly - breakfast. 

Q · Were other members of your family taken. there also? 
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A No, sir, I am the only ohe. 

Q How long did y9u remain there in the church thnt 

day? 

A I remained there etter I finished my lunch. 

Q .In the chUrch? 

A Yes, sir, in the church. .... 
Q What time was that? 

A About 3 to 4 that I stayed there. 

Q And at that time, about 3 or 4 o'clock in the atter-

noon, can you t ell the Commission approximately how many 

persons had been gathered into the church there by the 

Japanese? 

A Well, I estimate about 2000. 

Q Were they nen, women or children? 

A Sorne nre gentlemen, but they have no womens; they 

are all gentleoen there. 

Q They are all men? 

fl Yes, sir. 

Q And when you left the clrurch at about 3 or 4 

o'clock in the afternoon, where did you go? 

A To the Barrio Real. 

Q And how did you happen to go to the Barrio Real? 

A They picked me up in the church. 

Q Who picked you up in the church? 

A The Japnnese, sir. 

Q Were these memb~rs of the Japanese armed forces 

that picked you up? 

A Maybe; sir. 

Q Well, did they we.flr a uniform? 

1991 



A Just I see a star, sir. 

Q A star as their insignia? 

A Yes, sir. ,.,. 

Q And how m~y Japanese .took you to the Barrio or n . . 

Real? 

A In the truck they are six, sir .... 

Q Six Japanese? 

A Yes. 

Q Were there other people in the truck, other civil-

ill?lS besides you? 

A Yes. 

Q ·About hO\'t many? 

A About 30 or m9re tblm 30, sir. 

Q Novr, during tho afternoon and before you were taken 
I 

to tho Bnrrio or Real, hnd you seen the Japanese take any 

other persons nway froo the church by truck? 

A Some nre in the house --

Q Did you see then tnkon a~ay rroc the church _by 

truck? 

A Yes, sir. 

Q Cm you tell the Connission how many times during 

the afternoon that you saw the Japanese take ·people away 

from the church in the truck? 
l 

A I beg your pardon, sir? 

Q How many times during the afternoon had you seen 

the Japanese take people. away from the church in trucks? 

A I can't still remember; there are about four trucks 

coming and going. 

Q Coming and going nll ·the time? 
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A Yes, sir. 

Q And when you got to the Barrio ot Real, do you know 

to whose house you were taken? 

A Yes, sir, I s~ill know it, sir, because I always 

go there. -

Q Whose house wns it? ... 
A - Parduchc:> 1s house, sir. 

Q · And whnt part ot the house were you taken to? 

A Downstnirs, sir. 

Q And can you tell the Commission how large a room 

that you were plnced there 1n that house? 

A About 15 meters long. 

Q 15 or 50? 

A 15 caters long; cnybe I can't non tell you, e7.nctly, 

sir, meybe it is cor~ than 15 and wide about 5 neters; 

3 to 5 neters wide. 

Q And did they take only the nen that woro in the truck 

with you to that part ot the house? 

A Yes, sir. 

Q And after they took you inside the house, what did 

the Japanese do, if enything? 

A When we stopped in Real about 25 caters away fron 

the house or Pnrducho's, we bend our head, and if we don't 

bend our head they kick ce. When we bend ey head they 

put cy hand in the back and tied me. After they have 

tied me they put n blindfold on my eyes. 

Q Then did they take you into the house? 

A Yes, sir. 

-Q And what did they do with you after they got you 

into tho hous c? .. 
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A When I run tb~re by the house· I just receive a 

struck; they struck me with a bayonet, sir.-

Q - Where did they bay~net you? 

A Down my nipple, su. · 

Q Hov, many times did they bayonet you? .... 
A They bayonated ~e .only once there, but t~ee core 

on my back. 

Q At~er you had fallen to the tloor? 

A When I hnd fallen to the floor some other guys hold 

me at my back; they nre shouting, they are struck, thnt 

they are being killod, that is why I see it. 

Q Then you were bayoneted by tho Japanese tour ticea? 

A About four tices, yes. Three ·or four tices. 

Q Did you retain your consciousness ntter you were 

bayoneted? 

A No, I did not return to consciousness, sir. 

Q Then when you did regain your consciousness, what 

did you do, if anything? 

A I heard it was about 5 o'clock, and they are clean-

ing up the stairs and they are going to put some other 

guys up the stairs, and I talte off my tied in my hands, 

and I take off my blindfolded and I pushed my body back­

wards .and then I plan to walk near the fence, and after,. 
a whilewhen I am by the fence :i: stumbled with the blood, 

and· I am trying to go down nea~ the river, sir. 

Q Were you able to get away from there at that time? 

A · Yes, sir, when-I heard a shot, I heard a shot, I 
---·-- ----

~ 

pretend to lay on my body and I go- to tne btllllboo tree-. 

Q After you regained your consciousness an~ when you 
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started to leave the house there1 ·did you observe any 

other bodies in the room where yo~ were? 

A Yes, there are many bodies there, sir. · 

Q - Can you tell the Comcission about how many bodies 

you saw there ·in that room? 

A In there, sir? .... 

Q In -the rootn where you ,,ere? 

A About 300, sir. 

Q You think thero woro at least 300 bodies? 

A. Yes, sir. 

Q Tell tho Col:lOission nhether these bodies were stacked 

on top of one another or not. 

A Yes, I can't tell the height of the bodies; oaybe 

about three teet high. 

Q /~nd were nll of these bodies thnt you saw· there 

bodies of civilinns? 

A Yes, sir, civilinns, sir, because we nre inside the 

church and we }:lnvc been together. We are all civilians. 

CAPTilIN HILL: You mo.y cross exru:iine. 

CROSS EXAMINATION 

Q . (By Captain Reel) Now, I think you told us in the 

beginning of your testimony that you were the only member 

ot your family that was taken by the Jap~e.se, is thnt 

~rrect? 

A Yes, sir. 

Q And were the other members of your frunily home when 

you were taken away? 

_____ . A No; sir, they a.re not there, sir. 

Q You were the only one there? 
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A Yes, sir • 
..... . ' Q Did you see the lieutenant at the .barrio at the time? 

. 
A I beg your pardon, sir? 

Q Did you see the lieutenant of the bnrrio? 

A- No, I am not from the barrio; I am from the PQQlncion, 

Calamba, Lnguna, ."sir. 

Q Were yov. a guerrilla, a Teniente? 

A No, sir. 

Q Were you helping the guorriilas? 

A No, sir, I am poacei'ul citizen, sir. 

Q Were there any people in that town who were not 

peaceful citizens? 

A I cannot tell ot then. 

Q Do you know if there were nny guet~illns there? 

A What do you so:y? I cnnnot unc\.erstc.nd whnt you arc 

saying. 

CAPTJ.IN REEL: Will the raporter read the question? 

(Question read.) 

THE WITNESS: I cannot te1i, sir. 

CAPTAIN REEL: That is ~1. 
4 

CJJ>Tl.IN HILL: No further questions. 

(Witness_excused.) 

MARIO LANTA~ON 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly Sn~rn through Interpreter Rodas, was exanined 
.. • _t 

and testified as follows: 

·-----.C.Int~ er ·Villa•Reru. waa also present.) 

CAPTAIN HILL: Do you spe:ak English? 

THE. WI~NESS: Yes, sir. 
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DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) S~te your Jlal!le, pleas_e. 

A My :r-.P.me is Mario Lantaion. 

Q Where do you reside? 

A In the .Barrio Linga, Calamba, Laguna. 

Q How old ar~ you? 
. .... 

A I am 20 -- I am ·23 years old. 

Q What is your nationality? 

A What, sir? 

Q What is your nationalityl 

A I nm n Filipino. 

Q· Where did you reside during the first part ot 

February, this ye~r? 

h I reside in oy own barrio, t1hich is Linga. 

Q How ra.r is that barrio fror.i Cnlru:ibo.? 

A It is two kilonetors. 

Q Did you see nny Jnpanese on the 12th day ot February, 

1945, in your barrio? 

A I have seen sone, which is along the beach. 

Q JUld did those Jo.pnnese or any of then come to your 

house in the barrio that day? 

A No Japanese cone to ey house. 

Q Did Japanese take you to the church in CalaDbn on 

that' dny? 

A I was not tnken from the school, but I presented 

myself. · 

Q · You presented yourself? Why did you do that? 

A - Due to the reason of the Japsmes_~ that' anybody who 

will be seen on the streetswill be shot, and they are 

,, 
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telling that is forced labor. 
. . . 

Q Speak to the Commission. \That time of the dny did 

you go to the church'l 

A It . is aboµt 11-o'clock. 

Q In the morning? ... ,~ In the morning. 

Q /..nd when you arrived at the church, were there 

·othor people there? 

A I hnvo seen plenty; the church is full. 

Q Were the poople there in the church man, women or 

children, that you snw'l · 

A Only mm. 

q How long did you stny there nt the church? 

- · ·Ir - - Abou-t-one- hour. 

Q li.nd then ,mere did you go? 

A Ue ore taken by the trucks to Barrio Real. 

Q Who took you in the trucks? /
/ 

A The Japanese soldiers. 

Q And how nony were tnken in the truck ,vith you? 

A· We are 3; in the first trip, 35 civilians. 

Q. Vlere you in the first group taken away from the 

clmrch ~t day by the Japanese? 

A Vle were the first trip. 

Q And where were you taken to? 

A We were taken to the house, the place, Pakil. 

Q To which barrio? 

A That is Barrio Real. 

:-to- whus-e-hous-e· were ---you taken there 1n the barrio""? 

A That is the ho~se of Victo~io Jilasin. 

\ 
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Q After you o.rrived at the barrio and were taken to 

this house, what, it anythi~, happened to your group? 

A Vie nre placed in a tall house and the d09r'""ia closed 

by the JaJ>:~•e sol~er. 

Q Uere all 3~ of you put in th~ sru:ie room? 
. .... 

A We are 35 in a truck, but~ ot us were lett in 

Real, but the other 15 continued. 

Q Then they took 20 ot you otf at this place, and took .. 
you into the house, 1s that right? 

A Yfhnt, sir? 

Q They took 20 off of the truck, including yourself, 

and took you into a house there in the bnrrio? 

A Yes, sir. 

Q And \7Mt did they do with you nfter they got you 

into the house? 

· A They closed the door, closed the door or our place. 

Q Then whn~ did they do? 

A Then th.e Jnpanese, nbout 30 minutes l'!lter·, hnlf 

an hour, the Japanese soldiers climb up the stairs and 

got t\10 civ111nhs·. 

Q Did they tllke those civilians out? 

A Y.es, sir. 

Q Do you know what happened to those two civilians? 

A I just henrd their shoutings nnd cries. 

Q You heard their shoutings and cries, you say? 

11. Yes, sir • . 

Q Then what did you do after you heard the shoutings 

and c-ries? 

A We were in that roo~, we plnnned to fight~ Japan-
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ese that would come ups~irs. 

· Q Did· you do thnt? 

A OUr c9mprin1ons planned to tight. 

Q Vlhat did you d~? . 

A Vie gathered all the necessnry things to defense .... 
ourselves, and ~e get ~ome bolps without blades, some 

bar woods to detend ourselves • 
• I 

CAPTAIN REELs Sir, could we hnve the reporter read 

the answer bock? 

CAPTAIN HILL: I can have the interpreter interpret, 

if the Court is h~ving difficulty understanding the wit-

ness. 

CAPThIN REEL: Will the reporter read the lost answer, 

please? Vie can't umerstand tho ,·11mess. 

(Jmsv,er rco.d.) 

CAPTAIN REEL: "Bar woods 11 ? 

THE REPORTER: I think he nea.ns "bars of wood." 

GENERAL DONOVAN: A stick. 

THE WITNESS: That is not n stick, sir. 

CAPTAIN REEL: ·Thank you. 

GENERAL REYNOLDS: Vie believe if the witness will 

tnlk a little nore slowly nnd a little louder, we will get 

better results if he speaks in English. 

CJ:.PTAIN HILL: Yes, sir. 

Speak slowly and speak louder and in the direction 

_or the Commission, please. 

t:t-- ---i-B-y:-Captain Hilll _ HQw_J,_Q~ g_id }"Ol! s~ay in this 

room? 

A About 30 ninutes. 
• 
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Q And then what did you do? 

A When we henr the cries or our compa¢ons, brought 

downstairs -- when we heard their cries, our companions 

and I, myself, planned_ :to_tight. -

Q Did you leave the building? 

A I lenve the building. 
..... 

Q Did anyone .leave with you? 

A I don't .know; it is my companions. 

Q Vlhere did you go when you left the building? 

A I '!'Un ae tas·t as I could, passing the street and 

jW!lped to the canal. 

Q lJld did anyone go ,nth you? 

A No, sir, I don't lmow. I have not seon anything. 

Q Did tho Japanese see you leave the building? 

A Yes, sir. 

Q Vlhat did they do, if nnything? 

A He shoot ne. 

Q Did they hit you?. 

A Yes, sir. 

Q Vlhere did they hit you? 

A My left shoulder. 

Q Did that stop you, or did you keep on running? 

A I keep on running. 

Q Were you able to cake your escape? 

J... Yes, sir. 

Q And do you know how uany persons of the 20J tbat 

were tak6n there to the house with you, survived ttlat day•? 

A \7e -are only s-ix that. survived, b_p:t I ao the bnly 

- one who is being shot, who is wounded. 
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Q Out of the 20, then, only 6 survived? 

A Yes, .sir. 
" Q Do you lmow what happened to the rest ot then? 

A t don't lmow. 

Q ·were they shot or bayoneted? .. 
-·A I have· not seen them. ·, 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Were- thEl'8 any bolo groups operat-

ing in the vicinity at that time? 

. A What, sir? 

_Q Were there any bolo groups operating in that area? 

A Bolos? 

Bolo groups of guerrillas? 

A What is that? 

(The question w·as asked tho nitness by Interpreter 

Rodas) 

INTERPRETER RODAS: "I don't lmow, sir." 

CAPTAIN REEL: You don't lmow. 

That is all. 

(Witness excused.) 

---~--- --- -~ ... 
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C/,PT.J\IN HILL: Mrs.. Barrera. 

F1\UST11 B/.RRERA 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first . 

_duly-sworn, was examined and testified a~ follows thr~ugh 

Interpre_ter Rodas, with Interpr-eter Vill,a-Real acting as 

'' check" Interpreter: ... 
DIRECT EXPJ!IN/TION 

Q (By Captain Hill) -State your name, please. 

A Fausta Barrera. 

Q Where do you reside? 

A San_Peruhan, Calamba; in the Barrio of San Poruhan, 

Cc-damba~ 

Q What is your nationality? 

A Tagalog, Filipino. 

Q How old are you? 

A 40. 

Q Where did you r eside during the first part of 

Febru~ry of this year? 

A I was in our home. 

Q Did y9u see any J?paneso in your barrio on the 12th 

day of February, 1945? 

A Yes. I saw six. 

Q And what time of the day did you see these Japanese 

in your barrio? 

A Maybe around 6 o'clock. 

Q ':rn the morning or evening? 

I\ In the morning. 

Q And what did these six Japanese do there in your 

·-:.- ' -barri o, if anything? 
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A We were taken from our house. 

Q Who _was taken from your house with you? 

A Many, and also from the ditferen:t houses. 

Q What members of your f-a111ily were takon from your 

house .with.JOU? 

A Six of .my .children. 

Q And yourself?
• 

1\ Myselt, yes. 

Q And to where were you taken? 

1~ In the house or Ingracio Barrera. 

Q How old were your six children? 

A One was 21 years; 18 years; 14 years; 4 year; 3 years, 

maybe, and the other one 1s 9 months. 

Q When they took you to the house~ Ingracio Barrera 

what did these Japanese do with you, it anythil'l8? 

A We were hand-tied. 

Q How many were in that house at the same time you 

were? 

A There were many, many of us there, and they tied us 

one by one. 

Q Well, can you give approximately how many people were 

there with you? 

A Maybe around eighty. 

Q And were they men, women or children? 

A First. the men were tied and then us women. 

Q Well, were there men, women and children in this 

house? 

-Yes. Yes. The men were tied first •. 
-\

After they tied the people there in the house, then 
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what, if anything, did the Japanese do? 

A We were bayoneted. 

Q Were you bayoneted? 

A Yes; 

Q How many time·s? 

A Here (indicating), here (indicating), two t.arusts 

in in one thrust three w~unds were inflicted beca~se it 

pierced through my arm and my left side. 

Q Did you see any ot~er persons bayoneted there ?Y the 

Japanese? 

A Yes; five of my children died. 

Q Did you see others besides your children bayoneted by 

the Japanese? 

A Yes. 

Q After you were bayoneted w t, if anything, did you 

do? 

A I pretended to faint and then the house was burned. 

Q What did you do when the house caught afire? 

A I fell down on the floor. I rolled and rolled and I 

found myself fainting or sinking into unconsciousness because 

of my wo.und. 

Q Were you able to take your children out of the house 

with you? 

A Four of my children were burned in that house and I 

was carrying with me one of my children with his intestines 

out. The nine-months'-old baby with -his intestines out was 

the one that I carried with me. 

Q Did that nine-months~-old baby die as a result of 

those bayonet wounds? 
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A Y~s, died. 

-Q And all or your six children with the exception or 

one were killed there .at that place? 

A On• ot my children· wns saved and he 1s here Witb me 

now. 

Q Do you know how many people survived out of. the group 

that the Japaneso had taken to that . house? 

A I cannot toll how many because I was already sinking 

into unconsciousness. 

Q 'Before you became unconscious and before you left the 

qouse did you see other dead bodies there in tho house? 

A I sr.w them burn. 

CJ.PTJ.IN HILL: You may cross-examine. 

CAPTJ,IN REEL: No questions. 

(Witness excused) 

- - ~ - -
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VICTORIANA pUENOS 

· called as a witness oh behalf of the Prosecution, being first 

dµly sworn, was examined and testified as follows through 
-

Interprete~ Rodas, with Interpreter Villa-Roal acting os 

"check" Interpreter, . 

DIRECT EX!.MINhTION 

Q (By Captain Hill) State your name, please. 

A Victoriana Duenos. 

Q Where do you reside? 

A San Peru.ban, Calamba. 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

Q How old are you? 

A 32 years old. 

Q Did you live in the same barrio during the first 

part of February, 1945? 

A Yes, !ir. 

Q Do you recall seeing any Japanese come to your . barrio 

on the day of 12 February 1945? 

_/'A Yes, I saw when we were arrested. 

Q How many Japanese did you see in your barrio that 

day? 
I 

A Six. 

Q And what did these Japanese do there in your barrio, 

-if anything? 

A I saw, what I saw is that the Japanese called us and 

then I saw them. 

'; Q Did these Japanese take you to a house there in the 
---·----barrio? 



A Yes, sir. · 

Q And t.o whose house did they take you? 

A In the house of the Lieutenant or the Barrio. 

Q Was that Mr. Alcoran? 

A No, Mr. Barrer~, Mr. Barrera's house. -

Q How many people. did thoy take to that house ·from 

yqur barrio? 

A Very many; all of us there. 

Q lbout how many? 

A I cannot count them. 

Q Were there more than ten? 

A Yes, very many more than ten. 

Q Were there 25? 

A Maybe we were around 60. 

Q 1~nd were they men, women or children? 

A Yes. 

Q What other members of the family accompanied you to 

this house? 

A My husband, my four children, and my father and 

mother and my sister. 

Q And after the Japanese had taken you to this house 

what did they do to you, if anything? 

A After they hnd taken the men downstairs because 

they were the first ones tied and we women were tied next. 

Then we were divided into different houses. We were 

divided and taken into different houses. 

Q And then what took place? 

A - - ---And-wa. were _taken to th.9 ho\l~e of Alcoran. 

Q lmd you were taken to the house of Alcoran? 



A Yes. 

Q And what did the Japanese do to you, if. anything, at 

the house of Alcoran? 

A We .were ·bAyoneted there. 

Q How many members of ·your family were wit.h you i .n ...
the house of Al~oran?-

A My mother, my four children and my sisters and brother. 

Q How many other people besides your family wero in 

the house of Alcoran? 

A I cannot tell and I cannot r emember. 

Q Were there very many? 

A I c an not really remember the figure but maybe 

around 15. 

Q And wore you bayone ted by the Japanese? 

A Yes, right her o (indicating). 

Q Were any of the other members of your 'fomily 

bayoneted by the J apanese? 

A My two children who died and my two children who is 

alive now. 

Q All four of your children were bayoneted there? 

A Yes. 

Q What were the names and ages of the two children 

that were bayoneted and died? 

A Lucina Entena, 5 years old, and the one who died, 

3 years old, Angela Ent~na, and my two children who survive~, 

one is? years old, Juanita Entena, .and the other one is 

1 yenr and 1 month, Dorothea Entena. 

Q Did you see the Japanese bayonet any of the other 

civilians there in Alcoran's house? 

• 
' J 
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A I did not see those because all I saw was my family. 

Q Do you know how many people were killed by the 
-: Jepa·nese that day in the Alcoran house? 

A : No, I cannot tell. The only .thing I had in mind 

w~s to escape. 

Q . Ilid you make your escape without the Japan~se· furtlfier 

molesting you? 

A When we left that place we didn't s ee any Japanese. 

Q Do you know what, if anything, happened to the 

house? 

A When we . left the house was already burning. 

Q Do you know who set fire to the house? 

A No, I do not know. 

C/.PTl.IN SILL: You may cross-examine. 

CAPThIN REEL: No questions. 

(Witness excused) 

, 
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NARCISA KARANASAN, 

called as a witness on behalf or the Prosecution, being 

'· first .duly sworn, through Interpreter Rodas, was examined 

· and testified as follows through Interpreter Rodas, w~th . . 

~nterpreter Villa-Real acting as "check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION ... 
Q (By Captain Bill) W111 you state your name, please? 

.\ Narcisa KD.ranasan. 

Q Where do you live? 

A In Pansol. 

Q Is that n barrio of Calamba? 

A Yes, barrio. 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

Q How old are you? 

A Forty-five years. 

Q Did you see ony Japanese in the Barrio of Pnnsol on 

February 14th of this year? 

A Yes, I saw. 

Q Were they ~eobors of the Japanese armed forces? 

h Yes, soldiers. 

Q What did these Japanese do, if anything, in your 

barrio on that date? 

A At a.bout five o'clock in the morning the Japanese 

crune into our barrio and arrested the people, the other 

people. 

Q How many people did they gather? 

A __ fl!'ound 42~· 
Q Were they men, women, or children? 
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A Men, women and children. 

Q . What did they do with these 45 people? 

A ·They were killed. 

Q Where did they takEt them to kiJ,.l them?· 

· 1.. 

Q 

In the big house. 

Whose big house?, 
.... 

A Mrs. Jernanda Sulueta. 

Q _And wero you taken to that house? 

A Yes. 

Q Were any other members or your fomily to.ken to that 

house? 

!.. Yes-, my husband. 

Q finy others? 

!.. Nobody else except rny husbruld, in cy t~ily. 

Q li.nd after you and your husband arrived nt this 

house wh.nt did the Jnpnnose do with you, if anything? 

A As soon as we arrive there, they were first blind­

folded, and then I found out one blindfolds, another one 

takes the blindfolded oen to another, who kills the blind­

folded men. 

Q How did the Japanese kill the people there at that 

house? 

A They were bayoneted, like this (demonstrating). 

Q Do you know how many persons out of the 45 survived? 

A We were _only two. 

Q Were you 1'-ayoneted or injured in any way there? 

A No. 

Q - How- were you tib--ie"-to- escape--f.rom-be-ing_bay:oMt_~~? 
., 

A Because I hid behind the door. 
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Q Did you see what the Japanese did to the- house after 

killing the people? 

-. A . . I~fter they killed · the people, the Japanese lett. 

·Q Did they do anything to the house? 

A They killed the people. Mter they have killed the 

people they set fire to the house. .... 

Q Did you see thorn set fire to. the house? 

A Yes. 

Q Did you see them do anything just before they set 

fire to the house? 

A . What I saw is after they killed the people, they got 

gasoline and set the house on fire. 

CAPTAIN HILL: You ony cross exnnine. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

GENERJ.L REYNOLDS: The Coooission will be in recess 

until 1:30 this afternoon. 

(Whereupon a recess was taken until 1330 o'clock, 

13 November 1945.) 

... 
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AfTEMOQN SESSION 
(Th& trial was resumed, pursuant to reces~, at 1330 

hours.) 

GENmAI., REYNOLDS: The ~1ssion is 1n session. The 

Pro~ecution may proceed. ... 
MAJOR KERR: Sir, all ·. the members .ot the Commission 

are present; tho Accused and Detense Counsel are present. 

Aa I understand it, sir, the Detense at this time 

desires to put on a witness who may leave the Islands shortlY 

and, with the pennission of the Commission, will put this 

witness -in out of order. 

GENERAL REYNOLDS: That is correct. You may proceed. 

BISLtJIIIlf0 ROMERO 

::alled as a witness on behalf ot the Defense, being first 

duly sworn through Commander Bartlett, was examined and 

testified as follows through Commander Bartlett: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) What is your name? 

A Bislumino Romero. 

Q Will you spell that, ple·ase? 

A I can write it but I cannot spell it. 

Q Is it Bislumino Romero? 

A Yes. 

Q What is your present address? 

A 646a Legarda • . 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

--4 -- - --AncL.wha't_ is_ YJrnr.. reltgicmJ _ 

A Catholic. 
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Q What languages do you speak? 

A I can speak, read and write Japanese; I can spea~ 

Tagalog but I cannot read am write it yet. 

Q Now, how old are you? 

A · '14. _ ... 
Q And how long have .. you lived in the Philippine Islands? 

A I came to the Philippines on the 6th day ot Decem~er, 

1943. 

Q 1943'? 

A That's 1942. 

Q Who brought you to the Philippine Islands? 

A My grandfather's interpreter, a man by the name or 

Ota, brought me .to the Philippines. 

Q And was your grandmother with you, too? 

COMMANDER BARTLETT: Will you repeat the question? 

(Question read by the reporter) 

A (Through Commnnder Bartlett) Yes, she did. 

Q (By Captain Sandberg) And were you brought to the . 

home of your grandfather? 

A Yes, that is so. 

Q What is ·the name of your grandtather'? 

. A Artemip Rioo.rtc • 

Q Is that General Artemio Rica.rte? 

A Yes. 

Q Have you lived 
I 

with your grandfa.ther , General Rice.rte, 

all your life? 

A Yes. 

~- And did you continue to live with him in Manila after 

you arrived here? 

+ 
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A Yes. 

Q Where did you live with him in Manila? 

A . Pasay, Linguyan, house at No. ~5. And I lived there 

.until about New rear's ot 1943. 

THE WITNESS: 144. ... . 

COMMANDER BARTLETT: 144. All right. 
. ... 

Q (By Captain Sandberg) Where was that house located 

in Manila? 

COIIIANDER BARTLETT: Will you repeat that, please? 

(Question read by the reporter) 

A (Through Commandel Bartlett) It was in Manila, the 

City ot Manila; Pasay, and Luringe No. 55. 
Q ;; Ruline? 

A Yes. 

Q Will you tell us all of the people who lived in this 

house"? 

A Myself, my grandfather, my grandmother, an~ the ~aid. 

That was all. 

Q Did your grandfather speak Japanese? 

A He does 2ot know Japanese. 

Q And did you sometimes act as an interpreter tor him 

because ot your knowledge of Japanese? 

A There are such occasions. 

Q Do you kn~Narciso Lapus? 

A I know him. 

Q What was his relation to your grandfather~ 

A He was my grandfather's secretary. 

Q And do you lmow Joaquin Galang? 

- ---A----- ---Lknow_Jum._._ 
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Q And what was his relation to your grandfather? 

A He was my grandta.ther 's friend. In effe.ct, tnpus' 
' 

.secretary. 

Q He was secretary to Lapus? 

A · He was like a helper or assistant· to Mr. Lapus. 
...

.Q Did ·you ever hear your. grandmother say anything about 

La.pus and Galang? 

A My grandmother was angry because she said that ·Lapus 

and Galang were making a business, making money out of my 

grandfather. 

Q Pid she say that they were using General Ricarte•s 

m.me for their own benetit? 

A I have heard _her say that. 

Q When was that? 

A 1944. 

Q Do you know who General Yamashita is? 

A I know him by photograph, but I do not know him 

personally. I saw him on the platform. It was at a parade. 

Q Will you tell us the circumstances or your seeing 

General Yamashita? 

A Starting at the beginning, on one occasion a certain 

woman came to my grandfather's place and she told my grand­

father that Japanese soldiers had taken a carriage, horse- · 

drawn carriage, away from her without paying any money tor 

it. She came to complain to my grandfather and demand a 

return of the carriage. And my grandfather sai~ to her 

"Go back to the unit and get them to give you back your 

carriage".--- - -- -- -- ~------

And so I took this woman and went over to the unit 

.. 
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with her. I went there and I inquired whether or not there 

was. a c~~riage there with a certain number on it, and while 

I was· there at the reception desk 1nqu1r1,ng about this 

carriage I heard saneone shout uAttentionl'', and just then 

Ge~ral Yama.shi ta came by. Am then one or the soldiers· .... 

told me "That is General Yamashita", and ·I said to myself 

"Ahl That looks just like his photograph". 

Q Did you speak to General Yamashita? 

A I did not say anything to him. 

Q Is _that the only time in your life that you have ever 

seen General Yamashita~ 

A Aside from that I have never seen him. 

Q Did you over iee General Yamashita nt your grand-

father• s house? 

A I have never seen such a thing. 

Q Did you ever interpret anything that General Yama-

shita said? 

A There is no such occasion. 

Q Now, did you ever act as an interpreter for your 

grandfather for any Japanese General? 

A There have been such occasions. 

Q How many times? 

A Three or four times. 

Q Who were the Generals for whom you interpreted? 

A The first one was Major General Nishimura; . then ' 

there was Major General _Nakamira. 

Q Was there another general? 

--- - A-- - Then there was Major_GePeral Sai_to. 

·Q Were these occasions when there was a party at your 
.. 
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grandtather•s house~ 

A Yes • . 

Q And thare were q_ lot ot people present in the room ·when 

you did your interpreting? , 

A· There were. 
..... 

Q Can you remember what ·1t was that _you interpreted? 

A Yes. 

Q Will you tell, us what the matter was that you inter-

preted? 

A When General Nishimura came to the house he came with 

either a soldier or an officer, but he did not bring any 

interpreter. General Nishimura asked "ls there any inter-

·preter here?" and I Daid "I can interpret for you". At 

that time my grandiather and the General and another grandson
I 

and I sat by a table whe~o the maid had put some cakes. Then 

General Nishimura said "There are so many people here that it 

is not convenient, so let's talk next time". With that 

General Nishimura left. 

Q And what was it you interpreted for General Nakamira? 

A When General Nakamira came it was a celebration of my 

grandfather and at that time the General told my grandtather 

that the Americans will not return to the Philippines a 

second time. 1hen a great many people -standing around my 

grandfather said "If the Americans come bnck again we will 

fight them". That was all. 

Q When was that conversation? 

p Towards the end of ·-- Towards the beginning ,of 1944. 

___._Q ·What was the conversation you interpreted for General 

Saito? 
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,-
A That was only when General Saito was going back to 

Japan. He ·came to say goodbye· ~o my grandfather. 

Q Am was that the total conversation? Simply saying 

"goodbye"-? 

A He also said that when _the war was over that I could 
I ~ · 

C01!'18 and live in his house and study and go to military
.' -' ,. .school. 

·,. . f 
Q Are those the only conversations or Japanese Generals 

that · you have ever interpreted to your grandfather? 

A Just once. That was not a home, but that was at 

the Ge:r;ieral's house. 

Q Those are the only conversations in ·your house? 

A Yes. Tho.t .vas all in my grandfather's house. 

Q Joaquin Galang has ~old this Commission that you 

interpreted a conversation with General Yamashita at your 

gro.ndtather•s house. Is tho.t statement true or tal1e? 

A That is o. lie. 

Q Joaquin Galang has told this Commi~sion thnt you 

quoted General Yamashita as having said II Jl.11 Filipinos are 1 

guerrillas and even the people who are supposed to be under 

Ricarte". 
' 

A I have never had occasion to translate anything like 

that, even once. 

Q Did your grandfather ever say in your presence to 

General Yamashita "I would like to take this occasion to ask 

again for you to revoke your order to kill all the Filipinos 

and to destroy all the cityt•? 

____ ~ l _have nev~r _!leard anything like that • . 
--.--

Q Did your grandfather ever tell you that General 
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.Yamashita had ordered the massacre ot the Filip111o people? 

A Nothing 'li~e that was· said. And if anybody had said 
,..,,. 

that, my grandfather has been working for the . treedom ot the 

Philippines ever since the Spanish regime and if right here 

on Philippine so~ my grandfather was told. that all of the 

Filipinos, with the .s~e-colored· skin.as his own., l)e could 

not have agreed to 1t. · And I believe that . if my .grand-
. . ' .. . 

father knew that all the Filipinos were going~to b · killed 

that it would not be reasonable for him to leave me living 

in the City, in Pasay. 

Q Did he leave you and your grandmother in Mnnila when 

he went to Baguio in December, 1944? 

A He left us r.~re. 

Q And from your knowledge of your grandfather you state 

that he would not have left you here if he kne• of any such 

order'? 

A That's the way I think. 

Q Are you very fond of your grandfather~ 

A I love him very much. 

Q And what is your· reason for telling this story to 

the Commission'? 

A I know that any talk that my grandfather am General 

Yamashita talked together is a lie, and I c-ame here today 

hoping to prove that. 

CAPTAIN SANDBERG: Your witness. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Pac~) When did you go to Japan? 

A When I was two years old. 

Q Did you live there until you came .he'fe 1n-1'e-c-ember- ----

,,. 
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. c;,t 1942? Is ~ right? · 

A · Yes. 
" 

Q With .your grajldfather? 

A Yea. 

·Q · · What did your grandfather do in Japan? 

A in ,Japan my grandfather was t ;eachJ,ng Spanish. 

Q . Was he a prominent man there among influential Japa-

nese officials? 

A Yes. 

Q Did your grandfather then come~ the Philippines 

ahead or you? 

A Yes. 

Q- Did he tell ycu why he was coming? 

A He told me before he came that Japan had conquered 

the Philippines and thnt is why he was coming to the Philip­

pines. 

Q Did he say what he was going to do here? 

A. Nothing excepting that he was go~ to help educate 

the Japanese Army • 

. CAPTAIN PACE s Will you repeat the answer, please? 

I didn't hear it. 

COMMANDER BARTLETT: "Nothing ·excepting that he was 

.going to help educate the Japanese ArmY'' • 

CAPTAIN SANDBERG, Please, sir, our interpreta·t1on 

is that he was going to "cooperate" with the Japanese Army. 

GENERAL REYNOLDS: Will you check that, please? 

• COMMANDER BARTLETT: It could be that, too. 

_______j..,!__\l'hereu on Commander Bar_tle~~ questioned the witness.) 

COMMANDER BARTLETT: That me_ana "cooperate". 
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Q (By Captain Pnce) When did your grandtath~~ talk to 

Major General Nishimura? 

A - I have ·rorgotten. 

Q Can yo\l. estima~ it was'i 

A ~ think it was 1944. 

Q Whb .was Nishimura? 

A He was a very tall, well-buil~ man. 

Q What did he do in the Japanese Army'? 

A He was a staff officer. 

Q Who is Major General Nakamira? 

A Ho was in· ·charge of a communications unit. 

Q Who was Major General Saito? 

A I never sow him excepting when he called at my 

grandfather's house, and I don't know very much about· him. 

Q When did Saito call at your grandfather's house? 

A It is my opinion that it wns about January, 1943. · 

My grandfather. also went with General Saito to Japan on 

some kind of business. 

Q Was Saito the one who was going to send you to mili-

tary school?' 

A Yes. 

Q Did you want to be a soldier at that time? 

A I thought I wanted to be a soldier. 

Q In the Japanese Army? 

A' My grandfather told me to go to military school, 

become a General. So I felt that way about it. 
'.Q Did you ever tell anybody that you wanted to fight 

---==--==---""-""'-""'-""· of _t ~ .J~p_~~se when __xou ~~~ o~d _e!1ough1 

A Yes, I have said that. 
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- - --- - ---

Q Yem- grandfather always taught against the United. 

States, didn't he? 

A This is not ~hat my grandfather said, but my grand-
, 

mother told me that it the United States and Japan -ever got 

into a war' ·that Japan could not hold out very long. 

Q Well, did your grandfather ·'devote h1a ·lite to fighting 

the United States? 

A I have heard that he talked against the United St4tes. 

Q And did you believe and agree with his teachings? 

A I . felt a little that way,. but my playmates taught me 

that when t.he American Army came there would be plenty ot 

bread, lots ot sweet things to eat and things would becane 

chenpe~ At that time I did not know anything about the way 

the Americans did things and because all the Japanese told 

me the Americans were bad, I believed that they were bad. 

Q Did you ever say that you wanted Japan to win tho war 

against the United States? 

A I have said. 

Q Did your grandfather know General Yamashita, 

A I don't know whethe.r they were friends or not, but 

because he said he met him at meetings frequently I wonder 

whether he may not have been_ an acquaintance. 

Q Did you know then who Yamashita was? 

A I just knew his name. I also knew that he had con-

quered Singapore. 

Q What did you know about what he had done in Singapore? 

A All I heard was that he was very strong. 

' & 

--~- -----

• 
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Q Describe what you mean by "strong"? 

A He sa;d that he took Singapore quickly and was a 

good soldier. 
-

Q Do you know anything else about him? . 

. A I have heard nothing more about him. 

Q - After your gra11:dtather went to Baguio, did you stay 

on in his house in Pasay? 

A Yes, -•1r. 

Q Who was left there with you? 

A Myself, my grandmother and the maid. 

Q Did your grandmother ever rejoin your grandfather 

in the mountains? 

A No. 

GENERJ\L REYNOLOO: The Commission will interrupt 

the Prosecution at this time and ask what you have 1n mind 

by this line of questioning. 

CAPTAIN PACE: I have information, which I am not 

convinced of the truth or, but my understanding is that 

his grandmother went to the .mountains with the grandfather 

and died there. I was attemptill:8 to clarify that point. 

GENERAL REYNOLDS: , You may proceed. 

CAPTlIN PlCE: Will you read the last question, 

please? 

(Question read) 

Q (By Captain Pace) Where is your grandmother now? 

A She died in the mountains. 

Q Who was ~1th her when she died? 

A ,The maid and somebody; I don't know exactly who, but 

somebody very close to my-grandmother. - - --·---- -
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.• Q Who was the maid who lived 1n your house? 

A· Concha. 

Q Where is she now? 

A She also ·died in the. mountain,. 

Q When did she go to the mo\ll'\~111na? 

A She went w1 th ·us. 

Q When .did you go to the mountaina? 

G~ER~L REYNOLDS: Will you rea_d that question? 

(Question read) 

THE WITNF.SS: It was about six months ago. 

·Q (By Captain Pace) Did you go befQre the Americans 

had seized Manila? 

A I went before I realized that the American troops 

were coming into Manila. 

Q Then you were not here during the period immediately 

preceding the American occupation of Manila, is that right? 

A That is right. All I heard from the doctor was, the 

military doctor was, that they were going to take the sick 

people to Aritipolo. 

Q Give me the best you can the date on which you left · 

Manila for the mountains. 

A The Americans came in in February, did they not? 
I 

CAPTAIN PACE: May I state for the record a matter 

of which I am sure the Commission may take judicial notice 

or, the date upon which tho Americans did come to Manila, 

sir. 

GENERJ~L REYNOLDS: Yes. 

------WYuT~A~I~N~P~A~CE =~- Will the Defense stipulate that~ on -----,.---~-
or about February 3rd the Amer~cans entered Manila? 

2026 
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- - -

C/,PT/.IN StNDBERG: January the 3rd the Americans 

were at the outposts; February 3rd they entered the outposts, 

is that .it? 

Cl,PT/.IN Pt.CE: They reached the Pasig River on 

February 6th. 

CJ\PTAIN S/,NDBEFG: It ttas been called to my attention 

that th~re 'has been testimony here that on the 7-th and 8th 

of February. buildings were being blown up north of the Pasig 

by the Japanese, and that testimony came from witnesses who 

did not see any JApanese soldiers. 

CJ.PT/tIN PACE: My recollection 1s it was the 6th 

that they testified to. 

May I state for the record that the Americans 

reached, were well into Manila, by February 6th? 

THE t~TNESS: I am a little dear, so please speak 

louder. I went to Antipolo one week before the onemy, 

that is to say, the American Army entered Manila and I was 

there -- from there I went vdth my grandmother to a place 

called Pante. I don't know exactly where it was and from 

there we went up into the mountains. 

Q Who decided that you should go to the ~ountains?· 

Was that your grandmother that decided that? 

A Nobody decided it. I was in the hospital because I 

hurt my leg and when they told my grandmother that the 

hospital was movi~g to Antipolo she said she would go, too, 

because she wanted to stay with me. 

Q (By Captain Pace) Was this a Japanese army hospital 

t· you were in? 
Ii A It was in the Japanese army-hospital; - I---don..!...t know _

l 
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tpe · name· of -the hospital. 

Q When did you go to the hospital? 
" 

A I was ~r~ving a car and _got hit by a 'Gruck and I do 

.-not r-emember anything atter the t~ 
~ 

Q Do ··you remember when 1t happened? 

· A It,. wa~ about ·ten days between the time I hAd the 
. . 

· accident and the time we were moved to Antipolo. 

Q . Did you go to the hospital before your grandfather 

left tor Baguio? 

A It was after my grandtather had started. 

C~PTlIN PkCE: No further questions. 

GENERiLL REYNOLDS: Thero will be a question by the 

Commission. 

- Did you see your grandfather after you left Manila, 

just before the Americans came into the city? 

COMMnNDER B/J\TLETT: Will you please read the 

question? 

(Question read) 

THE WITNESS: I did not see him; I have not seen 

h1m since he went to Baguio. 

GENER11L REYNOLOO: Is · your grandfather still living? 

THE WITNESS: According to the newspapers he is dead. 

GENERAL REYNOLDS: Do you know where he died? 

THE WITNESS: I don't know. 

GENER/LL REYNOLOO: Do you know the circumstances of 

his de·ath? 

THE WITNF.8S: I don't know. 

ommission will recess----·-- --- - ·-
for 

approximately 10 minutes. 

(Short recess) ,. 

2028 e-

http:WITNF.8S


--------- - --- --- -- --

GENERJ\L·· REYNOL:00: . The Commiss1,.on is 1n session. 
I • 

·rs there turther cros1-e,camination by Defense? 

. Ct.'PTAIN Sll NDBERGa Sir., we have no further questions • 

..GENERAL· REYNOL:00 s The _Prosecution may proceed•. 

(Witness excu~ed) 

CAPTtIN HILL; The next item, sir, that the Prosecu-
'· 

tion desires to prese.-it, is Bill ·or ~arti·cular :item No. 112. 

LEONARDO C. PALICTE 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINl TION 

Q (By Cepte.in Hill) ~'111 you state your name to the 

Commission, please? 

A Leonardo c. Palicte, Jr. 

Q Where do you reside, Mr. Palicte? 

A Guadalupe, 340 Colwnbus Street. 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

Q How old are you? 

A 22 ye~rs old. 

Q Where did you reside during the first part of this 

year? 

A Cebu Breeding Station, Guadalupe, Cebu. 

Q With whom did you reside there? ' 

A With my parents, brother and sisters, and members 

of the family. 

Q Will you give the names of your parents and brothers 

and sisters that resided there with you? 

A Uy father, Dr.- Leonardo J. Palicte ; my -mother, 

.. 
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--

· Louisa c~ateneda Palicte; my 1i1ter next to me, Fe c. 
. . 

_Palicte1 . seco~ sister, Esperanza c. Palicte; then Jesus c. 

Palicte_; Caridad C, _PAlicte; Manuel-C. Palicte; Benjamin c. 

Pal1ct_e; Isabelo. c. Pa11cte; Roy Emanuel. Palicte; J.bdias 

Palicte; and Germinio Hortillosa. ..... 

Q · On what date did the American troops come into tha t 

J1C1n1ty? 

A They began their landing operations on March 26, 

1945', but they were able to enter the 01 ty the following 

day, March. 27, 1945. 

Q On or about that time, did you have occasion to leave 

your home end go to the city of Cebu for some cause or 

other? 

A Yes, sir. 

Q On what date was that? 

A ~bout 9 o'clock in the morning on March 26, when we 

.could hear the cannonading or Talisa, Cebu; it was 40 

kilometers from the city. My mother sent me on an errand 

to procure rice, because we had no dinner during that time, 

as food was so scarce fn the city; and me being the eldest . . 
son of the family, my mother told me, ..."You, .my son, being 

the eldest, go to the ci~y and procure rice, bece.use there 

might be street fighting and we won't have food while we are 

hiding. You brave the dangers, even though that the landing 

operations are beginning." And I went to the city around 

9 o'clock in the morning. 

Q And when did you return to your home, Mr. Palicte? 

-,--A--· - 1 -etuPl:led-the- t..ollo.wing_day, Ma.~11 .22.t tt.at """was_ 

Tuesday. 
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Q What time of the day? 

A 7 o'clo~k in the morning, 

- Q And when you ret~ned, did you go directly to your 

_. home? 

A I went directly to my home, but I saw that it wes 

completely burned up, and I went directly to the air raid 

shelter to cell the members or my· family, but no one answered 

me, 

Q Did you at thet time or later on that day have 

occasion to examine the ruins of your home? 

A Upon arriving at the ruins of my home, I went directly 

to tho air raid shelter where we usunlly hid during air 

raids, and the first thing that struck me WAS that if my 

_parents ran away because of fear that the Japanese would 

kill them, they might have th e youngest brother, because 

rny youngest brother WAS barely 3 months' old and was 

artificiAlly fod, and if they run away because of fear ~hey 

must take along the feeding bottle and the milk; but the 

first thing that struck my sight was the feeding bottle and 

ell things in shambles, and'I thought that something bad 

has happened to them. 

Q Did you then make a search of any kind of the ruins 

of the home, to discover whether or not the bodies of your 

family were there? 

A I made a search, the whole day, but --

Q Tell the Commission what you were able to find 

there in the ruins of your home. 

A I found in the ruins of my home, when I peeped into 
-- ---· - - -·--

everything, all things had been burned, and I couldn't- rind 

/ 
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anything. 

_Q Did you the t evening rind anything? 

A ~ didn't t1n4 anythl;ng th8 t eveni~g. 

Q Did you later on? 

A The _f~llowing day a boy informed the family that ... 
,: 

the . charred remains of the -members .of my-family was in the 

OQJllented cellar of _our roo~, which I forgot to look into. 

Q Did you look there at that time? 

A I went directly, when the boy came to notify us in 

the other .. house, and I went directly to the cellar of the 

ho_use, and there I found the remains or my family. 

Q V''ere you able to count the number or skulls the t you 

found there in the burned rooms? 

A I was able to count eleven skulls, and the remains 

or my kid brother who was barely three month• old. 

Q Were all of the bodies burned? 

A All of the bodies were completely burned except 

three which were still intact. My rather -- thore was still 

a pool of blood at his lower extremity, and my cousin was 

still also intact, and the friend ~ho was board1~ with us 

in the_house. 

Q Could you tell whether or not their bodies, that is, 

the bodies of those ~hree, bore any wounds of any kind? 

A My father, I _saw the wound in the neck. The other 

two, I saw the wound · in the abdomen. 

Q Both of them had wounds in their abdomen? · 

A Yes, .sir. 

----Q.. ~-:----~ .cmw:LYO..ll tell what ~d ~aused those wounds? 

A As to my own conclusions, sir, it was caused by a 
,. 
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bayonet. 

C/.PT/.IN HILL: Take the w1 tness. 

CAPTAIN REEL: No_que1tions. 
f 

CAPTAIN HILL: That. is all. 

(Witness excused) ... 
MAJOR KERR: Sir, we ~ve two Visayan interpreters 

who have not previously been ~worn. 

GENER!.L REYNOLOO: Very well. 

(Whereupon Interpreters Filomena Zosa and Loreto 

lsturias were sworn.) 

REYNALDO BURDIOS 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn through Interpreter Zoea, w~s examined and 

-testi-ficd through Interpreter Zoso as follows, with Intor­

proter i'.sturias acting as "check" Interpreter: 

DIRECT EXJ.MINATION 

Q (By Captein Hill) ~111 you state your name, please? 

A Reyr.nldo Burdios. 

Q Where do you reside? 
... 

A Guadalupe, Cebu. 

Q How old are you? 

A 15 ye~rs old. 

Q 11'ha t is your nationality? 

A Filipino. 

Q Did you reside at. that same place during the early 

part of this year? 

A -Yes. 

Q Where was your home at th?.t time with reference to 

the home of Doctor Palicte? 
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A Still in Guadalupe, Cebu. 

Q How far from Doctor Palicte•s home? 

A About 50 yards. 

Q And during that time were you employed by anyone? 

A Yes. 

Q -By _whom? 

A The Japanese. 

Q What kind or work did you do for tw Japanese? 

A The work of the Japanese as water ce.rrier. 

Q On or about the 26th ot March of this year, did you 

overhear any conversations between members of the Japanese 

army there where yo~ worked, relative to the burning of 

houses or killing of civilians? 

A Yes, sir. 

Q Between which Japanese did you hear this conversation 

teke place? 

A I overheard Captain Hancho instructing Private 

Tanaka, Miyagi, Kubayashi, and Kato. 

Q What kind of instructions did the Captain give to 

the Japanese privates? 

C~PTAIN REEL: We object to that question, sir, as 

he.arsay. 

GENERf,L HEYNOLDS: The Defense has objected to the 

question, and the objection is not sustained. 

Proceed. 

CAPTlIN HILL: Will you read the question? 

(Question read) 

------- __(.Thro.ugh._the ~p...re el'_)__ C~tain Hancho or~ere~ 

all civilians to be killed, and burn all houses. 



Q ·01d you hear any other conversation between these 

Japanes~ at that time? 

A · No, sir. 

Q Now, on that day, af°ter you. arrived at your home, 

.did you see tho Palicte home on tire? ... 
A Burnad. The house waa burned. 

Q And did you go to the ruins of the Palicte home? 

A No. 

Q What wos Mr. Palict~ coJ:1JI1only called in the neighbor-

hood there? 

A Poctor Palicte. 

Q Was he a doctor of any kind? 

A He was tho doctor of the breeding station. 

Q And wcs the Palicte home located in what was referred 

to as the Cebu Breeding Area? 

A Yes. 

Q At the ti::ie when you saw the Palicte house burning, 

did you hear any noises coming from the direction of the 

Palicte home? 

A I heard a woman screamed. 

Q Could you hear what the woman said when she scre2med? 

A She only shouted. 

CAPTi.IN HILL: You may crosa-exem·ine. 

ChPTlIN REEL: No questions. 

GENERlL REYNOLOO: A question by the Commission. 

GENERlL DONOVAN: Do you speak Japanese? 

THE WITNESS: No, sir. 

_Q_. (By Cap-tain- Hi--¼l)-· -How---did you knaw-what -these 

Japanese were saying when you heard them talking? 
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-----
------

• 

A Because Japanese Capta1n Rancho ordered these 

'( 
privates sa71ng, "Civilian, patam; uchi s1g1 sigi.," whi'Ch 

means, "Civilians_kill", 11uchi", means tire, "sigi sigi",-
means "Hurry, hurry." 

Q Are· those Japanese words that you· have just r~ci te~? 

A Well, I know a little, . some o.ther Japanese terms • 
. 

Q Whore did you learn those terms? 

A Some other Japanese. 

C/.PTAIN HILL: That is all. 

CR~S-EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Wero those words that you have jwst 

spoken Japanese or Visayan? 

A He spoke ·only Japanese. "Uchi" ' means "house." 

Q Are we to understand that the instructions wore simply 

tho~e four words, "Civilians kill, house burn"? Is that 

right? 

A Yes. 

CAPTtIN REEL: That is all. 

(Witness excused) 

------- ·----

... 
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---- ------ -- ----

(A document was marked 
Prosecutiqn Exhibit No. 
307 ror identification.)

CAPTA,IN HILL: It tne Commission please, we .want _to 

offer ~nto evidence Prosecution's Exhibit No. 307, which is 

. t~~ s~orn statement of Seiichi Akita, _a Japanese prisoner 

or war, ·. t~en in the Prisoner or War Stockade down at 

Tabunok, Talisay, Cebu, Philippi~es·~ on 18 October 1945. 

It ~as taken in the presence of an investigating officer 

of the Ware Crimes Investigating Detachment, taken under 

oath. 

GENERAL REYNOIDS: You may read the document to the 

Commission, at · least the essential parts thereof. 

C.kPTAIN HILL: "Q Did you know a Filipino family 

named Palicte living at Cebu Breeding Area, Cebu City, 

Cebu, ·p • .L., .1~_J4ar~, 1945? 

A I do not know them by name, but the man was cal!ed 

'Doctor'. 

Q Do you have any inform_ation which you wish to tell 

us concerning the death of this Filipino family who lived 

in a house on the Breeding Area grounds just northwest or 

where you had been living, and the burning of their house 

on 26 March 1945 just before the Americans came to, Cebu 

City? 

A Yes, I will voluntarily tell you what I know about 

the death of a Filipino family who lived just northwest ot 

the house where I was living at that time. 

Q What time or the day was it when these people wer~ 
•mistreated? 

----A----I-t-was-0n_the_. March 1945 but I do not lmow what 

· · time it was. But I believe it was at night because the Dien 



------- -

."who did .it had been ordered to return to our headquarters 

at noon but they did not come back until about 9:00 or 
. . ' ~ . 

10:00 o'cl~k that night • 

. Q. ·· Where were you while this family was mistreated? 

A r ~s 1n a tox~hole at the foot of the hills ·just 

behind.. the G~daluptt church abou~ 4 k110Jlleters .away. 

Q Could you see the house where it took place from 

your fox-hole? 

A I could not see it from where I was. 

Q Then where did you get your intormation about -this 

mistreatment? · 

A That same evening when the four men who did it came 

back to our unit I was in the same tent with them about 

- 9:00 or 10:00 o'clock that night. They were proudly 

telling what had happened. 

Q Do you lmov, if anyone else overheard their con-

versation or was present? 

A I do not lmow. 

Q Did all four or them admit having taken part? 

A I am not certain whether they all admitted taking 

part in the killing ot this family but I do remember that 
.. .... • ,,. 1 • 

all four ot them admitted that they raped some or the girls 

in the family. 

Q Pd~- they admit having burned their home? 

A Yes, they admitted having burned the house but they 

said that this was by order of T/Sgt. Yasokichi Koroda :or 

else an order received from the Mitsui Corps who was in 

----,wo,..:rge-ot the-detense oL this __,ea· - _ ==-~ 

. Q Did these four men say that when they burned the 



"house of this p·artioular Filipino f'amily, the people in 

·the family were ~nside the house? 
. . 

A I do-x not -lmow it they were in the house when the 

house was burne~ but these four_Japanese soldiers in 
,• . 

talking among _themse1Ve$ said they had ·raped some girls in 
' . 

that house .- and tha~ ~ey had left no witness so I under-
e 

stood that ·there was no one else living who might have 

seen th811l do it. I also ~erstood trom ,mat they said 

that they had burned the bodies because they sa.id they 

left no evidence. 

Q Did you ever. hear anyone other than these tour men 
' ' 

admit having taken part in this particular rape and 

killing of the people and burning of the house? 

A No other man was concemed in this matter because 

all the rest of our troop had gone to our fortification 

in the mQuntains by Guadalupe. At noon ot the 26th March 

our unit left for this nearby mountain position leaving 

behind in Cebu City Tanaka and Kato. Atter ue reached 

our new position, Kbayashi, Miyage and Yasutake were 

sent back to assist Tanaka. All five of' them returned 

to our position that night but Kato told me that he had • 

not· found Tanaka in Cebu City until just before they re­

turned to the hills so I do not believe that Kato had 

anything to do with th_is _matter. He took no part in the 

conversation. 

Q Where was this tent in which you overheard the con-

versation on the night of 26 March 1945 located? 

A Just in front of our trench near the mountain in 

Guadalupe • 

. ,( 
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__ _ 

"Q · ·About how many kilometers is this from the house in 

-which the tamily was living in Cebu City? 
• • • • I : 

' 
A About four kilometers.· 

-_. . -
. . -· Q ·Did these t.our men in the t~t that night mention 

- . 

the ·~ .e _ or the git-ls raped and killed? 

A ~ According to my memory, they m~nt1one4 their llQ1$1 

but l do not remember what they s·aid it was. 

Q Do you remember any remarks they made about the girls? 

A According to my memory, they mentioned that one was 

beautiful and they also mentioned that there were several 

girls between thirteen and nineteen years old and they 

said that they each had raped all o:f' them, it was at least 

two or more girls they ·raped. 

· Q .Did they describe the rape o:f' these girls in so tar 

as the use o:f' force was concerned? 

A They said that the girls of 13 years old wept and 

was very pitiful so I assume that they used force. 

Q Did they use the word 'rape' in referring to what 

.they had done to these girls? 

A I did not hear the Japanese word for 'rape' spoken. 

Q Did they say _v1hether the gir_ls screamed? 

A They said that the giPl 13 years old screamed. 
J

Q Did they say whether they had threatened the girls 

with weapons? 

A I did not hear that they threatened them with 

. weapons; what I did hear was they were carrying tho:ir 

weapons with them at that time. 

i!"d you ltear-th~ne-the-P.:.tha,_gi____,...__,,,w=e=r -=-e-.::h::.::.e:.!!1:.=d:..._b.'.:!yL· _-_-

members ~-or the group while others raped them? 

.. -
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"A .~, did ·not hear them say that t!ley · employed ·torce · 

to hold the girls down ?Ut they did say that )(1yag1 stood 

as sentinel· outside or inside the house ·while the others 

raped the girls and then Miyagi came in am. was the lae~ · 

. . one to rape the girls. I do not remember how m~ girls 

there were but .I.do rememb r that each of these four man -
admitted having raped each girl. 

Q What were the names ot these four soldi~rs whose 

conversation you overheard? 

A Pvt. Yasutake, Pfc or Leading Corporal(~ don't know 

which) Ichiru ·Tanaka, Pfc or Leading Corporal Miyagi, and 

Pfc Sr.oichi Kobayashi. I don't lmow the ranks tor sure 

because they mean almost the same thing. 

Q Where is Yasutake? 

A He died about one ~eek after we left Cebu City in 

March, 1945, because of burns received in combat. 

Q Are these four men the same persons you described 

in your original statement of 16 October 194~? 

A Yes , sir • 11 

I think that is the pertinent part of the statement, 

sir. 

GENERAL REYNOLDS: Any objection by the Defense? 

CAPTAIN REEL: There is, yes, sir. The Defense 

objects to the admission of this statement, first, on the 

ground that it purports entirely to be the results of 

conversations of other persons. Secondly, on the grounds 

that it is completely :i.Jn1:naterial to the issue, and the 

specification number 112. Nowhere in this document is 
- - - ---:- --- -- - --- -

there any identification of this family 
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' family. 
.. 

The w~tnassi a$ a · matter 9t fact, specifically says 

that the name was .unknown tQ him. ~ They mention their names, 

but ~e ·saysi, "I do__ not lmow them by name.'' . 

On the further grounds, sir, the statement largely 

has to po with rape. All throughout the ·stat~ent there 

is the story or rape, yet on the second page it is admitted 

that the Japanese word for rape was never used. 

We object to the admission or this document. 

CAPTAIN HILL: Sir, as to the identification ot the 

family, I think the .identification or ·the family is suffi­

cie.nt. The evidence shows the family lived at the Cebu 

· Brebding Area, that the family was referred to and that 

he was referred to in the vicinity as ''Doctor, 11 and that 

they lived there. 

This affidavit or statement identifies the family 

and the man in that manner. 

·~TAIN REEL: Sir, if Counsel for the Prosecution 

refers to the first two questions and answers, may I point 

out that the sec~r.d answer says as follows: 

11A Yes, I will voluntarily tell you what I lmow about 

the death of a Filipino family who lived just northwest 

of the house where I was living at that time." 

That is the only identification. 

I submit that there is no identification of the fam­

ily lmovm .as Palicte as named in specification number 112. 

GENERAL .REYNOLDS: The objection oftle Defense is 

nottsrrs--i-8:~e:d,and-the- docume be acce ted for such 

probative value ·as the Commission dec:ldes _it possesses. 
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-- _____ ..... __ 

CAPTAIN :REEL: Since the document is admitted, may 
.. 

I make the add~tional r~queat that the questions and 

answer~ dealing with rape be· stricken, because the ques-
. ~ 

.- tions of rape were never used by the witnes.- · w~ made ,. 

· the statement, and. I reter to the question number 20 on 

the ..second page. · 

GENERAL REYNOLDS: Well, the comments of Defense 

Counsel are noted, but as an objection it is not sustained. 

(Prosecution Exhibit No. 
307 tor identification 
was received in evidence.) 

CAPTA.IN 
. . 

HILL: That concludes that item, sir. 

The next item that the Prosecution desires to pre­

sent is the Bill of Pariicular item number 97, and the 

.first v1itness is Rosn Calalong. 

ROSA CALALONG 

called as a \71 tness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined am testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Will you state your name, ple~se? 

A My name is Rosa Calalong. 

Q Can you speak a 1'1ttle louder_? 

A Rosa Calalong. 

Q Where do you reside? 

A 2462 Tinaldo, Manila. 

Q Where were you res_iding the first part or February 

of this year? 

A In Intramuros. 

Q Where in Intramuros? 

--- - ---·---- -----~ --------A 
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Q Were you r~siding there with the other members ·ot 

your taJliily? 

-- -.A Yes, sir. ·: 
J 

, Wb4t were their names? 

A Jesus Carugtos, my husband; Vi~torina Alben, my 

mother; my children, who are Aurora Carugtos, Angelita 

C~gtoa and Basilio Carugtos. 

Q On the 5~ of February ot this year did you, together 

with the other members of your family, have occasion to 

leave your home arid seek refuge? 

A Yes, sir. 

Q And where did you go at that time? 

A In the Cathedral Church. 

Q To the Manila Cathedral Church? 

A Yes. 

Q Vlhere was the Manila Cathedral located? 

A Located at Calbildo and Postiago. 

Q Was that at Intramuros? 

A Yes, that is inside of Intramuros. 

Q At what time of the day or night did you and the 

other members of your family go to the Manila Cathedral? 
. . 

A At about 5:30 in the afternoon of February 5th. 

Q When you arrived there did you find any other 

people in the c~thedral? 

A There were plenty there. 

Q Can you state to the Commission the approximate 

number of persons that you saw there in the cathedral? 
.... 

A n-s---mts-of--peop-le, i-t-:-1-s -a-Ver}"'..hig_church, ·-----· 
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------ ~·-:---,___ ________ __,__ __ _ 

- --

and it was Vf!JrY, v-ery c·rowded • 
. . 

· .Q Would you say that there w~re ;oo or 1000 or 1500 

people there? . 

A . Mayb~-around .4.000 or ,ooo~ it is plenty. -There ar~ 
. ' 

very many. 

Q .. .Did you and the m~bers or your tamily remain there 

1-n the cathedr~l that night? 

A ·Yes, sir. 

Q All night? 

A Yes. 
. . 

Q Now, during the night did you see any Japanese come 

into the cathedral building? 
' . 

A Yes, sir. 

Q And for what purpose did they come into the build~? 

A I don't know·, sir, but they went inside the cathedral 

and they were going around, and then afterwards they have 

been pulling girls outside of the cathedral, and I saw 

two Japanese raping those women right there in the cathedral, 

and one by rrq side she is pregnant five months. 

Q What part of the cathedral were you and your family 

located in that evening? 

A We are in the middle of the cathedral. Suppose 

this is the church; we are there at that place (indicating), 

and this is the door. 

Q Were you in the rear, to the rear of the cathedral? 

·A Yes ., _sir. 

Q And how many Japanese did you see talce women out 
... 

of the cathedral during the night? 

A· There are many, but I have seen two, they are very, 



--------------r------:----~----: --------,.---------

v~ry near me, _in-front of me, in front or our place those 

Japanese ~e raping be~, and I ~ve seen plenty or girls 

that they are -taking ·outside of the cathedral, those 

-~t1-s_ta -g_;r1s; they are ver, young~ They are telling,' 

"No, doni~; mama, don't let them take me." Those girls are 

shou.ting like ~tluit. 

Q Did the Japanese take these girls by force? 

A Y&s, by force. 

Q Did yo~ see any girls killed there that night by 

the Japanese? 

A No, those girls were taken outside and I never 1aw 

them inside any more. 

Q You mean those girls that were taken outside you 

never sarr re.turn to the cathedral thnt night-'? 

A I never snw them any more. 

Q Did you see any girls killed by the Japanese in 

attempting to escnpe? 

A No, I did not see them-. 

Q The next day did you see any girls killed by the 

Japanese when they attempted to escape? 

A I have seen, yes, in front of that well. There were 

girls there that were shot by the Japanese. 

Q Vlhen they attempted to escape? 

A Yes. 

Q How many did you see shot by the Japanese? 
'- .; 

A I do.n' t lmow; there are many there. 

Q Several? 

A Yes, several. /------------- - ·-- -
Q How long did you remain in the Manila Cathedral? 
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A" · We stayed _there tor two days. 

Q. Did all the. oembers of your family stay there during 

that time? , 

A My .mother and my niece were there in the St. 

Augustine Church. We were separated because the·_very 

afternoon they told us .to leave the house, you see I told 

my mother I -would be going to St. Augustine, an<:\ ·he told 

me, he said, "You can't go into St. Augustine, because 

there are already plenty there." He told me that I go 

to the Cathedral. So I and my two children and my husband 

were separated, an4 my mother and niece were separated. 

They told me I couldn't go there. There was plenty 

there, that I better go t o the Cathedral Church. 

Q Were you and your husband separated after you got 

to the Cathedral? 

A The noxt morning they took all our men; they took 

my husband. 

Q You mean the Japanese took all the men? · 

A Yes, the next morning. 

Q Do you know what they did with them? 

A No, but I seen them. 

Q Have you seen your husband or heard from him since 

he. was taken from you at the Manila Cathedral? 

A That is the last time I have seen· my husband. 

Q How many men did you see the Japanese take from 

the Manila Cathedral on that day? 

A There are many; there are two very long lines. 

Q .Well, when you say "many" can you give the Commis-

sion a little more definite answer on . that? Would it be 
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50 or 100 or more than that? 

A It. would be more than two or one thousand, .something · 

like that. 

Q Do you -lmow if any of tbos_e men e~-r returned or 

not-, 

A- Yes. -
Q Did they return? 

A Mr. Sanchez Andriguez, he returned. 

Q Did any or the others that you saw taken awny from 

the Cathedral ever return! 

A No, I have not seen them. · 

Q And you have never heard or them since that time? 

A I ~ve not heard of them, no. 

Q Now, after you le:f't the Cathedral, what did you see, 

if anything, relativo to the destruction of the Manila 

Cathedral? 

A I see the Cathedral; I see it burning. 

Q You saw it burning? 

A Yes. 

Q Do you lmow what caused the tire that burned the 

· Manila Cathedral? 

A There is some explosion, plenty of explbBion inaide 

the Cathedral. 

Q Are you sure those explosions ,-,ere coming from the 

inside of' the Cathedral? 

A They are inside the Cathedral, yes. We are here 

and the Cathedral is only on the next street. 

-----Q--- Wer.e - there any Ameri®fl Jl_q]!!__bi~s or shells hitting 

in that area at that time? 
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A There v1as no shelling yet. 

Q Anf:l no bombing yet? 
.,._ 

A No bombing yet. 

Q When you were in the ca_th~al di~ you see ·an, signs 

of explosives being placed around .inside the building? _ ... 
A- I just see t~se drums there, and supposing this is 

the church here, the convent; there are plenty ot Jaaol1ne 

drums there • 

Q Around the church? 

A Yes. 

CAPTAIN HILL: ~ou may have the witness. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) These Jnpanese soldiers you saw, 

were they arr.1y or navy or tiarines? 
., I 

A They are wenring green suits. 

Q Did you seo NlY insignia on their green suit? 

A No, I don't. I don't look nt the Japanese. 

Q You could not toll whether they had little anchors 

on their green suits or not? 

A No, I don't pay any attention to that. 

Q You· did not pay any attention to that? 

A No, I don't p~y attention to that. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN HILL: I vrill ask to have these two photo­

graphs marked tor identification. 

(Two photqgraphs were marked 
Prosecution Exhibits No. 
308 and 309 tor identiti­
cation respectively.) 

:._ . nDIREPr EJCAM!NATI~- . . 

Q (By Captain Hill) I ,·1111 hard you Pros~ru tion' s 
"' 
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Exhibit No. 308, and ask you to state what it is, 11' you 

know. 

· A Yes, this place here, this 1s the Cathedral Church., 
Q. ·-Is that the ru!ris of the church ·as it looks . today? 

· A It is not·- like · this today. 

Q I will hand you Prosecution's Exhibit-No. 309, and 

~sk you to state what it is, it you lmow~ 

A Yes, this is the Cathedral Church. 

Q And 1s that as the church looks today after it was 

destroyed? 

A Yos. 

CAPTAm ljlLL: We ,v111 otter into evidence Prosecu­

tion1 s Exhibits 308 nnd 309, air • . 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, they are 

ac~epted into evidence. 

(Prosecution Exibits No. 
308 and 309 for identifi­
cation were received 1n 
evidence.) 

CAPTAIN HILL: That is all ~o have. 

CAPTAm REEL: No turther questions. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN HILL: We ,1111 call Francisca Cruz. 

FRANCISCA CRUZ 

called as a witness on behalf of the _Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q {By Captain Hill) Will you state your name to the 

Commission? 

A 
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Q And where do you reside? 

.A I live at 106 Anda Street in the Walled City. -

Q How old are you? 

A 32 yenrs old. 

Q What . is your nntionnlity? · 

A Filipina. 

Q Where did you r ·eside during the month of February 

_of this year, the tirst part of Feb~ry? 

A The first part of February wo lived at 106 Anda, 

and February 5th we nre taken to the Cathedral Church. 

Q Did you live in Intranuros at that time? 

A Yes, sir. 

Q And you are ·one of the persons in that locality 

that went to the Mnnila Cathedral tor ref'Uge on February 

the 5th? 

A Yes, sir. 

Q And did you renc.in there in the Cathedral the night 

of the 5th? 

A Yes, sir. 

Q And who was with you in the Cath~dral? 

·· A I was with my husband and my seven children. 

-Q Can you tell the Cotm1ission or give them some idea 

as to the number of persons that you think were in the 

Cathedral on that night? 

A At that night I think there are thousands of 

people in the Cathedral. 

Q And you say "thousands of people"? 

A Yes, sir• 

Q . How many thousands? 



-------- --· -

A I think more than 2000. 

Q \:fere they men, women and children? 

A lle_n, women and children; we are crowded. 

Q In what part -ot the Gath~dral. 'd1!1 you s~d the · 

night wi~ your tamily'i ..
A At the right door ,pt the Manila Cathedral. 

Q In the front and at the right ot the door, is that 

right? 

A Yes, sir. 

Q During the night did you aee any members ot the 

Jap_a.riese armed forces come into the Manila Cathedral? 

A Yes, sir. 

Q How rnony times uould you say that you saw Japanese 

come into the Cathedral during the night? 

A They otten visited us there. 

Q Many tiDes? 

A Yes, many times. 

Q What would they come ·to the Cathedral for? 

A I don't lmow; they just come, and it they see women 

they like they take them. 

Q Did you see any ot them take women? 

A Yes, sir. 

Q How many times during the night in the part ot the 

cathedral that you were in did you see the Japanese take 

women? 

A Once I see one or the Japanese, I saw a woman preg-

nant assaulted by a Japanese. 
------ ... .. 

_____ _i · Inside the Cathedral, you mean? 
- - - - - - -- -· - --------- .. _ --

A Yes. 
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- ---- -

I . 

Q Did ·you see any women taken outside of the Cathedral. 

by the Japanese? 

A Yes; they· wera screaming. 

Q Were they taken by force? 

·A · Yes, sil'. 

Q Did ·you ever see those women ~gain? 

A No, I have not seen them again. 

Q The next morning, did your husband leave the 

Cathedral? 

A Yes, sir. 

Q Did he leave there with the other men that the Japan-

ese took out? 

A The next norning the Jnpnnese tnke all tho men. 

Q What ti.no in tho morning nas that? 

A About 10:30, I think like that. 

Q Did you sec where they took your husband ~~d these 

other men to? 

A Yes, sir, they were taken to Fort Santiago. 

Q Could you tell or did you see about how many men 

the Japanese took from the Cathedral at that time? 

A There were very cany, because they are put into two 

big rooms. They were crowded there, and formed two lines. 

Q Do you think there was 100 or 200 or more than that? 

A More than 200, I think 1000; more than 1000. 

Q Men? 

A Yes, men. 

Q Have you seen your husband since he was 

the Cathedral th~t dny by the Japanese? 

A Yes, sir, because I was at the door -an 

taken from 

het o a- me 
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,good-bye. 

Q Have-you se~n hiIJ:1 since that time~ 
-,; 

A. I have not seen hini. any more. 

Q --. aave you. seeri any ot the others in that group . or . \. 

men that you, were ·acquainted with since that time? 

A · I have not seen · them NlY more. 

Q How long did you remain in the Cathedral after your 

~ husband wns t~ken out? . 

A The next morning the Japanese told us to go hoce 

nnd cook soce food because our husbands would cone home • 
. . 

Q Did you go ho~e then? 

A Yes, ~ir. 

Q Did you so0 the Mcnila Cathedrnl building vrhen it 

was burn.ing?' 

A Yes, sir. 

Q And what dny was that? 

A February the 7th. 

Q Where were you when you sa:w tho building burning? 

A We ,vere in the Santa Rosa College. 

Q Hon far is that from the Manila Cathedral? 

A Very near, in front of the Santa Rosa Cathedral. 

Q Could you tell how the fire was started inside the 

Manila Cathedral? 

A We just saw the Me.niln Cathedral burning, and, we 

saw some flames. 

Q Did you ·see it when it first started, when the 

fire first started? 

A Yes, sir. 
...... ~ - .. ...------;::::---,:--

Q ·n!°d you · s·ee or hear o.ny explosions at the Manila 
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Cathedral· at that time? 

A Yes, sir, I . saw some explosions • 
-

Q How many e,q, losi·ons did YOU · see? 

--A Very many. 

Q Did those explosions appear to you to be on the 

· inside o~ the outside-of the Cathedral? 

A I think it was in the inside, because· in the Manila 

Cathcdrol we sec many drums inside of gasoline. 

Q Drums of what? 

A Of gasoline. 

Q Gasoline? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN HILL: You may cross exanine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Is tho only reason \"thy you say 

the explosions crune frou inside due to the fact that you 

snvr drUl:is inside? 

A Yes, sir. 

Q That is the only reason? 

A I think in the St. Paul Hospital where the nuns 

live, ·in the St. Pnul Hospital, the Japanese lived there, 

and they take many .ammunitions inside and they leave it 

thore on lo.st February 5th. We saw them because we often 

pnssed there. 

CAPTATI-! REEL: Will the reporter please read the 

answer? I couldn'•t make out what the witness said. 

(Rocord rend. ) 

Q (By Captain Reel Because you saw ammunition inside 

-tlul- st. Paul.'s Hospit'nr,- you- tb"Inl{ tne Maru.1.aCcrthedrlLl - ---

,I 205, 



------·- ---·-
b~ew up . from the inside? 

A · No, sir, when. the fire begins, of course, when the 
-.,; . ~ . 

fire is big nnd it gets near the ·St. Paul there, it burns, 

:. and -in the Maniia Cathedral there we·re many. drums fi;t the 

back door. or· course, -the fle.mes would grow big and we 

· had me.ny· explosions· trom thnt. 

Q. Did you see any holes in the bui-lding? ' 

A.- Holes?·· 

Q Yes. 

A We have not seen any holes in the building. 

Q No holes in tho building? 

A No,. 

Q Can you tell us whether these J apanese soldiers were 

o.rcy-, navy or onrines?. 

A I don't know. 

CAPTAIN REEL: That is nll, (Witness excused) 

GENERAL REYNOLDS: Tho Coaaission will recess for 

approxicately ten cinutes. 

(Short races s.) 

__• .Js..____ _ 

:.. 
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GENEI\AL REYNOLDS: .The Commission is in session. 

You may proceed. 

CAPTAIN WEBSTER: .-Colonel Pite. 

WILLIAM C. FITE -

· calle·d as ·a witness on b~halr or· the Prosecution, ·being 
.. 

first duly sworn, was_. examined and testified as follows: 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, this is part of the pr·oor under 

Bill ·of Particulars Paragraph 72~ 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By ·Captain Webster) Please state your name. 

A William c. Fite. 

Q Your rank? 

A Lieutenant Colonel. 

Q Your organization? 

---A- .129th Infantry. 

Q Nationality? 

A American. 

Q What position do you hold in the 37th Division? 

A I am regimental conynander of 129th Infantry. 

Q Were you with your regiment on or about the 1st or 

July in the northern part of Luzon? 

A I was battalion commander of the 1st Battalion. I 

was with 129th Infantry at Aparri at that time. 

Q Will you state in your own words and clearly to the 

Commissi.on what you observed am lmow conceming any mis­

treatment or killing of civilians in or around Aparri? 

A On the 30th of June we· received reports from so-called 

"Bolo" men, Filipino citizens in barrios that were secretly 

rgani-zed, tha-t--Japanese- had--- --that-- members ot tha Ja.pane_1t___ 

. .. 
2057 . 

http:Commissi.on


Army h~d taken charge ot a barrio named Tapel. This was 

_approximately 30 miles eas~ ot the to,m ot Aparr1. They 
- y 

estimated ;approximately ;oo Ja;panese were in the 'party' but 
; ~ 

_: we . s~nt ~.pla~oon ~t day, followed it the next day with _a 
. . . 

company. I went ~th the company and at the Buguey River 

a fishing boat pulled into the-river mouth. I~ the boat 

were tiv~ Filipinos. One was dead, another. was shot once 

·through the shoulder, and another was shot twice in the legs. 

They reported being tired on by two machine guns f'rom the 

vicinity of ~apel. At the time they were sailing west about 

a hundred meters offshore. · · 

I sent the two men to the aid station. This is on 

the 1st or July. About 30 minutes later another boat came 

in. There was a woman and a child that were creased by 

small arms fire. I chec-ked both of the boats and it was 

apparently 25 calibre bullets that had pierced the hull. 

They _told conflicting stories. They were very hysterical. 

t.nd by the 3rd of July we reached this barrio of Tapel. 

There were a f'ew inhabitants there. Most of them 

apparently had escaped to the hills. I asked them to show 

me any bodies that were -- Filipino bodies that were in the 

area. They pointed to two pits in the ground and said that 

they were full of' Filipino civilians. They were actually 

- wells and I had one of the Filipinos crawl down in the 

well, and he uncovered one body. And I looked in the 

neighborhood. I saw another Filipino who had been dead 

approximately four days. He had been shot in the back. 

Then about a kilometer or two from there this Filipino took 
·-· ------··- -~-- ---- ----· 

me to a tree, and there were three men and one woman that 
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had been tied to the tree and they 'had been killed by bayo­

nets, judging from the wounds ~n the body. - The natives 
. . ~ 

told me that this force was commanded by a Major Saito. 

· On the surrender ot the. Japanese forces in the area there 
. . . . -

was a Lt. Col. Saito who said that he had since been pro-... 
~oted. He spoke quite freely .to our Nisei interpreter and 

corroborated some of the atrocities that were told us by 

the civilianf, one ot which was taking women rrom the barrios . 

up there into his command post and none returned. And he 

gave ns his reason that they wc:uld disclose the location of 

his C.P. 1I-· I have forgotten one incident. Five men came in 

on the 4th of July. They claimed to have been wounded 

aporoximate~y on the 30th of June. A battalion surgeon 

came in to us at Aparri. Our battalion surgeon believed , 

that to be correct, the time interval, due to the condition 

of the wounds • Two of these Filipinos were blind, had 

been blinded by grenade fragments, and the others suffered 

cuts presumably from sabers and bayonets. 

Q Were these civilians that were in the boat that you 

hnve desc~ibed arme4 in any way? 

A They were not. 

Q Were the civillans that came to what you have last 

described as some being wounded and suffering blindness from 

grenades armed in any way? 

.A They were not.• 

Q This Japanese force that was in that area, was that 

.c-.l.----ttrmy-or-lfa:"'"",,..___ 

A that was The force t~t surrendered was~y 
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with the exception or about 1, men that were .Navy personnel. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Colonel.~ ~111 you .t .ell us something . 

about these "Bolo" men that you described? Who are they? 

A - - They are mostly men who work w1 th -- not necessal-ily 

with the guerrillas, I understand, but they advise the civi- . 

lians when to evacuate an area. 

Q Do they 

A They --

Q Were you through? 

A I was through, yes. 

Q Did they carry bolo kn1ves1 

A When they came into our C.P. they didn't have any. 

They were just ordinary_-looking native Filipinos. 

Q And were thero a number of guerrilla bands operating 

in the area in which you ·-were? 

A Not east of Highway;. There were none. They 

operated-west ot Highway 5. That is the highway thnt runs 

south from Aparri. 

Q So that west of Highway 5 there were some guerrilla 

bands operating? 

A Yes, sir. Colonel Volclonan's guerrilla forces were 

in there. 

Q Yes. _And were they armed? 

4 They were armed, yes. 

Q And ~did they occasionally arm themselves with cap-

tured 

A 

apane--s a-rms-~? 

I believe they did, only from talking to a few of 
-----:_ 

• 
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the officers ·. 'lb.ey were short of ·equipment. · 

Q Were there any guerrilla groups up there that were
• I 

working -with the· Japanese, 

A. We had reports of sane, but not that far north. 

Makapilis were alleged to have worked with the Japanese; • 

~ut that was near Balete Pass farther up. .. 
. Q You had no reports'- of any oth~r guerrilla outtits 

that were working against Volckman•s guerrillas in that 

area? 

A I never heard of any. 

Q Do I understand you were told that there was a well 

there that was full or dead bodies? 

A That's correct. 

Q And how many did you find in the well? 

I only found -- I only saw one • He had to go down 

!:'ll:>out 12 feet and I didn • t Jl}ake him dig any othors up. The 

odor nearly made hin lose consciousness. 

Q Was there more than one dead body in there? 

A They said there were three or four in there, and they 

had another well. They alleged, I believe, ten or twelve 

in the well. 

Q But you didn't actually see more than the one well? 

A I just made him go down into the one well. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

HEDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Sir, I believe you said that 

there were no guerrillas east of Highway 5. 

A There were none. 

--Q - J)id tbe~~ atrocities which you have described take 

2061 



. plac~ east of. Highway 5? 

A A~proximately 30 miles .east along the Coast. 

·Q ~ Ahd was Major Saito o~ Lt. Col. Saito, whom you have 

described, in the Jap~ese Army? 

A - He was. 
.... 

CAPTAIN WEBSTER: Thait's all. 

CAPTAIN REEL: May I have the last question and answer 

read back? 

(Question and answer read) 

CAPTAIN REEL: No turther questions • 

(Witness excused) 

CAPTAIN WEBSTER: That is all the evidence on that 

paragraph. The next ~rngraph is 105. 
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~VELINO DE GUZMAN 

called as a witnoss on behalf of the ~rosecution, being first 

dulr sworn, . was· examined and testified as tollowsa 

DIRECT EXJ\MINATION 
\· 

Q (By Captain Webster) Please- state yo:ur name. 

A Avelino de Guzman. .. 
Q Your age? 

A 52 years. 

Q Your nationality? 

il Filipino. 

Q Where go you live? 

A Residing in the City of San Pablo, Philippines. 

Q What official position, if any, do you hold in San 

Pablo? 

~ My position, sir? I Am the Chief of Police during 

before and during the Japanese occupation. 

Q Were you the Chief of Police on or about the 24th 

of February of this year? 

A Yes, sir. 

Q Did you on that date have occasion to be called to 

the headquarters of any Japanese forces in San Pablo? 

A I re~embor, sir. On the morning of February 24, 

1945, I was ordered to call to tho office of the Japanese 

garrison commander. 

Q Who was the Japanese garrison co~ander? 

A His name is -- there were two: Uajor Ono and -Captain 

Okubu. 

Q Did you go to the headquarters? 

A Yes, - sir. 

•
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. Q Did you see ei th~r or those Japanese otficer·a there? 

A They were bo_~h together in ·the office. 

·Q 
',; 

Bo you know whether they were in the Japanese army or 
.. 
~avy? 

\'
J 

A They were Japanese army, sir. 

.Q What did either of th9se officers tell you to do on ... 
that morning? 

A I was ordered by thr~at to comply properly the order 
' 

that they are going to issue that morning, and through the 

interpreter they showed me a piece or paper wri~ten in 

Tagalog language; that means that is the order, ordering 

that all male citizens of the City of San Pablo from 15 to 

5'0 years of age, including all nationalities, Chinese, to 

assemble at the Roman Catholic Church by 10:30 A.M. of that 

date, February 24, 1945'. I told them that it is very diffi­

cult for me to earry that order properly, because the City 

ot San Pablo is very big. They required me to notify all 

the people of San Pablo to assemble at the Roman Catholic 

Church at 10,30 A.M. or that date. While we are talking it 

is about 9 o'clock. I select two or my policemen who have 

a loud voice, and take a big drum and go around the city and 

notify the people verbally. If I shall not comply that 

order, I am the very first one to be punished by death. 

Q Now, did the Japanese at that time tell you what 

would happen to the people if they did not assemble where 

they were ordered to? 
' A They told me, and besides they told me I read the 

order it was written in Tagalog language, that non-compliance 

or that order shall be shot to death in the street or in 
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their .own houses. 

Q · Now, you did have member~ of your fqrce go around 

the city .and notify people to assemble in the church? 
~. 

A Yes, sir • . 

Q And when did they ass~mble in the· church? What time? 

A They are immediately, when my people heard, but ... 
, 

'before I issued that or~er·· to my soldiers, permit me to 

inform this Honorable Court that I am very doubttul to 

that order, because two weeks previous before February 24, 

1945, the chief of the Japanese Information Bureau in San 

Pablo issued warning through pamphlet to the people, saying 

"To avoid what happened to the people of Tanawan, to the 

people of Santo Tomas, Batangas, and to the people of Bay 

in Calawan, Province of Laguna, the people of San Pablo 

must obey any order issued by the Japanese military 

authorities." 

Q Now, did you go tq the church that morning? 

A Yes, sir. 

Q How many people assembled at the church pursuant to 

the order which the Japanese commander gave? 

A More or less a,ooo persons; a,ooo persons, people. 

Q Did they include men only? 

A .hll men, all male, including Chinese. 

Q Filipino and Chinese? 

A Filipino and Chinese, sir. 

Q How long did you stay at the church? 

A I just enter and go, enter and go, but I did not 

stay there longer. 

ow, the ·rollowin~ 111orning did -you re~urn to the 
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ottice of Colonel Ono, or Major Ono, which you have ·described? 

A On the following _day, sir, I ~as called again to 

proc~ed to ·this office tor a conterence. What I did was to 

go __ ther.e, but they did not ·permit me to return to my office 

apd notify my ta_mily, because I W~I brought to the moUhtain. 

Q '. Well, while you were in the office or Colonel Ono ... . 
that following morning, did you see a lett~r written by the 

0 
head of the hospital to Colonel Ono? 

A A piece of communication from the director of the 

San_ Pablo Hospital, and as far as I know, because I got a 

copy of that communication, reporting to that office or to 

Major Ono•·s office that there are some wounded persons in 

the hosP.1tal. ,. 

Q Do you know the· date of that lotter? 

A The date was February 25, sir. 

CJ\PT/.IN WEBSTER: You may cross-examine. 

CROSS-EXl,MINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did the Japanese tell you 

why they wanted everyone to assemble? 

I. I do remember through the interpreter that the people 

of San Pablo will be assembled in the church for labor 

purpose. They were going to be dig canal, big canal, so 

t~t the American tanks may have some obstacle to pass 

through. 

Q Now, you speak about a warning that if the people 

did not comply, the same thing would happen to them as 

happened at Tanawan and Santo Tomas? 

A Yes, sir. 

-~-..Y-·----Wa"8-.1.t- gene.raLJmQwl~ge in San Pablo that the people 
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' in those towns had refused to work for the Japanese? 

A No, sir, but I don• t lmow what that chief of the 

Japanese military -- -of the Japanese information, by the 

name 
-; 

o! Nakada, meant ~hat· warning to the people or San Pablo. 

Q Well, what was it ·that. the people in Tanawan and 

Santo Tomas had done, that the Japanese had punished? ... 
A - According to him, because the peop~e or Tanawan and 

Santo Tomas did not obey the order and they would be punished. 

Q Do I understand that they had disobeyed the order to 

assemble -at the church? 

A I do not know, sir, but according to him those people 

in the Municipality of Tanawan, in the Municipality of 

S~nto Tomas, in the _Municipality of Calawan And the Muni­

cipality of Bay, were issued the order to the people tor 

work; maybe if not all of them, part of them; ther would be 

punished, killed, tortured. 

Q Now, as Chief of Police in San Pablo, both before and 

during the Japanese occupation, would you say that you are 

well-informed on local affairs in San Pablo? 

A Not generally; partly, sir. 

ClPTAIN Sf.NDBERG: Will you read that answer? 

(J.nswer read) 

Q (By Captain Sandberg) Did you have occasion, as 

Chief of Police during that time, to ever arrest any persons 

for guerrilla activities 1n: san Pablo? 

A They ordered me, but there is no guerrilla activity 

in the town of San Pablo. That is why there is no arrest 

has been made • 

___ q__ .Do I understand that you are testifying that you 
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never made an arrest? 

A No, sir. · 
' 

Q For guerril~la ·act1vi ties? 

A No, sir. 
J 

Q And never made eny report to the Japanese mili~ary ... 
police? , 

A No, sir. 

Q Of guerrilla activities? 

A No, sir. 

Q ·Are you stating that you do not know that San Pablo 

was the headquarters of the guerrillas? 

A No, sir; that is no headquarters in San Pablo, regard-

ing guerrilla. 

CAPT~IN Sf DBERG: That is all. 

C/iPT/,IN WEBSTER: That is all. 

(Witness excused) 

GAW AN 

called as a witness on behalf of the Prosecution, bei.ng first 

duly sworn through Interpreter Uy, was examined and testified 

through Interpreter Uy, as follows: 

DIRECT EXAMIN~TION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Gaw An. 

Q Your age? 

A (Through the Interpreter) 37. 
~ 

Q Natione.11ty? 

A Chinese. 

Q What 1s your occupation?
-----'------------ -

A I am a Chinese newspaperman • 
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Q Where is your home? 

A San Pablo. 

Q Were you among those people who went to the church 

in San Pablo .on the 24th or February, 1945? 

A Yes. 

Q Why did yo~ go there? ... 
A Because on that day the military police came to order 

that everybody from the age of 15 to 50 should assemble in 

the church; if not, they would be dealt w1 th. 

Q How many people assembled in the church? 

A Chinese and Filipinos included were about six or 

seven thousand. 

Q What did the Japanese first do when yot. went to the 

church? 

A A Japanese officer, through a Tagalog Interpreter, 

said that, "Today W'3 are gathered here for a good purpose, 

and since you are so many we will have to deal with the 

Chinese first." The Chinese were to be taken 50 by 50, 

and finally the Chinese were taken, ;o by 50 out of the 

church. 

Q Did they separate the Filipinos from the Chinese? 

A Yes. 

Q What did they do with the Filipinos? 

A When we left the church, the Filipinos were still 

kept in the church. 

Q What did they do with tho Chinese? 

A The Chinese were taken about half a tilometer away 

from this church, and they were told to dig trenches. 
' 

Q Did you dig trenches? -- -- ---,-------

.. 
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A- Yes • 

. Q How long did you dig? . 

A Fr9m 10 in the morning unt11 ·1 in the afternoon. . . .~ . . 

Q pan you 
. 
state hOIJ many Chinese were taken 

' 
out or the -

church by the Japanes.e? 

A Abou~ 700. 

Q What did the Japanese do wf th you ~fter you got 

through digging the trenches? 

A The Japanese said, "Today we are very glad to see you 

all here, and since it is a day or rejoicing you should all 

came with us." So the Chinese were taken by the Japanese. 

Q Well, what did they do With them after they got 

through ·digging? 

A .nrter digging I was taken to a three-story building. 

Q How many were taken with you? 

A About 300 persons. 

Q How long did the 300 stay in the building? 

A I stayed about five hours in the building. 

Q What happened after that? 

A While I was in the building, we Chinese were taken 

five by five out of the building. I saw that the situation 

was rather difficult so I took a package of cigarettes and 

gave it to a Japanese and he told me, "Thank you," in 

Japanese. I saw that the Japanese was quite grateful for 

the cigarettes so I took my pencil and wrote four Chinese 

words, asking the Japanese what was happening downstairs. 

The Japanese answered, "I shouldn't tell what is happening, 

but from higher authority I can tell what is happening 

- en- lie- iaid thatit ~ 1 s the order ·or-the- high 
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authorities that the things happened on the lower n ·oor. 

CAPTAIN WEBSTER1 Will you read the -last answer? 

~ (Answer read) 

Q· (By Captain •'ebster) 1J'bat did he mean when he said, 

11 things_ happening on the lower noor"? 
' · CAPTAIN REEL: We object. We don't suppose this -

witness could possibly tell· what somebody . else meant. 

GENERAL REYNOLDS: Not sustained. Proceed. 

(Question translated to the witness by Interpreter 

Uy) 

h {Through the Interpreter) The Japanese didn't tell 

anything except that it is not our business, and Just wrote 

four words referring to the fact that tho authority came 

from higher headquarters. 

Q What did the Japanese thereafter do with you? 

A They just looked at us. 

Q Did they take you anyplace? 

A After five hours upstairs I was takEl'l down, and the 

Japanese -- there were three or f·our Japanese sitting down­

stairs and one Japanese pulled mr. watch. 
. 

Q And where did .they take you? 

A Then two Jopanose tied my hands at the back. 

Q How many people were tied with you? 

A At thAt time my brotoor and another Chinese friend 

and myself were tied. 

Q Where were you taken? 

A The three of us were taken to a house about ,oo meters 

aWaY• __ _ 

Q What happened at the house? 
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A· ! saw two big holes dug in that loeali ty; from the 

distance I could see dead bodies in those holes. 

Q How·-many dead bodies did you see at that place? 

A _ 
. 

On the left ·hole I saw 
~ 

about 300 persons. 

Q ,Did rou see any bodies in any other holes in· any 

other place? : · 

A There were also some dead bodies in the right side, 

but I couldn't distinguish very well. 

Q Now, what did the Japanese do to you and your other 

companions at that place? 

A The Japanese t ·ook me and my brother to the left side, 

and the othe~ Chinese was taken to the right side. As we 

· came near the hole in the left side, we saw about 15 

Japanese officers standing there -- they w.ere seated. There 

·was one standing. I saw one whom I could recognize. He 

was the propaganda officer of the Southern Army -- of the 

Army of the ~outhern Section of L~zon, and I saw him right 

there in the yard a little while ago. 
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.Q Do you know his name? 

·A His name is Nakara. 

Q What happened after you saw these Japanese officers? 

A When ·1 saw them tbey were all talking and smiling to 

each bther • . My brother was with me, and my brother was 

. about two meters a~art from me. We were heading towards • 

the hol~. · One of the Japanese soldiers guarded my brother, 

and another one took hi~ bayonet -and bayoneted my brother, 

and another Japanese slapped him in the head. As my brother 

fell I was also stabbed, and I fell. 

Q What were you stabbed with? 

A With a bayonet. 

Q How many times? 

A I was stabbed once, but the other Chinese above me 

was also stabbed, and I was hit. 

Q How long did you lie in that hole? 

A Ab0ut one hour. The Chinese that was stabbed above 

me was stabbed so many times that when he shouted "Long 

live Chia.rg Kai Chek, 11 ·and again the Japanese stabbed him, 

and I was hit as I lay there. 

Q Did that man fall on. you? 

A Yes. 

Q How many other bodies do you know that came into 

that hole after you were there? 

A I felt about one or two persons fell on me. 

CAPTAIN ~IEBSTER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Do you speak Japanese? 

A No. 



-

Q , Is the ·Japanese written language the same as the 

Chinese writing? 

A The Kanji of the · Japanese is the same as the Chinese 

c;:haracter~. 

Q Ahd ,these four word~ that you wrote were Chinese· words, .. 
or Japanese wo..rds? 

A ' Chinese words; Japanese Kanj1. 

Q And the answer that you say you got, were those Japan-

ese words or Chinese words? 

A Also Chinese. 

Q Will you write down here the four words that you said 

the Japanese soldier wrote down? 

A· (Writing characters~) How about the words I wrote to 

the Japane~e? 

CAPTAIN REEL: That's next. Have him do this first. 

Q (By Captain Reel) These are the words the Japanese 

wrote to you? 

· A Yes, sir. 

(Through the Interpreter) Yes. 

CAPTAIN REEL: Over here in this column will you write 

the four words that you wrote to the Japanese? 

(Witness writing characters.) 

CAPTAIN REEL: Thank you. 

Q (By .Captain Reel) Do you lmow who this Japanese 

soldier was who wrote these words that you just wrote down? 

A If I see him I can recognize him. 

Q You don't know his name? 

A I don't. 

Q .or his rank? 

,. 

2074 
~ 



A I don't, either. 

Q Was he an -officer? 

A I don't think so, but he had a bayone~. 

Q - This Tagalog interpreter that was 1n the church, was 

he a Filipino? 

A He is also a Japanese. _ 

Q What· was the name or the propaganda chie.r or the Army 

of the southern section or Luzon? 

A Nakara. 

Q And how did you lmow him? 

A Because he was very well known in the San Pablo 

municipality, and he also went to the Catholic Church to 

give instructions to the people. 

Q Did you ever meet him personally? 

A Yes. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

CAPTAIN WEBSTER: That's all. 

GENERAL REYNOLDS: The Defense went to some trouble 

to have the witness write those messages down. Since that 

was done the Commission would like to be informed about it. 

CAPTAIN REEL: Yes, sir; gladly. 

GENERAL REYNOLDS: We. would like to have it through 

the Official Interpreter. 

CAPTAIN REEL: First I should like to ask the Official 

Interpreter whether those are Chinese or Japanese characters. 

COMMANDER BARTLETT: Bo~h. 

GENERAL ..REYNOLDS; The answer is "both." 

CAPTAIN REEL: In other words, these characters on 

------1me--le-f--t-&-ide are us..e.d .in the_ J. anese --~~uag~-· 



---~~--- -- -

COMMJJIDER BARTLETT: Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: All right. Let me ask you this ques­

tion: Is this a eombination of characters that is used by 

the J~panese? 

IN_',J:ERPRETER HIR_OSHI ITO: These last two·, here, this 

side (indicating),- ·is app~r~ntly Japanese. I have seen -- • 

I have seen those characters -in that order, especially this 
11meirei, 11 which means "Ofder. 11 

CAPTAIN REEL: No ·. I am now speaking of the second 

one. Is that a character that is normal1y used by the 

Japanese? 

INTERPRETER HIROSHI ITO: I am not familiar with that. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will take over. 

It you can tell us what it says, read it to us. 

INTERPRETER HIROSHI ITO : No, I can't read the second 

character here (indicating). 

CAPTAIN REEL: That is the one I just asked about, 

whether it is a Jap~ese character; normally used by the 

Ja~ nese, rather. 

INTERPRETER HIROSHI ITO : I couldn't say; that I don't 

know. 

GENERAL REYNOLDS: Will you read for the Commission 

as much or it as you can? 

INTERPRETER HIROSHI ITO: The first character is 
11 jo, 11 which means "higher up. 11 

GENERAL REYNOLDS: A little louder, please. 

INTERPRETER HIROSHI ITO : The first .character is 

"jo," which means 11high." The second I am not familiar 

with. The third one is ''mei." The· com15inatlon -or thes-e 

• r---- . 
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two is- 0 me1re1," which means "order." I presume _that this 

would be the "higher authority,'! that the Interpreter over 

.here _r_eferred to,' being the "higher,"· here. I am not ~ure 

abou~ that character there (indicating), but this would be 

the "order, 1.1 11meire1 •11 

·cAPTAIN REEL: Might I suggest, sir, that we ask the .... 

Chinese Interpreter if ~he·· can read the character that is 

in qu,stion? 

INTERPRETER KUY: These are the Chinese characters. 

It refers to "higher authority." The second word refers to 

"authority." 

· CAPTAIN REEL: That is a Chinese character? 

INTERPRETER KUY: That 1s a Chinese character. I 

don't know whether it is used in the Japanese characters, 

too. 

GENERAL REYNOLDS: Will you tell us about it? 

COMMANDER BARTLETT: I am not versed in the reading 

of these characters, but for some 44 years I have known, 

and I think it is well known, that all Chinese characters 

are used by the Japanese, or are available for use among 

the Japan~se, and that all Japanese characters excepting 

the phonetics are available for use by the Chinese. And 

for that reason it is quite common for Chinese and Japanese 

who cannot speak to each other to talk to each other by 

means of characters similar to, perhaps, scientists who 

cannot speak to e~ch other talking to each other by mark­

ing down chemical or scientific formulae. 

GENERAL REXNOLDS: In your opinion, therefore~ there 

-- ----±s- n-othing unusual about t-his .exchange of j.pformat~on 
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between this ,witness? 

COMMANDER BARTLETT: It is somethihg that I have 

known or happening on numerous occasions between Chinese · 

and Japanese, or ~tween Chinese who do not s:peak the same 

dialect. · 

GENERAL REYNOLDS: But you are unable to translate­

that statement? 

COMMANDER BARTLETT: I happen to be an interpreter, 

and not a translator, and this sergeant here (indicating 

Interpreter Hiroshi Ito), was picked as a translator; I 

mean-, as an interpreter and not a translator. Now, with 

a dictionary we undoubtedly could find what this word means 

and what it probably means to both. In other words, the 

top character, I happen to know, means "above," and these 

other two mean "commands." 

Now, quite a lot of reading of both languages 1s 

done by filling in between what must be- the meaning. And 

if I had access to a dictionary I could very quickly aay 

wh~t this character means. 

GENERAL REYNOLDS: Thon the Commission will ask that 

you give that paper further study, and if you are able to 

make a definite statement as to its meaning, whether in 

your judgment as a student of the Japanese language 1~ 

would be possible for this witness, who speaks Chinese, 

to have exchanged information with the Japanese person 

in the manner he described. 

COMMANDER BARTLETT: · I can have that for you when 

the court opens 1n the morning, sir. 

- GENERAL REYNOLDS: Very good. 
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CAPTAIN REEL: Might I suggest, sir, since the ques­

tion has been asked of the interpreter, that he tell us 

whether or not, 1n his opinion, there are not certain 

idioms that are ' used by the Japanese that are not use(\ by 

the Chinese, and vice-versa? 

COMMANDER BARTLETT: Undoubtedly that is so, ·altheugh 

Japanese who have been 1n China, or Chinese who have been 

in Japan, would tend to very quickly pick up each other's 

idioms. 

CAPTAIN REEL: And one further question: Is there 

not. a Japanese symbol for "superior officer" that is or­

dinarily used by the Japanese? 

COMMANDER BARTLETT: I presume there is. 

CAPTAIN REEL: And it differs from the symbol that 

appears on that sheet? 

GENERAL REYNOLDS: Well, we are quibbling now. We 

will ask the Interpreter to come 1n tomorrow morning and, 

to the best of his ability inform us about the possibility 

of exchange of information in the manner described between 

this witness, speaking in Chinese, and the ,Japanese whom 

he described. 

CAPTAIN REEL: May I say, then, in conclusion,. sir, 

our position is that we do not question the possibil~ty of 

any such exchange. What we do question is the probability 
I 

of the exchange having taken place as the witness described, 

wherein the Japanese soldier used this particular character. 

GENERAL REYNOLDS: The matter is closed. 

Further questioning of this witness? 

CAP..TAIN 'WEBSTER: Any: ..further C_J.'OS~ ex~_!n_atio_!l?__ ~---
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CAPTAIN REEL: No, sir. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: Does the Prosecution have other 

witnesses ready to bring before the COIIIDission? 

CAPTAIN WEBSTER: We have ·other witnesses 1n this ... 
'particular case,. sir. 

GENERAL REYNOLDS: Ready to come before the Commis­

sion? · 

CAPTAIN WEBSTER: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will be 1n recess 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

I 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

The Prosecution may proceed. 

MARIANO DY !CHENG 

called as a witness on behalt. ·or. the Prosecution; being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: ... 
-DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) · p1ease state your name. 

A Mariano Dy Kheng. 

Q And your age1 

A 24. 

Q Your residence? 

A San Pablo, Laguna. 

Q Your nationalit~ 

A I beg your pardon, sir? 

Q Your nationality? 

A Chinese. 

Q Were you living nt Snn Pablo on or about the 24th 

of February of this year? 

A Yes, sir. 

Q Were you one of the first who was assembled in the 

church? 

A Yes, sir. 

Q Were you there after one of those who were segregated 

among the Chinese? 

A Yes, sir. 

Q And were you one of those who w.ent out and helped 

dig the ditches pursuant to the reque.st or ,1*e Japanese? 

A 'Yes, sir. 

Q After you were through-ditging the ditche-s-,- wha-t -- ------ -

2081 

http:reque.st


-··-------------=---- --

did the Japanese do with you? 

A .Af~er they-·are digging the ditches, I mean to say . 
.... 

the canal, it is a small canal and the Japanese said that 

we must be very tired · and ·ror the. work we. 'have dolle they · 

·. are going to .give us food and, therefore, they take us into ... 
three houses. 

Q How long did you stay in the three houses~ 

A I stayed in the ho:use until about 5:00 to 6:00 o•·clock. 

Q How many other Chinese were in those houses? 

A In the house there was ~ore than 300 Chinese. 

Q Did you receive anything to eat at that time? 

A No, sir, we did not receive anything. 

Q What did the Japanese do with you after you left the 

house? 

A When we went down -- when I went down the stairs the 

Japanese tied mo up with two other Chinese. 

Q Do you lmow their nm:ies? 

A No, sir. 

Q What did they then do with you? 

A Then they forced us, the three of us, down the road 

until we reached two ditches, one alongside of the road, 

there was one along each side of the road. 

Q Can you state about how large those ditches were? · 

A The ditches were about two to three meters wide and 

more than two meter_s deep, the top being wider than the 

bottom and about 20 to 40 meters long. The one at the 

right side of the road extending to more than 50 meters, 

I believe. 

Q Did you see what was in those ditches? 
,,. 
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A Yes, sir, I see piles ot dead. 

Q Did __you recognize any ot those dead bodies? 

A I do not recognize any ot the dead bodies but most -

of them were snouting and crying·. 

Q How many dead bodies would you estimate there were? 

A I would esti~te the dead bodies on the left side to 

be more than 300 and the right -side just this much also, 

about 300 also. 

Q Can you state whether they were Filipino or Chinese 

bodies? 

A I beg your pardon? 

CAPTAIN WEBSTER: Will you read the question? 

(Quostion rend) 

THE WITNF.SS: They were Chinese bodies but while 

I was already in the ditch I could hear Filipinos shouting 

so, therefore, there were also Filipinos in the ditch. 

Q What did the Japanese do when they got you to the 

ditch? 

A First, when we got to the ditch the Japanese told us 

to lmeel down arxi to wait for our turn. He did not say to 

wait, but he just told us to lmeel down and right in front 

of us I could see three Chinese lmeeling down facing the 

ditch and three Japanese officers at the back -- I mean to 

say three Japanese soldiers with fixed ~ayonets at the 

back. 

Now from the group of officers that was nearby one 

of them give an order, shouted an order. Then the three 
. . 

Japanese -with the- fixed ba-yene-t-s ad-vanoed and thrus-t.. the.ir__ _____ 

bayonets into the bodies of the three lmeeiing Chinese. 
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When the bayonet.swas pu~hed through the bodies the same three 

~oldiers -kicked the bodies into the ditch. That · was a~ · 

ten yards a~ay from me. A:round five yards away from us I 

saw a Japanese officer with this -big snb r in his 
-
hands. 

He went forward and he 11ft his sword and cut orr the head-or·a Chinese. Now• the Chines~ fell down in the ditch, 

When the Japanese rEsturned to the group, he made a look nt 

us, he seemed to be ver-y happy. He seemed to be saying that 

it is now your day. I was able to recognize him as the 

chief of the board of information. 

Q What was his name? 

A Nakara~was his mme. 

Q Had he been stationed in and around San Pablo? 

A Yes, sir. 

Q For how long? 

A About six months. 

Q I believe that they had you thon right about ten 

yards fro~ the ditch, is that right7 

A Yes. 

Q What did they do to you then? 

A After the Japs, the Jap officers returned to the 

group, he shouted to the Japanese behim us and then I wo.s 

taken forward and told to kneel down facing the graves. 

Q Did you kneel down? 

A Yes,. sir. 

Q What did they do after you kneeled down? .. 
A The next moment I was _already struck in the ·back and 

when 1 ·was struck-I felT aown-nrto- the -ditch upon-th(). dead _ 

bodies. 
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·- -----,-----------
Q What hapnened after you fell into the ditch? 

A When I fell down into the ditch I happened to open 

up my eyes and I saw one of the Japanese, one or the Japa­

nese soldiers had bayQne ted me and he was going to give me 

anothor . thrust at the stomach. When I saw him I put up 

my feet to p;-eyent the body thrust but it went through my ..,, 

legs ·and my breast. Then I pretended to be dead. 

Afterwards the dead bodies got over my body and covered 

me. The Japanese killed others right in the place where I 

knecled and they came over my oo dy. 

Q How many others did they kill at that place attar 

you were in the ditch? 

A Around five or six. 

Q Did you see thorn kill those? 

A I didn't nctunlly see the~ but I could hear them and 

feel them falling over ne. 

Q How long did you stay in that. ditch? 

A I stayed about -- I don't know how long I stayed 

there but when I opened up rny eyes it was already dark. 

Q Then you left? 

A Then I run away. I mean to say -- I saw a Chinese 

fellow by the name of Lim Yu, he was at my side and then 

persuaded him to untie ne. After he untied me we both 

got up off the ground and we Begin to run. After running 

around ten yards away we got into a canal where he fell 

down and he said he could go no core because he is- going 

to die. Later on when I was already in the mountains I 

heard that Lim Yu got into·the hospital and he was again 

taken out by the Japanese -and behemled i 
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Q Tha_t 1s what you heard1 

A . Yes, sir. 

o 
.... . 

You did not see that? 

A. No, because I was already in the mountains •. 

Q , As you left this ditch did you hear any noises or 

shots coming from the direction of the ·ditch? 

A When I was going down the lake, that is after I got 

outrran the ditch I heard machine gun shots coming trom the 

ditch. I heard the shots coming tron around the dead bodies, 

~ the direction of the ditch where the dead were lying. 

Q How many members of your fanily were taken by. the 

Japaneso that day, 

A Fourteen. Fourteen cecbers of our family got into 

the trucks and twelve were nassacred; two of us got away 

with wounds. 

Q Did you say 401 

A 14 members of my racily. 

Q 14? 

A 10 and 4. 

Q And two or those escaped? 

'A Yes, sir. 

Q Have you seen the other twelve members of your family 

since that time? 

A No more, 

0 Did you recognize any of the Japanese other than the 

Japanese officer that you mentioned? 

A - I could not recognize any other. 

· ·Q Do you know the names of any of the others? 

A By the names I do not khow them. 
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Q Did you know the name or the officer who gave the 

speech or made a speech in the church? 

A -: He -was Colonel or Major Ono. 

Q How long had he oeen in. and around San 'Pablo? 

A P~rdon sir? 

·CAPTAIN }VEBSTER: Will you please read the question? -
(Question read) -

THE WITNESS: He was there in San Pablo about more 

than seven to eight months. 

Q (By Captain Webst~r) Can you state whether he was 

in the Japanese Army or Navy? 

A Ho wns in the Arny, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

GENIB!.L REYNOLDS: The Corioission interrupts at this 

point to nsk the witness to show us the wound on his breast. 

THE WITNESS: Yes, sir. The first bayonet wound wont 

through this place (indicating); it went through here and .. 

it caoo out right there (indicating); it was just a few 

inches from my heart and the other thrust went through ey 

thigh, it went through this place and also this place here· 

(indicating). I lifted up my legs and the bayonet went 

through and struck this place (indicating). 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN WEBSTER: No questions. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

(Witness excused) 
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DY KAY 

called as a witness on behalf o~ the Prosecution, being first 

duly sworn through· Interpreter Uy, was examined and \lsti-
-

fie~ through .Interpreter Uy as follows: · 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Pf ease state your name • . . 
A (Through the Interpreter) ijy Kay. 

Q Your age. 

A Thirty-four. 

Q Your nationality? 

A Chinese. 

Q Were you living in San Pablo on or about the 24th 

of February of this year? 

A Yes, sir. 

Q Were you one of the persons who assembled a t the 

San Pablo Church, pursuant to a call by the Japanese? 

A Yes. 

Q Were you one of the persons who assisted in digging 

ditches for the J~panese that day? 

A Yes. 

Q Did the Japanese thereafter tie you and take you 

to a ditch near San Pablo? 

A Yes. 

Q Will you please state what the Japanese did to you 

at that ditch? 

A Three of us were tied together, and Japanese thrust 

their bayonets on us. Then a Japanese officer came and 

___.,._liced me here on_ the nee){ (indicating). 

Q Do you know the names of the. other Chinese who were 

• 
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tied with you? 

A · I don't know their names • 

.Q Did you se:e the .Japanese kill anyone else while 

you were there -at tbe ditch? 

f1 I saw the Japanese kill them. 

Q How many? 

A I saw about ten to twenty, but there are more than 

100 bodies in the ditch. 

Q Is the scar that is on your neck a result or the 

Japanese striking you on that day? 

A Yes. 

Q Will you turn around so that the Commission may see 

that scar? 

(The witness exhibited the back or his neck to the 

Commission) 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross-examine. 

GENERAL REYNO LOO: If he has other wounds, have him 

show the Commission. 

Q (By Captain Webster) Do you have any other wounds? 

A (Through the Interpreter) No. 

Q You may press-examine. 

CAPTAIN SANDBERG: No questions. 

CAPTAIN WEBSTER: Call the next witness, please. 

(Witness excused) 

MATIAS GUIA 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 
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A' Matias Gu:ia. 

Q Your age?_ 

A Th1rty~two. 

Q Your nationality? 

A F~lipino. 

Q ''ere you living in San Pablo ~n or about the 24th of 

February or this yeor? 

A Yes. 

Q Were you El t your home on the 25th ot February? 

A •Yes, sir. 

Q Will you state to the Commission what you saw at 

that time? 

A Yes, sir. It was 1:30 P.M., February 25, when the 

chil_dr·en have a commotion, that they were running in different 

directions. I just walked slowly, pretending myself that I 

didn't see anything as to the action of these children. 

As I go by the street, I saw the Japanese soldier carrying 

five stretchers with patients thE\t pass by our house. I 

don't know where it come from. 

Q Now, those were five people lying on a stretcher? 

A Yes, in the stretcher; they were lying on the stretcher. 

Q From what direction were the Japanese bringing them? 

A They came from the hospital. 

Q l"hat did the Japanese do to those five people on . 

the stretcher? 

A They _take the patient to the street. 

Q And what did they do with them there? 

A I go and climb up the avacado tree to see what should 
·------ -- __,::_______ -· --· 

they do with this patient, and I see that they pulled out 



the blanlcet, and other soldier hold the patient, and one 

holding a sword With his two hands, and strike the head 

like this (demonstrating)~ holding it 1n the hair • 

-_ Q 
.. 

Did they do that to ell five ot those people.? 

11 Ye_s, sir. 

Q Did they cut- their heads ott? -. 

A Yes, sir. 

Q Then what did they do with their bodies? 

A They put it in the air raid shelter. 

Q Did you reoogni ze any of those people who were on 

the stretchers? 

,~ Y~s, sir. 

Q Who were they? 

A They were a Chinese, Lim Yo, nnd the other a Filipino, 

Ferena Biliplo. 

Q V'ere the Japanese who you say killed those five people 

members of the army or navy? 

A They are members of the army. 

Q Had you seen the~ before? 

11. No, sir. 

Cl'.PTJ,IN WEBSTER: You mAy cross-examine. 

Cf,PTJ,IN. REEL: No questions. 

(Witness excused) 

CAPTlIN WEBSTER: Sir, th~t completes all the 

witnesses ort that paragraph in the Bill of Particulars. 

GENER/.L REYNOLOO: Does the Prosecution have addi ti:onal 

witnesses to introduce? 

MlJOR KERR: No, sir, not at this time. 

GENERlL REYNOLDS: Is the official interpreter ready 
" 
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to t.e~tir11 

You are already sworn and you are giving an opinion 
\ " I 

as part of y~ur official duties. 

LIEUTENANT COMMANDER S. C • . Bt.RTLETT·, JR. , 

called as a witness on beha·1r of the Commission, having been 

previously duly .sworn as an Interprete~, was examin~d and 

testified as follows: 

DIRECT EXAMINt TION 

THE WITNESS: The f'o\D' characters written on the 

le-fthand side of tho sheet by the Chinese w1 tness, are four 

chPractcrs which mean · ''Upper Mountain Command" or "Order" • 

. There was no .question about the last two being a very 

familiar Japanese way of giving the word of "Command" as 

used in arr.iy orders. Tho character for 11upper 11 or "above" 

is comt1on. In looking in tho dictionary, Japanose dictionary, 

we do not find this combination of "Upper mountain" as an 

idiom used by the Japanese, although the meaning 1s quite 

clear, and it shows as a Chinese euphonism. I have been 

told that it is- a common expression in Chinese newspaper 

j ~rgon, meaning "from higher headquarters" or "from above." 

Q (By General Reynolds) Comtlander, is that the reply 

the Japanese officer is said to have given, or is that the 

question? 

A This is the reply, written from memory by the Chinese 

witness. 

Q Now, what about the question? 

A The question is four characters meaning "lower · floor" 
4 

or "room" "what matter".._ In_other words,_ ~t ~ould be 

understood in Japanese -- I don't know what it would be ~~er-
• 
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stood a$ in Chinese -- but in Japanese it would mean, "What 

is ,going .- on downstairs?" 

Q rnd you stated as 1our opinion there would be no 
' . 

difficulty for the Chinese witness and the Japanese officer 

to have exqhanged thAt information with those ehar~cters 

. and eech of them understand? 

A , I do. I. would like to say thE't it is perfectly 

correct that this idiom is not a normal Japanese idiom. 

It can be accounted for in two ways: either that the 

soldier hnd been where he would read Chinese newspapers 

for some length of time, which was the case of many soldiers 

here in the Philippine~, or it might be that the soldier 

used one of two other idioms, both beginning with the same 

character and meaning "higher authority" and the w1 tnoss 's 

memory was ~t fault. I cannot Advise as to which was the 

most likely. 

CROSS-EX!.rUN! TION 

Q (By CaptAin Reel) Commander Bartlett, you would 

agree, I supposo, th? t there is n third possibility, namely, 

that that wasn't actually written at all by a Japanese 

soldier? 

fl Well, I presume that any testimony .given 1n any court 

has a possibility of being false. 

Ct PTJ.IN REEL: Now, I want to ask the Commission if 

we may have that paper marked as a "chalk". I believe that 

is the proper use, since it isn't offered as an exhibit. 

GENERJ\L REYNOLDS: The Commission will require thct 

it be suitably marked AS an exhibit and incorporated in the 
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(The drawing or Japanese and 
Chinese characters hmrain- · 
above referred to was 

'· marked as Commission's 
Exhibit A and received in 
evicfence. ) . 

Cf.PTl:IN REEL: We w111 want to use that in examine-

.tion. I would like. to ask Commander Bartlett further 

questions. 

Q · (By Captain Reel) I show you this paper and ask you 

if that is a normal Jepanese method that a Japanese soldier 

would use to write down "superior officer"? 

.A The first character . is the satoo one that has been 

under discussion. As you will notice, the one means 11Up" 

and· the other mea·ns "Down"; 1 t is very easy to see why that 

would be. The other one I will have to look up in my 

dictlonary to make sure. 

(After reforring to dictionary) The dictionnry gives 

that as one of the two expressions that I said might have 

been used, "Jo kan", meaning "superior officers". 

Q And you found thAt without any difficulty, didn't you, 

in the dictionary? / 

A Yes, sir. 

ClPTAIN REEL: May we have this marked, sir, as a 

"chEl.lk" or exhibit, also, for our direct use in the case when 

the time comes? 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

(The drawing of Japanese and 
Chinese characters herein­
above to was marked Com­
mission's Exhibit Band 
received in evidence.) 

CAPTAI?CREEL: That is afl. 
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GENERAL REYNOLDS: The Prosecution has no further 

wi'tnesses? 

MAJOR KERR: N.o., s·ir; none for the evening. 

GENERAL REYNOLDS: And are we on schedule? 
\· 

.MAJOR KERR: Well, approximately, sir.-

GENER/; L REYNOLDS: Very well. We will recess until 

8:30 tomorrow morning. 

(Whereupon, at 1?10 hours, 13 November 1945, the trial 

was adjourned until 0830 hours, 14 November 1945.) 
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-- .-~·-------- ------
f B. Q g_ l ~.QI li ~ [ 

GE?ERAL REYNOLDS: The Commission is in session ·and 

., · · the Prosecutfon may proceed. 

MAJOR KERR:: Sir, all ...members of the Commission are 

·presen~, th? Accused and Defense Counsel are present. _We / 

will proceed. · · 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, ·the first 

item to be presented this morning concerns the murder ot 

two _American flyers ond five Filipinos at Cebu City, and 

is covered in the Bill of Particulars Item No. 109. 

GENmAL REYNOLDS: The Commission will interrupt 

briefly to hear a statement by the senior interpreter. 

COMMANDER BARTLETT: In the testimony of Reynaldo 

Burdios, on page 2034 of the record for 13 November, , 

· there is a name given as Captain Hancho H-a-n-c-h-o. 

The Commission's attention 1s jnvited to the fact 

that the word 11 hancho 11 is the commonly used word for squad 

leader. Also thnt the word "Haneho" does not appear in 

the dictionary of Japanese proper names. 

GENffiAL REYNOLDS: All right. The Prosecution may 

proceed. 

CA?TAIN CALYER: We will call Sister Angelica Teruel. 

SISTER ANGELICA TERUEL 

called ·as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined ond testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION•. 
· Q (By Captai~ Calyer) Will you state your name, please? 

Sister Angelica Teruel. 
--- - --------,-----Where do you reside, Sister? 
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-.-1 -r,,- .. 

A Coz:icor,-dia Convent-. 

Q ·v-,111 you repeat that? 

A I live i tl;le Concordia Contient. 
• # .. . 

Q On the 2ist day of March, 
-

1945~ where were you 

. living?· 
' . 

· A I was livin~ .at Mandaue ·, Cebu. 

Q On that day did you have an occas1Qn to see an 

American'? 

A Yes, sir. 

Q Will you explain to the Commission the circumstances 

under which you sow him? 

A o~ March 21st I saw an American flyer dressed in 

khaki with burned arms and legs in our convent in Mandaue , 

Q Did you have a conversation with him? 

A My interview with him was about him telling me that 

he was an American flyer of Italian descent by the name of 

Paul Uansella. He was a machine gunn~r. 

Q Was that the complete conversation that you had 

with him? 

r,. Yes, sir. 

CAPTAIN CALYER: You may cross examine. 

CAPTAIN SANDB~G: No questions. 

(Witness excused) 

SISTER PAZ SAN BUENAVENTURA 

called _as a witness on beha_lf of the · Prosecution., being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 



--
please~ 

.A I .am Sister Paz San ~uenaventu~a. 

·Q On the 2lst· of March where wer~ you living? 

A r ·-was ~Pour summer house at Mandaue, Cebu. 

Q On that , day did you have an occasion to see an 

American? 

A Yes. 

Q Will you explain the circumstances under which you 

saw him? 

A At a bout 8: 0" o'clock 1n the morning after the firstJO 

air raid I was called to give first aid. I rushed for some 

medicine and some bandages, and when I come down I saw a 
\ 

young lmerican soldier sitting in a choir surroupded by 

thrae or four Sisters of Charity, -- mnny of them were 
I 

from our camp, and a good · number of men ond children were 

there that came from the shore. 

Q Will you explain the condition of the American as 

you sow him? 

A He was breathing with difficulty, evidently had pain 

on his breast and both arms and legs v,ere burned. 

Q Do you recall how he was dressed? 

A Yes. 

Q How'? 

A He wa~ wearing short whito pants and a khaki shirt. 

Q Do you know who he was? 

A I know it from the conversation which I overheard 

between 
I 

a Sister and he. 

ou treat him? 

He said he was Paul Mansella. 

I rubbed his arms with picric acid, though 
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,.
I found from the Sisters who went first that he had been 

' 

given, already, an application -or water and oliv~ oil. 

Q Sometime later that da1 did you see some Japane!le 
. . 

at your compound? 

A Yes. The first Japanese...I saw was accompanied by 

~-another tellon by the name or David Rosal, a ·Makapili. 

Q Vlho was the Japanese with the Makapali? 
4f '~A I don't lmow the name, but I think he should be an -

M. P. officer because or his arm band. 

Q What was the arm band? 

A It said "M. P •" 

Q Now, what happened at that time between the Japanese 

and the American? 

A The Japanese officer accompanied by the under-cover 

immediately asked for an American nyer, and they threat­

ened the Mother Superior and all the Sister with violence, 

and a pistol. We had -- ue uere forced to show where he 

was, and they found him along under the house. 

Q What happened arter they found him? 

A They immediately bound his arms behind him, his 

hands, I mean, and asked him to tell where he had placed 

his uniform. Then he could not recall because he was 

dazed and he was ·unconscious when he came to the camp. 

By the way, more Japanese came, and they brought 

him out of our camp. 

Q Did they later bring him back to your camp? 

A Sometime later he left the camp and more groups of 

anes~twos- and-by thr.ee ancLby tours c~~ ~ ~ -­

more came all the time, searching for his uniform and 
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. . . 

weapons, and any traces whatsoever. 

Q Were those other Japanese who came there also M. P.'s? 

-. A . . There were a good number of under-cover.s, and some 

cons.tabulary man. -

Q Were some of them M. P. 1s? 

A I beg your pardon? .. 
·Q Were some of them M. P. 's? 

A Most of them were M. P • 's, as I could see fran the 

arm band. 

Q Did there come a time when the American was taken 

away fr.om your compound? 

A I remember at around 10:30 or 11:00 a group of M. P.'s, 

Japanese I ll . P.'s and under-covers came back with the 

American flyer, vrho was still tied up. His hands were 

still tied up behind him. He was ·,,alking with more dif­

ficulty, and they had to push him and force him to retrace 

his steps, because they wanted at all costs to find his 

uniforms, and he did retrace his s~~ps until almost to 

the beach he came from, or rather, where he was brought 

from by the fishermen. But failing to do that, they 

brought him out of our camp, failing · to get the uniform, 

I think. That should be around 12:00 or 12:30, I suppose. 

Q Who was with him when he left your camp the last 

time? 

A Both M. P. 1s, M. P. officers, and under-covers. 

Q Where did they go at that time? 

A I just saw them leave the camp. 

Q And 1n·nhat direction were they going? 

A To a direction of the Provincial road, but · r lmew 

2101 



- - -- --- ___ .;._ 

from the same under~covei who accompanied the first Japan­

ese M.. .P. officer who came, that he was .pr_obabl.y brought 

to the Kempei Tai. 

CAPTAIN CAl,YER: · -. Yo.u _may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Wh~n ·was it that the American 

_took oft his uniform? 

A Evidently it was just before I came, because I still 

saw the bundle, a bundle of his uniforms. 

Q And where did -he hide the uniforms? 

A He did not hide the uniform, but .there was a Filipino 

v1ho offered to bring not only his uniform, but to bring 

him to the mountains. I overheard the conversation_. The 

American flyer was smiling and thanking him, and he said 

that he was too weak to be moved out, and so th~ Filipino 

just brought his uniform, thinking and expecting to be able 

to see him back. He was going to wa~h the uniforms for 

him. 

Q Did the Fil~pino take the uniform away to the moun-

tains? Do I understand that the Filipino took the uniform 

away from your place and to the mountains? 

A Away from our place, but I learned a little after 

lunch time he came back with the uniform alr~ady laundered 

': and -ironed, and thinking he could give them back to the 

·flyer, but the flyer had alre~dy gone away. 

Q When the Japanese first saw the flyer then, he was 

~wear-ing civilian clothes? 
. . . ..... 

----..------= e---wu,ye: • 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 
\II 

2102 



-·-----'---~-_,.; 

'REDIRECT EXAf,&INATION 

Q (By Captai-n Calyer) Were they ~1vil1an clothes, or 

was it just that his un~forpt was, removed? 

A Th~ one who w~s wearing it? 

Q The 
. 

Ameri~an, 
. 

was he wearing other clothes that -had . . 
been put on, or was it just -thot his outor garments were 

removed? 

A It was not hi~ outer garments. Ther put -- I learned 

· later th3t the s:tx>rt white pants and the khaki shirt I saw 

him wearing belonged to a friend; I don't know the name ot 

the friend, but he was one of the . many evacuees from, our , 

camp. 

CAPTAIN CALYER: . That is all. 

0 -'itness excused) 

• 
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·. CUCUFATE ADLAWAN 
. . 

called .as a witnes_s on behalf of th~ Prosecution, being first ' 

duly sworn, was examined and testitie~ as follows: 
..,. 

DIRECT EXAMINATION 
. . 

Q . _(By Captain Cal.yer) Will you state your name? 

A Yes · I speak. English. 
. ' 

Q ·· Will you state your.. name? 

A Cucuf~te Adlawan. 

Q Whene do you .reside? 

Mondaue, Cebu. 
'-

Q Are you now in custody? 

A Yes, I am in custody. 

Q Where?, 

A The North Harbor Stockade. 

Q Are you being held as a collaborator? 

A Yes, as a collaborator. 

Q Hnve you discussed this situe. tion with me previous 

to today? 

THE WITNESS: I beg your pardon, sir? 

(Question read) 

A I have discussed this to a certain man, but it is not 

you. 

Q· Didn I t you tal_k w1 th me one day .l 3st ..week in the 

T & C Building? 

A I talked with a certain mnn, but I forget his face. 

Q All right. In any conversations that yo_u have had 

with anybody with reference to this case, has any promise 

· been made to,you with regard to trentment thnt you may ex- · 

eet- to reeeive as a result of your test t fying~----- _ 
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·.A Yes, it was discussed there that we are not promise 
. . . 

or something. We are ~re to state what we lmow, and not 

without .,.any ge>od to be · -- w1.thaut any beneri t tor the 

ruture. 
Q, 

J 

~ Do you understand that you do not have ·to testify 

unless you wish to. do so? ... 
THE WITNESS: I beg your ·pardon? · 

...(Question read) 

A I testify because I wish to do so. 

Q Do you understan:1 that you do not have to testify 

· to anything whi"ch would show thnt you were gUilty of any 

wrongful net? 

A I don't understand the question; I beg pardon. 

Q Do you understand that you do not have to say any-

thing which would sho~ that you had done anything wrong? 

THE WITNESS: I beg your pardon again1 

GEN:mAL REYNOLDS: The .Commission feels that we 

would get better results through an interpreter. 

CAPTAIN CALYm: I think, sir, after we have passed 

these preliniinary questions -- I didn't anticipate it at 

this point either. 

(The following answers of the witness were given 

through Interpreter Zosa, unless otherwise indicated.) 

CAPTAIN CALYER: Will th~ reporter please read . the 

last question for the interpreter? 

(The question referred to was read by the reporter 

as follows: 

"Do you understand that you do not have to say 

anything which would show that 
-· 

you had done 'a:py- . 
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. . 
· • 

~ 

! ·pre_ter) 

· · , .A · --~- · 
. 

(Question · tronsl'a~ed to the witness by the inter-
... ... 

(Through _the interpreter) I und~r·stal'ld, that I 
J 

hnven 't done anything wrong~ . 

Q - · (By Captain CalY.el'} flre ypu still .~illing to tes'tity · 
. ' 

1n the matters that you know about in this case'? 
. I 

. (Translated to the witneis through the interpreter.) 

A (Through -the ~nterpreter) I om very willing to 
I 

_testify, as they say "without reservntion". 

Q In 1945, in M~rc"i1, were you working for the Japanese? 

(Translated to the witness through tho - jnterpreter.) 

A (Through the. interpreter) . Yes, I worked for the 

Japnnese •. 
. 

Q What did you 
. 

do for them'? 

(Translated to the witness . through the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I always .~ait for their 

order. Sometimes I am used to go out pAtroling ~reas 

. outside and inside the City of Cebu. 

CAPTAIN SANDBERG: May we have the answer read? 

(Answer read) 

CAPTAIN CALYER: Is that the end of the ans~er? 

INTERPRETER ZOSA: Yes, sir. 

· Q (By Captain Calyer) On the 25th of March 1945, 
'" did you see an , American in Cebu City'? 

THE WITNESS: Yes, I have seen. 

Where? ... 

· where Tsuruyama was residing, the ~hief of the Jqpanese / 

-
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Q 

Q .· 

·tied 

Q 

Q/ 

· 

military pc;>lice ·or Cebu. · i 

What was ~sururama•s rank, · do you know? 

.THE WITNESS: He is a captain and -- he . is a captain. 
~ 

~re:gid Y.~ see this : American at Tsuruyama 's house? 
J . 

_THE WITNESS : Under the building. 

And will you de,cribe his -condition at that :time? 
. .. t; 

THE WITNESS: He was standing tied -• his: ha.nds were 

-- his one hand was tied up too chair, and he .was 

g'\¥lrded by one Japanese .which was armed with rifle and fixed 

bayonet. 

Do you know the name of that guard? 

THE WITNESS: Yes, I know him • . 

Q Who was it? 

THE WITNESS: Kaji. 

Q How was the American dressed? 

THE WITNESS: · He was dressed in faded khaki. 

Q ·What was that? 

THE WITNESS: He was dressed in a uniform, faded 

khnki. 

Q A 'complete uniform, shirt· and trousers? 

THE WITNESS: It was a shirt and pants w1 thout any 

~nsignia . 

Q Did you have a -conversation with tha~ American?. 

THE WITNESS: Yes, I have a short t ·ime to interview 

with hirn. 
i , What was that conver~ation ?· 

THE WITNESS.: I ask his name and where he came from • 
.. 

hat-a-n-&we-1'-d-i-d-you receive?___ _ 

THE WITNESS: He told me his name. His name was 
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' ' . .. 
Scott, and h1s ·rank ·wss Sergeant. He told me that he was a 

.machine-gunner ot n twin .e_ng1ne, and his landing base was 
-. . .

in S~ Jose, Mindoro. 

o , Wilf~-you describe his· appearance? 
' 

·· THE WITNESS: He was tall, obout tive teet and eleven 

,-inches, · and his hair ~is -- wos light color, His face was 

red. 

Q Do yru know when he was captured? 

THE WITNESS: I was only informed by the comcander 

ot our detachment.that .he was ~rrested about two doys prior 

to· my conversation. That was on or about March 23, 194~. 

Q ~ave you ever _seen thAt ronericon since that date -­

THE WITNESS: No, I have not seen -h'-m. 

Q Do you know ·where they took him? 

THE WITNESS:_ I beg pardon? 

Q Do you know where the Japanese took him? 

THE WITNESS: . I only -- I was only informed by Sergeant 

Yosh_ida, the commander of our detachment, that he was arres-
. 

ted by the Japanese garrison in Talisay, and he was brought -
, 

t~ _the Ke~pei Tai headquarters, Japanese military police 

_headquarters. 

Q Where? 

A In Figueroa~Street, where Tsuruyama was living. 

Q-· - That is Tsuruyama 's house? 

THE WITNESS: His house. 

Q Do you know where he was taken from that house? 

THE WITNESS: -I don't know where it was. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. · .... 

,. 
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. CROSS EXAMINATION 

.Q (By Captain Sandberg) . DQ you know whether there was 
"< 

any prisoner-or-war camp ~ Cebu City? 

THE WITNESS: I beg your pardon? 

· Q · Do you ·know whether ·there was any prisoner-of-war 

camp in Cebu City·? 

_(Translated to the w1 tness by the interp~eter) 

A (Through the 1nterpreter) Yes, t kno1,there are 

several camps. -

Q Are there any prisoner-or-war camps, that 1s, camps 

where large numbers of prisoners-of-war are held? 

(Translated to_the witness by the interpreter) 

A (Through the interpreter) The biggest headquarter 

camp was at the normal school. 

Q That v,asn' t a prisoner-or-war orunp, was 1 t ; that 

was simply a Japanese garrison? 

(Translated to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) There were prisoners and 

also .Japanese guards. 

Q Were there large numbers of American soldiers held 

as prisoners of war in Cebu City1 

(Translated to the witness by .the ~nterpreter.) 

A (Through the interpreter) I am not so sure whetner 

there were many or not, but I only saw -one American pri­

sonei: 

Q That is this Sergeant Scott that you just testified 

about'? 

(Translated to the. witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I o~y saw that American 
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. CROSS EXAMINATION 

.Q (By Captain Sandberg) . DQ you know whether there was 
"< 

any prisoner-or-war camp ~ Cebu City? 

THE WITNESS: I beg your pardon? 

· Q · Do you ·know whether ·there was any prisoner-of-war 

camp in Cebu City·? 

_(Translated to the w1 tness by the interp~eter) 

A (Through the 1nterpreter) Yes, t kno1,there are 

several camps. -

Q Are there any prisoner-or-war camps, that 1s, camps 

where large numbers of prisoners-of-war are held? 

(Translated to_the witness by the interpreter) 

A (Through the interpreter) The biggest headquarter 

camp was at the normal school. 

Q That v,asn' t a prisoner-or-war orunp, was 1 t ; that 

was simply a Japanese garrison? 

(Translated to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) There were prisoners and 

also .Japanese guards. 

Q Were there large numbers of American soldiers held 

as prisoners of war in Cebu City1 

(Translated to the witness by .the ~nterpreter.) 

A (Through the interpreter) I am not so sure whetner 

there were many or not, but I only saw -one American pri­

sonei: 

Q That is this Sergeant Scott that you just testified 

about'? 

(Translated to the. witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I o~y saw that American 

2109 . 

... 



Sergean~. 

Q That is the only l..mer~can prisoner of war you have 

ever seen in Cebu City? 
I

. ( Tr-a.nsla ted to the witness by the interpreter.) 

. A (Through the ;1.nterpreter) Yes, the only one prisoner·, 

. American. , 

Q Now, do you happen to know under what circumstances · 

Sergeant Scott was captured? 

(Translated to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I was only informed by 

that chief in charge of that ·prisoner, thnt he was -- I 

saw him, the prisoner, and under guard. 

Q Do you know the circumstances under which he was 

captured? 

(Translated to the witness through the interpreter.) 

THE WITNESS: Certainly I know, because it is sure 

he is an American. 

Q Do you know whether he was hiding when he was cap-

tured'? 

(Translnted to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) I am not so sure whether 

he hid somewhere, bu~ he was captured by the Japanese in the 
-

town of Talisay, Province of Cebu. 

THE WITNESS: Thnt was according to Yoshida. 

INTERPRETER ZOSA: "That was according to Yoshida". 

Q (By Captain Sandberg) Do you know whether he was 

wea±ing ~ full_4ID~rican uniform when he was captured? 

(Transl~ted to the witness by the interpreter.) 

A (Through the interpreter) He was in uniform without 
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1nsign1~. 

CAPTAIN SANDBERG: · That is .. all. 
'\ 

.CAPTAIN_CALDRa That is all. 

(Witn~ss excused)-

.. 
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I· . 
CAPTAIN CALYER: Teodoro Sanchez. 

TEODORp SANCHEZ 

called as a witness · on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn; was examined and testified ·as follows through 

Inte·~preter .zosa ,. with Interpreter .Ajero acting as ·0 check" 

I~terpre~er: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Will you state your name? 

A (Through Interpreter Zosa) Teodoro Sanchez. 

Q Where do you reside? 

A Consolacion, Cebu. 

Q Are you now held in custody? 

INTERPRETER ZOSA: I beg your pardon? 

CAPTAIN CALYER: Will you read it, please? 

(Question read) 

A (Through Interpreter Zosa) Yes. I am in custody. 

Q (By Captain Calyer) Where? 

A With the Japanese prisoners. 

Q Have you discussed this situation with me before 

today? 

A Yes. . . 

Q Has any promise been made to you of any treatment 

that you might expect as a result of your· testifying? 

A I have to tell the truth of what I had seen, 

Q Have you been told that if you do testify you could 

e~pect any different treatment than if you do not testify? 

A I was no-t- told. I do not know. 

Q' Do you expect any different treatment if you testify 

than you might expect if you did not? 



A I don't expect. 

Q Were you not told -that the testim;ny that you might 

give would have ho b~aring upon whatever treatment might be 

given to you? 

. A Yes, I know that if I have to tell something wrong 

I would have to be punished.· I have to tell ·the truth and 

verify it. I have to be given consideration. 

CAPTAIN CP.LYER: Will you repe~t that, please? 

THE WITNESS: (Without aid of the Interpreter) I did 

not say that I -voUld be "given consideration". 

INTERPRETER ZOSA: Yes, but to tell the truth and to 

know that 1f we .tell the truth we will be given justice in 

what you tell. 

CAPTAI N CP.LYER: May I examine this w1 tness directly? 

I think he can understand English sufficiently well. 

GENERAL REY?fOLDS: The Commission wishes to ask the 

witness a question. Were you promised clemency if you 

would testify in this case? 

THE WITNESS: What? 

INTERPRETER ZOSA: I beg your pardon? 

If you can speak in English, you testify in English. 

THE WITNESS: I could speak in English, but the way 

they talk to me I cannot understand. 

INTERPRETER ZOSA: I can speak in English, but the 

way the Americans talk I cannot understand. They talk too 

fast. 

GENER.Pd:; REYNOLDS: J'.sk the._ witness this question: 

Were you promised clemency if you testified in this case? 

(Transl~ted by Interpre~er Zosa). 

.. 
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THE. WITNESS: (Through Interpreter Zosa) Yes, I can. 

GENERAL REYNOLDS, The Proseqution may try it again. 

CAPTAIN CALYElh · 'Thank you, sir. 
-

Q · ·(By Captain Calyer) Sanchez, when I talked with you 
. -

b~fore was any promise -made to you that you wouid be given 

any. consideratio~, any better. treatment if yo~ testified 

than if you did not testify? 

A (Without aid of Interpreter) No, sir. 

Q No promise was made to you at all; is that correct? 

A No. 

Q You understand that you do not have to testify unless 

you wish to do so? 

A Yes, sir. 

Q . Do you also understand that you do not have to 

testify to anything that would show that you have done any­

thing wrong? 

A Yes, sir. 
/ 

Q With that understanding are you willing to tell 

your story? 

A Yes, sir. 

Q And that is voluntary? 

A Yes. 

Q Nobody has threatened you? 

A Yes. 

REPORTER CONKLIN: The answer was "yes • 11 

Q (By Captain Calyer) Well, has anyone threatened 

you? 

A No. 

Q In March, 1945 were you working f~r the Japanese? . 
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A ,Yes, sir; I was working for the Japanese. 

Q Wherl? 

A In Cebu City. 

Q Had you. previously ·been arrested by the Japanese, 

A Early . in 1943 I wss captured by the Japanese Military 

_Police for suspicion that I was a guerrilla bec_ause my 

cousin being a Lieutenant .Colonel of guerrillas in Province 

of Cebu. 

Q Were you a guerrilla? 

A I am not a guerrilla, but they suspect me as a 

member of the guerrillas • . 

Q How did it happen that you were released from the 

Japanese? 

A I was released on the condition that I would have to 

work for the Japanese. 

Q For whom did you work? 

A I worked for Captain Tsuruyama .of Military Police 

in Cebu City. 

Q In what capacity? 

A What? 

Q What did you do for him? 

A I drove the car. 

Q Were you still driving the car .for ·him in March of 

1945? 

A Yes, sir. 

Q Who was in charge of the Military nolice on the Island 

of Cebu? 

A Lieutenant Colonel Morimoto. 

Q Did you ever see him at the Cebu Normal fchool? 
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A Yes, I have seen· him, sir. 

Q ·Many times? 

A Many times, 

Q On the 21st of March, 1945, did you _have occasion 

to drive Captadn Tsuruyama's car someplace? 

A I beg your .- pardon? 
-· 

CAPTAIN CALYER: Will you read it?-

(Question read) 

A On about March 21st at ohe o'clock I drove Caitain 

Tsuruyama toward Mandaue. I stopped the car at Carrieta. 

Q Just a minute, please. Was there anyone else in the 

car besides Captain Tsuruyama and yourself? 

A Yes, sir~ 

Q Who? 

A There was one interpreter -- Japanese interpreter. 

Q Do you remember his name? 

A Yes. 

Q What was it? 

A Moisi. 

Q You drove toward Mandaue, you say? 

A Yes. 

Q You stopped where? 

A In ~arrieta. 

Q What happened at that point? 

A He told me to wait for him. 

Q Who did? 

A Captain Tsu~uyama. 

_Q _ How long --

A To wait for him until he came back. 
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Q How long was he gone? 

A I had been waiting for him about three hours. 

Q When he came ba~ck who was with him? 

A When he came back, I saw that he was .walking up the 

road with one American prisoner and Interpreter Moisi • 
. 

Q Will you describe that·· American? 

A The American was we~ring short pants and a faded 

shirt, khaki. 

Q Did you notice anything about his physical condition? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Did you notice anything about the American's physical 

condition? 

A He was burned. He got a burned leg, I don't remember 

which one. 

Q Was he having difficulty walking? 
'"-..J 

A He was burned legs. 

Q Was it hard for him to walk? 

A Yes. He walked lamely. 

Q What happened to that American? 

A When they got in the car I d rove the car to Cebu 

Normal School and when we arrived at the Cebu Normal School 

they bring the American inside the building while I stay 

outside. 

Q Now, on the 25th of March, 1945 d.id you see Another 

American? 

A On 25th of March I was required to drive a different 

) American. 

Q Where? 

A To B. Aranas Street Station. 

.. 
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Q - And what happened? 

A When I drove . that runerican to B. Aranas I come back 

to Cebu Normal School • 

.Q Was the -American brought back to Cebu Normal School? 

A On the some day. I was required again to g·o back and 
.. 

take that American to B. Aranas and bring him .bnck to- Cebu 

Normal" School. 

Q Do you know the mme of that American? 

A I don•t know the name. 

Q Will you describe him?.. 

A He wear a complete United States Army uniform 

khaki uniform. 

Q How toll Wa 11e? 

f'. About six feet. 

Q What color hair? 

A I could not describe the color very well, sir. 

Q All right. Now, on the following .day, the 26th of 

March 1945, did you see something that happened with reference 

to some Filipinos? 

·rr Yes, sir. 

Q Will you tell the Commission what you saw? 

A On March 26, on about 9:00 or 10:00, I was sitting 

· at a table in the air raid shelter. 

Q -Where? 

A In the Cebu Normal School. 

Q And what did you see? 

o Japanese guards, Corporal Wada and 

Sergeant Saito, bring five Filipinos from the building. 

What wa_s the condition of those Filipi_nos? 

. , ... 
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A They were tied .up by their hands in one straight line ~ 

and they ·go outside in . the ground. 

Q Did you knew any .of those Filipinos? 

A. I lmow three ·or .these Filipinos • 

Q W-ho were they? 

They were -- The l ost name Lucente . 

Q Yes. 

A And Castillo, om the other one Roberto Tan. 

Q What happened to those Filipinos ? 

A I saw these Filipinos was brought into a foxhole and 

they were cut by their necks. 

Q Will you describe in a litt l e nore de t a il wha t was 

done to them? 

~ Sergeant Saito brought one Filipino to the foxhole 

and .there were two Jap~nese , Lieutenant Sakai and Sergeant 

Higashi, who were wa iting in the foxhole, am Sergeant 

Higashi ~ns holding a l arge Japanese sword. 

Q When the Filipinos were t oken to the foxhol e whnt 

become of Wada ? 

A Wada was staying with the Filipino pr i soners as a 

gua rd. • 

Q What became of Saito ? 

A Saito brought that Filipino to the next foxhole and 

afterw~rd he came bRck. 

Q And did both Wada and Soito rema in in the vicinity? 

A Yes. They wer~ in the building. 

Q II In II the building? 

A outside the building. 

Q Both of them? - ... 

..
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A r:es. 

Q And the two who were near the foxhole, you say, were 

Sergeant Higashi and Sakai? 

. A . Yes-, sir.• 

Q What happeneq to the Filipinos? 

A They put the~ in the foxhole in the knee1:ing position 

and they cut their head. 

Q By whom? 

A By the.t Sergeant Higashi. 

Q Where was Sakai? 

A Sakai was also in the foxhole. 

Q You mean alongside the foxhole? 

A Alongside, yes. 

Q Was there anybody else there? 

A There was a Japanese Kempei Tai around the school 

building. 

Q I am talking now about the area around this foxhole • . 
1ilas there anyone else who saw what happened there? 

A Yes, sir. 

Q Who? 

A It was Captain Tsuruyama, Lieutenant Sakai, Sergeant 

Higashi, Corporal Wada, Sergeant Saito, Eergeant Kawai, 

Sergeant Mori. 

Q Now, you aeNe said that they took one Filipino to 

the foxhole ~nd you have described what happened to him. 

What happened to the other Filipinos? / 
-

11. They brought all Filipinos one after the other and 

they kill all of these five Filipinos. 

Q After they had been struck what happened to them? 

• 
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A They fall down to the foxhole. 

Q Do you know whether any of those Filipinos had been · 

given a trial? 

A They were not given any trial. 

Q Later that . same morning did you see something els-e 

happen w1 th reference to an ikmerican? 

A Ten minutes after they killed the five Filipinos I 

saw this American which has burned legs carried by Japanese 

whose name is Corporal Wada. 

Q Was this American with the burned legs the same one 
.. 

that you had picked up on the 21st? 

A Yes, sir. 

Q What happened to him? 

A He was brought to the foxhole by Japanese over the 

shoulders and- placed the l,merican into a foxnole, and the 

Sergeant Higashi hold shoulders of this American and place 

him in a kneeling position, and when thnt American was in 

kneeling position I saw the Sergeant Higashi hold the 

Japanese sword over his head and swung it down hard back 

on the neck of tho American. 

Q \'.That happened, after that? 

A It was I saw that this American who was cut by the 

neck fall dovm ihto the foxhole. 

Q Who else was in the vicinity at the time? 

A I beg your pardon, sir? 

Q Who else was around there when that happened? 

A It was Serg~e.nt Higashi ~nd Lieutenant Sakai and 

- Captain Tsuruyama. 

Q Where was Tsuruyama? 
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A Captain Tsuruyama was standing at the door of the 

air raid shelter. 

Q ~'ere there any other '· Japanese there who saw what 

happened? . 

A There were ·other ~apanese who saw this. 

Q who were they? 

A They were seven: Lieutenant Sakai, Sergeant Higashi, 

Captain Tsuruyama, Corpo.ral Wada, Saito, Mori, and Kawai. 

q After the American was struck and fell into the fox-

hole did you see anything else? 

THE WITNESS: I beg your pardon, sir? 

CnPTAIN CtLYER: Will you read it? 

(Question read) 

A When they finished killing this American I drove 

Captain Tsuruyama to B. J~ranas Station. 

Q Before you left there·, after Higashi struck the 

American and the American fell into the foxhole, did you 

see anything else done? 

A I saw one lmerican flier. 

Q Did you see Sakai do anything? 

A Yes, I saw Sakai. After Sergeant Higashi cut the 

head of the American flier I saw Lieutenant Sakai drew 

his revolver and shot three rounds. 

Q Where were those shots fired? 

A It was in the foxhole where the American was fall 

down. 

Q Then after that you saw you drove Tsuruyama's car 

away? 

A Yes, sir. 
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Q At the time you drove Tsuruyama's car away did you 

see arty· other American there? 

A The last ~ime wheri we left Cebu Normal r:-chool I saw 

one American • .. 
\ · 

Q .Where -'Was he? 

A He was standing in the main gate of the Cebu Normal 

School. 

Q Was there anyone with him? 

A There was a guard, a Japanese guerd. 

Q Was he tied at the time? 

A No, but he was in position-· his hand was at the 

back. 

Q Was that the American tho t you had seen on the 25th? 

A Yes, sir. That is the American I drove. 

Q Do you know whAt happened to him? 

A When I arrived at Provincial Jail on May 6th I was 

told by several Filipinos who were with the Philippine 

Constabulary thP.t this American was also killed. 

Q On the same day? 

A On the same day. 

Cl.PTi'. IN CJ LYER: You may examine. 

CROSS-EY.l~MINt TION 

Q (By Captain Sandberg) You say that your brother or 

brother-in-law was a Lieutenant Colonel in the guerrillas. 

Was he working with Harry Fenton? 

A Yes, sir. 

Q And were these five Filipinos whom you saw _killed 

also working with the Harry Fenton guerrilla organization? 

A I did not remember the five Filipinos, sir, but I 
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have s-een them sometime in the ci ty4 

Ct,PT!.IN SLNDBERG: Will you read that, p_lease? 

(Jmswer reod) · 

Q (By Captai~ Sandberg) You gon't know whether they 

.were guerrillas or not? 

A I beg your pardon? 

Q Do you- know whether they were guerrillas? 

A (No response) 

Q Were they guerrillas? 

A This is what the Interpreter told me: that the 

Americans in Pasay, sir, and they contacted the guerrillas. 

Q That tho Americnns contacted the guerrillas? 

A No. T~e Filipinos were being prisoners as being 

Americans because Lucente sny thet the Americans were coming 

now. 

Q Did they say that they were killed bece.use they were 

guerrillas? 

A They were not guerrillas. They were civilians. 

Q Now, you say that there was no trial. How do you 

know thBt? 

t I happen to know that there will be no trial because 

I had been working for two years in the Military Police and 

I did not see that there would be a tri?.1 in Japanese in 

Cebu. 

Cl.PTJ.IN S/,NDBEPG: That's all. 

GENER/L REYNOLDS: The Commission will be in recess 

for approximately _lO minutes. 

(Witness excused) 

(Short recess) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session, and 

will ·make an announcecent before proceeding. 

During the sess·ion -on. MondEV or this week the Comr.iis-~. 

sion distributed to both the Prosecutton and ·the Defense 

a paper· prepared by the senior interpreter on tjle art of 

_questioning witnesse~ through an interpreter, as well as 

witnesses who expre~sed themselves with difficulty in 

English. Unnecessary delay is being caused because the 

principles furnished by the Commission are not being followed. 

A careful re-study of this paper is directed. Short 

sinple sentences are necessnry. The Commission again 

directs interrogators to go swiftly to the essentials. 

The Prosecution nay proceed. 

CAPTAIN CALYER: We will call back Teodoro Sanchez. 

TEODORO SANCHEZ 

recalled as a witness on behalf of the Prosecution, having 

been previously sworn, was further exa11ined and testified 

as follows: 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) With reference to the American 

flyers about rrhou you have testified, were either of . then 

given a trial? 

A No, they were not given a trial. 

CAPTAIN CALYER: You any cross exariine. 

CAPTAIN SANDBERG: No questions. 

CAPTAIN CALYER: Thank you. That is all. 

We will call Lieutenant Larkins. 

FIRST LIEUTENANT SIMEON J. LARKINS 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 
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,first .·duly sworn, wqs- examined ohd testified as follows: 

CAPl.'AIN CALYER: At this time I would l ike to have 
•· 

Prosecution's Exhibit No. 310 marked for identification. 

( A document was morkcd Prose­
cution Exhibit No. 310· for 
identification.) · · · 

CAPTAIN .CALYER: If the Commission pl ea se , I offer 

into evidence an affidavit of Frnncisco Nn rrido, da_t ed 31 

March 1945, and sworn to before the i nvestigating officers. 

GENERAL REYNOLDS: Read the es sentials of the affi­

davit so thnt we may all hear it nt the s ame time. 

CAPTt.IN CALYER .: The affidavit r e;fcrs in the third 

parngrnph to certa in t estimony of the witness, saying that 

he s aw the execution of one of thes e J\r.lericans and one 

Filipino on tbe 26th of Morch. 

Then beginning with the l ost por ograph on the first 

page numbered 17 : 

11 I returned to the Nonnnl Building 3bout 1 o'clock t\ 

P. M. of the s ame day at the instructions of the Jap E1nese 

as they needed me to help load other things to be carried 

away. When I hod reached a point s m;ie 75 yards from the 

foxhole where I had se en the one American killed, I saw 

one of the American soldiers sitting on the ground near 

the foxhole looking nt the planes in the sky. I hollered 

to him to crawl down in the foxhole as if he were dead 

because the Japanese would be returning. He appeared .. 
to be very weak and unoble to turn his head in my direc­

tion but with his hands and feet turned his entire body 

around so as to be facing me. He motioned sonething 

to me as if wanting me to bring him water but I told 

him I was afraid the Japanese wouid see me. I did 
.-

not go closer than 75 yards \o him .but nm con-
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fident th~t he was the Aoerican that hnd been wounded ih 

·the leg. In addition .to _having seEll bin on the porch with 

his arms around th~ Filipino, I ha~ ~a:rried food three 

times to the two Atlericans. Fearing thnt the Japanese 

might see ce talking to the AI:lerioan, I ran home. 

"The following oornihg. around 11 o' c·look on the 

_27th, I returned to the Norcal ror the J)Urpose of trying 

to get rice that might have been left by the Japanese. 

I agein saw the Acerican at the srune location but he was 

att.ecpting to wave o.t the planes overhead and did not 

seem to hear ce when I again hollered for him to lie in 

the foxhole so that the Japs wouldn't see him. I did 

not see any Japanese around at the time but buildings 

and gas dunps were burning nll nround nearby and I was 

still afraid I night be seen by the Japanese if I helped 

hie. I then went into the nain building and found that 

there was rice in a roon and then went on to the front gate 

where I cet two Japanese, one ot which was Higasi who had 

executed the other Atlerican on the previous corning. 

Being given pernis.sion by ·then to get the rice, I went to 

get two conpanions one of which was Marcus Arpon. Upon 

returning to the Nornal and getting the rice, we went to 

a point near the kitchen to get c cart with which to cove 

the rice to our hone ond, vrhile getting the cart, I noticed 

Higasi and the other Japanese carrying wood over toward 

the foxhole where the tnerican had been sitting and pilo 

it into the foxhole. They even took chairs over there 

and broke thee up and placed then in the foxhole .-. The 

Al!lerioan was not seen by me at this tirn .so I believe . 

r 
·2127 

... 



Higasi and the other Japanese had found hill and thrown 

him either .dead or alive into the foxhole. 

"Instead of accolllJB ny.1ng my conpanions to our hone 

with the _;-ice, I went around the road to- a point where 

I could see· the 16cat1on of the foxhole and saw the two 

Japanese ,pour gasoline · into the foxhole ruvi light it. 

A huge fire then burned in the foxhole. I then went hoI!le 

and .knew nothing else about what happened to the bodies 

of the AI!ler1cans." 

Those arc the essential points. 

GENERAL REYNOIDS: Are there additional comments 
(or statements by the Defense? 

CAPTAIN SANDBERG: Yes, we ask that the last sen­

t~nce of the pero.gro.ph which was just read be stricken 

o.s not ·being within the knowledge of the affiant o.nd as 

being pure speculo.tion. 

GENERJJ., REYNOLDS: You refer to the sentence which 

rends: 11 1 then went hone ond knew nothing else about 

what hnppened to the bodies of the Aoericans." 

CAPTAIN SANDBERG: No, the first paragraph on the 

second po.ge, the last sentence, reo.di~ as follows: 

11The Atlerica.n was not seen by neat this tine" 

which is objectionable, and then: 11 -- so I believe 

Higasi and the other Japanese hnd found hie and thrown 

him either dead or alive into the foxhole." 

We ask that portion of the sentence be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: The sentence to which the Defense 

objects is stricken froo the record. 

CAPTAIN SANDBERG: · We ask also that the first sen-

I\) 
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tenc~ of the third paragraph be stricken, which reads as 

follows: 
"\ - ' 

"The two Acericans had been prisoners about a week 

befQre -they were executed and I understand that they were 

flyers that had been shot down." 

In view of ..the striking· of the previous ·;sentence 

there is proof only of one execution, and we ask that 

that sente~ce be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: The sentence is left in the dq~u­

ment for such probative value ns the Cor:nn1ss1on may choose 

to award it. 

CAPTAIN CALYER: ls the stntecent otherwise accepted? 

GENERAL REYNOIDS: The statenent is otherwise 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
310 for identification 
wns received in evidence.) 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Will you state your name, please? 

A Sitleon J. Larkins. 

Q Your ro.nk? 

A First Lieutenant, QMC. 

Q Your organization? 

A 110th QM Grave Registration Platoon. 

Q In March of 1945, where were you stationed? 

A At the Island of CebU. 

Q On the 26th, or rather the 28th of March, 1945, 

did YQU .have o<tcas1on to go to the Cebu Normal School? 

A I did. 
·- -- _.. _ 

Q Did you see a boy by the name of Adelberto 
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Capanjpanjan'? 

A I did. 
I.,

Q Did you hove a conversation with him? 

A L _did. 

Q· What. was that conversation? 

t. H~ told me that· he wa s. an internee ther'e at the 

Cebu Normal School, which was the Jap M. P. headquarters,­

·and thnt he and five companions wer e working for t he Japs 

there, and the five companions wer e t aken out and killed 

and he escaped. 

He hid over there in ·sone bushes, whi ch is about 

100 yo.rds from the Normal School. Vlhile he was hiding i n 

the bushes, he saw two Americans brought out and they were 

forc ed to kneel by a foxhole and they wer e struck in the 

back of the neck with swords, and they both fell in the 

foxhole. La ter one of the Americans got out of the fox­

hole nnd he sa t on the edge of it a nd asked for wat er or 

cried for wat er, but he was afra id to go over and give 

. the American water. Some time later the Japanese 

soldiers came b~ck a nd put this other American ba ck into 

the foY.hole arrl th i s was right nenr about t en yards from 

a gasoline dump there. They got some gas out of this dump 

and ooured it into the foxhol e and lit the gasoline that 

· . burned them up. 

Q Thnt was after they put the l merico.ns back in the 

foxhole'? 

-- - A - -- That -is right, sir. 
---· 

Q Now, on the 28th of March, did you have occasion to 

examine certain foxholes in the premise ' and vicinity of 
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the Cebu Nomal School? 

A I did. 

Q Will you t ell the Como1s·s1on what you found? 

A Wel~, about 30 feet from the southeast corner of the 

Noraal School · I cEitle upo~ two foxholes. The first foxhole,. 

there wns t rro Filipinos, nnd the other foxhole there was. . . 

three Filipinos. Their hands were tied behind their back, 

and fron their appearnnce they died fron some oanner or 

wound on their back. I did not investigate them, because 

at that particular time I was not interested in civilians. 

Q They were civilians? 

A Yes, they were dressed in civilian clothing. 

Q You so.w wounds on their backs? 

A Well, I didn't closely exanine then, but from the 

appearnnce of the blood and so forth around it looked like 

the wounds were in the back. 

Q Ho.d those bodies been burned? 

A No, sir, they had not been burned. 

Q Did you renove those bodies? 

A No, I didn't touch then. I didn't bury then or 

anything. 

Q Did you see nnything else there? 

A Yes, we went over to o. third foxhole then and ,ve . 

saw two horribly charred bodies in the botton of the fox­

hole, nnd I wnnted to make sure that they were Anericnns, 

and that is when I had this conversation with this 

Adelb_erto. 

Q What did you do with reference to those bodies? 

A Well, we renoved then from the foxhole and carried 

.. 
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.them back to the Cebu cenetery No. 1. 

Q- Before you renoved then will you explain the 

position ot the bodies as you first snw thee? 

A One boqy was laying on its back down in the bottoc 

of the _foxholc, rind the other body was laying over the 

top of the f ,irst body. 

Q A,,d in what condition were they? 

A Well, they were charred. There wasn't a whole lot 

left to the top body. It was about three or four feet 

long, possibly, weighing 30 or 40 pounds. 

Q Were you able to observe any wounds? 

A On both bodies you could see the wounds in the back 

of the neck. 

Q Had their hands been tied? 

A Yes, their hands hnd been tied behind then. The 

body underneath hnd pieces of rope on the hnnds. 

Q Was there anything by which you were able to 

identify the bodies? 

A No, there YTO.s no o.rticles of identification on 

the bodies, other than the botton body had e belt buckle 

on and he hlld po.rts of cotton khaki clothing on, and it 

looked like he had a pair of navy blue dungarees over 

the khaki pants. 

Q Will you describe the belt buckle? 

A Well, it looked like a buckle possibly fron o. nili-

tary school that had the date 1942 on it. 

Q And did it have Mything on it that would indicate 

whether it was Ar:lerican? 

A - Other than this Aoericnn looking insignia I couldn't 
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say definitely whether it was Anerican. 

Q What sort of ·insignia was it? 

A It looked like an eagle. 

Q Now, what c;lid you do with the bodies? 

A Well, we rem()Ved then fro~ the foxhole and loaded 

theo on n truck, and on the wgy back ~o the cemetery I 

stopped at the CIC Detachment, Aoerical Division, and 

infor0;3d then that I thought I had an atrocity. They told 

ne to take the bodies to the ceoetery and they would send 

the photogrepher to take pictures of it. 

Q V/e.s that done? 

A It was. 

Q Were you there ,1hen the pictures were taken? 

A I was, yes. 

CAPTAIN CALYER: I v,ould like to have this photo­

grap:i no.rked. 

(A photograph was nnrked 
Prosecution Exhibit No. 
311 for identification.) 

Q (By Captain Calyer) I will show you n photograph 

rmrked for identification as Prosecution's Exhibit No. 

311, and ask you if you cnn state whnt that is. 

A That is a photograph of the neck and the head and 

shoulders of the body that was uppernost in the foxholo. 

Q Does that .-1,..:--w the condition of the body ns it was 

when you found it? 

A It does. 

Q What does the white piece in the center of the 

·photograph purport to show? 

A That is a piece of paper that I placed there so that 
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the notch of the wound could be distinguished on the photo- · 

graph pocause tho grass undettleath would have photographed 

black. 

Q Where does th~ wound appeer? 

A -Right in this upper right-hand corner. \ 

· Q At the edge of . the pa.per to the right? 

A Right. 

Q What is this part of the body that is lying on the 

paper? 

A That is what recained of the skull and the scalp. 

OAPTtr!N CALYER: If the Connission please, I offer 

the photograph into evidence.· 

GENERJ.L REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
311 for i~entification 
was received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: I will ask to have this photograph 

narked as Prosecution's Exhibit No. 312. 

(A photograph was marked 
Prosecution Exhibit No. 
312 for identification.) 

Q (By Captain Calyer) I show you n photograph I:larked 

Prosecution Exhibit No. 312 for identification, and I will 

ask you if you cnn state who.t thnt is. 

A That is a picture of the body thnt wns on the bottoI:1 

of the foxhole. 

Q Does thnt represent the condition of the body as it 

was when you found it? 

A It does, yes. 

Q Calling your attention to what appears to be clothing 
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on the back of the body, was that there when you found it? 

A It was, yes. 

Q What sort of clothing was that? 

A Well, as I nentioned before, it vms pieces of cotton 

khaki clothing ·and parts of what appeared to be blue 

dungarees. 

Q Does that picture also show the wound that you found 

on that body? 

A It does, yes. 

Q Where? 

A On the back of the neck. 

Q Would you indicate to the Connission the position of 

the wounds? 

A Right there (indicating). 

Q Indicating a spot right below the skull? 

A Yes. 

CAPTAIN CA~R: If tho Connission please, I offer 

the photograph into evidence.• 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it 1s 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
312 for identification 
nas received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: Will the reporter nark this photo­

graph the next exhibit? 

(A photogreph was narked 
Prosecution Exhibit No. 
313 for identification.) 

Q (By Captain Cnlyer) I show you a photograph narked 

for identification Prosecution's Exhibit 313, and ask you 

if you can state what that is? 
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A That is a photograph of the body that was at the 

botto~ of. the foxhole. 

Q Is that the sane body that. appeared in the previous 

exhibit numbered 312? 

A It is.-

·Q -A close-up picture or· the sane body? 

A Yes. · 

Q C~ling your attention to the hands seen in thnt 

·picture, does thnt show the condition of the ho.nds ns they 

were when you found the body? 

A It does, yes. 

Q What is thnt around the hnnds? 

A That is rope. 

CAPTAIN CALYER: If the Conrnission please, I offer 

the photogrnph into evidence. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted into evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
313 for identification 
was received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: You nay cross exanine. Just one other ques-

·tion, please. 

Q (By Cnptnin C£'..lyer) Whn t vms done ,nth the bodies 

after they were photographed? 

A They were buried in the cenetery No. l; we have the 

cernetery unlmovm No. 1, and unknown No. 2. 

CAPTAIN CALYER: You nny cross exanine now. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did Aldelberto tell you he 

had worked with the guerrillas? 



A He said he was interned by the Japanese becnuse they 

suspicioned hir.i; he didn't sny definitely. 

Q Did he say the five men who we_re executed worked 

with the guerrillas? 

A Yes, sir_, he - snid they were his conpo.nions. 

CAPTAIN SANDBERG: That is ~11. 

-(Witness excusecp 
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CAPTAIN CALYER: If the Commission please, tbnt con­

cludes the testimony in this case. 
-: 

MAJOR OPINION: If the Commission please, we will 

present the murders in the Province of Cnvite described 1n 

General C~r-ge Paragraph 72 of the Supplemental Bill of 

Particulars. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission wishes to verify 

the item ·number, which we understood to be 72 but which 

was presented to the Commission yesterday. Is this fUrther 

evidence on No. 72, or did we misunderstand the item number? 

MAJOR OPINION: Further evid_ence , sir. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

MIGUEL OC.l'.MPO 

called as a. witness on behalf of the Prosec.ut ion , being first 

duly sworn through Interpret er Lnvengco, was examined and 

testified through Interpret er Lavengco as follows, with 

Interpreter Dionisio acting as "check" interpreter: 

Q (By Major Opinion) Please state your name. 

A Miguel Ocampo. 

Q Age? 

A 35. 

Q Address? 

A Mendez, Cavite. 

CAPTAIN SANDBFRG: If the Commission please, we 

understand that this t estimony that is about to be given 

is -under paragraph 72. 72 is simply n general specifica-

tion that between the 9th of October of 144 and the 1st 

of September 1945, a period of almost enttrely a year, 

in the Philippine Islands generally without specification 
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of locality, general acts of "terrorization and brutaliza­

tion," and so f~rth, took place. Now, if the purpose is 

to bring this in under thnt specifi_cation, the Defense 

must object as not having had notice of the charge that 

is to be made. · It 1-s much too vague to give any indication 

of -what the specification is, ·un1ess it is the Prosecution's 

intention to bring this ~n under soma specific charge in 

addition. 

MAJOR KERR; If the Commission please, I don't know 

how e se we would establish that general charge unless we 

did so by bringing in individual emphasis. The general 

plan and purpose and execution of that plan and purpose 

in the Philippine Islands certainly can be established 

only by showing what occurred in various parts of the 

Island. 

Now, so far as notice is concerned, may I cite 

to the Commission the practice ns approved and applied by 

the four principle powers of the world: United States, 

Great Britain, France and Russia, with respect to war 

criminal trials in Europe. And I submit, sir, that the 

requirements under the official regulations here are cer­

tainly no less broad in this particular thart they are 

under the agreement which covers the European trials. 

For instance, in the indictment of the Germans 

now being tried in Europe, they have as one of their 

charges, "Throughout the period of their occupation of 

territories overrun by their armed forces, defendants 

for the purpose of systematically terrorizing the in­

habitants, murdered and tortured civilians and ill treated 
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them and imP,risoned them without legal processes". Tha t 

is certainly a very general charge •. 
. . 

And furthermore, they say that 

GEN~AL -REYNOLDS: The Commission interrupts. The 

motion of Defense is not susta ined. 

Proceed·. 

Q (By Major Opinion) What is your na tiona lity? 

A (Through the interpre ter) Filipino. 

Q Whc1 t is your occupation? 

A Fa rmer. 

Q In the morning about 9:00 o'clock of J 0nunr y 29, 

1945, whe re wer e you? 

A I wn s a t To got ny. 

Q What p..-,_ rt of Ta gnt ny wer e you? 

A East. 

Q What did you do a t that t i me? 

A I wa s wa lking. 

Q To wr:i t pla ce? 

A Going to the work of ny nephew . 

Q Where wa s your cousin Wa s it ne phew? 

I NTERPRETf R LA VENGCO: "Ne phew". 

Q (By Mojor Opinion) Whe re wns your nephew working 

there'? 

A Eastern part of the crossing. 

Q Wa s he working in the field'? 

A Yes. 

Q We~e yqu able to arrive at the pla ce where your 

nephew was working? 

A Yes, sir. 
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Q While you were in the plnce where · your nephew was 

working, were you visited ·by any Jape.nese '? 
~-The Jape.nese came near me. 

Q Was the Jnpanese-_ alone ·or ·accompanied? 

A He was alone when he · 9aught me. -

Q How was that Jap~nese dressed? 

A He wears long pants. 

Q Did he make himself known to you who he w~s? 

A I did not recognize who he was. 

Q Did he tell you what he was going to do ? 

A He told me to go with him to the house. 

Q Did he tell you whether he was an r.1 . P. or /\rmy 

soldier or m~r ine? 

A Seems he was an M.P. 

0 Did he tell you that or not ? 

/1. I look at him; I smv "M.P.", because he has a pistol. 

Q What did he do with you, if he did anything? 

A I was brought to the house, nnd the r ~ I was tied by 

his companions . 

O V'hose house was thnt? 

A The surname of the owner is . Pndilla. 

Q How far was tha t house from the place where you were 

taken by the Japanese? 

f: More or less around 100 meters. 

Q When you arrived at the house of Padilla were there 

~ other per-sons inside. the house? 

- -- -f'.-- The-re- is • 

Q How many persons were there? 

A About 15. 
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Q . How long have y·ou stayed in the house of Padilla? 

A From nine o'clock in the morning to four o'clock in 

the afternoon. ~. 

Q You w~ld say that you arrived at the house or 

Padilla. ·at .nine o 'clook 1n· the morning? 

A About 9:10. 
I .. 

Q And during the time which you were 1n the house . of 

Padilla, _were · there o~her persons brought, or did other 

persons come to that place? 

A There is. 

Q How oany persons 1n all were found inside the house 

of Padilla during the time that you were there? 

A Between ·50 to 60. 

Q Vlhile you uere in the house of Padilla, how oany 

Japanese were there? 

A There were four who we saw there , and one more who 

brought me. 

Q How were these other four dressed? 

A They were in khnki. 

Q Civilians, or Army dress? 

A Two were in white dress, the other two were in khaki. 

Q Those two dressed in khaki, were they soldiers? 

A Soldiers, sir. 

Q Now, what did the Japanese do with the people 1n the 

house of Padilla? 

A Nothing but tie them tightly. 

Q Who were these. people? Were they all oen, or women 

and children? 

A They were women, men, children. 
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Q Were they all civilians? 

A Yes,- sir. 

Q Now, you say ~at the people were tied. Who tied 

them? 

A The Japanes..e who were 1n khaki. 

Q- How were the people tied? 

·A Tied behind the-back. 

Q How about the children's hands, were they tied, too? 

A They were also tied behind the backs. 

Q You cean to say that every one of that group of about 

55 to 60 were tied? 

A Yes, sir. 

Q And they were all tied while you were inside the 

house of Padilla? 

A Yes, sir~ 

Q Now, what did the Japanese do after they had tied 

everyone who 

A One by one was cnlled. 

Q By whom was he called? 

A Japanese who was 1n black. 

· .Q What ,ms done with one called? 

A I do not know what is done with them, because we 

could not see. 

Q But you mean to say that one of the group was called 

and taken out of the house? 

A Yes, sir. 

Q Now., you did not know where the one called was taken 

to? .,,,. 

A No, sir. 

"--- .. 
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Q. You were called out ·and taken out ·of the house, too? 

A Yes, sir. 

Q What was your· number? -. 

A 46, 

·Q Please repeat. What numb~r? What was your number? 

A 43, 

Q Now, where were you taken? 

A At the cellar of the house I was investigated. 

Q What was the investigation? 

A I was asked if I was n guerrilla, 

Q What ·did you say? 

A I answered "No." 

Q Whnt happened afterwards? 

A I wns taken out dovm to the stairs. 

Q Where were you taken after you cane out of the stairs? 

A I was taken by the edge of a ravine, and I was raet 

by two more. 

Q Now, whero were you taken afteruard? 

A Beside the ravine, or the cliff; ravine or cliff. 

Q How far was that border of the ravine where you were 

taken from the house of Padilla? 

A About 20 meters, sir. 

Q When you arrived at the ravine what was done with 

you? 

A · I was undressed, asked to lay down, and pounded by 

a club three times. 

Q You say that you were undre~~ed. Who undressed yoq? 

A They, 

Q How were they able to undress you when you had your 
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hands tied? 

A They pulled away my dress. 

Q Dip. the· Japanese succeed in taking of,t your shirt? 

A Yes, sir. 

Q Now, how were you able to lay flat on the ground when 

you had your hands ti·ed? ... 

A They held me and lay ne flat. 

Q You mean to say that it was the Japanese who laid 

you down on the ground? 

A Yes, sir. 

Q And you wero face do,mward? 

A Yes, sir; and there is an object under my forehead. 

Q Now, you say that you were pounded 1n the back. With 

v1ho.t did the Japanese pound on your back? 

A They have something that is used for pounding, but I 

don't lmow exactly what it was, because I was lying fla.t on 

my stomach, head do,m. 

Q Was it oadc of wood or iron? 

A Seems to be wood. 

Q Was it a thick wood? 

A Seems so, because it was very heavy. 

Q Now, while you were laying flat on the ground with 

face downward they pounded, you said, three times. What 

did you feel as a result of the pounding? 

A I felt that my chest was pressed and seemed it was 

crushed. 

Q Now, what did the Japanese do after they had pounded 

you in tho way you described? 

A I was boloed. 
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Q ~w many times were you boloed? 

A Two. 

. ,Q What was your position when you weTe boloed? 

A I was lying down on my stomach, flat. 

Q Now, why do you say that you were boloed? 

bolo that was used, or a sword? 

Was it a 

-
A A bolo. 

Q Was it a sharp bolo? 

A Sharp, sir. 

Q Can you show to ~the Commission the scar of the bolo 

wound that you sustained? 

MAJOR OPINION: If the Commission please, I would 

like to requost that I be allowed to order the witness to 

take off his shirt. 

(The witness removed his shirt and exhibited his 

back to the Comriission.) 

Q (By Major Opinion) Now, you say that you were boloed. 

Where were you boloed? Just right at the base or your 

neck? 

A (\'litness indicates base of neck.) 

(Through the Interpreter) Yes; there. 

Q Now, you say that you were pounded with a wooden 

piece -- what did you call it? 

INTERPRETER LAVENGCO: Wood. 

Q (By Major Opinion) How about this scar, here (in-

dicating), was it produced by that pounding? 

A (~hro~h_the Interpreter) Because of the pounding, 

sir. 

Q Now, after you had been boloed, what did the Japanese 

• 
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do with you? 

A Three Japanese .lifted me up. After swinging me three 

times, threw me in the ·depth. 

Q You mean . to say 11prec-ipice11 ? 

A Precipice. · 
....Q How deep was that precipice? 

A I reach a level of about 30 meters deep. 

Q You mean to say that you did not reach the depth of 

the precipice? 

A No, sir. 

Q How did it happen that you fell only a depth or about 

30 meters? 

A I happen to fell on a level where there are many 

dead persons. 

Q Now, whut happened to you when you were just 1n that 

place? 

A I was able to rise. 

Q Had anybody npproached you while you were in th 

position? 

A Ther·e was one. 

Q What was his name? 

A Elicero Nuestro. 

Q What was the condition of Elicero Nuestro when he 

approached you? 

A He was undressed, with wounds, bolo wounds, and 

spattered with mud. 

Q What did he do when he approached y~u? 

A He pitied me; he untied ne. 

Q After having untied you, what did he do? 
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A We walked going up. 

Q You mean to say that you climbed? 

'A We climbed on the side. 

Q You say that there were b9(11~s t~t there was a 

pile of bodies there. How many bodies, dead bodies, more ... 
or l~ss, that you found? 

A I don't feel very normal ·that time, but .more or less 

from 43 to· 45'. 

Q Now, you say that you climbed up, and were you able 

to reach on the plane of the border of the precipice? 

A · Yes, sir. 

Q At what time, more or less? 

A About _two o'clock, early in the morning. 

Q Of the following day? 

A Yes, sir. 

Q Now, you say that you were about 55 to 60 persons 

inside the house of Padilla. How mo.ny of these persons 

were able to survive? 
( A About nine. 

Q Do you know Vicente Landicho? 

A Yes, sir. 

Q Vias she the same woman who was here yesterday? 

A Yes, sir. 

Q Where is she now? 

A She went home and -- she told the major -- because 

she cannot sleep here. 

Q Repea~ your answer. 

-A -She went home to Mendoz because her child was sick 

and nobody can take care of her. 
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Q Was she one of those in the group, who· was also tied 

up and wounded and thrown to a precipice? 

· A Yes, sir. 

MAJOR OPINION: That is all; sir. 

CRoss · EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Now, 

bolo lmivas, is that correct? 

A (Thr~h the Interpreter) 

Q They had no bayonets? 

A No, sir. 

Q They had no pistols? 

A Yes, sir, there is. 

Q They had pistols? 

A There is. 

you say these men hacf 

Yes, sir. 

Q llnd you nre sure they were Japanese soldiers? 

A Yes, sir. 

Q Did you ever see guerrillas 1n thnt area carrying 

bolo knives? 

A No, sir. 

Q Did you ever see Japanese soldiers before that tine, 

carry&g bolo knives? 

A I did not see, but the Japanese who caught me had 

bolo. 

Q But you never saw a Japanese before that time with 

bolo knives, is that correct? 

A Not yet, but only that time. 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 

MAJOR OPINION: That is all the evidence we have, 

sir. 

(Witness excused.). 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in recess 

-. for approximately ten minutes. 

(Short recess.) 
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" . GENERAL REYWOLDS : The Commission is fn session. The 

Prose~ution will proceed. 

CAPTAIN WEBSTER ·: Sir, the next case is cont.ained in 

Paragraph .80 of the Bill .of P~rticula-rs • ,, 

Mr. 111yasak1. ... 
FERMIN MIYASAKI 

recalled as a witness· on behalf of the Prosecution, being 

again -duly sworn, was further examined and testified as ' 
follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Fermin Miyasaki. 

Q Are you th~ same Fermin Miyasaki who previously tes-

tified in this case? 

A Yes. 

Q And your testimony at that time relate to the 

Cortabitarte garrison? 

A Yes. 

Q Do you know anything concerning the execution of 

persons at the North Cemetery? 

A Yes. I went there once with the execution _party. 

Q When was that? u 
A It was arou.nd the middle of November. 

Q How many people were executed? 

A °There were 2?. 

Q Where did those people come from? 

'A They came from the Cortabftarte garriso~. 
. > I --- - - - --- -------·--Q How long had they ·been at the Cortabitarte garrison? 

-
A A little more than a week. 
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Q What treatment. was accorded them at that place? 

A They were questio~ed and tortured. 

Q Do you lm.ow the names of any of those 26 people? 

A .No. 

Q Where did the execution take pl.ace? 

A At the North Cemetery. 

Q·· Will you describe to the Commission what took place 

at the North Cemetery? 

A One afternoon in the middle or November between four-
and five o'clock the 27 prisoners ~ere all tied together 

and they were loaded into a truck. I was asked to go with 

the execution party. When we arrived at the cemetery there 

were three Filipinos who were digging a big hole. They 

hadn't finished digging, so we waited about a quarter of 

an hour. When the hole was finished, which was about five 

feet in depth, all the prisoners were unloaded from the 

truck. They were made to lmeel before the hole one by one, 

and I knew I couldn't stand the sight. So I went back to 

the truck, which was parked about 50 meters away. From 

there I saw that each of them had their heads cut off. It 

took about 40 minutes. 

Q How many Japanese accompanied those 26 people? 

A I don't exactly remember, but I think there were 

seven or eight of them. 

Q Do you know the names of any of those Japanese? 

A I remember the names of three of them. 

Q Will you please state their names? 

A They were 3rd Lieutenant Tacqibana, Sergeant Kata~ka, _ 

and Private 1st Class Akiyama. 
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Q Were those three men you have named part of the 

Cortabitarte garrison? 

A Yes. 

Q And was that the same garrison which was later com-

mended by General Yamashita for its good work? 

A Y~s, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Now, how long did you work at -the Military Police garrison? 

A I worked from August, 1944, to January 6, 194,. 

Q And would you say that you are th~ y familiar 

with the general affairs of the garrison?- , . 

A I am not thoroughly inform~d, but I know what was 

going on in the garrison, except those that were going on 

in the officers' room. 

Q In your capacity as an interpreter did you have 

occasion to become generally acquainted with the proc~dures 

and methods of the Military Police garrison? 

A Yes. 

Q Will you describe for us what was the procedure in 

the case of a court-martial of a prisoner? 

A When a prisoner is sent to the court-martial a paper 

with the result of his investigation and the recommendation 

of punishment was written in, and it was sent, together 

with the prisoner. 

Q This recommendation was made by the Military Police? 

A Yes, sir. 

Q And to whom was that recommendation made? 
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A To the presiding office.r of the court-martial. 

Q Was it made to the Judge Advocate of the Japanese 

Army? 

A Yes, sir. 

Q Am I correct in stating that thereafter a trial -would 

b~ had by officer-s of the Judge Advocate' s Department? 

A I don't lmow what method they used in the court­

martial, because I had never been there myself. 

Q It is your statement, then, that the courts-martial 

were not held in ' the Military Police 

A No, sir. 

Q (Continuing) -- but by another department? 

Now, after the court-martial had reached its verdict 

did the Military Police then receive notification? 

A I don't lmow about that. 

Q Well now, in your capacity as an interpreter, did 

you have occasion to lmow that the Military Police was 

charged with the duty of executing the sentences of the 

court-martial? 

A Only those people who were to be given prison sen-

tence were sent to the court-martial. Those who were 

released, being found innocent, or those who are going to 

be executed, were never sent to the court-martial, 

Q Well now, after a court-martial reached a verdict 

for an execution, who executed that sentence? 

A I think the court-martial did, 

Q The Military Police did not execute that sentence? 

A Those prisoners who are going to be executed were 

never sent to the court-1nartial. 
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Q Are you telling us that no court~martial ever sen-

tenced a prisoner to death? 

A As far as I know, during the time I worked with the 

Military 
. 
Police 

. 
I never saw ·any prisone~s with -the recom-

mendation of death sentence sent to the court-martial. 

-Q Now, just ._to clear up that point, you ·say t!lat you 

do not know whether the Military Police was charged with 

the duty ot executing sentences of death by court-martial? 

A I don't know about that. 

Q All right. In your capacity in the Cortabitarte 

garrison did you ever see a man by the name of Narciso 

Lapus? 

A No, I never saw him. 

Q Did you ever see a man by the name of Joaquin Galang? 

J.. Will you please repeat the name? 

Q Jenquin Galang. 

A No, sir. 

Q This commendation that you spoke of, was that com-

mendation addressed to the Military Police comma,id of the 

Japanese Army? 

A It was addressed to the South Division of the 

Southern Manila Division of the Military Police. 

Q And the Cortabitarte garrison was part ot that 

command? 

A It was the command itself. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all~ 
- - ... -

CAPTAIN WEBSTER: One other question, 
~ 

please. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Were thes~ 27 who were 



executed Americans or Filipinos? 

A· They were all Filipinos; one woman. 

CAPTAlN WEBSTER: That's all. 

(Witness excused.) 

r 
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C!PTtIN WEBSTER: Sir, ~hat completes the. evidence 

' · 
on that.particular paragraph. The next paragraph is 123. 

VICENTE T. i\RDENIO 

called as a witness · on behalf of the· Prosecution·, being first 

duly sworn, was examined and testified through Interpreter 

. Zosa, as follows: 

DIRECT EXAMINtTION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Vicenta T. rrdenio. 

Q Your age? 

A 42 yecl.rs old. 

Q Nationality? 

A Filipino. 

Q Where were you living in January of 1945? 

I. In Barrio Jl.nilao, Pavia, Iloilo. 

Q On whet Island is that? 

A The Island of Panay. 

Q Do you know a Filipino civilian by the name of Juan 

or nicknamed Goling? 

.t-1 Yes, I know Juan Goling • 

11.1111 you stnte what happened to him? 

Yes. Last January B, 1945, at 3 o'clock in the after-
r 

noon some Japanese soldiers arrested Juan Goling, the 50-year­

old man. 

Q - What did the Japanese do with him? 

-a-pa-ne-s-e-s0--ld.ier.s__ti.& his hands to his back and 
-------- - -·- --- ---- --------

talked to him. Then the JapBnese soldiers tossed -him up .and 

as he landed on t~o earth they kicked Juan Goling and he 

yelled and hollered, "Have ·mercy, save me." Then these 
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Japariese soldiers took Juan Goling the distance of 50 yards 

away from the place where he was mistreated. These Japanese 

soldiers bayoneted Juan Goling brutally then they pushed him 

into a hole where the{ buried him there. 

Q · How many times was that man bayonete..d? 

A We saw him bayoneted many times and we saw also 

Juan Goling fall to the ground dead. 
-

Q Do you know why the Japanese did that? 

A Yes, I saw it with my very own eyes • 

. Q Can you state what the Japanese were questioning 

Juan Goling about? 

THE INTERPRETERc Will you repeat the question? 

ClPTtIN WEBSTER: Road the question. 

(Question read) 

THE WITNESS: They talked Japanese to Juan Goling 

and I cennot understand ~Japanese. 

Q (By Captain Webster) Do you know a man by the name 

of Crispino Umadhay? 

/:i. Yes, sir. 

Q Will you state whet the Japanese did to him? 

A Last January 10th, 1945, at 11 o'clock pear noon 

some Japanese soldiers took him to the place where we worked, 

they took Chrispino Umadhay were we worked. 

Q What did they do with that man? 

1-i. · When he was brought there he w~s asked to work 

repairing roads and piling stones. 

Q Please describe what happened there? 

A At about 11:30 we went with Crispino to a house where 

we used to eat our lunch every day. When we ·reached near 
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the place where we used to eat Crispino stopped at a 

Ja~anese Captain's house but I and the other laborers pro­

ceeded to the house where we ate our lunch. We had no sugar 

. and nothing else for our lunch so we went to the Captain's 

house to ask for some sugar. /-1. t the Japanese Captain's.. 
house I saw Crispino.. and he asked for some sugar for me. 

Then this Japanese Captain saw me and he angrily stared at 

me. Then I went to the house where I ate my lunch. After 

lunch we sat on a bench under the house. 

Q Well let me interrupt right there. Is Crispino 

Umadhay living now? 

A He is dead. 

Q When was he killed? 

A He was killed last January 10th, 1945. 

Q Who killed him? 

A It was the Japanese. 

Q How was he killed? 

A Then these Japanese soldiers took Crispino into the 

back of the house where he was brutally bayoneted. There . 

he died. 

Q Do you know a man by the name of Masiong? 

A Yes. 

Q Is he living? 

A No,. he is dead. 

Q When was he killed? 

A Last January 13th. 

Q How was he killed? 

A He was also bayoneted. 

Q By whom? 

2159 



A Those Japanese soldiers. 

Q Did you know a man by the neme or Imay? 

A Yes, he works together with me. 

Q Is that man 11ving now? 

A He is dead. 

Q When was he killed? · 

A ' He died together with Masiong. 

Q Was he killed in the same way as Masiong was killed? 

A Yes, they were killed the same time and the same way. 

Q Did nll those killings tAke place in and around 

Iloilo? 

A Yes, in the place CAlled Iloilo. 

Q Did you know a person . who was a son of a certain 

other Crispino? 

f , I beg your pardon? 

Cl.PT/,IN WEBSTER: 

(Question read) 

~·111 you please read the question?.. 

Q 

THE WITNE~S: Yes. 

(By Captain Webster) Did you see th~t 
~-

person killed? 

A Yes. 

Q When was he killed? 

A March 21st, 1945, at? o'clock ip the morning. 

Q Who killed him? 

A Japanese soldiers. 

Q How did they kill him? 

ll Last March 21st 1n the mornlng when the Americans 

entered Iloilo City some Jap~ese soldiers escaped from the 

city. When they reached the city, when they came out from 

the city, we shouted "Victory Perade 11 • Not knowing that 
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the man, that man thought they were guetrilla men and he 

ran out of his house int.o ~e street. The Japanese soldiers 

saw him and shot him through the stomach. The Japanese 

soldiers shot him and when he came to consciousness he found 

that -part..of his intestines came out. He supported his 

intestines coming out w·1th both hands and he walked slowly 
• w 

home. He died at 6 o'clock in the morning · the..same day.. .. 
,::. 

Q Do you know the names or any of the 'japanese who 

killed any of those poople? 

I. I know their faces but I do not know their names. 

Q Were they in tho army or navy? 

A Army men. 

CAPTlIN ~JEBSTER: You may cross-examine. 

CROOS-EXJ\tIN/.TION 

Q (By Captain Sandberg) When was Masiong killed? 

A January 13th, 1945. 

Q l~nd where? 

A Barrio Tacas in the Town of Iloilo. 

Q Barrio Tacas, Town of Iloilo? 

A Yes. 

Q Did you sec him killed? 

A Yes, I saw him killed. 

Q Do you live in the Barrio of Tacas? 

J~ No, but I lived neor that place. 

Q How did :•ou happen to be there at that time? 

A Last January 2nd, 1945, some Japanese soldiers came 

out from Iloilo City and went to B~rrio Tacas to confiscate 

the rice which the people ha~ harvested. Then I w~s selling 

two bottles of Filipino beverages and then I was arrested. 
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Q Were you arrested on January 2nd? Were you arrested 

on January 2nd? 

A Yes. 

Q And were you still under arrest on the 13th of 

J~nuary? 

A He held me until January the 1,th. 

Q Where were you being held? 

A Yes. 

Q Where were you being held? 

A V7e were kept in a house, ell civi liens. 

Q And was Masiong killed in that house? 

A He was killed in another place • . 

Q Another place? 

A Yes. 

Q If you were in that house under arrest how did you 

see him killed in another place? 

A We slept in the house where civilians are kept but 

we are working and we are taken to another place and then 

saw Masiong killed. 

Q You saw him killed while you were being taken from 

the house to the place where you worked? 

A Yes, sir, I saw hi~. 

Q Were you under guard when you were being taken? 

A No, but we are laborers and we can see because it 

is very near. 

Q But you were under arrest at that time? 

A Yes, since January 2nd, 1945 to January 15th. 

Q Now, where was Crispino Umadha.y killed? -\ 

A Just near the place where we stayed. 
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Q -In the Barrio of Tacas? 

Ii Yes. 

Q What~s the date? 

A January 10th. 

Q tnd you saw him killed-, 
' 

too2 

A Yes, W'El saw him tied, both hands tied to his back 

and taken to the house near our place. 

Q hnd were you also on your way to work when you saw 

that happen? 

A We were at the house b0ca~ we had just finished 

our lunch under the house. 

Q Was he killed in the house? 

A He was killed in the other house, in the back of the 

other house. 

Q And how could you see it from the house you were in? 

A Because the house where he was taken can be seen 

from the place where we stayed. 

Q Where was Juan Goling killed? 

A I beg your pardon? 

Q Where was Juan Goling killed? 

A He was killed in the same Barrio, Tacas. 

Q And what date? 

A January 8, 1945. 

Q Jmd where was ·he killed with relation to the house 

where you were being held by the Japanese? 

A He was taken to the place where we worked and then 

taken to the place about 50 yards away where he was killed, 

bayoneted~ 

Q And you saw that?. 



A He was bayoneted. 

Q And you saw that? Did you .see that? 

A :Yes. 

Q And where -was Imay killed? 

A He was killed together with Masiong­ .. 
Q /, t the same time a_nd place? 

A Yes, sir, the same time and place. 

Q And on the 15th of January were you released by the 

Japanese? 

A Yes, they released us. 

Q. Do you know a man by the name of Tomas Confessor? 

A Yes. 

Q Do you know a man by the name of Colonel Peralta? 

A Yes. 

Q And are they both the leaders of the guerrilla 

movement on the Island of Panay? 

A Yes, sir. 

Ct PTf IN S~NDBERG: That is all. 

Ct.PTiHN WEBSTER: That 1s all. 

(Witness excused) 
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CAPTAIN WEBSTER: Sir, thnt completes the evidence 

under that porcgrnph. 
' · 

The next is pnrograph 93. 

GENERAL REYNOLDS: Before the Prosecution stnr~s, 

is this not the iten which mus linked with mmber 16 and . -number 251 As I recc.11, Defense objected to proceeding with 

item number CJ3, which wns linked with 16 and 2~. The Con­

nission directed the Prosecution to proceed with 16 and 25, 

and deter ttl.lcing the testimony on iten mnnber 93; is thnt 

correct? 

CAPTAIN WEBSTER: That is correct, sir. 

GENERAL REYNOLDS: In other words, we should stuty 

the record here in conjunction with the former testitlony? 

CAPTAIN WEBSTER: That 1s correct, sir .. 

GENERAL REYNOIDS: Proceed. 

JOSE LACSON 

called ns n witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wa~ exanined. and testified ns follows: 

D~CT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Jose Lacson. 

Q Your nge? 

A 27~ sir. 

Q No.tionnlity? 

A Filipino, sir. 

Q Where were you living in the first port of February 

of this year? 

A I at11n 28 Zaragosa. 

Q City or Manila? 
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A Yes, sir. 

Q How far was that from' the Dy~Pac Lumber ·company? 

A I -can estimate about _half a nile, sir. 

GENERAL REYNOLDS: A_little louder, please. 

THE V/ITNF.SS: It is about half a Dile fro?L the Dy-Pac 

to the place .where we nre living. 

Q (By Captain Webster) Will you speak to\'lnrds the Coo-

tlission, so thnt they cjght hear you clearly, please. 

A It is hnlf' a mile away from the house where I e.c 

living to the Dy-Pnc Lumber, sir. 

Q On or about the 2nd dey of February were you taken 

fron your hone? 

A Yes, sir, by the Japanese. 

Q How 6any people did they to.lee fron your hone? 

A We nre two, sir. 

Q Where did the Japanese take you? 

A We nre taking to the Isnbelo de los Reyes school. 

Q Vlhh was the ~eyes school used tor? 

A Beg pardon, sir? 

(Question rend.) 

A They used it for-· they used it for cnnps. 

Q Were there Jnpnnese in that school? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmow what branch of the service those Japs 

were in? 

A Yes, sir. 

Q What wns it? 

A Arey, sir. 

Q How long did they keep you at the school? .. 
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A · A who;e day, sir. 

Q Were there other civilians at the school? 

A Yes, sir. 

Q How cany? 

A We had about 17 or 18 wor.ien and childrens and nen.-Q What did the Japnnese do with you when you left the 

school? 

A They bring us to the Barcelona Building, where it 

is nn M. P. building, sir; Japanese M. P. building. 

Q Vfunt did they do with you there? 

A They tied us there. 

Q How oany did they tie? 

A We nre about 21 cen. 

Q And whnt did ther then do with you? 

A They bring us to the Dy-Pac Lunber, sir. 

Q All 21? 

A Yes, sir. 

Q Were a11 · 21 tied? 

A Yes, sir. 

Q When did you reach the lunber coopnny? 

A It is about 8 o'clock in the evening, sir. 

Q Of Februnry 

A Third. 

Q Third? 

A Yes, sir. 

Q What did they do to the 21 when they reached the 

lunber conpany? 

A They pick us one by one and take to the place of 

the killing. 
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Q Who did they take first? 

~ . I don't kno'\7, sir, because I cmmot recognize thl\t · 

place because it is -too dnrk, sir. 

Q Well, .how tar down the line were you? 

A . We were separated, we e.re put 1n the oiddle ot the .... 
lumber yard~ taken one by one, sir. · 

Q Well, how mnny did they take before you? 

A I wns in the r:iiddle, sir. 

Q What did they do with you when they took you? 

A They just -- one ot the Japanese took ce out with --

there ·are two, sir; one is otticer nnd one is the killer. 

They took ce up and just told ce to stand up, and then I 

just heard n hit ot the handle or the rifle on cy back, 

and I fell down on the ground and they struck ce two tioes 

at cy back with the beyonet, sir. 

Q Did the bayonet go all the wny through you? 

A No, sir. 

Q V/hat did you then do? 

A I lost cy oi~d, sir, when they struck r.ie with bayonet. 

Q How long did you lie there on the ground? 

A It is about three hours core. 

Q How long did you stay in the lunber conpnny yard? 

A Until the 4th of February, sir. 

Q Wh!lt tine on the 4th? 

A It is about socetine 5 o'clock or 6 o'clock, sir, 

that day. 

Q In the evening? 

A Yes, sir, 1n the evening. r 

Q When you awakened what did you see at the lucber 
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conpany'l 

A · I ·see lots or wooans, nen and childrens in the lUDber 

yard. 

Q About how ne.ny? 

f:. About 20 ar 30 wormns and children. 
- .. 

.Q Did you observe any wounds on their bodies? 

A They are covered .with boa1es -- they are covered with 

blood, sir, and I can't recognize then, but one of ey 

nephew ond one of oy fnther•in-lnw. 

Q Whnt is the name of your neighbor and the rume of 

your fn ther? 

A The nnne or ny father-in-lnw is Hilnrio Quin; and 

the nru:ie of ny nephew, sir, is Florencio Cudala. 

Q You saw those bodies there? 

A Yes, sir. 

Q On the noxt day? 

A Yes, sir. 

Q What did the Jo.pnnese accu9t you of? 

A They get ne as suspect of guerrilln, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You nay cross exauine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do you lmow for sure what 

brnnch of the arned forces the Japanese in tne lunber yard 

were? 

A It is o.rny, sir •. 

Q How do you know that? 

A Because they have a star in the cap, s1r; 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 
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REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Cnptnin Webster) Did they give you any trial 

of any kind? 

_No tJUes.tions, s1r. \ 

CAPTAlN VlEBPTER: That is all. 

· CWitness excused.) 
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CAPTAIN WEBSTER: Ricnrdo San Juan. 

RICARDO SAN JUAN 

called as o.
~ 

· w1 tness on behalf of the Prosecution, being 

·- firs~ duly sworn, was exanined and testified as follows 

through Interpreter La~engco, with Interpreter Dionisio 

acting a:s ''check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) What is your nane? 

A Ricardo San Juan. 

Q Your age? 

A 2~. 

Q Your nationality? 

A Filipino. 

Q Were you taken by the Japanese to the Dy-Pac Lw:lber 

Company in February? 

A Yes. 

Q Whnt tine were you taken there? 

A 11 o'clock at night. 

Q Who else was tnken with you? 

A Mo.Dy. 

Q How nany? 

· A We were 6? in all. 

Q Were any of those nenbers ot your fanily? 

A Only four. 

Q What relation were they to you? 

.___ -A The three were ny children• 

Q And the other? 

A My wife. 

Q How old were your children? 

•
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A · One five years, the other is three years, and the 

third is only tiv~e rio~ths. 

Q · Whnt did the Japanese do to you when you got to the 

lunber ya.rd? 

A They took us .there, and as we entered, as we were 

inside, we were lined up. 

Q· Were you t1ed? 

A Yes, sir. 

Q How nnny were tied with you? 

A All of us, 21 nen, _were tied together. 

Q What did they do · with you? 

A I was asked to kneel down. 

Q And then ,vhat happened? 

A I wns boloed. 

Q What with? 

INTERPRETER LAVENGCO: I beg your pardon? 

CAPTAIN WEBSTER: What \11th? 

INTERPRETER LAVENGCO: ~111 you read that, please? 

(Question read.) 

A . Bayonet. 

Q (By Captain V/ebster) Where were you bayoneted? 

A At the neck. 

Q vlhat happened after you were bayoneted? 

A I fell dm,m o,nd wns thrown flat on the ground. 

Q How long did you lie on the ground? 

A About ten ninutes. About ten ninutes. 

Q Did you see anyone else kil-led by the Japanese nt 

the lunber yard? 

A I saw ny wife. 
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Q How was she killed? 

A She w~s stabbed. 

Q Did you see any of yom- ·children killed? 
, ,

A Yes, sir. 
\ 

Q 'How were they killed? 

A My child whn was five nonths old wns tossed up and 

caught bJ a bayonet. 

Q Dia you see apy other persons killed besides those 

you have mentioned? 

A There ~e sol?le core. 

Q Will you please MDe the others you saw killed nt 

that time? 

A Fructuoso Viri; Faustino Fajardo; Doainador Antonio. 

Those only. 

Q HoVI long did you stny nt th& lunber ynrd? 

A Three nights, two days. 

Q Did you see nny bod.1es the following day in the yard 

of the lunber conpany? 

A Vlhen I crnwled I stepped on so ntmy dend bodies. 

Q About how nnny dead bodies did you see? 

A I could not nuober then. 

Q Do you lmow why the Japanese tried to kill you? 

A I know. They suspected us ns .nenbers of the guerrillas. 

Q Did they give you n trial .of any kind? 

A We were given o. cha.nee of fresh trinl, but the. 

captllin told us tho.t "the real judgoent nust cone fron 

above." 

Q Do you know of rmy II judgnent coning frot1 above"? 

A That was the only thing he could do. According to 
,. 
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. the co.pto.in, if his wish be followed, h~ would set us all 

free becnuse we hnd no friults; there was no basis. But 
' - . 

becaus.e there was an "order.. froc above" they had to follow. 

Q Did they suspect your wito and .three children as being 

guerrillas? 

A I do not know if they suspected tr/ children nnd r:ry 

wife as guerrilla cecbers, but when they arrested ce they 

o.r.rested also r:ry wite nnd cy children. 

CAPTAIN WEBSTER: Mark this for identification, 

please. 

(Photograph of witness was 
carked Prosecution Exhibit No. 
314 tor identification.) 

Q (By Captain Webster) I hand you whnt has been carked 

Prosecution's Exhibit 314 tor ident1tioat1on. Will you 

state who.t thnt is? 

A This is ay picture. 

Q Does thnt show the wound which was inflicted upon 

your neck by the Japanese? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, vre shall offer at this tice 

this Exhibit 314 in evidence. 

GENERJ.L REYNOIDS: There being no ob.jection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
314 tor identification 
was received in evidence.) 

~ 

CAPTAIN WEBSTER: You no.y cross exanine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do you know whether the 

Japanese soldiers were nembers ot the arcy, the nnvy or· 
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the na~ines? · 

A Arny. 

Q 1~ how do you know ·that? 

A · . They were in khaki. 

Q And is thnt the only basis upon which you hnve come 

to the conclusion ~t they wer-e necbers or the.. nrny? 

A They haven star insignia on their pockets. 

Q On their pockets? 

A On their pockets. 

CAPTAIN SANDBERG: That's nll. 

CAPTAIN WEBSTER: That's all. 

(\71 tnes s excused.) 

CAPTAIN WEBSTER: Does the Concission ,vish to henr 

Qnother witnes~? 

GENERAL REYNOIDS: The C0 cnis s1 on will be in recess 

until 1:30 this nftern~ 

MAJOR KERR: Sir, it has just cone tony nttention 

that two witnesses wo hnd intonded to put on today decline 

to testify in open court because of the nature of their 

testinony. It relates to the rnping of wonen in the 

To.n0uan-Batnngns case. I, therefore, · nnke request thnt 

we have a closed session, nnd I would suggest thnt it be 

fron 1330 to 1345' this afterno.on. That would . afford aople 

opportunity for us to get in the testinony of those two 

wonen. 

GENERAL REYNOLDS: In viev1 of the statenent by the 

Prosec~tion, the Connission will open in closed session 

at 1:30 this afternoon, and continue for such brief period 

as it is necessary to conplete the testinony of the two 
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witnesses in question. 

MAJOR KERR: Thank ·you, sir. 

GENEJ:VJ. REYNOLDS: Tl:\_e Coro1ss1on is in recess. 

(Whereupon, at ll40 hours, 14 ~ovenber 1945, n recess 

was taken _until 1330 hours, 14 Novenber 194,.) 

• 
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MAJOR GENERAL RmSEL B. REYNOLDS, Presiding Officer 
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MAJOR GENERAL LEO OONOVAN 
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GENERAL REYNOLDS: . The Commission is open in closed 

sessioQ. 

MAJOR KERRi S1~, all members or the Commission are 

present, the Accused-and his Defense Counsel are present. 

At this t1me ·we would like to put on the case of . the 

. 1 Tarwuan massacre in Batangas Province, which is Item No. 54 

in the Bill or Particulars'. The first two witnesses are 

te~tifying in closed session. 

The record, I am informed, does not show that this 

interpreter was sworn as a Tagalog interpreter, so at this 

time I would like to swear him. 

(Whereupon Interpreter Dionisio wns sworn.) 

CAPTAIN PACE: This testimony will also be offered 

in proof of Bill of Particular No. 1, the Batangas case. 

Mrs. Espiritu. 

FAUSTA N. ESPIRITU 

called as a witness on behalf ot the Prosocution, being £1rst 

duly sworn, was examined and testified as follows through 

Interpreter Rodas, with Interpreter Dionisio acting as 

"check" interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 
,. 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A (Through the interpreter) Fausta N. Espiritu. 

Q Where do you live? 

A Tanauan, Batangn~. 

Q What barrio? 

A Bongkalot, Tanauan, Batangas. 

Q What happened on the morning of February 28, 1945? 

., 
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A On the morning ·or February 28, 1945, tour Japanese 

came from the fields • . These fo~r Japanese arrested us 1n 

the . fields. ·Atter ·we· were arrested, my husband was hog-
-... 

· tied·. A~ter he had been tied, the Japanese ask~d where 

the other .people are, and my husband answered "There are 

no more, no mqre ·people"• · Because or the ..way he answered, 

because ot this answer of my husband, his tongue · was ·out 

orr. 
Q What did they do after they cut your husband's tongue 

off? 

A After his tongue · was cut otr, he was bayoneted. 

Q What did they do to you then? 

A After they have killed my husband, tbey got my 

child from_me, wrested my child from me, and placed the 

baby on the ground. 

Q What happened then? 

A After the child was placed on tho ground, I was 

assaulted by one by the Japanese. 

Q What kind or an assault was it? 

A Ue raped me. 

Q Did he have any weapon while he raped you?. 
A He had his bayonet pointed a t my breast; that is 

why I consented, even if I did not like to. 

Q How many men did the Japanese kill in the fields 

besides your husband? 

A Two more men besides my husband. 

Q Did you see them rape any other w·oman? 

A I saw one more. 

Q What was her name? 
)( 

• 
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A Damian.a. 

CAPTAIN. PACE: You may cross examine. 

CROSS EX'.AJIINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did he hold the bayonet while 

he was -raping you? .. 
A · (Through the interpreter) Yes. 

Q During the entire time? 

A Yes, right on top of my breast, near my heart. 

Q Will you show us how he was holding the bayonet while 

he raped you?. . .. 
THE ·wITNF.sS: LJke this (demonstrating). 

Q (By Captain Sandberg) And whnt did he do with his 

other hand? 

A (Through the interpreter) He was holding my hand, 

pinning it down, and forcefully, with great strength. 

Q Did ho hold both your hands? 

A Yes. 

Q Did he lift your dress while he was raping you? 

A Yes, he lifted it. 
"" 

Q How'? 

A Up. 

Q I mean, did he use his hand? 

A Yes. 

C) We~l, did he use the hand with which he was holding 

the bayonet'?' 

A No, the other hand which did not hold the ~ayonet. 

Q Then he let go of your two hands, then? 

A He was holding my two hands tightly. 

Q Now, you say that he used that hand ·to . raise your 
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dress~ didn·1t ho then have to let ·go of your hands? 

A When- he lifted my dress , ·· he held my hand with t.he 
I ~. 

hand that held t}¥3 bayonet. 

· · Q S·o that he held the bayonet and both ot your hands 

and your dress at the same ·time? 

A Yes. -

Q Did he hold your hands behind y~ back? 

A No, he held my hand right here on my breast, because 

his bayonet is also in his hand. 

Q And with the same hand he 
. 

held the bayonet and two 

of your hands? 

A Yes. 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much, Mrs. Espiritu. 

(Witness excused) 

CAPTAIN PACE: Miss Burgos. 

CORAZON A. BURGOO 

called as a ~itness on behalf or the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified through Interpreter 

Rodas as follows, with Interpreter Dionisio acting as 

"check" interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Gtve your name, please. 

A Corazon A. Burgos. 

CAPTAIN PACE: Testify in Tagalog to the interpreter. 

Q ( By Captain Pace) Where do you live? 

THE WITNESS: I speak English. \ 
(The question was translated to the ~witness by the 

interpret,) , . 
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A (Thrcugh. t~ interpreter) I live in the town ot 

Tanelilil, 
'< 

Batangns. 

Q How old are you? 

·A , lam 17 years old. 

Q .How old were· you on February-: 10, 1945''7 

A 16 years. 

Q Will you tell what happened on the moming or February 

10, 1945'? 

A On the morning of February 10, 1945, eleven Japanese 

accompanied by_a · Japanese officer went up ~ur house. 
I 

Q What did thoy do in your house? 

A They knocked at our _door, and they forced us to open 

the_ door and they all went in. 

Q Did they take your mother and sister out ot the 

house? 

A No, they were taken to our yard. 

Q whnt happened to you after your mother and sister 

were taken to the yard? 

A Betore they took my sister and my mother into our 

yard, first they slapped am kicked my sick sister. 

Q What happened to you? 

A When they were already down, one officer was left 

inside the house. He began to slap me, and then pointed 

his bayonet on my stomach. 

Q What did he do then? 

- A After they have slapped me, I was raped. 

Q By the Japanese officer? 

A Yes. 

Q Now, 'did you see your mother and sister after that? 
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.. 
A · No more. 

Q _ Did you_see their bodies? 

.A After I ·· came· from the hideout, .from the dugout , .I 

saw their bones. 

Q What · had happened to them? 
~ 

A When I saw ·them, my mother had got a hole .in her 
skull, but my sister -- I don't know what happened to 

her, 

CAPTAIN PACE: You may cross examine. 

CAPTAIN SANDBERG:. . No questions. 

(Witness excused) 

CAPTAIN .PACE: That concludes tho women witnesses who 

were rnped, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in recess 

for a time sufficient to permit the public and press to 

re-enter the court room, and we will thereupon reopen in 

open session. 

(Whereupon at 134, the closed session was con­

cluded.) 

... . 
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(the . trial was resumed in open session at 1350. hours, 

following closed sesslon.) 

GENERAL REYNOLLS: . The Commission ~sin session. 

The Prosecution may pro~eed. 

CAPTAIN PACE: We will call" Justina Manlisik. 

JUSTINA MANLISIK 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, w~s examined and testified as follows through 

Interpreter Dionisio, with Interpreter Rodas acting as 

"check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) State your name. 

A Justina Manlisik. 

GENERAL REYNOLOO: Is this still Item No. 93? 

CAPTAIN PACE: 54, sir, and 1. 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Justine Manlisik. 

Q Where do you live? 

A I live in Tanauan, Batangas. 

Q Were you living in Tanauan, Batangas, on February 

10, 1945? 

A Yes, sir. 

Q . Were you living in Tanauan, Batangas, on February 

10th, 1945? 

A Yes, sir. 

Q On that morning at about 5 o'clock did the Japanese 

come to your house? 

A Yes, the Japanese come to our house about 5 o'clock 

in the morning. 
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I t 
Q Tell the _Comm1s,sion what happened. 

' 
A They bring with them a piece of rope to tie- the 

hands of my par~nt~; tie .the }:lands of allot us. When I 

see ·tlu!t ~he Ja panese are. going upstairs I w~nt down and .I 
. . 

-hid ins id~ the toilet. . Well, I am already hidden in the. 

·toilet and I saw my.· parents_~ere already tied, especially
• 

the small children, ·too. 

Q How many people were tied by the Japanese? 

A 34. 

Q Are they all in your family? 

A Yes, all our family. 

Q What did they do with the 34 members of your family? 

A They strike with their bayonets in their chest. -
Q Did they take them out of the house? 

A .Yes. 

Q When did you next see the members of your family'? 

A At about 4 o'clock I went out and I saw that my 

parents are already dead; all of the~ -are dead. 

Q All of them dead? 

i A Yes. 

Q What happened? How ha~ they peen killed? 

A They strike with their bayonets. 

Q All of your family had been bayoneted? -

A Yes. 

Q When you say all of your family, do you mean ' that 

all 34 of them died? 

A Yes, 19 chi1dren and ·15 older people. 

Q 19 children? 

A . Yes .• 
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Q W}lat were their ages? 

A Their ages, the youngest is 2 years, and the oldest 

is 10 years old. 

Q Wha-t else did you see? 

A One of my sisters is pregn~nt and they slashed her 

~tomach open and wh~n the baby come out they cut, its head 

off. (Weeping) 

CAPTAIN PACE: You may cross-examine. 

CROSS-EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do I understand --

GENERAL REYNOLDS: Is cross-examination of this 

witness considered essential? 

CAPTAIN SANDBERG: We will waive the cross-examination. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(Witness excused) 

JOAQUIN MENDOZA 

called as a witness on behalf o the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows through 

Interpreter Dionisio, with Interpreter Rodas acting as 

"check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Joaquin Mendoza. 

Q Where do you li~e? 

A In the Barrio of Bilogbilog, Tanauan, Batangas. 
~ 

Q Were you living there on the 21st of February, 1945? 

A · Yes, sir. 

Q What happened on that morning? 

A In the early ,part of the morning it was very dark; 

.. 
2186 



suddenly there were Japane·se that came around. 

Q What did the Japanese do w1 th you? 

A All of us were arrested. 

Q How many of· you were arrested? 

A We were 38~ 

Q What did they do with you then? 

A They ordered us to carry the rice. 

Q They ordered you to carry the rice? 

A Yes, they ordered us to carry the rice. 

Q Where did you carry the rice to? 

A In the mountains, to Mt. Gonzali. 

Q After you had carried the rice to Mt. Gonzali what 

happened to you? 

A After reaching that mountain they took the -rice from 

us and placed it in their granary. 

Q What happened then? 

A They took us and we went back to where we came from. 

Q What happened to you? 

A lfter walking about two kilometers they told us to . 

rest for a while. 

Q What happened when you were resting? 

A We were sitting down resting there with three er 

four soldiers that surrounded us. 

Q What did they do to you? 

A One of them shouted and ordered and the very instant 

they killed almost all of us. 

Q How many people did they kill? 

· A 36. 36 were killed. 

Q How many survived? 
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A There were only six· of ~s left alive. 

Cl',PTAIN· PACE: You may inquire. 

CAPTAIN SANDBERG: No cross-examination. 

(Witness e~cused) 
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CAPTAIN PACE: Mr. Magnaye. 

ISIDORO MAGNAYE 

called as a witness on behalf or the ·Prosecution, being first 

duly sworn, -was examined and testified as follows through 

Interpreter Dionisio; with Inte~preter Rodas acting as 

"check" interpre~er: 

DIRECT "EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Isidoro Magnnye. 

Q Where do you live? 

A In Tanauan, Batnngas. 

Q What barrio? 

A In the Poblacion. 

Q Where did you 11Ye on the 21st of February, 1945? 

A In the barrio of Bilogbjlog, Tanauan, Batangns. 

Q Did you see the Japanese come on the 21st of February 

and take Joaquin Mendoza and 37 other men away from the 

town? 

A Yes, sir. 

Q Is he the man who just testified before you? 

A Yes, sir. He is Joaquin Mendoza. 

Q Will you tell what h~ppened on the following day, 

the 22nd of February-? 

A On that morning of February 22nd that guy Mendoza 

went to the town and told us that the Japanese were rounding 

the men. 

Q Did you see the Japanese come to the town on Feb-

ruary 22nd? 

A In that morning of February 22nd I can see by the 
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far dist.ance the Japanese ordering the people, telling 

them sanething. 

Q What d!d the Japanese do in your barrio on the 

·22nd!Z 

INTERPRETER DIONISIO: Will you repeat, please, 

sir?. 

CAPTAIN PACE: What did the Japanese do in your 

barrio on the 22nd? 

A After the Japanese gave the order, suddenly two 

shots were fired and at the very instance the Japanese 

soldiers began raping -~· began doing havoc to the town. 

Q What did the Japanese do? 

A They began shooting people am burning hous es until 

they went to the house of Sixto Mercado. 

Q How many people were in the house of Sixto Mercado? 

A There were about 40 persons. Most or them are 

women. 

Q Did they kill those 40 persons? 

A Yes, sir. 

Q How? 

A The four Japanese, with ready bayonets, went around 

the hou.,se, two of them staying before the window and two 

went upstairs and began bayoneting the people inside the 

house. 

Q How many other people did they bayonet in the houses 

other than that of Sixto Mercado? 

A All the people inside the house of Mercado wePe 

bayoneted and killed and the houses burned afterwards. 

Q Did they kill any other people in other houses? 
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A They kill in the house of Mercado. They also kill 

peopl~ 1n the other houses. 

Q HOVI many? -. 

A I think there were around 15 ot them. 

CAPTAIN PACEs You may inquire. 

CROSS EXAMIN/\TION 

Q (By Captain· sandberg) Did you see them bayonet people 

in the house or Sixto Mercado? 

A Yes, sir. 

Q Were you in the house? 

A I wasn't ther e , but I can see by through a distance 

of 100 meters away in my hiding place what the Japanese 

were doing. 

Q You wero a hundred meters away. Wher e did :the 

bayoneting take place? 

INTERPRETER DIONISIO: Will you repeat that, 

please? 

CAPTAIN SANDBERG: Where in the house of Sixto 

Mercado did the bayoneting take place? 

A Inside the house of Sixto Mercado the people were 

bayoneted. 

Q (By Captain Sondber~) And did you see it through 
- 1 

the window? 

A The house was open. The windows were open, so I 

can see it. 

Q How many Japanese did you see? , 
A There were four Japanese soldiers that went to the 

house and killed people, but there were plenty of Japanese 

soldiers in that place. 

" 
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Q Were there any Filipinos with the Japanese? 

A There were none • 

Q. .Were there a~y llakapili operating that day? 

A The re .was none • 

Q . Did you gi~e as51stance to the guerrillas'l 

INTERPRE~ DIONISIO: · What is that? .. 

CAPTAIN SANDBERG: Did you give assistance to the· 

guerrillas? 

A Yes, sir. 

Q (By Captnin Sandberg) What guerrilla organization 

were you n member of? 

A I nm not an official member of any guerrilla. unit, 

but I go with them any time they want me to. 

Q And did this guerrilla organization have its head-

quarters in the town of Tanauan? 

INTERPRETER DI-ONISI01 Will you repeat that? 

CAPT/I.IN SANDBERG: Did this guerrilla organization 

have its headquarters in the town of Tanauan? 

A There is no headquarters in the town of Bata.ngas, 

but there is some there in the remote barrios because the 

Japanese are shooting the guerrillas ·. 

Q In what activities did you help the guerrillas? 

A There wns about four Japanese soldiers that were 

ambushed by guerrillas, of which I was one of them. 

Q You were one of tho four who ambushed the Japanes~ 

soldiers? 

A :Yes; sir. 

Q What method did you use to kill the Japanese sol-

diers? ' 
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CAPTAIN PACE": If it please the Commission, this 

. witness hasn't testi.fied that the Japanese i?ljured him 

and I don't see how his guerrilla ·activities could. bear 
-

on his testimony1 and certainly membership in the guerrillas 

doesn't go to your · credibility• . . . ·. 

CAPTAIN qANDBffiG: If' the Commission please, t~se 

questions are not directed to credibility. It is the 

position of the Defense that there was open warfare in 

Batangas and that these deaths occurred as the result or 

open combat operations. And that is the purpose ot these 

ques·t ions • 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 

CAPTAIN SANDBERG: Will you read back the question? 

( Question read) · 

A Rifle • . 

o (By Captain Sandberg) Were all or the members of 

the guerrilla organization armed? 

A Most of them they have no weapons, but because there 

were only a few of us who have them. 

Q Did most of them carry bolos? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whether any of the people who were killed 

in the house of Sixto Mercado were also guerrillas? 

A I know nothing, 

Q Do you know of your own knowledge that other Japanese 

soldiers than those four you mentioned were killed by the 

gu~rrilla _~rianization1 

·A The· only four I have said. 

Q Did you wear a uniform? 
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A I have none. 

Q Can you tell us what . the name or the guerrilla or-

ganization or which rou were a member _was? 

A ·1t is- known as the Markings organization. 

Q· And would you describe yourself as engaged in the 

war against the Japanese? 

INTERPRETER DIONISIO: Will you please, sir, · 

repeat the. last question? 

CAPTAIN ShNDBERG: Did you regard yourself as 

having been engaged in war against the Japanese? 

INTERPRETER DIONISIO: Repeat that again, please. 

CAPTAIN Sl.NDBERG: Did you regard yourself as 

having been engaged in war against the Japanese? 

A I cannot r0gard myself as a mcmbor, only I was one 

or them during this time. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Were some of the 55 people who 

wero killed women and children? 

INTERPRETER DIONISIO: What? 

CAPTAIN PACE: Were some or the 55 people who were 

killed women and children? 

A There were men, women and children, too. 

Q Were the women and children guerrillas? 

A No, sir. 

Q Did they give these men and women and children a 

trial before they bayoneted them to- death? 

A No, sir. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

"' ,, 
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CAPTAIN SANDBERG: 1Just one more question. 

GENERAL REYNOLDS: One more question for the Defense. 
~- · RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Do you know of any cases where 

children over the age of 10 carried hand grenades? 

A 

Q 

A 

. . 

I don't know nothing~ sir. 

Do you know or any cases where women were ·guerrillas? 

There were no one in our town. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

CAPTAIN PACE: Thank you. 

(Witness excused) 
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JUAN ZAMOSA 

·called as a witness on behalf of · the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpreter Dionisio., was examined 
.. 

and ·testified through !nterpreter Dionisio as follows, with 

Interpreter Rqdas acting ·· as ."check" interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

- A (Through the Interpreter) Juan Zamosa. 

Q Where do you live? 

A . In the Barrio of Tunauan, in the Town of Taneuan. 
I 

Q Did you live there in Ta·nauan on February 10, 1945? 

A Ye~, sir. 

Q Tell what happened on the morni ng of February 10th. 

A In tpe morning of that day, there were two soldiers 

that came. After the t wo soldiers came to our house, they 

took me and brought me to the house of the mayor. 

Q How many people did they take? 

A There were many, around 50 persons. 

Q What happened then? 

A When we arrived there, we saw 50 other persons tied 

" together. 

o Where did you, go th~n? ., 
A We were all hog tied, and the men were separated 

from the women, who were placed under the house. 

Q Ware the women tied? 

A The women were tied, but the children were . not, 

and the men were also tied. 

Q What did they do with the men? 

A After they were tied they asked us if we were all 
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Filipinos. 

Q What did they do to you? 
~ ~ .. . 

A We answered that we were Filipinos • 

. . Q .·Whrit did .· the Japanese do to you? 

A After we· were questioned w~ were released one by 

.one, and ·we were bayoneted one ·by one. 

Q How many cen were bayoneted before your turn cnoe? 

A I think there were nround 25' who were nlrendy 

bayoneted. 

Q How did you escnpe? 

A When r.ry turn cane, ~h:i.ch was -- I an nunber 26 -- I 

ran ~way with the hope thllt I won't really be killed. 

Q How nnny raen uere in the group? 

A There were around 100, including nen and wooen. 

_Q How nnny oen? 

A There were around 50. 

Q Have you over seen any of tho.se nen alive since thnt 

dnte? 

A I saw no one survive, even until now I have seen no 

one. 

Q Whnt did you see, if anything, h!lppen to the wonen? 

A I saw~ pregnant wonnn who wns assaulted by a 

Japanese officer, and· I snw also the child inside thnt 

cru:ie out of ·the stoonch and was thrown away. 

Q What nade the child cone out of the wooan I s stooach? 
~ 

A Perhaps it was due to the slashing of her stoooch. 

Q Who slashed her stooach? 

A A Japanese officer, if I am not nistaken. 

Q Vfuat did he slash it with? 

.. 
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· A A s)'{ord • 

Q Ha.ve you GVer seen any of those wonen or children 

alive since that date? 
~. 

A ! _have seen no one survive, even until now~ 

.Q .These Jnpanese that you have spoken of, are they 

soidiers or · sailors? .. 

A Inn not quite sure, sir, whether they are cambers 

of the navy or aroy, but \Vhnt I know they are· soldiers. 

CAPTAIN PACE: You cay cross exacj.ne. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandborg) Did you give any nss1stance 

to the guerrillns? 

A I did not give any. 

CAPTAIN SMl)BERG: That is nll. 

CAPTAIN PACE: Thank you. 

(Viitness excused.), 
JOSE M. CORONA 

called as n witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wns exnnined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Cnptnin Pace) What- is your nane, please? 

A My nacc is Jose M. Corona. 

Q Where do you live? 

A Tnnnuan, Batnngas. 

Q What is your position there? 

A My position now is cnyor of Tanl:\,uan, Bntnngas. 

Q. How long have you been ne.yor of Tanauan? 

A Since April 10, 194$. 

Q What is your occupation'l 
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• 

A Now I ac, nayor nnd a business man at the same time. 

Q Now, as cayor ot Tanauan, Ba~angas, di~ you receive 

an order from the Governor ot Batangas Province to inv~s- . 

tigate ~d report the nw;iber or persons killed by- the 
J 

JapSZ).ese ~d the nunber of houses burned by the Japanese 

in yo\U" rrunicipality? 

A Yes, sir, soon after the reorganization of our 

nunicipnlity I received such l1n order tron the governr.ient. 

Q Arter receiving that order did you conduct an 

investigation? 

A Yes, through the police departnent and the barrio 

lieutenants. 

Q Did you coapile the inforcntion which was requested 

by the Governor ot Bntangns? 

A Yes, sir, I did. 

CAPTAIN PACE: We would like to hnve this book nnrked 

as the next exhibit. 

{A book or ledger was narked 
Prosecution Exhibit No. 
31; for identification.) 

Q (By Captain Pace) Co.n you tell me what Prosecution's 

Exhibit 31; is? 

A That is the book where we keep tbe records of all 
' the nenbers rinssacred by the Japanese and the houses 

burned. 

Q · Is thUJ roi official record of the nunicipality of 

Tanauan, Bator~gns? 

A Yes. 

Q Are you responsible for the custody and keeping of 

this record? 
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A Yes, directiy responsible~ 

Q How nnny naoes appear in this record? 

A The nunber of persons onss~cred by the Japanese is 

826. 

Q How riany houses blrned? 

A 1602. 

·cAPTAIN PACE: If the · Coru:iiss1on please, at this ti?!le 

I offer Exhibit 315 into evidence. It is the otfic1al 

record, and, therefore, I request pernission to reproduce 

and withdraw the original record and substitute in the 

record a duplication of whnt is in that. 

GENERAL REYNOLDS: In view of the size of this docu­

aont the Coanission feels that the Prosecution should 

prepare the extrnct nnd subnit the extract itself as an 

exhibit. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. That does nean tho record 

is received in eviaence, but you would desire nn extract 

prepared as we hnve in the case of other records of that 

sort? 

GENERAL REYNOLDS: That is correct. 

CAPTAIN SANDBERG: May we see it, sir, before there 

is n ruling rmdo on it? 

GENERAL REYNOLDS: You nay. It is the intention 

of the Connission to state that no ruling would be 

announced until we receive the extract. 

CAPTAIN PACE: Yes. 

CAPTAIN SANDBERG: In that event we will wait until 

the extract is prepared. 

Q (By Captain Pace) When did these deaths occur which 
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you hnve ~isted in your record? 

A Well, a fen of theo, those .who were killed by the 
'· 

J~penese occurred sometine before · February ~0th, 1945. 

Sona or · then··occurred nfter F'ebruary 10th, 1945, but 

oost of then were nassacred ·on February 10th, 1945. 

CAPTAIN PACE: You MY cross'exaoine~ 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Snndberg) How long have you lived 1n 

Tannuan? 

A I beg your pnrdon? 

Q How long have you lived in Tanauan, Bo.tangas? 

A Since ny birth. 

Q Do you consider yourself well acquainted with public 

affnirs in that ci~y? 

A Yes, sir, I do. 

Q We hnve hnd evidence this corning - this nfternoon, 

rnther - of a case in which nenbers of the Markings guer­

rillas ll.Dbushed four Jnponese soldiers. Are you fllDiliar 

with thnt incident? 

A No, sir. 

Q Do you, as a nnn fllDiliar with the affairs of 

Tannunn, lmow about the activities of the Mnrkings guer­

rillas in and around Tonnuan? 

A I have often heard of guerrillas, but I don't know 

if they are Mnrkings guerrillas or not. 

Q Were you yourself a guerrilla? 

A No, sir, I was not. 

Q Did you ever give any assistance to the guerrillas? 

A I beg your pardon? 
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Q Did you ever give assistance to any guerrillas? 

A -In sone cases; at· thnt time I was keeping a radio 

withe short wave, and I was giving infornation to guer­

rillas, so:ce info.rnation with regard to the developoent 

· of work in sone arens of- the Pncific. 

Q Now, did .you, ns n nan fan111ar with public affairs 

in Tnnauan, ever hear of en incident in which a Japanese 

ncdico.l officer ' wris anbushed by guerrillas and his head cut 

off? 

A In Tannuan? 

Q Yes.-

A No, I did not henr anything about thnt, sir. 

Q Wns Tnno.uan subjected to an artillery barrage? 

A When? 

Q Before the arrivnl of the Anerican forces? 

A I did not lmow, becnuse we were no longer in Tru'llluan 

after the nnsscre of February 10th. 

Q When did you lc~ve Tnnf.\ue..n? 

A On February 9th, a. day before the nassncro. 

Q Did you get advnnce inforootion that the Jnpanese 

were coning to the town? 

A No, sir, I did not. Otherwise I would have tnkcn 

ny fanily, but ny wife wo.s o.lso rmssacred by the Japl?nese, 

and also ny 15 year old boy. 

CAPTAIN SANDBERG: Thnt is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By CaptB.in Pace) When were those houses burned? 

A· Wnen vre were in the barrio that dey already, that 
.. 

wo.s on February 10th. After tho.t tine we see in the barrio 
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the burning ot our houses in the town~ 

Q What day was that? 

A After February 10th. 

Q Do .you reneober the date? 

A I don't reoeober the date, but on several occnsions 

we see houses burning in the town, nnd in sooe plnces in. 

the barrio we .see the big fires. 

CAPTAIN PACE: That is nll, thank you very ouch. 

{Witness excused) 

GENERAL REYNOLDS: The · Conoission will be in recess 

for approxioately ten minutes. 

(Short recess.) 
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GENERAL -REYNOLDS: The ·coDDDission 1s 1n session. You 

may proceed. 

CAPTAIN PACE: That completes the evidence on Case No. 

54, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir," I should like to complete 

Paragraph 93, ~hich was interrupted this morning. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

RICARDO TRINIDAD 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q · (By Captain Webster) Please state your name. 

A Ricardo Trinidad, sir. 

Q Your age? 

A Twenty-three. 

Q Your nationality? 

A Filipino. 

Q Were you among those who were taken by the Japanese 

about the 3rd of February of this year? 

A Yes, sir. 

Q Where were you when you were taken? 
. o,. 

A I was sleeping at home. 

Q Who was taken with you? 

A My nephew, Florencio Cudala, and my uncle, Faustino 

Reyes. 

Q And did the Japanese take you to the Reyes Elementary 

School? 

A Yes, sir. 

Q How long did they keep you there? 
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A They keep us_until "the night or until Saturday, 

the 4th -- no, the 3rd, sir. 
~. 

Q February? -

A We were taken tran our house February 3rd, two o'clock 

midnight. · 

Q -Vlhere did the Japanese take you from that place? · 

A About four o'clock in the afternoon we were taken to 

Barcelona Building, just opposite the Dy-Pac Lumber Company. 

Q Will you talk to the Commission, and a little louder, 

please? How long did they keep you at that building? 

A We were kept there about two. hours. 

Q And where did the Japanese then take you? 

A Arter that place we were taken to the Dy-Pac Lumber. 

Q Will you describe. in your own words what the Japanese 

did to you at the Dy-Pac Lumber Company? 

A I was the sixth from the line when the Japanese took 

me away from my companions. The first was Dominador Antonio 

and one of our neighbors, Maximino, which I don't lmow the 

last name, and my nephew, Rudolph Antonio, and Mauro 

Salvacion. I was the sixth from the line. When they have 

killed the five I was taken away from my companions, five 

meters away from them. Then one officer -- one officer 

bring me near the tall grasses, and one Japanese soldier 

was right behind my back. The Japanese right at my back 

stabbed with the bayonet. Then I fell down. To make sure 

that I was dead they strike me again. They strike me in 

my right arm. Thinking that I was dead the Japanese went 

away and go back to where they left my companions. 

Well, I thought that they were far away fran me. I 
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began to creep away from the place and go about ten meters 
/

away where I was· -- where I lay down. 

Q Just a moment, please. Were there 21 of you, or about 

20, in the line? 

A About 21 men in the line. 

Q And you, were the sixth one taken? 

A Yes, sir. 

Q Were the 21 tied together? 

A Yes, sir. 

Q How many times were you struck with a bayonet? 

A I was s'truck two times: one which passed from my back 

night out through my chest, and the other one entered my 

right arm. 

Q Did you see the Japanese kill anyone else at that time? 

A I don't see any Japanese kill any of my companions at 

that time because it was so dark in the lumber yard. 

Q Did you hear any people scream~~groaning in the 

lumber yard at that time? 

A We heard some women scream, and my nephew scream. 

Q How long did you ~tay in the lumber yard after they 

bayoneted you? 

A I stayed there until the next day. 

Q What did you see 1n the lumber yard the next day? 

A I didn't see anything, but I heard some of the Japan-

ese going in the lumber yard with some of the Filipino 

civilians, which I heard them scream when they are being 

shot. 

Q Were those Filipinos being taken there by Japanese? 

A Yes, sir. 

22o6 



Q . Can you state -whether the Japanese that took you 

~here were in the Army or Navy? 

A They were in the Army, '· sir.- · 

CAPTAIN WQSTER: You may cross examine. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will interrupt arid 

ask t?e w1tness ,if he will show his WO\ll'ldl. 

(The witness removed his shirt and displayed wounds 

on his back, chest, and upper right arm.) 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Sandberg) Did any of the Japanese have 

sabers? ... 
A They don't have, sir. 

Q None? 

A None. 

Q Did any or them wear Sam Browne belts, that is, a 

belt that comes down across the chest? 

A One did wear such a belt. 

Q One did wear such a belt? 

A Yes. 

Q And did you notice an anchor on his cap? 

A No, sir. 

CAPTAIN SANDBERG: That's all. 

CAPTAIN WEBSTER: That I s all. 

(Witness excused.) 
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BEATO VI T/.N 

called as a witness ·on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testi~ied as follows: 

DIRECT EXJ\MIN!.TION 

.,., Q (By Captain ~ebster) Pleas.a state your name • 

A Bea to Vi tan. 

Q Your age? 

f, 41 .years. 

Q Your nationality? 

A Filipino. 

Q Did you go to the Dy-Pac Lumber Company shortly after 

February 3 of this year? 

A Yes, sir. 

Q Do you know the date that you went there? 

A Yes, sir; February 5. 

Q What did you see when you went to the Lumber Company? 

A When I entered the D~_1 Lumber Company I saw many 

dead bodies lying on the ground, and on my way out that 

leads to the railroad station I found four bodies lying in 

the bushes. 

Q About how many bodies did you see there? 

!. I didn't know just exactly, but according to my 

calculation there were 30 of them lying dead on the ground 

and 5 of them in the bushes. 

Q Did you recognize any of those bodies? 

A Yes, sir, I could recognize some of them, but some 

of them I couldn't recognize. 

Q Can you give the names of those you did recognize? 

A I beg pardon? 
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(Question read) 

A _They are Danil,o Fa.jardo, Faustino _Fajardo, Venancio 

Pamintin, Fructuoso Viri, Maximo Mani ti· ~- that is all I 

can recognize. 

·Q Were those bodies; bodies of civilians? 

A Yes, _sir, they ,re civilian~. · 

Q How many of them were men? 

A Well, according to my calculation there are about 

10 men. 

Q How many women? 

A About 10 of them. 

Q About how many children? 

A About 15. 

C/.PT/;IN WEBSTER: · You may cross-examine. 

ClPTtIN SlNDBERG: No questions. 

(Witness excused) 

C/PT/.IN WEBSTER: Sir, that completes the evidence 

on the Dy-Pac Lumber Company. 

CtPTAIN C~LYER: If the Commission please, the next 

matter to be presented is tho continuation of the testimony 

with reference to Fort Santiago, begun last week under 

Bill of Particular Item No. 52, and now being continued 

including Item No. 68. 

Mrs. Ramirez. 

Pf.Z B. R/MIREZ 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXf.MIN/TION 

Q (By Captain Calyer) s ·tate your name, please. 
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A Paz B. Ramirez. 

Q Where do you live? 

A I live in Santa Mesa. 

Q . What was your husban~' s name? 

· A Alfredo Ramirez. · 

Q Was ~e confined, by the Japane~e in Fort Santiago? 

A Yes, sir. 

Q When? · 
. 

A That was October 6. 

Q or what year? 

A 1944. 

Q Had he been confined there previously? 

J. Yes, sir. 

Q In other words, this was the s econd time that he 

was there? 

A I am telling of the s econd time. 

Q What happened to him on this second occasion that 

he was in Fort Santiago? 

'1 Les.t October 6 my husband was sent to Fort Santiago; 

we were both prisoners. Last October 6 my husband, in the 

morning, my husband was sent to Fort Santiago as a prisoner. 

Q Did you ever see him again after he was taken to 

Fort Santiago on October 6? 

1. No, sir. 

Q Did you see his body? 

A Yes, sir. 

Q I When? 

--A That was November 27th. 

Q Where did you see it? 
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A A man came to Jjle and told me ·that my husband was 

k!lled. 

Q Did he say where he had. been killed? . . ' 

A Yes, sir. 

Q Where? 

A He said that he was kilied in Fort S&ntiago and 
~ 

brought him to the San Lazaro Hospital to reglster hir:i . 

Q Wh~re did you see the body? 

A T~e next morning I saw the body in the Luzon l4uneral 

Parlor; I went out to find out if he i s the one. 

Q Were you able to recognize the . body? 

A 8. :r.re, it is my husband. I can recogni ze it right 

away. 

Q Will you describe the condition of the body when 

you saw it? 

A Yes, sir, I found out that they burned the eyes. 

Q 11.'2,re there other marks on the body? 

A C~e of the eyes was broken and it was different than 

the o·;;her one; one of his eyebrows was burned and they 

burr~ed r,nother part of the head and also the other side and 

beat :i·:n; ·also in his face and also in his neck. I did not 

see the tody any more after .that. 

r,APTAIN CALYER: That is all. You ~ay examine. 

THE WITNESS: I could not stand ~o se~ it. He was 

burnee ·0~~ them. They burned him and beat h i m (weeping). 

CAPTAIN SANDBERG: No cross examinatio~. 

( 7itness excused) 

SISTER MARY TRINITA 

called as a witness on behalf of the Prosecution~ being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 
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DIRECT EXAMINATION r 
Q (By Captain Calyer) Will .you state your name, 

please? 

A ' Sister. Mary Trinita : 

And where do you re~ide, Sister? 

A Espana Extension-and Sixth Street, Quezon City. 

Q Of what order d_o you belong? 

A Mary Knoll; Foreign Mission Sisters of St.• Pomini c!-
A • 

~ . :. 

Q Were you confined by the Japanese at Fort Santiag~? 

A I was from April 11th, 1944 to December 1st, 1944. 

Q During that period were you confined at several 

different places in Fort Santiago? 

A Do you mean different cells?
i 

, 

Q Yes. 

A Yes, I was. 

Q 
/ 
During the period beginning in October of 1944, 

where were you confined? 

r In October of 1944, the begipning of October, I was 

in Cell No. 14. 

Q /md after that ? 

A The first week of November I was transferred to 
• 

Cell No. 16. 

Q Was that in the same building as the cell that you 

had been in before? 

A Yes, it was in the same row of cells. 

Q I w-111 show you a diagram previously marked Pro::;ec'4.-

tion's Exhibit 208 and ask you to point out on that diagram 
I 

the building in which you were confined. 

A (Indicating) • 



CAPTAIN C/1LYER: The witness is imicating Buildinc 

No. 12. 

The Commission may recall this diagram. 

Q (~y Captain Calyer) Now, will you explain, Sister; 

the type of cell in which you were. confi ned? 

A ·; You mean tne last cell? 

Q Yes. 

A The last cell was one of the small cells. It 

measured about 6 feet by 15 or 16 feet deep. There was a 

door and a small window through which food was passed. 

Q How many people were confined in that cell? 

A The largest number was 14. At other times there 

were less, but there were 14. 

Q Now, during the period from October on, in Cell 14 

and Cell 16, will you describe the sanitary faciliti es 

available? 

A In Cell No. 14 we had a water faucet that was below 

the floor level and on the other side of the cell was a 

latrine. In Cell 16 we had the same accommodations, that 

is in 16, we did not get water during the day. They said 

it was on account of it being at the end of the line and 

the pressure was low. We only got water in the evening 

after we were _supposed to be in bed. 

Q What time were you supposed to be in bed? 

. A 7 P.M. 

Q Were you able to get water then in the evening? 

A Sometimes the guards would permit us to stay up later; 

others would not. 

Q When they would not did you get any water? 

> 
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A No, we did not. We did without it. 

Q With reference to the latrine that you mentioned, 

will you describe that, please? 

Well, it was_·a _native Japanese latrine sunk into the_ 

floor. It was supposed to be emptied attar each meal, 
.... 

three t!mea a day, but towards the end there were two or 

three days that elapsed before it was emptied. 

Q Now, w111 you describe the people who guarded· those 

cells? 

A Well, they changed. When I first went to Fort 

Santiago we had, I believe, regular army men. They worked 

in groups, I think of four, and they took turns at one hour 

at a time guarding the cells. 

Q Were there also Military Policemen there? 

A One Military Policeman was in charge or what they 

called the offi~e. 

Q And during the latter part of your time there what 

was the circumstances or what were the circumstances there? 

A Then the guards, those guards, those particular 

guards and regular men from the Military Police guarded the 

sections. tfter that another group of soldiers came in. 

Q When you r, ~y "soldiers" do you mean men from the 

army? 

A I mean men from the army, yes; as far as I could 

determine they were from the army. 

Q How could you tell they were army men? 

1, Welt', the army men, as I distinguished them from 

the Military Police, wore the regular army uniform with the 

brown cloth legging. The military police, I think, in all 
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cases wore leather puttees or leather boots and each or the 

. Military Policemen carried his own revolver. The .other 

men, ther~ was one gun or revolver to each group and as they 

changed each hour t _hey ·would pass the revolver over to the 

next one relieving him. .. 
Q How were those men whom you have described as army 

men 
. 

dressed when they came to Fort Santiago? 

A Well, they were in what I recall to be the army 

uniform. Towards the end we could see them co~ing in with 

packs on their backs, regular soldiers, tin hats and rolls 

and rifles with fixed bayonets. 

Q Do yo_u know the names of any of the Japanese who were 

at Fort Santiago while you were con!inod there? 

A Do you mean the guards or the Military Police? 

Q Either. 

P. Well, we knew the name of some of the guards, yes. 

Q Who were they? 

A Wada; in fact, there were two by the name of t 7ada, 

Big Wada and Little Wada they were called. 

Q Any others whose names you knew? 

A Nishiwaki. 

Q . How about the Military Police? 

A Well, my investigator was named Mori. He had as an 

interpreter a man by the name of Kim. The man in charge 

of the Espionage Section to which I w~s committed was 

named Nomiki. 

Slster~ will you describe the food that yo~ were 

given wh1·1e_you were there? 

A You mean from October -on? 
., 
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Q Yes, please. 

A Well, beginning the last three months the condftions 

. changed to the worse. Previous to that we had three meals 

a day. When I say "meals" I mean rice with a little 

vegetable. Aft0r that we came down to two meals a day a~d 
. 

finally. to camotes twice a day. 

Q Did you always. get two meals a day during that period? 

A No, we didn't. ?~hen we had the two meals a day the 

first was served between 9 and 10 and the second between 4 

and 5. If the air raid signal sounded before the first meal 

we only got one that day. 

Q Now, during the period you were in Fort Santiago, this 

latter period in October of 1944, did you ever see men 

brought into Fort Santiago who showed evidence of having 

been beaten? 

A I saw them being beaten. In addition to s ee ing men 

who had been beaten outside I saw them. 

Q Now, will you describe the beatings which you 

actually observed? 

~ Right outside the cell there is an open court and the 

men would be brought in there and beaten with any kind of a 

stick Qr a bar that seemed to be available. 

Q Were they tied at that time? 

A · Usually their hands were tied behind their backs. 
-

Sometimes they were beaten so they couldn't .stand and had to 

be dragged back to the cells. 

Q . At· the tlme that you .observed those beatings did you 

see any others being mistreated? 

A I saw them also administering the water treatment to 
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They 

rubber hose, 

put over their tace and the7i-

When 

tied 

During . that · 

two other . men right .outsi4e TJtY cell. 

_Q How, was that pertormed? 

A The me~• s hands w~re tied be·hind tbiir backs: 

were_ stretched on the noor and .water ti-oJIJ a 
. . 

/ about an inch in diameter, was 

·were supposed to ·eonsume as much water as possible. 
.. .. .. .· . . 

Q This • .ou.ld oontinue tor some time, would it? 

A this would continue or about two minutes when the 

pr1!1oner would be again ctuestioned. It the answer was not 

to the likirg of the investigators, the t~eatment would be 

resumed and this lasted, I would . say, tor about~, or 20 

minutes in each case. 

Q How many times did you see that done? 

A Twice. ' 

Q Did you see evidence of any other '· sort or mistreatment? 

Well, I also saw a man tied in the corridor, tied by 

the wrists .to a grill, as if in the sign ot th~ cross. 

we woke up in the morning he was tied there; ·he was 

there all day. He was tied there when we went to sleep at 

n:tght but · in the morning -he had disappeared. 

time he had no food or water. 

·Q __Did_. Y.:91!. ! Ve.!:__!!!, any. Japanese administering jujitsu- - ... __ -~ 
treatment? 

. ' 
A Yes, I did, to some Chi~ese prisoners. 

~ ·What treatment had they been g~ven prior to that ? 

Beatings with bars or wooden-~ w~ call them tour by 

· tours or ?O by twos. Then after that they would b e just 

tossed in the .air and thrown to the ground.
' ,.... 

·, What ·would happen to them after that treatment was 
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completed? 

A - Then the Filipino orderlies usually would be asked 

to take them back to their cells. 
. 

Q Was there also an occasion on :Wbich you saw a group 

of men brought into the corridor in tront or your cell? .... 
A Yes, there was. 

Q What happened to that group? 

fl That gr_oup was kept in the corridor tor two days 

without any sanitary conveniences at all. 

Q Were they given food during that period? 

A No, they were not. 

Q Tha·t occurred immediately in tront or your cell, is 

that right? 

A That is right. 

~- Q Now, Sister, will you te11 ·us how much weight you 

lost while you were at Fort Santiago? 

A Between 50 and 60 pounds. 

CAPTAIN CALYER: Thank you, Sister. You may cross­

examine. 

CROSS-EXl-.MINlTION 

Q (By C?ptain Sandberg) What was thq charge against 

y_o~, Sister? 
\ 

A The charges against me were espionage, guerrilla 

activities, and keeping up the spirit of the Filipinos. 

Q And which, if any, of these charges were you guiltf 

or? 

A I denied the first two. 

Q You admitted the third? 

A I said nothing. 
.. 
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Q You say you deni~d the first two? You admitted the 

third? 

A I sajd nothing. 
~ ~ 

Q 
.You say you d~nied the · iirat two. ·l(y questton was, 

were ·you guilty? -
A I was not gbilty~ 

Q Will you .tell us tho circumstances o~ your release 

from Fort Santiago? 

A Well, they just opened the door and told me to come 

w1 th them. That was on December 21st and they took me to 

Cortabitarte • . I thought then I was going to be roleased. 

Instead of that, they put me into a cell where there were 

already tour or five women and there was a~other woman 
I 

companion with me and 13 boys all put in the same cell at 

Cortabitarte. 

Q When were you finally released from the prison? 

A December 31st, 1944. 

Q Do you know why you were released? 

A I do not, except that I was innocent or any charges. 

ClPTlIN SlNDBERG: That is all. 

REDIRECT EXJ\MIN~TION 

Q (By Captain· Caly:er) While.. you we1'e at Fort Santiag~ 

or at any other time were you given a tri°al? 

A No,' not like this. I lfBS si~ply investigated and 

they didn't think I was telling the tr~th so thoy told me to 

-g-e -ba-ck to the .cell and s.i't. Th~ persons to who~ I had or 

rather the persons whom I had been working with would tell 

what I was ~oing. They evidently could find no sUch person. 

Q Did you have a conversation with any. Japanese with 
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reference to a trial? · 

A . Yes, I asked one or the investigator, toward the end, 

that was about the beginning ot December, why I was being 

kept there. I asked if' th_ey ~ould kiQdly notitf Nomiki to 

have my case reopene• so 1·could find out why they were .. 
- holding me ther.,e. He said that I 1r0uld be given an opportuni~y 

in three days to do so. Nothing happened until_I was taken 

out on. the 21st of December, taken to Cortabitarte, and 

on the 3ist or December, I was released by Nomik~ without 

any further questioning. 

CAPT/,IN Cl.LYER: That is all. You may examine. 

CAPTAIN SfiNDBERG: No turther questions. 

CtPTAIN CAtYER: Thank you, Sister, that is all. 

(Witness oxcuaed) 

2220 
,· 



CAPTAIN CALYER: Mr. Ko King Hun. 

KO KING HUN 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 
. . 

dUly sworn, was examined and test1t1ed es ·rollows through 

Interpreter Uyi 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) What is your name? 

A Ko King Hun. 

Q Where do you live? 

A 407 Rizal Avenue. 

Q How old are you? 

A 34. 

Q Wero you confined by the Japanese in Fort Santiago? 

h Yes. 

Q When'? 

A From August 24, 1943 to December, 1944. 

Q During the period beginni~ in October, 1944 did you 

witness any tortures in Fort Santiago1 

A Yes, 

Q Will you describe what you snw? 

A Previous to October, 1944 the atrocities committed 

in Fort Santiago w&re t errible, but after October 1944 they 

were worse. 

Q Will you explain what you saw? 

A I was a faculty member of_the Chiang Kai-shek School 

and I was also an editor of the Chiang Kni-shek Press, So 

what I say now is the truth and I am going to proceed. 

Q \~'111 you tell us, please, what you saw at Fort 

Santiago? 
.. 
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. A On October 6, 1944 a Chinese ·by the naoe or Lim 

Chiu Pho was taken ·into ·fort Santia_go and placed inside 

· a ; big tank'. On the walls of these tanks were nails and 

this fellow 11as put inside covered up. Because or the 

hard situation inside _the tank· the victim moved about and 

he was hurt by the nails or the wa!l sticking oµt inside... 
the tank. 

Three days. afterwards this victim died'. 

-Also a Filipino was taken to Fort Santiago and he 
' was placed on two tables put together lengthwise. On the 

four corners of this space were set up four poles and the 

legs of his victim were tied and also his hands were 

tied on the other end and two little posts set up from 

the location where the head was placed which thrust under 
. ~ 

the chin, and as the man was placed on these two tables 

the two tables were sprung aside in order to cause pain 

to the victim. 

Q Did you ever see any Americans tortured at Fort 

Santiago'? 

A Yes. 

Q Will you explain that? 

A Towards the end of October three American pilots 

were taken to .Fort Santiago. When these three pilots were 

taken in they we~e safe and sound. One was enclosed in 

No. 12 room and the other two were enclosed in No. 1, 

room. 

Q What was done to them? 

A One of them was brought out for inter rogation and 

after he was interrogated he wa~ .brought in again. · He 
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had no more clothes on except his und·erclothes and his head
• 

was _covered .with a bandage. His body was bruised by burns. 

What kind of burns were the~ 

A I can't exactly tell how be ~as burne~, but r heard 

-- from a Formosan .in Fort Santiago that. the victim was burned 
..... 

by the use of gasoline. 

Q What else did you see " 

A Another victim was also tortured. By what means 

I. can't tell, but I saw his body black and couldn't move 

as he lay on the floor. 

Q Did you ever see any persons hanged in Fort Santiago? 

A I ~aven't seen. 

Q Did you ever see any people whose hands we re tied 

and whose bodies were then strung up by the hams? 

A No. 

Q Did you ever see a Chinese hanged by the fe0t? 

A Yes. 

Q What happened to him? 

A This Chinese had his hands and fe et tied and with 

a piece of strong wire it was stuck into the anus of the 

body. 

Q • What happened to the Chinaman? 

A This man died. 

Q How did you happen to see all of these things? 

A Bacause I was an orderly in that place. I had to 

sweep the floor, the yard, and sweep around the place. 

had to bring food to the prisoners and I had to clean the 
--- r 

place after the prisoners had bee.n tortured. 

Did you ever see any other types of torture ·being 
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inflicted at Fort Santiago after October 9, 1944? 

A I saw 11 persons were brought out and executed. -

Q How was that done? 

A~ As to how t~ey were killed I -can't tell, but I 

snw them brought out with their hands tied at the -back. -
.... 

Q flnd d~d you later see their dead bodies? 

A No, I didn't see. 

Q Did you ever see any people burned? 

II. No, 

Q Did you ever see people who were made to stand with 

candles under them? 

A Yes. 

Q Will you describe that? 

A I saw two persons, a Filipino and n Chinese, tied 

on a staircase, their legs on one end and their hands on 

the other end, and as they lay there on the staircase they 

were burned with candles under their lmee, the joint of 

their leg. 

Q Did you ever see any other forms of torture inflicted 

upon people at Fort Santiago by the Japanese? 

A I also saw 575 persons killed in the fourth house 

in Fort _Sa~tingo. 

Q When was that1 

A That was within the month of December. 

Q 1944? 

i~ 1944. 

Q Will you explain what happened on that instance? 

A Since I was the orderly there I had to bring the 
...' food to all these prisoners, but on -that morning as I was 

.. 
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' to these prisqne!s the Japan~se ~orbadebringing the food 

me to go ·· forward. 

Q l\nd _wha·t did you do? 

A Then I returned. 

Q What did you do with the food that you were carrying? 
. -

A I don't kn6w wh~t hap~ned to the food, but th~ next 

morning I saw six trucks standing outside. 

Q outside of where? 

A ·In f'rmt of House No. 4 in the street. 

Q And what happened? 

A I saw to~ bodies placed on these trucks and banana 

leaves we-e used to cover up these bodies together with 

some canvas . cloths. At noontime I was ' about to bring 

food again to these prisoners but I was told not to go. 
' From that time I suspected that someth1ng must have hap-

pened. 

Then I asked the Formosan there what happened to 

these men and he told me that they were dead. There 

were about 700 of them. 

The next day I went into House No. 2. I recognized 

some persons from House No. 4 present in House No. 2. I 

asked them, when were they moved · to House No. 2, a~ they 
. 

answered 
/ 

"last night". I asked them "How many of you were 

transferred to House :id. 2? 11 The answer: "12 5'. All the 

rest were .in House No. 4 11 • Then I concluded ·that since 

there was nobody any more present in ~ouse _No. 4 that there 

must · have 7,IciIIed, because out of the·--9O0 -only -12-5- -

left • ... 

Did you see those bodies taken . awayf i _n trucks? 



A Yes. 

Q How many truckloads? 

A Six of them. 

Q Were those trucks filied? 

A All filled. 

Q Do you know where they were taken? 

A I don't know. 

Q When were you released from Fort Santiago? 

A 6th of December, 1944. 

Q Will you describe the circumstances of your r elease ? 

A On that day at 2:00 o'clock a Japanese military police 

called me nm told me that I was to be interrogated again. 

They told me to tell the truth and if I had any complaints, 

to ask. 

I told them that nll thnt I shall hnve said is the 

truth and whnt I ask only is to be released. They answered 

that I could not be relensed. And aside from my petition 

to be released they asked me if I had any other petition 

to ask of them. I asked them that if I could not be re-

leased I should at least be given a chance to see my family, 

because I have not seen them for over a year. They answered 

that my petition could not be granted; ne1th6r could I be 

released, nor would I be given a chance to see my family; 

I will be tortured again, they told me. 

Q What happened after thnt? 

A Then I told them "If I could not be released, I should 

then be given a chance to work outside". And they answered, 

It was all right; I should wait outside. 

Q Then after 15' minutes the Japanese officer returned 

' 
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and asked me if I had any clothes to be given away. Then 

I went in to take my clothes to give them away end brought 

out a pair of pants tor myself, and I asked ~em it they 

wanted to release me or do otherwise. He said "I can't 

tell. The order comes from higher power". 

Then-afterwards a truck with two Japanese sold·i ers 

came and took me with them. At first I was mode to sit 

down. Then after a while I was made to lie in the truck, 

not to be seen by the bystanders. 

Q Where were you taken? 

A I was taken to General Luna Street. 

Q And whnt happened there? 

A I was kept in a stoel cage. 

Q How long'? 

A From 5:00 to 9:00 o'clock. 

Q This is on the 6th of December? 

A In the afternoon or December 6th. 

Q What happened after that1 

~ After 9:00 o'clock somebody crune to take me out from 

the cage and took me into the garden. He told me to tell 

the truth and to explain everything. And\r answered that 

"I have nlready told the truth .and there is nothing else I 

need to explain". 

Q Did there come a time when they brought your wife 

there? 

INTERPRETER UY: Repent that. 

CAPTkIN- CALYER: Will you read it? 

(Question read) 

INTERPRETER UY: I run sorry. I didn't get you 
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either. 

' . 
(Question read again) 

A The Japanese told me that since I as~d ·to see my wite 

I would be given the opportunity just once to talk to my wife. 

I saw my wife ~nd my wife hugged me. The Japanese told me... 
that I could do what ·I wanted anc;l tell everything to my 

wife and that in the meantime they would leave the two of 

us together. 

Q Did they leave you alone? 

A After a few minutes I was taken back to the room. 

Q Were you and your wife left alone for a time1 

A The two of us were left in the room. --· 

Q Where were the Jnpanese? 

A The Japanese went outside. 

Q When you came out of the room what did the Japanese 

say to you? 

A The Japanese told me that I had to tell everything 

I wanted to my wife bec~use that was the only chance given 

me. 

Q After you came out of the room what did the Japanese 

say to you1 

A After I left the room I was released. 

Q Did they say anything to you before you were released? 

A They told me to inform them about guerril.la elements 

or any anti-Japanese elements present in Manila. 

Q And wmt did you do1 

A I did nothing. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

GENERAL REYNOLDS: The Col!J.IIlission will be in recess 

for approximately ten minutes. (Short recess) 
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GENERAL REYNOLDS: The Coi:ttnission is in session. You 

mny proceed. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captein Sandberg) You testified to having seen 

n considerable ruJount of torture at Fort SnntingQ,. Are 

you sure you hnve told us everything? 

A (Through the Interpreter) Yes. 

Q And there was no torturing nctivites carried on nt 

Fort s~.ntiago thnt you know about that you hnven 1 t told us 

about? 

A There are still a few ninor ones I didn't tell. 

Q Well, will you tell us about those? 

A There wns ~ Chinese who was taken in nnd put on the 

electric current, and with two feet of n pig stuck through 

the nostrils, water wns put into his nouth. This ,vo.s 

previous to October, 1944. 

Q And any others? 

A Another kind of torture was the tying of the toes 

and the hruids, nnd by use of n pulley the victir.1 wns strung 

upwards nnd lptt to fall down on a bonrd stuck up with nails. 
( ' 

Q Now, have we got it all now? 

A Another torture v1as the use of sonpy wo.ter given 

to the victin, and when the victin wns overfed with wo.ter 

the Japanese stepped on tha stonach of the victin. Another 

torture wns the use of iro'n bo.rs to roll over the toes 

of the victin. I was one of these victins. 

GENERAL REYNOLDS: The Connission interrupts to SEY 

that ·the witness has been rather well drained. Proceed, 

please, to other subjects. 
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Q (By Cepto.in s~ndberg) And you saw all this because 

you were an orderly there, is that right? 

A (Through the Interpreter) Yes. 

Q And ·yoµ were peroitted ·to walk all around the prisont 

A Yes. 

Q And nobody questioned your novetients nround the prison? 

A In .the first days of r.ry inprisonnent I was usually 

acconpnnied by n Japanese ll. P., but lnter it was only n 

Formosan thnt acconpruued ne around. 

Q And o.fter you had been there a while, the Japanese 

cru:ie to trust you? 

A I can't tell whether they had confidence in c e or not, 

but they let ne go nroun:1 on cy honor, o.s to ay likes o.nd 

dislikes. 

Q And you went wherever you wnnted to go? 

A Whenever I rms ordered, I always follow the order. 

Q Now, did you becone on orderly innediotely nfter 

coning to the prison? 

A No. 

Q How long after? 

A I wns to.ken in August, 1943, but I was not given this 

uork ns nn orderly until in 1944, June. 

Q Now, on cross exoninntion you did not describe nny 

of this torture ns having been used on you. 

A I underwent only the torture of the iron bars rolled 

over ny toes nnd the pinching of ny fingerruiils, nnd sone 

wounds on ny body. But the oth~rs were seen by ce. 

Q Now, what offenses were you charged with? 

A The Japanese accused ne of having joined th€\Chinese 
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guerrillas. 

Q And did the Japanese try t_o get you to describe the 

o.ctiv1t:l,.es. ot the Chine·se ·guerrillo.s? 

A I di_dn 1t - tell then anything, even if I had lmown them. 

Q . And it was after you had refused to tell thee any-

thing thnt they oade yo~ on orderly?-

A Not because or that. 

Q Well, it wa_s afterwards, wasn't it? 

A The practice or the Japanese was to ooke a prisoner 

the orderly after sone tine of iaprisoncent. 

Q Now, that orderly job was n pretty good job, wasn't 

it? 

A With reference to the prison conditions, the work 

of the orderly was the best in that plnce. 

Q Non, the orderly got plenty to eat, didn't he? 

A Yes. 

Q You didn't lose DJlY weight in Fort Santiago, did you? 

A Yes, I lost a few pounds. 

Q And the Japanese didn't torture you nfter you beco.ne 

orderly? 

A No. 

Q Your relations with the Jnpanese were pretty good, 

then? 

A While I vms inside, I did nll that they asked ae to 

do, because if I didn't do it I would be tortured • 

. Q Did you do any spying for thee while you were there? 

A No, and you can inquire the Chinese coJJtIUnity in 

Manila. 

Q Now, in December when you asked then to let you go, 
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you said you would like to work on the outside, is that 

correct? 

A No·, I didn't say that. 
-

Q Well, didn •t you t .estify here on direct examipation 

ihat if .the Japanese wouldn't let you go, ·they should et 

least let you work on the outs;de~ ... 
A u1,en I asked to let aie go, th-e Japanese would not, 

and I told them I should be given the right to do the work 

there -- excuse me. I said I should be given e chance to 

work in the garden. 

Q Now, after you became orderly, did the Japanese make 

any more attempts to get information from you about the 

guerrillas? 

A No. 

Q And how long were you an orderly? 

A From June to December. 

Q And in December, you say they put you in an iron 

A Yes. 

Q Now, how do you account for the fact that during the 

entire time you were an orderly you had the complete run 

of the prison, and then they put yru in an iron cage? 

A
• 

It was because on that day they intended to release 

me, so they brought me to the cage. 

Q And do you know why they wanted to release you? 

A I don't know. 

Q And you never told th~m anything about th~~guerrJllas?----
A No. 

Q And they _released you without harming you, at that \ 
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A No. 

Q Well, toll µs how ·iyou cane to be released. 

·A On that nfternoon, I asked to be released, the 

Japnnese answered that I could not be released. Then I 

ask that I should be given n chnnce to see DY taoily •. 

. They answer that it wns not possible. Then I told thee 

that then they brought ne ton rooc, nnd I asked thee 

if they could not release ne, I should be given a chance to 

work in the prison. 

Q Tell the witness we have alrendy had this story, and 

I want to know whether they did release hie then. 

A After having kept ne for five hours in that cnge, 

and after giving ne the chance to tnlk to tlY wife,, I was 

released. 

CAPTAIN S/JIDBERG: That is nll. 

CAPTAIN CALYER: Thank you. That is all. 

(Viitnes s excused.) 

.. 
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I .. 
CAPTAIN CALYER: Can we have this marked as the next 

exhibit? 

(Affidavit of .David V. Binkley 
was ·marked Prosecution Exhibit 
No. 317 for identification.) 

CAPTAIN CALYER: l o£fen into evidence as Prosecution's 
. . 

. Exhibit 317 an· affidavit or Major David V. Binkley, Division 

Surgeon of the 37th Division, which relates to a number of 

incidents, all of ·which have been testified to by witnesses 

before -this Commission, and particularly that section at 

the bottom or the last paragraph of page 2 relating to Fort 

Santiago, .which reads: 

"At Fort Santiago, within the Walled City, 

approximately six hundred · Filipinos were dis­

covered in three dungeons. · One hundred bodies 

of men and women were found within one thick­

walled dungeon-1'1.ke building, and a closely 

estimated five hundred bodies were found within 

a nearby dungeon having inner doors of massive 

iron bars, and outer doors of iron plate on wood. 

The appearance of the bodies suggested starvation 

and pos-sible suffocation." 

The other items contained in this affidavit are related 

to various items in the Bill of Particulars which have been 

previously discussed. 

GENERAL REYNOLDS: Are there any comments by counsel? 

COLONEL CLARKE: This is introduced in its entirety, 

is it? 

-~CAP'l'AIN _CALYER: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission inquires whether 

2234 

http:dungeon-1'1.ke


Prosecution is able to identify by item number each ot the 

statements in this affidavit. 
,.,.

CAPTAIN CALYER: I believe we can, sir. 

The Dy-Pac Lumber case referred to in Paragraph 2 is . 

the one that was pres·ented this afternoon, No •. 93, I be-
. ..,, 

lieve. I~ the last paragraph on that page there is refer-

ence to the Tabacalera Shell Service station, _which was 

presented earlier. 

GENERAL REYNOLDS: Unless you have them immediately 

available you may identify them and present the document 

tomorrow morning, at which time we will hear comments from 

the Defense. 

CAPTAIN CALYER : 101 was the Shell Service station. 

De LaSalle College was the one presented on the second .day 

of the trial; I believe I presented that one myself. That 

was the one in which Father Cosgrave testified. 

GSNERAL REYNOLDS: We would like to have them by 

number. 

CAPTAIN CALYER: We may be able to give that to you 

before we leave this afternoon. That one was 17, sir. 

And we would like to have this marked for identifica­

tion. 

(Report of Investigation of 
Atrocities was marked Prose­
cution Exhibit No. 318 for 
identification.) 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, I offer 

into evidence at this time Prosecution's Exhibit 318, ~ 

report of investigation of atrocities committed by 

Japanese Imperial forces in Intramuros (Walled City), 
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Manila, P. I • ., during February, 1945'. 

This · report has been compiled by James T. Wals~, 

Colonel, Adjutant General'~ Department~ Headquarters 

XIVth Cor~s, APO 453. 

I call your attention to a letter of transmittal 

accompanying the repo~t dated 6 April 1945, addressed to 

The Commanding _General-, USAFFE, APO 501, Thru: ··commanding 

General, Sixth Army, APO 442. This transmits the report 

made by the XIVth Corps. 

I wish to call the Commission's attention to the 

fact that in the reading and in the photostating of this 

document -'-.hat letter of transmittal was inadvertently 

placed after the first page. It should not be in that 

posi~ion. It actually accompanied the complete report. 

What appears here as page 3, having two pictures on it, 

was actually the back page of the original report, which 

is the c0py I have in my hand, and is marked in evidence. 

Those matters simply go to the arrangement of the 

thing, which was rebound at the time of its being photo­

stated. 

I would like to call particul~r attention of the 

Commission in this report to a section dealing with Fort 

Santiago, to .page No. 4, specifically Paragraph 18: 

111. The Americans who have penetrated 

· into Manila heve about 1,oon ~rtillery troops , 

and there are several thousand .Filipino guer­

rillas. Even women and children have become 

guerrillas • 

11 2. All people on the battlefield with 
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·the exception or Japanese military personnel, 

Japanese civilians and Special constructions 

(Ganaps in~the Filipino language) will be put 

-. to death·. Houses ( TN order breaks off here.)" 

"19. The -toregoin~ official translation 

or an extrac·t from an order of the Kobnyashi. . 

group (Heidan) dated 13 February 1945 (Exhibit 

A-2a) seems as good a place as any to begin 

the discussion of the wholesale a trocities 

committed against civilians in Intramuros. 

It was not the beginning. • • • II 

T"hen the story continues ,~1th reference to specific 

incidents occurring in Fort Santiago. 

I wish also to call attention to Exhibit A-2a, which 

is found further along in the document, and is an extract 

headed: 

"HEADQUARTERS XIV CORPS 

"XIV Corps ATIS Advanced Echelon 

"4 March 1945", ( 
being a translation of thllt same order referred to in 

Paragraph 18, and that here is cert-ified as a true and 

~~rrect translati-QP of ,that d~ument. 

GENERAL REYNOLDS: V.1111 you hold up a minute until 

we can find it? I have one that bears "Exhibit 'K'"• 

CAPTAIN CALYFR: That is the one; it is marked on 

the bottom "A-2-a II and certified by Major Fisher. 

I would like also to call attention to the next page. 

GENERAL REYNOLDS: ,i·111 you read that, please? 

• 
.. 
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CAPTAIN CALYER: "HEADQUARTERS XIV CORPS 

"XIV Corps ATIS Advanced Echelon 

112 .March 45 
11 Batch ·#719. CAPTURED MANILA, LUZON I, BY 37th ·DIV. 

·28 Feb 45. Recd XIVCAE 2 Mar 45. 

Extracts: 

"ITEM 13. Notebook-diary presumably belonging· to a 

member ?f AKATSUKI 16709 Force, covering period 31 

Jul 44 - 21 Feb 45. ~xtracts: 

"7 Feb 45 - 150 guerrillas were disposed of tonight. 

I personally stabbed and killed 10. 
11 8 Feb 45 - Guarded over l,164 guerrillas which were 

newly brought in today. 

11 9 Feb 45 - Burned 1,000 guerrillas to death tonight. 

"10 Feb 45 - Guarded appr·ox 1,000 guerrillas. 

"13 Feb 45 - Enemy tanks are lurking in the vicinity 

of BANZAI BRIDGE. Our attack preparation has been 

completed. I am now on guard duty at Guerrilla 

Internment Camp. While I was on duty, approx 10 

guerrillas tried to escape. They were stabbed to 

death. At 1600 all guerrillas were burned to 

death. 

"I certi_fy that the above translation is true 

and correct, to the best of my knowledge and belief. 

"William H. Fisher 

"Major, Cavalry." 

There are many other items to which I might call 

attention, but let me close with just one more. 

· Somewhere toward the middle of the document there 

,. 
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is a report marked ''Exhibit B-411 in the lower lett-hand 

corner and ent.itled. "ijeport of· Atrocities at Fort Santiago, 

,,.. Luzon, Phiiipp~e Islands." 

That is a rep.ort made to the· commanding . general .or , · 
the .Sixth Army, through the commanding general, 37th 

Infantry D1vi~ion, and it has the name of "J. D. Fr~erick, 

Colonel, 129th Infantry, Commanding," on it. 

It is a report consisting of several pages. 

Have you been able to f:irid that one? 

GENERAL BULLENE: What is the page number? 

CAPTAIN CALYER: Not all of them are marked by page 

number. 

Yes, there is in the lower »ight-hand corner a 

penciled page number, marked 35. 34 is the one where the 

letter of transmittal appears, and 35 the beginning of 

the report. That report continues with a series ot 

affidavits made by members of the 37th Division, some of 

whom have already testified in this case, and ends with a 

page of pictures, pictures which have already been intro­

duced as exhibits. 

Those items referred to cover specifically incidents 

with relation to Fort Santiago. 

The Prosecution offers the entire document as relat­

ing to incidents occurring in Intramuros, which have pre­

viously been described by other witnesses, into evidence. 

GENERAL REYNOLDS: This document is an official 

investigation, Headquarters XIVth Corps. 

CAPTAIN CALYER: If I may interrupt, sir, this copy 

which has been marked in evidence is the original Qopy 
,. 
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from which those photostats were made. 

GENERAL REYNOLDS: It is accepted in evidence. 

-. (Prosecution Exhibit No. 318 for 
identification was received in 
evidence and so marked.) 

GENERAL ~YNOIDS: When the Defense completes its 

study of the docume~t the Commission will 'be glad to hear 

any comments, ot to consider any specific _stateme~ts to . 

which the Defense wishes to invite our attention. 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, that con­

cludes the testimony with reference to this item. 

GENERAL REYNOLDS: Does the Prosecution lhave ad­

ditional witnesses? 

MAJOR KERR: No, sir. That concludes our presentation 

for this day, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Are we on schedule? 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution mentioned the 

possibility of a night session tomorrow night. Is that 

correct? 

MAJOR KERR: We had under consideration, sir, asking 

the Commission to view some motion pictures tomorrow night. 

However, we have some addit;onal pictures which we have 

just received today, and which have been called to my 

attention today, and we have not ·as yet previewed them, 

which we intend to do tonight~ So I cannot tell definite­

ly at this time whether or not it would be feasible to 

have a session tomorrow night for that purpose. Tomorrow 

morning I can inform the Commission definitely. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in recess 

2240 



.until 8:30 tomorrow ~orning. 

(Whereupon, at 1630 hours, 14 November 194;, the · 

trial was adjourned untn 0830 hours, 15 November 1945.) 
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I_ ·e.a·2 ~ 11 i2 1 H ~ §. 

GENERAL REYNOLDS: . The Commisaion is 1n session and 

tne Prosecution may proceed; · . . . 
. 

: 14AJOB ~: Sir, a11: members or the ·.commission are 

.prese~t. ·rne ·-Ac9used __ and Detenae counsel are present. We 

~11 procee~. 

CAPTAIN CALYER1 It the Commission pl.ease, at the 

conclusion of yesterday•• session there -was ottered into 

evidence an attidavit or Major David v. Binkley, as 

Prosecution's Exhibit 317. 

At that time the Commisston requested the Item 

numbers trom the Bill of Particulars as to the various para­

graphs in that affidavit. 

On the first page the paragraph beginning: "On 7 

February ·1945," that being the third paragraph and the two 

paragraphs !mediately following refer to Item No. 93. 

The last paragraph on_that page beginning: "On 15 

February 1945," refers to Item No. 101. On p~ge 2, the 

paragraph beginning: "On 13 February 1945," refers to 

Item No. 1?. 

The next paragraph refers to Item · No. 25. ,. 
The third paragraph on that page beginning: "At 

Fort Santiago," refers to Item· No. 52. 
On the third page the first paragraph refers to 

Item No. 60 and the next paragraph refers to Item No. 31. 

Those are all of the paragraphs ih 'Which evidence 

of these various atrocities have been gJven. 

GENERAL REYNOLDS: Very well •
• 

CAPTAIN REEL: Sir, relative to the exhibit marked 
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317, . the second tull p~agraph on -page 2 is objected to 

by the Detens~. _ The rest or the ~tatement ~e~s to b' a 
',: 

statement as to what th$ deponent saw. But the second para-

graph on page
. 

2 is ..a ~tat~ment _. as to what :was told to him . 
: . 

by sODle other. person • 

. We object _to the ~eco~d paragraph on page 2 as being 

a statement . that ~s inc~petent ana. · irrelevant. 

, · GENERAL REYNOLDS: What words does the paragraph 
I. 

open .with? 

· CAPTAIN REEL: The paragraph opens with: 

"Accompani~ by Francisco Del ~Osario, Funeral 

Director or the City 'ot -- " and so torth. 

·The r~st sentence is not objectionable, it merely 

tells or a visit. From there qn -there is a statement or a 

third party. 

GENERAL REYNOLDS: The comments or counsel are noted. 

The statement will be permitted to remain in the record tor 

such probative value as the Commission may award to it. 

(Prosecution Exhibit No. 317 for 
identification was received in 
evidence.) 

GENERAL REYNOLDS: Are there other comments? 

CAPTAIN REEL: Do I understand that at this time 

we are to raise any question we may have relative to the 

report of investigation of the Intramuros atrocities,' which , 

was offered, I believe, in an exhibit yesterday atternoon? 

G~ REYNOLDS: Ir you wish you may do so at this 

time. 

CAPTAIN REEL: First, sir, I have a comment to make 

a~out th~ full substance of this exhibit. I might say that 
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the Defense objects to -its admission. · The exhibit consists 
' ... ·- . 

in -i _ts body or a number 9f statements, some of those 

statements are of persons who · have -been on . the stand in 

this hearing. -The s_tatanents · in som~ respects, al though we 

have not had time to poi~t out. exac_tly th~ paragraph and 

page number," differ from the statements •~ven on the stand 
.• I <f"' '~ 

which were subject to cross-examination. We feel that it 

is highly improper for the · commission to receive statements 

of persons who have been on the stand. 

fecondly, we object in particular to the conclusions 

which are drawn in the document and in -particular to the 

eight-page letter which, I believe, is the first thing in 

the ·document; the copy I have here is not the original. 

That is the letter:- "Headquarters XIV Corps, Office of 

the Adjutant General, APO 453," dated .5 April 1945. No. 

AG 383. 5. 

This letter, sir, includes conclusions which are 

not supported by the testimony and which have not been 

supported by any testimony on the stand and which, I submit, 

is the !Unction of the Commission to draw those conclusions. 

It is not the function of any investigato~. This 

letter is not in _any sense a dispassionate report • 
. ~• Now, the report of the War Crimes Commission, whicb 

has come in in the proof of a number of particulars, which 

we also objected to, nevertheless did _have merit,appearing 

to be in some respects a dispaesionate report. 

It will be noted that this letter was written on 

5 April, while the war was still on. It was written more 

than a month before VE Day·. It will also be ·noted, as 
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typify~ng the spirit of the letter, .that paragraph 34 speaks 

of the kind of a war. that the Japanese High Command intends 
-f 

to fight and the entire spirit -of .the letter and purpue 

of it, I suppose, l!Ould come ·· under the heading ot 'I _and E, 
. . . 

Intelligence and Educ~t'ion, it would be propaganda, but 

not a dispassionate report. 

Now, specifically, conclusions are drawn, for 

example, in paragraph l5 of the letter which is on page· 3 
and Paragraph 15' says in part: "*••But the facts docu­

mented in this report are amply convincing to the investiga­

ting officer that the destruction of Intramuros, the 

slaughter ot most of its male inhabitants over 14 years or 

age and the fiendish abuse of its women was not only counten­

aced by the Japanese command, but planned in advance and 

diabolically carried out under supervision of officers •. " 

That is a conclusion which goes to the very essence 

of this case. It is a conclusion that the Commission is 

to draw and I submit that not only is it out of place here, 

but it is preposterous. There is nothing here to back up 

the rather astounding declaration that "fieQ.dish abuse of 

its women was not only countenanced by the Japane.se, but 

planned in advance and diabolically carried out under 

supervision of officers." There is nothing here to show 

that that actually was a part of a plan. It would seem to 

be, to put it mildly, physiologically difficult. 

I might also point out, sir, that throughout the 

course of this report there is the tale of at least one 

Japane~e soldier who was either drunk or crazy and who ran 

around waving his sword and even cutting himself up. To 
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say that is contemplated by the high command is a conclusion 

not supported by the evidence • . B~sically .-all the conclusions 

here- ar-e the. functions · or the Commission and not or any 

investigator; -. 

Again, paragraphs 19, ·20, 25, 31 and 34 contain not 

only_in some cases conclusions, but· in some cases conjecture 

as to the fac.t involved. 

May I summarize it simply, sir, by saying this: We 

object, first, to the entire document on the grounds that 

it contains statements of witnesses who have been on the 

stand. If that objection is overruled, we object more 

strenuous~y to the inc~usion in the document of the letter 

dated 5 April 1945, as stating conclusions .and conjecture 

and opinion. 

MAJOR KERR: If the Commission please, the Prosecu­

tion believes that this document is of special significance 

because as far as we know it is the first, the earliest 

authenticm.d rather thorough-going report on the atrocities 

which were committed in this city. 

It must be borne in mind, sir, that is, the men who 

made this investigation and this report we~e men who were 

here on the ground when this area was liberated. Their 

conclusions are based not only upon the statements which 

are included in the investigation report, statements of 

others whom they· interviewed, but also obviously upon 

their own observations, their own personal knowledge. 

I submit, sir, this s hould be very helpful to the 

Commission and that the conclusions, as Counsel refers to 

them, of the. Adjutant General who is making this official report 
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through the Commanding General ot the XIV Corps, may be 

deemed ,conclusions ot an expert witnes~ because his men were 

here. 

The. XIV. Corps was in 
. 
this area and it appears 

~ffirm~tively on ~he face of this document that it is· based 

ve.ry largely. upon the personal observations and e~eriences 

of the men who were making the investigation, the men who · 

were here in the city. 

GENERAL REYNOLDS: The document under discussion is 

a letter forwarded: "Headquarters, XIV Corps, ortioe or 
the Adjutant General, APO 453," · which was signed by Colonel 

James T. Walsh, Adjutant General's Department, and approved 

by Lieutenant General o. w. Griswold, the Corps Commander. 

It is an official report. The objections ot Counsel 

are not sustained. The document is accepted into evidence 

for such probative value as the Commission may award to it. 

CAPTAIN REEL: Sir, inasmuch as the document is now, 

accepted into evidence we now have the prerogative of 

requesting _that certain paragraphs of the letter be stricken 

or not considered by the Commission. We ask. that paragraph 

15 on page 3 be stricken from the evidence. It is apparently 

on the document as offered, it is page 4, it is a typewritten 

No. 3 but a pencilled written 4 in the right-hand corner. 

MAJOR KERR: Sir, as I said a moment ago, the 

Prosecution believes that the conclusions stated by the 

investigating officer are of material value and they do 

have the weight of being the conclusions of men who saw the 

results firsthand on the scene of this diabolical butchery. 

CAPTAIN REEL: Sir, there 1s no pr~tense on the part 

•• '" 'Iii
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of the signe~ of this letter to be any kind or an expert 

-witness. It is purely~ report .or an investigation. It 

is the conclusion that should be drawn or ~hould not be 

d~a1n1, as the . case might be, by this Commission. 

Certainly . there is nothing competent about it and 

it. ia prejudicial. 

GENERAL REYNOU)S: The comments of couns.el are noted. 

The paragraph in question, like all other evidence, must 

be weighed by the Commission for such probativ~ value as 

it may deem to possess. The objection to this paragraph 

No. 1; is not sustained. 

CAPTAIN REEL: . Fir, may ~e call your attention to 

paragraph may I have the Commission's ·indulgence· for a 

moment? 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN REEL: Paragraph 19, pencilled number 

page 5, typewritten page 4, speaks of the foregoing official 

translations from an extract from an order of the Kobayashi 

group, dated 13 February 1945. 

We wish to call the Commission's attention to the 

fact that in another place in this document, at least I am 

so informed; what? have here, sir, is a copy of th,e same 

document so far as I know, and under date of 10 March 1945, 

Lieutenant Colonel Fred D. Crowther, Signal Corps Officer, 

Headquarters, XIV Corps, certifies as follows: 

"I certify thet the message included in the 

attached text of broadcast Headquarters XIV Corps 

ATIS Advance Echelon, 6 March 1945, was transmitted 

on a radio circuit to the Japanese forces. The 
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transmission was· on the frequency of the Japanese 

radio circuit ~nd before transmission the XIV Corps 

radio opera tor exchanged ~. oper~ ~or·• s procedure with 

the Japanese station . .. Through this interchange of 

tr·ansmission and . the .tact that the message was sent 

in clear text there is ·reasohable assurance that the 

message was received.,.--

Now, it is apparent, sir, that there is no clear · 

evidence that this particular order came from the Kobayashi 

group ( Heidan) • 

It is a well known fact that there has been or will 

be evidence that guerrilla units were using short-wave 

radios and other radios and were tuned in on the Japanese 

wave lengths. The paragrapp 19 goes far beyond the 

exhibit which is on page 19 and is a conclusion entirely un­

supported by the evidence. 

We will ask that paragraph 19 on page 5 or on ·page 

4 be deleted. 

CAPTAIN Ct.LYER: If . the Commissi_on please, may I 

point out that pAragraph 19 on page 4 and page 19 referred 

to by Defense Counsel have absolutely no connection. 

Paragraph 19 and paragraph 18 on page 4 typewritten, 

and page 5 pencilled, are supported by an extract Which 

appears 09 page 17 and is a certified translation of a 

· captured cfQcument referred to in paragraph 18 of page 5 

pencilled. 

It is a message referred to on page 19, referred to 

· by Defense Counsel and is the message shown on page 16 of 

the document. 
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CAPTAIN ~EEL: I don't so understand it, sir, bec~use 

·,. page. 19 says -- ,pardon me. Paragraph 19 says: 
'( 

"The foregoing Qfficial translatton," and. the 

for.egoing .is ciuite -obviously paragraph 18, which is 

simply_a quote of the documen·t which is on page 1? and which 

is ··referred to on page 19; _l don't see any question 'about 

that. 

CAPTAIN CALYER: Defense Counsel is correct, sir, 

in stating that paragraph 18 is the same as the document 

o~ page 1?, but page 19 does not refer to page l? but 

rather to page 16. The radio broadcast is what I am 

referring .to. 

GENERAL REYNOLOO: So it seems. It seems that it 

is a question of fact, as far as the Commission is con­

cerned, and it is clearly established by a reading of 

paragraphs 18 and 19 and the document to which they refer, 

which appears later in this volume, that seems obvious 

from a reading of it. 

The Commission interrupts to say that since this is 

a long document there is no need · to settle all of it at 

this time. It seems wiser to suggest that counsel make a 
' . •, study of the entire -document and- provide the Commission a 

statement in writing of the specific comments they wish 

to -have considered, which may be done at anytime. 

CAPTAIN REEL: We will be glad to do so, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time I would like to 

take up three items in the Bill of Particulars, paragraphs 

7?, 88 and 89; the reason for requesting those. three 1tems 

to be submitted at one time is that they will be established 
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by one witness. They are connected and I feel it would 

be ·quicker an~ mo~e orderly to present them together. 

GENER.AL REYNOLOO: Very well. 
'· 
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ijICHARD K~ SAICAKIDA 

' ·c~led as a witness on behalt of the Prosecution, being . ... . 
first duly sworn, was exqined and testified as tollows: 

DIRECT ..EXAMINATION 
. . J 

Q' . · (By Captain Web~ter)_ Please state your name. 

A .· Richard--8akakida. 

Q Your age? 

A 2;. 
Q Your nationality? 

A American. 

Q Where were you born? 

A Hawaii. 

Q Were your parents or Japanese birth? 

A Yes, sir~ 

Q Are you· what is commonly known as a "Nisei"? 

A Yes, sir. 

Q Are you now in the United States Army? 

A Yes, sir. 

Q When did you join the United States .Army? 

A 13th or March, 1941. 

~ Where did you serve 1n the United States Army at the 

time the Japanese invaded the Philippine Islands? 

A In the Philippines. 

Q Whereabo~ts in the Philippines? 

A Corregidor • 

.Q What was- your rank 1n the American Army at that time? 

A Technical sergeant. 

Q Were you captured by the Japanese forces? 

A Yes, sir. · 
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Q When you wore -cnpturod by the Jnpnnese forces,. did you 

inform them ·that you were in the United States Army? 
~A No, sir. . 

Q Why didn't .you 1nfor~ them? 

A My superior officets told me that they understood 

that all Nisei b<;>ys of _Japanes·e ancestry caught in the United 

States Army will be executed. 

Q And what did you tell the Japanese that you were? 

A Civilian interpreter. 

Q And was your name submitted to the Japanese by our 

forces in that capacity? 

A Yes, sir. 

Q What did the Japanese then do with you? 

A They confined me at Corregidor for six months after 

surrender. 

Q And then where did they take you? 

A I was taken to Old Bilibid Prison. 

Q Did they lodge any charges of any kind against you? 

A Yes, sir. 

Q What was that? 

A They tried to put me through court martial for 

tr.J&ison agains.t the Japanese Government. 

Q And why didn't they try you for treason? 

A They found out that my citizenship was of an American 

citizen. 

~ What did the Japanese thereafter do with you? 

f A They took me to the general headquarters and put me 

to work as interpreter. 

Q When did they first put you to wor~ as an interpreter? 
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A I~ Fabrua.--y·, 1943. 

Q How long · did you work as an interpreter for the 
~. 

Japanese? 

A 1Jntil.· the· 
.,; 

surrender in September · '45. 

Q And in wfat _headquarters were you working as an in-

terpreter? 

A The headquarters or General Yamashita. 

Q In what section or the headquarters of General 

Yamashita? 

~ Judge Advocate•s office. 

Q Does that section. correspond with what we call the 

Ju~ge Advocate ~eneral's department of the American army? 

A Yes, sir. 

Q What was General Yamashita's headquarters lmown as? 

A The 14th area headquarters. 

Q Was it army headquarters? 

A Yes, sir. 

Q When did General Yamashita come to the Philippine 

Islands? 

A In October, 1945. 

Q Was it in the first part of October or the latter part? 

THE WITNESS: I beg your pardon; October, 1944. 

CAPTAIN WEBSTER: Will you read the question 1, please? 

(QUESTION READ.) 

A I can't remember the date exactly, but it was some-

time before the 10th of October. 

Q (By Captain Webster) How did you lmow that Gene~al 

Yamashita came to the Philippines at that time? 

A Well, they had everyone of the general headquart.er.s out 
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to welcome ,the general alongside the road. 

Q .. Well, why did they gather-everyone alongside the road? 
~. 

A Well, it ,,as the gene;-al' s arrival, 8.fl9. they wanted 

the entire staff or the general headquarters to welcome 

the g~neral. 

Q Were you there? 

.f. Yes., sir. 

Q Did you see General Yamshita at that time? 

· A Yes, sir. 

Q Now, as to your capacity with the Japanese, we.re you 

in their army? 

A No, sir. 

Q Were you a civilian? 

A I was civilian attached. 

Q How long did General Yamashita remain in Manila? 

A Until December of 1945. 

Q Do you reeall the -- is that 1945 ~r 1944? 

A '44; pardon me, 

Q Do you recall the date in December? 
-A It was on the 28th or December. 

Q Haw long did you remain in Manila at his headquarters? 

A Until the same date, sir. 

Q Where did you go? 

A Up to Baguio. 

Q Was the headquarters removed to Baguio at that time? 

· A The main section oft he head4uarters was removed to 

Baguio. 
,. 

Q How long did th.e headquarters remain in Baguio? 

A We were there until April of 145. 



Q All9 then ·where did you go? 

A From there we headed for Kiangan. 

Q Did you remain there until··the surr.ender in September 

of 1945? I -
A Yes, sir. 

I 
Q Now, wfth reference to your duties ~ the Judge Ad-

vocate•s section of General Yamashita's headquarters, what 

were thoy? 

A ·To interpret in various court martials. 

Q Did you assist in and around the office in any other 

capacity? 

A Well, I assisted them in mimeographing, mimeograph 

work and other ordinary jobs. 

Q And what type of mimeographing ~was it? 

A It was verdicts concerned in all cases, were mimeo-

graphed. 

Q That is, court martial cases? 

A Yes, sir. 

Q Nov,, r,ill you describe to the Court the procedure the 

Japanese used in court martial cases against American and 

Filipino civilinns? 

A Well, usually at first the investigation will be 

taken care of by the military police, which is called the 

kempei tai, up .at Fort Santiago, and all the cases would be 

recorded, and a written record, together with the accused, 

would.be sent over to the courts martial department, and 

there he is confined at Old Bilibid Prison until his trial 

is taken up. Before his trial is up, the Chief Judge 

Advocate and the Judge Advocate who 1s particularly assigned 
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to that particular case, g~ into conference am decide the 

v~rdict; and after this verdict '1s all settle~, the trial 
~ 

will be taken up, t~e cMrges read_to ~he . accused, 8f1 ~he . 

v~rdict will be given to bim, .except it the verdict is to 

be ot capital punishment, which is .execution or something 

of that sort, ·it won't be related ..to him until·he is taken 

out· to the cemetery•. 

Q Now, do I understand you to say that the investigation 

is first made by the military police? 

A Yes,. s_ir. 

Q And then that investigation goes to. the office of 

the Judge Advocate? 

A Yes, sir. 

Q And at the Judge Advocate•s, they go over that record 

and determine on that investigation whether the man 1s guilty 

or innocent? 

A Yes, sir. 

Q And they then determine what the verdict shall be? 

A Yes, sir. 

Q Well, at~er they had done that, then they had the 

trial; is thnt right? 

A Yes, sir. 
.... . 

Q Where did they have the trials? 

A The trials V1ere usunlly held either at the Judge 

Advocate•s office located in general headquarters, or at 

the Old Bilibid Prisons. 

Q - Now, where was the Judge Advocate•s office? 

A In Fort McKinley, sir. 

Q And do you lmow V!here General Yamashita•s office was?
" 
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A In the same locality. 

Q Fort McKinley? 

A Yes, sir.• 

Q How tar was it from the .office of the Judge Advocate? 

A We were two houses away from the general's office, sir. 

Q Now, was there any difference in the proced~ which 

was used against Americ~ and ·Jflipino civilians, and the 

procedure whichwas used against members of the Japanese 

armed forces? 

A Well, usually in the Japanese army, soldiers' cases, 

. if they have any witness to stand for them the witness will 

be called in and v,111 be asked several questions concerning 

the case. 

Q In other words, they permitted witnesses to appear 

in the court on behalf of Japanese army men, is that correct? 

A Well, it is not in a court, sir; it is before the 

trial is up, and before the court tries to take up the 

soldier; he calls in the witness to the office, and the 

Judge Advocate who works on that particular case will have 

a talk with him and will go over the case and how much he 

can give out for the good of the accused. 

Q Did they permit the srune thing to Filipino or American 

civilians? 

A Not to my knowledge, sir. 

Q Now, when these cases went to trial, will you describe 

what they did at the trial? 

CAPTAIN REEL: Sir, could we have that made definite 

as to what is meant by "these cases"? The questions up to 

now have apparently divided two tYPE3s of cases. 
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Q (By Captain ~ebster) With reference to that question, 

am referring to the cases against American and Filipino 

oi vilians • ~. 

GENERAL· REYNOLl)S: Before the question is answered, 

will y.ou read aloud_the question on which it· is based·? 

(Question rE'J°f erred tQ was read by the reporter as 

follows:) 

"Q Now, when those cases went to trial, will you 

describe what they did at the trial? With reference 

to that question, I am referring to the cases against 

American and Filipino civilians." 

A Well, whenever F1lipinos and Americans should be 

brought up to trial, first his charges would be read to 

him, and in some cnses the prosecutor will ask the accused 

if he has anything to say for himself. Well, it doesn't 

make great -- much difference even if he should deny it, 

as not knowing anything of it, because the verdict 1s already 

set when the trial is taken up; and even if he doesn't 

answer, which means that he is not sure about all these 

charges rend against him, he is dismissed from court. 

CAPTAIN REEL: Sir, we will ask that that latter part 

of tho answer -- I believe it started with the words lfit 

doesn't make any difference," and so forth, be stricken as 

not responsive and not within the witness' knowledge. The 

question was answered in the first part of the answer. The 

last part is not responsive, and he knows nothing about 

the subject matter and cannot possibly. 

- CAPTAIN WEBSTER: Sir, this witness attended these 

trials. 

,. 
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GENERAL REYNOLDS: ·Th.e objection is not sustained. 

Q (By Cq> tain· Webster) Will you proceed, please? 

A. And they usually call ~a re~~ss ·atter the trial, just 

for procedure in the court's procedure, but they actually -­

the judge does no~ coine up with a verdict that shall be . 
. . 

imposed to the accused; the recess is merely a recess where 

they take a cup of coffee.. or . tea, and when the rece~s ·ts 

over and the accused is sentenced to so many years of 

imprisonment, the verdict will be read to him. But it it 

is of capital punishment, he would not be called back to · 

court after the recess, and the accused merely does not 

know about his verdict. 

Q Vlell, what r1ould they do with those that were cases 

thnt were to be executed? 

A Well, usually about t.10 or three days lnter, at"ter 

the t riel, they a.re tak€.ri out to the cemetery and will be 

executed. 

Q Now, was there any method of appeal or nny revi~w 

in the Japanese court mc.rtio.J. procedure which you have 

described? 

A I don't undorstnril your question. 

Q Did the accused in these cases have the right to 

take the case to ony higher authority? 

A No, sir. ~·, 

Q Did the accused have the right to have persons 

appear in his behalf? 

A No, sir. 

Q Did he have the right to be defended by counsel? 

A No, sir. 
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Q Now, with ·reference to the month of December, 1944, 

can ·you state about how many .cqurt martial cases was hold 

by General Yrunashita's headquarters? 

A They had a cpurt martial open for about -a week, sir. 

Q q_an you s·tate how many- cases tl1,at court martial 

h~dled? 

A Thnt covered about approximntcly 2000 Filipinos. 

Q Were those persons accused of being guerrillas? 

A Yes, sir. 

Q Were those particulnr cases tried at Bilibid Prison? 

A Yes, sir. 

Q Were you present during the tine thnt court ,1as in 

session? 

.; Yes, sir. 

Q Did you act cs nn interpretor for that court? 

A Yes, sir. 

Q Now, did tho procedure the. t \7 as used against those 

2000civilians differ in o.ny ,;ray than the procodure which 

was used ordinarily against American nnd Filipinos? 

A Well, in December the trial was to.ken up in a very 

hasty manner. 

Q · · _T-low did it differ from the other trials? 

A Woll, in the December trial they were brought in by 

groups o.nd tho charges would be read to them, and they 

would say "Yes" or "No".; ask the accuseds if they had 

any knonledge or o.11 the charges road against them; and up­

on getting their answer they asked them to sign their 

name and give the thumb print, and that endalthe trial. 

Q Well, did the cases in December go through the Judge 
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Advocate•~ offico, ~s you have previously described? 

A Yos-, sir, but the only difference is that in the 

ordinary trials, up to D.ocember, they had prosecutors, 

j~dgos, clerks and everything, composing a ~omplete court 

martin!; but 1n December just the prosecutor and one inter~ 

· proter assigned to .that particular prosecutor will finish 

':lP the case. 

Q · Did thoy take , in December, the decfsion of the mili-

tary police ns boing the verdict of the court? 

A Yes, sir. 
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Q No,r, about how lon.g would that court spend with each 

individual? 

A Not more than five minutes ,· sir. 

Q They will .bring these people before the court;' is 

that right? 

·A Yes, sir. 

Q They would ask them whether · they were guilty or not 

guilty? 

A First they will ask the na.me, the address, age, and 

read the charges. 

Q Would they ask them to explain the case? 

A To some they did, but to some they jus.t read the 

charges and said 11 0. K. Sign here". That's all. 

Q Of those two thousand people that were tried in 

December how many would you say pled not guilty? 

A A good half of them, sir. 

Q On those cases that pled not guilty what did the 

Japanese do with them? 

A It didn't make any difference, sir. 

Q Did they have any evidence in those cases? 

A No, sir. 

Q Introduce any witnesses"? 

A No , sir. 

Q Did they have any lawyer? 

A No, sir. 

Q Did they have any counsel'? 

A No, sir. 

Q' Well, as soon as the person was brought in and this 

five or ten minutes elapsed, where would they take those 
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people? 

A In .December right after the trial they were just 

packed on trucks covered up with canvas and we drove out to 

the cemetery. 

Q What cemetery? 

A To the North Cemetery. 

Q About how many people received the death -sentence 

in December, 1944? 

A I would judge about 1800, sir. 

Q Were those 1800 taken out to the North Cemetery? 

A. Yes, sir. 

Q Did you learn what the Japanese did with those 

people at the North Cemetery? 

A Well, I heard from the guards of the Old Bilibid 

prison that they were all beheaded. 

CAPTAIN REEL: I will ask, sir, that that go out. 

The questi9n was, Did you hear? The proper answer would 

be "yes". But as to what was said, the Defense objects. 

GENERAL REYNOLDS : The answer will be permitted 

to stay in the record for such probative value as the 

Commission will award to it. Accordingly_the objection 

is not sustained. 

Q (By Captain Webster) Who told you that? 

A The guards of the Bilibid prison who actually took 

part in the execution, sir. 

Q Those are the guards that went out iri the trucks 

with the people? 

A ·Yes, sir. 

Q What notice, if any, was given to any government 
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by General_Yamashita•s Judge Advocates' Section concerning 

the execution of these people1 
~. 

A None whatsoeverl sir. 

Q · ·was there any notice of any kind given to anyone? 

A No, sir• 

. Q Did you have an occasion to act as interpreter for 

any ~erican prisoners of war? 

Yes, .sir. ' 
Q Do you know who they were? 

A I rememb&r a few names, sir. 

Q Will you state thetr names? ' 
A It was Colonel Noble, Colonel Mos es, Colonel Hugh • 

Straughn, Colonel Nakarr. 

Q May I interrupt n moment ? 

A Yes, sir. 

Q Those were all before Yamashita•s time? ..
A Yes, sir. 

Q I am referring to after he came to the Philippines, 

not before. ' 
A Well, I don't remember these Americans' names, sir. 

Q Were they American flyers?
' 

A American pilots.., 
Q Do you know where they were shot down? 

' "A" I understand that they were shot down here in the 
\ 

waterfront, sir. 

Q Did you see them shortly after they wer.e shot down? 

A Well, I saw them when they were brought into the 

general headquarters. 

Q Did you act as interpreter? 
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A Yes, sir, 

Q That was in August of 144 wh~n ~ey were shot down? 

A Yes, sir. 

Q In what condition were those American flyers when 

you first saw them? 

A The one I have talke~ to was in perfect condition 

except all of h~s · clothings were taken away. 

Q Did you thereafter see those American flyers? 

A Yes, sir. 

-. Q Where did you see them? 

A The next I seen them wa~ in Old Bilibid prison. 

q When did you see them? 

A That was in November and December, sir. 

Q What was their co_,1dition when you saw them at that 

time'? 

A Well, I could hardly recognize them. 

Q Why couldn't you recognize them? 

A Well, they were so thin and frail. 

0. Did you have any conversations with them1 

A Yes, sir. 

Q What did they tell you? 

A Well, they were always asking me if ever the Japanese 

were going to turn them over to the prisoners-of-war 
, 

camp. 

Q Did they have any trial for those Navy pilots? 

A No, sir. 

Q When did you last see them? 

A I last saw them after the 15th of December, 144. 

Q And were they still in Bilibid Prison at that time? 

A Yes, sir • 

. ' 
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Q Did you thereafter hear what happened. to those Ameri-

can aviators? 

·A When I was out in Baguio .about 

-· CAPTAIN REEL: S1_r, if the witness . is going· to· give 

any conversation we object to it. If he merely answers 
, 

in the atfirml;ltive we shall not obje~t.·· We will object 

to the conversation coming in. 

GENERAL REYNOLDS: The objection 1s not sustained. 

Proceed. 

CAPTAIN WEBSTER: Proceed. 

A ( continuing·) When I was out in Baguio in about 

February of 145 I met the guards of the Old Bilibid Prison 

and I asked them about the two ·American pilots and they 

told me that they were executed. 

Q (By Captain Webster) Did you attend any executions 

during the time General Yamashita was in the Philippines? 

A Yes, sir. 

Q Where did those executions take place~ 

A In North Cemetery, sir • . 

Q How many were executed'?· 

A I will say about a good fifty. 

Q How many of those people were women? 

A Five wanen, sir. 

Q Do you know the names of any of those women? 

A Yes, sir; a couple of them. 
t 

Q Will you give their names, please1 

A Blanche Jurika and Mary B. Stagg • . 

Q Do you know the names of any ot the men that were 

executed at that time? 

2268 ' 



... 

A. ..juan Eli~aldi. 

. Q · Where · we~e thes·e people taken from before they went 
I • • • ' • 

to the cemet,t-y? . 

. THE ViJ:TNESS: Pardon, sir? 
' CAP!AIN ~TER: Will you read it, please? 

(Question. read.) 

A They were brought out from the Old Bilibid Prison. 
I 

Q (By Captain Webster) Did they have a trial? 

A Yes, sir. 

Q . In the manner which you have previously described 

for trials? 

A Yes, sir. 

Q Did any of those people plead not guilty? 

A Well, halt of them didn't say a word. 

Q You attended that trial? 

A Yes, sir. 

Q Were any or them afforded the opportunity to have 

any witnesses appear? 

A No, sir. 

Q Were any of them afforded the opportunity or having 

any defense counsel of any kind? 

A NQ, sir. 

Q 1'111 you desc~ibe to the Court the execution? 

A You m~an the manner, sir? · 

Q Yes. Just what they did at the cemetery. 

A Well, the prisoners would be loaded up 1n trucks or 

in buses --

Q I am speaking of those particular people that you 

s.aw executed.· 
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A ·Yes, ,,91r. They ·were taken out to the cemetery on 

the bus. All the wi~dows were closed up so they won't 

be able to see the outside. They were driven up to the 

Worth Cemetery and there they were blindfolded and we.re . . .· 

unlQaded from .. the truck and . their hands tied in the back 

witb rope. ~en the v&rdict will be give,n or will be 

read to the accused by one of the judge advocate officers. 

Well, after the verdict is given. they are led to a 

hole which is about !our feet deep and will be put to a 

sitting position with their knees bent and the head sticking 

out. · Then either the ·.;._ Rather, the guards of the 

military prison, which 1s of the Old Bilibid Prison, will 

behead them with their swords. 

Q Can you state how many of those people that you snw 

executed were Americans? 

A You mean on General Yamashita•s staff, sir?
• 

Q No. The people as you have just described as having 

seen executed at the cemetery. 

A I would say a good six or seven of them, sir. 

Q Do you know whether Jurita or Jurika was an American? 

A She was an American citizen. 

Q I believe her son is a major in the United States 

Army. 

A Yes, sir. 

Q Who was the chief judge advocate of General Yamashita•s 
I 

headquarters during tho entire time that he was here? 

A It was Colonel Nishihara. 

Q Do you know his first name? 

A Yes. Hideo. 

" 
2270 



Q I believe you stated that you were at Baguio with 

that headquarters. 

A Ye'3, sir. · 

-Q Do you know anything concerning civilians in an~ 

around Ba·g:uio? .. 

A Yes, sir. 

Q What about those civilians? 

A Well, most of the civilians evacuated to Baguio from 

the lowlands because Baguio was the only place where they 

didn't ·rec~ive any bombings. Later when the general head­

quarters of the Japanese· Army moved up to Baguio the civi­

lians became afrnid of bombings and they wanted to get 

back to the lowlands, but they were all stopped from being 

issued any passes to leave Baguio by the military police, 

but later in about FebruAry of 145 I heard from the m~n 

in the general headquarters as the general thought that 

the military police were issuing passes to the civilians 

who were eager to leave Baguio for the lowlands, but it 

they should take the route down to Rosario, which is at 

the foot of Baguio, they will be killed there by the Japa­

nese Army. 

Q Was that general --

CAPTAIN REEL: We will ask that the last part of 

that statement having to do with general conversation 

be stricken. 

GENERAL REYNOLDS: Will the reporter please read 

the last question and the last answer1 

(Question and answer read) 
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GENERAL REYNOLDS: The objection of counsel is not 

su·stained. 

Q (By Captain-Webster) Was that talk common talk in 

and around the ·headquarters at that time? 

A Yes, sir. 

Q Who was the head of the old Bilibid Prison? 

A It was Lieutenant Tachikawa. 

Q Do you know who was the head ot the Military Police 

during General Yamashita•s time, or part of his time? 

A Colonel Nagahama. 

Q Was he stationed in Fort Santiago? 

A Yes, sir. 

Q Was that part of General Yamashita's headquarters? 

A I am quite sure the Military Police was under the 

command of General Yamashita. 

Q Now, at the time you heard this common talk in and 

around Baguio was General Yamashita at Baguio at that time? 

A Yes, sir. 

Q Have you seen the Chief of General Yamashita's Judge 

Advocate Section recently? 

A Yes, sir. 

·Q When did you see him? 

A Last week Saturday. 

Q Where did you see him? 

A At P. W. Camp No. 1. 

Q Did he stop you while you were there? 

A Yes, sir. 

Q What did he say to you? 

CAPTAIN REEL: We object to that, sir, as being third 

,, 
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. person he_arsay. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

You may pr_pceed. · 

Q (By Captain Webster) What did the Judge Advocate say 

to you1 

A He · asked me if I · testified against General Yamashita 

or if I ··was going to 
, 

try to. So I t6ld him, "Frankly, not 

that I know of at present, because no one has asked me. 11 

Then he told me, 11Why, you better not, because the 

general" -- pardon, he said, "I have seen the general a 

few days ago and we had a conversation about you saying 

that the general was pretty much worried if you sho~d 

testify .against him at the trial," since I knew the ac­

tivities of the Japanese Army during the occupation in the 

Philippines. 

CAPTAIN REEL: Sir, we will ask that last be stricken 

as being hearsay. It is not only testimony or what was 

said to this man by another man, but what a third man told 

another man who told this man. 

MAJOR KERR: This is evidence that parties close to 

the Accused were endeavoring to influence the Prosecution's 

witnesses not to appear in the case. 

CAPTAIN REEI;: If that is a statement of tact, we 

deny it. As far as our knowledge is concerned there has 

lJ been no such an attempt made. General Yamashita has been 

in this building and the person referred to has not been 

here. .. 
MAJOR KERR: The statement of this witness bears out 

my remark. 
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GENERAL REYNOLDS.: The Commission will withdraw for 

deliberation and recess for ten or more minutes. · 

(Recess.) -. 

GENERAL REYNOLDS : The Commiss'ion is in session. . 

Tpe· question ~der consideration is, substantially, 

as follows: "Wha.t ·did the _Judge Advocate say to you?" 

The answer is substantially as follows: "He asked me 

if I testified against General Yamashita, or it I was going 

to testify, so I told him, : 'Frankly, not that I know or at 

present, because no one has asked me.'" 
The remainder of tha~ answer is stricken from the 

record, and the objection of counsel is sustained. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, for the purpose of the record, 

~ would like to state that the Prosecution is prepared to 

show th~t there was an American Army officer with the 

witness, Mr. Sakakida, at the time that conversation took 

place; that the conversation took place in Japanese at the 

time that the witness specified; and that immediately after 

that conversation this witness told the American Army 

officer the substance of that conversation, which is as 

related by the witness on the stan~. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will hear such 

witnesses as the Prosecution desires to present, but ad­

heres to its ruling that the statement in question as 

presented by this witness at this time be stricken from 

the record. 

(A document was marked Prosecution 
Exhibit No. 319 for identifica­
tion.) 

Q (By Captain Webster) I am handing you what has been 

.. 
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marked for identification as Prosecution's Exhibit No. 319, 

and I will ask you to state what that is. 

A This is the ~se ~ecord of the nccuseds, and also the 

verdict. 

Q What is the name of the first person stated in tha~ 

-record? 

A Estorito Afquino. 

Q Is that the original Japanese court-martial record or 

that case? 

A Yes, sir. 

Q Was that one of the cases which was heard by the 

court-martial under General Yamashita•s Headquarters 1n 

December of 1944?· 

A Yes, sir. 

Q Referring to that same exhibit, I notice on the first 

page writing in Japanese. Can you state whether that writ­

ing on the first page is in.handwriting or in _mimeograph? 

A Well, the address, name and age here, is written by 

longhand. 

Q And the remainder is mimeographed? 

A The remainder has all been mimeographed. 

Q Is there any part of that, the remainder, which is 

not mimeographed? 

A Yes, there is a blank here which is filled out with 

ink, the date and the organization to which the accused 

belonged to -- rather, the guerrilla organization. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time we would like to 

offer in evidence Prosecution's Exhibit No. 319. 

GENERAL REYNOLDS: Read the part of the document 
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starting "This court-martial" 

CAPTAIN_~BSTER: .Sir, if I may add, this exhibit is 

the originai Japanese document, and we have a proposed 
.. 

translation of it. We would like to attach thi~ to the 

original record and_ have the official interpreter check 

this _to see that it is correct, and then read it to the 

Court. 

GENERAL REYNOLDS: When do you propose to do that? 

CAPTAIN WEBSTER: We would like to attach this at the 

present time and submit it to the interpreter at this time, 

sir. 

GENERAL REYNOLDS: And then read the document to the 

Commission? Very well; you may do so. 

CAPTAIN WEBSTER: At this time, sir? 

GENERAL REYNOLDS: At this or a later time, as you 

like. 

CAPTAIN WEBSTER: Then I subnit these (handing docu­

ments to Lieutenant Commander Bartlett). 

(A document was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 320 for iden­
tification.) 

GENERAL REYNOLDS: ·The Commission wishes to be in­

formed how this document came into possession of- the Pro­

secution. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, these documents came to our 

office from some records from an investigation detachment, 

and we didn't lmow what they were. I showed them to this 

witness, and he stated that they were court-martial records 

in cases held in Bilibid Prison. I do not lmow where these 

records were originally found. 

.. 
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Sir, Major Kerr just informed me that we received 

· these from ATIS. That was not within my personal knowledge. 

MAJOR- KERR: Sir, to my personal lmowledge they were 
-

obtained from the Allied Translator and Interrogation 

Servibe 1n Manila by the Investigation Section of the War 

Crimes of"flce. 

Q (By . Captain Webster) I hand you what has been marked 

for identification as Prosecution's Exhibit 320. Will you 

state what that is? 

A It is the same thing. 

Q Who is the first name appearing on that record? 

A Herario Cruz. 

Q And is that a record of a court-martial case held by 

General Yamashita's Headquarters at Bilibid Prison in 

December, '44? 

A Yes, sir. 

Q I hand you that exhibit again and ask you to state 

how much of that is 1n handwriting and how much mimeograph. 

A The same as the previous one, sir. 

Q That is, the names and addresses are in handwriting? 

A Yes, sir; and the guerrilla organization and the date 

when they were taken in as members, also written 1n hand­

writing. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time we offer Prosecu­

tion's Exhibit 320, together with an attached proposed 

translation, to be submitted to the official interprete~. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission feels that verifi­

cation of the translator will require time. Therefore, 

these documents should be presented to the Commission and 
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· be accepted or rejected in evidence when we are informed by 

the chief translator as to his conclusion. 

· CAPTAIN WEBSTER: Sir, may I identify another exhibit 

aJ?.d then submit it together with this? 

GENERAL REYNOLDS: You may. 

(A document was marked Prosecu­
tion .Exhibit No. 321 tor iden­
tification.) 

Q (By Captain Webster) I hand you what has been marked 

for identification as Prosecution's Exhibit 321, and ask 

you what that is. 

A The same thing, sir. 

Q That is a court-martial record? 

A Yes, sir. 

Q And who are the defendants in that record? 

A An American by the name or Maclmal Hoover, and Henry 

Guy Lindobloom. 

Q Vlhat is the date of that court-martial proceeding? 

A December 13, 1944. 

Q Is that one of the cases handled by the Court-~artial 

Section of General Yamashita's Headquarters at that time? 

A Yes, sir. 

Q, I will hand you that again and ask you if that record 

is entirely mimeographed. 

A Yes, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, at this time we offer Prose-
.. 

cution's Exhibit 321 -in evidence, subject to the transla-

tion by the Court Interpreter. 

GENERAL REYNOLDS: The decision of the Commission 

will be announced after receipt of the official translation. 



Q (By Capta~ Webster) Mr. Sakakida, are you still 1n 

the United States Army? 

A Yes, sir. ~. 

Q What is your rank? 

A Master sergeant. 

Q What is your serial number? 

A 1010022. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) You, Mr. Sakakida, were never a 

prisoner of war, then, were you? I mean, of the American 

Army? 

A Well, I was treated as a prisoner of war, sir. 

Q By the American Army? 

A By the American Army? 

Q Yes. 

A No, sir. 

Q You were treated as a pris~ner of war first by the 

Japanese Army? 

A Yes, sir. 

Q But I am now referring to the time since the Japanese 

surrender. You have never been treated as a prisoner of 

war by the United States Army? 

A Well, I gave them my identity, sir. 

· Q Well, I am not asking about that; I don't want any 

details as to your present work, or anything of that nature. 

I merely want to lmow whether you were treated as a 

prisoner of war at any time by the United States Army. 

A No, sir. 
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Q And ·you never were interned 1n .New Bilibid as a prisoner 

of war? 

A No, sir. 

Q· Nor in any other prisoner of war camp? 

A No, sir • 

. , 

... 
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Q Now, this judge advocate, can you tell .me his name? 

Colonel Nishimura? 

A· Yes,sir. 

Q The first time you saw him since the surrender-was 

a week ago? 

A ,Yes, sir. 
... 

Q Can you give us the ex.net date? 

A It is the 10th of November, 1945. 

Q So that between the surrender and the 10th of Novem-

ber, 1945 you never saw this man1 

A Yes, sir. 

Q So far as you know hns he been a prisone r of war all 

this time? 

A Yes, sir. 

q Now, I think you said that you were in the judge 

advocate office that was attached to General Yamashita•s 

headquarters. 

A Yes, sir. 

Q And was that at Fort McKinley? 

A Yes, sir. 

q While General Yamashita was in Man1la1 

A Yes, sir. 

Q Were you in any other headquarters in Manila af.ter 

General Yamashita got here? 

A No, sir. 

Q So far as you know was Fort McKinlcy ·hi~ only head-

quarters in Manila? 

A Yes, sir. 

/2 Have you ever been in General Yamashita '·s rooms 
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1n·· the headq~rters? 

. A _·No, sir • 

.Q You did~'t see very much o~ General Yamashita your-

. self? 

A Not , 1n the ·ottice, .sir. · 

Q _Did you see him o~tside on the-parade ground? 

A Yes, sir. 

Q ·Did you have much conversation with him? 

L-A~ Not so intimately, sir. 

Q Now, you are sure he had no office 1n the City or 

Manila? 

A I doubt about it. 

CAPTAIN REEL: What was the answer? 

(Answer read.) 

Q (By Captain Reel) So far as you know there was 

no office in the City ot Manila? 

A (Nodding negatively). 

Q Instead of shaking your head, say the word so the 

reporter can get it~ 

A Oh. 

Q Now, I think yoµ said that in December you went 

direct to Baguio; is that right? 

A I went to Baguio on the road to Ipo Dam, sir. 

Q Did you stop at Ipo Dam? 

A Yes, sir. 

Q How long? 

A Three days. 

Q And then went right up to Baguio? 

A Yes, sir. 
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Q Do you know whether General Yamashita stayed at 

Ipo Dam longer· than three ·days? 

A I presume he stayed about a week. 

Q And you stayed . in Baguio until April, 194~? 

A Yes, sir. 

Q Yo~ had been doing this interpretatJ.on work since 

when? · When did you ·start doing it? 

A February, 1943. 

Q And the work was pretty much the same right out 

through to the time ot surrender? 

A Well, toward the end it wasn't as regular as the 

first part when I joined them, sir. 

Q It wasn't as "regular." You mean there wasn't 

as much or it or --

A There was lots or it, but the procedure wasn't 

so quite the same as at the very beginning. 

Q At the time you started this work was Colonel 

Nishimura the Judge Advocate? Nishimura, was he the 

Judge Advocate when you started your work? 

A I think you have got the name wrong, sir. 

Q What was the name? 

A Nishihara. 

Q Oh, Colonel Nishihara. I am sorry. Was Colonel 

Nishihara the Judge Advocate when you started your work? 

A Yes, sir. 

Q And he remained Judge Advocate right on through the 

whole .time that you did the interpreting? 

.. A Yes, sir. 

Q He wasn't brought there by General Yamashita? 
'1 
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A No, sir·. 

Q Now, prior to the time General Yama~hita came were 

there any t-ria""ls or ·Filipinos for guerrilla act.ivities? 

A.- . Yes, "sir. 

Q · And were there trials or some Americans for guer-

rilla activitios? 

~ Yes, sir. 

Q And did the procedure and practice remain approxi-

mately the same during that period until December, 1945? 

A Yes, sir. 

Q Or 144. And ·in December 144 I think you testified 

that there were a good deal more trinls during the month 
-

of December than there had been in the months before; is 

that right? 

' A Yes, sir. 

Q Do you know whether guerrilla activity increased 

during the month of December? 

A I don't know about it, sir. 

Q You didn't know anything about that? 

A No, sir. 

Q All right. Now, as I understand the procedure 

of these courts martial, in the beginning there is an .· 

investigation by the military police; is that correct? 

A Yes, sir. 

Q · And then the cases are recorded and sent to the 

court-martial department or the Judge Advocate General; 

is that right? 

A Yes, sir. 

Q Up to this point the procedure is precisely the 
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same whether the accused is a Filipino or a · Jap; is that 

correct? 

·A Yes, sir. 

Q And then after the Judge Advocate get~ the matter 

he goes into conference; is that correct? 
....A Yes, sir. 

Q Would he hear witnesses in his conference? 

A No, sir. 

Q So that right through that point the procedure is 

the same? 

A · Yes, sir. 

o I think you $aid that at the time of the trial there 

are no witnesses; is that correct? 

A I Yes, sir. 

Q No matter whether the accused is a Filipino or a 

Japanese? 

A Yes, sir. 

Q So that up to this stage the procedure is the same? 

A Yes, sir. 

Q And then the verdict is read to the accused if it 

is less than capital punishment, but if it is capital 

punishment he is not yet told; is that right1 

· A That is correct. 

Q And that is the same as if the accused is a Japanese, 

Filipino or American? 

A No, sir. 

Q What is the difference there? 

A If he is a Japanese and the penalty is supposed to 

be imposed upon him, the verdict will be read to him. 
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~ So that the only difference between the treatment 

·or the Japanese , the Ameirican and the Fiiipino is that if 
. . 

the verdict 1$ capital punishment it is read at the time 

·to tho ·accused· in the case of the Japanese, whereas in 

·.th~ cas~ of Americans and Filipinos that information is 

withheld? · · 

A Yes, sir. 

Q And that is the only difference? 

A Yes, sir. 

Q During the time thD. t you acted as interpret er do you 

lmow of any cases where Japanese soldiers or civilians were 

tried for mistrenting prisoners of war? 

A Not that I know or, sir. 

Q Do you know of cases whero they wer e tried for mis-

treating internees? 

A No, sir. 

Q Are you sure of that? 

A Yes, sir. 

Q Could there have been such cases and records of such 

cases among Japanese documents that you would not have seen? 

A Yes, sir. 

Q Do you remember the case where a Japanese civilian 

was tried and ccnvicted of .getting materials or jewelry from 

prisoners of war for which he did not pay? Do you remember 

of any such case1 

A Not during my stay in the court-martial office, sir. 

Q I think you told us that there is no right of counsel 

in the Japanese courts; is that correct1 
' 

A Yes, sir. 

Q That applies to Japanese as well as to Americans · 
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~nd Filipino_s? 

A Yes, sir. 

Q And there is' no right, as we understand it in America, 
.. 

to·-have _witnesses appear in the Japanese court .martj,.al ~ 

A That is true. 

Q And ~hat is true for Japanese as well as tor Filipinos 

and Amer icnns? 

A Yes, sir. 

Q And you say there is no appeal; is that true? 

A To a higher court, s1r1 

Q Yes. 

A Yos, sir. 

Q And that is true for Japanese as well as tor 

Filipinos and Americans? 

A Yes, sir. 

Q Well, you say there is no appeal to a higher 

court. Lot's find out. Is there an appeal to any group 

as far as you know? 

A Well, I heard from the court-martial members that 

in Japan they could appeal it to a higher court. 

Q As far as you know, there is no appeal in the 

field or in tho Philippine Islands? 

fl. Yes, sir. 

Q To any higher court~ 

A Yes, sir. 

Q Was there any appeal in the Philippine Islands as 

to Japanese, Americans or Filipinos to anyone above that 

court-martial sentence1 

A No, sir. 
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Q In . other words, the word of that judge ·was ab-

solutely final here in the Islands? 
': 

A Final; yes, sir. 

Q Now, -among.- these persons who were tried tor guer--

·rill~ -activities, were you present at the trials or those 

persons whose names are listed on Exhibits 319, 320 and 

321 tor _identification, those last three exhibits? Do 

you remember offhand? If not, I will read the names to 

A Yes. I don't re~ember the names. 

Q Were you present at the trial of Estorito Alquino? 

A I could tell definitely if I should see the Japanese-

written documents, sir. 

CAPTAIN REEL: May we show those to · the witness? 

(Originals of exhibits above referred to were handed 

to the witness.) 

Q (By Captain Reel) You will find them in there. I 

don't lmow in just what order. 

A Yes, sir. I remember. 

Q And did Estorito Alquino plead guilty? 

A Well, to tell you the fact, none of these fellows 

said a word. 

Q They didn't plead guilty, nor did they plead not 

guilty? 

A Yes, sir. 

Q In other words, they stood mute? 

A Yes, sir. 

Q When you say "none of these fellows", you are 

referring to this list of nine names on that page of 
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Exhib~t 319? 

A Yes, sir. 

Q Were ·yen present when those J?E3rsono were interrogated 

in the investigation? _ 

A .. You me-an •- Pardon me. Does that concern this 

particular case? 

Q Yes, sir. ·Exhibit 319. 

A Well, these tallows were not interrogated by the 

Judge Advooate•s office. 

Q I see . So whatever interrogation ther e was was 

by the M~P.'s, and you were not present? 

A Yes, sir. 

Q You were never present at the· interrogation by the 

military police? 
. 

A Yes, sir. 

Q So that you don't lmow whether when interrogated 

by the military police these persons voluntarily made 

statements stating that they had enlisted in the R.O.T.c. 

guerrilla organization? 

A I don't know about that, sir. 

Q Now I will -ask you the same questions on-Exhibit 

320. Were you present at the trials of any of those 

ten persons? 

A May I have the name? 

Q · What is that? 

A May I have the first name, please1 

Q Oh. Herario Cruz, tlle first name on the list. 

A · No._ I don't remember this case, sir. 

Q You don't remember of being present at the trials 
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of any of thoae people'?.' 

A No·, . sir. 

Q And or course you weren't present at the military 

police exa.mµiation? 

A I wasn't. 

Q So that· you coul.d · not tell \lS whether or not those 

persons pled guilty or whether they gave voluntarily state­

ments admitting ·that they had joined the R.O.T.c. gue·rrillas? 

A That's right. 

Q I ·show you the original of Exhibit 321 tor identi-

fication. Were you present at the trials of either of the 

two men mentioned there? I 
A Yes, sir. 

Q And do you know whether ~hey pleaded guilty or not 

guilty? ; · 

A I am pretty sure they were mute, sir. 

Q They pleaded guilty? 

A No, sir. 

Q They pleaded not guilty? 
\. 

\ A No, sir. They didn't say a word. 

Q Th~y ·stood muto, You were not present at the time 

they were interviewed by the military police? 

A I wasn't. 

Q So that ·the sentence on the second page, which is 

translated at the present time, reads: 11 The court recog­

nizes the statements or tho defendants 11 • You cannot say 

whether that refers to statements admitting that they 

. worked as charged tor Major Hoiland's guerrilla organiza­

tion? ~ 
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THE WITNE;SS: Will you please-~ 

CAPTAIN REEL: Will you read the question, please1 

(Question read) -. 

A Although it states here that they have consented to _ 

the · charges' these· accus.ed said ·nothing; either they knew 

or they did not lmow · abo.it it. 

Q (By Captain .Reel) Thnt is, at the trial? 

A No, sir; at _the interrogation, sir. 

Q Were you present at the interrogation~ 

A Yes, sir. 

Q By the military pol1ce1 

A No, sir. By one of the Judge Advocates, sir. 

Q But they had previously been interrogated by the mili-

tary police? 

A Yes, sir. 

Q But you were not present at that interrogation? 

A Not at the militn.ry police. 

Q At any interrogation at which you were present nothing 

was said? 

A Yes, sir. , 
. -.:.,2 , . 

Q And of course you don't know what was said at the 

military police investigation? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: I think I had better take those back 

(referring to originals of Exhibits 319, 320 and 321.) 
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GENERAL REYNoins: -Has· t~e Chiet Interpreter a state­

ment to m$ke at this time about the tr~s.lation? _. 
"t; • ' •

COMMANDER BARTLETT: On cursory examination or the 

documents marked for ·1dentJtication as: Prosecution's 

Exhibits Nos. 319, 320, ·and 3211 they appear to have been 
.. 

translated- i;nto English with S\Jbstantial accuracy. It is 

respectfully suggest~d that the English translation be 

accepted int·o evidence a_s accurate, subject to later Ml 

verit1cat1on and necessary correction. 

· GENERAL REYNOLDS: The recommendation or the Chier 

Interpreter is accepted. The documents ·are accepted into 

evidence. 

(Prosecution Exhibits Nos. 319 
320, and 321 1 for identiticat!on, 
were receivea 1n evidence and so 
·marked.) 

CAPTAIN REEL: Do we understand, sir, that there will 

be latitude reserved for later objection pending correction 

of the exhibits? 

GENERAL REYNOLDS: That was the intent of the rule. 

CAPTAIN REEL: Thank you, sir. . 

Q (By 
~ 

Captain Reel) Now, you told us about some pilots 

whom ·you talked to at the Old Bilibid Prison. Do you 

rememb~ -that? 
?-

A Yes, sir. 

·Q And I think you sai d you last saw them in December 
•

sometime? 

A Yes, sir. 

·Q What date was .that? Do you remember the date? 

A I don't know the exact date, but it was after the 
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15th, sir. 

Q You ·heard some conversation relative to what happened 

to them 1n Febru~Y;-: 1945'~ 

A Ye_s, sir. 

Q You don't know whether or not, ot your personal know-

ledge, these men were -tried after the 15th ot December, 1944? 
' - , 

~ . 
A Well, I am detinite about the 28th or .Decembe~, that 

. there were no trials tor these pilots.. 

Q Prior to the 28th of December? 

A Yes, sir. 

Q You do not know if tn~y might have been tried after 

the 28th or December? 

A I do not th1-nk there was any trial, because the court-

martial moved out trom Manila. 

Q · You mean the 14th Army courts-martial? 

A Yes, sir. 

Q There were other groups in Manila, weren't there? 

A But they were under the jurisdiction of the 14th Area 

Army Headquarters, sir. 

Q Well, wasn't there a Shimbu Army? 

A Yes, sir; I later found out they were org~ized here 

1n Manila. 

Q Do you know if they had their own court-martial 

system? 

A I found that out in the latter part of January. 

Q They were 1n charge of what Army men remained in this 

area, were they not? 

A I don't know about that, sir. 

Q They were organized at approximately the time you 
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1,rt Manila, lfere they not? 

A Nott~ my ·knowl~dg~, sir. 

Q Do you 'lm~w when they were organized, the Shimbu Army? 

_A - · I ~ink it was :after the headquarte·rs or General 

Yamashita moved out· from M~ila, sir. 

Q Yes. Now; -- and -you did say 10 t~ as strike that. 

You did say the Shimbu Army did have its own court­

martial juri~diction, is that correct? 

A Yes. 

Q You do not know whether these men might not have been, 

therefore, tried ·by the· Shimbu Army? 

A I was definitelr t~ld by the gu~d that they were 

executed, sir. 

Q Yes_. But you do not know or your own personal know-

ledge that they were not tried before their execution by 

the Shimbu Army? 

A The guards told me when they evacuated Manila they 

too~ all the military prisoners out to the cemetery and 

executed' them. 

Q When did they evaquate Manila? 

A In the early part of January. 

Q The early part of January or February? 

A January of 1945. 

'Q Did the guards tell you these men had had no trial? 

A Yes, sir. 

Q Do you remember the names ot the men? 

A Yes, sir. .. 
Q What were they? 

A A guard by the name ot --
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Q _·I don't mean the name or the guards • I mean the two 

pilots·. 

A I don't rememp~r the names, sir. 

Q Now, you told . us about attending executions in the 

cemetery. Was that the first execution you had attended at 

the cemetery? 

A I beg your pardon? 

Q You told us about attending an execution where 50 

persons were killed. Was that the first execution you had 

attended? 

A I attended my f~rst one 1n March or 1943, sir. 

Q You attended others between March, '43, and this other 

you told us ·about? 

A Yes, sir • 

. Q Now, I think you said of the 50 persons killed, one-

half of them didn't plead g~ilty or not guilty, is that 

right? 

A Yes, sir. 

Q And did the other half plead guilty or not guilty? 

A Some denied it, sir. 

Q How many of them pleaded guilty? 

A Very few. 

Q Approximately how many? 

A Oh, I would say only about ten, sir. 

Q Ten pleaded guilty and approximately half said nothing, 

is that right? 

A Yes, sir. 

Q I think you told us a Colonel Nagahama was head or the 

Military Police, is that right? 
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A Yes. 
' 

· Q Do you remember when he became head or the Military' ~ . ..~ 

Police? 

A ! ' don't remember the exact date. 

Q Do you remember when he stopped being head or the 

'Jillitary Police? 

A I think it was sometime in January or 1~5', sir. 

Q And was his place taken by som~body else? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whether he was removed rran his position? 

A Who, sir? 

Q Colonel Nagahama. 

A He was transferred, sir. 

Q Do_you know why? 

A I don't know the reason, sir. 

Q Now, these three exhibits that we saw just a moment 

ago, Prosecution's Exhibits 319, 320, and 321, those are 

all dated in December, 1944, as I recollect. Were there 

similar records prior to December, 1944? 

A. Yes, sir. 

Q When did you see such a type or record? 

A In February ,or 1943, sir. 
r• 

Q And you saw them right along in February of '43 on? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) With reference to the court-

martial records which counsel for the Accused referred to, 

that portion of it relating to the statements of the 
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Accused are noted.· : Does that reter to the statement ot the 

lccused made at the trial, or at any other previous investi-

gation? , 

A Previous investigation, ·sir. 

·CAPTAiN REEL: . ·we object to the witness' answering. 

such a question. I don't suppose he could read what was 

in the. mind of the person who wrote it. I don't th.ink he 

is competent to testify as to the meaning of it. 

GENERAL REYNOLDS: Will you read the question, please? 

(Question read.) 

GENERAL REYNOLDS: The Prose~ution may develop how 

the witness obtained that information, and then we will 

decide. 

Q (By Captain.Webster) How did you obtain that informa-

tion? 

A Well, I saw this mimeographed sheet written up,by 

taking all this information which was contained 1n the 

Military Police investigation, sir. That is h_ow I obtained 

that. 

Q This record, that portion of the court-martial record 

was mimeographed ahead or trial, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q And had that statement 1n it, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q Now, was any notice of any kind given to any govern-

ment on the trial of American prisoners of war? 

A Not to my knowledge, s~r. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts at this 

point. 
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Does the Defense st111 wish to object to the question 

· and anJwer that we were discussing? 
.,,_ . .. . 

CAPTAIN REEL: s~, there was no answer_. We objected 

to the que·stiort. _The 9.uestion ·has never been put again, nor 
. . g. . . .. 

ariswefed·, _and we have no· ob~ection standing. We do not 

obj°ect to it going in on that basis: 

CAPTAIN ·WEBSTER: To clear the record, air, .I will 

. withdraw the question. 

Q (By Captain Webster) I believe you stated that there 

was a difference between the trial or Japanese and American 

or Filipino civilians. What was that difference? 

A Well, if a Japanese soldier is convicted, either his 

company commander or the G-1 otticer in charge of personnel 

will be cal~ed upon -by the Judge Advocate and will study 

the prob~ems or the particular one accused, and if there 

be any witness for that particular case he will be called 

upon and ·will be interrogated by the1 Judge Advocate. 

Q Now, that took place at the Judge Advocate's office 

before trial, is that right? 

A Yes, sir. 

Q Was there any difference at the trial? 

A In the trial we -~~d .no witnesses, sir. 

Q No witnesses? 

A No, sir. 

Q They took their investigation that was held beforehand, 

is th~t right? 

A Yes. 

Q Now, did they have such investigations against 

A~e1'ican prisoners of war, or American or Filipino civilians? 
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A No, sir. 

·cAPTAIN WEBSTER: That is all. 
. , 

-; RECROSS EXAMINATION 

. Q (By Captain Reel) You don •t -mean that there were no 

Military Police investigations of Americana or Filipi~os~ 

do you? 

A Well, naturally it came from them, sir. 

Q Yes. What you mean is simply, the only difference 

now, as I understand it, is where the Japanese is convicted, 

or to be convicted, that his company commander or G-1 

officer is called 1n to . study the problem or the Accused 

with the J~dge Advocate, and to present any witnesses that 

may have to do with that problem, is that correct? 

A Yes, sir. 

Q· That goes to the severity of the sentence, does it 

not? 

A Yes, sir. 

Q In other words, in both cases the sentence is already 

passed. Strike that out; that may be difficult to get. 

In that case the sentence is already passed, is it 

not? 

A I don't know about that, sir. 

Q You have testified already as to the system used in 

both of these sets of trials. You don't wish to change 

that testimony in any way, do you? 

A I don't exactly get you, sir. 

Q You have just testified, both on direct and then 

again on cross, without going into it all as to the 

systems used in these ·trials. You don't now wish to change 

2299 
" 



any of 1,that testimony, do you? 

A No, sir. 

Q One more thing. 
': 

You have testified that no notice 

was given--~o toreign governments so tar as· you know. Do 
. ~, . 

you . know wti would give such notice to the foreign govern-

ments involved? 

A Well, I think that is taken care of by the personnel' 

section of the Courts-Martial Department. 

Q The actual notice to the protecting power is given by 

the personnel section or the courts-martial? 

A Yes, sir. 

Q And you have never known any such notice to be given, 

have you? 

A No, sir. 

Q Do you know whether or not the Government of Tokyo 

gave any such ·notice to the protecting power? 

A I don't kno~ about that, sir. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission has questions to 

ask this witness, which will be presented by General Lester. 

EXAMINATION ON BEP.ALF OF THE COMMISSION 

Q (By General Lester) Whi:J,.e you served with the Japane.ae ,._ 

Army as an interpreter from October until the time of your 

liberation, did you receive ample food? 

A Not as much as I am fed by the American Army, sir. 

Q Did you lose weight during that time? 

A Yes, sir. 

Q Do you happen to know the value in calories of the 

food ration that you received while in the Manila area? 

-
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A .· No, sir. 

Q · What was the nature or your ration as t~ its balance? 

Did you have vegetables and fruits? 

A It consisted :of rice, soup; meat,. tish, and a .little 

green -vegetables, . sir. 

Q Any rruita? 

A Very seldom, sir. 

Q Was the ration better or worse as you went to Baguio 

from Manila? 

A It became worse. 

Q It became worse? 

A Yos, sir • . 

Q Did you see, while you were 1n the Judge Advocate . 

General's office, the records ot trial of any Japanese 

· soldiers? 

A Yes, sir, I have read several of them, sir. 

Q Do you recall any oases where Japanese soldiers were 

tried or convicted or rape? 

A Yes, sir. 

Q Against Filipino women? 

A Yes, sir. 

Q Wh~t was a sentence in such case of rape? 

A ·well, as :tar as I know,,· ir it is an enlisted man, a 

plain soldier, he will get about two and one-half years. 

If he is a non-com, about five years. 

Q Were any capital cases, ariy executions of Japanese 
' 

soldiers, brought to your attention while you were in the 

office of the Judge Advocate General? 

A Only two, sir. 
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,Q What 1'8re they charged with? 

A For striking a. s~perior officer, sir. 

Q. Do you r~cal.i. ·the dates in whi-ch these convictions or 

ra}\e tOQk place, the dates when the offense was 001111Pit~ed, 

or when, the oourt ·passed the sentence? 

A , That ~as · 1n '43, sir. 

Q Do you recall whether there were any such convictions 

after October, 1944? 

A Not to my knowledge, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Is there any further cross examina­

tion by the Defense . on the Co111Dission's questions? 

CAPTAIN REEL: Yes. 

RECROSS EXAIIINATION 

Q (By Captain Reel) Do you know of any robbery oaaes 

by Japanese soldiers that were tried? 

A Yes, sir. 

Q And were they quite frequent? 

A On an average or about one a month, sir. 

Q And that was all during the occupation? 

A Yes, sir, 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN WEBSTER: That is all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

• 

2302 C 

http:Defense.on


GENERAL REYNOLDS: The Commission is 1n session. 

You mny proceed. 

" EDWIN L. BOOTH 
. -

called as.a witness on behalf or the Prosecution, being 

fir~t duly sworn, was examined nnd testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name. 

A Edwin L. Booth. 

Q Your rank1 

A First Lieutenant. 

Q Your orgnn1zat1on? 

A Corps or Military Police, assigned to War Crimes 

investigation. 

Q Wore you at Prisoner or War Co.mp 1 , on or about the 

10th <1' November, ni th n person named Sergeant So.ko.kido.1 

A Yes, sir. 

Q Wore you present uhen n convorsat1on was held between 

him and another Japanese at that cnmp1 

A Yes, sir,. 

Q ln what le.nguago did that conversation take place? 

A Japanese. 

Q Did you thereafter talk to Sergonnt Sakakida con-

cerning it1 

A Yes, sir, immediately after. 

Q What did he sey- that conversation was? 

CAPTAIN REEL: We object, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Not sustained. You may proceed. 

CAPTAIN REEL: Sir, may I have the indulgence ot the 

Court to state the reasons for my objection? 
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, GENERAL RE;fflOLDS: You may. 

CAPTAIN REEL: Thank y_ou, sir~-
~ 

In the first place, the original question ot the wit-

.nese-who. had _.the conversation was ruled out, on the -basis~ 

apparentlt, because tha~was the . only objection made, that 
it was hearsay tw.1ce 

. 

removed.· 
. 

How we have it attempted to 
. . 

be brought 1n na hearsay three times removed: The witness, 
. . 

who does not understand what waa said, is told by a second 

party what a third party told him that a fourth party said. 

In addition, I want to point this out, sir: On 

cross examination ot the _previous witness, it appeared first 

that he was not treated na a prisoner ot war, was never at 

n prisoner ot war camp, that he never. snw this pn.rticulnr 

colonel until .the 10th day ot November, that it wns at 

camp l since the 10th day of November; and tho person who 

the original statement 1s supposed to come trom hna been 

right here, co11tined, ns the nocused. There hns been no 

feasible or possible opportunity ot a connection. And may 

I add this, s'ir: That neither Colonel Nishihara, or anyone 

else, could have known that the previous witness was an 

American soldier; otherwise he probably would have been 

executed ns a spy, nnd certainly wouldn't have continued 

ns an interpreter. Therefore, we feel thnt any statement 

made by this Nishihara to the previous witness in the pr~s­

ence of this witness, relative to whnt_the accus·ed may 

have ·said, 1s completely incompetent, meaningless, nnd 

highly prejudicial. 

For both ot those reasons, we object to testimony of 

this sort. 

• 
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GENERAL REYNOLDS: The commission teela the Defense 
, . 

is asking the Commission to rUle on the answer to a ques-

tion betore we lmow the answer • . Therefore, the Commission 

does not sustni~ the objection ~r Counael, but· upon bearing
- . . 

. ' 

the answer to the ·.question you . are tree to object. 
. ~ . 

CAPTAIN WEBSTER: Will ·you rend tho question, please?
' . . 

(The question was read by the reporter as follows:) 

"Q Vlhat did ho sny that conversation was?" 

A You wont me to start from the beginning? · 

Q (By Captain Webster) Juat state whe.t the conversation 

wns-. 

A - This convorso.tion carried on between Colonel Nishiharn 

and Scrgcnnt Snknkidn wns related to me by Sorgeant 

Saknkidn, thn~ -Colonel Nishihara wns rather worried concern­

ing Scrgcnnt ·Skakida testifying against General Yamnshita; 

and he snid that inasmuch as Sergeant Sakakidn had not 

testif~od that Colonel Nishihnrn preferred thnt he wouldn't 

testify against General Yrunashitn, as it would, 1n his own 

words, "put him in a tough spot." 

Q When was that conversation? 

CAPTAIN REEL: Pnrdon me. Vie will ask. now thnt the 

ans~er bo stricken, sir, for the reasons stated before. 

GENERAL REYNOLDS: The objection or Defense Counsel 

is sustained. The answer will be stricken trom the record. 

CAPTAIN WEBSTER: That is nl.1. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN WEBSTER: Does tho Commission at this time 

desire the rending of the interpretation of the court mar­

tial record? 
' 
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GENERAL REnfOLDS: In order to maintain the continuity 

of the .record, and since ·the chief interpreter hn~ .. already 

· stated that his cursory examination in41·cated the tro.na­

lntion to be re~so~bly_ cor2:'ect; we will heal'. the reading 

:ot the doc~ents . at this ·-tiipe. ~owever, we wi_ll nlao hear 

_. trom the ch~et interpr,eter later ai ·to his final study and 

conclusions. 

CAPTAIN VIEBSTER: Reading from Exhibit 319: 

"VERDl~ 

"ESTORITO ALQUINO 31, Farmer 152 Levelsido St., Snn . 

Juan, Maniln. 

Edwnrdo Christobal 24, Unemployed 24 Cnrriedo St., Mt1niln. 

Gonzalo Cruz 21, Lnborero 46 Bonifacio st., Manila. 

Godofrodo Lunn 18, Lnboror 6 Rimnl St., Barrio Onse, 

Mnnila, 

Gomel Mllnuel 23, Hntchme.n 26 Carriedo St., San Juan, 

Manila. 

Edwnrdo tvilido 44, Fo.nner Barrio Bo.lancn, D111mnn, llnnila. 

Ernesto Perez 27, Buy and Soll 4 Riznl St,, Bo.rrio Onse, 

San Juan, Mnnilo.. 

Pulo.viano Alcantarn 2;, Clerk 4 San Fabian St., Mnniln. 

Justado Mondoza 36, La.borer, Barrio Balnlo., Deliman, 

Maniln. 

"This C.ourts-Mnrtic.l will carry out ,the 

A~t1ng Prosocutor Shigehiko Moro., Candidate J. A., for the 

above defendants' Guerrilla Membership. 

"TEXT 

• 11Ench defendant is sentenced to death. 

"REASON 

"Defendants were all pro-Americans and held very 
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strong feeling of hatred to Japan and always believed and 

desired _tor the return ot Americans to the Philippines. 

Thus when each or the defemnnts were npproached .nnd re­

quested by others to enJ.ist in guerrilla-organization ilnd 
. - . 

to resist the .Japanese Artey' ·by taking ~p guerrilla wnrto.re, . . . . 

immediately agreed. From nbout Jnnunry 1943 to about June . . . ~ 

1944 enlisted in the R.O.T.C.Guerrilla Organization• plnn- · 

ning for the annihilntion ot tho Japanese Army as n unit 

of the Americnn Forces in ti.mo of 1~.nding 1n the Philip-

. pines and was waiting for the opportunity. 

"The nbove mentioned tacts are recognized by this 

court on the statements given by tho defondnnts voluntarily 

o.nd nlso from the Army Judicial Policemnn•s statement. 

''Trying thG defendants on Provost Law, defendants 

actions falls umer No. 1 of Section 1, Paragraph 2 or 

the Southern Army Provost Lo.u and denth penalties be im­

posed to defendants ns of Paragraph 4 of tho somo Provost 

Martir.l Lnw. 

"Thus the sentence is or the Text. 

11 22nd December 1944. 

Sho Bu Unit Courts-Martial· 

"Presiding Judge: 

Judge .
• 

Judge Shigemi, Yoshikatsu 1st Lt., J. A. 

"No signatures of Presiding Judge Major Suzuki, or 

Judge Captein Uokoi, Kagio wa.s obtained because of being 

absent. 

"Shigem1 1 Yoshiko.tsu 
Juage

1st Lt., J.A. 11 
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GENERAL REYNOLDS: In rending the first sentence under 

the names, I believe you stnted "Candidate J. ·· A. " , which ... 

should be '·'Cadet J. A.-", s~uld it not? 

CAPTAIN .WEBSTER: ·· I am sorry, sir•. 
.. 

Prosecution's Exhibit No. 320: 

· 11aero.rio C.rut 3$ Bnrber --" 

GENERAL REYNOU>S: You may omit the names nnd addresses, 

since you have identified the list by stating the first 

name. 

CAPTAm WEBSTER: (Rending) "From August 1943 to 

September 1944. 

Ramsay or R.O.T.c. Guerrilla Organization. 

Date of trial: December 16th, 1944. 
11Th1s Courts-14nrt1o.l will carry out the decision ot 

Acting Prosecutor Shigohiko Mera, Cndet J.A., tor the above 

defendants' Guerrilla Membership. 

''TEXT 
"Ee.ch defendant is sentenced to denth. 

"REASON 

"Defendants were all pro-Americans and held .very 

strong feeling of hatred to Japan o.nd always believed and 

desired for the return of Americans to the Philippines. 

Thus when each or the detendnnts were approached and re­

quested by others to enlist in guerrilla organization and 

to resist the Japanese Army by taking up guerrilla warfare, 

immediately ngreed. From about Janunry 1943 to about June 

1944 enlisted in the R.O.T.c. Guerrilla Organization, 

planning !or the anni~ilntion ot the Japanese A"rf!JY as a 

unit ot the American Forces in time or landing in the 
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Ph111pp1~es and was wniting tor the opportunity. 

"The nbove mentiorted :t~cts are reQognized by this 

court on the sto.tements given by the defendants voluntar­

ily arid_ nls(? tro~ the Army Judicial Policeman's statement• 

. "Trying·· th.e defendants on Provos·t Law, detende.nts 

actions !alls under ~o.· 1 or Section 1, Paragraph; 2 ot the-
Southern Army Provost Law and death penalties be imposed 

to defendants as of Paragraph 4 ot the -same Provost Martinl 

Lnw. 

"Thus the sentence is ot the Text. 

· 11 22nd December 1944. 

Sho Bu Unit Courts-Martial 

"Presiding Judge: 

Judge 

Judge Shigemi, Yoshilmtsu 1st Lt., J.A. 

"No signatures of Presiding Judge Major Suzuki, or 

Judge Cnptnin Uokoi, Kagio wns obtained because of being 

o.bsent. 

"Sh1gemi 1 Yoshikatsu 
Jua.ge

1st Lt., J.A." 

Prosecution Exhibit 321: 

''VERDICT 

"Citizenship --- United Su.tes 

Address Artegas St., Pasny, Maniln. 

"Mining Engineer Macknal Hoover 39 

Citizenship --- United States 

Address ,f,':6 Carrington st., Mondnluyong, Manila. 

"Mining Engineer Henry Guy Lindobloom 

"This Courts-Martial will cnrry out the decisions. of 
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Prosecutor Yoshikatsu Shigemi, 1st Lt. ·J •. A., tor the above 

mentioned .defendants' Guerrilla Membership.• 

''TEXT 
"Both deteric\anta-.nre _sentenced to denth • 

. "REASON 

"Botb 4etendants cnme to the Philippine Islnnds as 

mining engineers in about 1933 from the United Stntes and 

was connected with various mining companies nnd in Mindanao 

at the outbreak of the Orenter Enst As~a War. Being unnble 

to return to their families in Maniln, defendants since 

January 1942 wns working at American a~rtield, San Jose, 

on Mindoro ns civilian employees. But as the Imperial 

Army advnnced, in June 1942, defendants retreated t .o Tnblas 

Island. 

Thus: 1. In nbout June 1942 defendant Mackno Hoover • 

presented himself to Major Holland's guer­

rilla organization which was connected to 

Peraltn, 1n Odjugan Town, Tablas Island and 

worked until 'Nov. of 1942 coding nnd decoding 

secret wireless messages. 

2. Detendnnt Henry Gni Lindobloom also about 

the snme time entered the same o~~anizat1on 
. .. 

at Bnrrio Lohock and until about the end ot 

Nov. 1942 produced about 150 gnllons of 

alcohol from coconut trees and presented it 

to the same guerrilla orgnnization. 

"The Court recognizes the statements or the defendants. 

"The_acts ot both defendants falls ·under Par. 2 Sec. -

No. 1 of the Southern Provost Martial Law and death penal-
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ties pe imposed to both defendnnts as ot Par. 4 ot the 

same Provost Martial law. 

"Thus · t.',.e verdict has been given as iri the text. . . . 
"13th December 1944. 

S)lo Bu Unit Courts-Martial. 

"Presiding Judge: Suzuki, · Major. 

Judge •• Katsuo, K.ntsuo .. Mnjor, J. A. 

Judge Yokoi; Kag1o Captain." 

Sir, -thnt completes the evidence on those paragraphs 

in ·the Bill of Particulars. 

GENERAL .REYNOLDS: The Commission affi~s its accept­

ance of these documents under the conditioris ·stated • 

• 
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MAJOR KERR: Sir, prior. to going on with the next 

episode of our o~se I should like to request that the 

·commission permit the Prosecution to show a~film this 

evening. We suggest a .starting--Jlour _or i930 or .7:30 
. . . .· 

. . • J . 

this evening. The film which we should like to show at 

this time is entitled ."Orders f.rom Tokyo •.11 · It is a docu­

mentary tilm which is owned by, and I am informed consti­

tutes a part or the documentary records or, the Commonwealth 

Government ot th~ Philippines. The scenes which are por­

trayed there are those which were filmed immediately during 

and following the liberation or Manila by the American 

forces last February. 

We believe that the Commission will be interested 

in the film and the photographic evi~ence which it con­

stitutes. I would suggest that the Commission see the tilm; 

then, if the Defense desires to object to the filJlt in whole 

or in part, such objection could be stated tomorrow morning 

when the Commission reconvenes and the decision could be made 

at that time. It would not be feasible at this time, of 

course, to go into the question of the admissibility or 

the film. We believe it is admissible and would have pro­

bative value to the Commission. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will view the 

picture starting at 8:00 o'clock tonight unless otherwise 

directed at the close of the afternoon session, instead 

of the hour of 7:30 as recommended by the Prosecutor. The 

se·ssion w~ll be open, to the press and to the public. 

-CAPTAIN WEBSTER: Sir, the next case is an item 

offered in the proof of Paragraph 72 of the Bill of 
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Particulars. 

· GENERAL REYNOLD.S: The Co~ission wishes to verify 

the item number in the Bill of Particulars and asks~hether 

this is .additional evidence sUbmitted on No. 72. 

CAPTAIN WEBSTER: It is,· sir. 

ANGELINA AQUINO 

called as n witness on behalf of the Prosecution, being tirst 

duly s~orn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q {By Captain Webster) Will you please state your name? 

A Angelin~ Aquino. 

Q Your age? 

A 15. 
Q Your nationality? 

A Filipinn. 

Q Did you say "Filipina. 11 ? 

A Yes, Filipina. 

Q Will you speak a little louder and to the Commission 

so that they might hoar you? 

. A Yes, _sir. 

Q Do you go to school? 

A Yes, sir. I go to school in the Baguio City H1gh 

School; sophomore. 

Q You are a sophomore? 

A Yes. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts to ask 

the witness to verify the name of the high school that she 

attends. 

Q (By Captain Webster) Will you repeat the name of 
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the high school which yoµ attend7 

A Baguio City High School. 

Q Baguio City High School? 
' · 

A Yes. 

GENERAL -REYNOLDS: Ba·gu10 City High School, 

Q (By Captain Webster) Were ypu ·1iving in-Baguio 

in April or this year? 

A No, sir; we were in Balatoc. 

Q .And why did you go to Balatoc? 

A We evacuated because or the bombing in Baguio. 

Q Because or the bombing in Baguio? 

A Yes, sir. 

Q Who went to Balatoc with you? 

A My mother, my father, my six brothers and sisters, 

my grandmother am my aunty. 

Q Do you remember how long you stayed in Balatoc? 

A Yes , s1r. We stayed there about three to r our 

months. 

Q And then where did you go from Balatoc? 

A We were intending to go to Dolores, am it was 

April 10th when we started from Balatoc. 

Q You say April the 10th when you left Balatoc7 

A Yes, sir. 

q And where did you go? 

A We went to Samuyao. 

Q You went to Samuyao? 

A Yes, sir. 

Q Am how long did you stay there? 

A· We stayed there tor one day. 
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Q - And how many ·people left Samuyao with you? 

A We were abQut 315. 

Q How do you know there were 315? 

A One person counted us _and-·then _I heard him sa~ that 

we were 315 in all • . 

Q Were there men and women and childr~n in the group? 

A Yes, sir. 

Q Did the group have any means of transportation? 

A No, sir; we were just walking. 

Q Now, where did you go after you left Samuyao? 

A We started our journey to the lowlands. 

Q All 315? 

A Yes, sir. 

Q And will you tell tho Commission what happened on 

the journey to the lowlands? 

A Yes, sir. At 4:00 o'clock in _the morning we started 

our journey. We were all 315 in all. Am then about 

12:00 o'clock we passed through a sentry of the Japanese. 

They stopped us and then took all of our bolo~ and knives 

and weapons, jewelries and food, especially foodstuffs. 

They let us go. Then when everybody was searched one 

Japanese met us on the road and told us to go back. 

Q Now, how long was that after you were searched? 

A · After we were all finished searched? 

Q That's right. 

A Then the:r tqld us to hide ourselves in the grasses 

because there were airplanes above us. After the air-

_p_!-~nes s~opped flying above us they told the men to go 

and they said that they would just investigate them. 

2315 



Q · At that time did they aeparate the men from the 

other people? 

A Yes, sir. They separated the men from the women 

and small boys•.. 

Q .Where .did they take the men? 

A Th~y took the men to .~e side of the mountain. 

Q How far away, do you lmow? 

A I do not lmow because they were hidden. 

Q Did you hear any noises coming f.rom where they took 

the men? 

A None, sir, but a few µiinutes we heard shots of guns. 

Q You heard guns being fired? 

A Yes, sir. 

Q What did they do after they took the men up to that 

place? 

A They just told us to sit down and then they said 

that they were going to investigate the men. After that 

we heard shots,firing of guns, and one of the Japanese 

who knew how to speak English said that it was 11 the 

Americans; our enemies", he said. Then they went to 

the place where they were staying and they said ·that they 

w~re already killing. 

After that, when maybe the men were through, they
'. 

told us to go family by family. 

Q Up the mountain? 

A Yes, sir. 

Q Did you go with your family? 

A Yes, sir. 

Q Did your father go with you? 
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A No, sir. My fnther was ~ead because he went with the 

men. 
. i, 

'Q He went with the men? 

A Yes, sir. 

Q And your family a_ll went together; is that right1' 

A Yes, sir. 

Q And will you tell wh~t members of your family went 

together? 

A My mother, my two brothers and four sisters and my-

self. 

Q Were any of those children young? 

A Yes, sir. I am the Qldest. 

Q You are the oldest of the children? 

A Yes, sir. 

Q Now, what did they do to your family when they took 

you up the mountain? 

A They searched us first. While w~ were waiting for 

our turn, because the other group was not yet through, we 

asked .the Japanese to set us free and then we were pleading 

and crying. But one of the Japanese who knew how to speak 

English said that "It was Yamashita•s (pronounced Ya-ma-shee-J 

to' s) order to kill -- " 

Q Said what? 

A Said "lt was Yamashita•s (pronounced Ya-ma-shee-to•s) 

order to kill all civilians". 

Q Who said that? 

CAPTAIN REEL: Just a minute. I ask that that last 

part of . that last answer go out. What this witness said 

that another man said that a third mn said is not evidence. 
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GENERAL REYNOLDS a The objectlon ot counsel is not 

sustained. You may proceed. 

Q (By Captain Webster) Who told you that? 

A The Japanes~ who knew how· to speak English~ 

Q Was he a Japanese soldier? 

A Yes; a Japanese soldier. -
-

Q Did he have a uniform on? 

A Yea, sir. 

Q Was he one of the ones that was executing peopleJ 

A No, sir. 

Q · He was one of thom standing there? 

A The one who wo.s leading the persons to go to the . 

place where they executed. · 

Q Did .he have a gun or a saber? 

A He had n ·gun with a fixed bayonet. 

Q I see. What did he do with your family? 

A When we were not yet executed one of my brothers 

told the Japanes~ that if they kill him they had better 

shoot him than to be bayoneted. So after a few minutes 

they called me nnd I went there. While I was going I saw 

one Japanese bayoneting a woman. 

Q Bayoneting a woman? 

A Yes, sir. 

Q Did you know the woman'l 

A I do not, sir. I don't lmow the name. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts and asks 

the reporter to read the last long answer given by the wit-

ness. 

(Question and answer read) 
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GENl!RAL REYNOLDS:· Very we~l. · Proceet\_. 

Q (By Captain Webster) Will you describe what kii:id ot 

a 

A 

place this was on the mountain, 

It was in the mountain. ·It wa-s a 
.. 

sloping --

Q It wa·s · a steep slQpe? 

A Not so ·--

Q But downhill? 

A Yes, sir • . 

Q Did they take you to the edge or that downhill slope1 

A Yes, sir. 

Q What did they do With you when they took you thore? 

A They searched me first and then they took a piece of 

cloth from the ground and blindfolded me and thoy told me to 

sit down on the edge. Then I felt that they pushed down 

my head and something struck my neck and I fell down. 

Q Something struck you in_the back of the neck'? 

A Yes, sir. 

Q Did you roll down the hill'? 

A I fell down. 

Q You fell down1 

~ Yes, sir. 

Q How: long did you stay there? • ... 
A I stayed there until the execution was through, 

J 
because there were Japanese am if they see you moving 

they will shoot you. 

Q Were you the first one or the second one in your 

family to go to the edge of the mountain? 

A I was the f'irs·t one , sir • 

Q. Do you -know what happened to the other members of 
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yo~ taniily!l 

A Yes, sir. While I was down in the ·slope or the 

mountain I heard one or my brothers shouting, and I 'think · 

_1t is my brother who was nsking the · Jap~ese to sboot him·, 

· because I could ·recognize his voice. 

Q Do you know what happened to any or the other ·members 

ot the family? 
.. 

A No, sir; I do not. 

Q Have you seen them-since? 

A No, sir; I have never seen them any ~ore. 

Q Did anyone ever tell you what they did with your 

baby s1ster1 

A When we were through executed we were about 30 who 

did not die immediately, and one of the girls -- · one or 

the women told me that she saw my seven-months' baby sister 

executed. She told that they grabbed her from my mother, 

tossed her up and caught har with a bayonet. 

Q How long did you stay in that place? 

A In the mountains, sir? In the mountains? 

Q How long did you stay in the place where they executed 

the people? Will you talk to the Commission, please, and 

a little louder? ... 
A I stayed. there I don't know ~now many holll's, but it 

was almost dark when we began walking, when the Japanese 

left us. 

Q How many people walked away with you? 

A We were about 30, sir. 

Q How many? 

A 30. 
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Q "13"? 

A 30. 

Q 30? 

A ~1r, 

Q How many survived o~ those 30? 

A We are only four-, sir. 

Q What happened to the ot~ers? 

A They died on the way. 

Q Why did-they die? 

A Lack of food and of the wounds. 

Q And the wounds that they had surfered? 

A Yes. And some tell from the precipic~. 

Q Do you know whether or not those Japanese that stopped 

you and tried to execute you were in the Army or Navy? 

A I think they are in the Army because their cap had 

a "star" on the top. 

Q Was it a cloth cap or a steel helmet? 

A It was a cloth cap. 

Q Cloth cap? 

A Yes, sir. 

Q , How many Japanese stopped you there? ... ... 
A I don't know. I don't know approximately how many 

are they, but when they stopped us they were just a few 

and ·when they told us to go back I saw that there were 

many Japanese who surrounded the mountain with fixed 

bayonets already. 

Q That is around the whole area where you were? 

A Yes. 

Q Could you tell about how many you saw? 
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A I do not lmow, sir; because l was too frightened 

and then I did not mind those things. 

Q .Did you suffer a wound on your neck as a result or 

being hit? 

A · Yes, sir·; I have. 

Q And will you show ~t wound to the Commission? 

A (Witness displays wound on back or neck.) 

Q You mentioned a conversation which you had with a .......... 

soldier? 

A Yes, sir. 

Q About who ordered those people killed? 

A Yes, sir. 

Q · was that man in the Army? 

A Yes, sir. 

Q And he was right there at the time where they were 

killing the people~ 

A No, sir. We were a little bit farther. 

Q That is before the execution? 

A Yes, sir. 

Q But it was on the way to the execution? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. ,. 

1 CROSS EXAMINATION 

Q (By .Captl"in Reel) Were you in Baguio while the 

bombing took place? 

A Yes, sir. 

Q And do you remember the cathedral being bombed? 

A I remember, but we were already in Balatoc during 

that time. 
.. ' 
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Q You had already left Baguio? . 

A Yes, sir. 
.,._ 

Q Do you remember being given food and clotbing by 
, 

the Japan~s~ authorities while -you were -·still in Baguio? 

A Yes, sir. 

Q You did get rice? 

A Yes, sir. 

Q When you went out here to the mountains you saw a 

Japanese soldier who could speak English; is that right? 

A Yes, sir. 

Q How many Japanese soldiers did you see who could 

speak English? 

A I saw only one: that one who was gu;iding us to the 

place where they were executing. 

Q And I think you said he had a gun and a bayonet? 

A Yes, sir. 

Q And no saber? 

A None, sir. 

Q And he s nid to you in English after you heard these 

shots that the Americans did that; is that right? 

A Yes, sir. 

Q Can you tell us exactly what he said as near ns you 

can remember? 

A He said when we were shouting -- He said "No. 

Do not shoot. American enemy", hes-aid. 

CAPTAIN REEL: Will you read that answer, please? 

( Answer rel!).d) 

Q (By Captain Reel) Is that all he said at that time? 

A Yes, sir. 
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Q Did he say that -the Americans were shooting those 

1t1en? 

A No, sir. He just ' said that the enemy is coming to 

them. 

Q i1The enemy is coming 11 ?1 

A Yes, sir. 

Q Now, scmetime after that he said something about · 

"executing .everybody"; is that right'? 

A Yes, sir. 

Q And was that the only other thing in English that 

he said? 

A Yes, sir. That's the only thing. 

Q So all he said in English were two things: (1) 

"Don't shootJ The enemy is comingl". And the other had 
to do with General Yamashita ordering execution; is that 

right? 

A Yes, sir. 

Q And he said nothing else in English? 

A No. more said because they called for us already. 

They called for me, you see. 

Q Did he talk in Japanese? 

A He 'talked also in Japanese with his companions... 
Q Yes. Now, did he· tell you wben General Yamashita 

had told him this? 

No, sir. That's the only thing he said. "It was 

Yamashita•s (pronounced Ya-ma-shee-to•s) order to kill all 

civilians". 

·Q Did he say when there was such an order made? 

A No, sir. 
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Q He didn't say anything except that? 

A No; nothing, sir, because we w~r.e.· asking him "Why 

(they) are going ~o kill us" and. "We · do.,i•t have any tault", 

.nm that 'was .h!s ans•er • . 

·Q And did ·he say "Yaoashitai1(pronounced Ya-ma-shee-to), 

just like that" 

A Yes, sir. 

Q AM nothing else was said 1n English except those two 

things that you have told us? 

A Yes, sir. 

Q You were pretty excited nt the time, weren't you? 

A Of course. 

Q And you were frightened'? 

r. Yes. 

CAPTAIN REEL s No further questions. 

CAPTAIN WEBSTER: May I ask one question? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess until 

1:30 this afternoon. (Witness excused) 

(Whereupon at 1130 hours a recess was taken until 

1330 hours 15 Noveraber 1945.) 
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AfTERNdON SF,BSIQN 
(The .trial was resumed, pursuant to recess, at 1330 

hours.) 
.. 

GENERAL REYNOLDS: . The Co111JJ1ission is in session. 

The Prosecution .may proceed. 

MAJOR KER.Rs Sir, all members ~f ·the Commission are 

present. The Accused and Defense Counsel are present. We 

will proceed. 

CAPTAIN WEBSTER: This is a continuation of the case 

which was last being heard by the Commission this morning. 

FRANCISCO REALIQUE 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined an~ testified as follows through 

Interpreter Angelo R. Celis, with Narciso E. Albano acting 

as "check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please state your name? 

A Francisco Realique. 

Q Your age? 

A 32. 

Q Your nationality? 
" 

A I am a Filipino. 

Q Where is your home? 

A Barnotan, La Union. 

GENERAL REYNOIDS: ~111 the Prosecution also identify 

the location ·of that spot on the map? 

Q (By Captain Webster) What town or place is your home 

· near? 

A The 5th Battalion, Concor. 
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Q How rar is tha~ ~rom BagUio? 

A · . I .cannot deunt correctly how far it is frotn Baguio. 

Q Is it near San Fernando, La .Union? 

A "1es-, _sir• . · 

CAPTAI?l 'WEOOTER: rt is my understanding that San 

Fernando, ·ta Union, is approximat~ly in this area (indicatfng 

on map.) 

Q. (By Captain Webster) Where were you living on the 

10th or April of this year? 

A Samuyao. 

Q How far is that from Baguio? 

A I cannot ca lculate it, sir. 

Q Do you know the dir ection from Baguio? 

A I know it if I follow it from the street. 

CAP!' /lIN WEBSTER: Will you read that, please? 

(Answer read) 

Q (By Captain Webster) Is it between Baguio and a 

place called Rosaricxf 

A Yes, sir• 

. Q Wher~ . did you tf> from Samuyao? 

A We went to the lowland. 

Q With whom did you go? 

A There were many civilians with me who were going 

to the lowlands. 

Q How many? 

A ·About 300. 

Q Why were you going to the lowlands? 

A Just because we have nothing more to eat in that 
' 

place and beside~ the Japanese ' used to get our foodstuffs 
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if we stay there. 

Q Did the Japanese stop you on the .way to the lowlands? 

A While we were a little 'bit away from Samuya~, a 

Japanese soldier- t:iaited us. 

Q What did the Japanese do? 

A Ther searched our pockets and they·took our cigarettes, 

our money, belongings, clothes and rice. 

Q Did . the Japanese separate the men from the women and 

the children? 

A Yes, sir. 

Q V'ha t did they do with the men? 

A They grouped us togeth~r by tens. 

Q Which group of ten were you in? 

A The second group, ~ir. 

Q Were you tied with your hands behind your back? 

A No, sir, but the Japanese was aiming his bayonet at 

me. 

Q Where did they tAke your group? 

A They brought us to a certain precipice far away from 

the women. 

Q You say you were in the second group taken. there? 

f.. Yes, sir. 

Q Did you see what the Japanese did with the first 

group? 

A I saw it, sir. 

Q What did you see? 

A The first thing I saw was -- the first thing I know 

was that one from my group told me that the Japanese were 

killing those from the first group and then I t.ook a look 
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at them and I saw that _they were re~ ~ly starting to kill 
G 

those from the group No. 1. 

Q How many did you see killed? 

A I saw only one· while in· th~ a0t of being killed. 

Q How did they kill that one? -
A They struck him by the- neck. 

Q Did you stay in that place? 

A We were there end when we were brought to that place 

we stayed there. 

·Q How long did you stay there? 

A Maybe about two hours, sir. 

Q What did you do then? What did you do after that? 

A I told my companions when I saw them that they were 

killing those from group No. 1, that we had better run away. 

Q Did you run away? 

A Yes, sir. 

Q Were you shot at? 

A Yes, sir. 

Q Do you know how many times? 

A Many bullets were aimed at me, but only one landed 

on my body. 

Q Where did it hit you? 

~ A, In the right shoulder and the bullet went through. 

Q Did you go back to the place of execution at a later 

time? 

A No, sir, but we went near that place only where we 

were looking for our way; when we are looking for our way 

we go by that place. 

Q Wh8.t did you see near that place?. 
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A On the river near that place I saw bodies, I saw 

dead bodies strewn by the river•. 

Q Did you recognize a~y or those bodies? 

A Ye.s, sir. 

Q Who were they? 

A One is the grandmother of Arigelina Aquino. 

Q I~ that the only one that you identified? 

A There was ono more by th0 name of Luis but I don't 

know his family name. 

Q Now, who were the Japanese that stopped you and tried 

to kill those people? 

A I don't know them, sir. " 

Q Were they in .the army or navy? 

A They are soldiers because they have rifles and 

uniforms. 

Q Do they have stars on their uniforms? 

A Yes, he had a star on his hat, on his cap. 

Q Of the 315 people who left the town in that group, 

do you know how many survived? 

A Only two, sir. 

Q That is besides yourself? 

A Yes, sir. 

Cft.PTAIN WEBSTER: You may cross-examine. 

CROOS-EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) When you left Samuyao had there 

been some bombing from American airplanes? 

A There were, sir, but I don't know the place where 

they were bombing. 

Q Was there bombing in the place that you left? 
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A No, s_ir. 

Q Was there shelling anywhere in that neighborhood? 

Was there -shelling in th~ neighborhood 6f ~amuyao. 

A. -We could her r some, sir, but from a f ar distance. 

Q And didn't you leave ~amuyao to escape the bombing 

·and shelling? 

A .Because we had no more provisions in that place, 

that is why we left. 

Q And was it also to escape the bombing and shelling? 

A No, sir. 

Q Well, after you l eft did you see some airplanes? 

P Yes, sir, we saw airplanes fly!ng while we were on 

our way. 

Q And did the airplanes shoot at the Japanese? 

A We don't know, sir, because we don't know the place 

of the Japanese. 

Q Well, did they shoot at the people, at the Japanese 

who s topped you? 

I don't know, sir. 

Q. Was there some guerrilla fighting going on at that 

time near Samuyao? 

A I don't know of any, sir. 

Q Was there any near Rosario? 

A We don't know, sir. 

CAPTtIN REEL: That is all. 

Cf,PTfJ:N WEBSTER: That is all. 

(Witness excused) 
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FLORA LOZANO 
; 

called ~s a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpret~r Narcisco E. Albano, 

was examined and testifjed through Interpreter Albano a~ 

·follows, w~th In~erpreter Angelo P. Celis acting as 

"check" Inte_rpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Please stete your name. 

A (Through the Interpreter) Flora Lozano. 

Q Your age? 

A 30. 

Q Nationality? 

A Filipino. 

Q Were you in or around Samuyao on the 10th day of 

April of this year? 

A I was in Balatoc. 

Q Vlere you with n group of people who went from the 
•mountatns to the lowlands around thc.t date? 

A I wns, sir. I was one of them. 

Q Where did you join thnt group? 

A- Bnlntoc, sir; I joined them nt Bnlntoc. 

Q And you went with that group ,to Srunuyno? 

A Yes, sir. -.. 
Q And you left Samuyao with that group to go to the 

lowlands? 

A Yes, sir. 

Q How many were in tlw.t group? 

A We were more than 300, sir. 

Q How many of your family were in that group? 
.. 
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A We wer~ more · than 30, 

.Q Were any or your children in that gro~p? 

A There \Ve~e, sir. 
'. 

Q How tnany?- _ 

A There were three c~ldr~n, sir. 

Q Were you .in that g~oup when they were stopped by the 

Japanese? 

A I wns one of them, sir. 

Q Were you and your frunily tied by the Japanese? 

A No, sir, but they ~ound our eyes, they blindfolded us. 

Q Did they blindfold you near n slope on the mountain? 

A Yes, sir. 

Q What did they do to you and your frunily at thnt place? 

A They begcn killing, killing the other civilians. 

Q Who did they kill first? 

A In my group, I was the first. 

Q What did they do to you? 

A They strike me. 

Q Whereabouts? 

A At my neck, sir. 

Q Whnt with? 

A At -the back. 

Q Did you see them kill anyone else? 

A Yes, sir. 

Q Who else? 

A My rel~tives, sir. 

Q How many or them? 

A Four. of ·them, sir. 

Q · Hm1 did they kill those relatives? 
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A They cut their necks, sir. 

Q What _happened to you after they hit you 1n tho neck? 

A -. We rolle4 down from the precipice. 

Q How long did you stay nt the fo9t ot_·toot precipice? 
A i About one hour, sir. 

Q And then whnt did you do?.. 

A When it wns alrendy dnrk, we ran away. 

Q Did you go bnck tp the place where they tried to kill 

you? 

A No, sir. 

Q Did you ever try to find your children? 

A I tried to. 

Q Where did you try to find them? 

A I wont over those persons who have been killed. 

Q When did you do th~t? 

A After one hour, when we were about to leave. 
_) 

Q And you r,ent bnck then to try to find your childrerd 

A Yes, sir. 

Q Did you find your children? 

A I vms able to find only one. 

Q Vias that child living or dend? 

A Dend, sir • .. . 
Q How many bodies were there at the place where you 

found your child? 

A There were many, sir, but I didn't count. 

Q Cnn you tell us about how many? 

A Might be more than 200, sir. 

Q Have you seen nny of the members of your family 

since that day of execution? 
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A ~o, sir, only my sister-in-lnw. 

Q Who was it thc.t tried to kill you? 

A The Japanese, sir. 

Q Japanese soldier3? 

A Soldiers, sir. 

Q· Were ~ro many Jnpnnese around there? 

A There were many, sir. 

Q Did you see any Japanese officers? 

A I didn't see, but only those that were hnving arms. 

Q How were they armed? 

A Se.bars. 

Q Do you have c scar ns 

Japanese on t~t day? 

A I ho.ve, sir. 

a result ot being struck by the 

Q Will you show thnt scnr to the Court? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN UEBSTER: Just stnnd up. 

(The Vlitness rose nnd exhibited the back or her ne~k 

to the Commission.) 

CAPTAIN VlEBSTER: That is all, thank you; you may 

sit dovm. 

You mey ~ross exnmine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Did all of those Jnpnnese soldie rs 

have sabers? 

A Not all of them, sir. 

Q About how many of them? 

A There. were only four of them who have sabers. 

Q And how W\PY soldiers were there altogether? 
.,, 
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A Might bo there were more than 300. 

Q More than 300 soldiers? Do I understand thnt ·means 

~-soldiers? 

. THE_INTERPRETER ALBANO: She doesn't know whether 

they are soldiers or not~ 

Q · (By Captain Reel} 300 soldiers nnd 4 with sabers; 

ask her if thnt is correct? 

A · (Through the Interpreter) Yes, sir. 

Q Now, this town of Balatoc thnt you lived in, where 

is that with relation to Baguio; north, south, east . or west? 

A In the south or Baguio •. 

Q And approximately how many miles or kilometers south 

of Baguio is it? · 

A About 100 kilometers, sir. 

Q Now, tho place called So.muyao, was that south of 

Bo.lntoc? 

A Well, it is south of Bnlatoc. 

Q And how nnny miles or kilometers south or Balatoc 

is Srunuyao? · 

A I don't know, sir. 

Q Is it as far from Bo.latoc as Balatoc is from Baguio? 

A It is about that, sir. 

Q Now, after you left Samuyao with the other group 

did you keep on going farther south? 

A We continued south, sir • .. 
Q Now, why did you leave Balatoc? 

A Because we don't have onything to cat. 

Q And was there also, besides the food shortage, some 

bombing ond shelling? 
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A There w~re, sir; ther.e were shellings. 

CAPTAIN REEL: What was that? 

INTERPRETER ALBANO: . "There were shellings tind 

bombings." · _ · 

Q (By .Captoin Reel) And in your tr~vels south, did you 

coce. ncross nny· guerrill~ soldiers? -
A None, sir. 

Q Any American soldiers? 

A None, sir. 

Q And you left Balntoc the 10th day of April, is that 

right? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN REEL: That is till. 

GENEruJ. REYNOLDS: There is a question by the Commis-

sion. 

GENER/J. DONOVAN: Did the Japanese toll you why they 

were going to kill the civilians: 

THE WITNESS: (Through the Interpreter) No, sir. 

GENERAL DONOVAN: Why were you out of food? What 

happened to your food? 

THE WITNESS: (Through the Interpreter) They were 

confiscated by the Japanese. 

GENER/iL REYNOIDS: No further questions. 

CAPTAIN WEBSTER: One other question. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) Can you tell approximntely 

where this place of execution was? 

A Between Smnuyao nnd Lnbayog, sir. 
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Q · Dq you know what province thnt is in? 

A I don't lmow, sir. 

CAPTAIN REEL: Can we have·· the ·spelling of thnt .last 

namel'l We didn't get.. the spelling. 

INTERPRETER ALBANO: L•a•b~a-y-o-g. 

Q (By Cnptain 1ebster) Is that n barrio ot some other 

town? 

A (Through the Interpreter) It might be, sir; I don't 

know. · 

Q C~.n you tell me where it is with reference to Rosario? 

A I cannot, sir. 

CAPTAIN WEBSTER: That is all. 

Sir, thnt conpletes the evidence on that paragraph. 

, (Witness excused.) 

CAPTAIN PACE: Mrs. Hufana. 

FELIZA HUFANA 

called ns o witness on bohalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wns examined nnd testified as follows 

through Interpreter Celis, uith Interproter Albnno acting 

as '' check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your nar.ie, please. 

A (Through Interpreter Celis) Feli.za Hufann. 

CAPTAIN PACE: This is evidence on Supplemental Bill 

of Particulars No. 90: the killing of civilians and the de­

struction of property in San Junn and San Fernando, La Union 

Provi&ce. 

Q · (By Captain Pnc·e) Where do you live? 

A In the town of Son Fernando, La Union. 
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Q · -Where did · you live on January 18, 1-945? 

A In the b~io ~~ Negros. 

Q Is Negrqs also in Sen Fernando? 

A Yes~ •11"• . 
Q What happened in Bnrri·o Negros on the morning ot Jan-

uary 18, 1945? 

A The Japanese came nnd gathered people about the number 

of 135. When they gathered us 135 persons they brought them 

to our yo.rd. 

Q How do you know there were 135 people there? 

A They counted theo at our place and there were 135, 

plus the 17 of us whom they renoh 1n that place. 

Q Does thnt mean that there were 152 people 1n the group 

then? 

4 Yes, sir. 

Q What were the nges ~ sexes of these people? 

A Some of them were old men, old women, young ladies 

and children. 

Q Where did they take the 152 men, women and children.? 

A In the same place but under the brunboo trees. 

CAPTAIN PACE: V/111 you repent her answer? 

(Interpreter Celis about to translate to the witnes .s.) 

CAPTAIN PACE: No, yours. I didn't understand you. 

INTERPRETER CELIS: "Under the bamboo tr·ees," sir. 

Q (By Cnptnin Pace) Ylhnt did they do to you after you 

got to the bamboo trees? 

A They started killing and bayoneting some of us and 

by hitting others on their heads. 

Q What did .they Mt you on the head with? 
,. 
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A Only the sabers and the bayonets were the one~ they 

used. 

Q 7ou nenn they hit some of the p~ople on the necks with 

sabers'?' 

A Yes, sir. 

Q What happened to you? 

A I also suffered from their bayonet tlu:usts by the lett 

side of my body. 

Q How ~any bayonet wounds did you receive altogether? 

A There were seven wounds, sir. 

Q Were your husband .emd your son killed there? 

A Yes, sir. 

Q Out of 152 people that you stnto were taken there, 

how onny ot them survived? 

A Only three, sir. 

Q Were all but three ot the 1;2 persons killed by the 

Japanese soldiers? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN PACE: You mey/ inquire. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(\"/1 tnes s excused.) 
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JOSE EVANGELISTA ~. 

called as a witness on behalf or the Prosecution, being 
" 

first duly swom through In~erpreter Naro11o_E. Albano, 

was .exami'ned -and testified as 'follows, through Interpr_eter 

Albano and "check" Interpreter Angelo- R. Celis: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By_Cap.tain Pace) Give your name, please. 

A Jose Evangelista. 

Q Where do you live? 

A I live in the poblaoion or San Fernando. 

Q What province? 

A La Union. 

Q Now, on January 6, 1945, where did you go? 

A I went to the .barrio ot Dalayap. 

Q Is that also 1n -La Union Province? 

A It is a barrio 1n the Province of La Union. 

Q What did you see when you went to that barrio? 

A I saw some dead bodies of about 600 persons. 

Q Can you tell what happened to those 600 persons? 

A Some of them have been beheaded, including my uncle, 

and those children have been bayoneted. 

Q Did you notice anything else about the bodies? 

A They were tied in the back; their hands were tied in • 

the back. 

Q What about the houses in the town when you went there? 

A The houses were burned, sir. 

Q Did these 600 bodies, or can you tell us whether they 

were men, women, and children? 

A They were old men·, old '!omen, and children. 
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...... 
CAPTAIN PACE: · You may cro·ss· examine • 

.CROSS EXAIIINATION 

Q (By Captain Reel) Wera these bodies all 1n Qne place? 

A Yes, s-ir. 

Q Was there considerable guerrilla activity in the 

region_at that t~me? 

A There was not, sir. 

Q Do. you lmow or the Volckmann guerrilla activities at 

that time1 

A They were not there, sir. 

Q · Do you lmow or any guerrillas ·that were there at that 

time? 

A I didn't know of any, sir. 

Q What day was this that you went to Dalayap? 

A The 26th ·or January. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN PACE: Thank you very much. 

(Witness excused.) . 

GENERAL REYNOLDS: There will be a recess for ap­

proximately ten minutes. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. You 

may proceed. 

MAURICIO JACOLON 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn through Interpreter Angelo R. Celis, was 

examined and testified as follows, through Interpreter 

Celis and "check" Interpreter Narciso E. Albano: 
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DIRECT. EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Mauricio Jacolon. 

Q Where do you-_live? 

A I live 1n the t.own of San Juan, barrio Casilogan. 

Q Did you live in the barrio· CasilQg~, San Juan, on . 

· January 18, 1945? 

INTERPRETER CELIS: Will you please read the question? 

(Question r~ad.) 

A (Through Interpreter Celis) I was there, sir. 

Q (By Captain Pace) Did the Japanese come there on 

that morning? 

A They came, sir. 

Q What did they do? 

A They killed many persons, sir. 

Q Did you help bury those persons that they killed? 

A Yes, sir. 

Q How many dead bodies did you count? 

A Fifty, sir. 

Q Were they men, women, and children? 

A Yes; sir. 

Q How had they been killed? 
.. ... .. '"'t 

A "' They were killed by the Japanese, · sir, by bayonet. 

CAPTAIN PACE: Will you please read the answer? 

(Answer read.) 

Q (By Captain Pace) Did the Japanese do anything to 

the houses in your barrio? 

A · They burned the· houses. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 
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1· CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Do you know of any guerrilla acti-

vities in the· vicinity of San Juan during Jan~ry ot 194;? 

A There was none, sir. 

CAPTAIN REE;L: That is all. 

(Witness excused.) 
-

CAPTAIN PACE: Ir it please the Commission, that com-

pletes the testimony on ·Paragraph 90 of the Supplemental: 

Bil~. 

At this time I would like to otter the evidence 1n 

Bill of Particulars Paragraph No. 40, the murder of 

Candido Jabson, and the attempted murder of his wire an~ 

sister. 

(Statement of Mrs. Candido Jabson 
was marked Prosecution Exhibit 

· No. 322 for identification.) 

CAPTAIN PACE: At this time I offer in evidence 

Prosecution's Exhibit 322 for identification, the sta·i;ement 

of Mrs. Candido Jabson, taken by investigators of the War 

Crimes Office. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission desires that you 

read the most significant parts of this document. 

CAPTAIN PACE: Yes, sir. 

"Q · Please state your name, age and address. 

"A Raymunda Lati Jabson, 27 years old, Calle 

M. H. del Pilar, Pulo, Pasig, Rizal. 

"Q What is your occupation -and nationality? 

"A Housekeeper, Filipino. 

"Q Where did you live on February 20, this year? 

"A At Iloguin District, Pas1g, Rizal • 

• 
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"Q Did the Japs come to your house on that day? 

"A Yes, sir, on 20 February 1945', 1n the morl)ing. 

•tQ How many Japs came? . 

11A Thirteen. 

"Q Were any officers With them? 

"A les, sir;. ·OJ\&. I knew that he -was an officer 

because he had a sword. 

"Q What branch of the service did they represent? 

"A They were land soldiers, not marines. 

"Q Did the Japs take hold or you? 

"A Yes, sir. They held me by the hand, and 
. . 

my 

husband interposed, saying that I was his wife and 

that we had a chlld. 

"Q How many of them held you? 

"A Only one, sir. 

"Q Was the officer present? 

"A Yes, sir. In fact, he was the one who held 

me. 

"Q And then what happened? 

"A . The Japs tried to force the women, but the 

women cried, and so the Japs left them without 

accomplishing their purpose. 

"Q Did anything happen later that day? 

"A Yes, sir. As night approached, the Japs tied 

my husband and me. 

"Q How did they tie you1 

11A Our hands were ~ied behind our backs. 
11Q_ Then what did they do to you? 

~· A ?hey separated us, and the Japs stabbed me 
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with a bayon~t. My husl?ftnd· was also stabbed with a_ 

bayonet', although I did not see the stabbing. 

"Q How many Japs stabb~d. you'.? 

"A . Only_one, sir ... 
. . 

·"Q. Was the Japanese otticer present? 

"A Yes, sir. 

i•Q How many times were you bayoneted? 

"A Three times. 

"Q Did they say anything at that time? 

"A No, sir. I was nervous. 11 

\ 

GENERAL REYNOLDS: There are other significant pages 

on page three. 

CAPTAIN PACE: Shall~ start at the top, sir? 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN PACE (reading): UI)id you see the others 
I 

bayoneted? 

"I did not see, but that is what they say. 

My mother-in-law can tell you about it • . 

"Did any of the Japs fire their guns at any 

or the civilians? 

"No, sir. 

"When you were stabbed with a bay~net, what 

happened? 

"They thought I was dead, and they covered 

me with grass. Then they left. 

"Had the other people been taken away at 

that time? 

"Yes, sir, but we were separated; that is 

why I can't give details about it. But-.my sister-
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in-law, Delfina .Jabson, was taken away. She was 

stabbed seven .times. My ·husband was round dead 

after being st.bbed; ancl-my mother-in-law was 

left in-_the house~ 

"Have Y<;>U ev~r seen your husband dead or 

alive t)'om that day? · 

"No, sir, I have not seen him. 

"Was your si~ter-in-law present when you were 

bayoneted? 

"I was very far from her. I learned only 

about it later. 

"What happened after they covered you with 

grass? 

"My brother-in-law, Francisco Jabson, looked 

for me and found me. He then brought me to the 

evacuation hut or a doctor whose name I don't. 
lmow. ! 

"How long was this after you were covered 

with grass? 

"Maybe about an hour. 

"Were you consc'ious all that time? 

"Yes, sir, but I could not move because I . 
', . 

was wounded. 

"Were you bleeding? 

"Yes, sir, in my breas1:. I did not move.. 
because I might lose blood, which would make 

matters worse." 

Is that sufficient, sir? 

GENERAL REYNOLDS: Read the statement about the 

< 
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brother-in-law being a guerrilla: "What is your brotber­

in.:.1aw1·s name?" 

CAPTAIN PACE: ?es, ~~r ·(reading): 

''What is.. your b:rother-1n-law 1s name? 

'.'Franctsco Jabson. 

"Where does he live? 

"In Bambang·, w1th my mothei--in-law .• 

"Do you expect him to come home soon? 

"I am not sure. I don't lmow where he can 

be found at present, because he was a guerrilla.'.' 

GENERAL REYNOLDS: Are .there any other statements to 

which the Defense wishes to invite our attention? 

(No response.) 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted in evi-

dence. 

{Prosecution Exhibit No. 322 tor 
identification was received 1n 
evidence and so marked.) 

(Statement of Delfina · Jabson was 
marked Prosecution Exhibit No. 
324 for identification.) 

CAPTAIN PACE: At this time I offer Prosecution's 

Exhibit 323 in evidence, the picture of the woman whose 

statement was just read. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Photograph of Mrs. Candido 
Jabson was marked Prosecution 
Exhibit No. 323 in evidence.) 

CAPTAIN PACE: That picture, by tne way, is identi­

fied by the first question and answer on page 6 o~ the 

statement which was just received in evidence. 

,, 
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At this time I ofter 1n evidence PJ;-osecution's 

Exhibit No. 324 for identification, the state~ent or 
'I 

Delfina Jabson, the sister or the woman who~e statement was 

, jus:t ·reoe.Jved, 

GENERAL REYNOLOO: · You·may read significant parts ot 

the .statement. 

CAPTAIN PACE: The only parts, sir, that are not 

cumulative, is the statement concerning when she was 

stabbed, starting at the bottom or page 8: 

"What did they do? 

"They brought us, Raymunda, Candido and I, 

downstairs. • 

"What did they do afterwards? 

"They brought us to the fields. 

"What did they do when you reached the 

fields? 

"They separated us. Then the Japs bayoneted 

me and covered me with grass. 

"Did you see what the Japs did to your 

brother Candido and your sister-in-law Raymunda? 

"No, sir. 

"How m~y times did they stab you?
,l 

"Seven times. 

"Who found ·you? 

"My brother, Francisco Jabson. 

"Were you taken to a doctor? 

"I was brought to a hut and the next day I 

was brought to a doctor. 

"What position were you 1n when you were 
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bayoneted? . 

'~I was .lying down. I 

"Was any one ho!ding ·you on the ground? 

"A tiap pushed ·me to the ground and 
~ 

stabbed 

· me. 

"Was the Jap off·1cer there.? 

"No, sir." 

9ENEllAL REYNOLDS: Are there any other statements to 

which the Defense wishes to invite our attention? 

(No response.) 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted in evi-

dence. 

(Prosecution Exhibit No. 324 for 
identification was received 1n 
evidence and so marked.) 

(Statement or Francisco Jabson 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 325 for identification.) 

CAPTAIN PACE: At this time I ofter as Prosecution's 

Exhibit No. 325 for identification in evidence; the state­

ment of Francisco Jabson. 

GENERAL REYNOLDS: You may read significant parts or 

the affidavit. 

CAPTAIN PACE: Sir, I believe the Commission has all 

the evidence before it now. This statement simply corro­

borates what the other witnesses have said, and it tells 

of the finding of the body of Candido Jabson and the two 

girls wounded in the field, 

GENERAL REYNOLDS: Does the Defense wish to invite 

..the attention of the Commission to any particular state­

ment? 
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COLONEL CLARKE: None, sir. . 

-. GENERAL REYNOLDS : The document is accepted_in evi-

dance. 

(Prose_cution Exhibit No. 3125' for 
identiticati0n was received in 
evidence and so marked.) 

CAPTAIN PACE: That C?mPletes the Prosecution's 

evidence on Paragraph 40 of the Bill of Particulars, sir. 

/~ 

I 
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,CAPTAIN CALYER: If tne Commission please, the next 

item to be presented is conc~rned with murders in Polo and 
~ 

Obando, Bulacan Province~ · covered in Bill -of Particulars 

Nos •. · 72 ·-and 82 • 

Mrs.· Manuel. 

FELICIDAD·MANUEL 

called as a witness on behalf or the Prosecution, being 

first d~y sworn, was examined and testified as tollows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Will you state your name, please? 

A Felicidad Manuel. 

Q What 1s your residence? 

A No. 10 Kangkong, Manila. 

Q Will you speak a little louder, please, and toward 

the Commission? 

A No. 10 Kangkong, Manila. 

Q What is your occupation? 

A City Councilor, Manila. 

Q Where were you living on September 10, 1944? 

A Polo. 

Q Did you see some Japanese coming on that day? 

A Yes, si~. 

Q About how many? 

A Maybe 20 riding trucks. 

Q How were they dressed? 

A In khaki uniform. , 

Q Were there any marks on the uniform? 

A "Stars" and --

Q Where? 
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A Sometimes here (indicating above right breast) and 

· · there (indicating head). 

Q And on the cap? 

A Yes ·, sir.. . · 

Q · . Now will you t ell the Commission what you saw and 

heard on that .day? 

A I saw them getting out from the trucks and ·gnther 

_ themselves in all these cross-sections of the stree ts sur­

rounding all the barrios, and the whole municipality was 

surrounded. Then at 3:00 o'clock they were picking al-

ready the men from · Polo. Ther~ wns a mnn near my house, 

about three houses from -me . I heard the moaning. It wns 

Captain Aurelio Ramos. 

Q - This was at J: 00 o'clock in the morning? 

A Yes, sir, 

Q What happened nt 6:00 o'clock in the morning? 

A At 6:00 o'clock they began machine-gun the whole 

barrio, different barrios. 

Q Did they round up the men in your barrio? 

A Yes, sir. They round up all the men including my 

two sons -in-law. 

Q About how many were gathered altogether? 

A More than 500 men were gnthered in the church of 

Polo, !n the municipal building. 

Q What weapons, if any, did the Japanese have with 

· them? 

A Machine guns ;_ guns ; I saw them w1 th two tanks --

two tanks. 

Q Did they have anything else with them? 
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A Many dogs; bloodhound dogs. 

Q What happened? 

A 
~ 

Well, after all men were rounded the city mayor 

and the chief· of police _were walking and shouting to the 

people and s~id that · "Those who are hiding_must go to the 

municiplll building,, because __if you are round in your house 

you will be killed on the spot". So that those that are 

already hiding went and found the municipal mnyor and'the 

police. 

Q Did you go to the municipal building that day"? 

A · Yes, sir. We were bringing f66d. About a hundred 

women go with me, try to bring food in the municipality, 

but we could not go near the municipality. 

Q Why'? 

A Becnusc they were already weeping. I heard already 

the moaning, the weeping and the shouting of the Japanese. 

I heard "Oh God ' "Mother!" like that, and I know very 

well from the sound of the voice that something terrible 

was going on i~ the municipality. 

Q What did you do with tho food? 

A About 10:00 o'clock we came back home to bring other 

hot food at noon. 

Q Were you allowed to take thnt food to the men? 

A No, sir. · 

Q What else did you see nt the municipal building? 

A I saw men coming out bleeding, with swollen faces, 

and the "magic eye" doing like this and doing like that 

(nodding). 

Q What do you mean by "magic eye"'?' 
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A A man wrapped around the body w1 th nothing but eyes. 

Q What happened to those men whom the "magic eye" se-
-. 

lected'? 

A They go tQ the church. 

Q What ·did y("lu . soe o·r hear there? 

A Tqe same thi,.ng, sir: the 9ame mvaning, Qho~~£ng und 

' clubbing of people by the Japanese. 

Q Ho~ long did the men stay at the church? 

A From 6 :00 o'clock to about 8 :00 0 ·1 clock at night; 

about 7:00 to 8:00. 

Q You mee.n from 6:00 o'clock in the morning until 7:00 

or 8:00 at night? 

A Yes, sir. 

Q And Vlha t . happened in the evening? 

A In the evening a handful of those were selected to 

be sent out and all the r est wero tied up, brought in the 

truck. Some were brought to the ceme t ~ry and some we do 

not know where. 

Q Did you hoar c.nything after that in the direction 

of the cemetery'? 

A About 8:00 or 9:00 we heard shots in the cemetery --

continuous shots in the cemetery.
"" 

Q Did you see any of the men who were taken to the 

cemetery after they hnd left? 

A Not until the next day, sir. 

Q Then what did you see? 

A I went to look for my two sons, the ones that were 

in the cemetery, but unfortunately I saw about a hundred 

of them piled. I could not count them because they were 
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all packed in one big graveyard there. 

Q Did you ·see one mnn who escaped? 

A Yes. Somebody to1.d me- .that one or my sons-in-law 

was the . one that was machine-_gunned in the cemetery. He 

escaped when it was very da~k and he crawl over. 

Q Did that person tell you wh~t happened? 

A Yes, sir. The boys were allowed to dig and when 

it was very big and deep, than they were machine-gunned 

and they fell dend. 

Q Abo.it how many bodies did you see at the cemetery? 

A Well, I could not exactly count, but it is about a 

hundred according to the piles that we ho.ve seen. 

Q Do you know how · mnny who were in Polo on that day 

are now missing? 

A About five or six hundred men. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q . (By Captain Reel) Let us go bnck to the beginning 

for a minute. I think you said that twenty truckloads of 

Japanese came to town on the 10th of December, 1944. Is 

that right? 

A Yos, sir. 

Q And something happened at 3:00 o'clock in the 

morning. Who.t wc.s that? 

A They were pic.lcing the men. 

Q Yes. But something else happened, didn't it? 

A Yes, sir. 

Q What was thnt? 

A They were trying to round up all the places and put 



themselves in the strategic points, shouting. 

Q Who ~as Captain Aurelio Ramos? 

A That was an ex-USAF'n man, surrendered already. 

Q Yes • . And what .. was his connection with this? 

A I don't krio~. He was . just taken. 

Q On your direct examlnntion y.ou started to t~ll us. . 

something about him. Was he a guerrilla? . 

A I don't know if he was a guerrilla, but I know that 

he was an ox-USAFFE member from Bnta~n. 

Q Was he tnken by the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Did he tell the Japanese o.bout other poople in the 

town? 

A I don't know, sir. 

Q Was ·he the first one taken? 

A Yes, sir. 

Q First they took him before thoy took anybody else; 

is that right? 

A No. I did not sny, sir. 

Q Why did you mention him in particular before you were 

cut off on your direct examinntion? 

A Because he wns the first victim that was taken from 

Polo. 

Q How do you know he was the first? 

A Because of the fact that until now, sir, no sign of 

him. 

Q And that's the only reason why you know he was the 

first one? 

A Yes, sir. Because the next -- I met the family 
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.. 
----~the next . day~--They we:fe~c~ '._ntey-s-aid--that--he- wa 

. . 

clubbed and beaten by the Japanese. 

Q You told -us that at 3:00 o~clock in the morning they 
I 

first t ,ook _this Captain Aurelio Ramos · and that he was- the · 
. . 

first one. N_ow, I want to know how -you know_that he was 

the f~rst -· one that was taken a..t 3:00 o'c~ock in the morning. 

A As far as I know, sir. That 1s only as tar as I 

know. 

Q I lmow it is as fnr as you know, but how do you know? 

Did you see it? 

A I heard it because he was only ~hree houses from my 

house. 

Q And nobody else was taken for three hours, until 6:00 

o'clock in the morning; is. that right? 

THE WITNESS: I beg your pardon? 

CAPTAIN REEL: Will you read the question? 

(Question read.) 

A I cannot tell anything, sir, except what I know. 

Q (By Captain Reel) Well, isn't that what you lmow? 
' A I could easily tell you, sir, because I heard it. 

I don't want to say anything that I haven't seen. · 

_9 Is it true or 1s it not true that aside trom this 

Captain nobody was taken from that town until 6:00 o'clock 

in the morning? 

A Many more were told that they were taken, but I do 

not want to give hearsay, sir • 

. Q You don't want to change any te·stimony that you gave 
I 

for Captain Calyer? 

CAPTAIN CALYER: I object to that characterization, 
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-----~ . ----. ---

· if the Commission please. 

CAPTAIN REEL: I nm no.t "char acterizing" it, sir. 

I am· merely asking the question. 

GENERAL REYNOLDS: The Defense is entirely out of 

order -and will ' phrase the question iri a dignified manner 

and refrai~ from implied charges. 

CAPTAIN REEL: I won't press the question, sir, if 

you ov errule it; but I wish to explain t hat ther e was no­

thing to be implied. I mer ely wanted to know in light of 

the witness• present answers as t o whe ther she did desire 

to make a change . I will not press thot line of questioning. 

Q (By Cnpta in Reel) Now, ther e W€t"e many guerrillas 

in Polo, wer e ther e not? 

A Yes, sir. 

Q And they had been very active prior to this time , 

had they not? 

A That's what I have heard, sir. 

Q This "magic eye" that you t ell about, was he a 

Filipino? 

A Nobody could tell because of the eyes, but I know 

it is a Filipino. 

Q You heard ··him talk1' 

A I did not hear him because we are -- the distance 

is from Mre to there (indicating width of courtroom), 

· only he does not talk, only in that nodding and like that. 

Q And you saw 100 bodies; is that right? 

A Yes, sir. 

Q Some of the people have moved away or evacuated 

• 
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rom.-Po o, bave tneynoff -- - ~--- -------
A Yes, sir. Some or them are evacuees; some are res1-

dents or Polo. ' · 

CAPTAIN RQL: No turther questions. 

~DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captn4l Calyer) Mrs. Manuel, did you hear t~t 

there were other people taken about 3:00 o'clock in the 

morning? 

A I have heard only, but I have not seen. 

CAPTAIN CALYER: That's all. 

CAPTAIN REEL: Well, I have another question in light 

of that testimony. 

RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Although you heard other people 

taken at 3:00 o'clock- in the morning, before you heard any­

thing else you heard about this Captain being taken; 1s 

that right? 

A Yes, sir. 

Q Now, how much time elapsed after the Captain was 

.taken before you heard about anyone else being taken? 

A The next day, sir. 

CAPTAIN REEL: Thank you. 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) Mrs. Manuel, you don't mean 

that no one else was taken until the next day, do you? 

A. No. I mean that I have heard it the next day. 

CAPTAIN REEL: Well, --

GENERAL REYNOLDS: The Commission will interrupt to 
' 

say that cross examination or this witness is terminated. 

) CAPTAIN CALYER: Thank you, Mrs • Manuel. That 's all. 

-(Witness excused.)
,: 
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-:------ - -·~-..,..._'.:__· -· ..!lENABQ_ J.AClN'l'O 
•called as a ·ntne~s on beha~t _or the ~rosecution, being first 

_duly ·sworn, was examined · anti tes-tified as . f9llows through 
. \ ·. · -

Inter~_rete! R~a~, ·w1 th Interpreter Go junco acting as "check" 

Int! rpreter:-

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Calyer) What is your name? 

A Genaro Jacinto. 

Q Where do you reside? 

.. A Obando. 

Q Are you the Mayor of Obando? 

ft Yes. 

Q Did you see some Japanese come to the Barr_io of 

Paco, Town 1 of Oba.ndo, on the 10th of December, 1944? 

. A Yes, there were some Japanese. 

Q Will you explain to the Commission what happened 

that day? -
A Yes. On the 10th of December, 1944, at 3 o'clock 

in the morning ,the Japanese came to the Barrio of Paco, 

riding in trucks and some of them in tanks. As soon as 

they arrived there they looked for me and they asked the 

people for me. They did not ha~e to wait long before .they 

· arrested me. When they arrested me they hog-tied me right 

·away. I was brought to the schoolhouse in Paco. 

Q Do you know what branch of the service these Japanese 

belonged to? 

A I tlink they were both from the navy and the army. 

Q What was that? 

A I think they were both from the navy and the army. 

,: ' 



. . 
DDRPRBDR RCl>AS 1 . Accordinc_to ·the witna••,

··. . 

· · Jr•r• llixe4, acne trm.. the any and •• trca tbe na~. 
.. . . ' .. . ' . . ., 

CA.PTA.IM CALJBR:. Wun t ' there ,wth1n1 •U• he MU?.. . . .~ ., 
'. ' 

~~. RODAIJ'a ·· And .they alao were aocc:apap1ecl 
. . ..,;- . ..· . ,, . 

by _a_cme P1~1p1Jl0.s ·•~ ~te4 to the P•«?Pl•, wh~• eyes 
. . . 

were .-~~indtol~~. . ., 

Q (By Captain Calyer) ••r• there 10M who wve· m11_1... 

tary pol1ce? 
. 

A Yes, · I think they were llilitary police becauae they 

bro~t me to the AU,,ort Studio. 
I . 

Q What happened to you at ~he time they took you to · 

the ·school? I 

' ·A In the schoolhowse I was mistreated very 1111ch. I 

was beaten very much. My whole bqdy waa beaten by rod, an 
I 

iron rod as big as my thumb and they made a good job ot 

beating my legs .and my knees. 

Q )Yhat else did they do to you? 

' I A They were not content with that but they .tied me an4 

hang~ me. They asked me to stand o~ a chair ~ han,ect 

me to the ceiling • .When they hanged me they r•ond the 
. ' 

chair and then took hold ot my teet and they -atruok and 
, . . 

with their force they struek me against the wall. 
. . 

Q Did they do anything else? 

A ·That is all they did and atter that they asked me 
·, 

. . • I

since when I became a guerrµ1a. And even it I were not a 

guerrilla becauae or my -- because or the pain
' 
, -- I bad to 

admit I was a Major 1n the- Guerrillas ot Ob.ando, Bulacan 

·Province. 
.... 

Q Was that true? 
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A No, i ~ is not true. - . \. 

·Q Did you see ·any other people .mistreated? 
. . ' 

A Ther, were many who were mistreated inside the 

schoQlhouse!'' 
J 

Q What -was done , to those other peo.ple? 

A . They also did always exactly · what they did to me; 

they were beaten. 

Q Anything else? 

- A They were beaten, some weTe hanged and then others 

were asked to lay flat on benches and were given the water 

cure. 

Q How ~ong did you ~tay at the school? 

A From about 3 o'clock when I was broug~t to the 

schoolhouse until abo~t 8 o'clock at night. 

Q Did you have any food during that time? 

A ?'e went there without having taken .any food and 

until 8 o'clock we were not given any food. 

Q What else happened at the school? 

A After I had admitted that I was the Major of the 

guerrillas in Obando I was removed from bei~g hanged and 

they told me I was going, to be shot. When 1 ·1cnew that 

they were going to ~hoot me, I, on my bended knees pleaded 
-

with them to spare my life because I had many children. 

Q · What did they do? 

A They decided not to shoot me. 

Q Did you see the men lined up and made to pass before 

someone? 

A Yes. 

Q. Will you tell about that? 



A I think he is the -~PY who points _to people who are 

suspected of being guerrillas. 

Q Were there .so~e men po1nted~out?_. 

A Many; he P<:>1nted to many"·· 

_Q Do you know ·whether .those men were guerrillas? 
~ I , I 

A No, sir,- I do not know. 

Q What . happened to those men? . 

A I think they were killed because I did not see any 

one of them anymore after that. 

Q What did you see done to them while you were still 

there? 

A They were mistreated and they were beaten. 

Q Were they taken away from· Paco? 

A They were loaded into a truck about midnight. 

Q Where were you taken? 

A I was taken· to the Airport Studio. 

Q Is that in Manila? 

A Yes, in Manila," Azcarraga Street. 

Q Was that the MP head~uarters? 

A Yes, that is what I know of. 

Q How long were you kept there? 

A Nine days. 

Q After you returned did you make an official investi-

gation in the town? 

A Yes. 

Q And as a result of that investigation, how many men 

did you find had been killed? 

A According to my official investigations, about 200 

men were killed. 
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Q · . Now,' 1n February ot 1-945', did ·the Japanese cane 

again? · . 
. ..,. .

A Yes, sir. 

;:, Q. And did they -visit_ s_everal barrios : 1n the town durµig 
' . 

. the month or_ Feb~ry? 

Yes~ Fe,bruary 25't~ the7 went to· the barl'io near the . ,; 

river 1n the Town ot Paco, but they did not go to the town · 

itself. 

Q Do _you know what happened on that day? 

A Those Japanese who escaped trom Intramuros round 

themselves or ran to that part ot Obando, and that is where 

they caught my tamily. 

Q What happened to 7our tam~ly? 

A They were killed ·by the J~panese. 

Q What members or· your tamily were killed? 

A My wite Pacita Payawal; my niece, Encarnita Payawal; 
I 

my daughter, nine-yean--1.d, Luz P. Jacinto; my daughter, 

three-years-old, Rosario P. Jacinto, and my maid servant. 

The only one who escaped 1n the family ot mine is Tiburc a 

Reyes, who is now here with me, and who has a big c~t acros 

his back. 

Q Do you know anything about what happen~d at the.,, 

other barrios? 
I 

A Yes, 1n the Town ot Panghulo. 

Q What happened there? 

CAPTAIN REEL: We will object to the question unless 

the basis or the witness' information is laid. It is 

purely ·rumor and hearsay and we object to it. 

GENERAL REYNOLDS: The Prosecution may develop the 
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' . 

--·- -approach more ~ully. .----· - ·-

Q (By Captain Calyer) When wa• this 1nc1dsn~ in 

Panghulo that you &peak about? 

A On Febru~y _7th, 194-.5'.--. 
. . J 

Q How do you. know about what happened there? 

A ·Fran the repo~t• or people who were able tp bsoape 

from there. 

Q Was that an official report made to you as the llllyor 

or the town? 

A Yes. 

Q Will you tell what happened? 

CAPTAIN REEL: Sir, we object; this is taken tram 

reports of other people and making them official reports 

just because he was Mayor and that. does not make them 

official. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

Proceed. 

Q (By feptain Calyer) Will you tell what happened? 

A On February 7th, 1n one part of the Barrio or 
I 

Panghulo there is a small house that contained many people 

and the Japanese went to ' this house and the moment they 

arrived there they hog-tied the people and they killed them • 
. 

According to reports, the women were separated from 

the men and the women were raped and later on killed. 

Q Do you know anyone who escaped 1n that barrio? 

A Yes. 
.,.,

Q Who? 

A Juan Etuijera and he was with me. 

Q Do you know what happened in any or the other barrios? 
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GENER.AL ·REYNOLIS: The Commission interr.upts to say 
---:----:---~-·.:_I_ ----- ---- ---~ -..._____ --- -------,-·-. -

that further questioni~g ot ' this .witness along that line 

would be redundant· and pr~ters discontlnui,ng it. .. 
. . 

. CAPT/lIN CALYERz ·All right, sir, .. we a-re .finished with · 

the witness. 

CROOS-EXAMIN/i TION . 
' 

Q (By C~ptain ·Reel) Between what dates were you Mayor? 

A 1938 until the preaent ·time. 

Q Were youUayor all during the Japanese occupation? 

A Yes. 

Q When Japane_se came on the 10th or December ___didn' t 

y_ou tell them that you were the Mayor? 

A I told them, yes. 

Q And did you tell them you had been the Mayor all 

during their occupation? 

A Yes. 

Q J\nd did they say anything about that? 

A They were accusing me to be a guerrilla, head of 

the guerrillas in Obando. 

Q ·Now, when these military personnel came, I think 

you said they were navy and army and MP's, the people who 

accompanied _them and pointed out the others, were they 

Filipinos? 

A I think they were Filipinos. 

Q Po you know who any of them were? 

A They were covered, their faces were covered. I 

cannot tell. 

Q I see. _About how many of these men were navy men? 

A · 1 did not count them• 

.. 
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Q How many men were there altogether.? - __ .:,_ 

A There were many; they go back and · forth from one 

town to another. I cannot· count them. 

Q Were approximately half of the~ navy men? 

A . I cannot tell if they· are, if one-half of them be-

-long to the navy· or not. 

Q Can you give us some idea of how many of them were 

MP's? 

A I c_annot tell be-cause they do not stay in one place; 

-they go back and fo~th! 

Q All right. 

CtPTAIN REEL: Will you ask the witness if he knows 

that I am roferring to. the men who· came on 10 December, 1944? 

.INTERPRETER RODf,S: Yes. 
... Yes. 

Q (By Captain Reel) Now, this official information 

that you got from other persons relative to occurrences 

in other barrios, ,,as '1 t part of your official information 

that the soldiers or sailors,whoever they were that came 

there, were escapees from Intramuros? 

Ci,PTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN CfLYER: That is all. 

GENERAL REYNOLDS: There wi 11 be a recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess) 
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;..,..--"----- -·--- ----·-
GENERAL RmOLDS.: Th; Comm:l.asion-is in session. You 

t ,. 
·may proc.eed. . . 

CAPTAIN CALY,ER: Juan, Etuijera• 

. · JUAN .ETUIJERA 

called as a witn~ss on behalf or the Prosecution, being 

first duly sworn through' Interpreter _Rodas, was examined < • 

and testified througJi Interpreter Rodas as follows, with 

Interpret~r Gojunco acting as "check" Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Cal.yer) What is your name? 

A Juan Etuijera. 

Q Where do you 1ive? 

A Obando, Katangalan • . 

Q How old are you? 

A 60 years. 

Q On the 7th or1February, 1945, did you see some Japanen 

at Panghuio? 

A Yes, in the place wher_e we were. 
,, 

Q How many did you see? 

A Eight. 

Q Do you know what branch or service they were trcn? 

A According to what I knQw, they are army D1en. 

Q How do you know that? 

A Because o·r the uniform that they wore, khaki shirt and 

khaki pants • 

Q Did ·you see any marks on the uniform? 

A I know there is an orr10er, because he brings with 

-him a sword • 

. Q Did you see 8nf stars on the uniform? 
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A Yesi on the cap~. 

Q What happened ·on thnt dny? 

A On February?, at about 4 o'clock in the afternoon, 

an officer cruµe, and then lnter was followed by three 

soldi-ers. 

Q What ·did they do to you? 

A After the three soldiers came, four more followed, 

bringing with them ropes. 

Q What did they do to you? 

A Before February 7 we evacuated to that house, and on 

February 7 these Jcpnnese came and they were looking around 

in the place, nbout the place. 

Q \'lhnt did they do to you? 

A They asked us why we were there, end we answered thnt 

we were hiding in that hut, or cottage. 

Q Did they round up the people or the barrio? 

A We were not tnkon; we were driven nway from the homes 

where we live. 

Q On the 7th of December, did the Japanese collect the 

people? 

A On what I remeaber, at Obando, the people ~ere zoned 

on December 10. 

Q We are now talking nbout February, 1945 

A I knovr; you snid "Dececber. 11 

Q If I did that, that is ny mistake. ¥/hat h~ppened 

to you on the 7th of February, 1945? 

A On February 7, when these Jc.panese came to our house 

with ropes, they went up ruid maybe by the order of their 

commv.nding officer, they search our bundles and the places 
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~ wnere we kept our things. 

Q Did they take the men, women and children from the 

town? '· 

A No, WO were there in that hut, 40 or us altogether • 
. -

. Q Was thet men, women . and ch1ildreri? 

A_. Yes. 

Q Now, what did the Japt:-.nese do to tho people in that hilt? 

A 1:hey tied. n11 ·or us, all men and tho old wooen. were 

tied together. The children and the young girls were not 

tied, and they were separated from our group. 

Q Now, whnt hnppened to the men? 

A After men o.nd tho old women were tied, one by one 

were taken downsto.ir's o.nd were kiiled, nnd bayoneted. I saw 

one who was bayoneted and wns throrm into tho ditch. 

Q Did you see more than one killed? 

A I did not see, because as soon ns they were taken down 

tho doors were closed, but afterwards I found o.11 my com­

panions in that ditch, because I was the last one that 

was killed -- tpat was suppos9d to bo killed. 

Q Now, what did they do to you? 

A I was taken downstairs, cy hands were tied nt IilY 

back, and I wo.s asked -- I wns pushed to the fish pond. 

Q Vfuat happened there? 

A He held the gun, and with full strength he hit me 

right here on oy neck. 

Q Whet part of the gun did he hit you with? 

A Tho handle, the point. 

Q Will you show the Commission the mark of that blow? 

A Yes, sir. 

il 
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• 
(The witness exhibited the back of his neck to the 

commission.) 

Q Now, what happened to you after that? 

A They threw ne into the _fish-pond, face down. 

·Q Here you str.uck agnint 

A I cannot tell lthether they ·hurt ·- me again. All that I 

felt was thoy stepped oh ne · to see whether I was dead or 

o.live. 

Q Weren't you struck on the shoulder also? 

A Yes, I was _struck once more on my shoulder with the 

butt of the gun. And I will show the Commission. 

Q Will you sho\'r it? 

(The witnoss exhibited his shoulder to the Cocmission.) 

Q While you were lying in the fish pond did you see . 

anyone else? 

A Yes. 

Q Who? 

A My niece, who is single, who happened to have fnllen 

beside neon my right side. 

Q \'/hat was her condition when you saw her there? 

A She called to me. She did not have any -- she was not 

tied, and then I told her to untie oe and that we are going 

to leave~ 

Q Had she been wounded? 

A Yes, she has a. wound in her nbdocen. 

Q Describe it. 

A Yes, she was bnyoneted in the abdomen and her intes• 

tines .crone out. - . 

Q Did you and your niece get out of the fish pond and 
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C 

A Not in our _hut, but into another place. We . got awo.y 

.far rrori · that place. 

Q And d_id you have a c6nversn tion. with your niece at 

.that time? . . 
. . . . .,

A Yes. She was able to ta.lk to no, anc1 ·she wo.s asking 

for water because she was nlreo.dy dying o.t that tice. 

Q Di~ she say what hnd hnppened? 
-

.A It is .a sad story to tell, but she said that she was 

ro.ped and then wns bayoneted in the nbdonen, and then thrown 

into the fish pond. 

Q Did she so.y anything about other people who were with 

her? 

A She told me that nll -- she ond all hor conpanions 

there were rnped. 

Q How o~.ny were there? 

A I know of nine, o.nd two of then were n{'.rriec. 

Q Do you know how nany people were killed in the group 

that you were in? 

A There were 29 killed. 

Q Did that include wooen and children? 

A Yes. One of them is a baby 19 days old. 

THE WITNESS: 15 days. 

CAPTAIN CALYER: You r.my examine. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

CAPTAIN CALYER: Thank you, sir. That is all. 

(Witness excused. ) 

.. 
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__ CAP1AIN CA!:,YER: Primitivo Rey~s. 

PRIMITIVO REYES. 

called as n witness on behalf of the Prosecution, p~ing 

first duly sworn, wns exm.iin~d and testified as ·follows 

through lntel"J}reter Roda, with Interprete:o Gojunco acting 

as "check" .Interpreter: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Cnlyer) What is your nru:ie? 

A frimitivo Reyes, sir. 

Q Hovr old a.re you? 

A 14 years old. 

Q Do you remember seeing some Japanese la.st February? 

A Yes, I remember. 

Q Were you coming down a river in a. bont? 

A Yes. 

Q How many people were with you? 

A Around 5'0. 

Q Do you know Vlho some of those people were? 

A Yes; I know some of th

Q Who were they? 

A Laurie; Ca.rnitn. 

Q Were they girls? 
' 

A Y.es. 

ee. 

Q How old were they?
I 

A I do not lmow how old they ere. 

Q Were they big girls or little girls? 

A . Some of them were small. 

GENERAL REYNOLDS: Encourage the witness to speak 

louder. 
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All l'igllt,_ ~1~. 

(Translated by Interpreter Rodas to the witnes~.) 

Q (By Captain Calyer) Were there any. other people you 

lmew? 

A Ne more. 

Q- mint did the Jnpnnese do to you nnd the ·other pe9ple 

in the boat? 

A ~e were passing by and· they fired shots at us. 

Q \Vhat hnppened to the people? 

A Those who were tired at died. 

Q And then what happened after thnt? 

A After they fired at us one or the J apanese -- one of 

the Jo.panese crone nenr us. 

Q And whnt did he do? 

A Those who were still living were bayoneted farther. 

Q What did they do to the boat? 

A They turned the bnnco over, upside down. 

Q And what hnppened to you? 

A When the Japanese snw me he told ne to come out of 

the wnter, and then I wo.s slnshed here (iridicnting bo.ck or 

neck) by a bayonet. 

Q Vlns it a bayonet or a sword? 

A Sword. 

Q Will you show the CoL1Dission the scar on your back? 

{Indicating scar on bo.ck at bo.se of neck.) 

Q How many of the people who were in the bent are still 

al,ive? 

A Nobody else except myself. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 
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CROS.$ EXAMI__NAT!ON 

Q (By Captain Reel) When in February did this occur? 

· A .25th or February. -. 

Q And where is this river? 

A · In Obando, nenr the onnal. 

CAPTAIN REEL: In Obando? 

INTERPRETER RODAS: In Obando. 

CAPTAIN REEL: Thet•s all. 

CAPTAIN CALYER: That's all. 

(Witness excused.) 

... 

. . 

· 23?6 



· · ---CAPT!IIN HILL : tr 1 t pleas-e ·t~e ·commission, the 

next incident which ·we will present wider the Bill of -Parti­

culars is Item No. 72. 

CAPT~!N REEL: If .the Commission please, on two 

different occasions we have been told that Item 72 .had been. 

completed. 

GENERAL REYNOLOO: Are y~u sure of the number? 

CAPT~IN HILL: Sir, 72 is the paragraph rociting 

generally the terrorizing, brutalizing, massacring and 

exterminating non-combatant civ111ans,men, women and 

children in the Philippine Islands. · Under that several 

incidents have already been pre~ented. This is just another 

one of them. 

GENERAL REYNOLDS: This coming incident will not relate 

to another item in the Bill of Particulars, will it? 

CtPTAIN HILL: That is true, sir. 

GENERf.L REYNOLDS: According to my recollection, 

we have had evidence on this particular item on Nos. 13, 

14, and 15. Is that correct? 

· MAJOR KERR: We 'have covered 13 and 15, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

GAVINA BANASIHAN 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) State your name. 

A Gavina Banasihan. 

CAPTAIN REEL: May we have some indication as to 

wheri Item 72 will be completed so we may know for the purposes 
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- ot -euP pttepa-P.ation? It leaves us semewhat at -a-_loes. 

MAJOR KERR: When our case is completed, ti:ie~ 72 
.. 

.will be completed. Every_ case . in the Philippine~· also 
" 

relates to 72; I cannot give any par~icular time when we 

·will be through wit~ 72 • . 

Cf;PTAIN REEL: . we presume that eve~rything has · 

to do with 72; nevertheless there are 122 other particulars. 

There must have been some purpose in filing them. They 

might just have well only filed one. 

GENERAL REYNOLDS: The point do es not seem important. 

You may proceed. 

Q (By Captain Hill) Will you state your name again? 

A Gavina Banasihan. 

Q Where do you reside? 

A Los Banos, Laguna. 

Q How old are you? 

A 27. 

Q What is your nationality? Are you a Filipina? 

A Yes. 

Q Where did you reside during February of this year? 

A Los Banos. 

Q In what barrio of Los Banos? 

A San Antonio. 
II'

Q In which direction is that· from Los Banos? 

A North. 

Q And that is in the neighborhood of the Agricultm-al 

College, is it not? 

A les. 

Q I will ask you if you recall the day of February 25th, 
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1945, when Japanese soldi~rs came to · your barrio? 

A Yes. 

Q Will you tell ~he CQIDID1ss1on briefly exactly what 

happened there on that ·occasion? .· 
. . J 

A Yes. That ·happened about February 25th, Sunday 

mor.nirig about 4:3.0 and we were awaken~d and we~found that 

we are already surrounded by about 60 Japanese that were 

well-armed. 

Q \'!ere these members of the Japanes e armf3d forces? 
\ 

;A Yes. 
,/ 

Q Japanese soldiers? 
,I, 

A Yes. 

Q Go ahead. 

A After that they told us to ~tand up quickly. We 

stand up and they tied all of us, each of the small children. 

After they had tied us they spanked us, all of us. 

Q You mean they slapped you? 

A Yes. 

Q And after that what happened? 

· A After that they told us to walk and cross the river 

and after we are across the river the officer shouted and 

we found that other soldiers got pieces of wood and after 
' 

that tho officer shouted again. He told us to stay around 

and they separated the boys from us. After we have stayed 

around the children are separated also and this officer 

shouted again and they be_gin to bayonet us. After they 

bayoneted us, one of the soldiers pulled my hair and turned 

me around and looking to see whether I am alive. I just 

laid there aJ;)d after a few minutes I just opened my eyes 
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-slowly and looked where · these Japanese soldiers ,ite, 

whether they are still there and I -found that I am alone, 

the lone survivor. 

Q How many civilians ~ere taken into ..cust"Ody that day 

.in your . barrio by the . .Japanese? 

A We .are about 37. · 

Q And were they men, women· and children? 

A Yes, sir. 

Q How many times were you bayoneted? 

A Two times. 

Q Indicate to the Commission whet part of your . . body. 

A Through and through here and hor e ( ind.ice ting) • 

Q Did you s-ee the other· members of your group bayoneted, 

also? 

A Yes, sir. 

Q Can you tell the Commission how many members or 

how many persons survived that occasion? 

A About five wounded in my family and I am alone who 

survived; the lone survivor. 

Q You are the only survivor in your family? 

A Yes. 

Q But in the group of 37 there were five? 

A Five wounded ~ 

CAPT~IN HILL: 

CAPTAIN REEL: 

THE WITNESS: 

You may cross-examine. 

No questions. 

Tandaan mo1 Yamashita1 

(Witness excused) 
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FELICISil4A ORILLO. . 

called as a witness on behalf of the Prosecutio~, being ,fi~st 

~uly sworn, was examine4 an~ _testified ·as 
~ 

·follows: 
.. 

DI~ECT -~XAJ4I~ATION 

Q (By Captain Hili). State ·your name to the Commission, 

please_.- Will you s.tate your name, plea~e?· 

A Felicisima Orillo. 

Q Where do you reside? 

A Lo!:! Banos, Laguna. 

Q How old · are you? 

A · 2, year~ oid. 

Q What is your nationality? 
, 

A · F111pina. 

Q "'here did you reside during the first part of March, 

1945? 

A Los Banos, Laguna. 

Q In what barrio of Los Banos did you reside? 

A The Barrio of Malinta. 

Q Where is that from the Town of Los Banos? 

A Between the college and the town. 

Q About how far from the town? 

A ... One kilometer. 

Q , Do you recall anr members of the Japanese armed forces 

coming to your barrio on the 6th day of March, 1945? 

A No, sir. 

Q D'1.d any .Japanese come to your barrio that day? 

A March 6th? 

Q Yes. 

A Yes, sir. 
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Q Will you t -ell the Comnission just ·what happened -when 

these Japanese came to your barrio? 

A . March 6th, Tuesday, about 2 o'clock in the ~arternoon 

15 Japanese came and then-~ 

Q · Pardon· me just a minu·te. Were they Japanese s~ldiers 

ot sailors? 

A Soldiers. 

Q They told us to come down from our houses and then 

form a line. We were brought to the Barrio of Anos. Wben · 

we reached there the men were separated from the women and 

then they were tied two by two and was bayoneted. 

So to tell you the rest, the first two who was 

bayoneted was my brothers. 

Q How many people were taken into custody that day? 

How many civilians were taken into custody by the Japanese 

in your barrio? 

A More or less we are 49. 

Q And were you bayoneted? 

A I was bayoneted once. 

Q Will you indicate to the Commission where on your 

body you were bayoneted? 

A I beg your pardon? 

Q Will you indicate by pointing to your body whe~e you 

were bayoneted? 

A In the back. 

Q Did you see any of the- other civilians bayoneted 

that day? 

A Yes, sir. 

Q Do you know how many persons survived that particular 
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incident? 

A Eight persons. 

Q. Does that include yours~lf'? _ 
'-; 

J. Yes, sir. 

Q Arid then there were 41 civil_ians killed. ther.e at the 

Barrio of' Anos? 

A Yes. 

Q How many of your relatives were killed there? 

A Five. My mother, and my four brothers and that is 

~11. 

GENERAL REYNOLOO: What was the age of your brothers?· 

Find out from the witness the age of her brothers. 

Q (By Captain Hill) State to the Commission the age 

of your brothers that were killed there. 

A One is 18 and then the other 20; the younger one is 

6 years old. 

GENERP.L REYNOLDS: There is one other brother that 

you haven't given the Commission his age. Will you do that, 

please? 

THE WITNESS: 12 years old; I forget. - ,,. 
CtPTAIN HILL: You may cross-examine. 

CAPTAIN· REEL: No questions. 

(Witness excused) 
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LORETA MONTECILLO 

called as a witness on behalf of the Prose'cution, being 

·first duly sworn, was examined and testified as follows: ,. 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Ca:ptain H~l~) Will you st.ate four n~e; please, 

to the Cpmmission? 

·A My name, sir? Loreta Montecillo. 

Q And where do you reside? 

A Los Banos, Laguna. 

Q How old are you? 

A Thirty. 

Q Where did you reside during the month of February of 

this year? 

A Barrio Tadlao, Los Banos, Laguna. 

Q How far is your barrio from the town. or Los Banos? 

A One kilometer from Los Banos to that barrio. 

Q Which direction from· Los Banos? 

A Direction? 

Q Yes. Is it north, east, south, or west? 

A . North, sir. 

Q North? 

A Ye·s.. . _ 

Q Do you recall the date of 21 February 1945, when a 

group of Japanese came to your barrio? 

A Yes, sir. 

Q How many Japanese came to · your barrio on that oc-

-casion? 

A The 21st of February, six o'clock in the morning, 

eight Japanese went to our homes, and they pick up the 
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mens and bring them in another house. They say they will 

give them a meeting. After . that, at one o'clock in the 

afternoon·, they go to our . homes agail!, the ·Japanese, and 

tell to the wives of these mens to follow their husband ~so 
' 

that they will -be given by-pass. Then all the womens and 

kids follow. · After that, one hour ·we ~tay in that place,. 
. 

. and we are serit -home. But we are so crowded; all womens 

and kids are all together in a house. We stay there from 

1:30 until ;:30, with closed window and guarded by three 

Japanese. After that, around six o'clock, we were trans­

ferred in a big house; we are also crowded. One lady who 

is there three days show her kids to the Japanese and tell 

to pity her small baby, but the Japanese begin to bayonet 

us. 

Q Did they bayonet you? 

A Yes, sir. 

Q How many times? 

A Three times, sir. , 

Q Did you see any other civilians bayoneted there? 

A Yes, sir, I have seen plenty. 

Q How many .c_ivilians were rounded up and taken to this 

house in your barrio by the Japanese that day, if you know? 

A Mens -- maybe ~ens is around 80. Womens, fn the 

place where we are bayonet, we are more than 40, children 

and womens. 

Q And do you know how many persons in your barrio of 

those two groups that you have told us about survived or 

are living now? 

A Yes, sir. ~n the mens I don't know, because I have 
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not seen until now. But in womens, we are three; two 

womens and one small kids. 

Q Were any of your relatives killed there by the Japan-

ese that day? 

A .Yes, sir •. I got three · kids and one husband. 

Q · How old were your children that were killed?. 

A One is eight years old, one is four, and my small 

baby four months -- she got f_ive strike. 

Q H~ve you seen or heard of any of the men that were 

taken away by the Japanese that day, since then? 

A No, sir. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CAPTAIN REEL: No questions. 

(Witness excused.) 

FERNANDO SILVA · 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Will you state your name to the 

Commission, please? 

A Fernando Silva. 

Q Speak louder, please. 

A Fernando Silva. 

Q And where do you live? 

A Los Banos, Laguna. 

Q What official position, if any, did you hold in the 

municipality of Los Banos, Laguna? 

A Chief of Police •. 

Q And during April of this year did you hold that same 
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-positien?-

A Yes, . sir. 

Q Did you have occasion on or about the ·3rd day of 

April to go to the C4ll~ge ~hurc~? 

A Yes, sir. _ 

Q Near Los ~nos? 

A Yes, sir. 

Q Will you tell the Commission what you saw there on 

the College grounds in the ruins of the church? 

A On the 3rd of February I went to the College or 

Agriculture, to the chapel there. When I reached the 

chapel I see more or less 300 bodies who were burned, and 

I see only the skeletons and bones or the people who was 

massacred in that place. 

Q Now, how did you estimate 300 bodies? 

A Because I see the skull. 

Q And tell the Commission where these skulls and charred 

bones were. 

A They were scattered inside the church there, inside 

the church. 

Q Inside the church itself? 

A Yes, sir. 

Q Now, did you reside down in Los Banos in February or 

this year? 

A Yes, sir. 

Q Do you .recall on the 28th of February a group of 
' ., ~ .Japanese coming to your home? 

A Yes, sir. 

Q Tell the Commission about that. 
,. 
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A It was on February 28th, at about 11:30 .in the even-

ing. Thirty Japanese come to my house, and then open the 

door by for~e -~ 

· Q . Were there any other people gathered .in your house at 

that time? . 

A .Yes , sir·, we are about ,o people 1n that house, sir, 

Q Were they all civilians? 

A Yes, sir, 

Q Were they men, women, or children? 

A Yes, sir. 

Q Go ahead. 

A Then the Japanese forced the door, and then one of my 

companions by the name of Sebero Seguerra tried to stand, 

and then the Japanese just stab him, bayoneted him, and 
I 

he was killed. Then he bayoneted me three times, but il was . 

not killed, because I jumped to the window, and then after 

three minutes I went back to the house and tell the Japan­

ese that I was a "ganap", because there was a Kempei. Tai 

who understood how to speak English, at that tinle. Then 

after that he · told me if the people were "ganaps," all the 

people living there were 11 ganaps, 11· and I said they were 

all 11 ganaps, 11 and then he told me that_nobody will come 

down, and they leave us and take the body who was killed. 

After that they went to the house near my house, and 

then the Kempe1 Tai called the men inside, beca~se he 

knows how to speak Engl,ish, and he said, 11 I want all the 

men outside," and when the men come out -- there was a 

small child who come out first, and they run near my place, 

and then two Japanese followed that small child and then 
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-- bayoneted him, and I saw- him- bayoneted thr.ee· times. 

After that . they went back .-- ·at the back or !DY house, 
' . .. . 

Qnd there- they again calle.d · the_men inside the house, and 

when the women and meo are oqming out they started bayonet-
. . .· 

ing the ·men without ~Y qu~stion at all. 

Q How:many civili_ans were killed there at your house 

that night? 

A In my house one civilian was killed • 

.Q How many were killed there in your yard? 

A In our yard there are about 50 men. 

Q About 50 men? 

A Yes, sir. 

Q Were there any women or children killed there that 

night? 

A Yes, sir; that is includ.ing women and children. 

Q Go ahead, if there is anything else that you want to 

tell the Commission about. 

A The next morning the Japanese picked all the men in 

that nearby house, and then told us to bury all the men 

that was massacred. The first body we buried was the body 

of David Gardner, the son of an American oficionado. He 

has also a son who is still alive on that morning. A 

Japanese captain -- I am not sure if he was a captain, but 

he was often called a captain -- Captain Konishi -- who 

assigned us a Japanese to get the bayonet and then stab the 

boy who was still .alive in the morning, that was the sur­

vivor of the massacre during the night time. 

Q Were you bayoneted, yourself? 

A Yes, sir, but I was not killed. 



Q How many times were yo~ bayonetec,? 

A Three t1mes, sir. 
•' 

Q Indicate to the Coimnission, by poi~tµig on·your body, 

the places where .you _were bayoneted. 

A.. The first · tilpe I was bayoneted right in that place 

(in~icating), ·and I ·jumped 1n the c~~er of the house, and 

then another Japanese bayoneted me;and when I was standing 

at the window another ·Japanese bayoneted me right here (in­

dicating), -and I jumped to the window. 

Q Now, your house was located right in the town or Los 

Banos, was it .not? 

A Yes, sir. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

GENERAL REYNOLDS: Show the Commission the wounds~ 

CAPTAIN HILL: The Commission would like to see your 

wounds. 

THE WITNESS: I was not killed, sir. 

Q (By Captain Hill) I thought you said you were bayonet-

ed three times. 

A I was bayoneted three times, but I was not hit. 

Q You mean y·ou don't have any wounds from it? 

A Yes, sir; I was bayoneted, but I was not hit. 

GENERAL REYNOLDS: He may have meant that the. Japan­

ese attempted to bayonet him and he jumped away, and one 

member of the Commission understood it that way in direct 

testimony. 

CAPTAIN HILL: I understood he was wounded, and he 

• told me l~st night that he was, three times. 

THE WITNESS: Bayoneted three times, but not hit. " 
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Q (By Captain HUl) T}\ey didn't actually jab the~bayonet 

· µito you? 
~. 

A le~,. sir. 

Q But th~y attempted to? 
. . _. 

A ·They_ attempted to baronet -me three times. 

Q _Did you s~e any of' these other civilians blfonet~ 

there, killed? 

A Yes, sir. 

Q How many of them did y.ou actually see bayoneted and 

killed? 

A About 15 of them. 

Q About 15'? 

A Yes, sir. 

Q And did you see, besides those 15 -- did you see 

other bodies the next morning that had been bayoneted and 
(

that were dead? 

A Yes, sir; there were about 50, sir. 

Q Altogether? 

A All together. 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) You told the Japanese that you were 

a member of the 11 ganap11 ? 

A Yes, sir; that was after I was bayoneted. 

Q Well, was that true? Had you been a member of the 

gEl?lap? 

A No, str. 

Q We~e there many ganaps 1n that area? 

t'\. A None, sir. 
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----·- · -- Q ·· --:None -a:t7111? -· m:iat made you--teli.- the- Japane&e that 

you were a member of .the ganap? 

A Again:, sir? ~ 

Q Wh.a.t caused .you to tell the Japanese that you were a 

member of the ganap?· · 

A Because duri;ng that day, sir, the day before that ~ay, 

Aurelio Almazan told the people to get an armband tor -the 

ganap. 

CAPTAIN REEL: Will the reporter give me that name he 

mentioned? 

·THE REPORTER: Aurelio Almazan.· · 

Q (By Captain Reel) Who was he? 

A He was former Mayor of Los Banos, Laguna. 

Q Now, did you know what the ganap was? 

/ A Yes, sir. · 

Q Were there guerrillas active in that town? 

A I beg pardon. 

Q Were there guerrillas active in or near Los Banos? 

A I don't understand. 

(The question was translated to the witness by 

Interpreter Gojunco.) 

THE WITNESS: There was no guerrilla in the town, sir. 

Q (By Captain Reel) Were ·there some nearby? 

A From the mountains, I hear there are guerrillas in 

the mountains. 

Q Do you know of any guerrilla attacks that occurred 

near Los Banos? 

A I just hear, sir, but I don't know anything. 

Q You did hear of some? 
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• 
-

A Yes, sir. 

Q Y_ou didh 't see any dead Japanese ~oldiers? 

A I beg pardon? 
": 

Q You didn't .see any d~ad Japanese soldiers? . . 

A No, .sir, I didn 1t "See. 

Q Did yo~ hear of ,any? 

A No, sir. 

Q When you went back there on the 3rd of April you 

round some bodies in the church, is that right? 

A Yes, sir. 

Q And was the church damaged? 

A It was burned, sir, 

Q Were there holes 1n it? 

A What is that? 

Q Were there holes 1n the wall? 

A Holes? 

Q Yes. 

A It was -- the windows are all burned, sir, and it was 

open during that day. 

Q And were there big holes tn the walls of that church? 

A I beg your pardon? 

, CAPTAIN REEL: Will you read the question? 

( Question read.) 

· A The window itself, sir, is open. 

Q (By Captain Reel) Was the roof damaged? 
-

GENERAL REYNOLDS: Try it through the Interpreter. 

CAPTAIN REEL: Will you read my question to the 

Interpreter? 

(The question referred to was read by the reporter 
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as tollows: 

"Q And were there ·big holes in the walls of 

that church?") 

(The question_was translated to th~ witness by 

. Interpreter Rodas.) 

A. (Through Interpreter Rodas) Tpere were no holes in. 

the walls; only the holes were the vtindows itself. 

Q (By Captain R~el) And was the roof damaged? 

(Th~ question was translated to the witness by 

Interpreter Rodas.) 

A (Through Interpreter Rodas) Yes. 

Q (By Captain Reel) And is it true that there had been 

considerable shelling or Los Banos before the 3rd or April? 

(The question was translated to the witness by · 

Interpreter Rodas.) 

A (Through Interpreter Rodas) Yes, right in the town. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: How many more witnesses does the 

Prosecution have? 

CAPTAIN ·HILL: I have one more in this incident, sir, 

and I have two witnesses each in two other incidents, which 

will be very brief. 

GENERAL REYNOLDS: Are you through with this witness? 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess briefly, 

and continue. 

(Short recess.) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is in sessi-en. 

You may proceed. 

CAPTAIN HILL: Mr • Almasan. 

AURilI IO AlMASAN 

callld as a witness on ·l?ehalr or the Prose~ution, being first 

duly SW'?l"n, Was 9Xfim1ned and testified .as follows: 

DIRECT EXAMINATION 

CAPTAIN HILL: Speak loudly, Mr. Almasan, and in the 

direction of the Commission, please. 

THE WITNESS: Yes, sir. 

Q · (By Captain Hill) State your name to the Commission. 

A Aurillio Almasan is my name. 

Q And you reside at Los Banos, Laguna, P.I.? 

A Yes, sir. 

Q You are a ·Filipino by nationality. And how old are 

you? 

A I am 47 years old. 

Q During the month ··or February or this year did you 

hold any official position in the municipality of los 

Banos? 

A I was mayor of that municipality. 

Q Do you recall on 19 February 1945 having a conversa-
. / . ~ . 

tion at Los Banos with an officer of the Japanese Army? 

A Yes, sir. 

Q Will you ·relate that conversation to the Commission, 

please? 

CAPTAIN REEL: We object, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Not sustained. Proceed. 

CAPTAIN HILL: Go ahead. Relate the convers~on, 
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please. 

A I was . at the re~idence or the garrison commander. 

(By 
. . 

Q Captain Hill) The_Japane1e garrison commander? 
•

A The Japanese garrison comman~e~. And there was a 
. . 

Japanese gentlema~ ther~ who 
.• 

was in civilian· clothes. 

Q How 
< 

old a man was he? 
~ 

A He was 
. 

pretty near my ages · about 40 or 47; something 

like that. And ·he told me that the --

Q · Did he identify himself to you in any way? 

A At that time he did not, but I am going to that. 

Q Go ahead. 

A He told me that the Filipinos were doublecrossers; 

that they did not have any stated belief; that they were 

doublefaced, because when they are in the . presence . of 

Japanese they were ·pro-Japanese, they say, and when they are 

in .the presence of Americans they say they are pro-Americana. 

"And so you deserve to be killed. All of you Filipinos 

will be killed anyway. You prepare a list", they told me 

he told me, "Of about fif~y persons in the municipality ot 

Los Banos tha~ is good Filipino citizens, that is pro­

Japanese elements, and all the rest, all those people who 

are not in the list , will be killed11 • 

Q Did you have ·any :further conversation with him? 

A Then two days later I was called to a house~- a 

Japanese house, too -- a Japanese property -- by the same 

gentleman, and told me that, in his words as far ~s · I can 

remember -- he say 11 ! am a member o_f the general staff". 

Q Was this the same man who told you to prepare the 

list? ' 
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. . 
A The same mn. 

Q Go aliead·. · · 

A "I am a mmber ot the ·general s~tt• . I have imports.ht 

duty .lu!re. I am ~oi~ to· st~y _here uptil victory• .You are 

not to _.reveal this to anyone". 

I say "Yes, sir". 

Q Did he tell you on.whose general staff he was? 

A He did not, sir. 

Q Did you learn anything more about his identity? 

A I did not, .sir. 

Q And how long did he stay there in Los Banos that you 

know of? 

A He was off and on until about I saw him on 

February 19th and about two weeks later. I did not see 

him -any more. 

CAPTAIN REEL: Sir, the testimony of the conversation 

is now completed. We at this time move to have it stricken. 

Hearsay from an unidentified source. 

GENERAL REYNOLDS: The objection is not sustained. 

You ~Y proceed. 

Q (By Captain Hill) Did you have any other further 

conversation with this general staff officer? • 
A No. more, sir. . 

CAPTAIN HILL: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) This man was a civil!~? 

A He wor_e civilian clothes, sir. 

Q So he was not an officer. Is that right? 

A ·. Whether he was or he was not I do not lmow, but he 
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-
told me that he was -a member of the · general statt. · 

Q And when the Prosecution asked you just now about 

conversations with an "off'.icer" ot the general sta'f't you 

don't mean to tell us . that, : so ta! .as __ your· personal know-
' . 

ledge is concerned, ~hat ·t!Us man was ,an otticsr, do yo~? 

A As ·rar as I am . concerned ,I do not know ·wbether ~ 

was an officer. He told me he was an officer. 

Q He said he was an officer? 
' A He was a member of the general staff. 

Q Now, which- was it? Did he say that "I am a member 

of the general staff"" or that "I am an officer"• 

A He told me that oo was a member or the ge~ral statt. 

Q Now, when were you mayor of the municipality ot LQS 

Banos? Between what dates? 

A That was February 12th ·when I was pla~ed in there 

by the people themselves, not by the puppet ,gover·nment. 

Q February 12th? 

A 1945, sir. 

Q Am where are you living now? , 

A In Los Banos, sir. 

Q Are you out on bail? 

A I am not the mayor any more. 

Q What is that? 

A I am not the mayor any longer! . 

CAPTAIN REEL: Will the reporter rend that answer, 

please1 -I did not get it. 

{Answer read) 

Q (By C~ptain Reel) My question was, Are you now out 

on bail? 
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A No; sir. 

Q . Atter you were told thfs-$tatement, that everybody 
~. 

~xce~t the fifty persons that you would 11st were going to 

be kiil~d, what did you ·do? 
J 

A Well, ·certainly I did not know tirst -- At tirs.t 
. . 

I did not know what to d·o. And the.n the seo_ond day I t9ld. 

them ·-- I went to the commander 
\ 
or 

. 
the garrison and told 

him that I could net give the list because everybody was a 

cooperator 1n that place-~ 

Q Yes. 

A -- in an effort to save the people of Los Banos. 

Q Yes. Did you do anything else? 

A Yes, sir. 

Q What else did you do? 

A We told them that we were going to I gathered 

all the leaders of the town and told them that we were ready 

to cooperate with them. 

Q Told whom? 

A The garri$on commander, sir. 

Q Told the garrison commander that you and the leaders 

ot the town were ready to cooperate? 

A Yes, sir. 

Q What else . did you do? 

A Well, you mean -· you mean day after day, sir? 

Q Well, I will rephrase the question. outside of 

talking to the garrison commander twice, once telling him 

that you couldn't prepare a list and once telling him that 

,yo~· had the leaders o~. the town all ready to cooperate, did 

you have any other conversation with the garrison commander? 
\ ;\.

' ' 

' . 
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A With the garr~~on commander no more. 
I 

Q ·Did you tell any or the people ot the town about this? 

A Y?s, sir. 
. 

Q Did you tell them that -they were all 101111 to be 

killed? .. 
'A I did, not, sir. 

Q Did Y0':1 warn anybody to get out or town~ 

A I warn -- I told the -- I wrote a letter already 

On that day, the 19th ot Februnry,;I wrote a letter 

to some guerrilla unit in Pila asking them to help me, be­

cause I thought we would be killed. 

Q You wrote a letter to whom? 

A To a guerrilla unit under the command of General 

Avancena. 

Q And where was that unit? 

A In -Pila, sir. 

Q Was it a very large unit? 

A I don't know, sir. 

Q What did you do about it? 

A Well, I knew him to be a guerrilla all the time. 

That is .why I asked help from him. 

Q Did you send anybody out or town1 
• ' < 

A Yes, sir. 

Q Whom did you send out of town? 

A One --

CAPTAIN HILL: I object to that as not proper cross 

examination. I think he has been permitted to Co at great 

length in the examination of this witness • 
.... 

GENERAL REYNOLDS: N9t sustained. You may proceed. 
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CAPTAIN REEL : Thank you, sir. 

Will the reporter please read the last question? 

(Question read) 
., 

THE WITNESS: Shall I answer? 

CAPTAIN HILL: Yes. 
' A (continuing) A man by the name of -- He wa-s called 

·' -
11Rencio11 1n my place. Flor~nc.1o de ~orja.. .. :: 

Q (By Captain Reel) !'Barn~o"?' 
A ''Borja". 

t" 

Q 11Bordjo11 ? 

A ''Borja". 

CAPTAIN REEL: Do .you know what toot is, Mr. 

Reporter? 

REPORTER CONKLIN: 'B-o-r,-j-a • . 

THE. WITNESS : B-o-r-j-a. 

Q (By Captain Reel) Yes. Anybody else? 
,. 

A ·And Melencio Lapus. 

Q , Anybody else? 

A ' I don't know his real name, but Melencio. We call 

him "Malen". · Melencio Lantiga. 

Q Anybody else? 

-- A Tho;3e :are about all,- those two. 

Q And you didn't give any list at all to the Japanese 

garrison'? 

A I beg your pardon? 

Q You didn't give any list at all to the Japanese 

garrison? 

A No, sir. 

Q Did you .tell them that you were cooperating? . 

•. 
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A Yes, sir. 

Q Do ·you speak- Japanese? 

A I don ' t ,. s 1r • " 

Q Did- this man speak in English? 

A _·He . spoke in -:Enllish well, si-r. 

Q With no interpreter tb~re, 

A No interpreter that- time. 

Q Was anybody there besides this civUian who said h 

was a member or the general staff and yourself t th time 

ot that conversation? 

A The 9arrison comm£1nder, sir, . nd som petty otf1cors 

Japanese potty officers. 

Q Anybody else? 

A No more, sir. 

Q He didn't tell you with what gener~ s ft h was 

connected? · 

A He did not, sir. 

Q Now, you wer e _mayor of the ontir munic.ipality of 

Los Banos? 

A Yes, sir. 

Q ·What 1s the population of the entire municipality 

of Los Banos? 

A · About normally·, in normal times we were about from 

twelve t.o thirteen thousand, but at that time I think it 

dwindled to about ten thousand. 

Q So there were about ten thousand people in Los Banos 

at that time ? 

4 Yes, sir; about ten thousand. 

Q And you were told to prepare a list of fifty? 

2402 



A 
. . 

. GQIRAL UYNOU>S ·i The COIIIIDiesion 1n~r1'U,t, to say 

that the er~•• _exam1Mt1on 4ot• JX>t appear to be . productive .. . ' 
' ~ . 

and to 1ntuh-e .o,·. co~el the. pUJ'J)o,e ·ot cont1 1n,. . 
~ ~ . -,.. -~ . . 

~AIJf -~: . Well,, air__, the _croas exe.udnation .goes· 

to the cre~Ubility ~~ tae witne11·~· · t .he purpose ot tbe er~~· 
• • • <' • • \t_ 

... ·exam.~tion 1a to a1t1 the Coad.si 1on to enable it to dedide 
. . 

the· credibility ot this witness. Tbe- witbess has testitie4 . 
that )18 waa told to make a 11st ot tS~y persona . Thitt 

leales 9 ,95'0 wbo were going to be wiped out . And be llal 

testit1ed that he told two, Florencio d.e Borja and Kelencio 

Lantiga ,- ·to leave towti. 

· OENEML .RElHOLDS : The Co1Dil'Jission underst.an4s it 

and permits you to continue. It is pointed out that he 

has mentioned at least tour times that he w s -ol'd red to 
. 

make a list ot tifty people. The COIIIID1Siion is willing 

to accept that w1 thout turther questions al0111 the SD.111 

line, but ye12 may continue. 

CAPTAIN REEL: Th$nk you, sir. 

Q (By Captain Reel) Do•• understand that you don't 

know the name ot this c1V111,$1J.. ,rho talked to you? 

A I don't, sir. 

Q Bad you ever seen him before? 

A Before that time? No, sir. 

CAPTAIN REEL: That's all • . 

CAPTAIN HILL : ~hat's all. 

(Witness excused) 
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' 

-EULOOIO GUZMAN. 

. 

called as n witness .ori behalf or the Proseoution, being 

first duly sworn, wns exemined nnd testified ns follows:
" . - ' 

CAPTAIN HILL: Sir, t~is is a new incident, _c~ red 

by item ·ill of -the-·supJ?lemental Bill of Pe.rticUl.nra. 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By -Captnin li~ll) Will y_ou state your ntll!l , planse? 

A Eulogio Olllman. 

Q Where do you r es1de, Kr. Guzmnn? 

A Dnyombong, Nuevn, Vizoayn. 

Q How old nre -you? 

A I nm 29 yenrs ot nge . 

Q What is your nntionnl1ty? 

A Filipino. 

Q During the conth ot December, 1944, ~here did you 

reside? 

A Bayombong, Vizcaya. 

Q During the month of Deceobor, '44, were you a prison r 

of thv J aponese o.roy at Bnyotibong Garrison? 

A Yes, sir. 

Q Do you recall being sent on a detail dur.tng thllt 

oonth by the Japanese to dig some gr aves? 

A Yes. 

Q Will you relate to the Coilll!lission what occurred at 

tho.t time? 

A On that part of December, 1944, I was detailed to dig 

holes for those prisoners to be executed. 

Q How many besides yourselt ,~~re detailed to dig these 

holes or graves? 
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·A We were arotu:¥;1 six. 

And did you dig these holes· or grnves? 

Yes, sir. 

Q · IDlere did you dig them? 

·A J~at back ot' the municipal · gove~nment ot Bayombong. 
, . 

Q And after you hod. ·completed this detail, then what, 
,• ' 

it anything, took place? 
' . 

A Yes, sir. Before the ·v1ctims are to be executed one 

of those in charge ot the ·Japanese soldiers said n few words 

to the Filipinos to be executed. He say they -.rere Filipinos 
I , 

and they are no good, ''You J'atay••:; you "Campi, AI!le:rioano. 

No good. 11 Then one ot the soldiers thrust his bnyon t · 

through the victim and pushed him to his grnv.
' . 

Q Where did they take hir.i to execute him? 

A I beg your pnrdon? 

Q Where did the Japanese telce these victims t o be 

executed? 

A From the garrison. 

Q Did they t ake theo to these gr aves that your detail 

· had dug? 

A I beg your ·pnrdoh? 

Q Did they take t~se prisoners to the graves where 

you hnd- dug these holes? 

A No, sir. 

Q When they killed theo where were they killed? 

A Just back of the goverru:ient. 

Q Where you hnd dug these holes? -A Yes, · sir. 

Q And tell the Commission just how they proceeded to ' 



kill each ot1e or these victims? , · 

A Before the killing took place they· were questioned • 

. Then after the .questions they are tortured. 

Q Did you see them tort;\lred? _ 

A . I have .seen others' so· ·tortured. 

Q· You did QOt see these tortured? 

A No, sir. 

Q Tell what they did to these ·men that they killed. 

A They undressed the fellow and then tied him around 

· his body to a table nnd got a wh1p and whipped him. 

Q You are testifying about the torture. I want you to 

tell how they killed these people there behind the municipal 

buildirtg. 

A Yes. They had to line up • Then they had to go on 

by one to fnce their grnves, but before the killing took 

place the o~e ~ charge had to say a tew words to them, to 

the nen executed. He said, "You Patay; no good Filipino; 

you Cru:1pi, Arle..ricano." He said, 11 No good •. " 

Q After that did they kill him? 

A Yes. 

Q How did they kill -hio?· · 

A They thrust n bnyonet. 

Q Did you $ee thee killed? 

A I w~s only nbout three meters owny. 

Q How many did you see killed there that day? 

A During that execution I have witnessed 30 of them. 

Q Were they all killed the satte day? 

A Yes, sir. 

Q And did ·you lmow any _of the people thnt were killed? 
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A Yes, sir • 

. Q How many of them did you know? 

A. I know' only one. 

Q Wha~was his nam&? 

A Leoncio de Leon. 

Q Was he trom Bayonbong? 

A No, air. 

Q Y/here was he troo? 

A ·I think he is troo Isabela. 

Q All of those that were killed hnd they been in the 

ga.rrison as priso~era like yourseln 

A Yes, sir. 

Q Now, during the ti?ile that you were in that garrison 

as a prisoner did you see anyone tortured? 

A Yes, sir. 

_Q Well, I want you to tell the CoDClission briefly just 

how you saw ·the Japanese torture prisoners there at the 

garrison. 

A You know, sir, at the same time I was detailed as 

·a cook, and the boiling water for .~oiling purposes is used 

for the officers. In that bU1ld1ng there is a foom for 

torture. Of course I oan peep. There is .a sma~l hole where 

you can peep and see the victim being tortured. I have 

seen one being tortured, all dressed out, a rope tied 
~ 

around his body, and they poured a cnn of water; first of 

all they placed a wet blnnket on his face, cover his mouth 

and nose, and they pour a can of ·water on his face until 

he say, "Yes," to answer the qUestions. 

If' he says, "No, 11 they pour again another can of water. 
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Q You cean they poured it in his .r.ioutb? 

A Yes, sir. 

Q . Go ahead. 

·A l3eca.use the victim could no.~ endure the torture he 

.died. I hllve seen ,him .drug out or·.the t6rture rool!l. 
• .,. I ', 

Q Did you see them_do anyth~ e~se to them besides pour 

water down their moutha? 

A By using clubs, beating any part ot: the body whether, 

it is face or any part. 

Q Did you s ee them kil:l any persons that way by tortur-

ing then? 

A That fellow only; one person while I was 

Q Only one. person while you v,ere there? 

A Yes, sir. 

Q Did you know his name? 

' ·A Yes, .:;ir. 

Q What was his nlll!le? 

ther • 

A Vivencio de Leon, the brother of the other one. 

Q Among the 30 that you have t estified you saw killed 

at one time, were they nll raen? 

A Yes, sir. 

Q And was this garrison a Japanese ~rmy garrison? 

A Y.cs; sir. 

Q And were the Japanese that killed these 30 1n the 

Japanese army? 

A Yes, s1r. 

Q Were there any officers around that garrison? 

A Yes, sir. · 

Q How many officers did you see or lmow around there? 
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A I lmow only one o! them. 

Q What was his name? · 

A Captain Nosino. 

·Q Did he have· charge ot ~e,e k1ll1rtgs ~ere1 
. . J 

A He· wns the one responsible tor the· killings. -. 

CAPTAIN HILt: You may cross exen:1-ne • . 
• I 

CAPTAIN REEL: Mey we inquire as~ what specification 

this witness is testifying under? 

CAPTAIN HILL: Specification 111. 

CAPTAIN REEL: There seems to be sone discrepancy. 

The testiaony had to do with the date of Decenber, 1944. 

The specifications which have been prepared ar e for March 

of 1945. 

CAPTAIN HILL: Apparently thero is nn error in dates, 

sir. That - is the incident referred to, however. 

CAPTAIN ·REEL: The opinion ot the detense is that 

the entire catter 1s irrelevr.nt as to the ohnrgo before 

·--the 6omm1ss1on. 
)} 

CAPTAIN HILL: If there is any argul?lent about thnt, 

we would ~ike permission. of the Commission to present it 

under iten rrumber 72, the general paragraph. 

GENERAL REYNOLDS : The CoLttlission Will take this 

matter under .advisement and render nn opinion on it to­

morrow I!lorning. 

CAPTAIN HILL: Yes, sir. 

CAPTAIN .REEL: I have one question of the witness 

only, and _I might as well ask him now, since he is here. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By C_aptain Reel) Was this an M. P. garrison, n 
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a mili~ary police garrison? 

A No, sir. 

I , CAPTAIN REEL: That is all. 

(Wi~ness excused.) · 

ANTONIO VASQUEZ 

called as n witness on behnlf or the · Prosecution, being 
. -.., first duly sworn, wns exrunned and testified through Inter-

preter Celis ns follows, with Interpreter Albano nct1Il8 

as "check" Interpreter: 

DIBECT EXAMINATION 

Q (By Captain Hill) Vlill you state your nrune? 

Whnt is your Mme? · 

A Antonio Vosquez. 

Q Where do you live? 

A Bayonbong, Vizcnyn. 

Q What is you~ nationality? 

A Filipino. 

Q How old o.rc yeu? 

A 58 ye~rs old. 

Q During the nonth of December of 1944, were you n 

prisoner in the Japanese garrison at Bayombong? 

A Yes, sir. 

Q Were you on the deiEd.l during Decetiber, I believe on 

the 11th or shortly thereafter, that dug some graves there 

behind the nrunicipal building? 

A I was, sir. 

Q Did you see the 30 persons killed there by these 

graves? 

A Yes, sir, becnus~ we were the ones who dug up the 
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hole._ r 

. Q Did you know ~ or the 30 .oen that were killed there? 

A I don't know them. I could not recognize e.ny or -thetl, 

s1~., because it was getting late and dark. 

Q Were eny of the other .cambers of your family held as 

<prisoners in~ Japanese garrison at the sooo · t1De you were? 

A There wns, sir. 

Q vlhat cember ot your family? 

A Fortunata Vasques, my tlnughter. 

1·Q How old was your daugh~er? 

A 17, 

Q Did you see .the Japanese abuse or cistrent your 

daughter while she was held as a prisoner thero in th 

garrison? 

·A I saw, sir, ·they t.ook her by for co insido th garri-

son and then ~hey bring her out. 

Q Do you know whnt they di d to your daughter th r e? 

INTERPRETER CELIS: According to the witness he says 

that he cannot sny because wbmen o.re by nature weak, and 

then she is taken by night and I don 't know what they do 

to her. 

Q (By Cnptriin Hill) How many times did he see the 

J epanese take his daughter at night out of the garrison? 

A Three times, sir. 

Q Ahd did they always take her by force? 

A Yes, sir, they : a1ways take her by force. · 

Q. Did your daughter ever tell you what the Japanese 

did to her when they took her out? 

A Sho used to tell me when she comes home. 
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Q Whnt did she · tell you? 

A She told me ·t11nt they try to nbuse h~.r chast1ty. 

Q Did they abuse her -ohhstity? 

A · She was r_~ally abµs·ed, bec·ause she told me 
- so,-and 

. ·, . .· . .· 

besides she cannot rerwie the Japanese becnuse she was 

afraid of thee. 

Q . Now, when the Japnnese nbnndoned this garrison at 

Bayocbong, did they talce o.ny or the civilians with them? 

Withdrnw the question. 

When the Jnpnnese 1 ft Bayombong, did they force any 

civilians to go with thon? 

A They transferred the wooen prisoners to Caoayan 

·Isabela. 

Q Did thoy take your d nughter with then? 

A Yes, sir. 

Q And did they tnke any other wonen besides your 

daughter? 

A There were five others. 

Q And do you lmow what ho.ppened to those five wonen? 

A I don't know, sir, bece.use' I was also . confined to the 

-~- .u-rison. 

CAPTAIN HILL: You nay cross exanine . 

CAPTAIN REEL: No questions. That is all . 

{Witness excused.) 
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· CAPTAIN HILL : I :have one .witn$SS, sir, that I tish 
, 

to present, another !!latter 1n Item Noo 72. 

DANI~ SANTIAGO 

called as. a witness_ on behal~-or the .-Prosecution, being . 

, tirst 'duit ·swo~, w~ -- •x~m1~ed and _testified as follows: 
. . . 

Q (By C~ptain Hill) Will you -state your· name, please? 
. ~ 

A My ·name is Daniel Santiago. 

Q Wher~ do you reside? 

A I reside in the barrio ot Duau, municipality or 

Bayombong. 

Q How old are you? 

A I am 32 years old now. 

Q What is your nationality? 

A Filipino. 

Q Were you living in that same barrio in December of 

1944? 

A No, sir. 

'-, Q Where were you living then? 

A We live in the barrio of Baretbet; that is what we 
' 

call Bagabag Ferry• 

. CAPTAIN REEL: Could we have that identified? 

CAPTAIN HILL: B-a-g-a-b-a-g; Bagabag. 

CAPTAIN REEL: Where is that? 

CAPTAIN HILL: It is up near Bayombong, in that 

neighborhood. 

Q (By Captain Hill) Do you recall on 17 December 1944 

being taken by the Japanese to Bagabag F~rry?. . 

A Yes, sir, I remember that date. That was Sunday. 

Q You go ahead, now, and briefly tell the Commission 
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.. 
just what transpired at that time. 

A It was, ea~ly in the morning ~ot December 17th, lt was 

· -Sunday, 1944, whett we were advised _by the ·garrison in charge 

of _Bagabag, or Bagabag Ferry, that there will_be a meeting 
. ' 

h,eld .at Bag·abag- Bridge; ~ at that time tor a tew minutes. 

The g~rison 1n charge advise ·us that we shall wait ror the 

gar1:ison commahder trom --B&J:ODbong, ·because he is going to 

deliver s~e speech to the people. But afterward when we. . 

arrived 1n the place where we were supposed to held the 

meeting, here ,comes the garr1$on commander with his companion, 

Jose Rumbawa •. 

Q Who was he? 

A One of the collaborationists. 

Q Go ahead and t ell what they did. 

A And upon arriving at our lace, they just point anybody 

they want to massacre. 

Q Now, how many people had gathered there at ·the f erry, 

do you remember? 

A All mens at the age of 1; and above. 

Q All men in the barrio over the age of 15 were gathered 

there? 

A Ye~, sir. 

Q All right. Go ahead and tell what this officer from 

Bayombong and the collaborationist did. · 

A They just selected the men they want to kill, sir. 

Q And how many did they select? 

A We were 2; in all, but only four of us were left. 

Q Go ahead and tell the Commission what they did, it 

anything, toward the killing of these civilians. 
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A A-tt~r tying th• 2~-mm,, they bro t us to the bank 

ot the river, arid ·that is the place where they JDade the 

killµig. ... 
.Q How did they~ the1e people~ 

A Th~y. use their bayonet and gun. 
I •

Q And how many_. people were killed there at that time? 

A There were 21 people killed. 

Q· Were all or these 21 persons civilians? 

A Yes, ~ir, allot them were civlliana. 

Q And were these Jap4?1ese in the Army or the Navy? 

A · They are Army, air. 

Q Were they Military Police, do you know? 

A No, sir. 

Q They were regular Japanese Army? 

A Yes, sir. 

Q Do you have a list or those people that were killed 1n 

your barrio that day, by the Japanese? 

A Yes, sir, I have a list. 

Q Do you have it with you?. 
' 

A It is with my companion. 

Q I wish you would read the list of names into the 

record, ot those persons killed. Give the reporter the 

names of those you can think or, then you can read from the 

list the balahce. Can you tell the reporter those you re­

member? 

CAPTAIN REEL: Well, sir, it the Commission please, 

we wish the witness would tell those that he can remember. 

We object to his reading from a 11st, unless it refreshes 

his recQllection. 
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CAPTAIN~~: I will _havajh1m iaen~ity-that ._list • . 

Q· (~ Captain.Hill) Tell the Ccmmias1on what the list 

is that you hold_1n your band and propose to read troin. 

A This... list 1s the names ot· those people who were killed. 

No. __1 !s· Crispin Dumlao --

Q Wa~t just a min~te. Did you help prepare that · list? 

A I pr~pared this 11st, air, but i,--

Q You prepared the list? 

A Yes, sir. 

Q And you 1D:4Y read from it, with the permission or the 

Commission, to refresh your r ecollection; the nam s of 

those that were killed. 

GENERAL REYNOLDS: We will want more information about 

it. 

THE WITNESS: All or thes 21, sir, were killed. 

Q · (By Captain Hill) When did you prepar that list? 

A Before we came here, sir. 

Q Just before you came down here to testify, you mean? 

A Ye~, sir. 

Q And you prepared the list yourself? 

A Yes, sir, I prepared myself. 

Q From your memory of those persons that you knew were 

killed? 

A Yes, sir. I lmow them very well. 

GENERAL REYNOLDS: The list contains names or people 

who, from your own knowledge, were killed at the time in 

questioh, is that correct? 

THE WITNF.SS: I beg y"°ur pardon? 

GENERAL REYNOLDS: Is this a list prepared trom your 
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own .knowledge 0~ events, or a .list pre~ared ~later · in~es-· 

tigation? , 
T 

THE WITNESS: .J prepared this myselt, sir. 

9 · · (By Captain Hill) Qid you prepare it trom your own 
--..

kn.c)wledge? 

·A ~yes s_ir. · . ' 
GENERAL REYNOLDS: Is he usi~ that list only to r e-

fresh hts memory? • 

CAPTAIN HILL: That 1s right, sir. 

CAPTAIN REEL1 Ir the list 11 used to refresh his 

recollection, we do not object to it, but it will have to 

1 be taken •ay from him, and he can't read from it. I would 

suggest, sir, it is witness came down here his 

memory was sound enough t alee out the 11st, certainly it 

is sound enough now to state the names without having access 

to the. list. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission would, ·1tselt, reel 

happier about it, 1n view or the circumst~oes·, it you 

would ask him to name some people from memory, and let us 
. 

see whether he can do so • . 
Q (By Captain Hill) Without using t)le list, will you 

give the reporter the .names of all those that you can remem­

ber who were killed.· there that day by the Japanese? 

A Yes, sir. 

Q Go ahead. 

A No. l is Cerilo Rico; second is Crispin Dumlao; 

Juen Soriano; Esteban Soriano; Catarina Soriano; Amelio 
' . 

Nollada; Pablo . Domingo; Toribeo Manuel -- (pause) ---

CAPTAIN HILL: I thought, sir, that this list would 
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possibly_save time, _with him stopping .to think ot thes names. 

I think if we give hini ·time he can think ot it. He told tham 

to me last night atter consid~rable .thought. 

Q (By Captain ffl:~l) Can you think ot any others? 

A ! could. not quit~ re~ember th~ names, ·sir. 

CAPTAIN lnLL: Fo~ the purpose or refreshing his re-
. -
collection, may he use the list 

~ 

now? 

GENER!u, REYNOLDS: Ask the witness how many more in­

dividOals are involved whose names he cannot now recall, and 

see what he says. 

Q (By Captain Hill) In addition to . those persons that 

you have named, how many others were killed there that day, 

d~ you know? 

A I remember only the 21 men, sir. 

Q And did you at that time know all of these 21 men 

personally? Were they people that lived there 1n the barrio 

where you lived? 

A Yes, sir. 

Q And people that yo~ saw and knew there every day in 

the barrio? 

A -~es, sir. 

CAPTAIN HILL: We would request again that he be per­

mitted to us·e his list to re:f'resh his recollection.-

GENERAL REYNOLDS: The Commission teals that is suf­

ficient. Defense may cross __examine, unless you have more 

testimony other than names that you wish to bring out. 

CAPTAIN HILL: No, I don't ~ave. 

CROOS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Will you give us the name ot the 
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~~o_!~a_!>or~~o~ 1'h.o came w1 th the garriis on commander1. · 

A Beg pardon? 

(Question read.') 
. •· 

.THE WITNESS: Jose Rumbawa. 

Q (By .Captain Reel) · !-u-m-b-a-w-a? 
J\. Yes, .. sir. 

Q Oh, the way it sounds. And did this collaborator, 

Jose Rumbawa, point out allot the persons who were to be 

taken? 

A Yes, sir. 

Q And the only ones who were· taken were the ones . that he 

pointed ·out? 

A Beg pard9n, . sir? 

Q The only persons who were taken were ones that were 

pointed out by this collaborator; nobody else? 

1':flE WITRESS: I don•t ·get him. 

Q (By Captain Reel) I will ask you again. The colla­

borator ~inted ou~ certain persons. _All I wanted to know 

is it any persons were taken who were not pointed out by 

the collaborator. Did they take any persons whom the 

collaborator said to let -go? 

A I can't get you, sir • . ' 

Q I will try again. The collaborator, Jose Rumbawa, --
' 

A Yes, sir. 

Q (Continuing) pointed to ce~tain people, is that 

right? He pointed out people in the crowd to the Japanese? 

A · The garrison in charge -- the garrison commander in . 

Bayombopg, with his technician, or what we call the inter­

preter, together with Rumbawa -- three or them • 

.. 
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Q --Yes. .What did Rumbawa do-9 ... -- '!;"' 

A He po~t'3d some. 

Q Yes. And those that he pointed -to~were taken by the 

Japanese? 

A ·Yes, sir. ' 

Q -·Now, were any people ~n by the Japanese that he 

did not point to? 

A S~e; some people, sir, were ta.ken also that was not 

pointed by Rumbawa. 

CAPTAIN REEL: Will you read that answer? 

(Answer read. ) 

CAPTAIN REEL: That is all I wanted to know. No other 

questions, 

CAPTAIN HILL: That 1s all. 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: Does the Prosecution have turther 

witnesses ready for this afternoon? 

'· CAPTAIN HILL: I have a case that I will present by · 

statements, sir, if the Commission is ready to adjourn. 

GENERAL REYNOLDS: But there are no witnesses? 

CAPTAIN HILL: . No others. 

GENERAL REYNOLDS: In that event we will recess until 

approximately eight o'clock this evening to see tne motion 

pictures, and ask that you be ready t~ go ahead at eight 

o'clock. 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: And our armouncement has already 

been made as · to this evening's session being open to the 

public and, of course, to the press. 

(Whereupon a recess was taken until 2000 o'clock, 15 
November 194;.) · 
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--------
EVENING ;SESSION ... ; 

(The trial was resUJ11ed, pursuant to recess, at 2005 

hours.) 

CAPTAIN CALYER·: It ~he CoJDl!lission P+ease, all members 

of the Co~ssion are present; the Accused and tl)e Defense 

Counsel are also p~esent. 

Mark this tor identification, please. 

· (Certification by Ottice ot the 
President, Commonwealth ot the 
Philippines , ot "Orders .from 
Tokyo" was marked -Prosecution 

· Exh1bi t No. 326 tor identifi­
cation·.) 

CAPTAIN CALnR: The Prosecution otters in evidence 

EXhibit No. 326 reading as follows: 

OFFICE OF THE PRESIDENT 

OF THE PHILIPPINES 

"llanila, November · 15, 1945 

· "I hereby certify in my official capacity as Adminis­

trative Assist__ant, Office of the President, Commonwealth of 

the Philippines, that the tilm entitled, 'Orders from Tokyo' 

and identified by the markings, 'Reel 1 A Prod. No. 285'.2, 

Title-Orders from Tokyo-Versien Domestic• was produced 

under official license of the Commonwealth of the Philip­

pines and for ;t; that the film is itself turther identi­

fied by the introductory wording: The Philippine Common­

weal th in Coope.ration with the Office ot Strategic Se;r­

yices presents, Orders from Tokyo. A Prologue by Brig. 

Gen. Carlos P. Romulo, Resident Commissioner of the Philip­

pines to the United _S~ates; 'that the film was photographed 

and narrated by James C • . Griffin, Captatn u. s. Marine 

Corps; t~t this film so identified 1s a copy from the 
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. ~ .. 

-:- J:-6--_mm -ori~inal;- am 'is an official document ot the 

Commonweal th or the 'Fbilippines ,. ~ons is t1ng or 2 reels 

of 3 5 mm t~chnicolor ·sound tilm w1th English dialogue.
" . . 

(signed)_ J!Amador auenaseda· 
· . · .AJW;)OR ijUENASEDA 

• Administrative Assistant ,. . r ·', 

•1Th1s is to 9ertity that ~. Ama~or :Buenaseda is 
. . 

the Administrative Assistant in the Office of the President, 

Commonwealth of the Philippines, and that his signature 

appearing on the foregoing certificate is genuine. 

( signed) · ••Jose S •· Re7es 
JOSE S • REYES 

Secretary to the President 

"Manila, Nove~er 15', 1945' " 

(Here followed exhibition of film entitled "Orders 

from Tokyo" hereinabove described more particularly). 

GENERAL REYNOLDS: · Recess until 8 :30 in the morning. 

(Whereupon, at 2030 hours, 15 November 1945, the 

trial 
'---
was adjourned until 0830 hours, 16 November 1945.) 

I 
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- BBPam THI 
IIILITARY C<IIIIS'SIOlf 

canvenecl by the 
United .S~t•• llrmy Forces 

Western Pacific 

UNITED STATES OF AMERICA . ) 
) 

-vs- ) .. "PUBLIC TRIAL · 
. . . ) 

T<IIO~ YAIIASHITA ) 
) 

H11h C011Di11ioner'1 Residence, 
Manila, P. I. . 
16 Jfovember 1945' 

. . 
Met, pursuant to adjournment, at 0830 hour,. 

IIAlOR GENERAL RUSSEL B. REYNOLDS, Presiding Officer 
and Law Member 

MAJOR GENERAL LEO DONOVAN 
MAJOR QBNIIW, JJ\IIES A. LESDR 
BRIOJJ>IER GDBRAL MORRIS . C. BAR'DWERlC 
BRIGADIER GENBRAL MBBRT F. BULLENE 

APPEARANCES• 

(Same as heretofore not-ed.) 

REPORTED BY: 

E. D. CONKLIN 
L. H. WINTER 
M. I(. RACKLIN 
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GENERAL REYNOLDS: The ,Commiseion ··is 1n session. The 

Prosecution may·proceed. 
.... ' 

MA-TOR KBRR: Sir, $11 the members ot the C~ission 
. . . 

are present, the ~oc~ed ·and Detenae.· counsel are present. 
i 

The Prosecution vdll proceed. 

At this time, -~ir, should like ·to p~int out· that, 

according to intormation g~ven .to me by the reporter, the 

exhibit, Prosec~tion Exhibit No. 326 tor identification, 

---- . which was ottered at last night's session, wa• not ex­

pressly admitted into evidence b7 the Commi11ion. That is 

the c~rtificate or the Adm1n1,trat1ve .lasiatant to _the 

President or the Philippines concerning the film that _wae 

shown -last night. 

GENEML REYNOLDS: Prosecution's Exhibit No. 326, 

which is a &tatement from. the ottice ot the President ot 

the Philippines, dated November 1~, 194~, is accepted as 

part or the record in this case •. 
(Prosecution Exhibit No. 326 tor 
identitipation was received in 
evidence and so marked.) 

CAPTAIN SANDBERG: If the Commission please, the 

Defense realizes very keenly that no objection it can no• 

make to the motion pictures shown l~st ni~ht will -alter 

the fact that the Commission has already seen and heard 

them. That is a fact .which cannot be undone. But we must 

protest very strongly that the showing or this tilm, with 

its highly inflammatory commentary, was highly prejudicial 

to the Accused, and is not at all conducive to the calm, 

dispassionate sifting of the facts which has always been 
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the cornerstone or American 3U;lt1ce. 
• . . . I 

. Thia tilm 11 ot the tn>e generally described as a 

"propaganda" tilm. At one time the c011111entator raters to· 

the tUm aa . 11evidenoe_~l:'1ob w~ll corivict," am the Accused . 

is speci:tic.ally antion~ ·by name. 

Despite ·a11 thi~, which we teel is gravely and un­

reasonably ·pre judicial, neither General Romulo nor David 

Grittin is even aworn or under oath. 

We have objected throughout this bearing to tbe intro­

duction ot att1dartts where no opportunity is given to 

cross exam1.n1.ng, but we teal that this situation, where 

the persons whose teati.m01q ia accepted betore this Court 

ar~ not even sworn or under oath, 1a indeed a new de'P&rture. 

In one scene an American soldier is shown looking at 

a piece ot paper, and the commentary is "American soldier 

finds the •order from Tok70 1 tor the destruction or Manila!" 

The Prosecution ha1 introduced in evidence no such 

....._ "order • " 

And we make this st~tement: It the United States 

forces have such an order as the film says they h~ve, it 

is the duty ·ot the Prosecution to introduce the order into 

evidence, and if the United States forces do not have such 

an order it is most improper tor the Prosecution to intro­

duce into evidence a film whose sound track says they do. 

The very title and theme ·of this tilm prove its 

irrelevancy. It there were in tact an "_Order from Tokyo, 11 

its materiality would lie not in the trial or this Accused 

but or the Emperor or Japan, 

The Defense moves at this time that 1n order that the 

.. 
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various review1l:!I authorities and the c_ourts may have the 

full picture, the tul,l text or the commentary which accom­

panied the film be read into. the reoo~d~ 

MAJOR KERR: _It the Commisslon please, 1n the first . . 
. . . -

place ' there -is no req~irement in t1:1e regulations governing 

the proceedings of this Commission that any testimony be 
. ~ 

sworn. Secondly, the Comnission is expressly authorized to 

accept intp evfdenoe such documentary evidence ~r other 

a..in'htnc"& ~ n may deem t ·o have probative value in the 

mind or a reasonable man, or which, in the Commission's 

opinion, would serve the Commission 1n determining the 

issues of this case. Therefore, on technical grounds the 

_documentary evidence which was produced last night and 

offered to the Commission is admissible. 

Now, sir, the Prosecution knows ot no possible evi­

dence short of the Commission itself having been present 

when those films were taken, present when the victims ot 

the Japanese ) theoselves were being removed trom or being 

liberated from the scen~s of the atrocities, no evidence 

short of the Commission's presence at that time and at those 

p1aces, that could have as strong probative va1ue as that 

film. 

There is no question that the film shows scenes of 

the crimes which are covered by the charge in this case. 

And I ask the Defense how the Prosecution could possibly 

present evidence of stronger probative value than .the 

scenic representation of the situs -..Jf the crime and of the 

victims themselves coming out from the ruins of the churches, 

homes, and the buildings where the crimes were committed. 
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So tar ...aa ·".Order..t f'rom Tokyo1 are concerned, the 

Prosecution, of .course, is ~ot out ,ot order 1n introducing 

eviden~e on one subject merely because it was not previous-. .~ 

. ly · ~troduce4 into evidence on the same subject. It that 

were the Nla, of .course you neyer could start a trial. 

However., we do no_t contend that our case rest, upon "Orders 

trom Tokyo," or orders tram any other source. 

The char is c ar 1n d.. QI 'its , _that __ 

the Accused permitted these widespread, continuinl atroci­

ties to be canmitted. 

With reference to the ~peror, the mere tact ·that an 

order trom the Emperor, it it were the tact, or it should 

establish it as a tnct, did come down to the commnnding 

officer here, and that he acted pursunnt to that ordor, 

would not in any way absolve the ·person who net d under 

that order froc the responsibility for the ·crimes which he 

thereby col!lmitted. That is well settled, I believe: that 

orders of the superior officer to commit an illegal act, 
. 

either under ' the laws ot the area where the act is c0111Ditted 

or under international laws of the laws ot war, is no 

defense. 

We suanit, sir, in all earnestness that that film 

is a documentary record pertaining to many of the atroci­

ties which are in the Bill or Particulars, and that it 

should be acc£pted by the Commission as having proba~ive 

value. 

This ~ommission, I say again, is not a · jury, and we 

feel sure it is fully competent to weigh that evidence, 

to give it such probative value as a reasonable man would 
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give it, to exc1ude_ ..the-refram those portions _Which it be-.. 
lieve.s are not ot probative value, and to take . into CQn- · · 

sideration thon portions which it believes to be helpful 

1n _determining the issues in this case. 

·.CAPTAIN S~~ERG: If the Commission please, just one 

more word. 

Our objection was not to the tilm. Our objeotfon wo.a 

to the commentary, the sound tr,ck which accompanied it. 
. -We feel that the same documentary effect could ve been 

had it the sound track h.o.d been omitted, especially sine 

the statements made were not made under oath • . And it is 

for that reason that we ask thnt the sound track which ac­

companied it be mo.den part or the record. 

As to the second point, the .Defense urges again that 

if it is true , as sto.ted in that pictur, that th United 

States Amy seized an "Order troc Tokyo" tor the destruction 

of Manila, it is the duty or the Prosecution, who is cho.rged 

vri th the duty or bringing all to.cts before this Court, to 

produce that order in open court. 

GENER.JU, REYNOLDS: The Commission will withdraw for 

deliberation. 

(Whereupon the members or the Commission retired tor 

executive session.) 

GENERAL REYNOLDS: The Comr.iission is in session. The 

Commission notes the comments of counsel. The Commission 

directs that the entire ' r11m, inciuding the sound track, 

be placed in the record or this trial tor such probative 

value, if any, as the Commissinn may decide to award to it. 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, the first 
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- -- -
. item to be pre~ented. today has to do with the murder ot 

. -
people 1n Imus and Ducarinu · , towns 1}l the Province or 

Cavite, as covered in Blll · or Particulars by.. Itema 66, 84,. . 

and 85-. 
1 

ZOSDIO C. ELLA 

called as a, witness on behalf of the Prosecution, .· be ing tirat 
. ... . . 

duly sworn, was examined and testified as follows: . 

..Dl.Bllct AMINATION 

Q ·(By Captain Calyer) State your name, please. 

A Zoaimo C. Ella. 

· Q Where do you live? 

A Residing 1n imus, Cavite. 

Q How old are you? 

A Thirty-eight. 

Q, What is your occupation? 

A Before the war? 

Q Now. 

A I was a teacher. 

Q What is yo.ur occupation now? 

A Now, a business man, sir. 
. 

Q On the 16th or December, 1944, were you residing in 

Imus? 

A Yes, sir. 

Q Did you see some Japanese in Imus on that day? 

A Yes, sir. 

Q How many? 

A Many; I could not count the number. 

Q Do you lmow what1 branch of the service they belonged 

to? 
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A Prom the speech they made inside the church the, ~ere 

M. P. •s from Manila • . 
.. ,, 

Q · Now, will y~ explain to the Commission what you saw 

in Imus on that da)'? 

A Earl.y <?fl December _16, ).944, we saw Ja.panese soldiers 

in Imus ·at about seven o •'clock. . ~t about seven o'clock 1n 

the morning I reported ·to my ottice. At that time I wa, the 

manager in charge ot the distribution ot prime coamoditiea 

given by the Japanese Government to be distributed to the 

people or the whole Province ot Cavite. 

At halt-past seven that day an o~ticer, a Japan se, 

and two soldiers, came up to my ottioe on the nrst tloor 

with Doctor Lazaro llano blindfolded. The Japanese ottioer 

asked me it I was in charge or the building. I told him 

yes, and I told him that I was the manager. He ask d me tor 

permission if he could use the building tor purposes that 

they have 1n mind. I said, "Yes, sir." I said, "You may 

use ·the whole building," but he said they wanted :to us·e the 

second floor. 

Q Now, without going .further into detail about the 

arran~enients, what did you see done that day in .Imua? 

A Arter awhile Doctor llano was transferred to another 

building in the Imus Institute about 30 meters across from 

my building. 

Shortly afterwards I saw passing in front ot my build­

ing Doctor Modesto Masoardo, with blood dripping trom his 

head, and he is worn out, and together with him is Mrs • 

. Sapinoso. They were brought also to the Imus Institute. 

Q During the day did you see a g-roup or men trom the 
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town gathered together? 

A Yes, air, shortly after .that we were all ushered inside 
.. 

the Roman Catholic Cmu-ch until about iµne <? '."clock 1n the 

evenµig. 

Q How many' men .were·. gathe;red ·· there? 

A I think about -between one and two . thousand was there. 

Q What happeoed 1n the 
0

0hurch? 

A In the church, as, soon as we were all gathered, n 

were asked to tall into line, single tile, and pass throu_gh 

a person behind a temporary partition with a hood, or with 

his head covered, but with· hole• that he can see through, 

the person passing by. 

We were required to stand in tront ot him one by one 

and there make a salute in Japanese, in a Japanese way, 

until we are canmanded to proo~ed. 

Q What happened as you passed betore that person? 

A As we passed betore that person he make1 a sign, and 

then the Japanese 1n charge tel11 us to go through to the 
~ . 

other direction ot the church, and inside the church that 
' 

day there were persons that were picked up by this identi­

fier. 

Q What happened to those persons? 

A They were brought out of t -he church as soon a a they 

· are identified and their names called. 

Q Where were they taken? 

A They were taken to the Imus In1titute. 

Q Do you lmow what happened to them there? 

A I . hav~ no knowledge o( it, but I know that they were 

taken there, because I had a chance to ask permission to 
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- uriM-te outsfde, rmd I sc.w. one or thee going into th~ other 

· building. 

Q Do you kno\, the- ;n~s cf r-.ny ot tho nen nho 1'1ere tnken 

fron the church to tho institute? 

A Yes. · 

Q Who uere they? 

Ji. They uer·~ ~e~ldo Bu~naventurc, AU'redo_Reyes, 
Mcuricio Royes,Benigno Mc.nclc, Jose RD.oirez, and Doctor 

Jose Sc.pinoso. 

Q Do you know why they pointed out these people .ho 

nor e tc.kcn into the institute? 

J,. Yos, sir. 

A According t o the speech in tho evening they ,er e 

picked up bocnuso they nero guorrillns. 

Q Do you lmou whether cny ot thos e non ,ere , in tcct, 

gucrrillns? 

A I don't think so. I hcve no knowledge of guorrillns 
-

or o. gun stction in our tO\.n. 

Q Now, ycu spec.k of n speech being c1elivorcd. Vlhen nns 

thnt? 

·A Thnt wns cbout nine o 'clock in the evening nfter we 

were confined inside the church fron nbout eight o I clock 

in the norning. 

Q \?ho nndo thnt speech? 

A A certnin superior officer ~ho spoke in Jnpnneso, 

trnnslnted by nnother officer to English,and then I trcns­

lnted fron English to Tngnlog. 

Q Will you tell the Connission the substnnce of thct 
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speech? 

CAP'IAIN REEL: · We will object to that. 

GENERAL REYNOLDSc ,The objectiOJl 1a not sustained. 

Proceed. 

Q -(Br Captaiit Calyer) ·You may go ahead. 
J 

A In _briet, tJle speecht aa I translate4 it, and u it 

waa s~id 1n Engl1~h ·by th• J~paneae otticer1, run thus• 

"You veey we~l know that 1n thi1 town there is a Japanese 

garrison. You also know 1n Cavite City there 1s a Japanese 

K. P. garrison. But we all com, .a long way from the Manila 

K. P. otfice ·because we NCeived reports that there w re 

guerrillas 1n this town. We have p~oked up the men we 

wanted and I assure you that they will be punished severely 

and this is a warning to allot you here that 1t you do -not 

stop this guerrilla business we will come back to you and 

give you more severe punishment. 

"Now, you will be released, and you will have to go 

straight to your homes." 

Then after that it was t1n1shed; we were all released, 
' Q Now, do you know or any guerrilla organization acti-

vities 1n Imus? 

A No, I don't know anything about guerrilla organizations 

in my town. 

Q And you have been there a long time? 

A I have been there since the beginning ot thts war. 

Q On the 18th of December, 1944, did you see .the bodies 

or any ot those persons who were taken trom the church at 

Imus? 

A Yes, sir; and I saw them 1n the cemeteey. 

2433 

r 



Q At Imus? 

A Yes, _:sir. 

Q Will you desc~ibe the condition ot the bodies . when . . . 

" you saw them? 

A- ijome or the ·bodie, had contusioni. One -or them.bad 

a. very. swoilen race. I s_aw bayonet wounds in their bodies 

as they we~e being undressed, because the dress was_changed 

~Y the families. I saw also marlu o~ heavy blows, possibly 

a piece of wood or bamboo. I saw also contu11ons 1n the 

head or one of twQ or them. 

Q Whose bodies did you see on that day? 

A Alfredo Reyes, Mauricio Reyes; only those two, I think. 

Q Did you see those bodies buried? 

A Yes, sir; right 1n Imus. 

CAPTAIN CALYER: You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) This person· with the hood and holes 

1n the hood so that he could see through it, was he a 

Filipino? 

A I beg your pardon, sir? 

CAPTAIN REEL: Read the · question. 

(Question read.) 

A He has a somewhat white complexion. I could not 

positively say whether he is a Mestizo, a Filipino, or 

a Japanese, because the complexion is generally ~ight. 

Q Did you hear him say anything? 

A Just the voice, but I could not distinguiah the word, : 

when I passed by through him. 

Q You don't lmow what language he was speaking in? 
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A . To, sir, r _co\1111 not dist1ngU1sh. 

Q I think you said ther~ waa no guerrilla organization 
~ 

... 1n Imus. Do you· kn~w ot 'any guerrilla organizations 1n the 

hU~s o-r. CaV:,.te? 
. . 

A. Well, I came to know the~ trom the newspapers or . trom 

news af.ter . the Americans have libe~ated our town, Imu1. 

Q Y;ou did not know anything about it until you read it 

1n the newspapers? 

A I beg your pardon? 

CAPTAIN REBLa Read the question. 

(Question read.) 

A And until they came together with the liberators on 

February 4, 1945', Bunday. 

Q (By Captain Reel) Before that you neYer heard or &n7 

g~errilla activities 1n Cavite? 

A No, sir. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN CALYER: That is all. Thank you. 

(Witness excused.) 

2435' 
(: 

http:CaV:,.te


·- LUIS OADUK 

· called a's a 1'.tness on ·behalt ot · the Proseeution; being tirst 
~ . ~ . 

duly sworn, ·was examined anc1 teatitied as follows through 
. "'· -

,Interpreter R~as, ··With Interpreter Lavencco act.1ng as 
. . J 

II check" ..Interpreter' 

' l,~nt~ECT EXAMINATION 

Q_ (By Ca-ptain Calyer) Will you state your ~me; 

please? 

A Luj.s Gaerlan. 

Q_ Where· do you 11ve? 

A Imus, cavite. 

Q How old are you? 

A 53 years of age. 

Q What is your occupation? 

A . Agriculturist. 

Q On th~ 16th of December, 1944, were you living in 

Imus? 

A Yes, sir. 

INTERPRETER RODAS: "Y s." 
• I 

(The following answers were given _by the witn~ss 

through Interpreter Rodas.) 

Q {By Captain Calyer) Did you see some Japanese in 

lmus on the t day? 

A Yes. 

Q Will you explain to the Commission what you saw 

happen in Imus on the 16th of December? 

A In the very early morning of the 16th Jr December, 
" 

the people· of Imus were zoned by · the Japanese f 9rces. 

Q What do you mean by "zoned"? 
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A By "zoned'! we nern thnt c,.11 the nen ot the town 

· .were ~ken r.nd ,·,ore plr.ced inside the church ot I r.1\18 • 
... 

Q Whllt happened arter thct? 

A After· they wore i-.11 gc.therod, c.~rested c..nd placed 
. . ' 

in ·tho _church, ~t c.bout 8 o=clock in tho evening they rore 

o.11 ·· relec.sed c-.nd asked to g_o hone. 

Q All 9f then? 

A Thero ~ero twelve nho uor o det ined, nnd those twelve 

,;1oro the t\'1olve people v,ho \7ero brought t o Dc.snarinc.s in 

tho truck, ond I wns the thirteenth -- I was one included 

r c.thor, I ,ms ono in o.daition t o tlle twelve. 

Q No,·,, v,ho wor e tho tnolve thc.t ore tnlt n t o Dc.soo.rinns? 

Thc,y were Doctor Sr.pinoso , Doctor Doninguoz, Doctor 

Mc.s co.rdo, Doctor I le.no , Ml'. j or ·.gu1ln , Rayncldo Buono.vonturc, 

hlfrodo Royes, Mr.uricio Rayos, J oso Rcm1rez, Groeorio 

Rodriguez, Modeste Vi:i.'t-.t c-.; tl'w.t is c-.11. 

Q There is one 1or G. Cc.n y u recall tho twelfth? 

A I know ".' 11 of thoo by heart c. hilc c.go , but this 
' 

le.st one I c~nnot soon to rcoen~cr. 

Q I show you this pcper r.nd ~sk you if xhnt will 

refresh your recollection, ns t o tho tuolfth Dl'.n? 

A The le.st ono is Benigno Mc.ncln. 

Q Non, whnt Jnpnneso hc.d y!u seen in Irlus on thct 

16th of Deconber? 

A They were Milite.ry Police troo Fort Sc.ntingo. 

Q And wes it th~t snne croup of J~pnnese who took the 

oen to Dnsoc.rinns? 

A Thoy nro the snno. 

Q V,,hen you r.rrived in D~sT·.rinns, v,hnt hr-.ppened? 
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A The twelve were placed-in. Jail in the Provincial Jail 

or Dasmarifl:8~, and because I~·· used•• a gU1de, as a 
._ • "' I 

privile~e 1: was Jailed in ~nt .or the Jail, 1n ~e house 1n 

front ot "th$ ' jail.-. ..·• 

Q · Wer.e .. there .other men ·· b~~ught to the same area at that 

time? 

A They were. They were from Dasmarinas and were_ brought 

inside the church. 

Q How niany men from Dasmarinas did you see? 

A There were many. All the men were placed inside th 

church. 
:> 

Q. Did you later see a man from Daamarinas, and some ot 

the men from Imus, taken away? 

A When I was se~ free, I did not see anyone or them any 

more. They ·set me free at 5 o'clock in the afternoon. 

Q Well, did you see what happened to the men trom Imus 

and the men from Dasmar1naa? 

A Yes. Men from Dasmarinas I saw coming out or the 

church, hog-tied, and then later brought to the schoolhouse 

where they were tortured, beaten. 

Q Did you see that yourself? 

A Yes, I saw them, be ause where I waa I could see the 

Domestic Science Building of the school where the people were 

hanged. 

Q Now, will you explain what was done to those men? 

A Yes. They were tied. Their hands were tied at the · 

back, and then they were hanged to the ceiltng, and when they 

are already dangling they are pushed back and forth and a , 

piece of wood ar club is taken to beat them. And the others 
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were placed under a fountain where the water is allowed to 

flow into their mo~ths and nostrils. 

Q . Now, · did you subseque~tly see men from !mus ·ahd 

Dasmarinas taken away fro~ the vill~ge? 
. J

A · The ones that I saw were th~ people o( Dasmarinas, 

and . the people from rmu, -- bocaus~ t~e peo~1e ·trom Imus 

were in jail at the time, and seven ot them were taken out 

and were brought to church at 2 o'clock in the afternoon, 

an':1 they were tied. 

Q You mean seven of the men from Imus? 

A Yes. 

Q Do you know what happened to the other five from 

Imus? 

A According to what they say, these five people were 

brought to Fort Santiago. 

Q Who were thos e five? 

A They were the four doctors and Major /guila . 

Q Will you name the doctors, please? 

n Doctor Dominguez, Doctor Sepinoso, Doctor llano, 

Doctor Mascardo, and Major Aguila. 

Q Have you ever ·seen any of those men since that time? 

A Those five have never been s een, and nobody has seen 

them; neither have they gone home. 

Q Do you know where the other seven from Imus and the 

men from Dasmarinas were t~ken? 

A They were taken to the cemetery of Dasmarinas, and 

there they were killed, all of them. 

Q On the 18th ·of Decemb~r, 1944, did you see the bodies 

of some of those people? 

A Yes. ~ix of them were taken to Imus and there they 
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were inte·rred.. 

Q Who were those six? 

A Th~y were Reynaldo Buenaventura, Jose Ramir~z, . 

Alfredo · Reyes,- Mau.ricio Reyes, .Modes.to v;rata, and --Gregorio 

'Rodriguez. ' 
Q What was ·the cond1 tion of the bodies when you .aaw 

them? 
I 

A The1~ bodies we~e mutilated. ·some ot them bore marks 

of bayonet wounds, some had black eyes, and somo had no 

teeth. 

Q At any time while you -were w1 th the men from Imus 

or Dasmar1nas, were they given a trial? 

A No, they · were not ·given a trial. They were all 

killed. 1 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CROSS-EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Did you see an informer pointing 

these persons out? 

A When I saw that, they were already going out of the 

church; he was covered completely with his eyes only 

visible. 

Q Was he a Filipino? 

A I cannot tell, because there was a sack over his 

head. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN CALYER: For purposes of the record, if the 

Commission please, I would like to ask one other question. 

(The following answers were given by the witness 

in English.) 
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Q (By C~ptain Calyer J Do you µnderstand English? · 

A . Yes, sir. 

Q And you speak English? 

A A little. 

Q But Y:01:1 speak Ta,golog· better t~n _Eng sh? 
,. Better _than English. . . 

CAPTAIN CALYER: That is all. 

(Witness excused) 

• 
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CAPTAIN CALYER: Mr. Cnmoril\O. y 

00.MINADOR CAUF.RINO 

,called llS ll v1itness ·on behalf or the: Pro~ec~tion, .-beinc first 

duly sworn, uas cxarni~d BJ'.l(i testified tlS' .. follows through 

. Intcrpr.ctcr 'Lovong'co ;_ ·with Interp~ot cr Rodas acting n1 . 

'lcheck11 mtcrprctor I 

DIRECT EXAMINATION: -

Q {By C ptnin Colyer ' · Will you stntc your nn ? 

A Doninador · C~norino. 

Q Whore do you livo? 

A Ir.ius, Cavitc ..• 

q ijow old nrc you ' 

~ What is your occup~tion? 

A During that tine I was n c.:_nbc.. r of th · rovinc1nl 

board. 

CAPTf,IN C:i.LYER: Ot v:h11t '? 

--..INTERPRE~ L,\ VENGCO: Memb er of th provincial 

board. 

Q (By Cnptnin C~lycr) lro you now holding. ~ny otfi-

ci~l position in.Inus? 

fl. I !-"1 also employed at the provincinl bonrd. 

Q Will you speak e littlE. louder, pleas , Mr~ C~morino. 

On the 16th of Docemb5r, 1944 werG you in Imus? 

A Yes, sir. 

Q Did you soc .-1cn of Inus rounded up Md taken to tho 

church on thl\t day? 

A Yes, sir. I wes nlso inside the church. 

Q Did you nlso se~ ncn tak~n fro~ tho church to the 
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• Iinstitute? 

A Yes, sir; I · snw• . 

Q How many" 

t. I count€d six the.re ln th · church. 
-

Q · Wero tho.re.. othe:r r.illn t ~kcn tron oth<.:r plo.cos to th 

institute? 

t. Fron th hous £ s. 

Q How nw.ny? -

t~ .Six n!SO . 

Q Did you soo or ho r nnything nft r those r.10 n w r o 

t akon t o the institute? 

A · . Fhon they wcr o taken to th;) · jns tituto frol!l the 

church we could henr only the shri ks , show g thnt y 

·w0r being tortured . 

Q Who took then to the church nnd fro~ th church to 

the institute ? 

A The Jap .n so. 

Q Do you knov, to wh t branch of s rvico thos e J p n<i s 

b~long c.d? 

Thc, r e we.r e s01'le officers and tht.: r o were so e soldi rs. 

Q Do you know to what branch of scrvic~ they belong d? 

r. · · 'The hrmy l)nd M.P. ~ogethcr. 

Q _Did you see those non t aken ~wny fro1 Imus l c tor 1n 

the day? 

A. When we wero t nkon · it vms cibout pnst 7 :00 o.t night. 

Q I am talking about th(; men whom you s ~id ·wore tok~n 

to th<. institute. 

A' They were to.ken in o truck nnd t aken to Do.smnrinn.s. 

·Q On th~ 18th of December 1944 did you go to Dnsmcrinas? 
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On the i8th or Deccmb~r 1n thc .mo~ng we henrd that 

the people there . in Dnsmnrinc.s were k1llod. We wont there 

to investigate. 

Q Wh.~t di~ you· ~1rx1? 
-

A We saw 28 ·doad · opl _ t'iod Jtog ther inn bolo. 

Q Who w~re thoso peoplo? 

t Those from Imus wcro sovon, while those tro~ Do.s-

rn..~rinas woro 21. 

n Did. you also fim sonc o~hc. r pooplo fro Do.sm~rinns 

nenrby? 

l Yos, s~r; also th ,r e • 

. Q How imny? 

A. 28 in o.11: 7 :frol't !IilUS nnd 21 fro Do.. sri rinas . 

Q Did you find so~e other pooplo fron Dasoo.rino.s uho 

wor e ncit in thnt sarnc hole? 

A I didn't so~ ·tho 0tht.rs except thos 1ns1d tho 

hole:. 

q_ Who wer e tho sevon fror.1 Iuus? 

Jose Rnnirez, Roynnldo Buoruivontura, Gr gorio 

Rodriguez, Modesto Vira.ta, B.niguo Unnc. l n ._ Th r e wns also 

MRuricio R res ond also o.nothor Reyes -- I couldn't identify 

his first name. 

Q Seven nltog0th~r? 

A Yes, sir. 

Q We re those people ~live? 

A Dc~a, sir. 

Q Whnt did you do with the.. bodies? 

/,. We took the six nnd lo:·~ the, seventh been use v,o 

could not put him in any spo.co, t'.lld the anc left is 
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Benigno Mnncla~ 

Q Whore did yo~ tnkc them? 
...We took them to th0 cor.10·tt,ry in !nus. . . . 

Q Woro thoy buried? · .-... .. 

..• . Yes,: sir • J 

Q Did the bodies show signs of, mistrot".tr~nt ·when y u 

SP.W thcM? 

I. I snw th<..n c.11 bccnuso l wns r ound ~nd took ch!'.rg 

for . too · burial, nd tho bodies bc~r r'l\ rks of boyonvt wounds; 

sor:tE: two, sor.ic thro • Tocr · wcr~ bruisus ~nd broken t ee th. 

C~PTtIN C!LYER : ·you m~y cxnninc . 

Ct PTt.IN REEL: No questions. 

cr.PT:. IN CflLYF.R: Th:-.nl<: y0u. Th . t is ~11 Hr. 

C0.nerino. 
(~itn SS : XCUS d) 

c:~PTAnl Ci.LYER: Teodoro Nndros . 

TEODORO P. N."..DRES 

cr.llcd as . \"/itn ss on bch .lf of t o r osccution ~ being 
'-,, 

first duly sworn, w~s oxanin0d and t o tif1 d through 

Sorg~ont Riley a s follows: 

DIREC'l' . EX:.JUj1f.TION 

Q (By Cnpt'.'.in Ce.lyc:r) Vill you st .t o your nnMo , 

ple:nso? 

~ T~odoro P. Nndrcs. 

q Do you understand English, Doctor? 

.~ I unde:rstl.'.nd but I prcfe,r to doclnro in Sp nish. 

Q Well, Doctor, will you nllor: the intcr;>rl. t c r to 

translate tho qu6stions nlso in Spl".nish, a.nd v,o will get 

along ·better. V-!horo do you live'? . 
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A Inus·; Cavit e . 
I 

Q How old l'.ro yol:.'? 

44 years old. 

· Q VThl'.t is your official posi t1on? . 

JA · The_ provincic.l doctor ot C:.-vit o. 

THE ViITNESS: District Hea lth Officer. 

INTEPJ'RETER RILEY: District Hec.lth Off icer . 

Q- (By Cnptr.in Cr.lyor) In Doceober · 1944 v,er o you occu-

pying thc.t sru:ie position? 

A ( Jithout ~i d of intorpret er) ' Yes , sir . 

CAPTJ~IN Clu.YER: Will you r.sk h1D the question in 

Sp~nish. 

Fill you rend it, plec.se? 

(Question rend) 

f. (Through Interpreter R~_l oy) Yos, sir. · 

Q On tho 16t~ of Deccnbcr 1944 did you have occasion 

t o go t o tho onor gen~y hospitc.l in Inus? 

._A Yes , sir. 

Q Vlh~t TIE'.s the occnsion of your going ther e,? 

A I . had roceived c. nessl'.ge fr on Dr . Got1ez of the 

Encr gcncy Hospit('.1 of I nus, Gt:'.vite·. 

Q 1:..nd did you go t o the hospit .:\l? 

A Yes, sir. 

Q When you got ther e: r,hnt did you find? 

· A I found sone J c..po.nese officer and J rpnnese 

soldiers. 

Q What was going on when you ~rrived? 

A Dr. Gonez _told ne thnt the official had told h~ 

thnt he wanted to take ~11 of the food supplies of the . 
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hospitnl, including so~c personcl ottects nnd towels ot his 

.own. 

Q Wer toore pat1~nts in th hospital nt th~ ti:mo? 

Yes, sir. 
~ ~- l -

Q· .Did yo~ hnve n oonvursntion with~ Jnpnnosc otficort 
.· , . 

A Atter hnving th~ conversation w~th D!• Gomez I spoke 

to the Jnpnnese official nm naked him if it w ro not possibl 

that h6 WQUld not take ·tho things tnOntion de 

· Q Am what reply did you rccc.i ivo? 

A In very b .d humor, .ho almost did not nnswc,r t ll. 

Q Did they t .ko tho things? 

A. HG nnsworod th~t "In times or w".r tho Ar!Qy com s tirst". 

~ Did you MV~ occcs ion on th~ 16th of D c mbcr 1944 to 
I 

sco pcopl tnkon from th~ church ~t Imus to the Imus Insti-

tute? 

A · Y~s , sir . 

Q Explo. n whn t you snw. 

fl The person who r~s chosen to pick out tho! o puopl 

who wore, to go with him w s Dr . Snpinoso. 

Q Will you explnin. thnt, plonso? 

A The Jnp~nesL ccllud nnmcs . Among th1..J11 ,ms Mr. 

Rnmiroz, Mr , ~ucnnvcntui,n, Mr. Mnnel~, Dr . Snpinoso. l tt ·r­

wards those men wurc tclcon to tho institute . 

Q Whon you mentioned Dr. Sapinoso ·bcforc, . did y~u monn 

thnt he wr.s tcken to thE: :l.nsti tuto by the Japcnese'? 

A Yes, sir • . 

Q He did not poi_nt out l".ny othtr F111p111os , did h~? 

A Dr. Sopinoso? 

Q The.t 's tho .. man. 
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A No, sir, I don't remombor thnt. 

0. What did you .~oo nt t~ Imus Institute? 

A Tho JcpP-nese ottic1nl ~old ~o th~t I did~not need 
. 

to be ,11th the others, tha1; I could-._bc w;th. niy tnmily as 

I ·was a doctor. J 

Q ;_•111 you please t _tlll t h Conµnis~ion whnt .. tou snw. t 

the Imus , Inst1tut0? 

A I a~ going to expl ain why I did not go to th Imus 

Institute, bee .uso it 
. 

was not allowed thnt I go there. 

Q .Will you please t ~l l m6 only hat yous wot the 

Imus Institute.? 

A ~'hot Is~ nt the Imus Institute s thot th y tor-

tured o. woman. · 

Q Anyone olsc? 

A Also Dr. llano. 

(1 Do you know who the. woman w s? 

A I cnn 't s o.y exactly who she uns . 

Q Whni did you sec done to those p opl? 

A · Thc.y struck. her; th€.y slnppod r f nc ; th~y burn~d 

he r with cig~rett e ends . 

Q Where? 

~ In Imus Institute. 

Q . Whnt pr.rts of hor body1 

A In differ ent p. rts. of tho body: in tho nrms o.nd legs . 

'1 Whn t did you soc bcfng done to Dr. Ilnno? 

A I saw thct thGy struck him in the f nc~, nrld nft cr 

~b.i:lt I loft. I didn't want to sec any more . I was· full 

of pi-ty. 

Q Do you know whether nny of thos e people whom yo4 
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t~en to tho institute were given .~ tr1rl? 

I could not sny. 
Q On the 18th or December 1944 did you g~ to Dnsmn-

.r1no.s? 
J 

.A Yos, s~. 

Ct.PTt.I f C LYER, Wh."'\t wa.s the lnst .rt? 

INTERPRETER RILEY: "I wont ther e". 

Q (By Captain Calycr) Did you ' sec somo bod101 exhumed 

thor o? 

A Yos , sir. They collod ~ to exhume seven bodies. 

Q Wero thvro more than sevon? 

A No, sir. I sau no more thnn $ von. 

Q You did nots bodies of oplc. fro " Dnsmnr1nas? 

A I hnvo sct n only thoso s even. 

Q Wore they nll pcoplo from Imus? 

A Yes, sir. 

Q ore thy nlivo? 
·--

A No, they were dead . 

Q In whnt conc.i tion er , the bodi s'? 

A I s w Hnuricio Rcyo.s_, nho hnd his fncc s,1ollcn, his 

eyes out or thoir sockets, ~nd his nosv broken, nnd dif­

f erent contusion~ . of the bodr o.nd n deep. nound i n his 

chest that appeared in his bock, ~ppnr cntly c~usod by c , 

bo.yonot. 

Q Did you soc other bodies? 

A Ye:s, sir. Tho body of RGynnldo Buenaventura, 

Alfredo Reyes, Mode~to Vir~ta, Grogorin Rodriguez, 

., Benigno Manolo, ~.nd Jos o Ramirez • 

Q Did · those bodies ll.lso show signs of inistjcntmcnt? 

2449 

• 



A - Yes, sir; all -of them, 

Q . . Did you on the 16th sco sO'r.'l(; ot_hor men tnkon away 

from Imus? 

A Yos, sir. I saw Dr. V.nsonrdo nnd Dr. Il no. 

Q . Wero there othor doc·tors ··t ken .that amo dny? 

A I could not sny cxnctly. I St\W only tho~~ two. 

Q Havo you over soon thc..m sinc'oJ 

A I hnvo hover socn them agnin. 

Q Who took ·thom. nwny from Imus? 

A The Japnnosc. 

Q Do you knon anyt~ing about Dr~ Dominguez nd Dr, 
Snpinoso? . 

IN'!'F.RPRETER RILEY: I didn't gt th nam s, sir, 

CAPTl! IN OALYER: Dr. Domingu z and Dr , Snpinoso . 

r. Yos, sir. The~ wore t c.kon nlso. 

Q (By Cnptnin Cnlycr) 1'h same dny? 

A I cnnnot sny if they wtre t ~k -n th · snmc dny, 

S Q\'/ only Dr. Mo. SCC'.rdo Md Dr. Il.:mo • ._ 

Q Hnvc you ever s oc..n Dr . SQp1noso nnd Dr, Domingu z 

since that time: ? 

A From thnt dny I hnv9 never soon th •m ngn in. 

Ci\PTt~IN Ct.LYER : You may exo.mino. 

CROSS EXl~MIN,\TION . 

q ·(By Cnptr-.1n Reel) Wns this person whom you sn1d 

picked out people to go w1 th him a Filipino?_ 

A No, s1r. 'lhcy wore Japnnosc . 
" Q I am referring to tho single person who told tho 

JnpanesQ whom to tnke. Wns thet person a Filipino' 

A I did not know or one person nho chose: .• 
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. . 

Q · You didn't. aee the _man with the hood ~r b11 hDnd'.f . 
A I -saw someone wi t2l a sack oYer hi• head, w1 th ho 

holoi tor oyes. 

Q And was that peraon ' n F111p1no1
"' 

A . I cnnnot- sr.y ~xnctly but I belie~ ho wd,. 

CAPTAIN !lEELi Th~t•s all. 

(Witness excused) 

GENERAL REYNOLDS: Thc _Commls11on will rccos• tor 

approx1matoly t on minutes. 

(Short r oooss) 
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GENERAL REYNOLDS: The Commission is .in session. 
IYou may proceed. 

. . . 

BEATRIZ C. SAPINOSO 

. called as a w1tn~ss on behalf. or tbe P~secution, -- being 
. . . _. 

tirst _duly sworn, was exnm'1ned and testitieq as ollows: 

DIRECT EXAMINATION 
. ,. 

Q (By Captain Cnlyer) Will you state your name, please? 

A Beatriz Sapinoao. 

Q Where .do you live, ·Mrs; Sapinoso? 

A Imus, Cavite. 

Q How old are you? 

A 34. 

GENERAL REYNOLDS: · The witness will have to spealc 

louder. 

Q (By C~ptain Cnlyer) Whet is your profession? 

A Dentist. 

Q What was your husbnnd' s name? 

A Jose Ramirez Sapinoso. 

Q When did you last see him? 

A Before he went to church, last December 16th, 1944. 

Q Now, on that day· did you see some Japr.nese at your 

home? 

A I beg your pardon? 

CAPTAIN CALYER: Read the question. 

(Question read.) 

THE WITNESS: Yes, sir. 

A (By Captain Calyer) How many? 

A I cannot count them, but there are two squads, 

about 56 or 100. 
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• Q Did .you lmow what bri\nch of the service they bel ged 

to? 

A · .They told us that they came from the Manila M. P. 
I • -,. 

Q Did some. of tnose Japanese .have a conv aation · 

with you? _· . 
J 

A Yes,· they had a long conversation with_me. 

Q What c;lid they ask .you? _ 

A They asked me #JOme questions. One is where my husband 

wns and the ·next was the activities of the Provincial 

Governor and the District Co•ander • . 

Q Were you able . to give them th information that thy 

asked? 
I 

A I was not able to give them any intormntion, not 

even a bit, so that is why they tortured me. 

Q What did they do to you? 

A The first thing they did to me was when they saw me 

they took me to the house of my tather-in-ln ,- which 1a 

three or four yards away rrom my house. They took me to 

the cellar. One or the Japanese officers and th other is 

an officer, but he acted 'as the interpreter who speaks 

English fluently. They took me to the cellar and asked me, 

began asking me questions. The first question they asked 

me· was where was my husband. I told them thnt my husband 

happened to be in Manila. 

Q Just a mimite, please. What did they do to you there? 

A They asked me if my husband was a guerrilla, and 

when I told them, "I don't know, 11 they cnlled the soldiers 

in the back and they began to torture me. 

Q Will you explain in detail just what they did? 
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A The first thing they did to me was ~t they told ., 
me, "Stand up," that was 1n tront ,of the .~o ott'icer.a. 

One of the soldiers tied my hands at the back and then 
. ~ 

·they b_egan to ask me questions. When I didn't answer _ 

them, ·as I told them I don'·t ·know aeything , t'het tied my. . . . . . 

two. hands in the _back first ·and .then pulled it up, ~d ·1 

was kept with my knee on the ·: rioor and 1llY. forehead ~ouching 

the floor, because they are pulling. it up. 

Q Did they do anything else before that? 

A After that they asked me again if I won't sey any-

thing, and I told them I don't know anything; as I don't 

lmow anything. 

Q Now, betore that hnd they done anything? 

A Yes, they stripped all my clothes otf, everything; 

I was left bare, and they hnve their mockery lnugh on me 

and say that if' I won' t tell anything they will do mMY 

things yet. 

Q What did 
'--
they do atter that? 

A The two officers, they are heving their cigarettes 
, ' 

and they w~re burning all my body, even burned the vita~ 

parts or· my body. It was the..two officers themselves 

that did it, and the rest of the soldiers were kicking 

and slapping me. 

Q Wi~ ·what did they bum you? 

A They burned e.11 my parts of my body with ~he 

cigarettes, the vital parts of my body, too. 

Q With anything other than cigarettes? 

A Yes. Then atter _doing that they told me to lie 

flat on my back on the floor. They ·covered my face with 
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a towel and then poured water op me. At first I -was 

resisting, and then I found out, I found when I _was 

drowning they stopped it, and .they asked _me again. I told 

· them I don' t know anything • Then they ·poured again 

another basin; of wnt~r., in which I . collnpsed the S&"CO 

time, nnd they stopped _pouring water on· me. 

Q How long did that treatment ·1ast? 

A The treatment, I think, it lasted around 30 to 40 

minutes. 

Q After that wns completed whnt did they do? 

A After that another soldier_came with a bar, a big 

J:>nr. He placed the big bar on D1Y neck and two of these 

soldiers stepped on it. 

Q What happened after that? 

A After that they keep on asking me o.gain, I don't know 

how I was able to survive the punishment, but nfter aoing 

thllt they told me ngain to lay flat on tho floor uith 

my face upside do,m, Another soldier came, nnd with 

.. about half a meter of black rubber, about three or four 

· inches wide, and they keep on beating my whole body and 

my back. 

Q · What happened after that? 

A And after that they put me up nnd he says, ."Are you 

really sure thaf you won't say anything?" I told them 

tho.t I have nothing to say as I o.m very innocent and 

can't say even o. word. After thnt they told me to stnnd 

· in the corner of the room, o.nd then one of the soldiers 

had nis ~ pointed me and ~aid that he is going to kill 

me. I said, "Yes, I am ready." 
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Q_ Then what happened? 

A Then after doing that, after they are ransacking the 

whole house with everythi~g nnd they hav~ gotten ·everything 

'in the· house, my ·brqther-in-l~w~ Dr. Mnscardo, and myself' 

were tnken to the Imus·. Inst.1tute. 

Q Did they any anything. to y~u after they took you 

to the Imus Institute? 

A They told me I will be brought to Fort Santiago, 

Q But instend they took you to the 1n_st1tute,. is that 

correct'? 

A I was ·brought to the Imus Institute. 

Q Now, at nny time thnt day were you given a trial 

of any kind? 

A Nothing. They did not ask me qnything, nor they 

have not given me anything. 

Q At the Imus Institute what did you see'l 

' A At first when .I was 1n the institute I wns brought 

to the third story with my brother-in-law. I could see 
'-, 

my brother-in-lnw .. is sprawled on the floor because a 

Japanese is beating -him very severely. 

Q Is that Dr: Mascardo? 

· A Yes. 

Q What else· did you see? 

A I was. kept in the other room~ Then at 4 o'clock, 

around 4 o'clock, twas brought down together with the 

rest ot the prisoners they have taken. When I was there 

-on-the first floor I saw the rest of my companions, which 

were.... ~ound deo.d the nex;t morning-. I saw them, I saw how 

they were tortured. 
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,..- . 

Q Who r,ere ·those people? 

A I saw Dr. Ilnno, Dr. D.minguoz., Buonnventurn , Rayos, 

Manolo., Vire.to.·, nnd the rest I do not know. 

Q Vlhc.t did you_ seo done to those poople? 

A WhC'.t I s rw, 1-s ·J :>.po.nese ·without con ts or without -~ - ' 

thing, nnd they hnvo ·big bnr$· beat1ng th~ . Scoo ot then 

nre beaten c,.nd they nr e nl.rcndy sprawling on the floor • 
. 

I saw sone uith their heads down. They o.re pouring wo.t or 

on then . Sono were . hc,.nging on tho coiling with their foot 
. . 

not touching tho floor C'.nd the sol di ers hnve a fire, o. 

big fire, in Ylhich they nre burning thoso being hung. 

Q Sonetine l c. t or that dny did tho J apcneso toll you 

l'.n!•thing about your husbnnd? 

A Around 6 o 'clock in the c.tternoon nnother int rpr -

ter, who -sperucs fluent English, nppronched ne . He co.lied 

ne in the other -r oon c.nd -told ne thnt, he t old no , "Your 

husbnnd cane in and he cane" -- (weeping) 

Q Had they t old you thn'---t your husbnnd hc.d cone in? . 

A Yes, thoy told ne ny husband cone in, but I did not 

see hio. 

Q Now , v,ere your husbt:'.nd and thes e ot'lier peoplo thc.t 

you hl'.ve nontioned Filipino civilians? 

A I bog your pc.rdo~? 

A Wer e they ~11 Filipino civilians? 

A I think qost of then are ex-USAFFE nen, because they col-

lected all the ex-USAFFE cen first. 

Q They were civilians c.t the tine they were ta.ken? 

A .They were civilinns when they were taken. 

Q After that did the Jnpunese release you? 
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A I was released around 12 o'clock the ~ight before 

they went to the other towns to Ill£\Ssacre the rest. · 

Q_ · Whi.le you had been in the custody of the J np~se 

-that day had you been given nny fooq.? 

' A From the time they took .me very early in tbe morning 

until 12 6 1clock at night they did not give ma not · ~en a ' 

bite. I was asking them, and · they won 't give me anything. 

Q Have you ever seen your hµsbarid since that time? 

A I _have never seon my husband but before he came in 

the interpreter told me that he surrendered himself in · 

exchange for me so I can stay with rrrJ children. 

CAPTAIN CALYER: You may examine. 

CAPTAIN REEL: .No ·questions. 

(Witness excused.) 
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(St~toncnt of Elics Ctnutin 
wcs nr-.rked Prosecution Exhibit 
No·. 327 f'or ;idont1t1c11tl~n.·) 

CAPTii.IN CJI. YER: If thE: ·coor.11ss1on plecse, I otter 
- ,.,. ,,_ . '"'( 

· in evidence Prosecution's Exhibit 327, _c. s\7orn stnteoeht 

ot E~ias ~criu~in, tn~o~ by 1nvest1g~ting offi"e.ors .9 f tho 
. . . 

Wi:tr Crille,s Br11noh. fie ood hoped to hnve this uitness ip 

person, but ho is confinea with c -se~ious illness o.nd ~s 

uno.ble to be present. 

GENERAL REYNOLDS: You r.my road the significant 

parts of this ~tfidavit. 

CAPTAIN C/J,YER: It is f c.irly short . With your 

_indulg-o:icc, I would. like t o re11d c-.11 of 1t. 

GENERAL REYNOWS: Very well . 

CAPThIN CJu.YER: (Rending) 

"Q Pleo.se sto.te your nD.oo , age , c.ddross and 

nationtlity. 
. 

uA Elio.s C~nutin, 57 yea.rs ol e. , Da.socrinas , Cnvito 

Province, P. I., Filipino.._ 

"Q How long hnve Y JU lived nt your presen·t cddress? 

"A Since birth. 

"Q Do you expect t o continue living nt the sane 

address? 

''A Yes. · 

"Q On or · c.bout 17 Dececber 1944, did c.ny Jo.pcnese 

troops cone nenr your house? 

"A Yes. 

"Q Was it dc-.ylight v,hen the Jc.pnnese crrived there? 

"A It wns two o'clock in the d'ternoon when the 

Jnpcnese pnssed by cy house • 

. \ ,_ ' 
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11Q Abo·..it how t1rny Jnp l'.nesc ~.M. yc".l co~? 

''Q .Crui you tell \1hnt brnnch ot an-vice those 

J r-.pr-.nus·~ cane troo? ·"'( . 
. . 

~"A i w~s told thnt th.oy ct,,ne trOD tho ll1l1tt-.:-y 
' ~ : . . .. . 

' ..• 
4)Police . · ... ' ' . 

11Q Did you seo r.ny ~t:".po41010 otfioors· c-.o-:>ng this · 

·group', · . -'"· 

··.. -ThElrb ore tr,o J npnno nho ,:,c.rl~i..,c.. --.bors ~ I 

oelicr1A t-hoy -wore ott1cers . 

"Q Ct'.11 you doscr1be those ti ? "'-PCm s off1cera? 

_:. 1: d id not observe tho::i ·; c. :-..1 . no h t ·o -g1vo l'XJy 

11 0, Whl'.t di d tho .7l'.panoao soldi :. ~ ·o~rri' 

1
· : . Bl.',Yonots f1xod t o their r;t1 . · noo sl)nde~ . 

- " Q ··a,11 you doacribc in your o-: n nol'd• nhnt y . sa 

nr. :.? t ocenbor 1944 beginning .fron ~e . t1rie cu tir1t sew 

th Jny~~os e soldiers pt1ss by your houso~ . 
....... . 

..___ 11 1. · At cbout t rio_· o I clock in: th r.tternc., Ih Jr,I)e.noae 

so) cue:..·~ nuober1ng a bout t1ft.een ,pcss~~- by ,oy house r.nd . 

proc·e~c.\, l'. towards tho nun~cipol canct ary. ~oy cnrried 

fi:xe-c b~~·one ts anci spcdes. Ht-.lt t.n hour· l ~<;· ·· , .. t:: e sane 

J epcw -.1 .s ~noe bnck c.nd not until nbout riv o 1 ~lac~ in tho 

o.f'tvr!"!. )C'! ~Uc I se :) t:100 r.gc.in. At · thri.t ti· ,1hen they · 

pas~e.c JY oy hous es t~ey escorted Filipino cl vilinna whose 

hc.nds uoro ticd · tobether in grc~p~ of tom-. They c.11 stopped 

under tlie ce.ngo tree which ucs only c~0ut sayer. or eight 

y~rds fron ny house. They ordero1 tho Filipino civ111c.ns 

to kneel dmm under the J!l<.'Ulgo tre3. The F1::.1~1no civilicna 
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were blindfolded nt this tine. A f ew n inutes after the 
- . 

~.rriv~l of the J ~ppnese" they ·ordered ne c.nc ny tLU'lily to 

lenve oy house •. Vhile we ·uere prepc.ring t o . go , the J npnnese 
/ ' ' . ' 

thr~ntened to kill ne .by ,·pointing a . gun at he ' c.nd threw ll . .. 

• . . J 

stono · .at tlY .dre • . I b~liev~ -th<?,Y wc~tod us' t o go out 6t tho 

·house innedic.tely •· My son, ny dnughter-in-ltiw, oy wife £1J1d 

I, c o.rrying r:ry de~.d gr r-.ndchild, r nn ~?ut ot the -hous e o.s et 

e.s our l egs could _cnrry us_. In c.bout fifteen ninutes , I wns 
----- .br-..ck. ·I snw to 1t thnt the J t:1.pnnose could not see no hiding 

behinc. the tcnee surrounding tho plnco uhere t y house uns 

locctod• . I oe,ne bnck bocnuao I uant ed to know 1hot thy 

uore go'ing to do with oy chickens. I s aw ,- ho,·1.9vor, troo 

oy hiding plnco that tho blincitoldoa Filipino civ111r.ns were 

boing brought by tho J ~pc.nesc t o pla oo bout twanty ynrds 

c.wny wher e thor e nere bushes c.nd snnll plr.nts . I en sure 

tlu-.t thos e Filipino c1v1lir.ns wore brought t o tho plnce whor 
. II 

tho J ~pc.nese ho.d dug C sort of n gr ave . I did not s·oo the . 

nctucl b~yonet1ng of the Filipino civilie.ns but I hoard 
'-

cries c.nd screru:1s . cooing fron 'the very_spot where .the : 

J c.po.nese ~d dug the gr ound when th!)y J)l\Ssed by ny house 

the first tine. I observed this · procedur~ -f or n?out ha~r · 
. 

~.n hour during which tino ~ll the Filipino civilic.ns wer e 

killed. ~fter th~t the J cpanese soldiers r ~turned t o the 

nunicipnl building. After the Jnpr1nese hnd · l eft, I 

inoedi~tcly went over t o the spot where the shouts, screaos 

c.nd grotms c~e f'roo nnd I saw thc.t the plcce which the 

Jcpc.nese hnd dug up wns nlready covered with enrth. In 

fnct, I ~.nd t\?o other people tried to dig up the bodies in 

order to secur~ the body of ny brother- i n-law, Conrndo 
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Ferrer, who was one of the victims. However, I failed to 

identify the body of my brother-in-law because I could not 
r 

recognize him in the ·dark. I-t was only the next morning, 

18 Dece~ber 1944, tha~ I was able to get his body. Is 

all the· dead bodies of the victims, still blindfold d, with 

their hands still tied b~hind them and with bout four to 

seven bayonet thrusts on each body. · Most of them ·r eceiv d 

three bayonet wounds. ,. .. 
.. - f 

"Q Can you identify any of the victims side from 

your brother-in-law? 

"A Yes . Faus tino. ~oya, 40 ye rs 
1-

old; Zosimo 0111 , 

35 years old; Felicisimo Lara, 22 y r s old ; Sinforoso 

Candado, 35 years old; Cayetano Al dia , 30 y rs old. Thy 

were a ll Filipinos and r esid nts of Dasmarinas. I know of 

others whose names I cannot r ocall. 

"Q Do you have · ny other w1 n ssos t o this atrocity? 

"A , Yes . rs. Ros ario Evangelista nd T odosi Puspos. 

"Q Do you have any other information that you can 

add to your statement? 

"A No more. 11 

Signed "Elias Camutin. 11 

GENERAL REYNOLDS: Are th r any comments by Defense 

on any portions of this sta_tement? 

CPPTAIN REEL: No comments. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted in 

evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 327 
for identification was 
received in evidence.) 

CAPTAIN CALXER: Mr. del Rosario. 
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JfC;rnTO del ;.OSI.RIO ~ , 

°'celled ~s witnes's -·on behalf of the Prosecution, bei_ng first 

duly sworn through Interpreter. LE.lvongco, was examined and 
.. 

~ 
"' 

.,,,. .. . -

· testitiod through I,nterP.:te t cr tavongoo a! follows, Wi tb 
I .. 

, ,Interpreter ..Rodas- ·a.cting as "chock'' Intorprot e:r: 

DlltECT EX.l'.liINftTION · 

Q (By Captain -.ca11er) Please st~t o your name, 
A Jacintq dal Rosario . 

Q Where do you live? 

A .. Dt'sme.r1nos, cavi te.· 

Q How old are you? 

A 42 yoers old. 

Q You occupy some officif l pos i tion in Dasm r1nas ? 

A Yes, sir.· 

Q What? 

A Municipal Treasurer. 

Q On the 17th of December, 1944, did you soe so~e 

Jepenese in Dnsm~rinas? 

A Yes, sir . 

Q /ibout how many did you see? 

,·A Very many . Thor o were about one thousond. 

Q Do you know wh ~t branch of s rvico thoy belonged to? 

A 
,. 

They told me they came from Fort Sr nt111 go. 

Q Did they tell you whether they vrnr e Military Polico? 

INTERP~ETER. LAVENGCO: Will you repeat the question? 

(Ques~ion read) 

A They only told me that they came from Fort S~ntiego. 

Q (By Ceptain Calyor) Did you have occasion to go to 
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. 
the Home Econonics Building in csn~rinas that dny? 

A , Yes, sir. · 

Q '/111 you tell the Comission what you sa i there? 
't 

A When I went inside the . Home Eeononics Building, I sew 

- people sitting on th~ floor, nnd socc? nging -ho -wore 

subjected to beating •. 

Q Who were those people? 

A Thoy were B rzngn, Teodoricp Scrosorio, Riccrdo 

Sc.roscrio, J ose Bautista, Ruperto Espiritu, Fnustino oyn, 

Felicisitlo Le.re. , Buono.venturn Lunngui, Agc.pito c.n bnt . 

Q About h<m nnny did y soe thore cltogether? 

A Ve were the.r e nbout twelve. 

Q ~ore those people tied? 

A Yes , sir . 

Q In addition to the beatings tho.t you hnvo ontionod , 

did you see cny other ois trontnont? 

J... They nere there hr.nging , c.nd thc.y u r continually 

bcnting, and thc.ir tacos nor o ~11 swell n. 

Q . Le.tor on, did you obsorvo r. J r.pnnoso talking with 

tho f oroor nny?r , Bnrzngn? 

A That wes inside tho·. church. 

Q Fron your observation, ucro y u nblo to dotornine 

wnnt wns being discussed? 

A According to signs, notions , nndo by Francisco 

· Bnrzaga, he wns pointing to the ce~etery where ther e w111 

bo burial. 

Q Did you s ec o.ny peoplo taken t o that plnco lo.tor? : 

A I did not seo they were tnkon there , but the following 

dny sonc told ne thnt ocny people were killed there , so I 
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wen.t there • 

.Q When you went t> the cemetery the nex:t day, what did 

you find there? 

A . · I round uny people digging dead bodies in the 
' . 

cem~tery • . I helped; and '!e Jeparated the dead from Imus 

from . the dead f':rom _Dasmarinas·. 

Q How many from Imus did you find? 

A -reven. 

Q How many from Dasmarinas? 

A Twenty-three, but the two were not taken from th 

hole. 

Q How many were taken from the hole? 

A Twenty-eight. 

Q And is that seven from Imus and twenty-one from 

Dasmarinas? 

A Yes, sir. 

Q Where were the other two found? 

A The two were killed. One was near the church and 

the other was near the river. 

Q How far was that from the spot where .the twenty-eight 

bodies were found? 

A The other two were reported to me . that they were 

killed, and they were buried at the cemetery, and the 

qistance of the cemetery from the hole is about 100 meters. 

Q Did you observe the condition of the bodies, including 

the two that you have just mentioned? 
... 

A Onlr the twenty-eight I saw. 

Did you make a list of the people whose bodies you 

saw that. day? 
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ii Yes , .sir. 

(List of names was mark.ed 
. Prosecution Exhibit No. 328 
for 1dent1f~cat1on.) 

. Q (~y Captain.. Calyer} I show you a document mrked 

· for identif~catioh as P~secution•s Exhibit 328, and ask 

you if yo·u can tell What that_ is? 

A The·se are those who were killed in Dasmar1nas. 

_Q And you actually saw those bodi es on the 18th ot 

Decembr , 1944? 

A Yes, sir . 

Q And you prepared thi s list yours lt? 

A Yes , sir . 

C/,PTAIN CALYER: I offer the 11st in evidence . 

CAPT/.IN REEL: I don't think th r 1s any testimony 

by the witness as to the cause of death , and sk that 

that be stricken from the llat . 

Ct.PT/.IN Ct.LYER: ell , may I ask one oth r qu6stion 

then? 

Q (By Captain Calyer) Do you know how these people 

were killed? 

Yes, sir. 

Q How and by whom? 

A These people were killed by means of bayonet, beating 

and torture. 

Q And by whom? 

A The Japanese soldiers. 

Ct. PTJ\IN REEL: Could we ascertain if the witness saw 

this, or if this is something he 1s basing on what he has 
( 

heard? 
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CAPTAIN ct~LYER: I Will ·otter the docu.ment in 
-

evidence • . Defense may cross-examine. 

CJ~PTAIN REEL: - We object to ti).e document on the ·basis 

of the eviderlce tha·t has been ottered in support of it. · That 

is, we object to ~the statement as to the cause. of death. 

CAPTt IN CALYER: · It the ComID:1ssion please , I submit 

that the ·witness has testified that he knew how these peop~e 

were killed ~nd by whom the~ were killed; that he saw the 

bodies and prepared the list ~imaelt • . 

GENERAL REYNOLDS: ~ubject to objection by any memb r 

of the Commission, the document is accepte~ in evidence. 

(Prosecution Exhtbit No. 328 
for identification w s 
r eceived in evidence .) 

( list of names was mark d 
Prosecution Exhibit No. 329 
for identification.) 

Q (By Captain Calyer) I show you a document marked 

for identification as Prosecution's Exhibit 329, nd ask 
.__ 

you if you can state what that is? 

A These are the people from Imus who were killed . 

Q And do you know how and by whom those peopl~ were 

killed? 

A Yes, sir. 

Q Will you explain? 

A The Japanese soldiers were the ones who killed these, 

by means of bayonet thrusts and beatings and by means . of 

pouring boiling water on the knees. 

Q Did you see those .bodies? 

A Yes, sir. One of those I cleaned, because one of 

those I took home and cleaned him; he was my first cousin. 
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Q Did you p:repare this list· you~self? 

A Yes, sir. 

Cf,PT,t.IN CALYER : I' offer the list in eviden~e. 

CAPTAIN REEL: Sir, ~e object to it on the same 

grounds as stated. before, and -also Oh the a~ditiona·1 grounds 

that we did not press . befor e·, that this .is a highly irregu.lar 

way of . bringing in these name·s. If the witness has any 

recollection, let him state wbat they are. 

GENERnL REYNO!.Ms The Commission will be i n r ecess · , 

for approximately ten minutes. 

(Short r ecess) 
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GENERAL REYNOIDS: The exhtbit is accepted by the 

Commissi9n fo~ such probative value as may ~e awarded to 

it. 

(Prosecution Exhibit No. 
329 for identification 
wns received in evidence.) 

CAPTAIN CALYER: ,you. mny Eqamine. 

CROSS EXAllINATION 

Q (By Coptein Reel) Kr. del Rosario, you have just 

testified tho.t the persons listed in ~1bit 328 and Exhibit 

329 were killed by the Jnpanese. I shnll now ask you 

whether you saw any of thos persona killed? 

A I did not see when they were killed . 

Q And the statement that you gnv in answer to 

question by Prosecution relative to the killing of thes 

people was based entitely Qn intormation your c 1ved 

from some outside sources; is that correct? 

A I mid those people .1:n-thnt list uhen they wer e .trucen, 

...__ all of my family snw them when they passed by in front 

of my house. I vtas one of them in the Domestic Science 

place when they were subjected to beatings. 

Q But you did not see any of them killed? 

A No, sir. 

·Q Did you know all of these 30 people personally by 

nrune? 

A I know a few of them, and I had to ask information 

about the rest. 

CAPTAIN REEL: Sir, I shall now ask that on the 

present· state of the record, it appearing that the lists 

were not made up from the witness' personnl knowledge, 
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either as to cause or death _-or as to _personnel, except · 

inn fe1! cases, Exhibits 328 and 329be stricken. 
... 

GENERAL REYNOLDS: The motion qf c~el is not 

sustained. The document will remn1n in the record for -
. . 

· .such probative· va~ue ·as the Commission may elect to award. 

Q . (By Captain Reel) Between wha~ .dates were· you the 
. ' 

municipal treasurer of Dasmnrinns1· 

A Since March 1, · 1938. 

Q And -you retained that position a.11 through the Japnn-

ese occupation? 

A Until ~w, sir, still I am. 

Q Do you understan::l English? 

INTERRETER LAVENGCO: Question, plense? 

(Question read.) 

A A little, sir. 

Q (By Captain Reel) Do you understnnd J npnn s? 

A No, sir. 

Q These Japanese who tol~ you they came from Santiago, 

what language did they speok? 
I 

A Tagalog, sir. 

Q The Japnnese spoke in Tagalog? 

A Yes, sir. They have with them interpreters. 

Q So tho.t the person who ·told you that they came from 

Santiago was an interpreter who came wi them; is that 

right? 

A Yes,- sir. 

Q Where were you when you were told thnt? 

A On. the stairs of the schoolhouse. 

Q Was there some guerrilla·activity in Dasmarinas? 
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A Yes, sir. 

Q And were the Hunters guerrillas there? 

A . I don't lmow, sir. Before I wos not rela t ed to · the 

Fil-Americans until I vras transferred to Colonel Castaneda . 

Q _ · Were the Fil-Americans active in ·the vicinity of 

Dnsmnrines? 

A At first they were nctive , but in November, · 1943, we 

were told to surrender and I was ·cnught in my home. 

Q After November, ·,43, wns there turther guerrilln 

-activity in Dasmarinas? 

A Continuous. 

Q Yes. And were there cases ,vhere Japanese soldiors 

were runbushed and killed by guerrillas? 

A Yes; when the Americans were about to come -- when 

the Americans were about to come. 

Q And were some of these guerrillas bolo groups? 

A They had guns • 

Q Were there cases where Japonese soldiers had their 

heads cut off by bolo lmives? 

MAJOR KERR: Thnt, sir, is objected to as being im­

material nnd irrelevant; hns ·nothing to do with the direct 

• examination of this witness, and it is not material to the 

issues. 

GENERAL REYNOIDS: The objection of Prosecution is 

not sustained. You may proceed. 

CAPTAIN REEL: Will you rend the question? 

(Question read.) 

A No, sir. 

CAPTAIN REEL: That's all. 
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REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Cl:'.ptc.in Ce°lyer) . You haye beon asked about guer-

rilln activity nrtd about occasions when J apnnese wero 

a.'nbushed ruid ld,lled. Wns thc.t before or cl'ter tho tine 

thnt thoso p€ople fron _Inus nnd bnsmnrinns wore killed? 

A After tho people W(?rO killed . 

Q Vlhilo you r.nd t~o. other people wer e -i n the school 

building in Dcsnnrinc.s did you s ee £'.nyono given c trinl? 

A No· sir. Their tri l:'.l ·vms to kill r.nd b c. t . 

Cl PTJ.IN C.ALYER: That I s c.11. 

RECROSS EXAMI NATION 

Q (By Cnptc.in Reel) Bef or e the incidont in Docoobor 

wor o t her e sc-no cases wher e J npc.ncs o sol di ers hcd been 

nnbushod c.nd killed in the Cnvito r oei on? 

J. I do not know of r.ny hC'..ppening . 

Q V!oro thes e guerrillo.s r.bout nhoo y hnvo t ol d us 

nrnod? 

A Sona of then ; others do not hc.vo. 

CJJ'Tl.IN REEL: Thl:'.t I s r-.11 . 
1 

Cli.PTAIN CALYER : Thank y,;u . Thn t I s c.11. 

('ili tnoss excused .) 

ChPTAIN CALYER: If tho Connission plens e , thnt 

conpletos tho t estinony on this inciqent . 

· GENERAL REYNOLDS : Prior t o the introduction of 

testinony on r-. novr i t 01:1, tho Connis sion will tmke e.n 

nnnouncenent. 

During tho presentation of evidence on 15 Noveaber 

1945, pertnining t o Iteo 111 of the Bill of Pnrt1culnrs, 

COUlisol. pojnted t o the obvious fc.ct th".t the date of 
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March, 1945, is far at VB.t'iruice from the dates ment~oned 

in the evidence. The Commission cnnhot -a.ccept tis proo:r 

of Item 111 the evidence ·under discussion. However., the_ 

·commission will consider the evidence to determine its 

probati~e Value., , if o.ny, jn connection T;ith .I°tetn 72 ot the 

Bill of Pnrticula_rs, which is a. .general item , coveri:r:,.g in 

time the period 9 October 1944- · to a.bout ' 1 Septemoer 1945, 

and covering in area. the Ph111ppino · Islands generally. 
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MAJOR OPINION: If tho Connission please, the Dnpdnp 

M~ssccre is r ecited in the Bill of Particulcrs No . 11. 

MAJOR KERR: If the Connission plense 2 this Inter­

pretor hns not boon previous ly sworn. I uould like t_o swonr 

. her a t this tine. 

(Interpreter Consol ndo Milt.n Luilontac. wns s ,mrn ns 

nn Interpret er.) 

NATIVIDAD LOPEZ BORINAGA 

celled ~s ~ witness on bchc.lf of the .Prosecution, being first 

duly sworn vms exnnined cm~ t estified r-.s follm1s, through 

Interpretor Lunontnd, vnth Interpreter Zosc ncting ns 

"check" Interpreter: 

DIRECT EXJJ!INATION 

Q (By Mnjor Opinion) Plonse sto.te your naoe . 

A Natividnd Lopoz Borinngn . 

Q Your o.gc? 

J. 24 yenrs ol d . 

Q Your cddr 
-
ess? 

A It is Snn Ju{'.ll, Pilar, Penson Islnnd . 

GENERAL REYNOLDS: Tho Int er pr eter nust t clk louder • 

. Q (By Mn j or Opinion) V!here did you live on 29 

Decenbcr, 1944? 

A In the Bnrrio of Dnpdnp. 

Q The b nrrio of whnt r.nmicipnli ty1 • 
A In tho famicipnlity of Pilnr . 

Q Vlho.t t own? 

A In the Province of Cebu. 

Q Where is the Municipnlity of Pilar located? 

A In tho Province . of Cebu. 
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Q· Is it located on an . island? 

A It is an island. 

. Q 

• A 

What is the name 

Ponson Island. 

of the islsnd? 

Q 

h 

·noes 

Yes. 
it oelong .to any group of islands? 

Q What is the name of that group or islands? 

A Camotes Islands • 

Q 
. 

. You say you were living in Dapdap on 29 December 1944. 

In the morning ot that day about 9 o'clock wher wer you? 

A I was in Dapdap on that very date. At around 9 o'clock 

in the morning the Japanese arrived. 

Q Where were you when the Japanes e arrived? 

A I was in my home . 

Q Now , how many Japanese arrived at Dapdap that morning? 

A They- must be around one hundred . 

Q What did the Japanese do when they arrived the t 

morning? 

A When they arrived in Dapdap they osked for coconuts. 

Q To whom did they ask for coconuts? 

A From Emilio Angus and ·sofio Itaas, they asked from 

them. 

Q· Were they given the coconuts they are asking for? 

A They were given coconuts. 

Q After awhile what happened? 

A After they have eaten the coconuts we were told to 

go to the Plaza and to be asked where the three Americans 

were. 

Q Who told you to assemble at ~he· Plaza? 
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4 · The Japanese ordered, they told Emilio Angus and 
' 

Sofio Itaas to let the civilians assembie in the Plaza . . 

becaus~ they will be given a pass. -. 

Q Did you go to the Plaza? 

A · I was forced to go there because tf · we won't w~ Will 

be killed, shot · to death. 

Q Who told you you will be killed ff you don't? 

A It was through the order of the Japanese given to 

~ofio Itaas and Emilio ingus . 

ClPTAIN REEL: Will you read tho answer? .. 
(Answer read) 

Q (By Major Opinion) Did you go to the Plaza as 

ordered? 

A Yes, I went. 

Q How many of the members of your family went to the 

Plaza? 

A we were seven in the family. 

Q Who were they? 

A Hilarion Borinaga , Fre.ncisco Borinaga, Florencio 

Borinaga , Salustiano Borinaga, Romualdo Borinaga, and 

N~tividad Borinaga. 

Q When you arrived at the Plaza wer e there people 

assembled? 

J-. There were so many people. 

Q How many people were there, more or less? 

A We must be around two hundred people. 

Q .Did anything happen while you were in the Plaza? 

A From the Plaza we were ordered to march to the church. 

Q What church? 
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A Dapdap Church. 

Q Why wer~ you order~d to go into the church? 

lo We wer.e ordered to go to the church because we will 

· be giv~ pass in order thElt the .Japa~ese · Will .- not molest us. 
. J 

Q · Was there any planes. flying overhead while.. you were 

at the Plaza? 

A There were airplanes, American airplanes. 

Q as that the reason why you were ordered to assemble 

in the church? 

A Yes. 

Q Now, how many people enter ed the church? 

A According to my own calculation, the people there 

must be around three hundred. 

Q Now, where were the Japanese when you were ord red 

inside the church? 

A The two Japanese were stationed in front of the 

church while the others went around the church. 

Q How many doors wer e tnere in the church? 

A There are four doors. 

Q Were these doors guarded? 

A There were guards at each door. 

Q Who were they, Japanese? 

A They were all Japanese soldiers. 

Q Were there machine guns there? 

A They have machine guns. 

Q Did they have an officer with them? 

A There was one officer who sat near the altar of 

the church; he was. on the altar near the center of the 

church. 
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Q . That .Japanese offia,er who was sitting oli t}'\e al,tar 

near the center, did he add~ess the people assembled in the 

church? 

·A Yes. 
-·· 

Q Wha.t ·did he say? 
J 

A !t was· spoken -1n the Engl;sh and transla_ted by Sof1o 

Itaas in our language. 

Q What was that translation made? 
-

A \l<'e were asked the whereabouts of the three Americans 

who arrived in Dapaap. 

Q What else? 

·A We are searching, they said, for them , but we have 

not seen those three Amer.icans. 

Q Any further questions made by the Japanese which 

was translated by Sofio Itaas? 

A No more. 

Q How long did you stay at the church? 

A "f'e were almos't three hours. 

.. Q Were you allowed to go out from the church? 

A We were allowed to go out . 

Q Who asked for the permission of the Japanes e to go 

out? 

' A It was Sofio Itaas who asked for the permission to 

go out. 

Q Who is this Sofio Itaas anyway? 

A My neighbor. 

Q Does he speak English? 

A He knows English language. 

Q And at that time was he acting as an interpreter 
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for the Japanese orri.cer? .. 
A On that very clay he was just. an in' ·terpreter for 

I 

the Japanese to the civilians. 

Q · By whom was he employed? . 
. . 

A He asked to be th~ interpreiter;-. He .already asked 

to be the interpreter. 

Q When Sofio Itaas aske4 the pe.rmission of_the Japanese 

to go out, were yo~ allowed to go out all at once? 

A We were allowed but we were told to line up one by 

one. 

Q · Where were you lined up? Inside the church? 

A We were told to line up outside the church and 

because there were so many people I was inside the church. 

Q Now, did anything happen while you were going out? 

A -Ther.e ·was something happened. 

Q Were these people allowed. to go out by groups or 

altogether at once? 

A One family from the rest. One f amily at a time• 
.__ 

Q Do you know the families that wer e allowed to go 

out? 

A ,I do not know because I was there inside the church. 

Q· Now, do you know what happened to those people who 

were allowed to go out by families? 

A The first family that went out I -did not know yet 

what happened to them because they were so far from me. 

Q Please proceed. 

A When there were so many families who went out already 

that was the very _time that I know what happened to them. 

Q What did you know? 
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A Isa~ a person bleeding. 

Q Where ,res that person bleeding? 

A I saw already blood bleeding through the floor. 

_Q· Where did ·that blood come from? 

A It ·came f'ro~ ~he house ,of Angus • . · 

Q How tar was the house ot ·Ang~s · from the place where 

you were? 

A It must be around 20 meters troll\ the church. 

.. Q Where did you see tha~ blood flow? 

A From the floor because it was Just 1n· front of me. 

Q Did you see any person bleeding? 

A No, because the house was closed. 

Q When you say there was blood on the floor , what did 

you suspect? 

CtPTlIN REEL: Just a minute. Could we have the 

question read back? 

(Question r ead) 

C/1PTJ\IN REEL: We will object to that.·-
GENERlL REYNOLDS: The objection is sustained. 

Q · (By Major Opinion) What happened after you saw the 

blood? 

A The people were all machine-gunned and those who 

were not able to stand up immediately were bayoneted. 

Q Just a minute, please. You said ~e people were 

allowed to go out of the church. How many people more or 

less were to go to the church or went out of the church? 

A . If the people inside would be divided into three 

parts, two-thirds is going out alfeady•. 

Q And how many people were left inside the church when 
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two-thirds of th~se people had already· gone out? 

~JOR OPINION: Will you read the question?. 

(Question read) 

-THE WITNESS : lt must be around three hundred left. 

Q ~By Major Opinion_) . You said. bef.ore that there -were 

t~ee hundred persons assembled in the church who were 

ordered, some of them were allowed to ·go out . Now, ·how 

would you explain that if two-thirds of these peoplo, or 

two hundred of them had gone out, _still the;o Jould reiiiain 

inside the. church three hundred? 

A I asked -- those l eft were around , maybe; one hundred 

people. 

Q Where were you? ere you .with the people that were 

left inside the church or with the people that had already 

gone out of the church? 

A I was with the people who were left ·in the church. 

Q Now , please tell the Co1DI:'lission wh t happened with 

the people ~nside tho church.. ......_ 

A We were all bayoneted. 

Q . By whom? 

A By two Japanese soldiers. 

Q You yourself, did you r eceive eny bayonet wounds? 

11· I was bayoneted on my l eft back to my breast, .reach-

ing the child which I was holding. 

Q Would you say the bayonet went through your body? 

A Yes. · 

Q · You have shown that the bayonet came out of your 

right chest and the bayonet having pierced on the bac~ of 

your body. You say your baby was also touched by _the 
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bayo!),et? 

A Yes. I placed the child down and then I covered 

the child with my body_. 

, Q What -did you do in addition to covering the child? 
'· 

A ·- . ! ' laid down to cover the child which I was covering. 

Q Would you say you covered tbe b9dy or.·your small 
J 

child? 

A I covered my child with my body. 

Q While you were at the church did you .receive any 

wounds or any b yonet wounds? 

A It was the only one Ir ceived. 

Q ~nd did the Japanos e approach you 1hilo -you ore 1n 

that position, lying down? 

A The Japanes e appr oached me but becaus e they believed 

I was alroady doad they went away . 

Q How long did you stay in thAt church? 

A I could not r emember haw I stayed, how long I stayed 

inside the church, providing that I went out ar ound; 

o 'clock in the afternoon . 

Q l1'here was your husband when you went out of the 

church?. 

l While th e Japanes e wer e machine~gunning those people 

from out of' the church my husband was able to escape w1 th 

my eldest son. 

Q After you had gone out of tho church where did you 

go? 

A I crawled, I .went to the swamps. 

Q · How far was it from the church? 

A It must be around a })alf a kilomet er. 
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Q How ab6ut your daughter? 
' . 

A I was-taking hor with me. 

Q Now, w~t did you ·do in the swamp? 

A I am resting because ot ·the pain I am s ~faring in 

my back. 

Q Now, how long did ·you .stay in .the s'wamp? 

A It was not only hou,rs I stayed .th.ere ; r stayed about 

two days because I went out Monday morning already wh n 

the bodies of the dead was laying there. 

Q You say you went to the swamp about; o 'tlock 'that 

afternoon. Do you r emem~er what day that was? 

A It was Friday afternoon, five o 'clock. • 

Q And you came out or l eft the swamp on onday 

morning. Now, when you went out of the church did you s e 

any dead bodies around the church? 

A I saw many • . 

Q Where wer e these bodies found? 

A Outside of the church; some were tied up in the ..._ 

coconut trees. 

Q Were there any dead bodies inside the church? . 

A There were also many. dead bodies inside the church 

when I left. 

Q How ~any dead bodies were there, more or less? 

A I ·could not count them but more or less they must 

be around sixty. 

Q And outside of the cnurch or near tho doors of the 

church was there dead bodies, too? 

. A There were so~e dead bodies outside of the church 

near the door. 
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Q Would you be able to state the number, more or less? 

A I could not count them ~ut there wer.e many. 

Q Whore di~ y~u iO when you left the swamp on o~day 

morning? 

.A I went to the Barr.io o~. San. Jual).. 

·Q How far was it? 

A It must be around four kilometers. 

·Q About What time did you er.rive at San Juan? 

A The night of Monday. 

Q· Is that Barrio or San Juan w1 thin the juri diction 

of P1.lar, also? 

A -~es, it is the Barrio of Pilar. 

Q On your way from the Barrio to tho swamp, did you 

see dead bodies? 

A I saw many bodies. 

Q Wher e were these bod~es found? 

A ·I saw these bodies in the swamps with their eyes 

blindfolded •. 
'--. 

Q About the houses, were there any bodies there? 

·A Yes, I saw a houseful of dead bodies. 

Q Could you identify and name, if you are abl e to 

identify the dead bodies you found? 

A Yes, I can tell you. 

Q Will you please name them? 

A It was one by the · name of DAniel Lambot. 

Q Who else? 

A It was only one house whom I saw that was full of 

dead bodies; the other houses was closed. 

Q Who else? Can you remember some more? 
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A , I could nention those peo~le whoo I sc.w dead. 

Antonio J o.yo ; Rosa~io BEl.ninago a.nd Ans elnc.. Bnninago . Thos e 

ore the only ones whora I lmow e.re dead , _c.nong the dea.d. 

Q_ Please tell ·the C~I::lr.lission ns t o how na.ny dead 
. 

bodies, nore or . less, you wer e able t o find i nside · the ·. 

church, outside the church, and on your w~y _t o t h~ Barrio 

of s~.n Junn; nore or l ess, how nc.ny deaa bod1.es? 

A Fron the church t ony wny to t he swa.np the dead 

bodies whon I s nw , l!Ccor di ng t o ny O\m cc.l culations- , rrust 
·, 

be nr ound three hundr ed bodies. 

Q Fron the s11c.np to Sc.n Juc.n ther e trus t be around 

one hundr ed? 

/. Yes • . 

Q You say thv.t you c.r e fron Pil~.. 'Con you s t nto to 

tho Connission how nr'.ny bc.rrios c.r e conpr isea. within tbo 

Pilc..r jurisdiction? 

A Yes, I know . 

Q V/111 you plec.s e t oll rrhc.t t hese: bnrrios are? 

.A Espernnzn , Dc.pdn.p, Lc.nc,.o , Cc.vdt, Sl'.n Isic.r o , nnd 

Sl'.n Junn. 

Q Now, fron the Bnrrio of Sc.n Ju en, wher e wer e you 

t .:'.ken to? 

GENERAL REYNOLDS: The Connis si on i nterrupts at this 

point. There will be c. r ecess unti l 1 : 30 this cfternoon. 

(Whereupon a. recess vms t {'._ken unt i l 1330 hours, 16 

Novenber 1<)45.) 
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lJ'TERNOON SF.sSlON 

(The trial wes resumed, pursuant to r ecess, _at .• 

1330 hours.) 

. GENERI.L REYNOLDS: The Commission is in ·session. 

Proceed with the next order of business; 

JUJOR_KERR: All members of the Commission are ' 

present. The Accused and hi·s Defense ·: Counsel ar e . present: 

At this time the Chief Interpreter desires to address the 

Commission. 

CO~DER· BI.RTLETT i F\ll"ther examination ot Prosecu­

tion's Exhibit 319, 320 and 321 have _disclosed certain 

subtle variations in meaning, of which 319 contains five; 

320, seven; 321, four. 

It is recommended that a list of these am ndments 

or corrections be given to the Prosecuti on with ins~uctions 

to prepare new copies ot said translations ·incorporating 

the above changes and to substitute the new copies for 

those now in evidence . 

The Defense has been apprj zed of said proposed 

changes .and has expressed no objection. 

GENERP.L REYNOLDS: The r ecommendations of the Chief 

Interpreter will be carried into effect. 

M.l1JOR KERR: Sir, at this time I would like the 

Commission's permission to have Mr. Banuvar to sit at the 

counsel table. He is our technical adviser on Japanese 
-language niatters. We will have a iapanese witness this 

aft~rnoon and perhaps quite a few · later on and his appearance 

here will be essential. 

GENERP,L REYNOI.DS: The Commission grants the request 
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of the Prosecution. 

MJ.JOR OPINION: We will continue the examination of 

...the wit~ess we had on this morning. 

NATIVIDf.D LOPEZ BORINtGt 
. . 

the y.ri tness o~ the stand at the 'time of recess, -_ r esumed the 

stand and- furthor testified as follows: 

DIRECT EX/MINATI ON (Resumed) 

Q (By Major Opinion) Do you rCf!)anber the last 

question? 

MAJOR OPINION: Will you r ead the last question? 

(The question was read as follows: "Q Now, from 

the Barrio of San Juan, where were you taken to?") 

THE WITNESS: I went to Hilapnetan, of a place be­

longing to Baybay. 

Q Were you taken to the Baybay Hospital? 

A Yes, ·sir. 

Q Were you confined in the hospital? 

A I stayed ther e Sor around five months. 

Q. Under medical trea tment? 

A I was treated by a doctor in the Baybay Hospital. 

Q During that five months 

A During the five months' stay I was treated by the 

same doctor. 

Q While in the hospital has anyone shown you any 

photographs? 

(Question r ead) 

THE WITNESS: There was, yes. 

Q (By Major Opinion) · Would you be able to identify 

the Japanese that went to Dapdap? 
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A I know but one . because by his -~lothing. 

Q "'hat was hi_s clothing? 

A The .pants were black and the shirt was ' brown and 

the cap was also brown. · 

Q· You ·mean to say khaki shirt? ·. 

A Yes, it was khaki shirt. 

Q Was he an officer or not? 

A He was not an officer; according 

was army man. 

Q Was he carrying a saber? 

J 

•. 

to the people he 

A He was carrying with him the saber. 

Q Did he have any r evolver with him? 

A There was also a revolver. 

Q Was he wearing boots? 

A He was wearing also boots. 

Q .How about the other Japanese , wor e they s oldiers of 

the ~rmy or of the Navy? 

A Th~y belonged to the rrmy. 

Q Well, specifically, this Barrio of Hilapn tan, who 

did it belong to? 

A Yes, it belongs to the municipality of Pilar. -· 
Q How about the Barrio of Reynaldo? 

A Tha·t belongs to Pilar. 

Q How about the Barrio of San Isidro? 

A The same. 

Q How about the Barrio Esperanza? 

A The same. 

Q How about the Barrio of San Juan? 

A Yes. 
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Q Bow about the Barrio of Lanao? -

.A Yes •. 

Q How about Cawit? 

A Yes, it belongs to Pilar. 

Q - And Hilapnetan, how -abo~t that? 

·A Well, I am not - sure. 

MAJOR OPINION: I will have this marked Prose.cution 's 

Exhibit 330. 

(A map · was marked Prosecution 
Exhibit No. 330 for identi­
fication.) 

Q (By Major Opinion) Showing you thi_s Pr osecution ' s 

Exhibit 330, please ·s t at a to the Co ission if you ·know it? 

A Yes, I can t ell. 

Q This E.xhtbi t No. 330 purports to bo an over-lay of 

the orig1na~ map and there ar e certain islands call d 

Camotes Islands. Will you please toll th Commission what 

part is Pons on Island, wher e is t hat f ound-? 

A I can t ell, yes. 

Q t 'i.11 you do so? 

A This is Penson Island (indica ting.) 

MAJOR OPINION: Sir, I off er this as Prosecution 's 

Exhibit No . 330. 

GENERt L REYNOIDS: Thar~ being no obj ection, it is 

accepted · into evidence. 

(Pros ecution Exhibit No. 330 
was r eceiv~d in evidence.) · 

Q (By Major Opinion) You say whil~you were in the 

hospital you were shown some phptographs? 

A Yes • . 
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. · (A. photogreph waa ~ked } 
Prosecutio~ Exhibit No. 331 
for 1dentincnt1on.) 

• • • I 

Q . · (By )(njor Opinion) Will you plense s,tate it you 
-.; 

know this photogrnph :which 1s tll'.rked .ns Proseout1on's ~ 
' 

J . 
A Yes, -I co.n ·tell. ·. 

Q !hrlt do~s that plnce· indicate? 

A · Th1s 1s the inside or tbe church. 

Q. o:r- Detpdap? 

-A or D~pdnp, yes. 

Q There ere cortnin dea.d bodio sho m in th1 , EXbibit 

331, would you be nble to identify l'JlY' of then? 

A I ean tell t wo bodies. 

Q Ccn you nl'.oo theo? 

A This one is Picong. 

Q The one thnt 1s nee.r ost to you is ec.lled incong?.. . 
1. The body f'nr rron the ·door • 

Q Hov4 about the other one \Vhioh you sn1d you kne~, 
'--
whnt 1s toot? 

' A The body is found by the door 1s I~as. 

MAJOR OPINION: We will offer this as our next 

exhibit • 

. GENERAL REYNOIDS: There be:blg no obj·ection, it ia 

accepted into evi.dence. 
. 

(Prosecution Exhibit No. 331· 
for 1dent1.ficat1on wns 
received in evidence.) 

MAJOR OPINION: We will mnrk this as Prosecution's 

Exhibit No. 332. 
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(:. photogr op~ wns r.1nrkcd 
Pros ocu.t1 on E:xhibi t No. 332 
tor idontific~tion.) 

Q (By 11a_jor Opinion) chowing you Prosecuti_on•s 
. ' 

Exhibit 332, will you _pleP~e tell us if you know tho place 

indic t od there? · 

A Yes, I know. 

Q What is thn t? 

A T t is a place e t the beck of the church where I 

pnssed when I w s going t o tho swanps. 

Q Is th~t in the Bnrri o of Dnpdnp? 

Ii Yes, it is in tho Barrio of D pdr. p . 

l.r I JOR OPINION: Sir, I offer this photogr ph into 

evidence . 

GE i'SR L REYNOLDS: There being n0 objection, it is 

ccepted into evidence. 

(Pros ocution Exl1b1t o . 332 
f or ident1fic~tion wns 
r ec ivod in ovidonce .) 

M/,JOR OPINION: Will you n~rk this 333 f or 
-identification? 

(:. phot ogr ,"ph , l'.' S lll rked 
Prosocuti ~n xhibit o. 333 
f or id0ntific ntion.) 

Q (By Mojor Opinion) Ple~se see· this Pr osccu ti on' s 

Exhibit 333 r.nd t el 1 the Conr:is sion if you know it • 

. A Yes, I cnn tell, 

Q hat is it? 

b The pl~ce called Borinaza. 

Q Is thnt one of the shacks which you sow os you went 

out of the church going towards Bnrrio can Junn? 

A Yes • 

• 
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• 

FAJOR -OPINION: We m.11 ofter th1$ into evidence. 

GENSR/t REYNOLDS: There being no objection, it 

is accepted . into evidence. 

(Prosocuti l'.>n Exhib1 t No. 33·3 
for idontificrtion was 

..- recoivod in ovid~nce.)
' 

"J.JOR OPINION: 111 you n rk this Prosecuti on's 

Exhibit 334?·· 

(h photogrrph ~s ~a rk d 
Pros ocu tion E:xhibi t No. 334 
f or identific~tion.) 

Q (By njor Opinion) Showing you Pros cu i on's 

Exhibit 334, will you ple .so stat e t th Co r.1ss1on i f 

you know th .t house? 

A Yes, I know it . 

Q Whoso house 1s the. t? 

A Tho:>. t 1s the hous o f /,lbin • 

Q HtlVO you passed in front or th t? 

I , Yes, I passed this hous o whon I .. S ing to San 

Juan. 
'--
Q This Exhibit 334 purports t o show ? btg pilo of 

I 

bodies. Did you see tho bodies whon you .went tow .rds your 

barrio? 

l I saw all these persons. ThAt 1s why I eo crying 

now. 

... Ml.JOR OPINION: Sir, we 0ffer this AS part .of our 

evidence. 

GENER;,L REYNOLDS: ,111 ·the r eporter ploE1s0 read 

the last enswer? 

(lmswer read) 
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GENER! L REYNO~ : Ther,e being ~ -obj ccti~n , the · 

docur:iont · or th e ph0togr.flph is a ccepted into ev1d~ncc ~ 

(Prosocut10n Exhibit No . 334 
f or idcnt1fic .t1on w s­
rocei~ d 1n evidence .) 

--- VUJOR OPINION: 1:1111 you o Tk this Prosocution 's 

- Exhi,b~ t · 335 for·- 1dontif1cat1on? 

-· (A ,photogr eph· "es r:. rkod . 
P;ros ceut1 n Exhibit No , .335" 
for 1dentitivet1on.) 

Q (By Ma jor 0pin1on) Showing y u this Pros ~oution•s 

Exhibit 335' t w111 lQu plecse st t e t th C l!l .iss1on 1f you 

kno , !t? 

A I know it . 

Q "IM t is that door th e? 

t This ·1s the door of tho church ~t the ·bpck nf which 
{ 

I was thor e • 

. Q Ther e 1s a body lying just i n front f thAt door, 

do y0u know whose body w .s thPt? 

ll I know this b()dy t o qe the body of I tons. I have 

given hin a cup of wa t er. 
' l~/. JOR OPINIO?J: ;<10 offer this , s p£1r t of our 

evidonce . 
.• 

GENER/,L REYNOLDS: Ther e boing no ob j ection , it is 

~ccepted .into evidence . · 

( Prosecution l-!Xhibi t No. -335' 
for ' idontific~tion w~s 
r ece-ived in evidence .) · 

l ~AJOR OPINION: vi1 11 you orrk this Prosecution's 

Exhibi t No . 336 for identificntion? 
"' 

( A J?hotogrnph was rJfl,rked 
Prosecution Exhibit .No . 336 
f or id~ntifi_c r tion.) 
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V 
Q · {By Hojor Opinion) Showing y.)u this ,xhibi t 336, 

willy u plecs e · st~to if you know it? 

Yes , I know it . 

Q Iha t is ttw t? 
J

A I pcssed_this plnce "hon· ~ w.,s __ g ing to <"'on Juon. 

l!J JO~ OPI.NION: I of.fe r _it_, s;r, : · s prrt. ot our 

evidence . 

GENER/ L R~YNOLDS: Thero bing no obj cti n, it is 

· a ccepted into ovidonce . 

(Pr -:> s ocuti n Exhi it No . 336 
f or idon ific tion s 
r oco1ved in . vid nee .) 

. JOR OPINIO r 111 you r.i rk th s s ho ne xt 

exhibit?-

( t phot og nph w s nPrkod 
Pros ecution xhibi o . 337 
f or idcnti fic ~tion . ) 

Q (By i•ajor Opinion) Showing yo.u this Pros ocution ' s 

Exhibit 337, will you ploas e stnt t 1 ho C sion if 

you' know thnt ploco? 

A Yes, I knrm it . 
. 

Q Thero appears in this phot 0gr ph t o b . , n ti ed 

t o tr c . Did you hcpp n t o 1 r- rn iho tht'. t , ..n wns? . 
!. Yes, I fully know hin by th·~ nnt!e '"I f Mor l os • 

J.1 .JOR OPINION: 11 'e 0ffcr this s p rt 
.I 

of -,ur 

evidence . 
. 

GENER:L REYNOLDS: There being no o·bj octi rm, it is 

nccoptcd in evidence. 

(Pros ecuti n F-xhibit H1 . 337 
for identificntion us 
received in ovidcnco.) 

Ml!JOR OPINION: Thn t is oll. 

c rPT/ IN REEL : No ~uesti ons. 0-!i tnoss excused) 
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FABIANA MORELOS 

cclloc ns a witness on behr.11' of the Prosecution, being 
. . . 

first duly sworn through Interpreter Lur.i('\nte.d c.s exon1ned 

nn~ testified through Into~preter Lunonto.d cs follow~, with 
. . .-

Interpreter Zoso. ncting as "c~ock" 1nterpr~ter: 

DIRECT EXAMINATION 
-

Q _(By Mc.jor Opinion) Stt'.te your ncoo end ego . 

A F~b1nnn !orelos . ·36. Mc.rried . Sen Junn, Pilar. 

Q .At the ·presont tin where o y u r eside? 

A So.n J~n, Pil.c.r . 

Q Were you living 1n the Barrio of Do.pd~p on Deco b r 

29', 1943? 

J. Yes, I live in Dl'~pdap . 

~ Did you soo J c.pnnese soldiers in t hat pl.nco? 

1~ There were J t1.pt-.nose soldiers . 

Q Uero you tclton t o th plnzc? 

1. I was brought t o tho plc.zn. 

Q , \'.'hile you were in th plnza, did y0u hecr c. plnne? · 

A There ,10.s • 

Q \'lore you to.ken nfterwc.rd t o the Dnp o.p Church? 

h I was brought t o the Church of Dnpdc.p . 

Q How ncny were you ct the church? 

A There were ncny . 

Q \'./ho.t did you do inside the church? 

A We were kept in the church. We did nothing. 

Q By ,vhon were you kept? 

A The Jo.pnnese. 

Q \Tho ordered you to go inside the church? 

A The Jo.panese soldiers • 

• 
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Q VIhilc you ·1e3:o ·1ns·1a.e. the church hr.s ::my JE:'.prmese 

::d,:tr e s see. ~:0 t he people? 
.... 

A There- wo.s . · 
. . 

Q Were you nllo,ved -· to · get . out from the church',' 
- . . . ' 

A -We vrere r.llowod t o go ·· out • 

Q TI111 you plense stet ~ t o the Coooi~sion, in your b,vn 

1:-.nguage and yery. briefly, cs t o ,·1hnt hr.pp nod ~ft orward? 

:.'.. · I cnn tell; yes, I con t ll . 

Q ?lecse stnt e . 

A We wer e brought to th swnops. ·ihon we nr-ri\rod in 

the swv.ops wo wero t1od up . V/(. w.:irc _tio :p in th".:l SW!\~p~ •. 

I ·,ms struck by tho s .bcr, then I wcs thrown t o th riv • 

I \ ~s thnr o in the r ivor . I thou r7ht I ms d cid . / 11 1 y . 

:,.i1~.l .r em wer e r.11 denc'. and killed . 

~ Y,::iu nenn t o s r.y· they ,1erc ~12 ~~11:.c,:'i' 

A ~11 killod . 

9 By hon? 
·-- A The J nponese sol 11ors . 

Q How nony nenbors of your f c:iily wer killed? 

A Seven . 

Q Who wor o they? 

A Mc.rcelin.:i . 

Q Vlh£,. t vms he t c y ou? 

A A t irl . 

Q W~ s sho r olnte~ t o y ou ? 

A My drughter. 

Q How ol d was she? 

A 22 years ol d . 

Q Who else? 
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A Annstncio Morelos . 

Q V/ho.t wns he to you? . 

A My ·son. · 

Q Who e lse? 

A Epifo.nio .Morelos , ny s9ri. 

Q Hov, olcl vms he? 

16 years. old. Epi!~.nio , 15 ~yccrs old. 

Q '1c.s h r elc.t cd. t o you? 

A Uy son Gregorio Mor el os, ny son. 

Q Hon old was he? 

A 5 yocrs old • 

. Q Tho else? 

.A tluroc. . 

C! Phllt wns he to you? 

A My clrught cr. 

Q How old wo.s she? 

A 3 years old . 

Q V/ho elso? 

J... Mario . 

Q What Wlls he to you? 

A My son. 

Q Ho •., old vrns he? 

2 years old. 

Q ·1ho else? 

A My father. 

Q V. ho.t ner.10? 

A Quintin. 

Q Mor elos? 

h Quintin Morelos. 
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Q Now, wer e ~11 or thos e per s ons you M vc jus t oen-

t i oned cooper s o~ ycur f l"nily? 

A These r.r e e l l. 

Q !erG they ·~ll k1lled1 
' . 

A· They wer e c-.11 _killed . ·. 

Q Hov r.bout_ you? \7er 9 yo~ , ounde ? 
. . 

A 1 c,.n ilounded , I h r.v o been riounded . 

Q Hov, or.ny w ds di d you suste i n? 
. 

iL Seven v ou.rxls . 

Q iher e a. i d you r eceive these uounds ? 

(Th ,1itnos s indicc.t ed vc.ri cus por tions· of her body . ) 

INTERPRETER LUllONTJ.D : Loft c.nc. r i gh t br c.st of 

l eft fr.ont·, right br est, three r,ound s c.t t h e.. back. 

Q (By Unj or Opinion) '/h r e wcr you ,1hon you n r 

,oundod? 

. A I wes in tho swanp . 

Q rlor c you with t hese nenbor s of your f "' ily wh o \/Cr e 

k i-:ll ed? 

A I vms wi th then . 

Q Did y s ee how they wer e killed? 

1. I s aw; 

Q Vlho wns v,ounded fi r st? 

A I Yms t he f irst t o be wounded . 

Q Wher e wer e you when your y ung cst s en rms wounded? 

A I vms hol c.i ng t he baby when the beby wr.s wounded . 

Q And when you wer e w0unded whc. t hc.ppened t o t he baby? 

A He W~ S killed . 

Q Why? Wns he e.1--so struck by t he b~yonet? 
I 

A He wes b~yoneted . 
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v 
Q Nm1, do you knon Y:hl'.t j!r-.s done uith your fr. ther, 

Quintin hlo~clos? 

A I knovr . 

Q Fhr.t •,:ns done _with hit1? 
. . 

A . He ,w.s bo.yonotod . 

Q By whoo? 

A Tho J~pc.nciso . 

Q Shor,ing y~u this Prosecution Exhibit 337, in , .hich 

ther e c.ppoc.rs a. ~en tied to n 'troc , do you kno\7 hl'.t mm? 

J. Yes, I do. 

Q Hho ,ms .he? 

J. Uy f~thcr. 

l!l~JOR OPINION: Tht:'.t is c.11, sir . 

c '.PT/.nl REI;L: fo questions . 

(Y.' itnoss excused . ) 
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W.JOR ·OPINION:- Mnrk this for ·1dont1tient1on, plcnse . 

(Sta tement of Teotiln Gorcla 
was marked Prosecution . 
Exhibit No. 338 tor idcnti­
ticntion.) 

MAJOR OPINION: ·Si"r, ,1 : oft ~ ns n · pnrt of our ovi­

dcnco as Prosocution ·Exhtb1t No . 338 ' sworn st .tcmont 

of T~ofiln Gorcln. 

GENERAL REYNOLDS: Tho. copy giv ·n t o the;. Commission 

hl'.s no ovidonco tt.int it 1s ..n of'fidnvit. Th r ar c 0 

p gos. How mnny p gos hovo you? 

Y:.JOR OPINION: There nr c - t\10 pag s hero , sir. 

GENERAL REYNOLDS s Lot m s o th originr.l . 

The documont is not pr operly nu h nticatod nnd c nnot 

be ·,ccoptod. 

MAJOR OP:i:NION: We may oxpll'.in thn , sir , if you 

pleas. 

If the Commission plonsc. , I ~ill xplain , sir. This 

part of our r ocor1, sir, was tho fir ~ s t ak n up for 
'-

invcstigr.tion by the ·:.~ Crim ·s Brn.nc.:h n!ld t hoy I r just 
' all m~do by pngos chron~logicnlly wit houts p r n~ing on 

stnt cmont fro ~ ~nothcr ~t ntomont. But , honcvcr, t th 

end of the lo.st po.:;c.. of the: investigation r cord they h11v 

been properly certifi ed , sir. 

GENER:.L REYNOLDS: In 1ts pr esent form the. Commission 

doclin~s to r Gcoive: tho exhibit in ovidcncc . 

MhJOR OPINION: M~rk this for idontificat1on, plcnsc. 

(Copy of 1nvcstigntion of 
c1v1li n mnssacro nt Dnpo,np,
Ponson Islruid, Comotos Islnnds,
Cebu Province , 29 Dcc0mbor 
1944 uas mnrkcd Prosecution 
EXhibit No. 339 for idonti~ 
ficntion.).. 
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MAJOR OPINION: Vfo offer o.s pc._rt of our. evidence 

this Prosecution Exhibit No . 339. 

GENERAL REYNOLDS: In view of th& l engtjl ot . ~ho· 
\ 

docuncnt the Defense is cccordcd tioe suf'ficient t o con-

p~ete c ~t~dy ot it, and tho bett er iiil be considered 

t oaorr°'-, corning . 
' MAJOR OPINION: Mnrk this f or ident1t1cnt1on, pleas . 

-(Copy of r eport of '!or Crines 
Br anch on investigation of 
nlleged rrurdor of Filipino
civilinns ct Dcpdcp Ponson 
Islcnd, Ceoot es Islcnds ,
Cebu Province , 29 Dec nb r 
1944 w s rr.rkod Prosecution 
Exhibit No. 340 f or identi­
fict1tion.) 

UAJOR OPINION: We offor this c.s pert of ur ovido1!,co, 

n~ 1ely , Prosecution Exhibit 340 . 

GENERAL REYNOLDS: In vien of th length of tho docu­

ncnt tho Defense is accor ded sufficient tine t o nnke c studr 

of it. It uill bo considered t onorrow norning . 

IIAJOR OPINION: For the recor d , sir , we nould like 

t c stc.te thct Exhibit 339 is the invostigction conducted 

by the investigating officer of USAFFE on orders received 

6 Mnrch 1945. 

That's ell, sir . That concludes our evidence , if 

the Cormission please . 

·Junnit o Alioes. 

JUAN ITO ALIMES 

called as c witness on behnlf of the Prosecution , being 

first duly sworn, WC'. s exru:iined c>.nd test.ified as follows 
,

through Interprete_r Lunontca, with Interpreter Zosn noting 

as 11 check11 interpreter: 
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DIRECT EXAMINATION 

MAJOR OPINION: This case, sir, relates to the burning 

or Barrio Nan-aipil in Mountain Province e,.nd the murder ot 
. . . . -.. -· . 

' ' 

· eight civilians and the wounding of ·others at Titig Mountain, 
I •, 

Supplemental Bill of Ps!ticulars ~os. 114 and 115. 

Q (By Major Opinion) If the Commission please, ple se 

stat~ your name, age and .other personal circumstances. 

A -Juanito --

GENmAL REYNOLDS: The witness must talk louder. 

A (continuing) Juanita Al1mes. 29 years old. -My 

residence, Luneta Hill, Baguio, Mountain Provine • 

Q (By Major. Opinion) E rly in the morning or 15' April 

1945' where wore you? 
. 

A I was in Pacda . 

Q Wpat is that "Pacda 11? 

A It is th~ barrio of Mankayan, Mountain r rovince . 

Q Did'--You l eave Pacda that morn1ng1 

A Yes. I started from Pacda. 

Q Were you alone or accompanied? 

A I had companions. We were seven in all. 

Q Where did you go from Pacda? 

A We are going to Nanipil . 

Q What is that "Nanipil11? 

A It is the barrio of Mankayan, Mountain Province. 

Q At what time was that, more or less, when you left 

Pacda for Nanipil? 

A It was very -early 1~ the morning. 

Q Did -you arrive at Nanipil? 

A No. Wa did ·not reach 
\ 

Nanipil on that date. 
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. . 
Q Why? 

A No, because we reached the mountain of Gadagad and 

we met Japanese soldiers. 
' . 

Q How many Japanese sol~iers -did _you-meet?.-

A In my own calculation they must be aroum one thousand 

Japanese soldiers. 

Q What did the Japanese soldiers do with you? 

A We were tied up by the Japanese soldiers. 

Q All of you seven? 

A We seven. 

Q What happened after that? 

A We were asked to t ell where the guorrillas are. That 

was the only question ·by the question t o ask~ 

Q What answer did you give to that question? 

A I said "I do not know". 

Q What did- the Japanese do with you? 

A I was boxed and slapped many times . 
'-.. 

Q How about your companions? Wor they boxed and 

slapped, · too? 

\ 
A Yes. My companions were also slapped. 

Q What happened after a while? 

A From there we were brought· to the trees and tied. 

Q By whom? 

A The Japanese soldiers. 

Q What happened after a while? 

Please tell him to speak a little bit louder. 

A We were -- Again we were asked by the same 

question to tell them where the guerrillas are. 

Q How long did you remain tied to the trees? 
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A .In my own calculation it must be around one .. hour we 

were tied. 
. 

Q You say that _you_were r ~leased rrom the trees? 

· A Aft~r the~_slapped-a~ bo~ed us . we were untied. 
. . 

-· Q Completely unt1Et d? 

A We were just untied from the tree but our hands were 

still tied. -

Q Now, please proceed. Tell in your own languag, in 
. 

your own way of t elling, what happened . 

A We started tor Nanipil with our carloads. Our hands 

One of our hands -- One of our hands w s ti d 1th 

the. ha'nds ot the other, And then wh n we were near the 

barrio of Nanipil we were ordered to stop. We spent tho 

night on thnt same Sitio. 

AL REYNOLDS: The Commission int rrupts to ask 

the Prosecution to adjust the microphone so tho interpret r 

~ has some chance of hearing the witness• stat ments. 

Q (By Major Opinion) You say that you were marched by 

the Japanese . Were the Japanese w1 th you when you were 

marched toward Nanipil? 

A (No response) 

Q How many Japanese were there? 

CAPTAIN REEL: I think that counsel asked the question 

before the witness could ans~er- the prior question. 

GENffiAL REYNOLDS: Obtain an answer to the question. 

MAJOR OPINION: Please read the question.. .. 

·(Question read) 

A The Japanese were with us. 

Q (By. Major Opinion) Now, the other question: How many 
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Japanese were there? 

A All . of them. 

Q Did you arrive at Nan1p11? 

A We ~riyed at ~anip11Apri-116, 1945. 

Q In the. morning or in· the aft.ernoon? 

A In the -m~rning. . 

Q All right. Pleas state to the Commission what 
(happened. 

A ' They machine-gunned the houses. 

Q Who machine-gunn~d the houses? 

A The Japanese soldiers. 

Q Where were those houses machine-gunned by the Japanoae? 

A · From the mountain. 

Q Were t here houses in the jurisdiction of N nipil? 

A There were ~ny houses. 

Q And what happened after a while? Aft r they had 

machine -gunned the houses what happened? 

A Thoy put all the house·s on fire. 

Q How many hous es were set fire? 

A In my own calculation there were aroond 30 houses. 

Q Where were you whon the Japanese set fire to those 

houses? 

A I was behind. 

Q Could you see them?. 

A I saw them. 

Q What did the Japanese do with you after they have 

set afire those houses? 

A We were brought to the Titig Mountain. 

Q Where is that Titig Mountain? Within what jurisdiction? 
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A Very net1.r to Nr.nipil. . . 
Q .. No~, what hl'.ppened t-.tter c while? 

~ 

A We ~re .told _to take otf our clothes. 

Q How ·wero you n~le t~ truce oft Your cents when you Wm'e 

tied? 

A Our .. hllnds wero un:tied. 

Q Aftor they hn~e untied y u did thy tie you cgain? 

A We wore tied up gain one by one . 

Q Ylhnt hl'.ppened ntter n while? 

h Vie were brought to the cliff nna wo 10r e told to 

kneel. I let tho Jdpanoso soldiers hold PY back end o.y 

shoulder. The Jc.panoso soldior 1ho ,as ~1th snber sword 

was ct ny back. Then I uas struck by th s ·,ord. 

Q r·1th uhct? 

INTERPRETER LUUONT®: \'11th tho sword. 

w~JOR OPINION: Ask the witness . 

(Tro.nslcted by Intorprotor Lunontad) 

· Upon ey nock. I was struck on ny neck an ·thon I fell 

on the precipice. I hec'rc1 the voices of ~ corJpcnions vrho 

·were dying . 

Q (By Mnjor Opinion) Vlere you t'.blo t o identify the 

persons whose voicos you heard? 

A They were nixed up. 

Q Was there any wont:'. w1 th you? 

A There· wns ono woman. 

Q \'lho.t wa.s her ru:u:1e? 

A Soledad Ranos. 

Q Did you hear her voice while you were on the place 

where you have fallen down? 



.-A I heard her voice. 

Q l'l~a$e proceed • . 

A I tr1.ed to untie my· hands and then it was at last untied 

up. 
J 

Q Who untied you? 

A I alone . 

Q All right. Proceed. 

A I crawled down to the lowland. There I st yed thr 

days 1n the lowland. Then I tried to er wl up ·to th c mp 

ot the natives. 

Q Proceed. 

A I stayed there three days 1n th camp ot th nativ 

w1 thou eating . 

Q Proceed. 

A On the third day I climb up to th precipice wher I 

fell. 
. 

Then I saw the bodies or my companions. 

Q Proceed. 

A Then I tried to locate the members of my family. 

Q You say that you . saw the bodies of your c~mpanions. 

Where were the bodies .~hat you round? 

A On tho precipice. 

Q Do you know who were those Japanese whose number$ were 

about one thousand? Were they Army soldiers or Navy soldiers 

or Marines? 

A I believe they were Army men. 

Q Do you know about Tiger Unit of the Japanese Army? 

A While I was recovering there I was told by my people 

that those soldier~ who tied us, who massacred us, belong 

to the· Tiger Unit~ 
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Q Do you know who was ~he commande ot that Tiger Unit? 

A I heard trom one or the Japanese soldiers cBlling _. 

"Major Saito". 

·MAJOR OPINION: You. ma:Y- cro~.s examine. 

GENERAL RE"ntOLDS~. Does the ,Dete~e ha.ve any questions? 

·CAPTAIN REE~: Yes, s1r. . 

OEN!'RAL REYNOLDS: The Commission will recess tor 

approximately ten minutes. 
-

(Short r ecess) 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Where is the Barrio Pacda with 

relation to Baguio? North, south, east or west? 

A It is in the north of Baguio. 

Q And how f ar from Baguio is it? 

A - 96 kilometers from Baguio. 

Q And when you l eft Pacda did you go north, south, o st 

or w'est? 

A To the south. 

Q And is Nanipil south of Pacda? 

A Yes. 

Q How f ar from Pacda is fcnip11? 

A Ten kilometers. 

Q Why did you leave Pacda? 

A Because I was taking with me food to Nanipil. 

Q· Were there air-raids going on at that time? 

A There was none. 

Q No shelling or bombing on the 16th of April? 

A None. 
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Q Were there gUerrilla raid~ practically every day at 

that time? 

A None. 

Q Do you know of _any gu·errilla activity 1n that rea 

1n lipril? 

A Ther.e were not?,e -except wh~n ·we lef.t Pacda. On our way 

we met the Japanese. 

Q Do you 1m<?w ot any activities in that rea in April, 

1945 by t Volckman guerrillas? 

A No. 

Q How long afte:r the 16th of April did you fir.st meet 

the AJDE: rican tro,ops? 

A It was very long time before we sec Americans. 

Q More than a week? 

A, More than one week. 

Q And where were you when the Americans first arriv d, 

when you first saw them? 

A I was in the hospital of San Gabriel. 

CAPTAIN REEL: That's all. 

MAJOR OPINION: That's all. 

(Witness excused) 
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JOHN GILLIF.s 

called as a witness on bebalt of the Prosecution, being 

first duly sworn, was examined and testified as follows: 

DIRECT EXAMJNATION 

·Q (By Major Opinion') · Please state your name. 
• t •• 

A John Gillies. .. 
Q Your age? 

A Nineteen. 

Q Where do you live? 

A Suyoe, Mankayan. 

Q Have you lived 1n .ManipU on April 15' and 16,- 194,5'? 

A i6th. Yes, sir. 

Q (Through Interpreter Albano} While you were 1n 

Manip11 has anything happened? 

A (Through Interpreter Albano} · Early in th morning · 

at fiye o'clock the Japanese raided .Manipil. 

Q What date 1as that? 

A (Without aid of the Interpreter) In the 16th. 

Q What did you mean to say, the Japanese raided Manipil? 

What do you mean by saying the Japanese raided Manipil? 

A (Through Interpreter Albano) The Japanese raided 

Manipil and burned the . houses there. 

Q How many houses were burned? 

A (Through the Interpreter) About 30 houses were .burned. · 

Q How do you know that? 

A (Without aid of the Interpreter) About 40 or 50 
I 

houses were burned. 

Q When did you leave Manipil? 

A The 16th of April. 
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Q The morning or the ·afternoon? 

A In the ·morning. 

Q And when did this burning or ~ipil take place? 
. . 

A When? 

INTERPRETER .Al,BUO: He says on· the 16th or April. 

Q (By Major Q~inion) At .what time? . 

A (Through Interprater Albano) Five o'clock in the 

morning. 

Q And at what time did you leave ManipU? 

A (Through the Interpreter) At the same time . 

Q You said that the burning or the 30 houses at Manipil 

took place at five o'clock in the morning. At what time 

did you leave Manip11 on the same day? 

A On the se.me doy we leave Manipil. 

Q At what time? 

A 
-

(Through Interpreter Albano) At the very hour we left 

Manipil. 
'--

Q You mean to s&y that while t e b -us£.s of Man1p1l were 

burning you left Manipil? 

A (Without a14 .of the Interpreter) We left Yanipil • . 

Q Where did yo~ go? 

A We went to t~1e creek, one .kilometer away, to see a 

· place where we can hide ourselves. 

Q Di~ you have any companion? 

A I have a companion, yes. 

Q What was his name7 

A Macario Sap1no and family. 

Q Ho,, long did you stay in that hiding place of yours? 

A Two days. 
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Q Did ·y~u go back after awhile to Manipil? 

A We proceeded to the other place. 

Q Did you go back to Manipil afterwards? 

A One week after th~ raid we went -back to Manipil. ~ 
. . 

· Q Were' you alone, 
- ... 

or ~ere you accompanied? . ·. 
· • 

A- I was accompanied by Macario s·aJ)ino. 
. . 

Q What did you do at ·11an1pil? 

A We went to see it our things are there, and we_found 

three persons are killed by the Japanese 1n the field. 

Q Did you know..these persons? 

A I know only one person. 

Q Who was heJ 

A Alejo Pablonot. 

Q Did you see any other body? 

A The other body was the finger cut ott ot the person 

who was laying there~ 

Q Do you know this Alfonso Sunga? 

.A Yes, I know him. 

Q Did you see him also that day when you came back to 

Manipil? 

A Yes; I s·aw Alfonso. 

Q And was he dead or alive wh~n you saw him? 

A He was dead; his head was cut off. 

Q Do you know this man that I am talking about? 

A Yes, I know him. 

Q Did you see him when you came back to Manipil? 

A Yes. His head was entirely cut off. 

Q Did you know Jose Banez? 

A Yes_, I know Jose Banez. 
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.• 
Q How was he when you saw him?. 

A His h~ad was entirely cut oft. 

Q Do you know L~o Gablad? 

. A I know him. ' 

Q Did you see him when you eame back to _. Manipil? 
. . 

A Yes. His head -was entirely cut off. · 

MAJOR OPINION: That ·is all. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Did you say there was an air raid 

at Manipil? 

A · (Through Interpreter Albano) No; no, sir. 

Q Were ther.e any air raids at M:anipil? 

A None, sir . 

Q Was there any shelling at Map.ipil? 

MAJOR OPINION: I vdll object, sir. We obj~ct to this 

series of questions about shelling, sir, because we beli v 

that it is absolutely irrelevant to t he case . The mere 

fact that the., e may 'tie shelling v1ou"i.d i1ot justify the 

killing nor the b'IZ.~ning of houses . 

GENERAL RE~OLDS: The objection is not sustained. 

You ·may continue . 

CAPTAIN REEL; Read the question. 

(Question read.) 

A (Through the Interpreter) .None, sir. 

Q (By Captain Reel) Was there any guerrilla raid at 

Manipil? 

A None, sir. 

Q Did you ever hear of any guerrilla activities in .the 

vicinity of Manipil? 
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A ?{one, sir • 

. Q Did you ever .hear of the Vol\lkmo.n guerl"illas? 

A No, sir. 

' . CAPTAIN REEL: That 1s all. 

MAJOR OPINION: . The Fros~cution rests its -evidence 

. at this l)articular time. 

(iitness ex~used.) 

MAJOR OPINIONs' Sir, we would like to · request that I 

be allowed to introduae one document in connection uith the, 

previous case, tbe Dapdap case, that I overlooked among the 

other documents we have here. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

MAJOR OPINION: Will you mark this exhibit as the 

next Prosec~tion's exhibit? 

(Copy or Report ot John K. Blanch, . 
Lt. Col., JAGD, uas marked Prose­
cution Exhibit No. 341 for iden­
tification.) 

MAJOR OPINION: This exhibit, Prosecution's Exhibit 

341, is a copy of the report of Lieutenant Colonel Blanche, 
..... 

acting inspector general, uhich purports to show that he had 

received verbal orders from the commanding officer of the 

American forces deta~~ing him to onduct an investigation 

of all the facts that have taken place in connection with 

the massacre of the civilians of D~pdap . 

Particular attention, sir, is called, respectfully, 

. to Paragraph 9 of said Exhibit 341, on this page here (in­

dicating), to which there is attached a translation by the 

language officer of a captured Japanese document. These 

documents attached here are very illuminating. 
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GENERAL REYNOLDS: · You may- r~ad the pe-rtu:ient -parts . 

of the do·cument. 
. . . 

CAPTAIN REEL: The Defense has not been give?l'. a oopy 

of this document. We would · 1ike ·to see it before it ls . 

read. 

GENERAL ·REYNOLDS: In view of the ·1ength of the docu-
. . 

ment it will be considered after Defense · bas had an ·oppor-

tunity to study it, _and it may_be taken up at the beginning 

of the session tomorro• ~orning. 

MAJOR OPINIO?h Yes, sir. 

. '-

. 2515 



CAPThIN PACE: If the ComJ11ission ploc.so , tho 

Prosocution is prcpD.rod to offer c.ddition~.l evidence 

on Bill of Pa.rti_culr'.rs p::-.rc.grc.ph nunbor one . 

Colonel Borbon. 

FORTUNATO :onaoN 
. . ~ ..· 

' . . J 

·cnllod ·as n '\71 tncss on bt~t.lf of t-h0 ,Pros~cution, being 
. . 

first duly sworn, vms oxcr inod r.nd t estified ·t:'.s foll0\'1s:.· . .,.. 

DIRECT ~ XJ lIJiNrION . 

Q (By c ~ptc.in Paco) Give your n~no, plocso . 

A Fqrtunnto Borbon. 

Q Aro you c rncnbor of tho Philippine Ary? 

Yos, sir . 

Q ·!hc.t is your r ,mk, sir? 

A · Colonel ot the Philippine Arny. 

Q f.'hnt is your present c-.ssig cnt? 

A I c.n the, i.cting Provincinl Go:vornor of l'.tnngns 

Province . 

Q Nor,, prior to thct ) nhon tho J c,.pc.nes cCUJC to th 

Philipp:tnos, Yrhoro ncr o you then? 

-A I vms in Cobu City, in 1941 c.nd 1942. 

Q \7hnt mis your c.ssignnont then? 
, • . 

A I Y:£1.s corntmriding tho 83rd Info.ntry .of the US .FFE . 

Q Were you cc.ptur ed by th0 Jcpcnese on Cebu? 

/1 Ye-s, sir. 

Q . Hon long ·were you held ns c. prisoner of ncr? 
.. 

H Five oonths • 
r

Q Thon did you r e turn to, Bc.tc.ngns? 

A No, sir, I rerac.ined in Cebu c. yoc.r, for ".lrtost 

I vm.s cnptured aftor I hlld stc.yed in the nountc.ins for 
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six months, in the mountains of Cebu and Bohol Island. 

~ Atter you were captured, you were held a _prisoner 

or war for five moa~s; _is that right, sir? 

"A .Yes, sir. 

Q And when d!~ you return t o· ~ata:nias? .· 

A . In 1943. 
J 

Q When were you appointed Governo.r of the rovinoe 

of Bate.ngas? 

A I was appointed Governor on February 1, 1945, in 

Nasugb~, when the 11th Airborne arrived in Nasugbu 

Batangas Prov1,.c~ , Ja .1u.ary 31, 1945. 

(A document was marked Pro­
secution Exhibit No. 342 
for identification.) 

Q A.fter you becare Governor of Batangas, d1.d you 
I 

set about to organize the provincial government and the 

municipal governments there? 

A Yes , -sir. 

Q Will you look at Exhibit 342tbr identification and 

tell what that' is? 

A This is my memorandum to all municipal mayors and 

chiefs of police at Batangas Province to conduct a com­

plete investigation of d·eaths and number of houses burned 

by the Japanese. 

Q This is ·an official record of the Province of 

Batangas which was issued by you, sir? 

A Yes, sir . 

CAPTAIN PACEs I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS, There being no objection, it is 

accepted in evidence. 
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(Prosecution Exhibit No. 
342 for 1dcptific~t1on 
ucs rQceivod in oviqonce .) 

Q (By Cc-.ptl.'.in Peco) . In c.ddi tion to instructing tho . 

rmyors ·of Bnto.ngo.s to conduct 1nvost1gct1ons into the 

fntc.litios resulting fro1;1 J~.pnnose.· activity_, d·1d you per.-
. . . 

sono.lly go around tho prov-inco, -1nvost1gcting'l ·. 

/1 Yes, sir. I n cnt crounci the province f or .. tho pur­

pose of invostigc-.tion of the c onditions or the province . 

Q Did yous pend c. groat donl o f tino doin thc.t? 

,. ·Yes, sir . 

(1. docunont was nc.rkod 
Pros ecution Exhibit No . 
343 f or d ntificction. ) 

Q J.nd os c. resu 1t of the. invcst1gt-.t1ons conducted by 

you pcrsonc.lly, end thos e conductod by su1)ord1nnt os Y!ho 

reported to you, did you gc. in n ,1ido knonledgo of tho 

c.ff".irs of tho poople in Bc t c-.ngc._s, ,11th pnrticular r el a ­

tion to the· crimes connittcd by the J ape.nose? 

I.. Yes, sir . 

Q \"!ill you look c. t Exhibit 343 f or id ·ntificntion 

c.nd stct0 Tihnt thct is? ,.. 

A This is ny r eport t o the Honorc.blo Secretory of 

the Interior in Mcnilc , a.bout tho conditions of the 

Province of Bctc.ngns. 

Q Docs thc.t truly r epr esent r;hn.t you f ound to exist 

in your province? 

A Yes, sir. 

Q Is thnt en officinl r eport to tho Secretcry of 

· the Interior of this Comr1onncal th? 

11. Yes, sir. 
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CAPTAIN PhCE: I offer it in ovidancc. 

GENERJ.L REYNOLDS : In vie\:' of_the length of th 

docuocnt, it v,ill be considered tomorro,1 uorning l'.fter. 

Defense btls ho.d en oppprtunity to study it. 

(.1,. docuhcnt t c.s n".l'kod 
Prosecution Exhibit No . 
344 ·_ror idontificction. ) 

Q (By Cc.ptcin Paco): -Nov., sin6o_ you submi t~cd those 

t r:o reports to tho Soorctnry Qf tho Interior of the 

Cor.monuoalth, ho.ve _you conpilod ndditioncl inforuation 

end rccoivod ~dd1 tionc.l reports fro t1 your ur.yors? · 

1 Yes, sir , I rocoivod r.ddi tionr.l r ports fro?!l tho 

uayors • . 

Q V/111 you look r.t Exhibit 344 f or idont1f1cnt1on 

r.nd toll whet th..:t is . 

A This is tho consol idc.tcd r eport by mmicipr.litios 

of nll tho ~tr o~itics cormittod by tho Jnpo.nos o 1n tho 

Province of Bntnngcs . , 

Q Is thc.t besed on the records uhich you hcvo in your 

office? 

A Yes, sir. 

Q 1.nd on tho report~ _uhich you hnvo r occivod? 

i. Yes, sir. 

Q. i~d to tho best of your knov,lcdgo is thr'.t o. correct 

report of the nunber of people killed in Bc.t n.ngns? 

-;. Yes, sir. 

· Q Is the. figur e tY10 thousllnd --

1. 25,709. 

Q Thc.t is _, in your opinion, tho correct nunber of 

people killed by the J~p ~ncsc in your province? 

2519 



' C .PTJ.IN ·p.AcE: I offer ~m ibi t 344 for 1dontifi-

c.nti_on in ovfdoncu, sir. 

GENERJJ.. REYNOLDS: Is this n sc.pQ.r a t o oxhibit, or 

is ·1t a. PC:rt of tho off1ciol r ope.rt ,-:hioh WllS . tho· l ost 

one considered? 

CLPTJ.IN P 1CE: It is c. sopc.r c. t o one , sir . This is 

tho nos t current infort10tion on th~t subj cc·t. The ot her 

r eport is noro gonorri ond not cs r ecent . 

· GENERJJ.. re;YNotDs: Is this en cnondnc.nt or t'.n o.ddi_­

tion t o s ome other exhi bit ,1hich hr.s bec.n ·cons ider ed in 

this co.so? 

Ci.PTI.IN P'"CE: It r presents figur s r,hi ch o.r o 

s i milnr t o thos e t es t ified to by other s . It clso con• 

tl'.ins nov, inforoo.tion, of , hich thor is no ev.1dcncc 

befor e tho Connission . 

Cl.PTJ. IN REEL : Sir, the Defense objects to this 

exhibit . Our obj ection nill . be on tho so.r.10 gro:unds c.s 

· the obj oction thc.t n o \!ill undoubtedly ho.ve to ,t ho prior 

exhibit. He hc.vcn 't hnd c. chv.nc to r end it yet, but 

fron c. cursory glance it is quite ·c.pp~r ont tha t the t uo 

l'.r e r elated. NOYi , if it is t h desire of the Cornoission , 

we cc.n st.:-.t o tho gr.ounds of our objoction t o t his paper 

c.t t his tine ; other niso , '10 cc.n stv.tc the r,hole thing 

t onorrov, norning • 

GENERLL REYNOLDS: It is the desir e: of the CorIDis­

s ion thr.t the t vro docur1cnts be consider ed a t tho snrac 

tir.10 , c.nd considcrc-.ti o'n on- tho oxhibit in question is 

dcfbrrod until t omcrror, norning. 
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Cl.PTJ.IN l<EEL: cy I request , sir,, th~t tho reporter 

1.1c.rk the questions and ci.nsnors thc.t precode tho intro-
... 

_duction of ' those trio st('.tcconts, bccc.uso it nc.y 1011 
. . 

bo thc.t tonorron norning vre ,,111 nsk t o he.Vo those · s trick-
. • . . • . . . . . J 

on, and we ,1111 uant to rotor to then. · 

GENER.'.L REYNOLDS: Vory -r.oll. 

Q (By Cc.ptc.in Pc:cc) ;'.r o you c.blc t o st('_tc hon onny 

people narc killed in your :province y the. J c.pc.nose? 

A More· or loss crowld 25,709, .ccording t c ny r cor ds . ­

c:.PTl,IN Pl.CE : Thc.nk you, s i r . 

c:.PTl. IN REEL: Norr , sir, ,7c \/111 ask thc.t thr.t be 

stricken. '.'lo hl'.v on 't r.ny foundct1on cf t his uitnoss • 

stl'.t ot1cnt. \'le don I t know on nhc.t ho be.sos his infor 10.tion. 

Thc.t age.in i s c. r ostc: t encnt cf t hos t uo exhibits . If 

tM.s 1s to be considered torJorro,1 , uc ask thc.t the. entire 

rotter be r eferred until t onorrow . 

GENERAL REYNOLDS: Tho obj ection of counsel is sus -

t c.inod. Tho lnst question c.nd the l ost "ns\'lcr or o s tricken 

fro~ tho record. 

Cl..PTJ. I li Pi' CE: You nr-.y cross exnnino . 

CROSS EXJ.1.IINJ TION 

Q (By Ccptcln Real) This i nvostigc.tion thl'. t was con-

ducted, I think you sc id you porson~.lly r1 nt c.round 

investigating conditions of t h~ province , is tho.t correct? 

J\. Yes, sir. 

Q And botr,con ,·rhnt d~tes did you porsonnlly go around 

nnd invostigcto? 

A Tho dntos? 

Q Yes. 
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I 

A I began investigations since the months of March 

and April; since the month of March I began going around . 

inspecting the province and studying the condition or the 
-.; 

P,rovµice. 

Q • When did you finish your tour. of investi-gation of 

conditions in the province? 

A I have already finished the report, the · submission 

of my report in the month of April . 

Q In the month of April? 

A Yes, sir . 

Q So the whole investigation covered one month, 

March to April? 

A Two months; March and April. 

Q It started in the beginning of March? 

A About th~ beginning of March . I am not very sure 

about the dates, exact dates . 

Q Can you give ·us some approximation of the date 

when you fin ished? 

A In the month of ipril . I was not very sure of 

the exact date when I was finished , but th e entire 'month 

of J..pril. 

Q Woll now, your r eport that you have· offered as 

Exhibit 343 for identification, the first letter 1~ 

dated 27 March 1945. Does that refresh your r ecollection 

as- to when you co r,,pleted your investigation? 

A That was not completed yet, because I went around 

yet by the months of April, in the following month. 

Q I see. All right. The second l et t er, supplementing 

the report of the 27th of March, is dated the 21st of 
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. i,pril, 1945. Docs the. t .rofl_'osh your rooolloction e.s to 

when you finished yo~ invcstigetion? 

,".. · . Hell, thl'.t is nor c or loss tho tine r,hon fini-shod 

ny invcstigntion. 

Q . · You finished befor e you wrote th£1.t lott r ~ is t}ll:,.t 

right? 

f. Yes, sir •. 

Q 1.nd the. order thc.t you go t out f or the 1.1---.yors Md 

chiofs of polico is de.tad i.pril 2, 1945. Doos thc t 

refresh your r ocollootion ns to , :hon you stcrtcd tho 

invostigo.tion? 

;. '.'loll , I issued thnt ordor in o:•dor t o c.nplify nor o 

the r eports of ny . rmyors . 

Q I so • Mo,1, in your inv otigr.tion, did you go to 

nll of the. bm-rios in B~tangns? 

Only the barrios thc t I could roe.ch; not ['.11 the 

barrios. 

Q 1.nd how Tk".ny did you go t ? 

i. I r1cnt to onc.. barrio in Lipe. , D, tnngc.s . 

Q Ono barrio in Lipa? 

:~ Yes, in tho r onth -- nbout in Lerch, c.nq I found 

l'.bout 300 or 400 Filipinos d c:-.d '11th their v.rns tied 

behind, o.t tho bnck of tho t orm of Lipa . 

Q 1.11 right. Nm:, Y1ru:-.t other barrios , without going 

into dotr.11s c.s to what you found in cr-.ch one·; I just 

,w.nt nO\i to lmorr the bo.rrios thnt you vrcnt to. You \'1c.nt 

to one barrio in Lipa, is tlw.t right? -
J. Vlctl"', thcr·o arc so nc.ny bc.rrios there thl'.t I could 

not ronomber very ncll the Il£'.t1e of tho bc.rrio, but tho 
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- only bllrrfo thnt . I r cmcnbcr very_Y1oll m~s very significruit 

for ny inspection, J s the _ono in Lipe. 

Q Is · thct tho only bcrrio in Lipa that you ncnt to? 

Tho only pl.nee thnt I ho.vo boon there . 

Q Non , did you go t o bcr.rios in rJ!Y other nunicipal-

i ty in. Bc.tr'.ng~s1 

:.. · I ,;;ont around. ,. 

Q VI ell, crn you t ell us, ·nithout t elling us the · dotl'-11s 

of uhc.t you f ound, just 1hich_berries you, por sonC1.lly, 

went t o? 

·!. fkll, I sin ply passed throuch tho bc.rrios. I did 

. ot conduct oor o 1nvcst1gntion, bccc.us the 1.1c.yors thou­

solves hc.d done the oth r invcstig~tion . 

Q Yes . Nov,, ·rh1ch barrios , if cny, did you yours elf 

conduct t he investigation in, bcs idos the one in Lipa? 

1~ I could not ror.1onbor vary ,-,all nou •. 

(2 \!ell, . wore there _£'.ny bcsic.os tho ono in Lipn, in 

,-,hich you pcrsonc.lly conducted the invostigr, tion? 

i .- I cci.nnot- r ononbor now exnctly c.11 tho bc.rrios , 

bc.cC'.uso nost of thos 0 other bc.rrios r-.rc not pnssablc by 

nuto :obilc or jeep. 

Q ~nd the infcrn .tion thnt you put into -yo~ report 

is be.sod on Ylhc.t nos told to )rou by th br.rrio licutcmmts? 

t. Th.."..t is the r eport thc.t they rendered. to r.10 , so I 

took it for grc.ntod th..1.t thc. t is th<.: official report. 

Q Yes. It is not ·cnything you knmi of your O\"In per.. 

sono.l knm1lcdgc ; it is whc.t they told you, is tht>.t right? 

Thnt is right. 

Q Now, is it true ·tho.t th entire Province of Bet{'.Ilgns 
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· wc.s tho center of \-rc.rfnre during t.ho nonths . of Jmunry, 

February c.nd !!k.rch of 1945; is thnt true', 

.. The.t is true • 

Q :.nd there uc.s qons 1d_or nblo boubing ..~.nd ·shelling ru1d 

. conbnt. destruction? 

1~ Thpr c rnrc, bet,·,con the J"lOricruis ~nc1.. the Jc.pc.ncso . 

Q Yes , · c.nd there· ,·ior o nlso sorio guorillc. bc.nds operat-

ing, were there not? 

•. .lso th guorrillcs. 

Q ,'..nd ttany buildings r1oro destroyed in th course of 

tho ,·rarfaro? 

: · Tho J c-.p--.nosc burned tho houses of . 1".ny t ·ms , 

Q Didn• t tho f.ncricnns bottb sooc bu 1 11n s, too , in 

Br.tnngns? 

l.. Not thr.t I lmo,1 • 

Q No buildings r. t c.11 ·\lore o 1bod by the J·.r1oriol'.n 

c.ir plnncs in the uholo Province of B~ tr.ngns? 
... A{c.ybe c. fou houses , but not nµch • 

Q ,.nd t horu ,ms sooc r.rtilll::ry shelling by both sides 
I 

in Br.tr.ngv.s , ,10.sn ' t there? 

There. ner c ,. but · it did not destroy oxcctly the to,m; · 

no.ybo one or t rro houses . 

Q One or t,-,o houses; c.11 right. · 1,nd sono people ,,er e 

1~11lcd in toot ,-,nrfc.r e , ,·,or e they not? 

:. I hc.ve not received rny r eport t o -thc.t effect. 

Q You hnvon•t nny r oport on thnt c.t nll . Tho only 

report you got 1~ tho r eport thnt is herons Exhibit 343 
,.r.nd Exhibit 344, is thnt right? 

A Thc.t is th0 only r eport I got . 



Q No\-:,' nbout these guorrillc. bnnds, ,.;,ore there sono 

guerrilla rr.id.s in Bctr.ngcs dur:1;ng this period? 

1~ There r,ore gu9rr~ll{; r e.ids r-.gc.inst the Jc.pc.nos?• 

Q 1.nd norc you c noobcr qf the_guerrillas? "' 
•. I 

i. Guerr1llns, cgcinst tho· ~ "'.pt>;noso '.".'"- .( paus c ) 

Q Ticrc you n ocobor? 

J. I n~s c. ncnbor ot. the guorr1llo nysolf . . . ~ 

Q J.nd nhct orgcnizc.tion ,1oro you c. 1 onbcr of? 

li/.JOR KERR: If the- Connission pl a.so, thin 1s 

,.,holly beyond tho scope: of tho direct on.ination or this 

gontletllU1. 

CJJ>Tl..IN REEL: Sir , I mo\1 of no rule thnt 11 its 

cross oxcninntion to ~ ttors brought out on diroct. 

Mr. jor Kerr 1.u-.y ·hnvo r cfcronco t o c. rul thc.t exists in n 

fou of the .aJ:;c. tcs in tho United Str.t s, but, c.s I think 

r:c pointe::d out cr.rly in the _procoedin s, he u .s th n~ 

r,ho took tho _pos ition t~.... t ovc.n tho or uinary rule of 
evidence didn 't "'.pply, nuch loss p culicr rules peculiar 

-t o ccrtc.in stc.tes, 

GENERJ.L REYNOLDS : The Co 1nission desires to be 

lib r o.1, both to the: Prosecution and tho Defonso, in the 

cxnninnti on of witnossos . It docs not soc \lhy cross 

exC'.ninnt1on of this nitaoss c.s to his guerrilln connoc­

tions. nouid servo cny useful purpose. Could counsel 

exp l a in? 

CLPTJ.IN RE:;L: Yo:;, sir. We cl.a not rinintr-.111 thnt 

uny cxnninntion of this v1itn ss o.s t o his orm guerrilla. 

activities serves any useful purpose on tho quost1on of 

his direct testirJony on these oxhibi ts thr.t htlvc been 
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offered; ,,c lu?.v6 c·overod tht'.t.. It hl'.s to do only rrith 

tho goncrl'.l picture of tho ca s e , c.nd .~10 f ccil it nould 

bo helpful to the Connis.s~on in deciding c.ttc.rs tht'.t 
'I • • 

hnvc to do uith othor ospocts of tho c~so . This \':Y i tness, 

. ~ncidcntnlly, is on under spocifiori~ion-nunbc_r l, \7hich 

cortr.1-nly covers .th entire _p1ct~o . 

Z.U.JOR KERR: _. Sir, if t})o Dcfonso is ~o be p.9rriittod 

to usc tho Prosocution 's ·..1tncs sos for 1ts O\m purpos os , 

entir ely 11thout c onnection t o ·tho tosti ·ion ,rhich wo 

r.dduco upon 'direct cxc.n.in~tion, cart .i nly th Prosocuti~n 

cannot be responsible for the tine it t nkcs t o put bef or e 

tho Connission its coso . !lOn, conc civnbly, c.ccor c.in to 

Defense Couns el's O\m str. tonent, ho nci.y no,: procood to 

ns!r. hir.i c,.ny one cf the. questions \7hich t y night m:mt t o 

bring out on the ir orm dofonso co.s o . 

GENERJUJ REYNOIDS: .' ell, tho Connissfon u oll undor­

stc.nds thnt . - Lot us exclude tho dctc.ils cf this ,r1 tnoss' 

connection rri th t;Ucrrillo. c.ct i vi t os. If he. hlls c.ny real 

kno\'llodgo of euorrilln activities in the r:r cc under ques­

tion et · this tii10 , it sh :iuld be pros anted qu1clcly, c.nd tho 

Cormissiori uill hoar it . 

c:.PT:~rN RE~L : Yes, sir. I uill just c.sk tho wit­

ncss o. fon questions. 

Q (By Cc:ptc.ih Roel) J.I'O you fl'nilinr ,iith thc.i guor-

rillc. o.ctivitics thc.t \Jor e cc.rricd on in .tho Province 

of Br.t r.nga.s in the lc.ttor pi~rt of 1944 end the cr.rly pc.rt 

of 1945? 

l'. I c.n. 

Q Cnn you givo us in brief tho r:r c2s , tho nunicip~li-
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t ics in Br.t r.ngns, uhorc t he · guorr1l lns ,·,or o espoo1c.lly 

c.ctivc'l Con you give us t ho l ist of thos e? 

1. Pr ncticnlly i n all tho . provinc e , tho entire Pro- . 

-inco 6f Bc.t cngns, t hu gu orrill~ activi t i es -- they ~or e 
. . 

nll nctivc in tho Provi nc e of Bri.tc.ngo.s·. 

Q · Wer e t hey cspocitlly ccti v-0 in th noiehborhood · or 

Lipo.? 

..' J.lso . 

Scnto Tores? 

I. l;l l ports of t ho Bntr.ngas l ' rovince . 

Q fill through tho pr ovince . ·.nd dicl those c ctivitics 

cons i st of frequent r~ids upon t e:.. J ~~.nose supply lines? 

~v.s t hct pc.rt of t he nctivity? 

J. Pnr t of tho lictivity of tho guerrillas . 

Q i,nd ospocitlly on the n i l i t ary r oads , t he r oods 

t he t ,·,oro used by the r 111t or y? 

Yes . 

Q Did it c l so consist , in pc.r t , of r a ids upon civil-

ic.ns ,ho uor c f r i endly to tho J-.pc.neso? 

I: Not t he. t I knou . 

(.} Do. you 1mm: of . ny civilic.n hones that ·,or e bur ned 

by t he:.. gu err i l las bec ause the occupv.nt:; ncr c f r iendly to 

t he J c.pc.nos e? 

li I do not lcno,1 ~nyt hing nbout t hri t. 

Q You don 't J:31m1 of c.ny? 

(Tho ,1itncss shook hi s heo.d ncGc.t i vcly .) 

Q hnd in c.ddition t o tho c.ctu['.l eucrrillo. nctivitios, 

,rnr c the guorrill~s supported in l nr go part by th(; help 

of civilinns in vnrious barrios? 
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/. W111 you ploc.so cll'.rify thc.t question? 

(Question roa.cl.) 

A Nq . 

Q ·1C1.sn ' t r.ionoy do?lt'.tcd by. civilians_ in Bc.t c.~go.s 

Prov1~cc to the guorr11lns? 

A · (Pl'.uso.) 

CLPTlIN -tEEL: :111 you r ccc tho qUostion? 

(Question road ·.) 

,~ I do not kn0\7 th~t · non . 

ct~PT:.IN REEL: Sir, I sh uld 111cc t o c.s r t he '11tnoss 

rclntivo to tho c.raor . 

Q (By Cc.p~in Roel) r.ror e: th · gucr r11lo.s nrnod? 

1. Thoy r1oro er no<:1 , sor c of tl co \lore, crned . 

Q 1'.nd w1th Ythnt? 

"·· Different k inds of nr n s , rifles, shot gu.ns . 

Q 1.nd nc.ny of thc.n cc.rried bo l os? 

J. Bolos ; o.11 kinds of nr ns • 

Q /.nd \ rorc '-thor c per sons in tho bnrrios, civilinns, 

\'/ho acted as intolligcncc units f or tho ,ucrrilll'.s, 

Y1ould inforn tho guerrillas c.s t o ,,hero tlv, J c.pc.nos e t1or"o? 

i. Not noccs sc.ri ly, becc.us6 · tho guerrillas thous 1vos 

he.cl. their O'..rn intcllie nee sections in every unit . 

Q That _is right, but in C".ddi tion to thc.t, \/oron ' t 

_t hC:y aided by civilic.ns in the. Vl".rious t o,ms? 

l.. N·o, not nccossc.rily. 

Q They never eo t c.ny nid? 

(The \/itncss hook his bend ncgc.tivcly.) 

c:.PTAIN TIEEL: Onu ooro question , if I nc.y. 

Q (By Captc.in Roel) Did the gucrrillns of '1hich you 
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speak wear uniforms? 
•

A Not uniforms. 

Q Did tqey wear any armbands? 

.. A Somo, in khaki. uniforms like this (1n·c11oating) ; 

somo wearing sem(-milit~ry 'Ulliform, · some in disguise, 

civilian uniform. 

Q Did they we~ armbands? 

A No . 

Q 1-.ny armbands? 

No. 

CAPTAIN REELs That. is all • . 

CAPTAIN P .CE1 Ono moro quostion , sir . 

REDIRECT EXAMINJ.T ION 

Q (By Captain Pace ) You t estified that a great number 

of people wor e killed in Batangas by tho Japanes ; is that 

right? 

A Yes . 

Q Were those people guerrillas? 

A They wer e not guerrillas. 

Q Could you estimate how many guerrillas were killed 

by tho Japanese in Batangas? 

A Maybe a few, throe or four or five guerrillas that 

happened to be captured. 

GENERJ~ REYNOLDS, The Commission interrupts and 

t erminates tho questioning of this witness, nnd we shall 

recess for t en minutes . 

(V.'itness excused) 

(Shprt r ecess) 
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-. 
·OENERl l, REYNOLDS : The· Com1ss1ort ia in s ession and 

desires intoro~tion r~ om ' 
the ·Prosecution. 

· · We hlld expected to coriplete .the· hocring in th() cnse_ _ 

· of the Prosecution 
' 

tod(?y and tho Cornr1ss1on inquires. ns .-_ , . . ~ . . -~ 
t o ·the stptus. . ' 

Ml·JOR KERR:· Si.r, o~ the· b<>ais ot -,, ur prosont 
. . 

estir;1 .te of the· si tue. tion wo ex~ct to · complete O\U' c .s 

t omorr~w afternoon . 
~ 

GENER/,t REYNOLDS: There ·cl1n bo n r;, doubt thf't you 

will cor.pleto t or.otrow etter.noon? 

~· Jo.B KERJh '.1ell, sir, I wouldn 't ilrnt t b·ind ey­

selt by Q_ dcf1n1 te premise, but that is OUT present. 

1ntenti.on .· So r:iuch depepd.$, sir 1 .n _the e,ctent to. which 

Defense us es our own w.+tno$S s for thoir purposos nnd the 

extent of cros,s-exan1nation P~d th l .n _Unge difticu.lti s, 

_·and s o on. ·To tho best or our knowledge· now, w sht\11 

complete t ooorrow. 

'-- GENERAL REYNOLDS: Woll, on behn lf of th-a . Defens.e 

I don't think their cross - oxam1nat1on hos c nsuned an unduQ 

amount of tine today, Lot us be sure t o proc •ed swit~ly 

to the nea t ·of tho Si tunti on nnd I:lOVEl as fast as we, can. 
! /~JOR KERR: Yas, sir. 

GENER:.L REYNOLDS: You nay procoed. 

CJPT-/. IN Pt;;CE: If tho Coru~issi )n pieRs a ,. the next 

witness will testify in relntion to natters covered in 

Bill of Particulars Nos. 15 end 25. 
Mr. Okoochi. 
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DENHICHI OKOOCHI 

called as a witness on beh•lf of the Prosecution, _having been 

·first duly sworn, was examined and ~testified as follows 

through Interpreter _Sta_ff s~~g~ant Tad Yajima. 

DIRECT EXAMINATION 

-Q (By Ca.pta.1n Pace) Give your ·name, pl as • 

A Dcnhic.hi Okoochi. 

Q What is .your nationality?' 

A Japanese . 

Q Are you a momb r of the Japanese: military fores? 

A I am ·a Japanese soldier. 

Q In what branch or tho Japans I~porial Forces r e 

you? 

A Navy. 

Q Vlhat is your rank in th Imp ri .1 Navy? 

A Vice-Admiral, Imperial Japo.nos Navy . 

Q How long have you been in tho Japans Navy? 

- A 43rd year of eiji. -(Reporter's not : 1910); 

Q When did you becom a vice admiral? 

A November of the fifteenth y ar or · showa (Reporter's 

note : 1940). 

Q t~e_rou_w~lling tot 11 this Military Commission the 

. truth about what you lmow of the case now in hearing? 

A I do swear. 

Q You are at present a prisoner of war of th American 

forces; is tha~ right? 

A Yes, sir. 

Q When did you come to the Philippine Islands? 

A 22nd of November, 1944. 
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~ 
Q 1Jhe. t v,n s your co.r.ir:ond . when you erne hore? 

. . ~i.~"· >4, ~~Ciit 
1, I \ins in cormand of the South,11cs t ern Peeifig J,:P&a . '"?1""· ·· 

' Q './hc t lend bod1os did th,.., t co r.nnd cover? 

A Jc.vc, SUI!latr~_, !oloy ,_ French-Indo, Bur a ; r oa ~ 

Q Did. thPt 1ncludo Sing pore? 

Yes, sir. 

Q You hnvo nnr.cd· l nnd bodies in th t r.r cc . Did tho 

include tho dj ·cent nt ors? 

A Yes, sir . 

Q Where w~s your hoedqu rtors r.f or y~u c .c tho 

Ph1lipp'1:nes? 

J Chiefly a t . tho /,rr,,y .nd Navy Club . 

Q In anila? 

Yes, sir . 

Do you know Gener 1 Tonoyuki Y ashita? 

/. I knon hie \7oll . 

Q Was he her e when you o no? 

A He wns here. 

Q ·.vhct was his j ob her e? 

~ He is the Commanding GonerRl of tho / r an .hrny , 

Q · Y-hat · area did his coC1r.1and cor.1priso? 

A I think it is tho Philippine Aren . 

Q Philippine Islnnds? 

A Philippine Islonds. 

Q Prior t o Januory 6, 1945 did. y~u h~vc co~nond of 

all the navy troops in tho Philippine Islands? . 

1~ Yes, I w.r.s in coI:U1cnd, ' . 

Q Up until Jnnunry 6, 1945 wer~ you the supreme 

coomcnder in the Philippine Islnnds when it cAme t 0 naval 
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forces? 

J. Yos, sir. . . 

Q Did you r eceive en , rdor •""lr ins ~ructions ..fron the 

I npcriol Headq~ortors concerning turning ovor certoin· 

nnval f orces t o ·Ynrno~hita? . .· 

f. T~at is . the cnso of arny-1'\r.vy co -bincd op r ations, 

f.\nd where ..nevy personnel were r cquir d t i" j oin the gr und ., 

f orces, thc.t ' s how it used t o bo. Thoy 1nuld sorve under 

tho nr t'!y . 

Q Under wh~t circunst nces --

GEMER;.L REYNOLDS: The nswer t o thn t quos ti on 

isn't cle~r and tho Co nissinn dosir s th l ost quostion 

t o be r oad and, if n ccss ry, br oken down into siopl r 

stf.l t i:.r:onts . 

(Question r end) 

C! PT/ IN P/ CE : Do you w~nt tho answer? 

G~NER/,L REYNOLDS: Ro~d th enswor . 

COLONEL CLJ.'RKE : AY we hl've tho witness ons or 
·- th., t qucs tion 11 gein? 1

•• e or not sure of th int rpr t ation. 

_ GEN:.::R/L REYNOLDS : ' Tho question will bo r r ood and 

the Interpret er will r ensk the questi on of t h n.tn ss . 

(Question r ead) 

THE ·~TNBSS: I did not r ~ceive Rny speci~l ordors. 

Q (By Cnptnin Pnce) D:td you t ur n certain nAv l 

for cos over t o Ym:mshi t n in J anuery, 1945? 

1, I did. 

Q 1··ha t nuthority did you hnve for d0ing tha t? 

A In accordance with the policy fro Tokyo I have 

cnrried on the responsibility 0f turning over certain 
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clononts 1f tho nf!.vy to Genera l Yrnashi t n. 

Q I'id· your co:-n::,3r1( include -he 3 • t c. .u~· !.. d nervy 

t!' ...,ops .~s '?cl_l ~s those .flort? 

INTERP.RETER Y Jilli. : ·,7ho t is 1. t?' ' 

C:.PT ,IN P /.CE.: '~Did J'.'Pur ·c o!'..t-:and . include the l nnd-
J 

bE1sod navy . tl'oop~ cs wolf r. s those floo t? 11 

't Yes ~.· 

Q (By Cr. ptnin Pa.ca) ':o/ho t ., ore the first t:-oops hich 

y0u tu:-ncd ovor t o Yooa~hitn? 

1 Gr :->W1d f or cos; onlv tho ground ~o r ~ t)S. 

Q 1hcro wore thoy l ocatod? 

f, Thos e who wcr under ,he c t"'rn:1d ;, f he t: ni l , 

oreo wer e s ent t o trmiln . 

Q You turnod ov r your ~vy troops i n ir ni l n t o 

Y r:ashi t r. ? 

r Yos, sir; just f or tho gr ound 0p 1nti0ns . 

Q .'Jhen did th S u '~ro ps go t o Y·mr.shi t ~ ' s C "'tll"l nd? 

J • Fron tho 6th of J nnunry , 194; . 
..._ 

Q Whet tiac on tho 6th f J ~n r y. 

A Zer o hours . 

Q Did y0u n0t1fy Yoooshita th., t yo~ vrn e trr.nsfo:-ring 

thus o e l ei-onts to his c rmr:iend? 

A After giving ~Y orders t ony subordin~tes I s o 

notified to Yamashita ' s ho~dquartcrs . 

Q How did you notify ~1s hoadqua~t rs? 

l By wireless. 

Q Hhon did you notify Yamashi tn' s hot-d~!U .r_t 0rs? . 
INTERPRETER Y/ JIU , : "'.7her e" did you 1w tify thorn? 

C!.PTlIN P!: CE: "When did y0u notify Yonas hitn •s 

• 
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hcod(!Uarto:rs? 11 

A 5th of Jl'.nunry·, 1945. 

Q (By Captcin _Pnco) · Fow raany n~vol tr ops did _y~u 

turn over t 0 hiM? 

f,. /,pproxinn tely 20·, 000 ir_i. tho tfo n~_la . erea. 

·Q ~"lcr o thoso all .tho nc.vy ~roops who wQr o locnt d in_ 

tho Monil~ er eo? 

/1 Thet' s right. 

Q l,fter zer o hours, ·JnnW\ry 6, 1945, did you h.·we 

coI!lnand or .ny l end-bosod nevol personnel in onilo? 

J. I vras not in ooncand so · fa:r as the land O)>ora.tions ·· o s . 

Q Did you have coMnnd of any n va l personnel op rt-

ing in the 'Manila er on after zer o hours J nnu.~ry 6, 1945? . 

/1 I vms in cornncnd as f or as novnl ad ..1nistrot1on 

wont . 

Q "hat do you moAn by t _ha t? 

J. Rcgnrding th od!!inistrntion ,")utsidc ,-,f naval 

oper nti ons -- oilit~ry opor otions. 

Q 1 ..hn t kind of ndriini s tr ri tion? 

l For instnnc e , supply or personnel. 

Q Of navfll tr ".)ops in Manila? 

INTERPRETER Y;. JI~ ' : Whnt is tha t ogoin? 

Q (By Captain Paco) Did you tAke_ c~r e of the odrinis -

t r ntion of navy ground troops in :·oni lo? 

A I was in charge of the odministr~tion . 

Q 1·'ho was in tnctica l cortr.l;rid of those troops? 

A The orders cane froo the DrI!ly' . 

Q Wha t orders? 

A /,11 the operational orders car.e fr ...,n tho c.rny. 
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Q· Whrt did ,Your nes·s nge t o Yam shit/'.l conc erning these 

tr~ops say? 

l I do not r enenbor the wording • 
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Q Tell me as closely. as you ~an what it said· 

A "I am putting herewith the Navy personnei ·ror combat 

11operations under the command or the Army , the Navy per- · 

· sonnel in the Manila area. 

Q When was that ettective? 

A Effective 6th or ..January. 

Q Who wrote that meaaage? 

A My chief of staff wrote it and . signed it. 

Q Did you send it to anyone else except Yamashita? 

A I am sure I sent one to General Yokoyama. 

Q Who was Yokoyama. 

A Lieutenant general. 

Q What vras his position here? 

A He was in command of the military personnel in Manila, 

I believe. 

Q When did you ~eave Manila, then? 

A I left on the 5th of January. 

Q Who did you lea~e in connnand of these naval troops? 

A. Rear A<il!1iral Iwabuchi; that 1s for the Navy ground 

personnel 1n.;the Manila area were under the command or 

Iwabuchi. 

Q Did you issue any orde~s to Iwabuchi before you left? 

A Just those same orders. 

Q Did you tell him who his new commander was? 

A I did not say. 

Q Did you tell him you were leaving? 

A I said so to Iwabuchi, yes. 

Q Did you tell him who· to report to? 

A I did not • 

. .... 
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Q Did he ·already lmow? 

CAPTAIN REEL: We object. We do not think this wit­

n~ss can testify to what is in someone else's~· mind·. · 

GENERAL REYNOLDS: · _The ·o:t, j ec_tion __is .ribt sustained • 

.You may p~oceed. 

Read .. the question. 

(Question read.) · 

A He lmew that I was .leaving Manila. 

Q (By Captain Pace) You testified that you 1ssu d 

orders to him, 1s that right? 

A Yes. 

Q What did those orders say? 

A Regarding naval land operations to be under the 

command of the Army. 

Q You told him Navy land operations from then on were 

to be under the command or the Army , is that correct? 

A Yes, sir. 

Q Who'-was in command of the Japane-se Army here at that 

time? 

A I think it is Lieutenant General Yokoyama. 

Q You mean in the Philippine area? 

A Yes. 

Q Who was in command· or the Japanese Army on that date 

in the Philippines? , 
A General Yamashita. 

Q Where did you go when you left Manila? 

A I went to Baguio. 

Q On what day ·did you get there? 

A The 6th of January. 
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· Q Did Yamashita go to Baguio? 

A He was there. 

Q Do- you know when he went? 'I1., . 
~A I don't lmow tor sur~. J.!aYbe during the t1rst part or 

. January; - I am not 'sure. 

Q Did you talk to Yamashita after you got to Bagu1Q? 

A I did, yes. 

• Q How many times? 

A I think it· was about five or six times. 

Q Now, how long did the Manila naval troop·s remain under 

Yamashita? 

A ·until the 24th ot August,'194,. 

Q Nor,, a_fter you lett Manila and went to Baguio, were 

you able to communicate 11th Iwabuchi 1n Manila? 

A Yes. 

Q Now, at any time during that period did the camnancl 

of the Manila naval troops revert to you? 

A Not concerning land operations. 

Q When did you lose ·contact witp Iwabuchi? 

A I am not so sure, but it is about the 20th ot February.
' . 

Q What happened to· Iwabuchi, do you lmow? 

A I understand that he had been killed 1n action. 

Q Where? 

A In Manila. 

CAPTAIN PACE: You may cross examine • . 

GENERAL REYNOLDS :. There will be questions by ~he 

Commission. 



· BXAIIDIAflOH ON BEHALP OP 1'BI CCIIIIISSIOB 

Q (By General Lester) In yoµr testimony you sta~~d that 
. ' . 

on about January 6, 194;·, , you turn~ over certain ·l~d 
. . , .· 

t~oops 1n your camnand' in. ·t11e Manila area to General 

· Yamashita? 

A - That is right. 

Q And you so informed General Yamashita by wirelesa?-

A Yes. 

Q Did you receiTe aclmowledpent or this information 

trom General Yamashita'• Headquarters? 

A I did not receive any acknowledgment. 

Q Did you discuss this question or the turnover or 

troops to General Yamashita orally? 

A I never talked about it, 

Q Did any members ot your ·start discuss this matter 

with the statr ot General Yamashita? 

A They '1Jl&Y have, . but I ap1 not sure. 

Q You stated --

A I believe there was, but I am no~ sure. 

Q You spoke ot having · five or six interviews with 

General Yamashita after y~ had arrived in the region or 

Bag:uio. 

A Yes, 

Q At any or these conferences did the question come up 

as to the control of the naval land forces in the Manila 

area? 

A I bel~eve there were times that I talked about it. 

Q What did you say when you talked about it? 

A I do not remember the details. 
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Q Did you ·subsequently to . January 6th issue~ o~era­

tional orders to the naval land forces in the Manila area? 

A Not as far as the military oper~tion~ goes~ 

Q . What 
. 

type of orders did you
~ 

· issue?_ -- .. 
I , 

A I didn I t is sue : any orders 
' 

• · 

Q Did you receive any report$ t~om thes~ naval land _. · 

torces in the Manila · ea that had been turned over to 

Geheral Yamashita by wirele1s subsequent to January ·6, 194;1 

A There . were times when I received notice regarding th 

m1litaty situation. 

Q From what commander did you receive notice? 

A Fran l\1abuchi, 

Q That is, the naval . admiral in Manila? 

A Yes. 

Q What was the nature of this information? · 

A I do not remember the details, but since l there as no 

change or command, I occasionally received information re­

garding the military situation direct. 

Q Did A-dmiral Ivrabuchi ask )OU for any instructions 
. 

relative to the comuct of the operations in the Manila area? 

A There were no such requests for instru~tions • . 

Q How far was your command post in the Baguio a.rea from 
... 

that of General Yamashita? 

A Approximately 50 meters -- 500 meters. 

Q Did you receive any instructions from General Yamashita 

while you were 1n the Baguio area? 

A I did not receive any direct .orders. It is because I 

· am not subordinate to General Yamashita. 

Q What was your relationship to General Yamashita? 
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A There is no relation, sir • 

. Q You spoke or some · five or six 9onterences that you had 

w1th General Yamashita subsequently to.- January .6, 1945'•....._ . 

Please tell the Commission what su~jee~s wer~ discusst,d ·in 

each one ot those conterences. 

A Everything in general. We discua_sed everything in 

general, but we did not go into detail about military opera­

tions. 

Q I want some subject matter specitically that was dis-

cussed. 

A There is no spec~tic topic that I can tell you about. 

Q Is the admiral's memory so faulty that he cannot re-

call discussing the tactical ·situation in Manila? 

A There are times when we talked about the military 

situation. 

Q Then the admira"l does not desire to discuss the de-

tails or these conferences, 1s that his attitude? 

A It 1s no~ that I don't want to tell the story, but we 

talke.d . about · so· many things, but I can't remember. ' 

GENERAL LESTERs That is all. 

Q (By General Donovan) Who commanded the Marines in · 

·th~ Manila area? 

A Rear Admiral Iwabuchi. 

Q They also were under the command · or the Army? 

A Yes, since the 5th or January. 

!• . 



(Tho \1 1 tncss nc.dc i:. stc.t c.1 !Ont i n : his orm ~c.ngungc .) 

. M/.JOR l~ RR: I b olicy o the ·r11tm~ss s c-.i d s oncthing 

ju.st ncu. U.ill you i nt t r pr vt 1-t? ... 

I NT::HPRETEn Y,:'.JIHA : "1 just r cnonbcr cd s c-ncthi ng . 

I do not r 9?4cnbcr t he ,de.t o ; .but·· s i n~ c_ I. bnc~, no c.ut hor i ty 

t o conncna. t ~c. lr.nd opo.r c.ti on, I r cquos t 'cd t d Y!='.p..--.shi t r'.•s 

hcc.dqucrtcr s t o -- I csl:cd Yl'.I:1cshit~ •s hQc.dqucrtcr s tho 

c-.dv1s c.b111ty of ovccunti ng th .nc.vy land f orces tron 

} c.nilc i r:nodi c.t ol y • . Hm:ov or , i t nns thr.t tht. t-.r 11y hns 

c.lr cm<!y given or d e:rs t o ov c-.cuc.t o lll".nill'. • Th t is -c-.11 . " 

GENERJ.L R.t!,""'Y !OLDS : Docs the ·c l 1of intorpr t cr b o­

l i ovc ther e: ·,:oulc1 be n. cood purpos e s rvcc. by hr-.vin l'~ 

chock i n t cr p:-ct cr, .as ,,c us o in the cc.s c.. of T . cvlog 

1 
.. i tnossos? 

I 
COM}Ii..NDER BlJtTLETT: I rO 1 th:-.t I l'.'.n •oinc it t 

end I c.n s nti sfiod t hc.t tho Corud s s i on is getting r.n 

c. ccurc.t c .-..ccount of ,·:hct the. '7it ncss hns s nicl . 

GENBg:.L nEYNOLDS : Very \,c,11 . Proceed . 

CROSS EXiJ ..:IN:.TION 

Q (By C.:-.p t ni n Scndbc.r g) You hc-.ve: stntoc , i.dni r....l, 

thc t you continued t p hcv0 cdni nistrct ivo super vis i on 

c.vor t h(.. ffrnilc. ncvy f · recs c-.tt r J nnunry 6th? 

... (Tbrou~b· the. Intcrpr (..: t or) Yes • . 

Q \!i ll y0u t el l us ,·:he. t tha.t nclni nstr£>.tivc control 

included? 
,,.. I hnd no occcsion t o give orders directly, but ny 

cdninistrc..tion consisted cf such things ns personnel, 

supply, supplies nnd so f orth, c..nd I had no contro~, no 

responsibility, over tho l~nd oporntion. 
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I 

-Q ?fon, cftcr ·J r-.nuC'.ry ·5, could ~cnorr.l Yl'.r1ns_hi~ 

hc.v0 pronoted "'. nc,.vy off1ccr in li..".Ililo.? 

. 1.. ,No. 
.. 

Q Could ho hr.Ve douotcc! t'. nc.vy ot-ficcr or non-

cornissioPcd · officer in l~nilc.'? 

No such t.uthori ty. 

Q Could he, hc.vo chc.ngcd the c.ssignr1 nt ot l'.ny nnvy 

officor in Mnniln? I '7111 r c.:phrosc the. ques tion . 

· . Suppos e. Gcnorru. Ymmshitn lll'.d bcw1 c'.issntisti od 

i:i th J..dniro.l Imi.buchi; coulc. he hnvc r cnovcd hin rro 

C Otl?1llnd? 

i. Of course, in ens I rms c.is s t:".tisfi od nith ccrtc.in 

l c.nd oper ations , he coul d hl'.vc done thct through nc. . 

Hor:ovcr, thct 1s in f o.ct 1npossiblo. 

Q Thl'.t is, he. could hnvo r cconnend d. t o you n chc.ngo 

in 4· ..an1rc.l · Im~buchi 's c.ssignnont? 

A r: c.11, c.s l'. Il!'.tter cf feet it 1~ i 1possiblc. , bccnus e 

during tho.t tlno there n c.r o nc other connt:.nder ho coulc.1 

l ~nd · th.::. nl'.vy l~nc'. forces in Mcniln . 

q NO\i , could Gcncr nl Yrumshi t n hnve court 1\c-.rtic.l od 

nr'.VY personnel in Hnniic? 

A I don 't think s o . 

Q Thr': t pot1or r cnr'.ined ,-,1th you? 

A If there. nar c such ococ.sions, I wns to be. notified, 

c.nd I rill punish then, nnd I r,ould take necessary nction. 

Q Now, nftcr J nnuo.ry 5, coulc1. General Yc.nnshitn 

supersede ~ny of your orders? 

THE INTERPRETER: t ill you r 0pcnt the ·question? 

(Question rend.) 
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- . 

CJ.PTl.U! SlJmB~G: -You._oight r.lllkc thr,t "ovorrulo." 

... C'Throueh the ,I!1tcrprctor) .. I hrivc no· !'Uthor1.ty . to 

giv:c . ordc.:rs tor lnttl· operations~ 
. •. , 

. Cl.PT,.IN -S/.NDB:lRO: Fell, . lot · QC r cphrc.s e: tht'~t. 

.. o· . (Dy: Cnptl\in ~r.ndbcrg) · - C9uid .Gc~or-~i -¥t1nnshtt ~ · 
V 

su-pcrscdo bny or.de, of yours c:s to othor thc'Jl land 

cpor~t1ons? 

il No·• . Iio, except thoso ot ~nnd oporntions. 

Q N01, , ,,.,o~d it be e corroct stctonont thc.t Ooncr'\l 

Yor.icshitn•s jur1sd1ct1on uns 11o1to~ t o th nctu~l 

onploynont ot troops 1n t.ctucil conbc.t opor nt1ons. on lc-.ixl'i 

A Yes. 

Q Non, is it corr <::ct thnt ~horo nns in ,cistc.mcc, 

prior to the Lingt'.Y'C1.n landing, A coupr ohons1vc pl~n t or 

the protection of thv ~bor ~d ncvnl tnc111tios ot 

Mtv.nilEl? 

t~ Yes . 

Q Non, vrhon , ns this plr.n or or dor issue;: 1 

1~ I don 't r cncubcr tho cxt-.ct dnt.c , but it ,nust bo 

· during the -lotter pnrt ot . Dcccnbcr. 

Q Noi:1, ·did this plc.n includc · thc do:struction or the 

hl'.rbor ro.cilitics of Mnn;tlc. , one. tho herbor r.ncl dock 

f'ncilitics? 

~ Tho destruction of those h..~rbors, tho destruction 

of nnvnl p±ors, nnd dostruct~on of hnrbors, hl'.rbor· tcci• ­

litios. 

Cl.PTl.Tii SJJIDBERG: Couici uc have the: last cnsuor 

road, ploc.sc? 
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. . 
troo nhich it developed~ 

(Question c-m r:nsue:r . rend.) 

Q (By Cl'.ptc.1n Sc.ndbcrg) ~o\7 , did the. plon include 
. . 

provision tor disposition cf nav.c.l m.ippl~cs? 
• . ' . . . J 

I think so, but I ·don I t -r cr1onbor · th · \'/Ol'dine; 

Q Nor: , ,·:h - issuoc: this .ordor or ·plc-.n? 

I. I did. 

Q r:c.s this or or over f'ully cnrricd out? 

• I think so, but bocc-.uso th · nc. j ority hc.vo boc.n 

killed in c.ction I en not sure . 

(2 Do you lo'lo,, '.7he ther it hc.c1 boon tull y c~rriod out 

by Jc.nuc.ry 6, 1945? 
.. 

4 \:o -- I a i dn't Co such a thine ptior to th~ 6th ct 

J r nua.ry. 

Q Nm·: , the. orqor \Ws never. rovolcod, uas it? 

l"j;. No . -

(1 In your o~inion, on J l.'.nuc.ry 6th, 1945, ,-,hon the 

nc.vr.l troops 
"--

c~ 1Cs uooor Ocnc..r cl Yc.oashit c. , did the. execu-

tion of this plc-.n pa.ss t o thei ~.roy? 

GENLRJ.L REYHOLDS: The. Connission ,1111 r eicoss tor 

· r-.pproxir1c.t cly t on ninutcs. 

(Short r ecess .) 

C,ENERi.L R£YNOLDS: Tho Conr.1ission is in session. 

Defense U.'.'.Y procoocl nith cross oxru:iinction. 

(Tho f ollo\·1ing ansncrs of tho '71tnesn were given 

through Interpretor Suco Ito.) 

CiJ>T,".IN Si.!IDBERG: I l:111 ,-:1 thdrc.n th<., lo.st question. 

Q (By Ct:'.ptr-.in Sr-.ndborg) N'ou, is it true, then, thc.t 

nht:'.tovcr destruction ~r hc.rbor fo.cili tics or docks or 
'. 
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supply dopots ,1ns cone, m1s ~ono 1n c-.ocorcfonco u1th this 

nnvy ordor of Dccoabcr'l . 

TaE INTBHPRETER: Will yo~ ropo_ct tho quostion, . 

plcnso? - · 

· . ·c0.uv~t16n· recd .) 
J 

(Throueh the: Intorpro.tor) Yos, .sir.•-· 
Q (By Cr.ptcin Snndbcrg) Hoo, u11~ you tell us ,rhy 

tho destruction ot tho hc-.rbor· tneili tioa of U.nnilc. ,ms 

inportr-.nt? 

J. It '7ns iuportruit c-.ccording to operations. 

Q ::CY.s Ilo.niln one or the. 1ost it1port..".nt hllrbors in 

thu Ft1.r East? 

A Yes, sir. 

Q /..ntl \"ll\.s it ioport~t t o dony tho us ot thct hc.rbor 

to the 1.noricc-n rorcos? 

I. Ycs, sir. It uns ioport~.nt for i.noricc.n torcos t o 

USO tho hnrbor c.nd inportant -- convoniont f or tho J cpnn• 

osc forces .ff ho hcrbor ,·ms c.ostroyod . 

Q ·Nov,, tho nc.ttcrs covorod by this Doconbor order 
. 

,1orc nl;t. navel, r ather tht-.n lend oport:'. tions, ,1orcn' t thy? 

... . Yes, sir. 

Q Nm: , ncr o you f anilir.r ni th the gcncrr-.1 plv..n ot 

str~togy ~f General Yermshita for tho dofonso of Luzon? 

THE INTEflPRETER: r:111 .you repent_tho quostion, 

plonso? 

(Question roo.d.) 

... (Through tho Intorprotor) I did not lmo\7 tho 

dcti,.ils. 

Q- - - (By Cl".ptnin, Sanq.bcl"g) r:011, ccn you tell us in n 
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gonorr.l nr-.y'l 

A I lmou tho gcnorc.l plt'.n. · 

r Q ·noll, Tlhct nc.s tho gonorl'.l plan ns to ·tho City o~. 
-. 

lfr.niln? 

f Tho, plc.n _ \7CS t o cvc.cuatc Hr-.nilo. .as fast cs possible. : . 

and oclcc c. starx1 en tho outskirts of· lir-.nila . 

Q Nou, do you hnppon to J"ll0\7 ho ·1 nrny. c.rcy troops 

pl'.rticipr-.t c.d in the bnttlo of lknilc? 

I. I c!o not knou the. nunbor. 

O. Do you hnppcn t o lmon h0\"1 o~.ny nnvy troops pc-.rtici-

patod in thr.t bl-.ttle? 

J~ J.pproxiootcly 20,000. 

Q Non, lw.vo you "'nY oxplcnc.t1on r-.s to 1hy t!l...-o ·20 , 000 

nr-.vy troops did not ovncu".t Hr-.nilc. in c-.ccordenco rri th 

Oonornl YC'.tlcshitc•s plnn? 

J. Tho plc.n uns to cvncuo.t tho ncvy troops cs tnst as 
I

possible, but duo to bcnbings by pl c..nos th~ trnnsport ction 
....... 

f ncilitios uoro dostroyod, c,.ncl rro could not foll°'7 t his 

plo.n. 

CJ..PTl.IN S-i.NDBERG: If the Cotu:iis sion plons c, , on the 

question before tho l ns t our translation ciffors tron 

toot of tho officil'.l interpretor;, cmd in vion of th e., 

inportc.nco of it-· (pcuso) 

Y!ould you rol',c. bo.clc tho quest.i on ri.nd nnsYior? 

(Question one. c.nsuor rend by the reporter as 

-follous:) 

"Q \"loll, nhi-.t ttt?.s tho general plcn l'.s t o tho 

c1ty or lli-.n·11c? · 
' 



possible; i-.ne. nc-.ko a stc.rid on the · outskirts , ot ~nilc.." 

Tim Il1TERPRETER: r:u.i- YOU: ropoct the quCistion 

no\7, plonsc.? · 

. (C}uostion read by thu report.or. t'.S ·f'.ollous:) .. 
' J 

· \ :ell, uhr.t ,.ms tho gonorc-.1 plt'.n . c.:f to the .. 

City of Hc.nilc?' 

ii. (Through the Intorprotor) . Since th c:rny die. not 

hc.vc r. policy t o doto !Icnilr., I heard thct tho c.rny 

,.osirod to r.vo1c.'l conflict in Ur.nila , I ccu1o c. plr.n t o 

ovD.cur-.tc thei nnjor1 ty ot the IlllVt'.l troops t}:lt'.t ,-: or e in 

Ik.nilc r.s soon as possiblo , · but beer.us or bo 1bines by 

plane the trr.nsportntion facilities noron 1t c.s I xpoctod. 

1. considornblo nunpor ot troops \'ffis lott in Uc.nil . • 

Q (By C~ptc.in St'.ndbore) 1.ne. vms 1 t Ocnorc.l Y . 1c.ah1to' s 

pl~.n thc.t tho fi ehtinc be in the nount~in torrcin? 

:. I her.re~ that; thc.t is nhr.t I hoc~ .. 

Q : .nd 1t ,1e.s his intention thct th ro no stroc. t 

fighting in rn1la? 
.. 
1. Thc.t is Y:hc-.t I bolicv ·• 

Q r,'hon you sr.1d 11 tho outskirts" before , did you norm 

the ::10untc.in tcrrc.in c.r ourx! Ikniln? 

•• 
:. I boliovo so • 

Q Non, do yo-q kno,-: ot your oun kno\'rlcdgo the. t Gonc.rr'.l 

);:cn~shi tr-. rrcs very nuch concerned cbout tho tr.ilurc. ot 

the ncv~l troops to cvt'.cuc.to Mc~iln? 

.. J • I bclicyo the.t tho .... ny ·s tc:t'f, through the chict 

of stcff, r:ic.do n plc.n to eve.out'. tc Mcnilc, nnd tho nroy 
. 

issuot tho plnn tor ~o cvncunt1on•. 

Ci.PT4'.IN S.1\NDBERG: 1-if'.y \'To hl-.vc your inclulgoncc for 
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C. no;1cnt, air? 

. GENERJ.I. REYNOLDS: Very \7oll • 

CJJ>Tl~IN SJJIDBERG: ...111 you ror.d back · tho lnat 

nns\1or? •. 

(Question nnd nnmor rood.) 

C/J>TJJN SJ ..NDBERG: It tho Conoiss_i on pl oc.10, _no htwc ~ 

this intcrprotntion: "Hy chi.of of str.tr \7cnt . t o tho 

o.rny chiot ot st~tt t o sug 01t· tho ovccuntion ot Uc.n1l n , 

nnd uo.s told th£'. t ·thCl ort!or t or '71 thdra,1c.l ht\d ~lr cady 

boon issuod . 11 

Uli.JOR KERR: our i~torprot er hos 1-t the so.no VTt:'.y , 

sir. 

GENER1iL REYNOLDS: The att-.t ononts in question ~.ro so 

si~~lo.r -- doos the ofticic.l intorprot r think th r e is 

v.ny diftorcncc ot opinion? 

COM?!/~ER Bl.RTLETT: I t nil to sco the ditf orone 

bot\7e c.,n \'rhnt tho r eporter r oo.d , in substcnco, and trhnt 
.._, 

tho other po.rtics or e s r.ying. Uy unders t c.ndi ne is thc.t 
I 

they . o.ro . . ~11 about clnost exactly nhnt th nitnoss said: . 
• I 

Tho.this chief ot stctf, or his stctr, q~~t to tho nroy 

stt'.tt c.nd sur,eostod the e nrly cvccur.tion of Unn1ln c-.na 

,·:as told tbl'.t such orders had boon issued. I think t~t 

is \1hnt the r oportor roo.d , and I think thnt is nho.t uo 

hnvo hero, onq I think thc.t is \7hnt ho scld. 

CAPTi.IN S1JIDBERG: 1.s stctod by the r eporter, 1 t 

doosp 1 t give tho elonont or ~lrondy hcving boon issued. 

Tho 1nplicct1on is tlw.t it m·.s issuod o.ttc:r the nnvy 

chief of stnff --

GENERJ.L REYNOLDS: \Jill the reporter roo.d the cnswcr 
- ..... ----- - -

) 



.. 

ngc.in? 

(Tho r.nsv,or retorred to wns rocd by, the reporter 
-

o.s - follows:) 

111. t boliovc :thnt tho -- ny stat~, thr9ugh 

the chiof ·of stntf; tlllde c: plt'.!1 to ovD,~ucto · .. 

tw.nilc., t-nd tho c.rt1y issued ·the plc..n ro~ tho 
.. 

ovc.cuntion. 11 

COM?.!l4NDER B/J{TIETT: He stand corroctod. 

G£NERl.L REYNOLDS: . Thon o uill wish t o got 1t 1n 

the record in nccordancG With your pr esent V10W llS to 

tho proper trc.nslct1on. 

'CJJ>TI.IN S.'\.NDBERG: · ThLl.t is , the trnnslction ns road 

by nc is cccoptod by tho intorprotor nncl .by tho CoDr.lission? 

COHI.Il.NDETI Bi~TLETT: . all, I r1ould suggest you 

use tho one thl'.t I ondo , sir. 

V/111 you road the one I -mdo? 

(Tho p~rtion of the record r oforrcd t o wc.s r ond 

by tho reporter as follows:) 

"Th~t ..his chief ·of- staff, or his sto.rr, went to tho 

croy stcff nnd suggested the early evc.cuntion ot 

Mnnila c.nd was. told thnt such orders ·ood boon 

issuod. 11 

C/J>TJ.IN S.;\NDBERG: Tha~ is ·c.greoablo. 

Cl.PT~·.1N REEL: Thl'.t is l'.11 right. 

Q (By Cnpt~in Snndborg) D~ you recall c radio 

nessngo from Roar J.dnirnl J.rino., your chief of stcff, to 

Rcc.r .dnirnl Iwcbuchi, concerning tho ovccuation of lt.".llila? 
... 

THE INTERPRETER: ?.,11 you roc.d the question, ploaso? 

(Question read.) 

i--------~------.--
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A (Through the Interpretor) I rcoeabcr~ 

Q (By Ct'.ptc-.in Sandberg) \!i~l r ou t oll us \7hot tho 

.Gist ot tlu-.t nossngc uas? 

J,. · ·1 don't lalo,1 tho details, but _.tho no~ang-e na s_.. --· 
. • . • J 

,1011, the gist -,r the ·ncssnge mis, . "Hou about ovo.ouoting.. 

as soon ns possi,blc , C1.nd t o oxoout .· l'._ strong del ayod 

c.ction cutsido of lkniln?" 

Q Do you bclic.vc t ru-.t Aclnircl Innbuohi ncy hc.v 

dol c.yccl his ui -t hdr a~l bc~uso he. M C! not yot conpl ot od 

tho destruction of th hc.rbors, docks noo suppl ies? 

f. Ucybc thor o r,c.s sooothing t o t hnt: Thc.t is t y 

opinion. 

Q Thos e f i ve ncotings you hl'.d u i t h Oonor c.1 Yt-.ncshi t c. 

ncr o oostly socic.l, ncr on•t they? 

J. Principc.l l y thc.t. 

Q :.nd t hl'.t i s y:hy you do not r cocobor specifi c t opics 

c f convorsntion? 

I t hink t h£-.t 1s ·unrcr.sorw.bl e , .h..'\t do you thi nk 
.. 

v.bout it? 

Q You nccn unrcnsonc.bl o t o expect you t o r or.icobor? 

J. It is c. little difficult t o r cricnbor things thct 

_ were sc. i d c.nong friends nhilc eating , i n t hose s ovor c l 

neotings. 

C/.PT,~n i s ;.NDBERG: Your Yt i tnes s. 

(Th;., ,-,1tness on.do c. stc. t cncnt i n his O\m l r-.ngunge .) 

INTERPRI:T:CR ITO: "I do not r cr1cribor tho contents of 

those neet1ngs nt i-.11." 

GENERJ.L nEYNOLDS_: Thero ,-,111 be questions by tlic 

_ C_om:1Jssion. 
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EX1J1IN1:.TION ON 13EH/J:.F OF THE COMMISSION 

Q (By General Lestor) hdnirl'-1, t o return to · tho 

turning ·over of the lMd troops ot y-~ur cotinc.nd 1n tm ~. 

lfol'.lilr. crea t o Gonorc. l Ynnnshitc-. , \7hy did you __turn thos-o 
• • .r 

troops over .t o Gcncro:l ·Yc.r.~shitc.'? I ,.,ill r ophrc.so th 

question. · 

\7hy did you turn ovor your l c.nd troops to Gonornl 

Y!'nashitC'. on or nbout Jnnunry 6th, 1945? 

I . (Through the, InterpretorJ Becaus o I boli od thc.t 

battle \·1ould stc.rt in lk:.nila . 

Q Did you lw.vo full cuthority· to tnko such action in 

n situntion of this kind? 

A It m1s not tho nuthofity, but th bcliof that battle 

nill stc.rt in !1.--.nil n presently ; ny cstiD£'1.ti on c.nu boliot. 

Q Did ycu notify t ho No.vy Dopnrtnont in Tolcio of your 

o.ction? 

J. Yes , I notified then. 

GENERJ.L REYNO IDS: You acy 0ontinuo1• 

Cl.PTJ. IN. Pi.CE: r.:hilc ne c.ro l ooki ng for socothin , 

sir, I ,1111 nsk c-.nc ther question. 

REDIRECT EXt,UIN/,TION 

Q (By Cc-.ptc. in Po.cc) Did you ho.vo authority to pronoto 

or denote c.ny nnvy officer in llc.niln? 

fl To pronotc or c.:enotc officer is not ny nuthority, 

· but it is the c.uthority of navel dcpartttont. Ho\7over,-

have the c-.uthority to express ny opinion to thnt nnvnl 

ccl.nin1strnt1on. 
-"17, 

Q Nor: , c.ftor Jruiuc.ry ·6th, 1945, cl.id ycu hcvo cuthor-

1ty to · issue orders to the, nc.vy cor.1t1~ndcrs in Uc.nilc.? 
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/; I did not hnvo ~uthority concorninc l c.nc. operati ons. · 

Q Did you over roecin ·thct cuthority t o issuo orders 

ovor troops in Ikniln? 

~ - I ·did not oovc. 
Q Did you ha·,c l':..ithority to orc.1or the navy, troops 

to ovo.cuo.tc I: c.ni'.:..c. "ftcr Jonunry 6th? 

A I did not hnvo. 

Q J.t o.ny tino did .Yt'.DMhitn roquost thct you exercise 

di~ciplinnry porrors over M Y of tho troops in ;:c.nila? 

CO:m11JIDER Bl.RTLETT: '::111 you please r ophraeo tho 

question? 

Q (By Coptnin Pnoo) Did Ycrlllshita hcvc cuthority t o 

exorcise -- uithdrcm that, too . 

Dic.1 Ynnashita hav tho power to discipline troops 

in Mnnil c. r.ftor J cnunry 6th? 

c .PTJJN ·s1.NDBERG:_ Sir, ,10 object to thnt quostion 

o.s being very vo.gUc . \, hnt troops? 
._ 

GENERJ.L REYNOIDS: The objection is sustninod . 

Cl,PTJ:..IrT PICE: In ,·,bet r espect, sir, is it vcguo? 

GENER,'.L REYNOIDS: Lot tho Cono ission ask the quos -

tiort. 

Uho W{'.S r esponsible f or tho a.isciplinc of J npMes o 

troops in Ec.nilc. nftcr J o.nuo.ry 6th, 1945? 

THE \HTNESS: (Through the Interpretor) It nc.s 

Gcner~l Y~n~shita' s {'.Uthority t o , in m ttcrs pertc.ining 

to oporo.tion; but in nc.ttors not portr.ining to oporc-.tion 

1t ,10.s ny rcspons ibi,11ty. 

GENER/,L REYNOL!'S: Ono nor c question: \7c.s tho \71t­

noss responsible for the control and discipline of Jnpan-
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eso troops ' in Mnnilr. after Janucry 6th, 194S? · 

THE ,·.ITNESS: (Throug? tho Intorprotor·r I had tho 

rosponsb111 ~Y not r,ortc-.ining to oporations. 

GENER:J.. IIB'INOU>S: You rmy, proceed . __ 

c:u>Tl.IN p:.cE-: · No fUrthor questions, sir.· 
• .,. • I 

Cl.PTJ.IN Si.NDBERG: Uo have orie turth9r question. · 

GENER:.L REYNOLDS: Vory n oll. 

CJ.PTJ.IN Sl.1.NDBERG: Wo \·1111 vi thdrc.n it. 

GE?mR:.L REYNOLDS: Tho- ,11tnoss nr.y b excused . · 

c,--1tnoss excused.) 

OENERJ.L REYNOLDS : rnmt 1s your s 1 tWl tion as to tiDo 

nt the nonont, Uo.jor Kerr? 

I:Il.JOR KEnR: r.'ell,. sir, so f (.l.r ns I cc-.n t oll no 1, 

we ccn still finish tonorro,r. r:o hl'.vo no furtho;- nit­

ncsses tor todr.y. 

Non, sir, in connection ,·11th the P(.l.1a,1c.n no.ssacro , 

on Pc.lo.ttan Islruid, ,·1hich no intend t o put on tooorron , 

vro \'1111 ho.vc sonc notion pictures. Those notion pictures 

o.rc in tpo ncturc of c. photographic 1ntcrv1cn, nith 

sound tro.clc·, of th · survivors of tl'll'.t nr.ssncro; and \70 

should like to shou those photogrqhs, th..".t filo, after 

the t os tiuony on Pc.lo.tra.n. I nould suggest tooorro,1 even­

ing, or,~th0 Connission prefers , it could be tlonday 

evening, t cking it out or ordor. 

GENERJ.L HEYNOLDS : Tho Cor.mis sion nill vicn tho 

pictures Monday evening. 

:.IAJOR KERR: ~'.t nhr-.t tine, sir? 

GENER/.L REYNOLDS: 8 o 'clock. 

u:.JOR KERR: i' :c h.."\vc nothing rurthor for todny, sir • 
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• 

GEHERJ.L Rr.YiTOLDS: In the.t ovont, tho Cor.irtia s1 on 

ni-11 r ecess until 8:30 ton rron bornihg. 

·. . . ( 7horuupon, v.t 1725 hours' 16, ~ovoobor i945, the 

trial uns ~c1.jc.)l~rnoc.. un~~l 0830 hours·, . 17 No\tct1b~~ 1945 ~.i) 

'--
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• 

GENERAL REYNOLDS, The Commission · is in session. 

The first order or business will be consideration 
. . 

of certain docUJflents which ·were ·presented yesterday and on 

· which decision was w1 thheld 'untif·this.. mo ning to provide. . . 

opportunity for the Commiss·1on arid the Detens~. to lyze 

and study them. 

MAJOR KERRs Sir, may I state for the record at 

this time that all the members ot the CoJDmiss1on are pres nt 

and that the Accused and Detens Counsel ar pres·ent . 

GENERAL REYNOLDS: Very ·well. 

The Commission does not hav the exhibit ·numb rs 1n 

all cases under which they w re off rd and desire to tak 

them up in proper sequence . The Prosecution will inform 

the Commission of the numbering . 

The Commission will first take up Prosecution Exhibits 
-

342 and 344. 342 appears to be a emorandum tor All Muni-

cipal Mayors and Chiefs of Police, Province or B tangas, 
'--

dated April 2, 1945 and signed by Fortunato Borbon, Colonel, 
I 

A.G.D., Ph.ilippine Army, . Provincial Governor . 

First the Comm.ission notes that the document is not 

certified as a true copy; that is to say, it is not signed. 

The Commission wishes to inquire whether Prosecution has a 

signetl copy. 

MAJOR KERR1 As I recall it~ sir, that wa~ identified 

by the witness as being a true copy. If in checking the 

record we find that the record did not identify it as a 

true copy, then we should like to have leave to substitute 

a duly certified copy of it. But I believe that the record 
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will show that the witness .on the stand identified lt. 

GENERAL REYNOLDSs Under the assumption that the wit­

ness has so testified on the stand, this memorandum is · · 

_ accepted by the Commission tor such propative ~alue as may 

be -attached to · it. 

(Prosecution Exhibit No~ 342 . 
·· -tor identification ··was rece1ved 

1·n evidence.) 

GENERAL REYNOIDBs The Commission will consider next 

Prosecution's Exhibit No·. 344, which is a consolidated !' port, 

by municipalities, on deaths which were alleged to have been 

caused by the Japanese in Batangas, totaling 25?09. 

The Commission notes with respect to thi s exhibit 

that it, too, bears no signature. 

MAJOR KERR: The record will show, I am sur , that 

that was identified when the provincial secretary of Batangas 

was on the stand yesterday. 

GENERAL REYNOLDS& The Defense will be he rd with 

reference to this last exhibit. 

CAPTAIN REELs Sir, may the Defense be heard with 
. 

reference to 343 as well as 344? I believe they were put 

in together as related exhibits. We might save -son.a time 

in that way. 

GENERAL REYNOLDSs Very well. 

CAPTAIN REEL: First of all, sir, 343 

GENERAL REYNOLDS: Let me interrupt. We can save · 

time. 

With r~spect to Prosecution Exhibit 343 the Commis­

sion gffirms its authority to receive and consider official 

reports prepared by officials of the Commonwealth of the 
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Philippines. In the case -of the official document under 

c·onsideration the Commission declines to accept .it in view 

of its large content . of .extraneous and irrelevant material· 

and its lack of probative value •. 
•. 

Now you inay proce~d with yo\11' ffiscussion of 344. 
' CAPTAIN REELs As I -understand 1t; sir, that applies 

to 343 in its entirety? 

GENERAL REYNOLDS1 · 343 1n ~ts entirety. 

CAPTAIN REEL1 Then we shall consider 344 .• e have 

no obj"ection to 342. 

In Exhibit 344 we have two obj.actions t o the :xhibit 

which we shall put in the form of requests to cur it . 

1. In the title we ask that the words "caused by 

Japanese atrocities·" be stricken. That is in line with 

the Commission's previous ruling on the very docum nts fro 

which this one is apparently made up. 

2 . Also we wish to point out that the itness who 

testified showed by his testimony that there is no basis 

fpr that statement in any report of his . 
I

GENERAL REYNOLDSs The Commission notes that the 

consolidated report signed br Jose Calingasan, dated 

14 November 1945, is ·different in form in certi.fication 

than other similar documents submitted by ~he Prosecution. 

The Commission directs that the Prosecution establish the 

inclusive dates of the period within which the deaths are 

alleged to have occurred. 

The words "caused by Japanese atrocities" are 
. . 
stricken. 

Subject to receipt of additional information which 
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• 
the Pros·ecution has been dil"ected to supp~y, the document 

is accepted by -the Commission tor such probative ~alue, · 

if any, that it shall be held to pos,~ss. 

CAPTA~N -REELs . May I point out one .turther matt~r 

that we wish to br~ng to the Commission's ·atten~lon --in . . 

connecti~r. ~-;1th Exhibit 344; · 

The towns of Bauan, CUenca, Lipa ~d Taal, or. I 

sho' ld say the municipalities, show figures there hioh 
I 

are quite obviously round-number .figlll" es not basod on any 
. 

exact counts 800 , 1000,18,000, 4,000 . We wish t o point 

out those figures to the Commission so that they may bear 

in mind in ascertaining the probative value of this docu­

ment just what is the situation . 

GENERAL REYNOLDS a The Commission notes th comments 

of counsel. 
I 

The Commiss ion will next announce its ruling on 

Prosecution Exhibit 339, which is an official r epor t datod 

5 A!)ril 1945 and signed by Charles H. Fletcher, ajor , 

JAGD, Investigating Officer.'- The Commission notes that · 

the document under consideration r efers throughout to 

statements of witnesses, which statements are not incor-

porat~d in the document itself. While the Commission 

affirms its right to r eceive and consider official r eports, 

this document is r e jecte~ by ·the Commission. 

We next consider the Prosecution's Exhibit No. 340, 

which is an official report dated 9 April 1945, which is 

signed by c. M. Ollivetti, Colonel, JAGD, Staff Judge . . 

Advocate, United States Army Forces in the Far East. 

The Commission notes that the document under con-
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· sideration refers throughout to statements or witnes·ses, 

which ~tatements are not i ncorporated in the docume~t it-

self. While the Commission affirms its right· to receive 

and -~nside~ official reports, this document is rejected 

·py .the Commission. 

The Commission will next consider Prosocutiorl•s 

Exhibit. No. 341, which is a r eport of Lieutenant Colonel · 
,• I • 

Blanche and which has been approved by tho Commanding 

General, 24th Corps. 

Before considering the document further the Com­

mission desires the Prosecution to r ead the translation 

of captured enemy document which appears as Headquartors, 

7th Infantry D~vision , end is dated 23 January 1945. 

CAPTAIN SANDBERG1 . Do you wish to hear tho Dof nse? 

GENERAL REYNOLDSa The Prosecution, 

MAJOR· OPINIONa If the Commission please , these 

captured documents, sir, were for the fir st time attaoh d 

to tho r eport, Exhibit 341. As the Commission knows, the 

Commission will see- that they are just inclosures , They 

·· have been brought for t i e first time to the attention of 

tho Investigating Officers uhen this r eport was submitted 

by Col~ncl Blanche. I desirE5 , ~1r·, to lay stress on this 

point: that this r eport was the r esult of t ho investiga­

tion conducted personally by Colonel Blanche as ordered. 

Ho was given verbal orders, sir, by the Commanding Officer 

' to proceed with investigation. Consequently, in Paragraph 

9, sir, of this exhibit it is stated hore that "Attached 

hereto as 'Exhibit l' is a translation by the Language 

Officer, of a capt~red Japanese Company Fiold Order and 
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a p~rsonal diary. In light of the attached evidence and 

the occurrenc es which _took place nt Ponson Isl.and, the . . .. 
field order and diary bocoo o illum,innting". · . 

If t he Commi s.sion please, I should like to read --.: 

. thi s undated company order of th~ ~ap~ese which was .. csp­

turod from _Jal)!lnosp ,Possession. ·_ · 
. . 

.GENER.AL REYNOLDS 1 You may rend paragraphs 2 and, 3 

of tho ordor . 

MAJOR OPINION1 Yes, sir. 

"II. Tho Company wil-l ext rmioote the town ot 

PILAR at 2400. 

"III. The pl atoons and _squads will gathor as follows 

at 1930 
111. 1st PlLtoon (minus 1/12 (T I ono s uad)) . 

2nd Platoon 

3rd Platoon 

fG Plo. toon 

Rapid .fire gun 

l ~quad of 1st Platoon (r servo) . 

II 2 , Loadinr, Unit will gather at Hqtrs Platoon 

bivouac nr oa 

II 3 • Uniform - Pack and · gas mask will bo l oft 

out . Regular uniform with split too shoe , 

"4. Individual rations, class B. One meal 

carried on person. Ration for the following 

morni ng will bo carried in mess gear." 

GENERAL REYNOLDS1 The D fonse will no~ be heard 

with respect to this document. 

CAPTAIN SANDBERG1 I.f the Commission please, we have 
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made the point a nU!Jlber of times in the course of this pro-... 
ceeding that whore JapM0so documonts ·a~o involved the ori­

ginal and ·not a translation should .be put in~o evidence • . 

Wo . havo felt very strongly that · that is necessary because 
"< 

qf tho difficulties of translation of tho Japanese langunge. 

· Thls particular order illustr,itos 1~-a "'lory v_ivid 
J 

sonso exactly· why that is important. we, are informed by 

our interpreter that the t e:rm which .·1~ tronslated hero a,~ 

"exterminate" +s possibly or probably a tra.nslQ.tion of tho 

Japanese word "soto". 

N?w, this is pure speculation on our p rt as 1e do 

not have the original document, but th Japan9se word "soto" 

may be tronslated whe_n used by- laymon in an ordino.ry civil 

sense as " exterminate", but as a milito.ry t rm it is in 

comn:on parlance and moans to "sweep a town" or to"clanr it 

for 1.0ilitary OJ?Orations". And tho \ ord II soto" will be 

found in many Japanese militory document~ nnd military orders, 

and wh en so us ed has no r eference whntsoever to the cfvilian 

population except in so far as tho "clearing of the area 

for militat-y operations" is involved• 

. . If we had the original document that point could be 

cloar od up and this translation, which may bo very inaccurate .. 
and very prejudicial, would not be adnitted. 

GEiIBRAL REYNOLDS I While the C0Ii1L1ission affirms 

1ts right to recei-ve and consider official translations 

wi-thout seeing the original, the Commission inquires whether 

the original of this particular. document can be provided. 

MAJOR 1\.ERR1 No, sir. So far as I lmow, that is . 
not available. It is the Prosecution's policy to produce 
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the original of tho Japaneso document whorevor it is avail-

able. We hav~ mado ea~~est effort to obtain the originals. 

We are advised in sor e cases that tho .originals are lost, 

that ~hey ha~e -been d~stroyed or that they have been shipped 

to Washington or otherwise are not ava.tlab.i e. 

of the instnncos whore the original is not· available at 

this time . If during the course of the trial it does roach ~ 

us, we shall put it in evidence at that . time . 

With rospect t o tho point cado by counsel as to 

interpretation, in the first place t ho so intorpretntions 

arc thoso obviously which the American Army hos basQd its 

own intelligence and its strategy and its own tactics upon . 

Furthermore, I submit, sir, that whon you have evi­

denc of the occurrenco of an atrocl ty such as the rr.n.ssacr 

of civilians in~ certain town and then you also havo in 

addition to the evidence of tho actual ntr ocity_a transla­

tion of a capt~red order r el ating to thllt town, it is en­

tirely in support of tho transl ation t o tho effect that 
~ . 

tho town shall be 11 v7ip.od out", " swept" or that a "massacr e 

shall occur", that the r:1nssncro actually did occur. In 

other words, the fact that tho oossacro occurrod supports 

tho translation•. 

. Furthermore, in this particular i nstance the exhibit 

offorod in evidence show& that it is a language offic er who 

made the translation~ No, I bog your pardon. !'here is 

merely the certificate of the language officer that the 

documents were captured at a certain plnce. 

GENERJi.L REYNOLDS1 Has the chief interpreter any 

cornmen t to make? 
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· COMMANDER B/i.RTLETT 1 · This same word "exterminato" 

has been used- in translations in connoction wit~ all orders, 

suc-h as tho enemy will be "exterminated on tho beachhead". 

In my opin~on, anyone reading the original o~der would 

havo to. docide for himself whothor it meant t b ." ex-t~-rtl.1.~to 11 , 

to "mop up"' to '!fight a.griinst" or to '.'nttac~" . 

GENERAL. REYNOI.DS I Vary well. lhe Commission also 

notes that tho copy presented to the Commission bears no 

signature as a true copy and inquires wh ·th r there is 

another copy to become an official pnrt of t ho r ecord which 

is signed . 

MAJOR KERR1 May I ask the reporter whether or not 

tho originD.l of that that is tho signed original is in his 

possession. I understand the Commission was handed a 

copy and the signed original was handed t o the reporter. 

REPORTE~ CONKLIN 1 Wo have only a carbon copy; sir , 

of the original which was handed t o the Comnission. 

GENERJJ. REYNOLDS: Does the Def ense hllvo fUrther 

coru,.ont? 

Cii.PT iIN SJ..NDBZRG: \7e have, sir . We should like to 

add this: 

As we understand it, the only· official United States 

tr~nsi,ntions of captured docucents are those which arc 

mado (
/
bY tho Allied Trn~slator and IntolligoncG Service, 

nar.,e'l-y1 fl.TIS. This docl..lr:ont has apparently not be~n 

translated by 1 TIS. This is not an ATIS translation. 

As a r.atter of fact, on the face of tho docur.:ont it does 

not appear who translated it. The l et terhead refers to 

the "Language Toat1 of tho 7th Infantry Division", but there 
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is nowhere on the docunent a certiflcate by _any person cer~ 

tifying that this is a correct translation. 

MAJOR KERR&. May I point .out, sir, that the-docur:ent 

itself in -·tho ·1ottorhead specifies in Exhibit .l "He_adqu~rters 
. . . 

Seventh Infantr.y .Divisio_n, Language Teru:1", ' and· the subject_ · 

is "Document Translations~'. I suboit, sir, that· tho.t in 

itself would indicate that the translations were by, or 
' at . loo.st were concurred in by, th language t e~ of ·tho 

7th Infantry Division, which ot course would b& ~ field 

unit and its translations would be those upon which the 

unit would rely in its fi eld oporati cns . 

GENERid. REYNOLDS s Tho coor1onts of Defense are 

noted. Subject t o tho Prosecution providing a copy which 

is duly signed or certified, the exhibit in question is 

accepted by the Comr.ission f or such probative value , if 

any, as it shall be held to possess . 

The Prosecution oay proceed . 

(Prosecution Exhibit No . 341 
f or identification was re­
ceived in evidence .) 

CAPTAIN CALYERs If tho Col!lLliss i on please , tho first 

new itom to be presented this mornl ng has to do ·with the 

execution of an Ar:ierican prisoner of war and is covered 

by Iten 4 of the Bill of Particuiars. 

Mark this for identification , please . 

(Copy of sworn statement of 
·virgil E. Brown was rarked 
Prosecution Exhibit No. 345 
for identification.) 

CAPTAIN CJ4LYER: If tho CoIJmission please, the Pro-

~ secution offers in evidence as Exhibit No. 345 a statefilent 
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nnde by Virgil E. Brown on 30 Mc.y i945, signed by hin c.nd · 

sworn to before the Invcstigcting Officer, Prod M. Black, 

lst . Lieutennnt, JAGD. 

,The .stntecent rends o.s f ollows: 

"Q Ylill you give your no.no, ro.~,. s6r1cil:-nunber 

~nd prcsc~t orgc.nizo.tion? 
J 

111. Virgil E. Brown, Cc.ptc.in, o-17ooi8$, Medical 

Corps, Second Squadron Surgoon, 7th Ccvclry. 

"Q lhc.t is your cge? 

11A I en 39 yo~rs old . 

"Q PloGs o str.te your professiont-.1 qul".lific_o.tions • • '' 

Those l!re stc.ted. I sht:-.11 skip then unless th C 

cission wishes then rocd . 

GEHERAL REYNOIDS: The Cotinission notes that ho is 

Doctor of lledicino. Proceed . 

CAPTAIN CALYER: "Q How l ong hr-.v e you been on 

nctive service in .tho Meciccl Corps of tho United 

Stt-.tes Ar ny? 

"A 3 yecrs next July. 

· "Q Where is your station ct present? 

11A Just outside of the Municipality of Siniloan, 

Province of Lagunc., Luzon, Philippines. 

"Q On or about 2 Novenber 1944 v,hat wc.s your rnnk, 

orgcnizntion c.na.- whero were you? 

· 11 A I was n CnptE'. in, SquD..dron Surgeon, First 

Squc.dron, 7th Cavalry. I was on duty in the Muni-

. cipality of Cnrignra, Leyte Province, Philippines. 

"Q We are investigc.ti~ the c.lleged nutilc.tion 

nnd murder by the ~enbers of the J~p~nese Arny of 
-

('.Il J\mericnn soldier, Priv~te W~de E. Gensemer, 

2570 _ 

http:investigc.ti
http:CnptE'.in
http:sht:-.11
http:Cc.ptc.in


35607676, Troop 'C', 7th Cavalry, whoso body was 

found in. the northeast section of. Carignra, Leyte, 
'." 

Philippines. Do you have any inforn:ntion on 

this matter? 

"A . -Yes. 

"Q 'Will you ·stntc 1n ·your own words your know.;._ 

ledge of the atrocity, ·'fixing all t.ioos and p~ac~s? 
. . 

"A 1.bout 3 or 4 days prior to 2 Tovcn;ber 1944, ' C 1 

Troop cf the 1st Squadron, . 7th Cnvalry, went out on 
-

patr~l to Corignra fror· Bnrugo , Leyto, Philippinos. 

This patrol proceeded along the sea wall at the 

northeast edge of Carignra ond encountor od Japanoso 
i 

resistance. In tho course of tho encounter wo had 

J. several casualtics. ccordint t o tho id en with 

tho patrol Gensomer was wounded , but bocauso of 

tho enecy fire they were unable to rench hie . 

"Q What happened -then? 
- '.. "Ii. Jul killed and undod of the patrol wor e r e-

turned to the Municip~lity of Barugo , Loyte , Phi- · 

lippines, except this one man. On 2 NovoLbGr 1944 

advance elenents of the 1st Squadron , 7th Cavalry, 

entered Oarigara and f ound Privnte Gens ·ner's 

nutilatcd body beneath n building . 

"Q Do you know the street and nunbcr? 

".A No, but it vms in tho northeast . section of 

Carigara. 

"Q Did you exanine Private Gonscr,or's body and 

if so, what was its condition? 

"A I exo.r..inod his body. He · was dressed in his 
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. 
United States Arey ~iform. His shoe s and socks 

had been re~oved . The body s howed cuch evidence 

Qf decor:ipos·1tion and I believe he had been dead 

f or .two days or mor e . 

"Q_ Was -he wear:tng his identificntion tag? 

11 /i. Yes.. It qore his naco nnd se:r:inl._ nunbe:r. 

"Q What day was it when you ex.aoined hiw-and what 

tice? 

"~~ It wa.s a.bout 1700 of 2 ovember 1944. He w..as 

lying on his back undor n two- story Filipino house . 

He was lying with his ar s extended above his hand 

and his legs stretched out and spreed. Tho upper 

part of his hca.d and no.so- pharynx region showed 

considerable docoLposition and r.agot intostation. • 

That should be, I think, "inf· stat i on". 

" • • • Just above the forchocd was a large irre-

gular skull wound 11bout throe inches in diaooter. 

In each o~ the uppor arr2s ios a l~rgo irregular 

wound . These wounds appeared t o be bayonet 
'-

wounds. Each of the finger nails of tho left hand 

had been t wisted out of the nail bods. The bony 

ends of the fingers were visible . The index fing er 

of the right hand had been twisted and broken. It 

was i mpossible t o deterr.1ine the injury which was 

responsible for his capture . Thor was obvious 

evidemce of torture . Because of the decor.posod 

skin and swollen condition of the body , it vros io­

possiblo to verify othe r attor.::pts of t orture. 
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Co.n you give a further doscription of the po-' . . 

sition of tho body? 

"A He was lying on his back on the ground floor 

ot a two-story house beneath a large rafter . It 

appoarod probable that before his death he had been 

tied to the rafter by his hands. The r aftor helped 

support the f~oor of the house. 

"Q Vias there any evidence ot blood al':ound the 

vicinity of the body? 

"A Yes, there was drio blood on _tho cloth~ng 

about the wounds in tho uppor-cr s. 

"Q Could you deter ino which of thoso injuries · 

had been inflicted bef ore death? -
"A I think the upper c.rr.. wounds had beon inflict d 

before death becau~e of the dry blood around th n . 

Further it is not reasonable to believo that a 

dead mn 's fingernails would bo twistod off. · 

"Q Fret: your observati
. 

on, do you have a profes-

·sional opinion as tp whether the Mutilati on de­

scribed result ed fror torture? 

"A -Definitely yes. 

"Q Do you have an opinion os t c whotho.r. the cu­

tilation was subsequent to tho r owovnl of the body 

to· the location of the exan:ination? 

"A I think thnt the ·wounds wore inflicted sub­

sequent to the ror.ioval of the bo( y t o tho location · 

of the exarr1ination. 
.. 

"Q · From your c:xacination which of these wounds, 

in y.our opinion, was tho cause of dcnth? 
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· "A I belie ve the ponetro.ting wound of tho skull. 

"Q Had you knov~ Privo.te Genesor.;cr pr·i or to yru r 

exai:;ino.tion? 

"A .Yes. He was in my squadron and had boon in 

oy clisponsary for sor.~e type of oxanino.tion . · 

"Q Lbout how old was h.o? 

11 A Ht::~i:1us t ,.ave been 1n the ~iddle twe:nt_i (i's . 

"Q Who was with you at tho t ir1e of t he-exnoino.tion? 

"Ji Colonel 'o.ltor E. Finnegan, then nnd now. Co -

uanding Office r of tho 7th Ca valry~ and Li eutenant 

Colonel Francis s; Crane , who wo.s then tho Coot~n­

ding Officer of the 1st Medical Squadr on . 

"Q Do you know cf o.nyono al so who vi ewed tho 

ror.1ains? 

"A No , they are all I r er:er:.bor. 

"Q IL bout how l ong after the nows of tho di s covery 

of the bo dy did you uako the exo.oino.tion? 
-

"A 1..bout 15 or 20 ninutos. 

"Q Do you know who.t disposal wus 1::nclc of t he body? 

"i.. Yes, I know exc.ctly. L shallow cr ave was dug 

beside .the bqdy o.nd it wa:J buried t er:~por :irily tho r e 

bcneo.th tho building, Two days l a t er it. ~as oxhur.1od 

by the Graves· Regist r ati on Unit a ttached to the 

7th Cavalry, for burial . 

"Q Did you r.:ake any offici a l r oport en this death? 

11 1.. · Yes . The regular Energency Medical Tag was 

cor:.pleted and f orwarded t o the Divisicn . I believe 

it r~ad, 'Died froc wounds inflicted aft0r capture.' 

"Q Was a Sergeant 'Tiny' Bryant with you at the 
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.. 
tioe of tho OXlltination? 

ti il I do n t recall. .• 

"Q Do you have any lmowled{;o · ~.r '{ihat r ilitary 

unit was rosponsible tor this at rocity? 

"A . fqo. 

"Q Do you know anything els e about thi..s r:atter? 

"I,. No." 

This is signed by Virgil E. B wn, Cllptnin, M~dical 

Corps, 7th Cavalry Division. 

GENJ!lliu, REYNOLDS 1 Tho CoI!lnission not os tho.t one 

sontonce was omitted in rending the docur_ent. That sen­

tence appears on paee 2 in tho answer t c tho t hird ques­

tion and roads as f ollows, 

"Tha skull had been pierced by SOL blunt instru-

r.:ent. 11 

CAPTAIN Ci"l,LYERs I beg your pardo , sir. That 

was overlooked in the reading. 

GENERAL REYNOLDSs Are there comroo nts by the Defense? 
. '--

OAPTAIN. REELs Yes, sir. 

Objection is not made to the findings of the witness'- - . 

own personal knowledge, that which he saw• . However, we 

object and ask to have stricken from this document on the 

first page thereof the eighth and ninth question-and-answer 

sets. That is, the second and third from the end, as 

having no basis, no foundation laid in this statement 

for the witness' knowledge of these facts. It is quite 
. 

~ppare~t that he was not present on the occasions that he 

describes. 

CAPTaIN CALYEHa If the Commission ple!1se, I submit 
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. . 
that on the dates in question by the -answer shown ~reviously 

.this Captain Brown was the S<t_uadrori Burgeon of t}?.e Squadron 

which went on this patrol. Certainly he should be in a 
... 

~osition to stnte whether the killed and wounded of his 

squadr~ had been brought back and what had .·been done 

with them. 

GENERAL REYNOLDS• The comments . of Defense are not--ed . 

The questions and answers · rer rred to will b allowed to 

r emain in the statement for such probative value as they 

may be hold to possess. 

Anything further? (No r esponse ) 

Subject to the statements already made, tho document 

is acceptod in evidence. -
(Prosecution Exhibit No. 345 
for identification ns r e­
ceivod i n evidence and so 
marked.) 

GENEi<AII REYNOLDS s You mny proceed . 
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(Statement of Eergeant Amos 
:aryant was ruarked· Pro."se·cu­
tion' s Exhibit ro . 346· for 
iderit'ification.) 

CAPTAIN CALYER: The Prosecution offers in evidence, 
. . 

as Exhibit 346, ·a statement or f'ergeant Ain~s Bryan=t, ~ :de ·J 

31 May 1945 a~d ·sw~rn to be_fore Alf c: Watson, Investigating 

Officer,, ~d Lieutenant, J GD·, reading ··as follows: 

11-'(' What is your rank, serial number and pres nt 

organization? 

"A _I am a buck Sergeant. y serial number is 

35115704. I B?l a member of the 1st l"~dical Squadron, 

Headquarters Detach.men t, . 1st Ca.valry Divis ion. 

"Q Where are you located now? 

"A On the beach in the Infants area , Tayabas 

Province, , Luzon, Philippines. 

"Q How old are you? 

"A 34 years. 

"Q How 1ong have ou been in the Uni ted States Army? 

"A 4 years ancI 6 months. 

JI I) Do you recall where were you serving on or about 

2 November 1944? 

"A Yes. I was stationed at the town called Barugo, 

about 10 miles from the town of Carigara, Leyte, Philippines. 

I was in the same unit I am in now. 

· ,·,Q Do you recall seeing the dead b~dy of a mutilated 

American soldier in Carigara on or about 2 November 1944? 

"A Yes. Around noon 2 November 1944 I was in 

Carigara· with Colonel Francis ·S. Crane. We met Colonel 

· Walter E. Finnegan, the Commanding Officer of the 7th 
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Cavalry. He said he had seen a mutilated American soldier . 

and asked Colonel Crane to come along and make an 

examtna tion. 

11Q Did you go with hem? 

"A Yes. 

11 Q . What .did you _find? 

"A "e found Private Gensemer, lying on his back 

under a Filipino house. It es a two-story house-. He as 

dead, swollen up and covered with mag~ots in some plac s. 

He was lying beneath a largo· rafter that supported the 

floor of the house. 

"Q Did you know this dead man personally? 

"A I had never met him, but I had heard of him. Ho 

belonged to 'C' Troop of the ?th Cavalry and I knew he had 

been missing. 

11Q Were his dog tags on him when you saw him? 

"A No. I understood som of our boys had taken 

them off before we got- there. 

"Q · Will you describe the position of his bqdy o.nd 

toll us what he ~as wearing? 

"A He was lying on his back, ·stiff, with his l egs 

and arms spread apart. There were rope burns on both of 

his wrists and another,. I believe, up toward the sh·oulder 

on his left arm. He had op·his 'G.I' fatigue uniform. The 

left side of his blouse was covered with blood. 

"Q Do you remember seeing his wounds? .. 
"A Yes. We pulled back his blouse and found three 

wounds in his chest. They · had .been made with a yonet or 

a heavy knife. I noticed three of his front teeth were 
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missing. His tooth were big. I looked clos o at his teeth. 

It looked like they h?d take~ oway his plate. 

"Q Ar;.y other ·wounds? 

11 A Well, two of his left hand fi~g or-s we:re p~iled 

completely_off. The bones stuck_up th!ough the s~in • . The 

rest of 'his fingers looked like t~ey had be~n b~rned. Three 
. . 

of his finger nails had boen torn out by the roots. His 

right hand was black and blue and swollen up . His wrists 

wer e swollen up from the ropes. Then thor e wrs a bi holo 

in his forehead liko he had been bashed by a riflo butt . 

think he had boon tied to tho raftor. 

"Q Can you describ th soldi er? 

"A He was a big man, ·a round 200 pounds . He vras 

about 28 years old. I r cmcmb , r ho was w arin his pistol 

belt becaus e he uas swell~d up against it . 

"1 How long did your examine t1on ast? 

"A About 30 minutes . 

"Q Did he ha vc shoes on? 

" P. No, his shoos and socks Hor e .,- one and 'his toos 

were blackened as though they had been burned. 

11 ~ Who was with you while you cxPminod the body? 

11 A Just Colonel Crane and Colonel Finnegan . 

11 q Do you know of any one els e who ever sow the 

body? 

"A Some others did, but I don't know th0ir names. 

"Q Have you any idea whnt Japanese mi lit ?.ry units 

mutilated this soldier or if you don't, what J~pancs e units 

woro around Carigara at that ~ime? 

"A No, I don't, but I hccrd it n"s e. Manchurian Divi-
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sion, one that hed raped China. 

"Q Can you give us tho number of the house undor 

which the solqier .wns lying or the name of the stree t? 

II A No, but the ·house stood about two-thirds of the 
- . 

way through the town as- you go toward tho coast. , 

"Q Do you have any other knowledge of this ·mattet? 
. . " . 

"A No. 11 

Signed 11 /:mos Bryant , Sergeant , 1st Medical Squadron, 

. Headquarters Detachment , 1st Cevalry Division." _ 

GENERAL REYNOLDS : On the second page of tho docu­

ment, which is No. 6, in the third answer from the bottom 

of the page , the words "but I heard 1.t was a Manchurian 

Division, one that had roped China" is stricken from the 

answer. The answer would th en be, "No, I don't . " 

Are ther e other comments by Def ens e? 

(No response) 

The document is a ccepted by the Commission. 

(Pros ecution Exhibit No . 346 
for identification was 
r ec eived in evidence .) 

(J, r eport was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 347 for 
identification.) 

CtPT/IN CALYER: If the Commission pleas e , the 

Pros ecution offers in evid ence as Exhibit 347 on official 

report of the WPr Crimes Branch r elating to this incident , 

duly signed by Major Kenneth c. Schwartz, ~a jor E. D. 

Fulcher, Lieutenant Colonel H.F. Mat toon, Lieutenant 

Colonels. F. Cohn, and approved and concurred in by 

Colonel C. M. o;llivetti, JfGD, Staff Judge -Adv~cate United 

States !1rmy Forces, Pacific. 
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I wish to call parti_cule r attention of the Com­

mission to certain portions of this report. On page 2 

thereof, .the first fµll paragraph on that p~ge ; r ol C1 ting to 

the location- of ·the body of t :11s soldier, "A shellow grove 
. . 

was dug beneath tne buildi~g and th~ body was t empo!arily 

pl1;1ccd therein; two da.ys later 1 t \7as exhumed by tho 

Graves Registration Unit attached to the 7th Cava~ry, nnd' . 

it is now interred at Grave # 243, US/F Cem t ~ry, Tacloban No. 

1, Toclo~an , Leytc , Philippin Islands," with 1·ef~r nee 

to strtemcnts supporting that have previously b on introduced 

in e vidence. 

At the top of page 3, tho ·first f ull pr r ngraph on 

that page, the stc.t ement reading l:! S follows: "In oomploting 

this investigation ppproximatcly 200 miles was covered by 

automobile, 30 miles by boa t ~nd 100 miles by pl no nd 

tho t estimony of wi tn ess os obtained in nn area \1 hor o active 

combat opcr ntions were in progress." 

Then ih th~ middle of that ~pago , under Item IV , 

tho first parograph r ending as follows: "Th Japanes e 

unit or individuals perpetrating tis torture and murder, 

is unknown, but a check of th r ecords of G-2, Hea dquarters_, 

1st Cavalry Division, discloses th~t oh or obout 2 November 

194-4 the following Je.pancs e mili t o,;-y uni ts were in , nea :r , 

and £- bout the municipal! ty of Corigara , Leyt,: , Philippine 

Isle.nds: 

11 1. Elms, 33rd Infantry Regiment , 16th Infontry 

'Division (Possibly l;st Company.) 

~ "2. Elms, 16th Tpt. Regiment, ·16th Infrntry 

Division. (Possibly 2nd Compnny .) 

· v 2581 



"3. Elms, 1st B1:1ttalion, 22nd Fi old i r.tillery 

Regiment, 16th Infrntry Division. 

"4. 169th Ind. Infantry Bc ttalion,. 102nd Division. 

"5'•. Elmst 41st Infantry '!=legimont , 30th Division." 

GENERJ.L ltEYNOLDS.: t re ther e comments QY the · ~fenso? 

C!PT/.IN ~EEL: We are of the opinion, -sir, thn t wo 

hav6 a standing objection to tho reports of the •ar Crimes 

Commission. Is that correct? 

GENER/.L REYNOLDS : The obje ction of Dof oris to the 

a cceptance of the r eports of tho War Crimes Commission has 

long been overruled by the Commission . 

Cl.PT/ IN REEL: Tha.t is c_orrcct, sir . 

GENERJ,L REYNOLDS: ,.nd any further obj e ctions havo 

no s·t .nding befor e th Commission . 

Ct PT -'IN REEL: 'fla y we ndd, i n r espec t to this docu­

ment, sir, that the document r ef ers to . sta t rnonts which 

Are not ci tta ched, and th e- document conta ins conclusions 

thllt have not been supported by any st~t cm cnts producod 

before this ColDI'lission. 

In part_icular, the final pa ge , p ge 4, the fifth 

paregraph, "The Imp0rial J apflnc s e ' rmy, \7hos e unit and 

personne l a re unknO\m, tortured and murdered and mutiln t ed 

Privnte Wade E. Gons cmcr" -- the only evidence before this 

Commission, or even referred -to in this document, docs not 

sup9ort tiny finding that el ements of th0 J apnnos o Army 

coromittcd this act. Ther e is no testimony by nny ody tq 

that effect. 

For the.t rcnson, we object to _the document, or ask 

thet the first parngrP.ph lettered "b", pag 4, b0 stricken 
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from the record. 
..C: PT!. IN C/.LYER: May I be heard boforo the Commission 

rule$? 

·.GENF.:Rf.L ~EYNOLDS : Very well. 

c:,PTJ.IN C/LYER: If the Commission please, · I \YOUld_ 
J 

like to point out that in tile sta t ements ·submi t t ed of 

thos e who ,vere on tho scene, it oppe~rs thf\ t this m .n h d 

been wounded in combat, tht! t his body~ s removed from tho 

placo where it was woundod, and 1 t was. la tor f ound in an 

are which had. been i n tho control of Japanos o forces. 

Tho report now befor e the Commission s e ts forth, in tho 

par e.gr aph r ead, the units of tho Japanes e army shown to 

he.vc bcon i n that a r oo at tho time th.e. t this al l o god 

atrocity \'1BS c ommi tted. 

It is submitted , therefore , that tho conclusion t9 

which Def ens e Counsel now r f ors, is supported by vid onco 

of official G- 2 r ecords. 

GSNERlL REYNO LOO: Th coillJ!lcnts of both the Def ens e 

and Pros.ecution er e noted . The ruling of the ·Commissjon ,is 

tha_t tho top· sub-pnrl:lgrnph on pago 4 of the -document , 

which starts: "b. The Imperial Jopen s c ' rmy --" ond 

so for~h, is s tricken from the r ecord. 

C,.PTt. IN REEL: May vie point out one further matter · 

in the document, sir? Not for the purpoGe of striking or 

obj ection, but becaus e wo wish to bring it porticularly to 

· the Commission's attention. 

The finol paragraph of tho document is hcr.dcd: 

"Reco!!lmcndations 11 , and it reads as follows: "It is there­

fore recom~ended thet: 
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"a~ Tho · perpctra tors of th1,s offonse, if end when 
. 

r:i sc:ertetned and npprehpnded; be tried; -nnd , 
: 
' "b. The Imparial Joponese Govemmont be hel:d 

r esponsiblo," 
. 

We wish to p,oint out that nowhere is ther·e . a ... -.. ,. 

' . 
r ecommendation of the We.r .Crimos Branch that this- has any-

. thing to do with the J. ccusad ·or tht. t -he in eny way be held 

r esponsible for this. 

GENER/.L REYNOLDS : The coim.ents of Defense ar o noted . 

The document is accepted by _the ·Commission for such 

probative value as it may be held to poss ess . 

(Pros ecution Exhibit No. 34? 
for .identificntion wns 
received 1n evidence . ) 

.c /.PT/,IN CJLYER: Thank you, sir . . Thr. t complet es 

tho testimony on thi s item. 

GFNER/L REYNOLDS: The Commission will r ecess for 

, npproximately ton minutes. 

(Short r ecess ) 
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GENERAL- REYNOLDS: The Commission is in session. 
' 

You mey proceed. • 
HAJOR KERR: The chier interpreter desires to 

address·. th-e Commission. 

COMMANDER BARTLETT: . tn the reco~d of -~he afternoon 

session, 16 November, page 2553, line 2 1_ nou appears ~he 

phrase "Southv,estern Pacific area, 11 

It has been agreed by the interpreter nnd both 
-

parties that this !$hould have been translated as "South-

western Sea Fleet," and a correction or the record to 

that. ettect is re~pectfull y suggested. 

GENERAL REYNOLDS: The recommendation of th chief 

interpreter is accepted by the Commiss i on. 

CAPTAIN WEBSTER: The next case is contain din 

paragraph? of the Bill of Particulars. 

MAJOR KERR: At t his t i me, the Prosecution des ires 

to amend item? of the Bill of ~articul ars , which now 

reads: 

117. On about 20 October 1944, at Ba tan Island, 

Batanes Province" -- and so on. We desire to amend that 

portion of paregraph 7 so it will rend as follows: 

"During the month of !-Tovember, 1944, at B tan 

Island, Batanes, Provi~oe" -- and so on, 

The date which is there specified, nrunely, 20 . 

October 1944, we found to be in error after the originnl 

Bill of Particulars had been filed. 

The amendment, v,hioh we desire to make, 1s accord­

ance with the proof and the facts , ihich vlill be pres-ented 

to the Commission at this time. 
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I called this error to the attention of Defense 

Cotmsel some time ago, and at that ti.m~ indicated wo 
. . 

-would a~k it b~ changed. I again called it to their 

attention yestorday. 
. . 

I submft, sir, . the.t no substantial r_ight o_r priv1-·. 

lege of the Defense would in any way be je~pardized o~ 

interfered with or denied by the granting of this amend;_ 

ment, nor should they be prejudiced in any way. 

In tho event the Defense hnd occasion to make an 

investigation ot this particular incident in this very 

remote portion of the Philippine Islands, ·they must of 

necessity have found, just as we did, imrnediatoly, that 

the incident occurred in November rather than in Octob r. 

It nill be noted that the nam s of the victims ar o 

specified, and, therefore , if any investigation were mad 

in tho area it must ho.v e d~veloped that tho correct dnto 

would hnve been in Novo1nbor. 

Now, I run frnnk to say tho.t tho in.formo.tion which 

the Bill ..of ·Particulars was based on included in the 

original bill, that item, came to our office shortly 

before the uill was filed . It was a preliminary report 

by n field investigLtor, and his r eport inadvertently, 

apparently by the way of error·, specified October. 

As soon as his complete report came in, ,"Io noted 

the correct date was November. 

We usk that the amendment be permitted at this time. 

COLONEL CLARKE: We have no objections, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The amendment roconnnondcd by 

the . Prosecution is accepted by the Commission. 
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You may proceed. 

RAFAEL PUNO 

callod as a witnoss on behalf of tho Prosecution, being 
. . 

first duly sv,orn, v,as . examined and testified . ns follows! 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Ce.ptnin Webster) Please state your _name. 

Your name is Rafael Puno, is it? 

A Rafael Puno, yos. 

Q Your ago? 

A My name is Rn!ncl Puno. 

Q How old ere you? 

A 29 years old. 

Q An~ yotn' nationality? 

A Filipino. 

Q Whore wore you living during Movembor of 1944? 

A I was living in Bnsco, -Bnto.ncs . 

Q And ,;;here is Basco, B(l. t nn cs? 
.._ 

A Basco is ~n islanc of tho Philippines • 

. Q Batnncs is nn islanc. of the Philippines? 

A ·Yes. 

Q And \"rill you -stnte where Bntanos is? Thllt 1s on 

B~tnn Island, is it? 

A Yes, I mean Bv.te.n Island . 

Q And- ,-,111 you stnto nhoro Bo.tD.n Island is with 

reference to Apcrri? 

A I think it is e.bout s~von miles. 

Q North of Aparri? 

·· A Yes, sir. 

Q · While you r1erc living in Basco, 'did you sec any 
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American aviators? 

A Yes, sir. 

Q Whcro did you first see them? 
. . 

A· · I first .saw them in the govornll}ent b~ilding. 

Q Whn t ,·,ere. they doing in the ,government building? 

\ A They .woro guarded thoro, sir • ...._ 

Q Who woro they guarded by? 

A They wore guarded by Japanese soldiers. 

Q Ha.·, mllny Americans did you· soo? 

A American aviators, I so, throo. 

Q Did you lonrn how they got to Bntm Island? 

A They ~ore stranded ther e in Baton Island, sir. 

They rode in a rubber boat. 

Q Did you !lee them arrSve in a rubber boat? 

A No, sir. I hevo hoard it from some fr i ends or 
mine. 

Q Did you hoar th::,.t from c.ny of the Jnpnneso soldiors? 

A Yes, sir, 

Q D0 you knon th0 nnmos of MY of thoso Americaps? 

A Tho ccptci.in was l'. Mr. William Burgh. 

Q Do you knou the namos of o.ny of · tho others? 

A No, sir. 

Q Will you describe ho,-: tho captnin was dressed? 

A Ho v1as dressed with o. onc-picco suit, and the color 

is khaki. I 

Q Did that suit button at the front? 

A. Yes, sir. 
A_ 

Q Did he hnvo any insignia of any kind? 

A He got an insignia on his back. 
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Q Whnt kind of an insignin? 

A A wing. 

·Q On tho b~ck of this onc-pieco suit? 

A Yos, 

Q Can you stc.tc hon the other two wer e_ dross_od? 

A The other ono was· drcs sod · t:1 th blue ~rousors and 

light blue shirt, and tho other one \!1th one-piooc ~t 

of khaki. 

Q Ho,1 m~.ny times did you soc thoso throe Amorioc.ns? 

A Mnny timos, sir. 

Q Arxl v.bout ho\1 mo.ny times? 

A I don't kno\7 hou many, sir. 

Q- Who.t date was i t that you fir-st snw them? 

A I cannot r cmombor tho date, but nbout tho first 

week of November, 1945. 

Q Now , co.ch timo --

GENERAL REYNOLDS: Tho Commiss1 on interrupts . 

Docs the witnes~ menn 1944 or '---1945? 

THif WITNESS : 1944, I should S€f' • 

Q (By Co.ptnin Y.'ebster) Wor e t hese Americans the 

custody of J npancso soldie::rs each time you saw ? 

A ~cs, sir. 

Q Whc.n wns tho l o. st ti_mo you saw the American vrhich 

you hnvc . dcscribed cs a captain? 

A Thnt nns November 23rd, 1944. 

Q Where did you sco him on that day? 

A I sav, him ct the execution place. 

Q Will you describe t.o the Commission what took plnco 

,-,hen you saw him? 
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A Yes, sir, On my ,w.y home to tho mounteins, because 

r,c r10re living in the mountnins ot tho.t time, I snn 

plenty_of J~pnnc·se soldiors. Then as -I got nearer I 

· sm, plenty Jcp Masc officers and i,n the farther distance 

the Amcrice.n ~Viator was ti.cq. to c. t .roc, blindfolded· 

with n blnck handkerchief and .his htmd.s tied behind his 
back. 

While I mis standing the Jnpf'.noso guc.rd ran after 

mo Yli th n fixed bayonet, and then I ran as fnst as I 

could and then I wont -to ~ hiding place, hiding ~t the 

foot of a. tree. While I was thoro tr,o J npancs o _solidors 

thrust tho bayo~ot through his stoI1;1£l-oh o.nd the neck. 

And tho second am third thrust, they thrust_the bcyonot 
• 

through his brcnst and he foll half dead. 

Thon tho t Y1 0 Japo.ncsc soldiers cut imm0diatcly the 

rope and he foll down. After thllt ho pulled him by the 

feet nith his faco on tho ground nnd dragged him to his 

grave. He was still noving nhen they covered him . 

I Yms about to go, r..nd I ,ms about to go, llnd tho 

officers v.nd the gur-.rds ,-,,ore still there.. If I r10uld 

hnve gone they ~-.rould hllve killed me , bccat~so ~hey w.or e 

looking for me. After thnt I ncnt home, bccmisc it ms 

getting to look dark. I uont home rri th c. heavy boo.rt, 

as if I hnd lost my father. 

The follouing 10rning I \7ont to tho pl.ace of tho 

1-:illing, end I soon the place \7hero they killed him, 

£1.nd it we.s fuil of blood, nnd I wc.s trembling nt · the 

•plo.co v1hor0 he nas killed. 

On his grave I put c. piece of n stick v.s a. mark of 
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tho grnvc .. .• 
Q Nor:, uill you stcto hon to.r tlult plo.cc of oxocu-

tion uo.s from Bqsoc? 

A About 200 meters auny from Besco. 

Q Do you mean from · tho t.ol.n of Bnsco or trom tho 
. . 

place nhorc· tho J apanese -·hold thnt Amorioon? D.o you 

updorstcnd the question? 

A No, sir . 

Q Wns the p_lace of execution· 200 motors or 300 moters 

from tho to ,n of Bo.sco? 

A It is 2:>0 motors from Do.sco . 

Q Do you knon onything concerning th ldlling of tho 

other t no Amoricuns? 

A No more , sir. 

Q Did you soc them killed? 

A No, sir . 

Q Did you J.ll.tor go back nt tho time the body of tho 

one American whom you s-n\l killed ,ms r ocovor cd? 

A I cc.nnot .und or s t ~nd you. 

Q bid you go ui th tho American party v,ho dug up tho 

body of the one American? 

A No, sir. 

Q Did you soc thl'.t body o.t o. lt-.tor time? 

A Yes, sir. 

Q Whor e did you soc it? 

A In the hous o • 

Q Whor e did you soc it? 

A In tho house of Mr . Agagnn. 

Q Wns the Amcricnn. nho th(; Japanese killed the snmo 
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American nhom you St'.tt in tho to\·m of Basco? 

A Repent it agnin, plonse; I cnn•t ho'o.r yo.u • 

Q . Wc.s tho .American whom you · sa.vr killed tho snmo 

.American you sau in Basco? 

A . Y.cs, $ir . 

CAPTAIN WEBSTER: You may cross examine. 

CAPTAIN REEL: No questions; 

GENERAL REYNOLDS: Before tho ,:itnoss is oxcusod, 

1t is desired that tho r eporter re .d tho norr tivo ans,1er 

tho.t -this uitness gnvo in his t estimony. 

Tho ,·11tnoss nrumercd r-. c ortv. in question in nnrra­

tivo form, c.nd tho Commission nould like to have tho 

reporter recd th~t nr.rr~tivo back. 

(Ans\/cr referred to road by tho r oportor,) 

(Witn~ss excused. ) 

GENERAL REY?iOLDS: Very nell; you mny proceed. 

MASAKI KAWACHI 

cc.lled as n Ylitncs~ on bohnlf of tho Prosocutio_n, being 

first duly sv:orn, mis xruninod ti.nd t estified as follo,1s: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Cr.pt:!in Webster) P.lco.so stnt o your Mmo . 

A Mo.snki Kmmchi. 

Q Your nge? 

A 32. 

Q Your nntionnlity? 

A Jnpnnoso . 

q Aro you no,·; hold as n prisoner of vmr by tho 

Amoricnn f, rmy? 

A Yes, sir. 
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Q Do you um:,rstruid that anything you ~might so.y horo 

con be used against y_ou? 

A I do, sir. 

Q You undorstcnd th~t· you do not have to soy cnything 

thnt Y1ould incriminate you? 

A · I do, sir. 

Q Whero wore you born? 

A I r,o.s born in J npC1.n. 

Q And you cruno to Mc.nilr-. ,·1hon . you ,1or o e ight yocrs 

old, is thnt correct? 

A Yes, sir. 

Q You hnvo lived thoro ovor since? 

A I v10nt br.ck to Jnpcn tt11co trucing ci vncntion. I 

stnyed only a.bout one cind ono-half months . 

Q V/hen did you become o.n interpret or for the J npo.noso 

o.rmy? , 

A It \7C'.s September of lnst year, nhen I ,·,as r.n inter• 

pretcr for the J a.pl'.?losc army, C'.nd I ,10.s s ent to Bnt t-.n 

Island. 

Q When did you C'.rrive c.t Bo.tan Island? 

l I don't exactly r ecall the dntc, but it was during 

the lo.ttor po.r ·or November, that is to SlY, around tho 

20th of November of last year, 

Q Of 1944? 

A Yos, 1944, 

, Q To ·uhut unit qf tho J ri.pe.neso army ,·,ere you l'. tto.chcd? 

A I ,.,as o. ttnchod to tho Tnj imo. Brigcdc. 

Q V!hot do you moan by the Tajima Brigndo? 

A That is to say, a brigndc that no.sunder the co o.nd 
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of Gcnornl Yamashita. 

Q Wetz thltt olso kno\"m as the 61st Indoponde:nt Hixcd · 

Brigndc? 
. 

A Yos; _sir. 

q Wns that in tbo· J nponesc · a rmy? 

A Yes, sir . 

Q Cm you state t:ho ,ms the immediat e superior officor 

of General Tnjima in November 0£ 1944? 

A I understnrxl , to my -knonlodgo, it to bo Gonornl 

Yo.mnshitn. 

Q Can you stc-.t o nlw.t nr my t ho 61st lndepondont Uix d 

Brignde ,,-,o.s in? 

A I think it wns under tho 14th ar my . 

Q By "14th c.rmy" do you mco.n t ho 14th ar ea army? 

A I moc.n to so.y by tho 14th army thc-.t nr my which ,., s· 

in comnnnd of tho zono force . 

Q When you nrrived on Bnt nn Islond did you s co nny 

1'.mcricv.n prisoner~ of war thor o? 

A I sa.n , sir • 
. . 

Q IIor1 mv.ny? 

11. Three. 

Q Did you have ~n occasion to t alk to them? 

A I vms ordered once to intorvie\7 the three of them . 

I mot them once, thos e throe Amoricon flyers . 

Q Do you kno,1 the nc.mes of eny of those Amcricnns? 

·A Whnt I cnn remember nc,.-, is the: nrune Martin and 

Snmucl. 

.• Q Will you repoct the last nnmo? 

A So.muel. 
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GENERAL DONOVAN: Will you spell thD.t nnmo? 

T~ WJTNESS: S•n•m•u•o•l. 

Q (By C~ptain Webster) · Did you lollrn ho,·1 thos e .tbroQ 

Amoricr.ns got to B~tnn Islcnd? 

A I l oo.rncd through hco.ring th". t thoy TTOr Q droppod 

somcnhorc in tho northern pc.rt of Luzon, and thor nor o 

on a. mission to bomb tho J opanoso floot. They rode in a 

rubber boat , drittod 14 day on tho son and finally nrriv• 

od at Bctnn Island, noo thQ natives took them ond brou ht 

them to the J apnnos o garrison. 

Q No,, you said thnt they noro dropped . Do you moan 

they \'lore nhQt do,m? 

1~ · As fi:-.r ns I ho t:1.rd they r,or c "hot ·dorm. 

Q Did r.ny of thos e aviator s t ell you ,-,her o they 1cr o 

from'? 

A No , sir. 

Cl Or \1hcrc they \lcr o educated? 

A Well, during my int r,rvicv, I vaguely r cc~ll thl\t ho, 

the cnptr.1n, \"It\! o. gradun t o of c i thor Chicngo or Boston 

University, ,·,hich I cannot definitely r ecnll now. 

Q Do you•lalow hov, . thos e Amcrioc s ,·,er e dros od '? 

A Tho Cq) tr-.in, .during thu timo I ,ms together ,·,1th 
I I 

a. Jnpnnosc cnptnin, to intcrv1.e,., him, ho \7ns dressed in 

f~tiguos; a o~G-piece uniform. 

Q Do you knon hon tho others wore dressed'? 

A 1:nrtin_, the youngest, during our interview also, 

ho \'/O.s dressed in blue pnnts, noo tho shirt, I don't 

·roca.11 it. I only r emombcr vaguely thnt he wns dressed 

in somenhnt white · or yello,·r1sh shirt. 
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Q, Do you recall hon the other one r,o.s dros sod? 

A The other ono I connot roctll. 

Q Nm1, v10rc those three Americans held ·by ·ditforcnt 

battalions of -tho 61st Independent Mixed Brigndo?. . . 
. . 

A During my -arrival on tho island they uer~ · hold 

separately by different go.rri•ons or bcttalions. · 

Q \'fore c.ll of those garrisons under Gcnero.l. ·Taj~? 

A Yes , sir, 

Q Which gnrrison held the ono you hnvo doscribod as 

~. o. captain? 

A He mis held by the Gonornl ' s guc.rd . 

Q By "Gener al" you mean General Tojimtt? 

A Yes, sir, 

Q Do you rcco.11 \'/hen tho youngest mon nrunod c.rtin 

\"/OS killed? 

A I knon only v.fter tho captain vras killod , about 

three or four days l e tor, th.f1 t ho ,·ms killed prior to 

the cr.ptain. I found ·that out. _ 

Q Whv.t date was the cc.ptD.in killed? 

A It t'nls t .hnvo boon during the latter part or during 

the. end of November or the early part of D.ccombor. 

(1 1944? 

1~ Yes, sir. 

Q Did you a ttend tho oxccution of the youngest flyer? 

A No, sir. 

Q Did you ~ttond tho execution of tho one you hcvo 

c~llod a cnptain? 

A I did, ns nn intorproter. 

Q Will you stnrt ct tho beginning imd tell tho CoI!II!lis-
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You n~y proceed. 

RAFAEL PONO 

cnlled ns n·.witnes-s on behalf of the Prosecution, b~ing 

first duly sworn, wcs exanined end · te~tified ns· follows: _ 

DIRECT EXJJUNATION 

Q (By Cnptnin ~ebstcr) Please stnte your pru:io. 

Your ncne 1s Rafnel Puno, is it? 

A Refr.el Puno, yes. 

Q Your age? 

A My na.oe is Rnf~el Puno. 

Q How old c.r e you? 

A 29 years old . 

Q J.nd your nntionc.lity? 

A Filipino. 

Q Vlher o were you living during Noveob r o! 1944? 

1. I wns livint; in Brusco , Bntr.nes . 

Q And uhere is B~sco, Br.tc.nes? 

A B~sco is ~.n islr.nd of the Philippines . 

Q Bnttmes . 1.s r,n islnnd of the Philippines? 

A Yes. 

Q And will you ·stnte v,here Bntanes is'l' Thr.t is on 

Bnten Is1v.nd, is it? 

A Yes, I nec.n Batcn Islmid. 

Q And will you state where Bnt~n Islond is· with 

reference to Apcrri? 
' \ 

A I think it is about seventy-five niles. 

Q · North of Apnrri? 

A Yes, sir. 

Q ~hile you were living in Besco, did you see nny 
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tho captain asked uhat they arc going to do ,11th .him. 

Tho cnsncr of Licutonnnt Goto .,w.s that ho must 
-

· k,tlow by ·thj,.s tinio nhat uns going to hnppon to hiin; . . 

Then the cnptnin didn't undo~st~nd uhnt Lfeu.tonnnt 
. . . . ' . ...~ 

Goto snid. Finnlly .tho cnptnin told hill), ·r ather Licu-

t onnnt Goto told tho cnptl\in thnt ho ·:1s going to _bo killod. 

He also told thnt tho Jnpnnoso , uhonovor thy bocnme 

Cl'.ptiVOS t thoy \'IOUld commit SUic~do rather than to be 

soon alive. In ·r oply to thnt, th cnptnin cnsuor od Goto 

that he hnd soon i n his tico mo.ny Jcpanoso soldiers, 

vrhich I understand nhat tho ca.ptc.in uishod to say, ns 

that ho had soon Jnpa.noso soldiors clivo aoo thoy did 

not commit suicide. 

At that time Lioutonant Goto told him thnt r,hoth r 

the cnpto.in hns something t1or o to say_. In- r eply to 

tha~, the captcin told Lioutencnt Goto t hot ho ui shos 

to be brought to the prisoners conp uhoro th other 

Junoricon prisoners wore, ,·1hich in cy r.io~ry Liout onnnt 

Go1c did not c.ns,:1or to tht'.t docand . . . . 

Ho nlso, nnd tho captain also inquired nho 1s order­

ing his being killed. Ho nontod to knoVI ,·,ho ordered 

ais going to be killed, nnd Lioutonont Goto nnsuorod. thnt 

1t vms by ordor of tho commondor of thnt 1slnnd. 

By that time tho cnptn~n dofin~toly bccnme to 

know that ho is going to be killed, and ho ,·,ns o 11ttlo 

bit uncosy, ho bocruno a little unonsy nnd demanded n 

cigarette bo given to him• .Lieutenant Goto soarchod for 

cigarettes among those soldiers nnd finally we got n 

cignr~ttc for him and wo lot tho coptain puff. 
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. .He putted about t 1ico; end th~n he ·ro·gained his 

ocsincss . Ho appco.rod as boing regular th n, ruid then 

ho said . that it \70.S ~gainst tho intorno.tiol'Ull lau nnd 
· it i s nlso against tho hunon ·law to _kil~ tho cc.ptivc 

prisonors . 

To that c.nswor, to too.t st£-.t oo nt, Licutonnnt· Ooto. . ,. 
. . 

didn ' t s r-.y c.nything . Ho said thn t the timo nns gotting 

short ano. he vmnts tho cc.ptnin t o b e prop od, He 

ordored tho soldiers to blindfold tho captn i n , but tho 

captc.in r efused, Ho said thr.t ho can f aco doc.th 71thout 

blinding him. Ho sn1d t h..'\t ho cnn look L\t nybody and 

die . 

Finnlly tho time ·,:as gottin dor k , so Li utcnnnt 

Goto asked, l a stly, th cc.ptc.in \Thothor he hci.s anything 

t o s ny more or r,ho thor ho ,1nnts to vrri t o ti. lotter to his 

fnr.1ily. To .thc.t the cnptnin r opliod t hr.t ho uishos to 

rrrit o to his f nri.ily, c.ni ho hod tried i n doi it, but ho 

s a i d it rms us~loss for hi to \7rit boo use h · kno\·ts 

thc. t thnt l etter won •t r.rr1vo o. t c..11 t o his f anily. .. 

Thct mdo tho conversation s top, ~.nd finally then 

L~outenant Goto ordered th soldiers to b 0 propcr od for 

the execution, and there rms three soldiers nho got tho 

bayonets, fixod the, bc.yoncts, and o.,w. itcd tho ordor of 

Lioutc::no.nt Goto, nnd by thnt tir.10 tho o~.ptl'.in vros tied 

to the troc. 

Of cour~ o , ho ,-10.s blinclfoldcd c.nd vtith tho order 

of Li0utonc.nt Goto to strike, thoso ·thrco soldiers in 

one ro\7, c-.bout 500 or 600 ye-. els a.pc.rt fron tho cnpt nin, 

one by one bognn to pierce through, but they uor o not 
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o.blo to strike tho c~ptain very well b~co.use the told 

thct tho captain had on, h~ wns quito tell o.nd by bending . 

h~s hood bo.ck he can see through t~o fo~d whon the 

soldiers . nro advancing to him . · So tho . soldiers .. tried . .. 

't nicc, I .think, and th ·y \1oro. not .S)lCCess.ful in hi~ting 

tho cc.ptl'.fn, nnd f'i?11:1lly Li c.ut.c~".nt Goto .ord.orod t!lc : . 

three soldiers , thoso throo soldiers, to surround tho 

captt>. in and then strike o.t onc o, c.t tho s o.mo til::io, ,hich 

tho soldiers did . 

I co.nnot rocr.11 oxcctly now which was tho first, 

but I r omocber thc.t the cr.ptnin ,·ms struck once on tho 

side, lllld clso o.t tho nock, and tho.t ondod, Md by that 

titlo tho co.ptcin dropped his hond o.nd he didn't so.y nny­

thing, or ho didn 't move . 

Well, I couldn't stand to soc tho scone , o.nd fro 

thr. t r.ionont on- I loft the plcco, c.nd I don ' t 1010\7 nhct 

hcppcncd to tho ccptcin, or r ather to tho body of th 

CC".ptcin lntcr on ;- but I come to lmow thc.t ho trns buried 

somewher e near tho plo.co of tho oxocut1on. 
' 

Q You have t es tified to certain conversations that 

took _plcce, and you mentioned a Lioutonont Goto. Is ho 

the one that ~alkod to the cnptl'.in? 

J... He vms tho one-.· · 

Q Could he sponk English? 

A No, sir. 

Q And did you o.ct o s tho interpretor bctY1oon Licu-

t onnnt Goto end the ccpt nin who unskilled? 

A I did, sir. 

Q Wns Lieutcn~nt Goto n meaber of Gornor~l Tnj!ma 1s 
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command? 

A Yes, sir. 

Q Did you, soc the .J apanese soldiers cut tho captain ~ 

dc;mn from tho tree? 
. J

A Woll,. I think Up to thc.t p~rt I was still· 'tltoro • . 

Q Did. you ·l'.ctu~lly soe thorn ~ry ·hirn? 

Vlcll , I cannot qUito remember now, but hc.t I --

it is in ny cind thnt tho. body of tho o~ptcin was dropped 

to tho ground. 

Q Did this AI:toricon CC\ptain lalm1 ho was going to bo 

killed nhilo you ,·.,ore \'mlking out thor o ,1th him? 

A No, he didn't lmo\1 it. 

Q As fc.r as you know , .tics thoro IYI't'J trinl of any 

kind hold egc.inst the.t cc.ptoin? Wl'.s c. trial hold for 

thc.t co.ptc.in? 

A This execution took place o.bout ono wook c.ftor I 

nrrivod on thc.t islc.nd , Md I come to know thc.t those 

three flyers wor o cohf1ncd one nonth or ono and one-half 

·nonths prior to my nrrivC'.l, so I didn't know exnotly 
. . 

whether they hnve been tried. So fnr as my knov1lodgo 

is concerned, I don I t lmow. 

Q Do you know r1hy the J l'.pcnosc killed ~hose flyers? 

.JL __ oan·'-t s-oc O· roason- FhY tho J npo.ncso killed 

thos e cnptivos~ 

CAPTAIN\ EBSTER: You mcy cross oxc..mino. 
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CROSS EX.AIIINATION 

Q· ' (By Captain Reel) Was there a prisoner of _war camp on , 

Batahas Island? 

A There was, I . think, .not exactly _a ·_pr·i~on•r ot' w~·-'cqp 

over there. 

Q Well, were there any other prisoners on the !sland, 

other than these three? 

A No, sir. 

Q. Now, do you lmow, or did you hear about a Capt in 

Valones? 

A . I do, sir. 

Q You do lmow him? 

A I don't know him personally, nor have I a n him, but 

I heard his name. 

Q And who was he? 

A He was, according to my lmowledge, h was one ot th 

officers or the USAFFE in Batan Island, and after th fall. .._ . 

of Bataan he fled into Batan Island; he returned to his 

island. · · 

Q And what was he doing at Batan Island? 

A Well, after the incident of Batan Island, I d idn •t 

lmow what he was doing, nor I lmew him. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts to inquire 

if this line of questioning bears any connection with the 

Bill of Particulars under consideration• 

. CAPTAIN REEL: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: In what way? 

CAPTAIN REEL: We have information, sir, that captain 
. 

Valones ,and another person ab9ut whom I am going to as_k, 

-
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were en~aged in guerrilla .activities on the islan4; and· it 

may be -- we are not sure, . but will seek to develop -- ~bat 

the reasons for the charges -and .execution ot the pris·oJ?-era · 
. . 

was that they were 1n co?tac_t with· Captain .Valones_and co-
J 

o~erated with. him in guerrilla activitie·s. 

CAPTAIN VIEBSTER: Sir, _may lfe have .the witness estab­

lish the time of this so-called ~erri11a activity? 

GENERAL REYNOLDS: The .Commission will permit Defense 

to explore this subject very briefly. 

CAPTAIN REEL: Thank you, sir •. 

Q (By Captain Reel) Did you hear of Lieutenant Habel? 

A No, sir. 

Q Had you heard that Captain V&lopes h d been en aged 

!n guerrilla activities in Batan Island? 

A No, sir. 

Q Did you hear, or have you any information to the 

effect that after their cap .ure the American prisoners had 
._ 

been 1n touch with Captain Valones? 

A I don't know, sir. 

Q Now, who was Lieutenant Shojiro Nakamura? 

A I don't know also him. 

Q You never heard of him? 

A Well, I might have heard, his name is not -- he 

is not close to me. 

Q All right. Now, I said that you were 

ordered to interview the American prisoners. Who gave you 

that order? 

A It was Captain Sakasegawa. 

Q Did you get any orders from General Tajima relative to 
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-~ interviewing these prisoners? 

A No, sir. "' 

Q Did you get any o:rders !l"om General Tajima i:~lative to 

. witness~ the .x~cution? J 

A No, . sir • . 

Q Did you ever Have any orders at all _.t'rom General 

Tajima with regard to this incident?. 

A So tar I don't recall. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN WEBSTER: May _I ask another question, sir? 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webst~r) In th intervie'.·1s which you h d 

with those American captives, did they discuss or qua tion 

them as to being guerrillas? 

A I beg pardon, sir? 

(Question read.) 

Q (By Capt in Webster) Do you understand the question? 

A I don't get it. 

Q Did you say "No"? 

A No; sir. 

CAPTAIN WEBSTER: Was his answer "No," to the question, 

or that he didn't understand the question? 

(The record was read by the reporter as follows: 

"Q (By Captain Webster) Do you und~rstand the 

question? 

"A I don't get it. 
11 Q Did you -say .'No'? 

'~A No, sir.") 

Q (By Captain W~bster) Were the Americans accused of 
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being guer~illas? 

A I don't lmon about that ma~ter. 

CA:eTAIN \JEBSTER: That is all. 

CAPTAIN REEL: ~e further question. 

- . RECROSS' EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) ~ere you the only inte~preter on 

the island? 

A Not exactly. There was one who v,ent together nith 

me from Manila, _and also there were three or four who 

could speak English . 

CAPTAIN RE~L: Will the reporter read just the 1st 

few nords of that answer, after "three or four"? 

THE REPORTER: • there were three or four who" • • 
•could speak English." 

Q (By Captain Reel) They were there before you ot 

there? 

A They were there before. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

GENERAL REYNOLDS: The witness 1s dismissed. , 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission nill be 1n r ecess 

for approximately ten minutes. 

(Short recess.) 
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GENER:L REYNOLDS: Tho Commission is 1h sossion. 

You c~y proceed• 

. C · PT/IN WEaSTER: . The next ..-,1 tn~ss, pl as.a. 

· FILEtiON C' STILLEJOS 
. . 

collod a s r' \71. tnoss on behP. lf ·of the Prosecution, having been 
. . 

first duly sworn, wns exer-1ned nnd testified as f ollows: 

· DIRECT EX/JaN; TION 

Q (By Captain Vebs.ter) What is your nnmo? 

A Filenon Costillojos. 

Q Your age? 

t Forty-three years old. 

Q Your nationality? 

A· I beg your pardon, sir? 

Q l re you a Filipino? 

1. Yes, sir. 

Q V' herc do you live? 

l I live in Basco , Batanos. 

Q ThPt is on Batan Isl~nd? 

A Yes, sir. Bat~ncs . rslnnci . . . 

Q J.nd is thet pAr t of the Philippine Islands? 

A The last northern part of tho Philippine Isl nds. 

Q Were you living in Besco, Batan, in Nove ber of 

1944? 

li Yes, sir • 

.Q Did . you see at that timo any J,rnoricrin aviators 

held ~s prisoners of war by the Japanese? 

/1 Yes, sir • 

. Q How many did you see? 

4 Throe of them • . 



Q Do you know when they came to Bnton Island? 

A I beg your pardon, sir? 

Q When did thos e . three A~oricans cooe to Batan I$land? 

·A It was · in the early pnrt of November. Nov.ember .4th. 

Q Of 1944? 

L 1944. 

Q Hon do you know they came to Baton t thnt time? 

A ~ccording to wha t they s id, to what I hocrd, they 

wore -- they rowoo in a rubber boat . 

Q How do you know they c .me t hero inc rubb r bot? 

·J1 Because I s rr1 the rubber bo v. t in tho Provincial 

Building of Batanes Isl<nd . 

Q ;Vh~t kind of a rubber boat wns it? 

A It wns n sr,<' 11 ·rubber boat . 

Q How l .rgo ~os it? 

A Two nnd n holf by ~~dth nnd nbout three or four 

~ct ers in l eng th. 

Q Did it have ony ma rkings on 1t? 

A Yes, s1:t. I t was on. th e side of tho rubber boat . 

Q v·hot wore tho ro rkings? 

J~ "U.s. : .• 11 

Q Did you s ec th~t rubber boo t? 

A I sow it person~lly. 

Q Did you s ec it i n the early p0rt of ~ovomber, 1944? 

11 I s r-.v: it c-.bout fift oon dc>.ys aft er the execution of 

the t meric~n fli ers. 

Q Did you l o~rn the nane s of any of thos e three 

A~eric~n fli ers? 

A I know two of them. 
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Q 1¥111 you state their names? 

, J. The one prisoner who was held in fr9nt ot the 

~lo~ontnry Buildin~ ·1n Basco, his name wr s Maurice nnd 

tho supnosed C~pt~in is ~urgl:u!.. 

Q Do you spell ttiEit. B-u-r-g-h-s? 

A B-u-r-g- in some, boc£1 uso some l e tters , .r e invisibl,o. 

·But I pronounce it "ID:!t&hs". 

Q . Do you know the renk of ny of thos e 1.moricens? 
. 

A t.ccord1ng to the J A_pr nos o soldi ers, ~h! w s tho 

Captain. 

Q Did you have any convers r tions 1th eny J apancs 

officer? 

I. Yes, sir. 

Q About tho tine thos e threo Am ricens co~e thor o? 

l\. Yos, sir. 

Q Whot did he t oll you? 

l Whon I wont to look for ~Y children I f ound them 

just in front of the windov, where t he /.I!loricon was held 

prisoner. When I s aw theM I v,ent t o s ec 'f'IY children end I 

we.s able· to seo ond meet and t alk to the Captain. f,nd I 

asked him wh€thor ho likes hAmburger . He said, "Thank you 

very nuch. I appr ecir te". 

Q Well , I mern, Did you telk to ~ny J apl'nose officer 

about thos~ t mcric~ns? 

1, Yes, sir. 
•

Q Whot w~s tho nnme of the Japanese 0fficer? 

L He 1s Captc. in S?.kascgaw~ of the General Tajima 

Garrison, 

Q ; You me~n the ge.rrison of Gencrol Ta jima? 
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,
Yes, sir. 

Q What did that J apanes e C~ptein tell you? 

A Before -the -- the third night whon tho hMoricrns 

Arrived there~ ~et Captain Sakasegawa in y sister's house 

e.nd I asked hir.:, ~"''hn t are they g~i~ to do with . the 

/.J11crican fli ers?" He ~old t10 that Colonel Yokoyama sny 

th~t they may be ~ent to nnila cs war nrisonor$. · 

Q Did you know or hecr tho tine thrt tho first 

AMcricrn w skilled? 

/, The first /.mericen was killed -- I don't kno the 

ti~c , but I hoard it. 

Q -Which one w.- s the first killed? .. 
l The young est one who wes stetioned in the hous e r 
Cors? Sabana in Basco. 

Q Was he also h ld by soldiers of Gene r 1 Te jiv.a? 

Yes, sir. 

Q ~'ho wns - the second r.1,. n killed? 

A Thc ' socond ~an killed VR S the Captain. 

Q Did yoµ see th o Captpin on tho day .he was killed? 

f. Tho night before :1c was killed I s w Captnin 

8?.kas e griwn and I asked him, " ¥hy is :t t that _the Acerican 

fli ers killed?" Cc- ptain Sakasegewa sey "There is P. tolegrara 

by General Yamashita (pronounced Yo-ma-SHEE-ta) to Gen r e l 

Tajima -to kill all the /,mcrican prisoners in the Philippine 

Islands." 

CJ.PT · I N REEL: Sir, I w111 a sk thf.' t the t go out 

as hcnrsny three times removed. 

C/PT !- IN ·.-=EBSTER: Sir, I believe t1¥>t it is importflnt 

to this cc.se. I further believe ttr t t }·lfs w1 tness will 
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stete tblit an0thor officer told hirn tho same thing. 

C!.P.TJ\ IN REEL: 'Ne ,;.,ill nsk thl-,t t.Mt· .go .out, if
.J 

tJ.'ltl t is so. ·. It is ·ho rsey 'thr ee tines ret1oved. Wo feel 

th£: t it is entirely· incor rpetent apd projudieipl •... 

G?.NER,' L BEYNOLOO: Tho obj ection of Couns el 1s not 
' 

sustrined. 

Q (By Ccpt in Webster) as the J r.p nes o offic er~ t 

t old you that n r onbcr ot Genera l Tnjime 's (?OmMand? 

A It 1as the cqmrand or Gener al Yamashitll (pronounced 
' 

Ya- ~o-SHEE-ta) to General Tnjirna. 

Q Vlhet was th u name of the Jap .nes e officer thet told 

you that? 

A CeptPin Sokasega a, Lieutenant Goto , and to enlisted 

Japanes e soldiers• 

Q The first non tbtt told you thr t es just bef or e 
-

tho tmericen Captnin w~s killed? 

A It w~ s bef or e th e day of the executi on , ~nd 

Li~utenant Go~o -- I osked hi~ ~.ftcr t he execution _alr eady ; 

e lso the two -enlisted Japane se s oldiers. 

Q Vell , the first time ·you wor e told tlw t Wl,l~ the day 

befor e the C~pte in was k i lled? 

11 Yes; sir. 

Q .And was that 

A That is' 

Q Was t r.e t after the first f,mericen wa s killed? 

A Yes, sir. 

9 Now, did you see the l~crican Ce.ptain being t~kon 

to the . place of execution? "· 

.A No, sir. · 
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Q Did you s ee ·1my or the /.mericans being taken b~ the ·. 

Japanese? 

. /1 . Yos_, sir • . 

Q •Who wa·s · tbc first ono you snw? ..•,~ c~pta1n BurEtJ> of the United States Arny. 

Q And who t ook hia? 

A The Japenose soldiors accompanied by Interpretor _--

Interpretor Otani end followed by Liouten~nt Got o with 

Interpretor Kowachi, 

Q ./he o did you soe thoo? 

I s~w theb ~rom tho cell going north ost t o -- t o 

the town . 

Q Did you see c.ny of them when they r eturned? 

A Yes , sir. 

Q Whom did you see? 

One of t he enlisted men who oxocuto him -- vho 

killed him. 
....... 

Q How do you know th t enlisted man lr11lod the Cept i n? 

· A I Cc"llec;i him end· I se.w blood steins on his l oft 

shoulder And I nsked hi1-1 11 1.root 1s this blood stain?" He 

say thet he was tho one -- he was one of the soldiers who 

1:;xecute or killed tho Capt in of the United Str-tos J.rmy. 

Q Did you t alk to Licutenent Goto aftor thct xccution? 

I. Yos, sir. 

Q . And what did Lieutenant Goto tell you? 

A He- told r-10 thRt "It is the order of General Yana-

shit'=' (pronounced Ya-r:a-SHEE-ta) to Gener~l Tajima." 

C/..PT1,I N REEL: Sir, we object. We have here a 

witness telling of tho steter!emt of a s econd. r::an who tells 
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. 
of the order of a third man to c. fourth r.ian. we think 

thc!t is highly inco~petent. 

GENER: L 7 EYNOLI)S: T~ ob jeotion or Couns ol :t;'s . not 
l . .---... .sustai_ned. Prooeed. · · . ' 

. . 
Q ' (By Coptnin· 1."11ebs te;r) '.'la s the-_ordor which ·you just 

. nentioned e.n order to execute !mcrican pr-1sonors of WC1 r? 

THE l!IITNESS: I beg your pardon, sir? 

C/PTI IN 'VSBSTER: Will you r ead it? 

(Quest_ion read) . 

THE WIT:NESS: v/111 you pleaso r epeat 1 t ng_ein? 

(Question read ~goin) 

/. Yes, sir. 

Q (By Capt t:.i in ..'obs t er) Now, did you talk t o th 

two enlisted nen about t he snnc thing? 

A Yes, sir. .. 
Q Do you r ecall their nanos? 

I I do not know their naoes but .___I CPn point out if 

. they ere here. 

Q Did thoy · tell you the .s ~oe thing? 

A Yes, sir. 

Cl PT/ I N)'REEL: Object and nsk the t th o nnswer now 

in be stricken. 
. 

GE~:ER/L REYNOLDS: The objecti on is not sustnincd . 

Q (By Captoin i' ebst.::r) Wlll't did - tho two enlisted men 

tell you?_ 
. 

·· A They told ne that "All prisoners" -- "f r;:er:tc~n 

- prts_onors· of war in the ?hilippinc Islands will be killed.". 

C .PTf,IN WEBSTER: You I!lay cros s-oxar.1ine. 

\ \. 
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CROSS-EX/ IN: TION 

Q (By C~ptc-.in Reel) Where do you live, Mr .. CPstilloJos? 

THE 1.IJ:TNESS: 1.1111. you please rcpe£\t 1 t a gain? 

(r_uostio11 rcc1.d) 
..• 

J1. In Br.sec ; BatPn~s. 

Q (By C ptnin Roel) · ere you thoro r ll during tho 

occupation by the Japanese? 

/. Yes, sir. 

Q l!}d did you collabor r! tc and v,ork ii th tho Jopanc a 

while they \1cro thor o? 

1~ I wrs t old t o run the -- Tho J pen s c· t old r)y wifo 

to run a priv&tc rost urant. 

Q Privoto whe t? 

REPORTE"' CONKI,I N: "Res t aurent". 

Q (By Cr. ptoin eel) !: nd did you? 

A Yes, sir . 

Q And hPvc any ch~rgcs b oon nado gninst you f or 

collaborntion? 

A i ro, sir . 

Q ·Aro you out on bail a t the pres ent tine? 

TTI~ ':',' ITN SS : I beg your pardon? 

( Q_ucs tion read) 

/. . Yes, sir. 

Q (By Captain Reel) ~ero you intcrpod et Now B1libid 

Prison? 

THE 'VITNESS : I beg your pardon? 

C!PT! I N REEL: Will you re::id it, please? 

(Que·s tion rend) · 

. No, sir. 
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Q (By Captain Reel) Were you intornod at 11 prior. 

to being lot 0ut on boil? 

THE VTITNESS: l con' t understand the quostioh. 

(Q~cstion r ead ) 
• . ' THE 1.'ITNESS: . ·Excuse rio Age1n. I crnnot undorstend 

very woll. 

CtPT/IN ..'~EBSTER: Sir, I -don't bolievo this witn ss 

knows the moaning ot "bail". It thE\ t wi 11 bo clarified, 

I think it ~ight hcl~ in an,w ring it . 

GENER: L.REYNOL.00 : Very well. Devel op it El little 

r.1ore. 

Q (By Captnin Roel) Do you kn whtl t I r1c"n whon I 

se.y 11 /.r e you out on bail?" 

A "Bail?" 

Q Yes. 

A I w~s not -- I w~s acver bailed. 

Q You were not out on bail. or o y u cvor interned 

after the J~pancse left? 

A I .. w s Pc lways in B sco, Batnnos, 

c;r Now, \lhnt wns your business in J3: :3c0. '( Rwming this 

r es tf.luront? ' 
., 

·A I run the restaurant about three nonths only. 

Q How often did you ~ 0 0 C ptain ~nkn scg~wc? 

/. I know CaptRin Snkas cgnw~ well bcccuse I eluays . 

Meet hin. 
, .. 

Q Do you know hir. pretty well? 

A I always 'tl.c,.e.t hir.1 in 
i',

Besco, in the h0use of ny sister. 
~ 

Q 
l 

And hor,r often did you poet h11. ? 

A I meet him sornetiroos onc0 n dny. 
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Q 1nd did he live in your sister's house? 

/. No , sir. 

- Q Just a friond; is thet right? 
. 

A , Ho is o fri ond of My sister's·. 

Q J.nd docs Coptain. &ekas cgDwe · spo~k. ~nglish? . J 

A Littl0. 

Q l little? 

A Littlo. 

Q And did you :.i lk to hie in his "l 1ttlo" Bnglish? 

A I tAlked to hin in Br.tan di loot or son ti s 

Nippon-go. 

Q Betnn nd Nippon-go? 

,. (No r esponse ) 

C!J~T:IN REEL: ,,.'hat, er those Mnos, ploc.s ? 

(1 nswor r ol" d) 

(By Captnin Reel) he t is "Nippon-go"? Is thc. t 

tho Jnpancsc language ? 

J. J apanos o languog • 

Q /1.nd c:m you spark J1"'cpn11cse? 

A I con underst nd n little. 

Q You can understand e littl0J 

J.. Yes , sir. 
-

Q Cnn you speak Jnpt\nes e? 

h I speak little. 

Q Have you ever been in J ~pan? 

h I have not been in Japan. 

Q mJboro did you l c~ rn the little J opcncs c thnt you 

speak ~nd understand? 

A In Basco , BPtanes among tho Jnpnnosc soldiers. 
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Q So_ thr.t ·~11 yoµ lc~rnoo W7lS . ihet you l earned frqm 

the Jtpanose soldiers .bout tho_ Jopnnos e langUE1go·; is that 

right? Strike :t}lat out• 

. /i.ll tho Japnnosc .lang~gc you-kno\1 -you 10 rnod fron 
, . 

tho J ap.~nos 0 _soldiors r :ts that correct? · 

/ , Yos ~ sir.· . .. 
Q How l ong wor-o the Japanese s o°Idiers in Be.-tancs 

Island? 

A The first oft o l nst ~onth of th yeer 1942 

Jepencse· navy soldiers ceno t o Bat~nos t o occupy th isl nd, 

~.nd then by 1944, in Fcbrur ry -- iri th m·,nth of Fobr ry -­

J ppene s o r y soldiers ~rr1ved. 

Q Now, wher 11ero you w.hori Crptain S:1kt1s0 t old 

you About tis t olegreo the t supposedly c .mo fro~ Gt nor 1 

Yama,hita (pronounced Yn-M1SI!I-ta) to On r el Tcjiin? 

A I was in the h ouse of ey sister. 

Q t.nd did you h vc a long talk with Captain 

Sakas egawa ttwt rtight? ~ 

I: No , sir, 

Q Just tell us what you said and what ho s nid. 

THE . !I TNSSS : P~rdon? 

(Question r eAd) 

THE ~.'.ITrTESS: In · the Engllsh? 

c; PT/ I N REEL: ·vell, surely. 

L I nsked M.n 11 :/hy 1s it thnt the l1r.icricen s 0ldicrs 

kUl0d?" J,nd he told us that -- Ho told r.c th~t it is --
• 

General Tajima r eceived e telegraa fron Gencr ~l YDna shita 

(pronounced Ya-~a-SHEE~ta) thrt ~11 AncricP.n soldiers in · 

the Philippine Islands will b~ _killed • 
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Q lnd _is that exactly mint ~r.a said as ncr r as you 
. . 

c~n r ocolloc~ it? 

Yes, sir. 

Q lnd wns th~t s~id in English 6 Br.ton di alect or 

J ~ponoso? · 
. ,. .He sp_ok 1 t tvro th.cs; ·1n . t ~n dia.lcct 'and in 

Nippon-go. 

Q Ho spoke 1t twice? Once in B tan diel ~ct nd once 

in J apanes e ; is tha t right? _ 

t. Yos·, sir. 

Q Did you ask your quosti<:>n t wi ce , too? 

/1 No , sir. 

Q You just Asked tho· quostion rm h g~vv you t ,o 

answers? 

A Yes, sir . B ccus o ny sistor -- ny nie~ rskcd her 

in Nipryon-go. 

Q W~ s your nioco th r at th time? 

t. Yes, sir. ._ 

Q · 1.nd wh:. t i s her n mo? 

i~ · By th e n e.r.io of Puri t a D'1rsonA. 

Q , 111 you spe:i..l thl' t for tho r portor? 

l P-u-r-1-t-e B-a-r-s-n-n-a~ 

Q Thrt is her l ast naoe? 

J. Yes, sir . · 

Q Or is that both na r:10s? 

Purita Be.rsana. 

Q Is the.t both naoes? 

!. Yes, sir. 

Q Wher e is she now? 
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.. 
l She is in Base~, BetP.nea. 

Q How old is she? 

A Sho ·1s nine teen years old in Februr.ry. 
~ . 

Q .7t'.s e.nybo_dy . e lso thcr o at -t ho t1r.:e? 
.--; .. 

A My sister. · t:y cldor - sister. 

Q t'1hn t is h r nt' no? 

l Maravilla Ces tille j os ; M- a-r- ~v-1~1-1-a 

c-a-s-t-1-1-l-e-j-o-s. 

Q lll right. Haravillo Castillejos . l hyl.>ody clso 

thor c nt the t ir'!c? 

l Some ot ny r el atives. 

Q How -~ny? 

- l - Two ~ore . 

Q Give us the ir nncos~ 

l Mariano Bor sane , tho husband; --

GENERt.L P.c.YNOLDS : The Cor.~ris sion int )rrupts . 'Vhr.t 

is th
\ 

e purpos e of ~11 this? 

C-PT ' I N BE: L : The purpose , ir , is find out who 

wn~ present. 

G~NER:'. L "REYNOLDS : /,nd onco you he.vo tha t inforcl'-

tion what vnlue would it Mve? 

c,·PT. IN REEL: Well , we hevc hod , ne xp r. r:t cnce in 

this cas e , sir,. wh r e n witnc s~ testifi ed to r. 5:)r,ewhet 

siniler conversa tion rnd ~untioncd one other pers on \'/ho 

was present whor., ho thrmght was do~.d-. \"'e found thr t ho 

w~s alive and we brought hin in and showed tho Conr:ission 

th". t t l r t testi r,;ony wes not true . 

M/' JOR KERR: Sir, I object t o thc. t c 0r--:r'ent. That 

is a question for the COLir. :ission to dc t er r) ine v:h P. t it s howed. 
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l-lerely obtaining testinony contrary to the t of · the 

previous wi_tnoss docs not show thr t w~ t sor.1obody else · 

s id -wes -not · true. 

G:'::N~R/.l, · EY OLDS: That cor.1J1ent is s riewha t ·out qf 

ordor. You prop_ose to br_ing tho~c. \71 tn csscs here? II 

thr.t tho purpose ? 

CJ.PT .IN REEL: f!c r:o.y , sir. 1'!0 MY r oque·st sub-­

poen~s for nll of thcr . It is so thing thct o ould -
wish to c .nsidor. 

Gr.:!l-r~:R · L P3'YWOLOO : Thoro Vi ~s ono n no in process 

of · -presenta ti on r- n :· thrit one ne.t o r.'e.y be included . 

C-' PT: I i n .. L: I beg Y?Ur l)llrdon , sir. 

GENE"q , I, r.zYNOLDS: You r·:-.y finish .thr '"ltl nn .. o thet 

the witness ~P.s giving a t tho tine we intorruptod hi . • 

C,' PT/ nr R:::!:EL : Sir, I bEllicve hr, SE-' id thr there 

v1oro two r olr.tivos and I WC'.s asking hin h e IW. e s of the 

two 0f then. · 

Gi' ER/.L ""' EYNOLDS: Y u ' cl ~ finish the mo nr .o . 

C: PTl.-IN RE:::L: J.1~ right, sir . 

Q (By Cc1pt::·1n Roel) ~Vill you giv us the nan of 

one of tho t Ho r ~l t1vos who w s pres ent? . 

q Hou do you spell tb~t first nnne? 

~-n-r-i-c-n-o ·B-a-r-s-a-n-a . 

Q How old is he? 
' 

A !bout sixty-one ye~rs ol~ • 
. 

Q lll right. Now, CFpt~in SE:'kasegmm, as I undorstf.lnd 

i. ~ t, r.nde this ·statci:ien t twice: once ·in B, t c1n di~ l cct nd 

once in J epanes e in ensv:er to your ques tion. Is th2. t cqrr ct? 
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A Yes, sir. 

Q /.nq those two statements wer e r-ade 1,n front of the 

witnesses wh~se na0es you have given us; is tha t . correct? 

THE WitNESS : -I beg your pardon? 

C,' PTi IN REEL: 'Nill you read 1t? 

(question r eod) 

A Yes, sir. 

Q (By Coptain Reel) Whore did you s oc Li outonant 

Got o? 

A I not Li eut~nant Goto in ny house . 

Q In your house . Did Y?U know him pretty iCl1? 

A Yes, sir. 

Q Was ho a fr equent visitor t o ·your hous? 

THE ':t!TNESS: Pardon? 

(Question r e d) 

A No , _sir. 

Q (By C~pt~in Ro el) How did he happen t o b e.: at y our 

hous e? 

he wants he WAntod to s ec 

~bother ho has SJnc thing t o oat. 

Q Had he evor been thorc before? 

A -Yes, fir. 

Q Th sane r eason? 

A Yes·, sir. 

Q You elways gave him sor:13 thing to cat? · 

A S0~eti~cs no. 

Q f.nd tell us as n ar ns you .c~n recollect it just 

woot you s ~id end what he s~id on that occAsion? 

A I asked him in Nippon-go, "Why is it th r->.t the 

2620 
• 



t.mcri ctm fli ers killed?" And ·ho told nc 1n Nippon-go 

tlut t II It is ordcr0d by Genera l Ynr.iashi ta (pronounced 
- . 

· ya-F-~ -pHEE-ta) to Gonornl Tajica th~t ~11 tcer1ccn 
. . 

pris on ers will be killed"'°in tho Philippine t~l nds". ·· 
. ,, . . 

111Q . Ho sa.id .11 . Aocricr.n prisohor-s in tho Philip ine 
' 

Islands .will be killed"; is thet correct? 

1. Yes, sir . 

Q You ar c suro thAt that w~s h!s st t oT"IOll t in Japanos o? 

A Yes , sir • . He said . 

/' 

" 

I 
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Q Will._you tell us at this time, 1n Japanese, jUst uhat 

Lieutenant Goto said, as near as you can recollect it? . 

A I asked him like this: "Dare hanash1 American heitai' 
•. 

patay. 11 
; 

Q And tha~ is .what you asked? - .. --~ 
A Yes, sir. 

Q And what did he ansitor? 

A He ans,1ered, "Yamashita" (pronounced Yama•SHEE-ta) 
. . 

11 taisho koro" -- that means, I believe, "by t1iro·1 
11 and 

"Tajima mina American heitai patay, Philippines ." 

Q . Is that all? 

A Yes, sir~ 

CAPTAIN REEL: .fill tho Interpreter tell us \7hat his 

interpretation of thoso t,10 statements is? 

COMMANDER BARTLETT: Will you have him repeat it 

again, slowly?· 

CAPTAIN REEL: At the rcquost of the Interpreter, 

will ·you please repeat both of those statements very slouly, 

so the Interpreter can get it? 

THE WlT~S: r ask him like this: "Dare hanash1 

American heitai patay, 11 and he ansitor me, "T isho Yamashita" 

(pronounced Yama-SHEE-ta) "kore; hanashi taisho Tajima m1na 

American -heita1, Philippines, patay. 11 

COMMANDER BARTLETT: Now, see if this is rig~t: 

"Dare hanashi American heitai batai. 11 

THE r!ITNESS: Yes, sir. 

COMMANDER BARTLETT: Is that correct? 

THE WITNF.SS: Yes, sir. 
-

COMMMmER BARTLETT: -That last word? 
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THE WITNESS: Yos, sir . . 

COMMANDER BARTLETT: "Batai"? 

THE VIITNESS : 11 Patay. 11 

COMMANDER ·BARTLETT: He ansuered, ".Taisho Yamashita 
..,. 

. . .. 
(prono~cod Yama-SHEE-ta) koro hanashi .tais~o ~~ji=a _mina 

Americ·a hci.tai batai"? · ' 

THE ~!ITNESS: Yes, . sir "Phili_ppines. 11 • 

COMHANDER BARTLETT: "Philippinos batai"~ 

THE 'IITNESS: "American hoitai; mil'la American heitai 

Philippinos •11 .. 

CAPTAIN REEL: Sir, before this is trtmslatod I would 

lik~ to ask the witness whether the timo that he heard 

Captain Sakosega,·1$ speak, whether he said the sru:no thing. 

Q (By Captain Roel) Did· C ptain Sakesegana., \'1h n ho 

spoke Japanese, say the same thing that Lieutenant Goto 

said? 

A I -- yes , sir. -

Q No changes that you co.n think of? 
"-,

A He spoke in Japanese; he ans,·1orod my nioco in· Japan-

ese lo.nguage . · 

Q And it vras the same vords 

The same words. 

CAPTAIN REEL: All right. 

COMMANDER BllR,TLETt: "Dare hannshi American heitai 

batai" means -- the words ·, not idiomatic -- they mean, 

"Who talks American soldier," and "batai" is not a v,ord I 

r ~cognize as Japanese. It may be, but I haven't had time 

to look it up. 

The answer, "Taisho Yamashita (pronounced Ya-MASH-ita) 
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oonris 11o·tmornl Yru.mshi~a (pronouncod Y~_-M/'~H-1to.) korc; 

'thi..s' ··- ho.nru,hi, •talk ' -- Taisho, 'G~ncr~::.·, Tajioa -­

oina, 'o.11' -- /u'.ler!eo.n hoi~n1, ' iwcricnn sold1ors', -­

Philippines · bo.tni. 11 lt should bo noted tho.t th ordqr _· or 

words in l:>oth sentences is. not ~diooctic, o.nd ..tho.t · I hnvo 

never heard .a. Japanose 'put · tho \10rd •iGonoro.1 1
11 ::.r any othor -

. ~- ' . 
.title . betor.e ~ho no.no , r ather tho.n o.ttor tho nae, • . 

CJJ>TA.IN REEL: ·1as the V10rd II soldior" in th ro, 

r o.thor tho.n "prisoners"? 

COM! Lr.NDER BARTLETT: Tho \:lord was "h 1t ~ 1," hich 

ooo.ns "soldier," or "soldi or c ," end 1s not confined· to y 

brmich of tho sorvico. 

CAPTJ.IN REEL: M--.y I c.sk ot this t11.o , sir, in o.d­

dition to th stato1ont · of tho Intorprotcr, thot t o r ecord 

shov, that tho wi tnoss pronounc d tho • ccusod ' s n o nith 

the o.ccont on tho socond to tho lost syllable "Yaoa-SHEE-

ta,11 cs ha.ving coco fron both or tho ::> t ficors to uho ho 

t alked. 

MAJORJ{ERR: If I r ucall corr ctly, sir, on~ 10 ho 

11called it 11 Ya-W.SH-ita , 11 and . Qthor tine 11 Yooa-SHEE-to. . 
I 

Ao I corr ct in th.it? Th~t 1s oy r ecollection . 

C,\PTAIN REEL: I.do net bcliovo so . I listonod to it 

carefully; it has beon 11 Yooa-S1IEE-to." ovory tino. Tho 

Int rprotor (?Orrectly pronounced it "Ya-MASH-it ci ." 

Ml..JOR KERR: Si·r, pay the r ecord o.lso sh ::.m, tho.t the 
¢.._ 

first tine this ,·,itness stc.tcd th:.it conversation in .' the so-

cnlled "Nippon-go, 11 ho put tho "Goncr .::.1 11 after tho 

11 Yooo.shitn11 (pronounced Ya-MASH-ita), or "Yc.nashito.11 

(pronounced Yooa--SHEE-ta), nho.tovcr it mis . The second 
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time he reversed the order, so that he ·hci.s stated it both 

uays. 

CAPTAIN REEL: I think the -record is. clear., sir, flhnt 

the ui tness has spoken in Jap~ese; the Interpret er hos 

nritt.eri it do,·m to translate it. ilo u~ll r t that par-t or 
the r ecord ~omplet ~ itself. 

GENERAL REYNOLDS: The Co~issio~ attcchos ·~o grq3t' 
significance to the discussion. W.e 1111 proc o~ . 

CAPTAIN REEL: Can \7e nt this time , s1: , have tho 

Interpreter give us the Japanese expression for "pri oner 

of war"? 

CO ANDER BARTLETT: The most commonly used 1ord tor 

"prisoner of vmr" is "horyo. 11 

Q (By Captain Reel) Non , Y1hen you talltod to tho two 

enlisted men, do you lmow -uho they ·,ore? 

A Yes, sir. 
,, 

Q Do you lmow their names? 

A I do not lmo\7 their nrunos. 

Q Non , are you sure they vrere enlisted men? 

A Beg pardon? 
..._ 

~Q .\re you sure they ,.,ore enlisted men, not officers? 

A Yes , sir. 

Q did they tell you exactly t same thing that 

Co.ptain and Lieutenant Goto told you? 

A 

Q tho samo? 

A the samo •. 

Q And they spoke Japanes e , too? 

A They spoke n Japanese, too. 



Q- And they spoke 1n ·tho samo kind or Japanese that the 

others, that Captain So.lro~cg~mi and Lioutc.nnnt Got~ spoke? 

· A They spoke -- I believe that is the "bo.mboo" Japanese. 

Q Did tho enlisted men toll_you hou they knon of a tele-

gra~ from General Y~hita. to Gener~l ~ajima? 

A Thoy. told mo only that _it is ordorod by General 
I 

Yamashita (pronounced Yama.:.sffm-ta) to Gcnornl Tajima DY 

telegram. 

Q They d:l.dn't toll you ,rhothor they saw the telogl_'am? 

A No, sir. 

Q One more thing: Was there o. prisoner of r,ar garrison 

on· Batanas Isl:md? 

A Beg pardon? 

Q Vas .there a prisoner of nar camp or garrison on 

Batanes Island? Strike that put; I uill try to phraso it 

so you can understand it. 

Asi~.c from thos o three prison(?rs of war, wor e there 

any others, any other prisoners of war, on Batnnas Islnnd? 

...__A During that time 

Q Yes. 

A Thero nas none. 

Q Thero \'las no prison camp on Batanes Isl~nd, ,;,o.~ · thoro? 

A There is none. 

CAPTAIN REEL: That is all . 

CAPTAIN WEBSTER: May I ask tho Interpreter if there 

is ·any other Japanese word manning "prisoner of war"? 

COMMANDER BARTLETT: Thero is. I am now looking it 

up. The other word listod in Creawell's 141.litary Dictionnry 1! 

ti fU't'f,0 • II 
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CAPTAIN "fEBSTER: Are there any other words? 

COMMANDER . BARTLETT: Thor~ ·ma.y ·be; I ~o not know of 

them. I have not- learned one in throe yea-rs of talking 

nith them. 

CAPTAIN V{EBSTER: . Do you lmo\7 anything about the word 

for "prisoner -of uor" in 'w7hat they coll libamboo" .1:i.pnneso? 
. . . . -· 

' . 
COMMANDER BARTLETT: I do . not knon "~ambno~ Japanese~ , 

GENERAL REYNOLDS: The Collim1ss1on int9rrupts. 
. . 

In vieu of tho circumstancos attending tho arrival ot 

th0s0 prisoners of 1ar on tho island in question, tho 

Commission considers tho discussion of details, language, 

location of othor prisoner of war camps, to be irrelevant; 

a.nd directs that the ques tioning of this nitnoss on thoso 

subjects be torminatod . 

CAPT/IN WEBSTER: Tha.t 1s all. 

(Witness excus ed.) 

.,. . 
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C/J>'rJ.IN V!EBSTER: Thc.t concludes thc1 ovidonc.o ori 

tho.t pc.rl'.gr~ph 7 of th~ Bill of Po.rticulc.rs , · c.nd the 

noxt thc.t y,c 1:JOuld · 11k.o to subttit is poro.grc.phs 117, " 

119 c.nd 121. 
' . 

· RJ~f~L BARS/ NA 

cnllod cs n nitnoss-· on bohlllf ~-f the: Pros9cu~1on, b_?irig· 

first duly ~1orn, u~s oxaninod ·and testified o.s follows: 

DIRECT EX.t INATIO 

Q (By _Cc.ptain ·1cbstor) 

A Rnfnol Bnrsnnn . 

Q Your ngo'l 

A 42. 

Q Your nntion4'-li ty?. 

A Filipino . 

Q Where do you live? 

Q I-v-o.- n- o. , Bnt~.nes? 

A Yes . 

Plonsc sta t e your nruno. 

Q It is on Bct~n Islc.nd? 

A Yes, sir. 

Q Do you hc.vc cny kno,1lQtlgo concerni ng the t1istront-

nont of civilio.ns on Bntcm Islc.nd? 

A I do. 

Q When did you fir st sec nny civiliD.na nistroo.tod? 

A I ru:1 not very dof'init 0 o.bout tho dutc , but 1 t 

no.s tho early po.rt of May, ·1945. 

Q Vlhnt did you sec c.t th~t tine? 

A On ny nr-.y houc frori r1y country house I sc.n sonc 

hunmn shouts, I boo.rd sonc hunan shouts, ns if in pc.in. 

' ' 
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Q Will you spank . ~ little loudor? 

h J.s if in pain. I kno,., then thnt th0rc norc 

·prisoners,. civilirui prison~rs ~ being nistroctod. In -.: 

J:!Y curiosity to fit:Jd out nhnt was going op in thnt ·· 

house I studied tho house first; 
. 

end I 
. 

fol.lll4 one dt 

the doors was open., I v,cnt to tho.t house ,..,hero tho 

door \1tls opcnod nnd tried to hid e nysolf . ·when I wo.s · 

nlr oc.dy inside of tho houso I fowid out tho door or tho 

house vms nll galvnnizod iton. I boro c. bolo in tho 

gv.lvnnized iron end pooped through it. I founc. out thot 

t,10 prison... rs norc tiod, hands behind their o ok, hang­

ing fron th0 rc.ft crs of tho house . Bcsidos those t o 

prisoners, I s cm t no J c.panoso, one sitting dorm and tho 

other was stcnding . 

The ono stc.nding scened to be askin questions 

free tho priso~or, but the prisoner \'TC.snot c.ns 1oring . 

I sc.y that ho rras not ri.nsrroring, bocc.uso I sc.,·r his I:louth 

nns closed ovory -time . Thu J c.pc.nose tool~ l'. sc~ll bottle, 

tho contents of \/hich I don I t kno\1 , c.nc ho pourod tho 

contents of tho bottle on tho bac!t of tho prisoner o.nd 

lcindlcd the: fire. 

Q Thon rrha t hc.pponod? 

i In ci.bout four or f ivo seconds tho Jp.po.nciso took o. 

piece of cloth nnc1 covered the b~ck, nnd tho fire ias 

extinguished. Tho Jc.pnnosc soomod to ask also sane 

questions yet of tho prisoner. Tho prisoner closed 

his 1:1outh. 

Tho other J['.pc.ncso, · \'!ho rms sitting dovm, stood 

c.nd clubbed tho prisoner nt the: bnck of his hoc.d by n 
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pic~o of ,rood. Tho prisonor dropped his hcc.d ns if 

f e inting. Thc.t is r-.11 I snn. Thnt is 011· that I sc.n , 

si~. ~ 

9 Did they po~ any noro flui~ on thos e civilians 

other thM tho one- tioo? 

1\. I don't lmon. 

Q You did not soc then? 

A No, I ciidn I t s oc cnything •. 

Q Did you lmou the nc.nos of those civilians? 

A I do. 

Q Hill you givo their ?ll'I1os , please? 

A One is J o.nuario Vc.lonos , c.nd tho other is Sclvador 

Valonos. 

Q Now, whore noro those pr isonors nhon you sc.u thoo? 

A They \'Tero inside c. house. 

Q In ,·,hnt to,·m? 

A In Ivruw.. 

Q Bc.tnn Isl~? 

A ·Yof!, sir. 

Q Did you soo c.ny other civilic.ns oistroit od after 

thc-. t? 

A No, sir. 

Q Thr.t is nll .you sox,? 

A Th.. t is r.11 I s cm. 

Q Do you knon yrh.C'. t h..".ppcncd to tho~o t\'10 civilic.ns 

you hnvc named? 

A They \'lore killed by tho J npanos c c.ray. 

Q Hon do you lmo,·i thoy norc killed? 

A Bocnuso there wns c. tine r1hon the Jc.pancsc c.rr.iy 
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convened ell tho pooplc of cy toun to procln~ tho nnoos 

nnd \'1hy thos pr1sonors uorc killed. 

(.).. f/ho road thl\t . proclc.nnt1on? 

A Tho proclaoit~on uns r oc-.d ~y c.· J t'.pnnosc sold1or 

by tho. no.no o:f'Karmchi. 

Q Whet did hc . scy? 

1 He rend, first, the ncnos ·or thos ei prisonors 1ho · 

vroro .l'illcd, cm l n tcr ho t!old us thc.t· we nust not bo 

afrcid cny nor c bccnuso ~ll · thosc pro-1 orico.ns uor o 

killed. 

Q Hov, nc.ny nc:.oos did ho rand? 

;. I C'.n not sure about th nunbor o! th ocn uho tor 

ki llod or ,·:hose nanos noro. r oac'., but they ,1oro not loss 

thl'.n 80. 

Q ·fore the no.nos of tho tt·,o civilicns nhiph you snn 

tortured contained in that list? 

J. Yos, sir. 

Q Did you soc ~ny of those 80 killed? 

f I _ b~g your pardon? 

c:.Pt l.IN WEBSTER: Roc.d the question. 

(Question road.) 

THE \'/ITNESS: No, sir. 

Q (By Captr.in \?obstcr) And in v1hc.t tonn \·ms that 

list recd? 

l In Ivmia, B~tnn Islnnd. 

Cl.PTJIN WEBSTER: You ncy cross cxoninc. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Cnptcin Scndborg) ~~s this J~nunrio Vnloncs 

nn ox-USAFFE officer? 
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I 

A No, sir. 

Q Do you knou C'. CaptC'.in Valonos wh~ nns c.11 ex-

USAFFE otticor? 

A Yos,. I do. 

Q Whnt is his relation to. ~anucrio Vclonos~ 

A Ho is a brothor. 

Q Has Cc.ptr.in Vc.lon;:is tho loader or the- guorrillll.S 
u 

on Bntcn Islcnd? 

A I bog your pardon? 

Q ~os C~ptr.in Vclonos tho loader of tho guerrillas 

.on ·Batan Island? 

A Yes, sir. 

Q And rms his brother o.ssocir.tod '71th hin in tho 

guorrillr. novoncnt on. Bctr.n Island? 

A I do not knn11 exactly; tho cxr.ct evidence I do not 

know, but they ·noro t elling .thl'.t this J ~uc-.rio Vnloncs 

gave food to his brother, Cnptcin Vc.lonos . 

Q Non, Yrore you c. ncnbcr f the. gu rrillc. or g".Ilizn-

tion of B~tcn lsland? 

A I ct1 not, . no. 

Q Ylerc those other 80 people nhoso ~acs ·narc ncn-

tionod, Ytoron' t they oonbprs of the; guerrilla orgcniza­

t1on? 

A I bog your pardon? 

Q Yloren't those 80 people Y1hosc nc.nos wcro r oc.d off 

n~nbcrs of tho guor ~lla orgnnization? 

A I do not knou if those persons ,1cro no1:1bcrs of tho 

. gu_orrillns, beccuso I don't have any knoulodgo about·~ 
. tho guerrillas in Batanos. 
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0 Q · Is Cr.ptc.in V~loncs :still nlivc? 

L. Yes, s~r. 

ClJ>TJJ:N SANDBERG: Thnt ts etll . 

CJ\PThIN WEDSTER: Mny I ask ono noro quos~ion? 

GEN~RAL REYNOLDS:- Yos • 

REDIRECT~EL·~11INl\TION ·. . J 

Q (By Cnptdn ~.iobster) .· Did you soo c.riy ot thoso othor 

80 pcoplo ,·rhilo thoy ucro in_custody of the J c.panoso? 

A I do. 

Q Whore? 

:.. In Ivnno., Be.tr.nos. 

Q ·1orc they tied up \'/h n you s tm thco? 

• . They ri.rc c.1,·mys ti'od up. 

Q Did you soc thoo enting? 

J.. I sc.,7 thon cating~ 

Q ."'111 you doscrib how they noro cc.ting? 

A Their h!-.ndr. , or o _ tiod up like this (1ndic~t1ng) 

bchinc. thoir back nnd sitting on tho floor, cmd the food 

just plccod in front of than on th floor, end they ar o 

t old .. to get their food with their 11outh troo tho flool,'. 

_Q \"lore· they being hol d by tho J epc.noso nt thc.t tine? 

1.. No, sir . 

Q r!ho ,ms holding then? 

.a They wor e tied fron _th rafter of a house. 

·, Q Wer o thoro Jnpnncsc soldiers there? 

.. Yes , eur.rds. 

Cl ..PTAIN WEBSTER: Tho.t is nll . 

Cl~TAIN SANDBERG: The t is all. 

(1~!1tncs s excused. ) 
... 
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MARIANO BAY/i.&\S 

c~lled ns a ·witness on bchclf of the . Prosecution, ~oing 

first duly sworn, uns oxru:iincd c.nd. testified ns follows: 

' DIRECT EXAMIN TION 

Q · cBy. c~ptcin 1ebstor)· Vlhzlt 1s , your -ru:u:ia? 
' ~rinno Bnyarns. , .. 

Q Your age? 

A 39. 

Q Your mtion~.lity? 

A Filipino. 

Q Aro you from Bnsco, Bctnnos Island? 

A Yes, sir. 

Q Aro you the M~yor of Bnsco, Bntr.n IslcJ1d? 

A Yes, sir. 

Q How long .vo you boon cnyor? 

h Since Jcnuary of 1941. 

Q . Wore you givon i. list by tho J r.pc.nose of persons 

killed by them nt Besco? 

J Yes, sir. 
. . 

Q J{or, Illl'.ny ,·,ore on thl'.t list? 

Ji. 84. 

Q r!or l'.:11 or those people killed? 

A- No, C'.ll or thorn nor o not. 

Q How mnny wcro killed? 

A 74 • . 

Q How do you kno\7 they '.voro killed? 

A Because it wns pronounced, the proclr.n~tion wns 

given to me end the list of those persons uoro in thnt 

J?J;Oclru:10.tion. 
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Q Hr.Ve you -seen those persons nhoo ~ro· listed as 

killed since thnt tinq? 

A Po.rdon no? 

CJ.PTAIN WEBSTER: Wil~ you rend t he quostion, plcns o? 

(Qucstion ·~cnd.) 

THE WITNFBS: · Yes·, sir • 

. Q (By Cr-.ptain Wobst·or) Whore dic.t you soo thoM? 

A I so.w thoti in tho hous e nhor e t hey wor o kopt 

pri.soners. 

Q Thnt is bef or e t hCJ proclm:10.t ion \Ja.s nado , 1s that 

right? 

· A Yes, sir. 

Q JJ1<1 wer e -they hol d by t ho Japnnoso at t hc.t tine? 

A ;{cs, sir. 

Q Did you s oc r.ny of thee Mi s troct ed? 

A I did not ~oo whether t h y \7or o nistrunt od , but 

I s aw they wor e suffering fron b~d troo.ttiont. 

Q Wha t mkes you think t hat? 

A Bect:'.usc I s c.n than \11th thoi hc.nds t iod behi nd , 1 
9c.ting tho1r f ood on t ho. floor \7i t hout us i ng their linnC:s 

. . 
bocr.uso· they could not us o their hands. Sona of then 

hnd broken hands, with _bruis os on their f a.cos· nnd ' sonc 

of then, one of then , ho.d no norc eye . 

Q Ucs his oyo out? 

!. Yo's, sir. 

Q Did tho proclnnat1on sta t e v,hich of those people 

were kill-e·d?' . 
· A According to the proclnnation it sto.tod that sor10 

of .thcr1·r!
,_ 
cro killed c.nd sane of then wore 1nprisonod 
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bccnuso or non-coopqrc.tion uith the JC'.pano·so .artlY• 

C/J>Ti.IN ilEBSTER: You tll'.y cross ox~.nine. 

CROSS EXJ:.?iINATION . . 

Q (By Cc-.p~c1n Sr,.ndborg) V!ns thv.t proclnnntion . 

\71'1tton in Engli·sh? 

A • Beg your pc-.rdori? 

Q . Vfos thc.t proclcr:intion you r efer t o uritton in 

English? 

A Yes. 

Q Wore thos e the oxc.ot words thct ,-,or e usod? 

~·.. No, sir. 

Q . Con you rive us the oxv.ct uords? 

A I did not nonorizc the oxo.ct , ,ords ·of the proclru:to. .. 

tion. 

Q Did the proolrunction r ofor t o guerrillas? 

1.. rll:w.t? 

Q Did tho proclcnction refer t o guerrillas? 

A No, sir. 
. . 

Q Do yo\l lmo,1 £1. Cnptc.in Vclonos? 
. . 

A hftcr -- long cftcr tho oxccution t hct I hocrd 

the nt:'.r10 or Vr.loncs ,. 1 t mis long nft or. 

Q 1..nc. is Ccpto.in Velonos the loc.dcr of tho guerrillns 

on B~tan Jslo.nd? 

A Tho.t is u he. t the:y s c~d, but I don't know in roc.11ty. 

CliPT/.IN SANDBERG: Thnt is ~11 . 

Cl.PT/.IN WEBSTER : Thnt is c.11. 

C:itnoss oxcusod .) 

· \ GENERi..L REYNOLDS: The Cormiss:Lon will be in _recess 

until 1:30 P. M. this c~ternoon. 

'• 
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, . 

- -

(Vlhcreupo~, ct 1130 hours, -c recoss. \'Ins t..ikcn 

until 1330 hours, 17 Novoobcr 1945.) 
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/ J.FTERNOON SESSION 
(The trial was resumed, pursuant to .recess, ' at 1330 

hou-rs.l 

· QENERAL REYNOLDSs The Commission is in .session. 

You may prQc'eed. 

MAJOR KERRs Sir, all _the members or ·the Commission 

are present; the Accusedand Defense Counsei are present. 

We will proceed. 

CAPTAIN WEBSTERs . Sir, the evi-dence has been com­

pleted on Paragraphs 117, 119 and 121 or the Bill or Par­

ticulars and we should now like to present the matters 

CCl'ltaina in Paragraphs 87,94 and 95. 
The first witness. 

CW! CE V. HARTWELL 

called as a witness on behalf of the Prosecution, bing­

tirst dUly sworn, was examined and testified as followsa 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Webster) '---- Please state your name. 

A Clarence ·v. Hartwell. 

~ -Are you a member of the United States ar~ed forces? 

A I am a member of the ·united States Navy. 

Q And what is your rank? 

A Chief Pharmacist's Ma~e. 

Q. Were you at any time captured by the Japanese forces? 

A r' was captured January 2, 1942 in Manila. 

, Q Were you thereafter imprisoned by .the Japanese? 

A ·yes; 1n B111b1d Prison. 

-Q Were you held as a prisoner of war? 

A As a prisoner . of war. 
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Q How long were yDu con ined 1n Bilibid Prison as a 

prisoner or war? 

A From May 29, _1942 unt.il February 4, 1945'. 1 

9 During the time that you were . so confined ' wh~t we;re --- .. 

your duties? 

. A As a medical man· in t:He hospital staff. 

Q . In what department did you work? 

A In the hospital. 

Q Will you describe what different areas were in Bili-

bid Prison? 

·A In Bilibid Prison there was the hospita1 ·area, the 

military polic~ area, one small area occupied by Filipino 

laborers, and. an area occupied by the press. 

Q What areas did you as a member ot the hospital 
I 

staff have the ri_ght to visit? 

A Only the hospital area. 

Q Did you at any time go into the area known as the 
11 M. P. Garrison"? 

~ No, -I didn't. I was -not allowed in there. 

Q Wil-1 you ple(lse describe the 11 ving cond1 tions 1n 

the hospital area? 

A 'rhe living conditions in the hospital area were very 

poor . Sanitation was poor, grass and weeds growing all 

over the .camp . There were holes and dugouts dug for 

the Japanese to use as craters and protection against 

air-raids all throughout the area . These would fill 

up with water and allow mosquitos to breed within the 

area . 

Q During the period from October 1944 ~til the 
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time you were liberate~ abrut how many prisoners· ot war 

were confined to Bilibid Prison? 

A · About three thousand prisoners or war. 
. . .-.. ....Q· Was that the a _verage number? 

A The average ~umber was about 1800. 
. . 

Q What were the sleeping conditions . in Bilibid_Prison 

during December ot 1944 and January ot 1945? 

A In December or 1944, when we had clos to 3000 men 

in. camp, there were actually -two different areas to the 

hospital ~ompound. One was the actual wards and hospital -
area; the other was the transit camp where men from various 

other camps in the Islands would co e in on thoir way to 

Japan. · In the hospital area the men had .bunks and mat­

tresses to sleep on, but in the transit camp the men were 

sleeping on the floor without mattresses and very few had 

blankets. They were sleeping so close togeth er that at 

night when they had to get up to wait on themselves they 
....._ 

would have to crawl over . quite a few fellows bofore they 

could find a spot to stand up in to walk on outside. . . . 

Q What· medical supplies, if any, were furnishe~_ by 

the Japanese to the hospital from October 1 44 until the 

time of liberation? 

A There were none furnished by the Japanese during 

that time. 

Q What medical supplies were available to the hos-

pital? 

A The supplies that we had had been furnished by 

the American Red Cross in 1943. 

Q Were those ~pplies adequate?
.\ 
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A No, they were not. 

Q What were the deficiencies? 

A We lack~d bar~iturates, quinine and drugs used tor 

operations. 

Q Did you perform .any operations in -the hospi'tal"f 

A Yes. We had many operations at the hospital. 

Q · Were there sufficient drugs to pert<>rm those opera-

tions? 

A Not as far as the anaesthesia was concerned. We 

did not have enough to knock everyone out. 

Q What food did the Japanese furnish the B111b1d 

Prison from October. '44 until the time· of liberation?• 
A Thoy furnished rice, greens, and fishi very tew 

vegetables. 

Q What was the type or rice furnished? 

A The ~ype of rice furnished seemed to be the sweepings 

from the floor. rt· was cracked rice, hulled, and it just 
' seemed to be what they had picked up from the floors of 

different warehouses. 

Q What .type ot fruit was furnished? 

THE VJITNESS: Pardon? 

•. CAPTAIN WEBSTERs Will you r ead the question? 

(Question read) 

A There ·was no fruit at all furnished to the pris~ners 

of war. 

Q (By ·captain Webster) Were there any camotes fur-
l -

nished? 

A \ There , were camote,s furnished to the prisoners of 

war but most of them were rotten. 
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Q How about greens1 

A Greens were ~he tops ot ditterent vegetables and 

various tubers througho~t the Islands. 

Q . Was there. any ~eat_turnis~e~ at all fro~ -October 

of '44 until the time. of ttie .11ber~t1on? 

A There was no meat turnished at all. 

Q How otten did you ha,Je fish during that period? 

A ·Actual tish we had about two or thr e times a week; 

fish powder we had -about five or six times a week. 

Q · · Bow many meals were turnished the pr1~oners at 

B111bid per ~ay? 

A Two meals per day -- if you could _call their "meals". 

Q Viera they adequate tor the prisoners? 

A No, thoy were rot. It was watery ~ice , mostly starch 

consistency. 

Q During · December '44 and January '45 did the J pan se 

furnish any garbage for the pris ners to e~t ? 

A Yes, .they did~ They furnished their own garbage 

and food that they had thrown away and did not eat . 

Q Will . you describe how they furnisheq that. garbage? 

A After the Japanese had finished their meals they 

woul.d put all their leavings into a large can and they 

· would -carry this can within the compound inside the gate 

and set it down, and then let the Americans come and get 

_the · garbage. 

Q Was ·there any "chow line" at the garbage pail? 

A At- f'irst there was no "chow line". The men just 

rushed cans and grabbed whatever they could get a hold 
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of. Then there was a little system made whereby the me~ 

would stand in line to reee1ve the garbage. 

Q Would the Japanese stand aroulid and watch? 

A 'Sometimes they d1d. · 'Fhey stood around and laughed · 

and made jokes ·a·bout it. 

· Q · Back to the meat line, did ' the p·risoners.- at B111b1d 

eat any pigecns? 

A · Yes. .. They captured quite a few plgeono that uoed 

to fly into the camp. 

Q Was that a practice· or the prisoners to do that 

A rt ·wasn't a practice of all the prisoners because 

some of them cquldn't get out to capture tjlem . 

Q Ho~ about .cats? 

A Cats were eaten whenever they could be caught and 

cooked up. .. 

i Were those cooked by th e prisoners ~Y their own 

firo? 

A Yes. They were cooked by the prisone:r:s with tbeir 

own fires. 1 

Q How about rats? 

A We found some men that had been eating rats. 

Q What was the condition or the men in Bilibid Prison 

at the time of liberation as a result of this _diet? 

The men were all very weak. They had been run 

Jdown to such an extent, most of the men weighed under a 

hundred pounds. · I myself weighed 98 pounds when the 
' . ' 

Americans come in. I lost most of that from November on • 

. Q .· Were there~any protests made to the Japanese on 

_these conditio~s, to your kpowledge? 
• • ~ • l 

'· ·, 
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A Yes, there was. 

Q Vlhen were those protests made? 
...,. 

A TheY. were made many times by the Am,er~can ~ommanding · 

Officer-of' the ca.mp to the Japanese ser~eant +~ charge. _, 

Q Were there any protests made bet\een October or J 

1944 and the time or liberation? 

A Yes. 

Q What if anything was don~ on those ·protests? 

A There was not a thing done in regards to prot sts. 

Q Did the conditions at tho prison improve after the 

protests were mde? 

A · They became worse after the protests w re made. 

Q Were there any inspections, to your kno l dge, mado 

by the Japanese at Bilibid Prison from Octob r 1944 until 

the time of liberation? 

A There were no inspections whatsoev~r during that 

time. 
._ 

Q Were there any inspections made, to your knowledge, 
.. 

previous to Octobel' of 1944? 
. . . 

A Yes, there h~d been. 

Q Do you .know when they were made? 

A Each different commanding general that took over 

command of the Islands. came in and made an inspection of 

the ca~p, more or less as a matter of routine. 

Q Do you remember the names of any of those comman-

ding generals? 

A The only one I remember is General Tanaka. 

Q During the last daY.S of your stay at Bilibid did 

you observe any guns or machine-guns being emplaced in 
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or around the prison? 

A A machine gun was brought throug~ tho ·prison com-

pound on February 3, 1945 apd set up on the building just. . . 
_be·side our· compound • This building was a section ·of~the 
. 

prison a-nd was used to fire on our tor.ces-. 

Q Did the Japanese set that machine gun up at ~hat -

place? 

A Yes, they did; the Japanese soldiers . 

Q Was it used by the Japanese? 

A It was used by the Japonose. 

CAPTAIN WEBSTER a You may cross examine • 
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CROSS EXiJ.tIHATION 

Q (By Captnin Roel) Now, theso ·holos and dugouts in 

tho 9.:on,. whon wero ·they dug? 
. . 

A Thoy 'werc dug 1n Hovembei,, 1944~ 
. . 

Q f~d was tho · r1rst o.ir rnid in tho-Mnn1lp oroa· on or 

about the 21st or Soptombor, 1944? 

A Tho first air raid came at 9:10, Soptombo! 21, 1944. 

Q And starting Soptombor 21st woro thoro froquunt air 

re.ids? 

A Froquont air raids, yes. 

Q So that uithin o. nook or two thoron t or th dugo1ts 

and holes wore dug? 

A Thero ho.d beon some dug bofor ~hand, but tho co.jor1ty 

of them had boon dug o.nd fixed up o. t or. 
' 

Q Yus. Now, how often wore tho air r aids .o.ftor 

Septemb~r 21, 1944? 

A There v,us only one lull of a.bout throe wooks; o tsido 
<...... 

of that \'IO had more or l ess continuous air re.ids. 

Q I think you s~id tho o.vorago population of old . . . ,, 
Bilibid wo.s 1,800? 

A That is ~ight. 

Q _ And in tho latter part of October, the latter part. 

of 1944, that number incronsod, is that correct? 

A It increased th0 last nook of October to about J,000 

men. 

Q _And that was in tho tr: nsicnt area? 

A That .,.·,as in the transient . area., and that area wo.s so 

overrun thc.t no had to tnke men into the hospita1 ·compound 

and put t~em· in the unr'ds. 
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Q And tho.t iricrco.se 1n tho tronsiont· area co.mo about 

cftcr tho sto.rt of tho oir raids, is tho.t correct? 

A - That 1s correct. 

Q · N_ow, I think ' you told us thoro wore no ·modical 

supplies rurn1shcd~ \1cro .t}?.oro any ced1·eai . supplic·s :t\µ':.. , 

nishod o.t any ticc v(hilc yo~ uoro at oid B111b1d? 

A Yes, there were. ... 

Q Whon? 

A A Jo.panoso, 1n 1942, used to bring supplies 1n once 

o. month, and . 1n 1943 they cut it dorm to ·.thonovor we s,ut 

in tho request for them, and finally t~ y just stopped 

bringing thou 1n. 

Q When ,·,ere the last supplios ~oliv -rod by tho Japanoso? 

A Tho last supplies woro dolivorod o.bo t July or 1944. 

Q Now, the food situation: ·rhon did the food situation 

start seriously to dotorioro.te? 

A In Juno of 1944. 

Q Juno, 1944? 

A It started to dotcrioro.to then, yos, .sir . 

Q · Back a moment to tho quostion of tho populotion there: 

In December, 1944, ,i'cro o. largo group of .-civilian internees 

brought to the old Bilibid Prison? 

A Yos; fr-om Baguio • 

. Q About 407 of thee? 

A ! have no idea of ho~ nany there were . 

Q ,\nd was that po.rt of tho population you ho.ve described? 

A · No, sir, it uo.sn't. 

Q That nns in addition? 

A That ,ms in addition. 
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Q And do you lmou uhy they uor c brought to old Biiibid? 
. 

.\ \i!e hnd no idea why they t1or o brought do\:l?l. · 

Q Now, bQck· to tho road .tor a mocontt You said tho 

food started to deteriorate in. Juno, 1944? . 
. . 

I~ Yes. 

Q And the deterioration -was a steady ~orsening of tho 

situation rrom then on? 

A Ir.i J'uno they cut our cenls trom throo coo.ls a dny to . 

t no coo.ls o. day, but in and a.bout O~tober tho meals wcro _. 

cut to two ua.tory, starchy cools a day. 

Q And· did the situation dotoriorote stoadily t~ough 

that por~od? 

A Yus, _it did. 

Q And did it deter1orato materially aft er tho start of 

tho o.ir raids on the 21st of September, 1944? 

1\ Yes. 

Q Now, did tho Jnpo.noso pay you any oonoy \7hilo you 

wore thoro? 

i l . They po.id us .. once o. month. 

Q And d.id _tho.t continue right on through tho tioe or 
your imprisonment? 

·A No, it didn't. 

Q Vlhcm did that sto.rt and uhcn did ~hat stop? 

A They started paying us in Novocber of 1942, and they 

stopped paying us a.bout Soptomber, 1944. 

· Q Now; I think you have testified that there ucro sorio 

protests made after October, 1944. Woro there any protests 

,. 1:1ade .'b~foro October, 1944? 
'• 

A There . wero protests being mo.do ail tho timo wo v,ere 
\ 

'\· 
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in the prison camp. 

Q And the result of tho protests utis thc ·saoo? 

A Mo, sir, it .utisn!t. 

Q Well, tell -us ·vrhat hnppened... 
. . ·:-~ .. 

A Botore October, 1944, no noul~ roccivo sooo ·sor.t or 

.cooponsation for the protests . that :wo~o put in, but aftor 

that timo VIC didn •t oven got more or les·s an nns_l'ler· to our 

prot.osts. 

Q Ho,,1 often, on the ·avoro.go, . rrould tho protests go in? 

A About once a ,.,eek wo would sond in protosts. 

·Q ·Now, I w:int you to think bnclc to Soptoubor, 1944. 

Did you got ans\7ors to your prot9sts in tho v,eeks during 

?epteob~r, 1944? 

1~ I couldn't s uy exactly \7hothor lJC did or not. 

Q So tho.t you don't octin that you remonbor that distinct-

ly in tho nonth of October thoro was a sudden chango ih 

policy regarding protosts? 

A I roneober that toward the onq of the yonr tho pro-

tests ,·,ore not ..oven r cc·o~ni~ed. 

Q My question ,·io.s, you wer e not telling us that, to your . 

rooolloction, at the beginning of October _, a sharp·-title llt 

that poi_nt, there was n change in the treatment of protests? 

A I really don't know hov, to ans_'\7or tha.t, because_ I 

CC'.Il 1 t plncc that question in ay mind • . 

Q Were protests answered in November, 1944? 

~-.. 'No, they weren't. 

· Q And you have stated you don't r oaor.1bor ,,,hcther or 

no~ they were ansncrod in Sopteabor, 19ti-4, is that right? 

A That is right. 
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Q Or August? . . 
A Fr00 July on ·protas~ts uoro p,ut in and·1:101~ of thoo 

. \7Ql'e not o.nsnorcd. · 

Q I sao. so ' t}lnt the ch~Q '7'1S· ;in J:v._ly, 194~,- o tar · 
Jas you ca.n rocoll:ect? 

··' 

;A- · As tar as I con recollect. • > 

Q . Do 7.ou. undorstand JQpo.nes'o? 

A Vory .littlo, 

Q No\7 ,, you say a ·taoh1rio gun \1as· br-ought to ·th rison 

comp.ound on tho 3rd ot FobruAtY, 194; •. Pri-or t o th.tit had 

you ever seen any nms sot u,p ·1n tho prison co pound? 

A Not viithin. tha prison ooopound. 

Q And d:ld you seo that m chino gun b 1ng sot up thor o? 

A I sau it boing s ot up. I snu j.t .cnrriod up onto th · 

wall. 
. 

Q And who sot it up? 

A Jnpanesa soldiers. 

Q And do you know whothor thoy wor o Ar~y, Nnvy, or 

Ma.rine~? 

They ,.,oro ,·1oaring green uniforms • 

Q Did you soo 
' 

o.ny insignia? 
\· 

· 

A Vie ner.e loclced in one of our buildings, and o.11 we 

could do was look out botwoon woodon slats to see. 

Q So you couldn ,·f see --

A I couldn't soc tho insignias. 

CAPTAIN REEL: That is all. 

CAPTAIN WEBSTER: That 1s all. 

(Witnos$ excused.).. 
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CLPTI. nr .WEBSTER: W~ll you oark this for id~nt1f1-

cotion? 

(1. str? t c ont wes .Me.rkcd Prosecu­
tion r.:xhibit No •. 348 for · 
1dent1f.1cnt19n.) 

c: PT tUi ~BSTER; . Sir, at thi~ · tirne I woul~ 11ke ' to 
. 

offer into c vidonce Pros ocut1 on's Exhibit 
~ 

348, •hich is a 

sworn st~tornent of Edward w. Heintz l mcn, t{\k pursu nt 

t o ~n invostigP.tion by H rlen F. Hagen, tgoht, SIC, 

District 6, 7th ~orvice Comond , · f or tho purPos e of pc -

potUP tion of his testioony. 

GENER L REYNOLDS s You ra y r c ('l d th gnificn t 

por_tions of this s t t1ent. 

C!PTt I WEBSTER: Bof <?rring t i") tho at s t nee on 

tho first pE\ gc, beginning with he words: 

"Fro'"' Soptonbor 2 , 1944 through Fe rur ry 4 , ·1945, 

when I w~s 11ber ~tcd,_-I w s continuously c prisoner of war. 

of tho J r.panoso n t Bilib:td Pris ,:,n Car.ip , F ni l • 

"Q You hav ~ s t n t_ d th . t y0u ,; r e a ')rison .r of or 

c0ntinuously nt Bi l ibid Pris on C~Vi , hlonil, f r oM Soptonbor 

2, ·1944 thr0ugh F0brwry 4, 1945. Did you witness any 

nistrc:1 tront of United St at es citizcns ·· by agents of th 

J r pancsc govornri nt Rt such c<rip during such period? 

"A Yes. .~ t Bilibid during such 0riod I w~s n 

hospitAl patient, 111 with pneunoni o an:d noningitis . For 

the bulk of r:y r ~sidcnce tho~o we received only two ncAls 

per d P. y, which concistod of ~no half c~ntecn cup of rice 
. 

s0up .f or br eElkfost and throe-fourths of a U. S. Arny 

c~nt00n. cup full of rice et ·threu o 'clock in tho afternoon. 

In addition, the three o'clock ner- 1 s .-m0tirm s included one-
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fourth or a u. s. /,r ny c?ntoen cup qf soup, but the, itco~ 

r,entioncd here wer·0 tho only ones which wero !)rovid d , with 

. · the · e~cept.ion of vitar.~in ·t,.,blats, which wcr o givon to thG. 

prlsoriors by the J apanese ~nd wore report ed. t o }lavo bo n ·. .' 
~ • • • • • .. ••11 

r eceived throu~h. the Rod Cross. I 'er .cortein th"'t ·. the ifi-, 

C\dequecy or ·tho diet Wf1 S not n ttor of 1U ..,n r ,Y nocossity, : ' 

becf! use during the p -ri d f use of the diet, uhich I hav 

~enti 0ned I obsorvod riuch w s to ot food . by Jo nose Army 

personnel. I h ,d ~n idc. t lrt 1t· vC1n tngoous t o 

get outsido of tho prison c np proper rnd on tho pr t oxt 

of cloAning up ar oC\s outsido of t h c :: ,p proper, I oinod 

access to c J p~ncs o p ·rs onno l ooss -rrc rnd obs crv d hu 

quontitios of f ood being dis c _rded. I pcrsu ded some 

Jopr.ne s o gunrds t o p r r~it re to collect such discarded f ood 

befor e it wns nixed up with tho grrbng~ r nd I t o k such 

snlvr.gcd f ood into th ~· prison 
~ 

caop for distribution to tho . 

. pris .·ncrs. A Doctor t~ lfrcci (:'nith, • s. N vy, assisted mo 

in tho r oprcpar ntion nnd~bniling of such f ood nnd Lioutcnnnt 

H. S-. Goodell . of . 412 ncto or e J vonuo , Mcnphis , Tonn ssoc , 

ns sistcd r.o in.tho distribution of such f ood . Approxina t oly 

tw0 weeks bef or e t ho libcr nti on, on Fobru.:~ry 4 , 945, the 

JPpAnosc col"\ s cd pcr .!'" i tting r:c t 0 collect such r~ ')d Pnd they 

ag~in began to nix it with the g~rbage nnd I hove obs -rvcd 

then bring 1t into the c.nrip r.;ixod with gcrbago ond du .p it 

in front of tho prisoners. I have s oon tho prison rs cn t it 

alth , ugh it w~s 00nt~~innt ad end docAying . I was r eported 
. 

to :.'c thAt Uni t od StP. t cs /.rr,1y offic,Jrs c t tho cc;>p h..':1. d 

protested ng,inst this durping prectice ; however, the 

Ji pencsc persisted in such pr2ctico al ~ost t o the day of 
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libcrAtion @nd I aasw..c th~t it was for the purpos e or 
hUi""lilie ting tho orisoncrs." 

T~ t is the pertinent pc:irt of thot which uo wish 

to coll the court's ottontion to. 

· GENEFL''L REYNOLDS s l,ro ther e ·~~Y stt\ t OMC!lts t o 

which· tho Dcfchso wisnos to invito_our c ~tontion? 

C.' P.T..' IN c. ' ND'f3ERGt o, sir. 

GENER/ L REYNOLOO: Tho docunont i s ccepted into 

evid ence . You ay proceed. 

... (Pros cuti on "Gxh i bi t a . 348 
t or i d n t 1f1cr tion wns 
r occiv din vidcnco.) 

c·PT IN ~rm:s TER: ray w. "' c -r •1s s1on t o wt thdr w 

tho '1rigina l si r n od stat011ont nd substitute a copy 
' ther efor? 

G:::N." ,', L -'EYNOLOO: Yos. 

Cl.PTt I N 'VEBSTER: '"111 you r.i rk this? 

(Str. t 0 ont of The· or e Winship 
v~s nrkcd Pros ~cution Exhibit 
Po. 349 f or i d~ntificetion.) 

C.' P'l'. IN ,:7EBSTER': :.t this tirio th o r os oc ti on wishes 
.. 

t o off0r into ·evidence Pros ocution•s Exhibit 349, boing s 

sta t cr.iont of Theodora ·· inship, Maj or, Modic 1 Corps, nnd 

t 2kon by George G. BArkor, Agent, SIC. 

GEN:!:.R/ L REYNOLDS: You nay r eed th si gnificant 

parts of the stntercnt~ 

C! PT/ IN ~.-:;2:BSTER: Sir, on pr. go · 1, the f ourth 

question And enswcr: 

"Q In wh a t places i;erc you held? StPto approxi­

nato ~etcs • 

..._ "L I was .r. prisone r . f wnr fr ·.m 9 !.pril 1942 to 



19 June 1942 at Little Baguj.o,- Bataan; fro~ 19 Jtmo 1942 
I 

to 3 October 1943 at B111b1d Prison, rE1nilE1; from. 3 

October 1943 to· 19 October ·1944 at Cnbanntuan; end fro 

19 October 1944 t o 4 ~ebruery 194, et Bilibid Prison, 

M~nila , all in the Philippine Islands. 

"Q Did you w1 tnoss or ht"V .,- you been t old of ny 

atr·oci ties or rnistroP tricnt ot /,oorican prisonors of wor? 

11/! Yes. 

"Q .",r e you f nr.111 r with t ho ciT.'cuos nnc s ot' tho 

A~0ric~n prisoners 0 f WAr being u~hol d t o ri di ct l o end 

insults nt Bilibid Prison, M nil 

J anuP.ry 194 ,1 . 
, Ph111pp°ino I s l nds·, in 

11 1~ YQS • 

"Q St? t o wh~t you know of your o,m lrnowlodg con­

cerning this ~~tter. 

"1, Garba ge wr s . brought fror, t ho J (l p1:1 nos c kitchens 

~nd deliver ed to the I. oric n -pris oners f Wfl r who wor e t o teko 

it t o f oed the pigs bel onging to the Jr p os o, Phic·h the 

lnericnns wore requir-0d t o oar o f or. 

"Unless p.roventcd by /,ncricr n g~rds, t ho ga rbe.go 

was often o." t cn by the: /,noricr,n prison .rs of WE' r, ~rid on 
-
these occasions J apane se offic rs and enlisted non would · 

stAnd at~ dist~nce nnd laugh ~t the l noricon offic ers ~nd 

nen who f0ught ·ovcr piccos ~f garb go spilled on the ground. 

On one occosion, in J~nuary, 1945, I hc r rd . J ~panosc 

Of°ficer order a J np~nc s o gu(' rd to bring l":OT O g, rbl"gO out 

so t hey night 'sec the /.r,cricr.n dogs fight'.'' 

Thq lnst quostion ,md r.nswc:r on pf'ge 2: 

"Q'. Do you have onything you wish to P.dd in connection 
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With this p~rticular r.mtter?
' ' . 

11/. I recflll thFt cbout the s n.r.10 tine AS tho obova 

describod incident occurred,' an unk,nown Areorican enlisted 
. 

.... MM we.s observed in one or··thc ·p~g pens, holding oft tho 

pigs with .a stick .while ho ate the gl\rbtge fron · tho pig 

troug);l. 11 

Thet is all, sir. 

GENERt L REYNOIDS I 

which the ·norons o wishes 

CI.PT,.IN S! NDBRRG: . 

Q; ;NER,':L REYNOLDS: 

evidence. 

I.re there other stat ~Monts to 

to invita our atton~i -.n'? 

Thero aro none , sir . 

Tho docur.:ent is eocopt d into 

(Prosocu.tion Dxh ibit o . 349 
for idonti ic r tion \'lt' S 
r ec ivod i n ~vidonco.) 

c:·PT, I N V!EBSTZR: Moy tho Prosccutioh wi thdr P.w the 

original statonont end substitute a certified copy thor oof? 
I 

GE~R.' L liEYNOLDS: You· r.my. 

C:' PTi IN WEBSTER: That c np l t cos the ovid nee on 

Par... gr phs .87, 94 and 95 of ..tho Bill ' of Perticulars. · 

Sir, a t t his tir:o the Pro·s ccuti on -wishes t ,-, suboit 

Porngrf'.ph ·116. 

1;111 you Mt-;i rk this, please? 

(Stot c:ont of Maroclo J.rricta 
we.s marked Pros.ocuti on r.:x­
hibit No. 3$0 for, idcntifi-

. cPtion.) 

C · PT/ IN i'!EBSTER: In support of tha t p~ra graph, 

sfr, _we would like to off0~ into evidence Pros ecution's · 

Exhibit .350, b~ing the sworn st.a_t cr:10nt_ of HP.re .lo /,rri0tn, 
l. - . ' 

t~ken before Thonos 1~. Cannon·, 1st Li outenont, J I.GD,. . . 
... . ..,, , . 

·, 
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baring the 1nvest1gE{t1on or t hi-s otroci ty. 

GENER/ L REYNOLOO: You y r oad t he s i g~ifican~ 

parts of th9 sta t ement. 

c .r PT; IN ~'EBSTER: On 1>_age l .ther eof beginning with : 

the ninth question: 

"Q Wero you living in Ba~uio during . t ho ~ccupnti n 

by t he J r. p~nose f orcos? 

" I. Yes, I l jvod her e Wltil !.iarch, 1945, whon I went ·t o 

tho r.oWltains bucauso of the b; nbings. 

11q Did yc,u suffer s0r1e r. i str o"t .i nt ~t tho hands of 

the Jop~nosc ~ilitcry f orces? 

11 / l Yos, sir. 

"Q· On woo t -dn t c nnd 1hor o did t is trkc pln co? 

"!~ It ~ppencd cm ; pr il 18 , 1945 , nnd it happened 

close to Cor.,p No . 4, which i s along !Ugh~7t.y 0 . 11 . The 

place_ is .a bout twenty-two kilo -c t or s sout h" of B guio . 

"Q Will you t ell oxnc t l y \vh t hap:')onod? 
'---

11 /. J,ftcr I l eft Bngui o bccf' usc of the bo bings I 
.. 

went t o Vi-r ok Mines. I s t P.ycd th er e · f or whi l e nd then 

bocaus.e of the sca r ·ci ty ,:,f food boc us.o \'10 wore str. rving 

thcr o a t · tho tine, I ~nd e. gr oup- of ebou t ci ghty-.thr00 
• t 

persons including wor:cn 11nd children, I think r.,nybe the r e 

wore sixteen non 1:1.nd tho r est wor0 wonon .Fl nd children, r.inybc 

~bo~t forty children. Vi Q st~rtod to go t o the l ~wlands t o 

,find nore food. We loft Virck on the norning of !.pril 17, 

~945, ~nd traveled s uth. At about t en o 'clock in tho r:orning 

we wore stopped by thr ee J epcnos c s oldiers. · They wer e just 

ordinary ,Jopancs c soldi ers ond I don't r crioribor ('.nything
. . . . 

... . ,. ·a. b0ut. then now. They wcr..e _,.,rrncd with rifles nnd boyoncts\ 
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and·at the point of their b~yonots they t ook ~ost of our 

rice . 1.fter they took our rice they l e t us ·go on. Wo 

spent the night ~f lpril 17, 1945, on .the mountP1ns- noP.r 

·-comp No. 4. ·Vfe just slept on ~he ground. The ro xt_rorn1ng 

we str.rted out ~gain. We had gone_. a bout six kilorae.t ers 

when vie were !'let by a l nrga · group. of J eponcs o. l c . lculat cd 
.there were about thirty J apr.ncs o ~oldicr a ~t first who • 

surrounded us. They wer e ar nod with rifles tnd bayonet s 

and h~d e oechino•gun. Ther e wer e two of f i cer ~ in chr r go 

of tho J apane se who surrounded us. · Ono of tho of ficers 

w~s ~ first lieutenant end the oth r WP.Sr s econd lioutonnn t . 

I know t h is becaus e I _am ecqu~int ed with tho J p ·nes o 

insicnia. l ftor they surrounded us tho fist thing t h ,y di d 

Wf1 S t o cxar.1inc ~ 11 over our bel ongings and they took every­

thing of raluo or wh~t the· like fr on us. Then tho J op~ nosc 

Lieutenant told us we would have t 0 r e turn t ~ B~gui o ~nd 

bo turned over t o tho Military ·Poli co . This J pPnos did 

not speek English but one of our conpani ns coul d ...undorst nd 

e little J apanes e . Her ncno we s St r atis. ~ho 1s now do d . 

The J t.pnnc s c then t ook . f our of ny ·conpeni ons nnd nt.dc thee 

c c.rry our luggaeo a short distanc e.: awe y f r ,)r, ·,her o no wor e 

surrounded.- Thon the f our :m.on \:cr o ti ~d up , their nr ris wor e 

tied in bock of 'thc1:1 . Then t he J e.pnnGs c icked out_ f our · 
. "' 

rno:t"c r.1en end have then CPrry s or.c ncr e lug gvgc t o the plac e 

wh~r e the first lugf ogc wns t aken. Then th ey tied ths1e 

n~on up the · s ano es the first 0nes. They did th e s~r..o thi~ 

to 'another group of f our !'l1en and I vms in this group. Wo 

c~rried the lugg~g? t. short ~stcncc ~nd just put it down 
,. 

then thny ·t1ec1 our hnnds b ehind our backs. ~-1 y group was .. 
• • • t' 

.\ 
. ' .. ' . 
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· put with tho first two groups and wo wore g\ltl rdod by sayen 

·Je.pancse soldiers. Then tho last gr.oup '")f f our Pen ·cnr.1e 

~nd they tied them up. rhen tho JP.l)f'.ncsc took somo cloth 

rron our luggage which I aiscovored l~tor WPS t o be used· ... 
. . 

(l S blindfolds. We wore now seperotod f r rn tho \7 con Pnd . · 

children ~nd wo wee nll surr0unded by J penns o soldiers. 

Then tho Jt'panoso took four of ny conp .nions c.~out fifty · 

yPrds ·end b.egun bayoneting. I know the ~on wore_ being 

killed because they wor e scrca ing and bogging t or ,·rcy. 

Ther o were s even J r.pnncs-e soldiers who t ook tho first f our 

tien awe.y. Thon whon they came beck in n f ew ninutcs, I · 

s~w thorn wip~ng thoir bayonots uhich vor o bloody pnd none 

of th o f : ur of ~-Y conp~nions wore with t hcr • Tho_n thoy 

took f our non At bout tho srno place r r.in. I h0r rd tho::i 

scrern and again tho J apan s o r eturned . I s nw ng~in th .t 

their beyonots wore bloody. Thon they s o~ ctod f our mon 

nnd i wr. s with this gr oup. '.To wor e tlJkcn P t ob0ut fifty 

yards and r.iede to stop. Ther o wer e f our J ,. ~enc so thr.t hi:' 

us thoro ~nd then another threo ·~or G ccting as guards o~ qs. 

Whon we r oached e ~ortP.in . spot which· I cclculat c~ was 

eighty or one hundred yr.rds froc Hi ghway No. 11 on th o· wost · 

sicfo ; anc'. e.bout t wenty-two kilonct ers s·,uth of Bfl guio, we 

were stopped and a blindfold w s put over r1y .oyes a nd they 

blindfold 1:y col)panions too. They stopped us nocr :.-. ditch 

whore they blindfolded us. There wero f -:mr J'!'i pe.nos o 

soldiers, one for each one of us who did th blindfolding. 

/.fter ·tho blindfold was put on nc and I w~ s stnndin_g on 

the odge of _the ditch I suddenly folt o· b~yon~t pushed into 

I!lY ribs in rr·ont of i11c ~n ny right side. I felt it in ny
'.·..... 
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body end I fell d9wn into th0 ditch. Thon I w~s lylng r~co 

down r.nd a bayon~t ~as stuck into my back. I l n1d .v~·ry 

~till and pretondcd to be dona . My thrco co~pP.nions were 

e. ls·o beyorictcd cind· pushod into tho ditch· \71. th no ~ I hoard 

thee r:1ovo· nnd tho J E\ pE\ne.s o sol diers bayon·ot od ··tho~· s o~o· 

r1or o until th~y 1n;d s ti~l. Tho Jnpenos o . t ficn took bariano 

l cnVOS a nd SOMO grass es ond o-thcr stufr ti) COVOr_U~ lip , 

then they loft. I w snot uncnnscious thon n lthough I .wa s 

bleeding very r:uch c. s I could f ool . tt o b l cod . I could hc Pr 

the Je p,mcs_o t _r1ko · the other f our , en bccr us o l her.rd thon 

scrcav.ing ond bogging f or ncrcy. They br ght th n vory 

nce,r to ·,her e ,-re ucr o bayoneted. I did not s ec this but I 

coulcl hor. r ple.1nly ond p_ft cr th l est t •1ur nen wer o 

b yonot cd I could ho .r tho J panos e go t o tho pl a c whoro 

the vJOr:on And childr cm wer e ga tho r od . I bcliovo I r ust hl\ve 

l nid in tho ditch for ~but thirty minutes when I Has able 

t o go t ny hands untied r nd than I t ook ott ny blindfold . I 

CE' llod t o ny othe r t hr o c,mpiminns in the ditch t o l oorn 1! 
'--. . 

they __wore sti-11 olive ._ na. t ouched th or _n 1. they wero very 

col cl · and .non 0 of t h en r-.nswor od l:'.e nd I n sur e t hey wor e 

Pll dead. I just know the first neno f. .two of tho th.r ec 

r on in t ho di°tch with r.o . Ono was Lui s , \Vb . wns about 18 

ye,:, rs ~ld l'nd tho othe r wc.s naned Straus, , h ,1ns e, bout 22 

years old. They v ere ·all Filipinos. 1.:hcm I go t up frot1 the 

ditch · r rPn bP. ck up into the i".ountains. I had only gono a _ 

short dis t~ncc when I c0ulc no t go ~ny further boc~uso of 

':~Y wound s r nd I laid dovm. 1.ftor o \ hi l e I hc.:. rd wot!en and 

children scret.1.ning. I pe0pod - .nd . I saw f our wor .en And two 

-childron bayon0tod by thc ' J apenos o. Th~r o were f01.µ" 

• 
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Jape.nose who did the bayoneting. . Then I SE\W two rjorc 

wonon e.ne.. one child bayonet ed . Tho ~nen an'd children tioro 

not blindf'oldod and they were tt1:kori to £1 b()_ut .tho sane p~ace 

·they . executed, us. I sew four Japano~c ba~onc:ted these 

woren . ~nc C?hildren. T,h E?Y wor e scroa·r.ing miu boguing· t 
. -

pity but t(lo J'apr- n -"'s c ru:~no w::rcy fo1· ·thon . I s those 

tour Jnpo.nos c put their bayonets into ·thes e 'lio1. .ond 

children nany tines vcn 1r thoy n.~ 10 f ellcn do • Th si ht 

UPS t oo nuch f or no ond i lost ny scnsos g 1n . I b 11 vo 

I w~s unconscious for sevor nl h~urs bcc~uso it ; s r yb 

1.1 r ound six o 'clock whon I 1oke up . . I h t r d th J panos 

shouting nn ~ I was .wt.ken. I coul not understand wh t 

thoy we..,.e snying but I believe .thoy v, r o c r- lling f or 11 th 

J aponc s o t () prepar e t o 1 ave . I t hen o _. ... cli, tbing up tho 

rnountoins by r ys lf• 11 

/ nd on pr. go 4 _tho first qu st!on nd ns wor: 

"Q Do you know wht.it hapn,: nocl to th · fiftoen other 

1:0n forty childr en 11nd b ut t l-1onty- oi ght m .on th .t wore 

or+ginally ·captured "11th you by tho J apcnos e? 

• • 11 !. They . wore e ll deBd , bee use · I hE'.vo n ovcr s oon 

any of thr..M since the 18th day Of. J prtl, 1945, When the 

Japnncse oxecutcd _us. 11 

~·.nd tho third que_stion· and nnswer ·ttorn 

of the pnge: 

"Q Do you know enyrmo uls e nnw living in your gr oup 

v,ho als o escaped fr om the J t1:p1 nos e on the 18th f I.pril, 

"A Nt'), sir, I know no one ol no who os cc,ped. 

, ~. "Q Do you know tho muiOs ')f ci thor of tho two 
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Jap!'nos c J.L ,utommts who you s .- 1t1 wer0 in chr-rgo of the 

thirty J npanos o? 

11/. N_o , sir, I do 'not kn0w. 

"Q . c~n· you g1vo o· nc rsonal description .of 1:}lc 

J ::- :xinos o first :)..1~utcnant?" 

Now , sir~ storting ··1th the sonton6o beginn1,ng .t . 

th€ bottor1 f th o pe.ge : 

"Ho Wfl S c r ..ssoe in regulr- r green J pr.noso ar "'Y un;tor n 

nnd c~rrica a snbor nnd c r evolver. o wurc th ~ J np11 noso . 
officer's b oots. He hr.q .on n 1ns1gni of r f irst licuton nt 

which is c r ed petch with gold stripes 1~ng tho t op nd th 

bott on nnc1 t:' yellow strip.) r un throu[ h the r.J.e.t:lo with two 

silver st.. rs 0n the nidd l c st.rip • I do not bcl1ovo he 

could spet:> k '"·!nglish. He w s o nunt r oss cr. That 1s bout 

e. 11 I c . n r or.icnber of hin ." 

J.nd then th~t ans wer ends with : 

"This first li out -mnnt ·w;,_ s in chnr ge of tho gr oup 

bocc' us e he wt s th e: one thr- t secr-;ed to givo corir.~nds ." 

Thn t is P.11. 

G~NEn: L ~ 'CYNOLOO :· br o t he r e o the r stoto;ionts t o 

which tho Dof ons o wi ~hcs t J invite our ~ttonti on? 

c : PT ' H T S.-'NDBZRG: No , sir. 

G:.:.Lr~R: L BEYNOLDS: The do cuncnt is r. ccoptod by the 

Conrission. 

(Pros ccuti,.n Exhibit N • 350 . 
f :,r identificr, ti "n ·, _s 
r ocoivod in ovidonco.) 

c; PT·· H! 11/EBSTER: Thl'lt cor.1p l ot os th e ovidemce on 

PC\ ragrt-tph 116. 
·' 
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CAPTAIN PAGE: · If ·it pl~a~e the Commission, the Prose­

cution is prepared to present additional. evidence .on Bill of 
Particulars 15 and 25 and _the testimon, will also rel•te to 

P~ragraph . l and indirectly to m~y or the other paragraphs~ 
. . ~-

GENERAL REYHOIDS: The Commiss-ion ~ll inq~ire whether 
' . 

·this ·new ·testimony is purely__cumulative. ' 
CAP'l'AIH PACE·: No, sir; _it ·1, all 11,ew. 

~· 
-SHIZUO YOKOYAMA 

called as ·a witness on behalf ot the Prosecution, being first 

duly :;worn through r-011111mder Bartlett, was exuin d and tes­

tified as follows through Interpreter Starr Sergeant Hiroshi 

Ohira: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace} ·01ve your name, pleas~. 

A Shizuo Yokoyama. 

Q Are you an officer or the Imperial Japanes Army? 

A Yes, sir.~ 

Q What is your rank? 

A Lieutenant~general. · 

Q. -How long have you been a lieutenant general? 

A Approximately four years. 

Q Are you now an. American prisoner of uar? 

A Yes, sir. 

Q Do you want to tell this Military Commission the truth 

about uhat. you lmow concerning ~perations in the Philippine 

Islands? 

A Yes, sir. 

Q When did you come to the Philippines?, 

A August 22nd of last year, I believe • 
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Q What did you command at that time? 

A It was the 8th Division·. 

Q .Vlhere _was your div1s·1on _st~tioned in the Philippines? . 
• . "! • • ' 

A . My division was en route to the Philippines trom Japan. 
' • • 4 

Where vere they. statio~ect' _in th-· P.hll1pp1nes? 
'From mid-oc·tober \18 were at Batangas ~ ·. 

Q Who was your · COtllllland~ otficer? 

A My commander ,1as Gener-al Yamash1ta •. 

Q 1Nho wns your commander when you first cQJJle here? . 
A Upon my arrival here in August my commanding otficer 

was Lieutenant General Kuroda. 

Q When did General Yamashita become your commander? 

A It \7as about the first of -- the beginning or October. 

Q l/hat year? 

A The beginning of October, 1944. 

Q Wo.s he your commander from th~t time right up until 

the surrender? · 

A Yes, sir. 

Q . When did you 
'-

leave Ba to.ngas? -
A It was on the night of Decombor 31, 1944, 

Q Where did you go? 

A On January 1, 1945', early morning, I nrrived ·at Fort 

McKinley. 

Q Why did . you go there? 

A I went there on the order of Goncral .Y:imashitn and to 

meet him there. 

Q What happened then? 

A On the night of January 2nd I recoivod instructions 

from General Yama.shita. 
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Q What were the instructions?. 

A I1; \VtlS as follows: Fi~s.t, I -- this is what he snid: 

"You l\1"8 to be. Shilllbu Group comander. 11 , • 

. . . · No. 2. · This ·shimbu Group was· to be th~__gtoup that 
• • • • l • • • I ,' •" ,,• • 

woula get · together, ouilt froc vnri-ous · sources. ·. It ~s n 
. .. . ' 

cixed group. Since this is n cooposite unit, ·it n1 to co~ .· . 
ord1nc.te in the follouing operntion: In cese of t-.n ttnck 
~ . 

this Shio Group wo.s n gr.oup tlw.t worked bost in opox-ntion 

~.nd they we~e. to offer token resistcnce ·~.nd onke c. quick 

w1thdrm1ni. 

Q How oany oen 

CAPTAIN REEL: Pll.rdon ne. e hnve bo n inforoed. th t 

during the course of this exchnnge tho witnoss d scribed the 

condition of th Shinbu 1 r y c.s heving to do with southern 

Luzon. I think the whole t c cts should bo broughi betor the 

Cor.ltlission. 

CAPTAIN PACE. If it please the Connission, I wns in­

tending to bring thos out, \7hether or not th · 1tness hes 

nentioned ·theo yet or not. 

GENERlu.. REYNOLDS: Very well; proceed. 

Q (By Cnptnin Pace) V.'h~t vins ' the strength of the Shinbu 

Army? 

A The strengt_h or · the Shinbu J.rny vms ~pproxiontely 

45,000. 

Q Wh~t aren did your conoruid cover? 

A First it wo.s the strong point of--. It was 

northern strong point --. I cont1c.nded·the forces 

northern part or Mc.n+l~, which was the key point nnd the 

strong point enst of Mo.niln to Batang~s nnd Infnnta. 
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GENERAL RE;YNOI.DS: The Com.1ission interrupts. We . · 
' 

understnnd thnt the witness hns established the cornonnd · 

.. responsibility betwee~ h1mselt c."nd Genert-.1 Yc-.ocshito.. The 
. . 

Connissio~ fcils to ·see ~ reason to go cGopletely 1~~ 
' ' . 

the cotu:1nnd ·setup of ·the Shinbu Group, or to hear in dete~l ' 

the techn.iCC:l plr-.ns V h'1Ch \'/ere-· under consideration. °The 

Cotlilission clso feels tllC'.t the 1nforcct1on being obtnfned 

froo the witness could be greatly_fo.c111tnted it h ~ere 

provided with a tmp ~o tht,.t he could point out these locn­

t1ons end save . these long, involved descriptions . 

The Cot1t11ss1on nill recess for c.pproxitlt:1.tely ten 

ninutes nnd ask the Prose-cution to r e-evnluate the intor­

pntion sought froo this uitnoss cs t 6 its airect cppl1cc­

t1on to the purpose f or which vto nre asseobled , end nlso 

to nnclyzo. the pos si1?111ty of using ot-.ps to f ac111 tote tho 

exr-.ainntion. 

(Short recess.) 

·1 
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(The follo~ing. answers of the wi~ness were given 

through Interpreter liasao Ochi, with Interpreter Hiroshi 

Ohira acting a~ ·"check" Interpreter:j · 

·G~ "ERAL REYN~LDS: The CoJJUDission is in :s'essi·on. 

It ·is the desire of the Commission that ·the l>;ose- ··· 
. . . . . 

cution state the. subs:tance _of the testimony expected·. to 

be d~velol)ed from this. witneas, ·which they consider 

essential to their case. 

CAPTAIN PACE: 'I·he purpoae of calling this witness, 

sir, is to establish the command that Yamashita had 

ov r the llanila ·area, the date wh n it started, the 

naval t~oops which he commanded, the chain or command 

between Yamashita and the naval co~ander in Manila, the 

fact that Yamashita exercised that command, the tact 

that there was communication between Yamashita and . that . 
command up to~ certain date, and the tact that Yamashita 

exercised command over the prisoner of war camps in tho 

PhiliJ)pines and over the air force in the Philippines . 
...... . 

~~NERAL REYNOLDS: You may proceed. 

( (A map was marked Prosecution 
xhibit No. 351 for identi­

fication.)_ 

Q (By Captain Pace) Will you look at Exhibit 3;1 

· for identification and -state the northern boundary ot 

your command? 

('l'he witness indicated on Prosecution Exhibit 

· No. 351 for identification and spoke in his own language.) 

·cAPTAIN REEL: (To the Interpretor) Can you hear 

-
Have him spoak louder~ 

· 2666 

, 

' 

.. 



CAPTAIN PACE: Sp9ak louder. · 

COMMANDER BARTLETT: . Do you want bim to give tho 

names Qt the units there, or -mer~ly point out ·tho loca-
.• 

tion of tho boundary? . 
GDNF.RAL REYHOIDS: Tho gco~raphical ,limits ·or ·· 

the lino. 

(Translated to the witnos s through the ·: Interpretor,) ·. 

CAPTAill PACE: Will t.ho record shm·, that tbo m.tnoas 

hns ' indicatod tho towns of Ipo and Wawa and Antip~lo. 

·Q (By Capta11f Paco)" Will you point out tho wostorn 

boundary of your command? 

(The question being asked the witness through tho 

Intorpreter, the vitncss indicated on Prosecution Exhibit 

No. 351 for identification.) 

CAPTAIN PACE: Let the record show that the lfitncss 

has indicated a line generally along the Angata River, 

through Maniln Bay, touching tho southern tip or th 

B~taan Peninsula. 

Q (By ~aptnin Pace) Will you indicate tho southern 

·boundo.ry of y.our comman~? 

(Tho question being asked the witness by._ tbc 

Intc~prctcr, the uitncss · indicatod on Prosecution 

Exhibit No. 311 for identification.) . 

CAPTAIN PACE: Lot tho record show that tho uitnoss 

has· indicated tho Province of Batangns. 

(The uitnoss indicated further on Prosecution 

· Exhibit No. 35l ' for -identification.) 

CAPTAIL PACE: Let the record . nlso sho~ that ho ... 

has indicatod· something just south of there. 
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CAPTAIN R!ELa South of there? 

Tim VIITNESS (\"11thout aid c,f Interpr~ter ).: Uindoro 

(~ontinuing 1n. the- Japanese language, Which \tas not· inter­

preted). ,.. 

Q (By Captain Pace) · W~11· you 1ndi~~te the western · 

boundary of your com1and? . 

CAPTAIN REEL: He ha1 given tll,e w1tern boundary. 

Q (By captain Pace) 'nle eastern boundary. I' beg your . 

-p~don. 
,. 

(The question being asked the ,ntneas by the Inter­

preter, the witness indicated on Prosecution EXhibit No. 

351 for identification.) 

CAPTAIN PACE: The witnoss has indicated _Laoon Bay. 

Q (By Captuin Pace) Did your cocca.nd include the 

· City or Manila? 

A (Through the Interpreter) Yes, it uas included • 
. 

· Q · Who was your .inoediate cont"!nnding officer? 

A General Ym111shita. 

Q Where uas your headquarters? 

A A·bout 10 kilonet.e:r;-s east _or Wawo 1n the oountains. 

Q Where was Yuoa.shitn's headquarters? 

A Up to the 3rd of January his he.idquarters ,1aa up at 

Fort McKinley. · 

Q Where did he go tron Fort 1IcI~1nley? 

A Finally, I think he was domi at Ipo for n couple ot 

. d11ys, fQUf or five days. 

Q Where did he go froc Ipo? 

A ~ I believe he cove~ down to ·Baguio. 

' .. Q ~en did General Yanashita take over oot1Dand of the 

1Japanese naval foroes 1n Manila? 
. ' . . ..-

A I believe it ,-ias .about the first pa. t of January 

• 
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that ho eontrolled the .various· units through the group 

commo.nd.-cr~. 

Q Hera do you kno'1 •• · 

CAPTAIN REEL: Sir, WO should liko to have thnt 

intorp:retntion chockod • . We underatnnd thoro i~ a sound .. 

roco~d~. · It -is our ·1n:tonnat1on ·t~t .th~. ~1~~ss. · . .- . 

added that Ocnoral Yamnshita did no~. tnico char~o 

directly ot thoso cor?-in .tYPOS ot groups . t ·don•t laiotl 

whut it ~ns procisoly, but l undorstnnd the atnt ont 

was thnt Gonornl Yrunnshita did not take chnrgo directly, 

but took ·chargo throueh tho divisions. 

GENERAL REYNOLDS : Will yo roo.d th nnswer to tho 

quostion? 

(The nnsnor r oforrcd to was r oad by tho r portor 

as follows:) 

"I believe it was nbout tl10 first part ot Janunry 

that ho controllod tho various units through tho 

group commanders." 

CAPTAIN REEL: I '-didn 't understtu'ld tho lnst part 

of"tho onm,er • . V!o ,i111 vrithdra,1 our objection. 

Q (By Captain Pe.co) Hor: do you lmovr General · 

Yamashita took control in the til's-t pcu-t ot January, 

1945? 

A (Through the Interpretor) It is because -I rccoiv-

cd rai order from Gonornl Yemashito. ut pbout the first 

part of January, mysclt. 

Q What did this order sny? 

A Concerning land ~poration and land-based navy, 

various group commanders nill command the navnl forces. 
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CAPTAIN REEL: Will tho roportor road -that 111st 

part. of t;h£, ans\7ort 

. (Anauer rend;) 

Q (~y Capt111n Pnco) Did Gonornl Ycmashi·t(\ rccoivo 
. . . 

o.n order from Grand Imporial Headquartore 1n Jnpm? 

A (Through tho Interpretor) I bolicvo thnt ·th order 
,· 

I 

camo tram tho Grand lmporinl Hoadqunrtora o~ .Jnpan. 

CAPTAIN PACE: Will you recd tho nnanorT 

(Ansuor road.) 

Q (By Cnptn~n Pnc~) Whnt did tho orders any? 

A That I do not knou, but I boliovo tho contents .is 

not much ditf"oront trom th ~rdor thnt I r oooivcd rrom . 
General Yamashite. 

Q Whnt did the order l7h1ch you r coivod soy? 

A As I said previoqsly. 

Q Will you r epent that, plonso? 

1, Conc.crning land operation and lo.nd•bnsod navy, 

cac}:l group commander will commam tho nnvy forces. 
'-.. 

CAPTAIN REEL: Will tho roportor road thnt nnin er? 

(Ansn.ox: rend:) 

THE WITNESS: (Through the Intorproto~~ I have 

s omothing to o.dd ·to that . 

. Q ·(By Captnin Paco) Yes? 

A (Through tho Intorprctor) The mcssage _contninod, 

I bcliovo, something to tho effect thnt mnttcrs -­

(pause) 

COMMANDER BARTLETT: ·11Tho mossego contn1ned, 

bcliovc, something . to tho effect :t}ult mnttors concern-
\ 

ing sea ~poretio~ and propo.rntions therefor will .remain 
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. . 
the rosponsibility or the navy." 
Q (By Cr-.pte.in Paco) 1.rwi land operations ,·,ould bo 

Yo.mnshit~•s ro~pons1b111ty, is thnt right? . . 

A . · · (Throug~ t~ 1ntorprctor) Tho 
. 

lnnd operation ,1111 
-

·to be tho rosponsioj,lity to Yo.mo.shitn through the
. 
· vnr,1ous -. . 

group cornrunndors _, Lnd not · sen operations. 

Q When did you rccoivo commnnd of' tho- navo.1 land 

forcos in Mmli.ln? 

A · The ordo:r that I received from Gcnornl Ynmnshitn, 

bcliovc it uns about 10th or Jnnuary. 

Q When did you take nctunl control ovor the nnvnl 

forcos? 

A . Actual commnnd I took over nevy troops o.t th 

·beginning of combat to the ond. 

CAPTf IN PACE: 1i!ill you rend that Ol1Sller? 

(Arun-.'or read.) 

, Q (Dy Cnptnin Pv.co) What \7t:t'S tho dnto thnt you 

tooli: ovor? 
'--

A I guess it , ns o.bont 10th of Jo.nuo.ry. 
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Q What day did you actually take ovor? 

.(The follouing nnst1ers nere given through Interpreter 

Lieui;e~t -Comrnmde)" s. C. Bartlett.) 

A \Rlen I o.ctu~ly a~s_w:ied cocmnncl, \71~h-tho .receipt ot 
' these orde.rs, b'ocn~se ot certain nntic1po.t~d ~incon~eliiences 

I did not talte oYer actual control but did issue sot10 -pro­

paratory orders. 

Q (By Captain Pace) Did -yo·u to.ke over a.ctual control on 

, Februnry 3, 1945? 

A Yes. 

Q Did you issue a. pre_paro.tory order on Jnnuary 19, 1945? 

A I did. 

Q What did it so.y? 

A "With r espoct to tho coming U. s. advance tona.rds 

Manilll you nill halt ndvnnce 1n prepared positions." 

COMMANDER BARTLETT: May I have permission to ask a 

fey, questions of this witness? It is more or less beyond 

my comprehens~on. 

GENERAL REYNOLDS : Yes • 

(Whereupon ensued a .short colloquy in the Japonese 

langu~ge bet\7een Cocmander Bo.rti'ott and tho rritnoss.) 

COMMANDER BARTLE'rl': Part of tho Army forces are 

strike that all out, plcnse. 

The moanirlg or· the object ot this ordor was as follows: 

"Part of tho Army forces had been put in the Iwabuchi unit. 

Thoso forces noro gu.irding about 20 kilos on the northern 

part of Manila. and four or five -·- and throe or tour kilg~· 

on_the southern part of Manilll. 11 

·Q {~y Cnptain P;1ce) Wh9 \'/a.s t~e Navy commandor undor 
' 

.. 
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you? 

COMHANDER BARTLETT: I don't think .ho is through yot. 

(Tlu:ough Intorprotor · B:lrtlett) -~ m~ -~ stQD\1 

age.inst tho Uh11;ed Stntos torcos on those. tt10 .1slo.nds, 1t . 
. . ; . .... . ... 

. . . . ' . . ' 
was my dosiro to ,v1ithdrt1t1 nll other trQops· µi tho .City ,ot .. 

Manilll to the hills. Ho~o~er, with ro~poct to those naY~ r­

rorcos rtho uere along the shore linQ, who \1oro p~acod there 

for puroly nnv~ duties, oy _oFders did not includo th01:1. 

Q (By Captu1.J:1. Pace) Did you notify Yo.mnshita thnt you 

h·ad ordorOd tho troops in Knnila, including -- ,1ithdrt1\1 

that. 

Did you notify Ynonshita thot you had issued this 

order? f 

A I notifiod hio without any dolny, 1.tJoedintoly upon tho 

issuonce of those orders. 

Q Who ·was tho oolilI:landor in tht:l Ucm1la oro:i? Who nns tho 

coomondor in tho Mnniln nroo.? 

COllNANDER BARTLETT :' Rend tho question, please. · 

(Question road.) 

· A (Through Intprproter BQrtlett) Roo.r Adoirnl krnbuchi 

was >in cocoond of the City of llaniia and its environs. 

Q_ (By C~ptain Paco) Uas Iunbuchi 1.I:lmediatoly under you? 

A Yes. 

Q Did Im1buchi .coamand Arey troops vrho ,1oro in_Mnniln? 

A I put thee in. 

Q What Arey troops vrcro 1n Manila. in February or 1945'? 

A Tho Noguchi qotached unit, that was all. I do not · 

lm0\"1 nh:i.t othor troops \"l?rO hero~ 

Q Vlhat. wns the Noguchi unit? 
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A Thoy vero troops tt\kon rroo the ·Kobo.yo.,ht group. 

Q _ Hot1 long did Iwbuchi romain .un~or you 1n tho Hanilo. 

q.reo.? 
.-- · A .Until tho ond ot tho bnttlo. 

' Q ?!hon uri$ that? 

A I considorod tho.t O.bput tho ond_ot P'obrunry. 

Q Botnoen February 23rd -- nrtor that t1oo_d1d you koop 

in canto.ct uith Ivnbuchi o.t all tiooa? 

A Thoro ,-,ore ticos \'lhon I had litiison and thorc were 

til:los ubon I did not havo liaison mth hiD. 

Q Woro you nblo to got all of your 1Dportnnt orders to 

hie during that poriod? 

A Until about tho 10th or Fobrunry I uas nblo to got 

then through conparo.tivoly succosstully. Froo thon until 

tho ·2oth I ,,~s nblo to rocoivo oosso.ges qn sovoro.l occasions. 

On . tho other hnnd, tho inportant nossagos ,1hioh I sont out 

did nrrivo regularly• 
.__ . 

Q Did you have cor.u::runicntion vri th Yao~shitn froo 

Pocqo~~r, 1·944, until tho ond or hostilities? Did ' you 

have cotu:runication \11th Ynoashito. tron Docoobor, 1944, 

until thc ·surrondor? 

A To bo specific, until tho oorly· or niddle po.rt of 

April I can so.y tho.t thoro no.s no interruption 1n cotu:ri.mi­

cations betnoen ·us. Fron then on coonunic:itions deterio­

rated until about tho oiddlo of Juno and they wcro con­

pletely severed. Since then I have had no cocr:nmication. 

Q Bct,-rcon February 3rd and February 20th, 1945, did 

you send reports to Yaoashito.? 

A I sent thou overy-do.y, -a~ ouch as I could • 
.. , 
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Q Did you receive reports troo Imibuchi during that 

period? 

COMMfJIDER 'BARTLETT: Thoro iloro t\10 a.nsners to tlio.t. 

Tho first ono•vta.s: "I sent lll.l roports that I rcco1vod on . ' . 

to Gcmor:il Ytica.shi ta.. n J 

I .put the qucst1o·n ngoin,-·,end tho second a.n1t1or ,1na: 

11 1 recoivod thoo up Wltil tho 10th or Fobruc.ry rogul ly, 

and froo then to tho 20th occo.sionnlly. 11 

Q (By Capta~n Pace) How did Iua.buchi r ocoivo his 

orders? 

A lire these ordors f'roo oysolt that you r arer to? 

Q Fron yourself' or troo Yaoo.ahita.. 

A All orders froo Gonor ~l Yc.u:i.shito. ror I'1o.buch1 cru:1e 

to r.10 ond I trnnsoittod thoo direct to Inobuchi. 

Q Hov, oa.ny navo.l troops did you havo in lbnilo.? 

A Under In~buchi's cooao.nd nt Corrogidor 11bout r1vo or 

six thousnnd, end in tho vicinity of Manila tittoon or six­

teen thous and. 

Q Hoir wmy .\ray troops ,·,ere thoro hero in ·Februo.ry? 

A Approxina.toly 1·,aoo, I beliovo. 

Q Who ,,a.s in . comlnnd or the prisoner or ··,:,a.r canps in 

the P~ilippino· Islands? 

A I believe the first co~mahdor was Lieutenant Genora.i 

Ko. 

Q \'Tho na.s his cocn:1anding officer? 

A According to oy ncnory it wa.s tho prisoner of na.r 

coona.nder, Lieutenant Genera.~ Sh1nono Ika.lru. 

Q\ Was ho under Yru:mshita? 

A Yes. 
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CAPTAIN REIL: Sir, 1ri tho previous ans~or, ~e would · .. 

liko to o.sk ·tho Intcrprcto_r it tho poaition .or Gonoral 

Shioono Ilqll.."U ,,,.s doseribod by tho nitnoss as ch1ot ot tho - · 
• V 

com11ssarint .or the supply. .--· 
: . . ' .· .. 

' . 
I will -hllve to ask ·tho 1tn ss.. 

tho.t inter. C:.m thnt v iit until tho cross·. oxacinntion?' · · 
• •• f 

GENERAL REYNOLDS: Tho Comisaion \71111ntorrupt. o,nd 

s~y uo would get o. ooro uorla::lnnliko procedure 1t couzuol 

does not ~torrupt on tlQtt ers or 1ntorprot tion or ords 

nnci \7111 l7a.it until cross oxno1nnt1on. 

CAPTAIN REEL: Yes, sir~ 

COMMANDER BARTLE'rl': !bet trnnslntion co.n b an ndod 

to 11 0.s con1-nndor or tho lino or CQt10\Ul1cntions .u 

Q (By Captain Po.co) Vlhon did Y:m shito. o.ssw::o oo Qnd · 

of tho oir rorco units? 

A I have no· accuro.t o knowlodge , but no or tho opinion 

tho.tit u1s early in Jnnunry. 

Q 

A Yes.• 

CAPTAIN PACE: You nay cross oxncino. 

GENERAL REYNOLDS: Tharo ,.;·111 bo questions by tho 

Cot1t1ission. 
. . 

ElGWINATION ON BFJtl\LF OF THE C0WAISS I0N 

Q (By Genernl Reynolds) r/ha.t ordors wore received by 

you for tho killing of Filipino citizens? 

A I ho.vo never received such orders. I rocoivod I 

ho.d proviously recoived instructions froo General Yao~shitn 

to handle -- I have boon previously ~autioned by Genoral 

Y~aashita to be fnir 1n ~11 ny denlings with the Filipino 
" 
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pooplo. 

Q ~'lho.t ordors r10ro rocoivod by you tor tho' burning or 

denolition _or property in .llnniia? · 

A ·, . I did not. receiy-o :my. such ordores, but aside froc. . 

certain .dcmolit"i9ns esso.ntial to cilit _lU"~. opero.tio111 .I" 
r ece ived _no suoh ordors a~. you hovo doScl"ibed. · . 

Q What ordors wre issued by you !or tho ki111ni of 

Filipino citiz 'na in lianiln, Bntnngas, and othor· pnrta ot 

your a.roe. ot coooand? 

A I h~vo never issuod orders for killing. 

Q What orders wore issued by yo for the burning or 

decolition of proporty ·in Uaniln? 

A I never issued ony ordors • . 

Q By vrhosa orders uere Filipino citizons killed in large 

nunbcrs 1n Uruiilu, Be1truigns, :ind othor parts or yotq" nrea 

of com1ond? 

A · I have novor rocoivcd no~s ot , nor con I oons1dor that 

any unit couno.ndor noul havo issued orders t o ki 1 largo 

nunbcrs or people . 

Q · ·D:,es t h.:. rritnoss lmo\7 of tho killing of lo.rgo nw: bars 

of civilians in Manila., Bato.ngC1s, ~nd other parts or his 

area coan.:md? 

~ I first lournod of this -situ~tion after having -cone 

out of the nount:i.ins · cmd arriving at nO\v Bilibid Prison. 

Q For v1ho.t roa.son nero Filipino citizens held ·within . 

the City ::,f Mo.niln during· the Aoerican atto.ck, cmd po.rti­

culo.rly within the Intranuros? 

A I do not lmoTT either of thp to.ct nor cmy reason for 

such o. situo.tion. If' I ncro to guoss, it cay be tho.t there 

267? 



woro pooplo vho hnd coco in as refugees, but that thoy ~ore 

gathorod together by oilitary units is soco~hing .I ' never 

hoard or oven guossod botore • .. . . .
'GENERAL REYNO.LOS: ~ho Cot:1Dis11on ·.1-1~1 rocosa tor 

approxinutoiy ten ou:iute. J 

(Short rocos1,) 

·\ 
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GENERAL BEYNOLDSs · There wi,11 be more quest:1:ans by 

. the Commission. 
' .

CAPTAIN REELs I ~eg your pardon, sir? . 
O~ERAL REYNOLDS, I say, There 11111 be ·more ques-.. 

tions ~Y the Commission~ , 
' 

After Uni ted St~t es troops r eached -t.tle Pasig River ·. 

1n the attack on Manila did· you as commanding general 

visit yo.ur own troops in contac~? 

THE WITNESSa I have not• . 

GENERAL REYNOLDSs During the same period were the 

Japanese units in contact v1sted by_members ot · your gener al 

stat!? 

THE Y/ITNESS I The attack camo at such a totally un­

expected timo that no s tart member trOlfl the group command 

made such a visit. However, Starr Otficer Hashi~oto or 

the Kobayashi Unit Group which came from the Noguchi Unit 

was -there. 

GENERAL REYNOLDSs Tell the witness that the Com-
'-

mi~sion understands from hi·s statement that during the 

defens~ of Manila ne ither he nor any member or his general 

staff visited the Japanese troops _in contact during the 

entire month of February, and ask him if that statement 

1s correct. 

(Translated by Commander Bartlett) 

THE WITNESS, There is no mistake about that. 

GENERAL REYNOLDS, Is this a normal procedure in 

the Japanese Army by which generals and general staff 

officers avoid- the area of combat? 

(Translated by Commander Bartlett) 

\. 
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THE WITNBma That is by no means the unuaual ·custom • 

. -COMMAND!It BARTLETT a I am. going . t.o get him to repeat 

. . 
Tim .WITNESS a For the purpose-,or -~eparingt e ea•tem 

' defenses and preparations with respect- to ~1t1o~ and' 
' . . .: 

provisions, training ot omergency-created. m111tary unite 

tor detonse purposes and tor using a -certain P,Ortion ot 

the troops for ortensive action wi~ respect to airfields; 

tor these reasons .·I was distressed with a lack of' auft1-

c1ent start otticers. I had no other recourso exceptinC 

to be satisfied with the _messagea that came to me from 

Iwabuchi by radio and later by ground telephcno and buzzer 

and runners. 

GENERAL REYNOLDS& Tell the witness that the Com-

mission ·understands from his stll,tement that durirw all the 

month ~t February the press ot other duties prevented him 

from joining and contacting his own troops 1n contact W1 th 

United States .Forces, and ask him it that~· correct. 

(T~anslated by Commander Bartlett) 

THE WITNESSs - There is no mistake •... 
GENmlAL REYNOlDSa You may cross examine. 

CROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) Was it ever co~templated by you 

that there should be· a battle in Manila? · 

A (Through Commander Bartlett) I felt that while. . 
there might be a battle there I hoped -- it was m!r hope 

that there would be no such b~ttle. 

Q What were General Xamashita•s orders with respect 

·to the qefense of Manila? 
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A Do you .reter to the general locality ot Manila?'. 
,

I 

Q No; to the Ci t ·y ot Manila _as . distinct from the ·whole 
. 

sect~r; the _city itself. ., 

A l received ·no orders w1 th part_iculai:- re;s~ect:_to the 

City ot tdanila; 

Q fJhat orders dld you receive with _,aspect to .the out-

lying sections? 

A The orders which I received were to· establish a line 
. 

on east of the City and contact as many American troops 

as ·possible for as long as possible and intlict as mny 

casualties as possiblo. 

Q ·And how far east ot t he city was that line to be? 

A From 22 to 24 or 25 --
COMMANDER BARTLETTs ~111 you strike out that answer, 

please? 

A (Through Commander Bortlett) Between 22 meters and 

14 or 15 meters. 

CAPTAIN ~tEELs Is tn t "meters" or "k.ilometers" ? · 

.. COMMANDER- BARTLETT s Kilometera. 

· Q · (By Captain Reel) Were there any orders you received 

relative to th~ evacuation of the City ot Manila? 

A There wore orders to evacuate the city. I believe 

that was the 12th or 13th of February. 

Q Were there any orders before that to evacuate . the 

city? 
6 , 

~ There were none before that. 

Q Well now, did you see General Yamashita at Fort 

McKinley .on tl.c 3rd of Jan~ary, 1945? 

A. I met him. 
• 
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Q And •s anyt.bing said relative to evacuation ot the 

City or Uanila? 

- A. There was no such-talk. At that time tho Nnval 
.,,, 

toree·s wero not in command and such ·a. problem d_id not exist. 
. . ' . 

" Q -Did y~ receive ~any plans trom "Major Oe~~~ -Konuma 

at Fort McX1nloy ·on the 3rd ot January?· 

COIO!ANDER BARTLETT a Read the ·question, pleose. 

(Question read) 

A I can now remember that 1-414 • 

. Q (By Captain Reel) And what were those plans that 

yqu received on the 3rd ot JMuary trom General Konuma? 

A . As I said before, to establish a line east ot the 

City and engago as many troops tor as long as possible and 

also,with respect to th~ withdrawal from th present po­

sition, to do it as quickly and as pos1t1voly as possible. 

Q .And by "with~awal or present position", did that 

refer to ~ositions within the City aa distinct trom the 

sector? ~ 

,i. ·· About the west bank or the llarikina River, a . line 

from .that place. 

CAPTAIN REEL a Will you read the answer of the 

witness, please?. 

(Answer road) 

COMMANDm BIIRTLETTa Will you strike that out and 
say "a line drawn approximately at the wost bank or the · 

Marikina River". 

Q (By captain Reel) And all troops that were west. 

-~ of that line were to be withdrawn from th~ City; is that 

right? 

. .. \ . · ' . 
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A It was tho . plan to withdraw all ·troops 1n my ~om-
. . 

mnnd o.s you said, and the plan was being _gradually -carried · 

out. · 

Q . • And the order you received on th~- 13 t~ ot .Fobruary, .. 
. -

was that· tin ordor tor co~p~iO:nco wit·h thfs plan? · · 

A The order t~t I re~eived on the 12th or .13th of 

February wns to withdraw Nnvnl forces. ·. · 

Q Now, by the 12th or 13th ot Februnry were allot 

the Army torcos except the Noguchi .units alrcndy_withdrnwn 

f r om the City? 

1 'l'hose troops who wore destined_to go to B~guio hnd 

prnctically all been vithdrawn by t he time the battle was 
. . 

cngo.gcd. Those troops which were to roooin in my com-

mnnd hD.d boon successively withdrawn prior to thi. Moro­

ovor, in addition there were some troops not in my CC?JDlllD,nd 

who, before the early part of March, had dr1tted out ot tho 

city. · 

Q Was tho Noguchi uns!t left in tho City? 

il- They woro. 

Q ·How. many mon wor e in that unit? 

1 When they were nt thoir hig~st number it was appro-

ximately 1800. 

Q Now, I asked you about a General Konuma. Will -you 

toll us who ho was? 

il- H0 wns a sto.tf officer of the Shobu unit. 

Q Was that tho 14th /J:my Group? 

A 14th i.roa Group -- Area i,roy. 

, Q Now, what was the mission pr the duty or the Noguchi 

unit in Manila? 
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A First, to estab~ish lines apprOxiJDQtely ~O meters 

north and -- or 20 kilomotera north and 3 to 4 kilometers 
. . 

saith ot th'o City and -to engage such ·J.morican torce1 as 
. . . 

. . 
·attack tho City -t~ those, two diroc~iona. And, . onothor 

• • I • . . 

mission, to complete th ~finished dotonse prepBrationa 

. which hnd boen the i;,.iasion of such · members of the Kobaynshi 

group as romain in tho City or Manila •. ot tho1$ unt1-

n1s~ed _prepnrations it is my.b<.ilict that tho principal 

one wna to mako known to the population or Ktin1la the · 

ideas ot Genoral Yamashi·ta. 

· Q J.nd what ideas wore those? 

1~ These ar.e things which I have heard afterwords, 

however. That it was Genero.l. Yamaahitn•s desire that 

there be no fighting in tho City ot Manila nnd for th t 

reason he wished to have tho citizens of !!anila romnin 

calm and continuo 1n tho1r busin~as. 

GENERhL REYNOLDS, Tho Commission intorrupts. 

The w1tnoss has stnted that ~ne group -ur¥1 er his 

command re~a1nad within ~ o. City of Manila to COlilplo·te 

defense ·p"°ep.:i.ra.tioris ·. lisk him if tho.t is correct~ 

(Translated by Commander Bartlett). 

THE \"/ITNESSa If you rater to the Noguchi group, 

yos. At the same tifile it wns not known nt what time 

the l~oorican troops would attack an:i when they did ~it 

would be necessary to withdraw the provisions i mI'!lodiately. 

While 'it was not dosired to have combat within the City, 
. 

· it was considered essential ' that preparations for a stand 

o1it_sido or tho City should be completed. and · it was to see 

that these preparations in the way of munitions and suppliea· 
\ 
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were t1ade withwt fail that ·this group .was· lett 1n the 

City. 

GENFJlAL _REYNOU>Sa Go $head. · 

Cl ·· {By· ~ -ptain Reel) _To clear this up~ ·- was it one 

ot tho duti~s· ot . the . Noguch~ ,µiit to removo tho suppli _· a ...· 

frot1 the City'l 

1... Tho Noguchi group's duty was to protect the with~ 

drawal of those supplies. 

# • 

.. 
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. .. Q Now, when ·you got this ordor ot the 13th ot 

FobrW'.ry, did you ordor tho navel forco~ t n ovnc\Ulte 

··h milr.t? 

1~ I did, · 
. . J 

Q /.nd had you ordered thcr2 bef or e thl' t ·t o r- t out · of 

the c1 ty? 

· J~ I h d oxtendod t o Iwobuchf end his start ny. plan 

Pnc: dos ire to hn"c th r, cv cua t e tho c1 ty, but ~ d not 

given An actua l order .for tho ovnc~t1on prior t o thll t dn t o. 

Q . And why h d not /idr:irnl Iwobuchi and his troops 

cvac\lf'ted tho city? 

· A Tho nn in f orce w~s r lroady in 1r oecas r ovacu t ion, 

I ·~ould like t o expl ain thP.t 1r I M Y, 

(Tho wi t ness l eft th stand .nd pr oceed d tow rd 

a t?V P of tho City of MrnilC' ti nd vicinity,) 

cm l ., NDER Bl.RTLETT: • 11This ap h •r e", ho snys, "1111 

be sat1sf ctory." 
'-, 

G3NER: L R~YNOLOO: Lot hin go , 

co,:1 l_NDSR B/'P.TL.JTT: He 1P.nts t o know 1.f thos · ar c 

units, 

c : PTlIN RE~La No . 

GENIIB /.L DONOVf N: No. 

THE 'HITNESS: (Through Cori.nendor Bo.rtlott) Knowin 

in r.dvEmco · th:~ t the nevi-1 forces would c no into i'Y corn . . nd, 

I . once Cfl rn do1;m hero (indic ~tinc ) to inspect the t errain, 

crrly in -Jr-nur:-.ry, l i t th?. t ti!": , Iwobuchitold r ,o th~t the 

nP.VY is holding the terrain tha t I an indicrting vtlth ny 

finger. 

CJPT/IN P!' CE: Let tho record show thElt ho wt:1s 

2686 

http:Jr-nur:-.ry
http:FobrW'.ry


indic~ting the nouth or tho Pasig River, sir.:,' . 

c: PT!IH RE'.L: Oh, I think it WP.Sa littlc . r.~oro 

than th..-1t.- HAVO hin shnli us rgoin• . 

THS ·: tTHESS: ( Thr.ough Corv~ndor Brrtlc tt) Th9 navy 
..-- . 

WPS holding tho snoreline 
. 

~0 Ob Ut. this 
. 

loccli ty .( 1ndicn-
• 

ting) , indicRting fron. tho r.1outh o-f _.tho Pss1g River to 

Unnila Rood. I beli eve tho headquarters were ttbout hore 

(indicating). I do not know exnctly how t o doscr~bc it. 
I . 

Cl. PT.: I N RE£L: Pardon no a nonont . May the r cord 

show, os w~ll, t:'S correctly st .t ad by tho Intcrproter, the 

lino- wont down to h cnila Ror cl , nnd then sweop of tho hr.nd 

Wf'S r.edo thnt _,:ont in :ibout as fp:r PS a ro1lroarl trock. 

Is thr. t a c orrect ·sta t o?1cmt? 

THE ·, I T ESS: (Througp Cor:. ondor Bartle tt) I boliovc 

it is A S I ~n noP inc'.ice ting. Wh t I hove in icPt ed wns 

v1h P t the nevy pr oposed t o t ake over. This WAS noi thcr in 

pccordAnco with r·y i dor.s ncr with tho idc s f Gener al 

Yorm shitf.l. My suggestion v:~ s ~s f lows -- . 

Gsrr::::R,·J, J1EYNOLDS: The Co01..ission will interrupt. 

Since th~ witness 'hP.s ~cknowlcdgod his corir.:e.nd r es onsibility 

for the entire ~ro~ , tho CJnr·ission is not grcatlY inter ested 

in tho breakdown of responsibility between his subordineto 

cor:lr'lmds; ond unless the ·Def ense cnn state s or,c r onson 

·ror· oxpl0ring the details, the Core!ission will csk it t o 

pr ss on to other n~ttcrs. 

· C:.PT.. IN BEEL: Tho Duf ensc wishe s t o ste t c , sir, 

th~t this exploration of the r.~f'.P er.no about r.l t tho wi tnoss' s 

r .equcst·, nnd it wr.-.s not in P.nswor to nny question r.sked 

by Counsol f0r -Defonse. 
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G3NER/L REYNOLOO: You oro correct. Lot us procc~d -to ot}Jor natters. 
~ 

Q (By Cnpta1n Reei) In OthOJ' worda, Gerior n1 , d o" we 
-' understand 1t wns OeriorC\ l Yrr'Y' sh1 ta' s deairo .thet' tho n·Ayr .·· J. 

troops withdrAw fron Manila?. . 
A (Through Conr onclor BRrtlctt) While it· wns no<: ssory 

to lcovo in tho city those nnva l forces nocessory for · 

purely nr.vPl c!utios, it Wf'S ,-y idea •- nd I en c: ntidont 

it was Oonoral Yatflshita•s idea -- thr t 11 otho r n vc l 

f orce~ should bo withdrnwn fron the city b9foro ong ging. 

Q Now, I rniy havo to break this ques t ion up . J,drnir 1 

Okooch1 t estified hero to tho ottect t t in his opinion 

tho nP.val troops stayed in Manila bocnus c thy hr d not 

conpl e tod the prov1 ~us nevy ordQr for rlostruction ot 

ht! rbor, docks, t!nd nf.l va l stores. Do you Pgr oo wi'th thl.lt 

opinion? 

C01 ;},!J. ?JDER B/ RTLETT: _i; 11 tho reporter r o d th 

question? .. 

<.Ques-tion r end ) . 

GE?I:SR; L REYNOLDS:· The Cor'. rtis sion .interrupts t o 

sey the t sinc e the navy f orces wer.e und er this wi tnoss 's 

.com oner , it is i rr-.. t eria l whr.t his opini n rfly be; nnd 

directs Detenso to proceod ·to othe r acttors. · 

Cl' PT/.IN REEL: Well, sir, the t estinony he.s bo.:;n, 

I - boliovo, toot the nava l _orces were unc.er tho Gcn0r l's 

cot1r:1end f'or hmd operations only. Nov.r, this question hed 

to f\l") with what wns a n~va.1 operation; .tho quostion we s s o 

__ .1thrnsed,_an_ ll w.as tho_ to8t1uony given yas.terday. This· 

docs no.t h~vc, t 'J d ·) with lend opcration·s; .. this 1s e .quost-1.on 
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or whether or not tho navy didn't · stfty t~ cocplcto a naval · 

op,)rfltion: The destruction ot tw.rbora And docks enc'. nt1Y11l 

stores, the :,~cvious nev~l order.· Wo have hed testir.:1ny 

to that effoct yoatcrday. 

QEJJER.'L 11EYNOLDS i Stiil th navy forces 'had pASIOd . 
. . 

fro~ GcncrAl Yanashitc•s control to under this \iitno11•s 

control. 

Cl.PT/ IN ·· REEL: Only, sir, for purposes , r l,md 

')pcrntions; tho to tir:1ony has bean cloor ri that. 

MtJOR K:IBR: Is it the contention or Counsel thet 

you ~ro -now r ororring to denolitions at soa? 

CJ. PT U REEL: No , sir. Harbors, docks, nd naval 

stores, cs part ,, f · a nAvrll order to destroy tho h rbor. It 

includes the ships ~nd the nd j nccnt torritorios, piers, 

docks, n.nd so forth. 

J-1i.' JOR KERR: It w uld appear to us, sir, that th t 

would be~ l ond opcr ~tion. 

GENER : L REYNOLDSr Defense 1s splitting 
'--
hairs. 

These docks ·rlnd other bui~d1!1gs P.ro ·ashore. 

The Defense will -,roceod to other. subjects. 

Wo ,vill races s tor ton ninutes. 

(Short recess) 

. ·\ 
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GENERAL REYNOIDS: The Commission is 1n session, 

~.nd ' extonds on opportunity to the Dofcruse to stato. Tihz?.t 

olso ~ho, desire to brine .out from this witness. 
. . 

CiJ>TAIN REEL: Sir,- bc~oro asking quost1ons of 
, . . ,~ 

tho ~itnos s , tho Defense nould rospoottully ·roquost n 

honr1ng ·on tho question ot whothor or not tho -~ling on 

the: pr.ovious question might bo rovorsod-. We hrivc tho 

rccor~ horo \,•hich \7C wiBh to call to tho Commission's 

nttontion. ·/~s I undorstnnd it, there is n ruling, but 

.the record nill ~lonr it up for us. 

· GENER/.L REYNOLDS: Road back the lnst question 

o.nd tho lnst nnswor. 

REPORTER WINTER, "Ldm1ral Okoochi test1f'iod her 

to ·thc affect thet in h~s opinion the. nnval troops 

stayed in Maniln bccnuso thoy hnd not conplet od tho 

prov~ous, navy order for tho destruction of th harbor, 

docks £'.nd naval stores. Do you o.grcc with thnt opinion?" 
..... 

GENER/..L REYNOLDS: Thora ~s no nnsvror yet • 
.. 

c..\PTltIN REEL:· I understood· tlic Court to indicate 

tho.t the question should not bo asked. Vic. '11sh to press 

tlw.t question, sir. 

GENERl\l, REYNOLDS: You m!'.y rend the Commission I s 

stntemont. 

REPORTER WINTERa . "Tho COIDl!liss1on interrupts to 

' say sinco tho no.vy forces ,1cro under this nitnoss 1. com-. . 
mnnd it is immatorinl \mnt his opinion may be, end .directs 

Dofol1,Sc to proceed to other matters." 
. ~ 

· · •, · GENER.AL REYNO I.DS: ln vrhnt wo.y is the .o.nsvrnr to 

. . · .. · thnt question mntoria.17
• i ,, • 

. . . ~/' - 2690 

http:mntoria.17
http:GENER.AL


CAPTAIN REEL: Sir_, \7hen Admiral Okoochi . wa_s on 

the stnnd ycstordny, tho follotring testimony .cppoarodJ 

and I n.m nov, -reading from Volume XVIII · ot tho record, 

·stnrting on pngc -2~4~s 

·"Q • Now, ts · 1 t correct that ~thoro mus in oxiat-

once, prior to - the Lingnynn lo.nding, n comprobcil~ 

sivo plnn for the protoction ot ti\~ bnrbor ~ 

nnvF.1 tac111t1os ot 1tanila? 

"A Yes. 

"Q Now, ~hcn ·was this plnn or order 1asuod? 
111~ I don't romombor the cxo.ct dato, but- it 'must 
~c during tho latter part ot Docombor." 

Th~n there vns some moro questions~ nnnors 

relative to it, and finlllly thi~ follows: 

"Q Non, is it true, then, that \1h£ltovor 

destruction of hnrbor racilitios or docks or supply 

depots m1s done, no.s done in o.ccordnncc uith this 

nnvy order of December? ~ 

II Yes, ·· sir."-

Now-, in our opinion, s1r , 1t is cloo.r thL\t tho. 

order . for destruction of hllrbors, tho hnrbor and tho ·naval 

fncilitics wns po.rt ot .n Mvo.l plan. Tho uitncss yester­

day tcstitiod to tho importance or tho harbor ot Mnnila. 

It goes to· tho very cssonco or tho Dofonsc•s position 

on this nholc Uanilo. situation, that th~ no.val forces in 

Manila rloro under the Jl.ccused' s commnnd tor land opera­

tions only. That they stnyod hero to conduct not whnt 

they _consider n 1~ opcro.tion, but 1n nc·cordonco nith 

tho oraors of .Admiral Okoochi am Admiral Iwahuchi, thoy 
I.. 
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stnyod hore to cona14or 
. 

o. nnvnl. ordor, thnt 1a, tho 

destruction ot the most .1!:lportnnt port .in tho Oriont. 
; . . . 

· GENERAL REYMOLDS : . Tho Commiaslon also notes· that . . . 
, ' 

tho. \7itnoss .hila .t estified thLlt important duties nlac:> .-_ .. . 
• • • • • ¥ • ... . . 

· provontod h1m ·~rom ·v1s1t1ng elsC\lbero throughout this 

time, nnd wondors r1hnt his opiniiln r,ould bo _\7orth if h9 

were permitted to answer tho quoation. 

CAPTJ.IN REEL: Bo- hos t ostitied thnt ho ·\7nS in 
. 

. comnu:md ot the Shimbu ~, nnd I think tho Comn1e don . . 

might woll henr his OJ>inion tor tlhntovor it 1a \101'th. 

MAJOR KERR: Might I romnrk, as wo r ecall tho 

.t estimony or .Admirnl Okoochi, ho further s tntod tht\t trhon 

. ~ tho nrmy took ovor in Jnnuo.ry they took ovor t ho porform­

nnco of thet order. 

Cl~T.hIN REEL: Ther o nns no t estimony thnt the army · 

took ovor r1.ny nnval orders. -·Tho t estimony I just r ood 

docs not bcnr thnt out. 

MAJOR KERR: l .s ,10 rocal 1t, the pr evious .nnval 

order wns ·tllkcn ovoi, by ~o nrmy. However ,10 uould 

like -to chock tho rocord if it is n mntcrial issue. 

GENERAL REYNOLDS: Sinco the .Admirril '7ho testified 

yostcrdny ,1ns in Baguio, end tho Genora.1 now on tho tlit• 

noss stnr¥i wns unnblo to visit in Mnniln throughout all 

thnt period, the Commissi,on 1s unable to soo vrhr.t vo.luo . 

thcro v,ould bo nttnchod to thot ·ansnor. But just to 

put it into tho record, the question mo.y bo n.nswcrod. 

CAPTAIN REEL: Will the reporter rend the question 

ngnin'l 
~ . . .. 

. REPORTER WINTEJh 11Q l,dmirol Qkoochi t cstif'iod 
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here to tho etrec~ thr.t · 1n his opinion tho navnl troops 

stnyod in llr.niln bocnuao thoy lui.d not complotod the 

p_revfous nnvy order' tor ,tho destruction ot the_harbor, 

docks e.nd · !1£'.'~t:¼ 1toro1. Do you ngroc vith tJ:lnt opinioZ?,t' 
~ . . . . . ,. 

A (Through · Interpretor Br.rtlott) I ngroo. ·v1th toot 

tost1mony. I nlso hnvo on opinion thtlt thcro voro other 
. . 

nnvnl dutic_s, to-u1t, there wore two other dut1os, ono 

,. to g,u,.rd the mouth or ·tho Uc.niln hn~bor from nm nround 

the Island ot Corrogidor, and tho other in tho ovcnt 

lunoricnn nnvnl cratt cntorod the harbor to attack tbom 

c:nd ropol thotn uith torpodo bonts basod on tho Ghoro. 

Q (By C~ptein Roel) J\nd Tiould thoso be ru:lVnl 

op~rntions, ns distinct tron l.r.nd operations? 

i\ I received ,;;ord from Itmbuchi thttt it was ossontial 

tho.t for sue~ nnv~l operations cert~in nnval troops oust 

be loft along the shoreline qt Mt.niln. 

Q /Jld nccording to Ine.buchi, did thi-.t oporntion t£\ko 

prcc0donco over cny order you gevo him? . 

A It r,t-.s on orcio~ t:}'11ch took procodonce over c.ny 

ordor .thnt I ·could givc · him. 

GENERJ.L. REYNOLDS: The Comc1ssi.on ,1ill nov, nsk 

for the stntcmont, whLlt i'Urthor JOOtcr1cl w.ttcrs do you 

expect to got . from this TI1tncss1 

C/J>Tl~IN REEL: Ml'.y ~ hn"jO c. moment to co~loct my 

notes on th~t, sir? 

GENERJ~L REYNOLDS: Vcey well. 

CAPTAIN REEL: Sir, thoro nrc three matters \'lhich 

. we ,,,ish to in9uiro about. The f'irs ·t is · to find o~t 
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• 
prec1aoly uhnt -control tho_Gcnornl bed avor land o~orn- . 

tions. That is., -the quostion ot d1ec1pl1no, ' court 

mnrtials .end so torth~ . 

· . · ~ocondly, the witness tost1t1o4 ro~tivo to tho 
.... - ... 

contro1 · Md c1MJ,1n or coJ1111Mll14 ot prisoner ot .no.r-· a~Jis • ·, 
. . 

:le v,iah to ,stff.ighton ou~ some questions thttt hnvo 

c.rison thoro due to tho tact thnt d~to1 ore not- brought 

out in tho or1g~nnl oxmn1nnt1on nnd t~oro mus n d1ftoront 

chain ot commnnd at dittoront times • . 

Sir, we t11ah to nsl- qµostions cbout a cortnin in• 

cident, uhich ne boliovo was brought to this vitnoas• 

• at~ontion by Gonornl Y~.mnshita, rolntive to some> m1s­

trcctmont or eivilimia. 

GENERllL REYNOLDS: Tho Commission d.oea not cnro to 

hov.r turthor oxruninAt1on on the. first point, which doa.ls 

nith the coUJ't mnrtic-J. jurisdiction and th othor Mnttors 

mentioned. 

As to your sooon4._ point, tho Commission uill '1cnr 

br.1of questions. 

CAPT/~IN REEL: Sir, ooy I add toot sinco the ques­

tions c..ro ovcrruiod or not permittod,-·may I simply sny 

thct the Dotonsc makos on offer to pr~e through this . 

uitnoss _thl'.t this nitnel!'s hnd no d1so1pl1nnry control 
~ 

ovor the nnvnl troops, o.von ,1hen engaged in land oporo.-

tions, nnd- no court r.iarticl powers. He ho.d no power to · 
. . 

promote, demote or remove the nnvnl 1cm forces. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission nocopts tho 

st~tement of counsel, lllld you may proceed. 

C/i.PT/.IN REEL: - T~nk you. 
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Q ('.By Captain Roel) How, Oonernl, you tostitied 

thct tho 
. 

prisoner ·or nnr CLUllps 
. 

were under L1outonan~ ... 
General Ko. Can you tell ua botnocn \1hat dnto1 -­

str1,J<o thD,t out. 

can ·you tell ua \vhon Ooner~l lCo. vna . -no iong6r in .-
J 

commnm ot priso · r or wnr cnmp11 

I. · I run not tom111c.r r,ith tho movOJlonts ot Oonornl.. 

Ko. HO\rnvor, it is my improasion thnt ho lot~ Maniln 

before Oonoral ~runnshita wont to Baguio. 

Q Nou, botoro. ·November 17th, 1944, \1~8 Gonortll 

Ko -- strike thnt out. I had bettor start from the 

bElginn1ng. I think you ~ld us ~thc.t Gonoro.l Kouns undor 

Gon0rnl Shioono, is thnt correct? 

J~ Ho r:as the superior otticor to Oonort\.l Ko. 

Q 1ns Gonornl Shinono in chnrgo of tho cot:1m1ssnr1nt1 

A Yos. 

COM?ii~ER Dl.RTLETT: He started to scy something 

about n transfer in January, o.nd I sajd thnt this uns 

Novorabor 17th.• 

Q _ Q3r Co.ptriin-Rool) Nm-,, isn't 1t truo thnt prior 
I 

·to Novombcl' 17th, i944, Oonoral Shit1orio, _tho commissarint, 

m1s dir0c·-1y u!ldor Count Ternuchi, hoe.a. ot tho Supremo 

Southern Commnnd1 

A That is ,1ho.t I urn ted to tell you just not,. 

Q .And Gcnorol Yrunashitn wns also under the Suproco 
'-

Southern Comrmnd, Count Tcre.uchi, "ms ho not? 

A • Yes. 

Q So tlw.t before the 17~h of November, 1944, the 
-~ 

prisons noro not under General Yannsh1to. a.t r.11, but 
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uoro ~iroctl.J umor the SUprom~ Southorn command, is 

thc.t corroct7 
. . . 

4 . Whilo it ia my- bol1ot .that thnt is truo, I hnve --: 

. rio~ 1ntormat1on to g~vo ru,y moro .thnri this __surmise. ·· 
. . . , . . -,. .. . 
Q Not,, one rp'~ subJoct -~ J 

QBNERJJ, BEYHOLDS: Tho COtlmiadon into:rrupta. 
. . . 

Whnt doos tho Dotoneo _mOL'.n by "coa:iisSCU'int"t 

- C.\PT/.IN REBLa It 1a aimilnr . to our aorvioes 

of supply, as I .undoratAid it. 

· COl,Wl.NI>ER BARTLETT: The d.ictionnry gives 1t 41, 

"lino ot comcunicnt1ons," ond thet is tho uo.y ,,o tro.na­

lo.ted it oarlio~ in tho t oaticony. 

CM>T/.IN REEL: ,\s ~ I~ umorstcm it, tho SO•Callod 

I conrlissarint, using tho \70rd 1n th English aonso, nonns 

supply. Tho coDCissnrint wns directly undor th Suprouo 

Southern Comt'lO.Jld until Count Tornuchi movod out ot 

'horo in tho ciddlc ot Novcnbor, 

GDNE.R.L REYNOLDS: Doos toot complete the .ques­

tioning ~n _th~t po1ntt 

Cf.PTI.IN REEL: Yos, 

GENE.P t.:.:, REYNOLDS: Whnt·1S your third point? 

.. Clll'Tt l.rr P:eEL: It hns to do ":"'- I ru.1 not sure ,·,hnt 

·tho intormnt1on is ~- but· our intornation is thrit 
. 

Gonernl. YokoyOL1n uns notitiod by t~ Spanish Oovornriont 

ot mistrca.tnont' or Spanish civilians. \10 want to krio\"r 

it he was notified, and if so, uhnt h¢i did. 

GENER/.!. REYNOIDS: We ,1111 pormit you c. very !mt 
I 

questions on .tho subject. 

Q (By Cr,.ptnin R·col) When you r1crc in ch!lrgc of tho 

• 
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. . 
Shimbu nrmy, wore you nt ~ time notified by Genercl · 

Yamnsh~ta ot c _proteat relntivo to. Span1ah e1v111anat 

A . There . tma such mi oceaaion. 
. . -.. ...Q l1hon·~s that? 

• • ... r- • • 

I bcliovo · that ttas the oarly part ot AJ)1"11 ot this• 

yenr. 
I 

Q 1.nd whnt uas tho a batnnco ot the meaaago tbQ.t you 
.. 

got trom Gonerr-.l Yamaahi tA? 

A It uas an order to the ettoct thllt n complaint~ 

_inquiry trc::i Totio with rognrd to olloged miatroatment of 

Spanish persons hnd been received, and tor me to 1nat11ate 

n thorough 1.nvost1gnt1on. 

Q And did the measnge say ubore tho mistrentment took 

place? 

A I cannot remember the pl.nee. 

Q Di.d you anmer thnt message? 

A I did. 
.._ 

Q . And what ,ms your anS\'ler? 
.. . 

A About a wEfek ·inter I sent a messnge somewhnt aa 

follo.us: It ,ms to the ettect that while I have tried ta 

investigntc l;h~ matter I havo not been nble to find miy 

ot the fact3 and will continue to hunt tor· the tacts. 

Q What did you do nllout .1nvest1gat1ng the matter? 

A Altho~gh nt thht tiQe we were, the .American attacks 

on all groups -- all groups were under severe attack tron 

the U~ted Stntes tro9ps, I instructed my chief ot statf 

to caref'Ully inquire .from and 1.nstruct nny persons coming: 

from Manila or \Vho had been v1s1ting Mani.la with respect 

to this matter. I tlso told them that if 1n the future 
'. "~ 

you have -~ 
\,. 

opportunity keep ·your mind on this, be care-

ful nbout this matter. 
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Q , Did tho o ssage indicate thnt the ciatreatment took 

placo in M~l.n? 
-

A I -understood it t9 'bo so • . 

Q Did you send any• scout1pg parties ·into anila to . 

find out · about this? 

A I did not send any scouting pnrty in~o the .city 

personnl.ly. However, allot oy groups woro sending 

scouting portios into tho city to scout tho American troope,
' . 

and it 1 my boliot that thoy were instructed to koop the ir 

oyos open with respect to this incident. 

Q Did you get any information r elative to this inci-

dent? 

A I never r eceived nny intottation. 

~ Did you conmunicato with Gonornl Yo.cashitn nbout 

it ottor that? 

A Not since that titlo. 

Q Why not? 
......

i~ I did not have tin10, n;nd because of tho hoavy 

attack f~om United States troops I was too busy. Tho 

situation wa·s so grave that I wns .WUlblo to send such o. 

mossago and my coiilDunications had broken down. 

C.APT iIH REEL a Thot' s all. 

GENl!JL.L REYNOLDS a Doos Prose!=Ution have any 
. ' 

genuinely important points to bring up? 

CAPTl1IN Pl ..CEa Yos, sir. I hnve about two, -if I 

Lmy. 

GSNERidi REYNOLDS1 Vie will let )l'ou bring up two. 
. ' 

REDIRECT EXAMINii.T~ON 

Q (By C~ptain Pace) f/ho was in comcanq of the 
r • 
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regicont in Bntongas Province? 

,.. Ftijishige, a Colonel who might have boon procote~ 
. 

to a 1~ajor Gonor~l, although .I arn ·not su,ro. 

Q t1l£it .WQS tho n8I.":O Of .~j,i&hige I 8 hOlldquartor 8? 
. . 

(T~cmslntod by Coonandor Bcrtl~tt) 

CO~.NDER. BiJlTLETTs It will" havo · to bo shown on 

the ·oop, sir. I cannot put propor nouns bo.ck nnd. forth. 

Ho can point 1t __ out on thnt tirst oo.p that ilas shown hw. 

C.APT ..IN PACE a It I runy ask hie tho -question di!~ 

forently I e.r.: sure that ho rtill givo a ditteront nnsv r. 

Q (By Captain Paco) Uas Fujishigo•s hcadqunrtora 

known ~s Fuji Ho~dan? 

A Yes, _sir. 

CJJ>Ti.IN Pl~CEs Mark this tor identification, plonae. 

(Original -Japanese cor:u::uni-
. cation horcimtter r oterred 

to was narkod P.rosocution 
. Exhibit No. 353.) 

Q (By Captain Paco) Will you look at Exhibit 353 
'-.. 

for idontificut ion and soe if this was issued by Fujishigo 1 1 

Fuji Hoidnn•s· headquarters? 

A (Exaoin1ng exhibit). 

ClJ>TJ..IN PlLCE s Will you ask the witness to look 

at the he~ding and see what headquarters issued that? . 

THE WITNESS (Through Commander Bartlett)a I think 

if I read it all_the· way through I can firid out where it 

came from. 

This was issued by a Marine or Sea Service --

. (Where· pon the witness 1nterrupted9speak1ng in own 
\. 

lantuag~.. ) 
.. . ·, . ~ .. 
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. .. 
CCJJMANDBR BARTLBTTi Strike out the tirst· part. 

• fllB VIITNESS1 (Through .C~er Bartlett) From · 
. . 

exa&nination ot this it . appears ~o haft bHn uaued b_" a 
. . . . 

Karine or sea communicat191'l . unit,, one·-perhape having to 
I • • J 

do' with small ~b~ats, which- waa · ocated· 1~ that vicinity, 

although I cannot _say whether. tbia particular paper aa 

actually issued from there or not. 

Q ·(By Captain · Pace) Was · that unit under --

. COIOUNI>III BJLRTLETTa 11 Reconna11ance unittl migh~ -be 

a better term. 

Q (By Captain Pace) Was that unit under Fujiahi'ge? 

A It was not part ot .his command at the start. It 

was to have come into this command when the sea operations 

should have co rs to an end. 

Q Was tha.t prior to January, 1945? 

A It is my itnpression that the entire unit came under 

Fuji Heidan command about the end ot February ot this year, 
....... 

Q You are sure or that, are you? . 
A · That is my guess. I cannot say that I am sure about 

it. 

Q · What ·is the date on this, Exhibit 353? 

A I believe that is the 8th day or March. The unit 

was in the . vicinity of Fujishige all along that time, 

CAPTAIN PACE1 I otter · Exhibit 353 tor identifica­

tion in evidence, sir, 

CAPTAIN BARTLETTs Will you strike out that last 

answer of mine and change it to "The head or that unit 

was establishe~ close to Fujishige's quarters all during 

that time". 
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CAP!AIN Rl!;ELs Sir, relative to the prottered ex-
' hibit, Detense objects to · its admission on the .grrund 

that it has ~ever .been properly identified. This wit-

ness did not l<':entify -1t. It is not his eXhibit·, . it ia 
~ . . .--. 

not his order; . it 1• not his Wl'iting, wti.at'eve.r it nay be. -. 

It 1s not identified. 

MAJOR l~Rs Sir, we shall _identity it Monday. · 

CAPTAIN REELa Then• let it be offered w~en it is 

identif'ied, 

liAJOR KERR1 Ye shall withdraw the otter now and 

re-offer -it Monday. 

GENE1.i~ REYNOIDSa Ve.ry well. Any turther ques-

tions? 

CAPTAIN PACEa One more, sir. 

Q (By Captain Pace) Dia the Americnns attack llanila 

from the sea? 

A Thor · was al~ays the chance or expectation that 

they would do so. ._ 

CAPT.a.IN PACEa That is all we have, sir. 

CA.PTAIN .REELa I -have Justtwo questions; sir, on 

the matter brought out on redirect for the first time, 

namely, the pro~fered exhi~it. 

RECROSS EXAMINATION 

Q (By Captain Reel) The paper ,which you identified 
• as a message, had you ever seen that or anything like- it 

be'f'ore? 

A I have never seen anything like that and I have 

never received any message similar to that. 

CilPTAIN REEL1 That's all• 
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• 
I ' GFlUllAL RBnJOLl)Sa One· question by the Commission. 

-~ArQ whB Naval torces under your· control restr~cted to the 

Manila aroa trom thQ time ·they _came under · your control ~til ..-
the evacuation of Uan~la? 

.COlDr!ANDER BARTLETTa · ~111 you read that, pleaaa?· 

{Question read) 

THE WITNBS8a No, They were not res-tricted~ . No. 

They were given as a line o cOlllllUllication a line trom 

'KcK1nley cast. 

GENERAL . REYNOLDSa · We will ask this question, --

COMUANDER B/~TLETTa I would like to clarify that 

last answer, if I may, 1ir. 

GENERAL REYNOLDS a All right, 

(Inquiry made or witness by Commo.ndor Bartlett) 

THE WITNESSa The main force was us ed or employed 

outside of the City or Manila, that is, or t he Naval forces, 

CJJ>TkIN REELi Could we have that read back, please? 

(Answer read) ~ 

GENERAL REYNOLDS1 Du;ring the period of October 

through to th~ Japanese ·surrender were there Naval units 

operating in Lipa? 

THE WI'LlESSa I believe that there \iere none in · 

Lipa. 

GENERAL REYNOLDS a 'ii hat about San Po.blo? 

THE WITNESSa There were none there, 

GENERAL REYNOLDSa What about Batangas? 

THE WITNESS a At Batangas Bay and at the Bay ,·,est 

ot. Ba~as, Balayan -- . r 

COMMANDER BARTLETT s I think we had bet.tar check 
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~ ... ·. 

, . 

that wi~h the· map atterwa~d. · · : __ 
. . . 

• ~ • ,,/11, 

THE \lITNESS I ""'!' and e~·; of ·Batan,ina 1n ·t;he Ba, 

ot -:ta.yabaa thero wero · snJQ].l -Naval unit,. 
• ' • 1' 

dENERAL REYNOLDS1 Tho··coimn1"111on will recess until. 
~ . - .. 

-_. .. 
' 

' ~. . ...,. 

, 

• ...ii!>8130 Monday morning, 
- < 

(ifueroup-on at 1720 hours, 17 November. ~194;,. ~~e .. 
. .. ..· ' 

trinl was adjourned until 0830· hour•• ·_19 .November 19.4:,.) 

... 

.. 

.. 

I . 

.. 
~ . • 

• ·2703 



. BEFORE THE . 
MILITARY COMMISSION . 

.convaned by th~ 
Vnited States· Army-Forces 

Westem Pacific · 

UNITED STATES OF AMERICA· . ) -- .. ... ' .) 
. ' )-vs- PUBLIC TRIAL 

) 
_. )TOMOYU.KI YAMASHITA . 

) . 

- - - - - - - - - - - - ~ . 

" 
High CQmmissioner's Residence, 
Manila,. P. I. · 
19 November 1945 

Met, pursuant to adjournment, at 0830 hours. 

MEMBERS OF MILITARY COMMISSION1 

MAJOR GENERAL RUSSEL B. REYNOLDS, Presiding Otficer 
and Law ember 

MAJOR GENERAL LEO DONOVAN 
MAJOR GENERAL JAMES A. LESTEJ\ 
BRIGADIER GENERAL MORRIS C. HANDWERK 
BRIGADIER GENERAL. EGBERT F. BULIENE 

APPEARANCES, 

(Same as heretofore noted) 

REPORTED BYs 

E. D. CONKLIN 
L. H. WINTER 
M. M. RACKLIN 

...,. 
2704 

http:TOMOYU.KI


. . . 

lJ! I! l l 
.!]TNESSf& 

~m:cI ~Q§§ mmIR.EI BECRmil 
_Norman .James Sparno.n t ··2126 2?45 

~ 

.. 
· John D. JUdge · .. ·. 2?59 .· 2??3. 2?81 

Masatoshi. Fujishi~e 2810 2818 

Lovick P. Miles, Jr~ ·2871 

. . 

• 
Norman Jemes Sparnon 287? . 

-2902 

EXHIBITS . 

PROOECUTION EXHIBIT NQ, FOR IDENTIFICATION IN EVIDENCE 
353 2833 . 

354 2?08 2712 · 

355 2713 2716 

356 . 2?16 2719 

357 2?20 2724 

358 12725 2726 

359 2727 2?29 

,360 2729 2732 

. 361 2733 , 2737 

362 2738 2739 

363 2739 

364 2?44 2748 

365, 2748 2748 

366 2748 2749 

. 367, 2-?49 2749 

368 2750 2755 

369 ~756 2758 
~ 

370 2760 

371 2781 2784 

-372· 2784 2787 
... 



' ITl.mm:aa · (Cont'd) 

PROSECUTION EXHIBIT NO, · FQR IDENTlfICATION IN EYlPENCE 
373 2788 2792 

374 2792 2791- .. 
375 2797 280~ ·. 

376 2806 2807 

377 2808 2809 

378 . 2814I 

379 2836 2857 

380 2857 

381 2868 2871 

38-2 2873 

383 .2877
' 

384 2878 2880 

385 2880 2883 

386 2883 2889 

387 2885 
~ 

388 2890 2904 

389 2901 

390 2899 

• 391 2901 

392 2904 .. 2907 

393 ~ 2907 2910 

394 2910 2912 

395 2912 2914 

396 2914 2919 . 
397 2920 

. ·\ 398 2917 · 

399 2914 2927 . 
., 

400 ' .. 2927 2928 

·~ .. 



I 

GENERAL REYNOLDS1 The Comm1111on 11 -in session·• . 

You may pr.oceed. 

-MAJOR. KERRa Sir, ·all .the members c,t tne Co~s_sion 

are present; the ·Ac_cuaed and· Detenae Counsel -are present; 

We will proceed. · 

At this time, air, I should like to· orrer in evidence 

in lieu ot the document which was . marked tor. identification 

as Exhibit 341 the original or the rep·ort ot which the Ex• 

hibit 341 for identification was merely a copy uncertified. 

We should like to substitute the original tor the previously­

orrered uncertified copy. 

GENERAL REYNOLDS, Let me s.ee ·the one you have. 

MAJOR KERRa With permission later to substitute for 

the origi~l a properly-certified copy. 

The Commission at the time Exhibit 341 was originally 

offered pointed out that it was not the original. 

GENERAL REYNOLDS1 Very ·well. · The original copy· 

may be substituted for the copy in question. 

MAJOR. KERR: And later may be ·substituted with a 

certified copy, ~ir? 

GENERAL REYNOLDSa That is correct. -

CAPTAIN CALYERs Ir the Commission please, the first 

item to be presented this morning --

CAPTAIN REELa Sir, relat.ive to this document which 

' has just been put in, as I understand it this was one that 

was offered the other day and because or the tact that it 

~ was IlOt yet certified it was accepted subject to substitu­

tion of a certified copy. 1 • 
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MAJOR KERRs That. is correct. It .was offered in 

connection with the Dapdap case, which· is Bill ·or Partic~lars ·_ 

No. 11. 

GENER.AL REYNOLDS, t>oea the record :,how that .the 

.document was accepted in evidence With the under~tanding th•t 

the duly-signed co·py wc>uld ·be subatitut ed? 

MAJOR KERR1 The original has ·· ~en offered _in evidence, . 

sir, and with the permission of the Commission we will lat~r 

substitute for the original a duly-certified copy thereof. 

GENERAL ft!?NOLDSs The question i s, Has there been 

discussion of this exhibit? 

MAJOR KERR: No, sir. 

GENERAL .REYNOLDS1 Let me have it back. 

·Does the Defense have comments on· this exhibit? 

CAPTAIN REEL: I have just been inquiring , sir, whe t her 

we made comm~nts previously. I believe we had. I don't know 

, wheth~~ it was specifically acted on because of the lack or 

certification. If my recollection serves me, sir, we did 
. .~ 

object to the translated document as not being the official 

AT!$ document, not having the original, as having been 

translated by a language teaIJ1 of the Division. I believe 

that objection was made, sir. I am not certain. 

MAJO~ KERRs I am informed, sir, that that objection 

was made and was not sustained and the docu:nent was admitted 

in evidence sub_ject to the substitution therefor of the 

signed original• . 

GENERAL REYNOLDS: In order that there may be· no 

doubt about it we shall ask the ,Prosecution to check the 
. -~ 

record and inform us exactly o~ ,wha~ was done. 
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MAJOR I<ERR1 Yea, air.. 

Here it is, ·s1r. We have it here. 
. . 

. This ia on. page 2568 ot the record ot· t.he proceedin_11 ~ 

on ·17- Noyembera · 
. . · ·' 

''General. Reynold11 · Does the Defense have turther ' 

comment? . 

"Captain Sandberg: VI• have, 11r. We should like to 
~ 

add this: 

•As we understand it, the c:hly official Uni ted States 

translations ot captu~ad docUJDent1 are those which are mad 

by the Allied Translator and Tntelligence Servic, namaly, 

ATIS. This document has apparently .not been translated 

by ATIS• . This 11 not an ATIS transl•tion ••••" and so 

on. 

"Major Kerr: May I point out, sir, that th -document 

itself in the letterh~ad specifies in Exhibit 1 1 Headquar- . 

ters ·seventh Infantry Division, Language Team', and the 

subject is 'Document Translations'··" and so on. 

"Generf.]. Reynolds: The comments or Defense are noted. 

Subjec·t ·to the Prosecution providing a copy which is duly 

signed or certified, the exhibit in question is accepted . 

by the Commission for such probative value, if any, as it 

shall be held to possess.-" 

Then, the note: "(Prosecution Exhibit No. 341 tor 

identification was received in evidence. ) 11 

GENERAL REYNOLDS& That would appear to make the 

matter final, but are there additional comments by Defense? 

CAPTAIN REEL, No fur.ther · comments~ sir. 

GENmAL REYNOLDS, You may proceed. 
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CAPTAIN CALYERs If the Commission please, the tirst 

new .item to be presented this morning concerns the massacre 

or Ameri~filll p~isoners . of war at~ prisoner-or-war camp on 

Palawan Island. This ~tan is ,covered in Bill or Parti-

culars Item No. 9. , -

I should ·like to point out at this.. time that all or · 
. . 

the survivors or this incident are in the ~nited States and 

at some . time several weeks ago the Prosecution requeste.d 

that certain ot the• survivors be sent to Manila to testify 

in this trial, but that that request has not been complied 

with. Consequently, the only proof that we have to fUbmit 

is docum~ntary evidence, statements or· those survivors and 

other allie~ mtters. 
' GENERAL REYNOLDSs Very well. 

CAPTAIN CALYER: Mark this for identification, please. 

(Joint statement or tour survivors 
or Palawan Island massacre was 
marked Prosecution Exhibit No. 
35'4 tor identification.) 

'--
CAPTAIN CALYER: At this time I wish to ofter in evi-

denc·e ·as Prosecution '.s _Exhibit No. 35'4 a joint statement 

made · at Washington, D. c., by Sergeant William J. Balchus;... 

- Staff Sergeant E.dwin A. Petry, Corporal Eugene Nielsen, 
• ,.J 

and Jergeant Alberto D. Pacheco, sworn to on the 17th day 

of ~ arch, 19_45' before Phillip L. Smith, ·1st Lieutenant, 

J.A.G.D, the statement reading as followsa 

"W~, William J. Balchus, Sergeant, 6oth Coast Ar­

tillery, Serial Number 7021049, of Washington Valley Road, 
. . ~ 

Martindale, New· Jersey, Edwin A. Petry, Staff Sergeaht, 7th 
• . I. • . 

.. Materiel. Squadr9n, .Serial Number 39226323, of 490 Santa 

· Clara Avenue; Venice,. California, Eugene Nielsen, Corporal,. \ 

' 
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. . 
Serial Number 19010856, or· 274 East 1st South Street, _Logan, 

Ut~, and Alberto D. _Pacheco, Sergeant·, 200th CoJlst Ar-til- · · 

lery, .Serial Number 20842523, ot .215 Squt~ Ruby Street, 

Deming, ·New t!exico,· hereby make, under oath the t'ollowing 

statement . ·c~neming the tacts ot the ~s.s~~re .qt Mer1e~ 
' prisooers 9t war ·by the Japanese at Puerto Princesa, ·Palawan, 

P. I. 

"We were all tour prisoners at the Japanese. prisoner 

or war camp at that place and at the t1me ·or the massacre 

in December 1944 there .were 150 prisoners in the camp. All 

were American soldiers, sailors or marines. W were used 

by the Japanese in building a military airfield. 

"On· the morning ·or 14 December .1944 we were sent 

out early as usual to v«>rk on the airfield but all work d -

tails were called 1n about noon and returned to the compound. 

Two P-28's came over and there was an air-ra~d alert. LW\cb 

was no~ quite through wflen there was another alert. We 

saw a B-24. We sat around for about an hour when we saw 
'-- . 

a Japanese p~ne overhead and another alarm was sounded. 

All that was se·en ·was this Japanese plane. Some of the 

boys wanted to stay. out of the shelters. A Japanese offi­

cer named Sato, whom we called 'The Buzzard', ordered 
• 

everyone to get into the shelters ,' and to· soow he meant it 

he hit C. C. Smith, a Navy -man over the head. 
11 The air-raid shelters had been built after the 

air-raids had started. The first Ametcan plune had com~ 

over. in October 1944. There were three large shel,.ters 

about 75' long, 4' d~p and 3' wide, and several foxhoies · 

holding -two or three men near them. T~e shelters were 

.. 
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roofed -over and had openings at each end. They were supposed 

to hold 50 men each. 

ttshortly after we were inside the Japanese attacked 

the shelters ain foxholes. They fi~ed into the openings 

and thre~ in gasoline wh1 ~h .they set on tire w1 th burning' 

torches and paper. The men· tried to· escape ·by running 'out~ 

some on -fire, and tried to get through the barbed wire 

fence surrounding the area. The Japs shot the .n·en down w1 th 

rifles and 11]8.chine guns and bayoneted and clubbe4 others. 

Quite a numb~r ot the men succeeded 1n escaping down to the 

beach over a fairly .high cliff, after having gotten through 

the r.ence. We were among these. We hid among holes and· 

caves along the shore. · The Japs came down to the beach 

to search for us and found and shot most of t."le b:oys·. We, 

along with the few others who . escaped, succe ded in keeping 

hidden, and eventually got away. We had to keep hidden 

until d~rh when we succeeded in swimming the bay which was 

four to five miles wide. We were then found and cared tor 

by the Filipinos who brought us to a guerri la camp, from 

which v,e .were evacuated· by plane to . '':orotai. We did not 

swim the bay together but after e~ch was picked up by the 

Filipinos, were all taken to Br~oks Point, the guerrilla 

camp. Besides the three of us, others who escaped were 

Sergeant Bogue and Pfc. McDole, both of the Jarine Corps, 

Fern Bar.ta, USN, ··Ernest Koblos, Pfc., CAC, Rufus Smith, 

, Cpl., USMC and Elmoye V. Deal, C , • , 59th CA~ All the 

others at the_,..,o«mP were either burned in the shelters or 

- J--··shot. ·down and killed ~Y the Ja;;,s so far as ~ know. , 

· 
11 Tfie. Japanese commander was a captain, whom the 

. ~ . , ' 
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·Americans nicknamed ' ·1easel' • re do not lmow .his name. 

Second in com1nand was a 1st Lieutenant named Sato, whom 
. . 

we called the 'buzzard•~ He . led the attack-on the shelters • .. 
There was also a 2nd' Lt. · ~amed Chino, whom ~e called 'Robert· 

Young'. A 
. 

master Sergeant ·named 
. 

Ogawa was 1n charge 'ot .a 
laoo~g barge thatpatrolled along the shore ..searching tor 

Americans. There were- three interpreters at the camp, also 

concerned in the massacre, Shubak1, a three star Pvt. named 

Tanaka and one other. Pre. Haiaka was .a cook in charge of 

the ·rice kitchen• . Three star Pvt. Yamada was another Jap 

whose name we remember. He told us what was going to 

happen about two week~ before, but we didn't be ieve it. 

"The Japanese unit at the camp looked like r ecruits, 

having all new equipment wth new style bayon t s. Shubaki 

told us he had left Japan about a year befor e . The unit 

was called the Ogawa Tai Md was a construction corps. It 

replaced a former unit .under a Captain Kinoshita about the 

end of August 1944. Kinoshita•s unit let at that time, 

taking with them 150 priscners·. T~e Ogawa Tai Unit had been 

in Uanchuria and then· went to Formosa. It had cane to 

Man~la about July 10, 1944, ~nd then was sent to Palawan.·· · 

Its strength was about 1500 men. There were also Navy 

men, marines and air corps personal at Puer_to Princesa 

in addi~ion to this construction corps, about 3000 men in 

all. The construction corps had charge of U3. 

(signed) William J. Balchus, Sgt.
WILLIAM J. BALCHUS, Sgt.

7021049 

(signed) Edwiri A. Petry, S/Sgt.
EDWIN A. PETRY1 S/Sgt.

39226j23 
, . . ' . . K 
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(signed) Eugene Niel.sen 
EUGENE NmLSE~' Cpl·.-, 19010856 

(signed) Albert D. Pacheco 
ALBERT D. PACHECO, .Sgt.,

20842523 . . 

"Subscribed and swo~n to tbis .17th day of .1arch, 1945_." · 
• , • r • 

~ENERAL ' REYNOLD~h ~e ·~re OOD:Jl'llf)llts by the Dete~se1 

COLONEL CLARKE, If .the C9Urt ple,se, we should like 

t(.) call the attention of the Court to the l'ast paragraph 

beginning. with the words "The unit". 
, 

"The unit was called the _Oga~a Tai and was a coo-

struc·t1on corps. It replaced a former unit under 

a C~ptain Kinoshita about the end of August 1944. J(ino• 

shita•s unit left at that time, taking with them 150 pri-

soners. The Ogawa Tai Unit had been in l.!anchuria and 

then went to Formosa. It had con:e to Manila about July 

10, 1944, and then was sent to Palawan. Its strength was 

about 1500 rnen. There were also Navy men, marines and air 

·corps 
. 

personnel at Puerto Princesa in addition to this con-

struction corps, about 3000 men in all.~ The construction 

corps had charge o~ us." 

This matter· wtll appear in the Defense and I wanted 

to call it to the attention of t he Court. 

GENERAL REYNOLDS: Very well. The comments of the 

Defense are noted. The document is admitted in evidence 

for such probative value, if any, as it shall be held to 

possess. 

(Proseculon Exhibit No. 354 
for identification was re­
ceived in evidence.) 
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.. -. 
(Statement of Sergeant Douglas 
w. Bogue was .marked ~rosecu­
tion Exhibit 10. 3,5 for 
identification.) .· 

CAPTAIN -CALYER: It ·the CommissLon please, the 
- . 

Prosecution offers in· evidence. Exhibit 355, being a 'sworn. . . 
. . . 

statemen~ made at Washington, !). c. by Sergeant Do'ugla·s w. . . ,..~ 

Bogue, USMC, and sworn to on the .17th day.. of February 194, 

before Philip L. Smith, 1st Lieutenant, JAGD, reading as 

follows: 
r

"CITY OF WASHINGTON )
) SS: . · 

"DISTRICT OF COLUMBIA ) 

"My name is Douglas w. Bogue, Sergeant, USMC.· )ly 

home address is 526 .south Unioh Drive,'Los ~ngeles,- Cali­

fornia. At the time of the surrender of the American ror~ea 

I was stationed on Corregidor Islend and was there until 

the Americans were moved to Cabanatuan where I was in 

Prisoner or '-ar Camp No. 3. We arrived there 27 May 1942 

and at the end of Juiy I was one of a group of 350 men, all 

from Camp No. 3, who were sent to Puert Princess ·on Palawan 

Island to work pn a ·Jap airfield.. We arrived at Puerto 

Princess the . fi,rst or AugUst. I 'was at PUerto Princess 

until the massacre on 14 December 1944. 

"At about two a .m. on 14 Dec-ember we heard the Jap .. 
troops moving around in their quarters which were outside 

the compound. · But we paid no parti,cular attention. In -the 

morning when we got up, however, the Japs ·were in full 

rield equipment ready to move out, but for us the day 

started as usual. We fell in at the gate, got into the 
.. 

trucks ~~d went out to the airfield and on the other usual 
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working pa~ties. We noticed the ·Jap troops ·ru11y equipped 

and armed going toward the beach and out . the road toward a 

road junction outside the town,- but we did not know what 

was up. About noon all . hands were called in from the air-
. . • 

_field and also ·the other small working _part1es. 1¥e· had · .-_ . 
an air raid alarm a n4 all . hands were -ordered into the · 

shelters. There were then only the cus.tonary numb~r or 
_guards around. At first we stayed out of thE! shelters since 

-there were no planes around. At about two _p.m. I saw two 

· P-38's overhead. It created some -comment. A few minutes 

later all hands were ordered under cover by the Japs. 

There v,as a Jap first lieutenant whose name I do not know 

in charge. Fern aarta stuck his head out of the shelter 

and this lieutenant threatened him with a sword and made 

him pull his head in. ~he Jap first lieutenant then 1 rt. 

I. noticed the guards outside the compound had now been 

reinforced and had machine guns. The Japs were saying that 
I 

· hundreds of planes were coming and made us get under cover 

as some of us were still outside the shelters. This was 

the first time tha--t they ev~r forced us under cover so we 

thought 1 t -might be th·e · real thing, though in air raids 

before they never bothered about us but let us worry about 

-ourselves. Just about this time the First Lieutenant came 

back with sixty or so soldiers armed with light machine 

guns· and rif1es, and some were carrying buckets of gasoline 

and torches. They attacked the A Company air raid shelter 

·r1rst, thr'ew in buckets of gasoline and torches and the 

gasoline exploded. As the men ran out screaming, the Japs 

mowed ~em down with ~ight machine guns. Everyone in the · 
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other shelters had heard the dull expl~sion of the gasoline. 

I looked out the opening or my foxhole and saw men .running 

out or the -A company ff helter, acme ot them ori fire·, and 

. the Japs shooting· and bayoneting .them, . am then ,t~e .Tapa 

outside the compoun4· open _up on us .With their ·~s~ There 

were· two men, Private Gabriel Sierr•t· Jr., USA, and · 
. . 

Private First Class r teven Kozuch, US c·, \'1th me ·in my fox-

hole, which was close to the fence, and I told them our · 

only chanc was to get throuch the fence. I ·made a hole, 

told them to follow me. I went to the rocks below and I 

· saw others coming through small openings under the rence 

from the other .air raid shelters. · When I got to the rocks 

on the shore I met Seaman First Class Ha~e, ·USN, and 

Private Ayers, USA. They started to swim and were shot, 

as did others. There were several Japs by the fence shoot­

ing at men among the rocks. I co_ncealed myself in the 

rocks and was overlooked by the Japs looking tor us. I 

lay there until nine p.m. The Japs'-,passed up and down 

the shore in a ··land barg~ a~d had patrols on the shore. The 

only way io escape ·was to swim, so as everything by this 

time was pretty quiet we tried it. While swimming" ·the bay 

we could see the Japs burning the bodies in fires • . While I 

was lying among the rocks I 
~ 

heard explosions of dynaaite
• 

which the Japs used to blast the Americans , out . or the air . 

raid shelters. The shelters were large and strong and appar­

ently the Japs thought the fire might not have killed them 

·all. After we got ashore on the ot~r ·side of the bay we 

wer~ eventually taken care of by Filipino guerrillas • .We 

later learned that e Japs informed the Filipinos that the 
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Americans had been killed by bombing by Amerieari planes •. 

We also heard that the Japs killed whatever Filipinos were 

working in Puerto Princesa at the t1me. 

·."Captain Fred T. Brunie, Lieutenan~ Carl Mango, 
. . 

U.S. Army Mc~ical Corps, Warrant Office~ Gl~n C. Turrter . 

. and Lieutenant Commander Henry Carlisle Kn1ghi,Dental 
. 

Corps, USN, had their own foxhole near the··. A- Company 'air · 

raid shelter, and when the Japs attacked that shelter I 

saw them pour gasoline in this foxhole and burn the fo\ll' 

officers, who were hopelessly trapped. 

"I was interviewed with others at Honolulu on· our 

way to the United States anq we made out a list or all 

those in the camp who did t escape." 

Signed, "Douglas W. Bogue, Sergeant, USMC ," dated 

the 17th of February 1945. 

GENE.RAL REYNOLnS: Are there any commentS' by the 

Defense? . 

COLONEL CLARKE: None • ..__ 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission fQr such probative value as it may be held 

to possess. 

(Pros ecution Exhibit No. 355 
for identification was 
received in evidence.) 

(Statement of Pf.c. Glen W. 
McDole was marked Prosecution 
Exhibit No. 356 for identifi 
cation.) 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, the 

Prosecution offers in evidenc~ as Exhibit 356 a sworn state­
... ment made in Washington, D.C. by Glen W. McDole, ·Private 
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'First ·class, USM_C, sworn to on th~ 17th Qay -of February . 

1945 before Philip L. Smith, 1st Lieutenant, JAGD, re~ding ,.. 
as follows: 

"CI~J OF Wf\S.HINGTON )
) ss: 

"DISTR°ICT· OF COLµMBIA ) 
* - - • • 

"My na.me is Glen VJ~ 'MoDole and I · ·am ·a Private. First" 
~ . ' 

Class in the United· States Marine Corp~-· My home .ad~ross 
. 

is 1515-llth Street , Des !oines, Iowa. 

"I was on Corregidor at. Fort Hughes at th time or 

the surrender and .was ·concentrated With the other n in 

the 92nd Regiment Garage Area, and on 23 ay 1942 w w r e 

taken to Manila and marched in the Jap parade down Dowey 

Boulevard on the 24th and taken to Bilibi.d P~ison. We 

were there for a day or two and then were taken to Cabanatuan, 

arriving at prison camp No. 3 oh 27 May. This camp was 

located about twenty kilometers from Cabanatuan. 

"ftt the end of July I was one of a group of 350 men 

all from Camp No. 3 who were sent to Puerto Princess, 
'--Palawan. Island, to work on a Jap airfield. We arrived at 

Puerto Princess on the first of fugust and. I remained ' there 

·until the time of the massacre on 14 December 1944~ On that 

day the Japs -called in all the working parties about noon 

and later -called an air raid alarm and forced us all into 

the air raid shelters I ·was in the Headquarters shelter, 

the one nearest and parallel to the rear· fence. This was 

the same shelter Barta was in. Shortly thereafter the 

Jap$ attacked the shelters, pouring in gasoline which they 

set on fire by throwing in lighted torches. 

e~ the Japs began pouring gasoline 
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) 

. . 
and throwing· the blazi~g torche into the air _r .aid· shelters, 

the men began pouri-ng out, some of them on f-ire. They 
. . 

were being shot at w1 th rifles and nachine guns ·by the Japs· - ,. . ... . . 

. and many w~re -~ayone'ted. · Numbers · of them att~~pte~ . to · 
. . . 

scramble through the SD).811 boles in the fence. · I 
• 
with 

•• 
.-_ . 

• i ' 

about . 17 to 20 others escaped through a con~~aled ~s cape_ 

hatch that lead outside from our ~helter. Ab_out thirty_,to 

forty men succeeded in getting down the embankment for · the 

·purpose of hiding among the rocks. Others plunged into 

·the water in an effort to swim away. I saw a number of 

these men shot and ki_lled in the wate~ by the Japs. I hid 

in a hole under some rocks near the beach. While hiding 

fn this hole I could see parties of Japs searching for 

prisoners up and down the beach. There was a Jap landing 

barge off the beach, cruising up and down, shooting at 

Americans in the water. This boat was under the command . . 
of Ogawa, wh_os e grade was equlvalent to that of Master 

S~rgeant, who apparently was second in command of the 
'-- . 

massacre. Later in_tho evening while lying there I saw, 

·ebout 75 feet_~own the beach, a party of fitre or six Japs 

with an American who had b een wounded, poking him along 

with bayonets. I could see the bayonets draw blood when 

they poked him. ftnot~ er f ap ca~e up ~1th some ·gasoline arid . 

a torch and I heard the A~can beg them to shoot him and 

not burn him. The Jap threw some gasoline on his foot 

and lit . it and the other Japs laughed and poked him with 

their bayonets. Then they did the same thing to his other 

foot. They poured gasoline ·on ·his hands and lit that and 

~t this _point"'the man collapsed. The Japs then threw the 
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whole bucket of ga~oline over him .and it .burst into flames:. 

I was unable to recogniz e who- this man was bec~us e he was .. 

all coverea with ,mud. He had apparently been · shot. in. the 

water and dragged out : through the mud. !!.. - --. 
Signed,. ''Gl$n W•. McDole, .Pfc, USMC," ~nd .sworn to . 

on the 17th day of ebruary 1945_. 

GENERAL r.EYNOIDS: Are ther e any commerits by the 

Defense? 

COLONEL CLARKE: Aga_in we wish to- call 'the . Com­

mission• s attention to paragrapp 3, the first sentenco: 

'.'At the end of July I was one of a group ot 350 

men all fr9m Camp No. 3 who _wer e sent to Puerto Princess, 

Palawan Island, to work on a Jap airfield ." 

GENERAL REYNOLDS: The comments of Defense are 

noted. The document is accepted by the Commission for 

such probative value as it shall be held to poss ess . 

(Pros ecution Exhibit No. 356 
for identification was 
~ceived in evi dence.) 

.' .. 
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. .
CAPTAIN CALYER: Will you mark this as the next ·exhibit? . 

' . . (Statement of Fern Joseph Barta 
was marked Prosecution Exhibit 
No. 357 for identification.) . 

CAPTAIN CALYER: If the Commission please, the Prose- ·· 
, . . 

. . . 
cution offers into evidenc~ Pr~secution's Exhibit 357, b~ing 

. . 
a sworn statement of Fern Joseph Barta, made at Washington; 

D. ·c. The- statement is sworn to the 13th day of rebruary, .· 

1945, before Philip L. Smith, First Lieutenant, J. A. G. ·D. 

This statement contains certain matters which are not 

pertinent to the 1Datter now under consideration, and with 

t~e " Commission's pe.rmission I will read such parts as ar 

relevant: 

"CITY OF WASHINGTON . )
( ss. 

"DISTRICT OF· COLUMBIA ) 
I 

"My name is Fern Joseph Barta and I am a 

Radioman First Class, USN. My home address is 

312 &outh 4th East Street, Salt Lake City, Utah. 

"At the outbreak of the war I was at 
'--, 

Corregidor and was on Correg~dor at the time 

of the- s~rrender. We were cortcentrated in the 

g~rage area for· some time and then. sent to Manila. 

I was in the Jap parade down-Dewey Avenue when 

they marched us to Bilibid. After three or four 

days I was sent to Cabanatuan and was. in Camp No. 

3 about twenty kilome.ters from Cabanatuan. At 

this camp the Army personnel wa~ separated from 

, the Navy and Marine~. At the end of J~y, 1942, 

.I was one of 350 prisone~s of war sent from 
. . ·\ 

., , · Cabanatuan to Puerto Princesa, Palawan, t .o work 

I 
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on a Jap airfield, arriving there on 1 August. · 

I was at this camp until 14 December L944. 

!'About noon of 14 December the Japs called 

in all the ~en· who w~r~ out working on the . air­

field. The Japs had · spotted ~ .convoy headed­

for Mindoro.- At about 2 p. m. . the Japs ca°lled-. . 

an air raid, although I saw no planes either · 

then or later. They said a lot of planes were 

coming. They compelled all of us to get into 

the air raid shelters · ·they had had us dig pre-

_viously. Shortly thereafter I heard a lo~ of 

fireworks going on outside and looked out. I 

saw several men running around on fire. and being 

shot at by the Japs with machine guns. One of 

these I recognized as Robert L. Hubbard, a 

soldier. When we saw what w_as happe11ing some 

crawled through a concealed 'escape hatch' we 

had constructed unknown to the J~ s. We had 
........ 

also enlarged a d~ain which led out of the camp 

underground -thr_ough vrh~ch I escaped. The outer 

end of this led out at the top of a forty- o~ ­

fifty-foot cliff, ·dropping to the beach. After 

I got outside the fence I looked back and saw 

Jap~ throwing gasoline from cans into the shelter 

and saw torches thrown in. Aboµt forty men got 

ipto the rocks along the shore and soree started 

to swim the b~y and were shot by the Japs who 

came down to the beach to hunt out -and shoot us. 
~ 

When I first got to the beach I saw a man named 
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Hamric shot in the arm. I put a tourn.1:quet on 

for him and he kept going. I hid amon~ the rocks 

until eight or nine o'clock and then SW!llD across 

-the bay. 

"There· .were 150 men in the camp at this ·tim~ ; 

and so far as ·r know only nine~nien escaped._ · A · 

tenth man, named Martin," a Marine, started t _he 

five-mile swim across the bay with me. I passed 

out on the way and later came to and got ashore • 

. I do not know whether ijartin got away or not as 

I never heard from him. He was a strong swimmer, 

however, and I think he must have gotten ashore. 

·I had some · narrow escapes after I reached ·shore 

but was rinally picked up by a PBY alorig with 

D. I. Bogue and G. W. McDale, both Marines, who 

also returned to the United States with me. The 

names of others who escaped ~hat I know of are 

Nielson, Balchus, Pacheco, Koblos, Petry, and 

Rufus Smith. I know of four officers who were 

killed : 1·ieutenant ·Mango, Medical Corps; Wa.rrant 

Offic·er Glen C. _Turner; ~ieutenant Commander Knight, 

Dental Corps, USN; . aau Captain Fred T. Brunie, the 

Camp CoJ'!llllander, among the total of 140 who didn't 

escape. 

"The 3:--argest number . of prison-e-~s - ·at PU&:t:_to 

Princesa at one time was 470. Those who became 

sick were sent back to Manila /and in September, 

1944, there were 309 left. At . that time 150 were 

sent away and nine sick men were sent to Manila. 
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By J?ecember only 15'0 men wer, ).eft of which -12 

were sailors, 33 marines, and the rest soldiers." 

A supplem~ntal statement made by the· same man on the ~ 
. 

same d€lY= 
0 1 have this -day s igned a . statement or. my 

I 

~xperienoes as a prisoner of war at Puer~o 

Princesa, Palawan. In addition thereto I was 

told the following story by Glen A. McDole, who 

escaped at the same time r did and returned to 

the United States with me. 

"Arter he got out of the camp on 14 Deoemb r 

1944, I think . the following morning, he saw one 

of our men who had been shot bein h ld up by 

.the Japs with their bayonets. He was shot 

apparently in the leg and could not stand by· 

himself. McDoie was not near enough to recognize 

the man, but he did see the Japs pour gasoline on 

one foot and light it and on the other foot and 

on his. ha,nds. The man begged to be shot and not 

burned. Finally the man passed out and then the 

Japs poured gasoline all over him and burned him. 

"Fern Joseph. Barta 

"Sworn to before me and subscribed 

in my presence this 13th day of 

February, 1945." 

GENERAL REYNOLD9 : Any comments by the Defense? 

COLONEL CLARKE: If the Court please, we would like 

to ask the Prosecution if this exhibit is ~resented as a 

·whole, or just the parts read by the Prosecution~ 
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CAPTAIN CALYER: Th·e parts read by· the Prosecution 
• , . 

are tht:3 parts to which the Prosecution particularly calls · .._ 

the C.ommission 's attention, and the. whole document is 

off~red _so· that th'e Commission may see that - the .parts read 

are those relevant to this 'matter. --
J 

COLONEL CLARKE: The Defense moves that the ·parts not ·. 

read by the Prosecution be stricken on-·toe ground· that the)t 

are not relevant to the specificatton or the ~harge as 

alleged. 

In the specification it alleges on a certain date, 

and ~t alleges the names of the men who had been. killed. 

The parts not read by the Prosecution contain other in­

cidents not connected with this particular specification. 

CAPTAIN CALYER: I have no objection, sir, to that 

being deleted. 

GENERAL REYNOLDS: The motion or Def nse is ccepted 

by th~ Commission; subject to deletions mentioned the 

document is accepted for such probative value as it may 

ha '? .· 

(Prosecution Exhibit No. 357 tor 
identification· was received in 
evidence and so m~rked.) 

COLONEL CLARKE : May we call the Commission's atten­

tion again to the next to last sentence in the second 

paragraph: 

II . . . At the end of July, 1942, I was one of 
• 

350 prisoners of war sent from Cabanatuan to 

Puerto Princesa, Palawan, to work on a Jap air-

field, arriving there ~n 1 August. . . .II 

GENERAL REYNOLDS: .The comments of counsel will be 

. .. 
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-I . 

" 
noted. 

' CAPTAIN CALYER: W1li you m~rk this as t he next ex-

hibit? 

(Statement or Pedro s. Paje wa1 .­
marked Prosecution Exhibit -No. 
318· tor 1dent1t1cat1on.) 

CAPTAIN CALYER; If t1:1• "C~iss1~ -~lease, th Prqse-­

oution otters 1n evidence u Exhibit 3;8, an attidav~t .ot 

Pedro s. Paje, signed and sworn to the 4th day ot rch, 

1941, before William T. Sandall•, Captain; CAC. 

· The statement reads as tollowa: 

"Iil_AHIG Penal Colony 

"Province of PALAWAN, P. I. 

"I, Pedro s. PAJE, residing at the IWABIO 

Penal Colony, Palawan, P. I., having been tirst 

duly sworn, do atf1rm and dealare: 

"The American Prisoner or War CamP:, locat d 

at Puerto Princesa, was under the supervision ot 

the KOZIMA TAY, a Japanese Al"DlY construction 
'-

unit. I have personal
. 
knowledge that. the follow-

ing Japanese. otric_ers wer·e connected with this . 

organization at the time or the massacre of the 

American Prisoners of War on December 14, 1944, 

and were responsible for the execution of this 

act: 
, t 

"Captain Kozima, Coananding Off1cer 

"Lieutenant Ogawa, Land Transportation Officer · 

"Lieutenant Zuzuki, Land Transportation Officer 

"Lieutenant Nogotoh1, -Lana Transportation Officer 

''Lieµtenant Homma, Communications Officer 

• 1, 
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. . 

"Lieutenant , Nakayama, Observation Officer . 
" 

"Lieutenant Yunimura·, Corps ot Construction 
Engineers 

"Do~tor O'dda; Uedical Corps 
. . . .. 
"Lieutenant · Sato,. supply. 

-- .. .... 
"Lieutenant Yusiwara, Corps ot ~ineers 

"Lieutenant Chino, Construction Co~.ps, Landinc 

"Lieutenant Osawa, Statt Otf'icer. 

"following the mssacre, tpe KOZD'A TAI held a 

~elebration to which KEMPEI TAI officials wer invited. 

To my knowledge, . there were no civilian witne,;ses to the 

atrocity, ·as Puerto Princesa. was cleared of £1.~l civilian at 

the time. . Officially, to cover up the ·1ncid r1t , th~ Japaneae 

claimed the Americans had been transferr d t l~lu ~er location. 

, 

. . 

However, Japanese soldiers often discuss ed. th~ m,.~ sacr e later 

on in front ot civilians. 

"FURTHER AFFIANT SA~TH NOT:.• • 11 

GENERAL REYNOtDS1 Any comments by the Defense? 

COLONELCLARKE : No, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Comm_ission for . such probative value, 1f any, that it may 

be held to possess. I 
(Prosecution E."Chbit No. 358 tor 
1dent1ficntion w=is receiv·ed 
1n evidence. ) 

CAPTAIN CALYE .\: captain SJ1arnon. 

NORMAN JAMES SPARNON 

recalled as a witness on behalf ·or the Prosec·ution, having 
. 

been previously duly sworn, was further examined and 

-~ . 
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testified as tollows: 

DIRECT EXAUINATION 

Q _. (By Captain Calyer) W~Il you state your name, rank, · 

·and organization, ·?i~ase? 
' .

A · Norman James Sparnon; captain; Allied Translator and 

I_nterpreter Section. 

·Q Captain, I show you this document and ask you it you 

can state --

PardQn me; let me have 1 t marked . 

(Copy ot Bu~leti~ or Allied Trans­
lator nnd Inter~reter S ction · 
South West Pacific Area, Date! 

6 April 45 was m~rked Prosecution 
Exhib-i t No. 359 for ·iden.titico.­
tion.) 

Q · (B·y ~ta1n calyer) I show you this d~ci.!tnant marked 

tor identification Prosecution EXh1b1t 359 an~ l! -~1: you it 

you can state what ·the. t is • 
-

A· This is an .official publication or a t~onslat1on ot 

captured Japanese document. 
...... 

Q Calling your attention to .Iteni po . 6 appearing at the 
. . 

bottom of page 3.ot. ~hz:lt docume~t, I ask you what that is • 

. A It is a translation of excerpts from loose mi.m..eographed 

reports entitled "Enemy Air Raids Situation Report," dated 

29 October 1944. Issuing authority, PALAWAN MP Section 

co. Classified 11llil1tery Most---Secret" •. 

It concerns Pueto Priru:esa area, Palaw~u -- date not 

stated. ~ 

Q can you ~tate whether that is a true a~d accurate 

translation of the original? 

A It is considered an accurate translation. Every care 

ts taken in ·the translation ot captured documents. 
.... ..\ 
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CAPTAIN CALYER: It the C(!llllllission ·please; tJi~t ita 

reads as follows: 

11 603933 Loose mimeographed report_s entitied 

'Enemy Ait: R_aid~ Situation 'Report', ~ated 29 

Oct 44. Issuing authority, PALAWAN UP Sec CO. ·. 
< ' 

Classified 'Military lloat Secret•. 3 pp. 

"Extracts: 

-- "Between 015'5' hours and 1240 hours on 28 October, 
.,. 

26· American B-24s bombed PUERTO PRINCJr.SA Army Atld, 

piers and the entir~ billet1.ng are 

Ir the Commission please, I otter the ocument 1n 

evidence, referring specifically to th~t item. 
·r 

COLONEL CLARKE: Does the Prosecution otter the entire 

document in evidence? ?
CAPTAIN CALYER: Only that item. .., 

COLONEL CLARKE: · That item. May we see the document, · 

or is, that the only c~py you have? 

CAPTAIN CALYER: That is the only copy • ..._ 

COLONEL CLARICE: May Tie glance at it -for a minute? 

(The document rete~~ed to was handed to Colonel Clarke.) 

COLONEL CLARKE: May we ask the relevancy or this ... 

particular extract? 

CAPTAIN CALYER: This document, if the Commission 

please, is ottered as evidence that .the air field at Palawan 

Island upon which these prisoners ot war were working 1n 

connection with the camp 1n which they were confined was 

an Army installation. 

COLONEL CLARKE: You mean, then, that the ra_id by 
. ·\ 

• # • the B-24.'s, where it states "piers and the entire billeting.. ' 

~ ' 
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area, II it iS Ottered for that partiCUl&r. purpQ8e? 

CAPTAIN CALYER: What is that·? 
, . 

COLO~ CLARKE: Do you mean that with respect to the . . 
. . . 

word.s _"pi~rs ~ - the entire billeting area," 1t i~ ott~red 
. . .. . 

for the purpose 9t showing that thia is an , ~ . Wt_alla~1on~_. 

CAPTAIN CALYER: · That part ·which says.,. sir; ~that the· · 

Army air tield W&S bombed, the .pr·osecution submits, is. tYi-.. . . 

dance that the air strip referred to 1n the statements 

·· already ~ evidence upon which these· pris·oners ·worked was 

an· Army installation. _That,· taken together with other evi-
. -den~e already, before the Coaaission, 1s such that we attempt 

to show that the Japanese unit in charge or these prisoners 

or war and ·responsible for this incident was an Army unit. 

COLONEL CLARKE: Not having the original Japanese, 

we believe that there may be an error in translation from 

"Army air field" to "Army air torce." We oan•t find 1t 

here. 

No objection, sir. 
'-..GENERAL REYNOLDS: The document is ·accepted by the 

.. 
. Comm1s·s1on_f~r such probative value , if any, as it shall 

be held to possess. 
r 

(Prosecution Exhibit No. 359 tor 
identification was received in 
evidence and so marked.) 

CAPTAIN CALYER: Mark. this for identification, please. 

(Copy or Allied Translator and . 
Inter-preter Section, South West 
Pacific Area, Bulle1:in dated 
24 April 451 was markeA Prose­
cution Exhioit No. 360 for 
1dent1t1cat1on.) 

Q ' (By Captain Calyer) I show-you a document marked for 

• w 

" 
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-- --~-~~---

---

ider.tification Prosecu'+.ion Exhibit 360 and ask you ~-t yo~ 

can st:i.t'3 w·1at that is p 

/ 

A It is an official ATIS publication of a translation 
. 

of captur~.. Japanese doeum~nts. 

Q Calling your at~*ntion to Item 12 appearing on pac-e 
11, I ask you~ you can stat• what that is~ 

A -Yes. It is a tranalatica ot extrao-ts -· trom seven 

loose handwritten sheets containing diary entries dated .14 

December to 22 December, preamabl7 1944. The .own r and . 

unit are not stated. 

Q I show you ••ven ·handwritten pages and ask you it you 

can state whether that is the original of the document trom 

which the extract was -made. 

A Yes. To the best of my knowledge this is. the original 

document. 

Q Do the parts appe~ring in the translation appear 1n 

these handwritten pages?
' 

A Yes, they do. 

CAPTAIN CALYER: . If the Commission piease, I otter in 

evidence the document· marked for identification as Prosecu.:. 

tion's Exhibit 360, Item 12 thereot, on page 11, reading ·as 

follows: 

"IRAHUAN Area, PALAWAN - 18 Mar 45'. Recd Eight 

Army ATIS Adv Ech - 20 Mar 45. Recd -ATIS .SWPA -

27' Mar 4$. 

"ITEM 12 ._ 18291 - G 
. . 

"Seven loose handwritten sheets containing diary 

·entries dated 14 December to 22 December, pre:mm­

ably 1944. Owner .and unit not stated• 
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"Extracts: 

-"14 December - Emergency disposi:tion~ 

"15' Dec - Burned all documents. This is my third 

diary~- Regrettully first and second . . . 

diaries were · both burned. I want a . 

diary but I kno~ that I will have to 

burn 1 t again on the 22d. Nevertheless 

I am writing this third one. 

· "22 Dec - COIIJ)leted emergency preparation on the 

14th at 11 o'clock. ·· We were 'to mO'le 

to the left or the forked road by 

automobile but due to automobile trouble 

we were not able to leave. 12:00 o'clock, 

1:00 o'clock and wear still here. Air 

raid has commenced so; spent some un­

easy moments. The branch office person-
-

nel left 1n the automobile after it was 

repaired. We were again left behind. 
'--

Our moments of relier were brier. Un-

easiness -1s again o~ertaking me. Alarm 

· is heard! Heard a sound resembling that 

of a bomb in the vicinity of the mess 

ha11-. A rifle report is also hea;rd. 

;rt might be an enemy landing. I grabbed 

my steel helmet and gun. Ri~le reports 

are again heard nearby. Rifle reports 

have ceased. I guess it wasn't enemy 

landing. Going through uneasiness so ... 
' t-.. .. 

many times, I have gradual1y b&C(?Dle 
•' 

\, ..... 
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accustomed to it ·and am more .calm. ' . . 

. . . 
~ccording to the story l~ter 1 it 

• I . 

seems that prisoner(s) was(were) 

killed, . and the vicinity or the meas 

· hall was unsigbtl7 with prisoner,,, 
~ 

blood; 

Burned documents at du~k. We are just 

waiting tor the enemy to 1.81\d. 

Attacked by enemy airplanes." 

I 
It the Commission please, I otter 1n evidence that 

item. 

COLONEL CLARKE: May we see that document, _please? 

CAPTAIN C~YER: The or1g1n~l · or the docwn~nt from 

which that translation was made is submitted .to the Court 

for inspection and we request that it be withdrawn and a 

copy substituted therefor as the exhibit. 

COLONEL CLARKE: No comments. 

GENERAL REYNOLDS: The exhibit is accepted by the 

Commission for such probative value, ~it any, as it shall 

be held to possess. 

(Prosecution Exhibit No. 360 ror 
identification was received in 
evidence and so mar~ed. ).·. 

-- .... 

' I 

i 
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(Copy ot .Allied Translator · 
and · Interpreter Section_, 
Southwest Paciti~ Areal 
Bulletin, dated 6 ~~y 945 

. was marked Prosecution Exhibit 
361 !or 1dentit1cat1on.) . 

Q _(By Captain Caly!tr). I show you a document marked, 

tor .1dent1t1cat1on as Prosecut1~-Exh1b1t 361, and ask .· 

you to state what that is. 

A It 1, an ott1ci_al ATIS bulletin of translated 

Japanese ~ocumenta. 

Q ~al~ing your attention to ·1~em 1, thereof, aj)pe•r1ng 

on .page 16, and beginning on page 16, continuing on pages 

17_and 18, ·1 ask you it YP'U can state what that is? · 

A This. is a translation ot extracts .tram a diary. 

dated .4 Nov8D)ber '44 -- through to 22 February_ 145, 

_presumably belonging to a member ot a construction unit. 

Owner and unit not stated. 

Q I show you a document and ask yo-µ if you can state 

whether that is the ·diary from which that extract was 

made? ~ 

A To the best of ·· my knowle.dg~ and belief this is the 

. original document. 

Q Have you previously checked that document against ·· · 

the translation and marked the passages extracte 

A I have checked the· extracts as dated, and I have 

glanced . through the translation. I am satisfied that 

this is a translation of these extracts, but I have not 

personally checked all the translations. 
. . 

Q · . · But the pages in the diary are marked --

A ~s to ·the·se dates. 
. 
Q 

' 

As to those dates? . ' .. .. . . . 
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http:knowle.dg


~ . . 
A' Yes. They can be turned to quite quickly. 

CAPTAIN CALYER: If· the Commission please, I · wish 
. . 

to offer in evidence item 15 ot the document marked Prose-

cution Exhibit )61, ·the pertinent parts .or which read. as. . . 
follows: 

"Ir~tag Area, P4lawan Island, 9 March 145. Received_ 

Efghth Arm.y ATIS Advance Echelon, 13 March 145. Re~eiv­

ed ATIS ·SWPA, 20 March 145. 

11 Item lS - 18492 o. Handwritten dinry, dated 

4 November 144 - to 22 February '4~, presumably belongill,g 

to a membe~ of a construction unit. OWner and unit not 

stated. 84 pages. 

"Extr·acts: 19 Nov~ber. With no breakdowns or 
vehicles the prisoners at the repair shop are idle. 

They were joking and chattering in wol'ds I could not 

understand. Some of them have surprising courage . The 

other day one threw down his mess kit saying he would not; 

eat such meager food. That wa omething1 He seems to 

have been impressed quite a bit sinceh e was given no 
.. 

food f .or four days. I couldn't stop laughing when I 

heard tha~ he screamed in want pt food, and said he was 
\

willing to eat the food given him. 

112; November. At the time· when I landed at 

Palawan Island, I disliked the prisoners of war but now 

I am getting accustomed to them. They certainly work 

hard. They are quite adept in mechanical work. They 

certainly are c~refree and it appears that they devote 

no thoughts to the fact that they are prisoners of war. 
\ ·\ 

11., ' 
: , December. ~Noncommissioned officer in charge ot · 
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. ' . ~upply truck section, Corporal Nagai and two pris~ners 

war v,ent· to gather bananas. I am to alter nate wit~ Wo . 

Momi,1ima in ta~!l« charge ·or details. 

"7 December. All day I had idle convEtrsation with 
• 

the prisoners ot war who seem . ~o be 1 arning a 11ttle ot ·, · 

the. Japane~e language. 

"8 ·December. The remains of Ptc Kigoku who was 

killed by enemy bombing on 28 October ~111 be sent home 

today. 

"As a platoon leader,- I am responsible for his death 

and I pledge that I shall avenge his death. 

1114 December. Last .night tpere was an ·assembly ot 

company off.1cer·s ~rom each unit at 2400 hours. Accord~ 

ing to an intelligence report, a great enemy convoy, con.1st -
. . 

ing · of bat~leships, aircraft carriers and troop-ships, 

.was sighted heading toward Palawan. Accordingly, every 

a~akened at 0030 hours and departed to repair 

airfield rum1ay. At 0800 hours the r elie µ1g per­

sonnel arrived. Prisoners ot v,ar · also were used in this 

work. Early in the ~orning ·w~ ·arrived. at Canigaran 
. . 

Beach. Company officers and ~11 personnel are deter-

mined to defend this airstrip with their lives. Accord-
-

ing to en intelligence report, the enemy is li~ely to 

reach Palawan after 16oo hours. 

111; December. At Kanigaran. Somehow I feel as 

though yesterday's occurrence is all false. Due to 

this sudden change of situation, 150 prisoners of war 

~ere executed~ Those who escaped were discover.ad · this 

. morirl.'rig in the · P.uerto Pricesa anti-aircraft trench ~ 
, ... ' ,, . ~ ~ 

. .•1,. 
'· 
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' . \1ere shot. Al though they ,1ere prisoners of war, they 

truly died a pitiful death. The prisoners or uar who. 

worked in the repair shop ·r~ally. ,-iorked hard. From today. .. 
' 

on I will not hear the· ~amiliar greeting, 'Good morning, 

sergeant major.' 

" 100 1 1ho ·orten used to reiterate. hon he iished this 

war would end so that he could rejon his parent, or •xx• 
,.,ho ente·red service. attar three months or married lite 

and who· often used to boast about how much his uite must 

be missing him, no longer can greet them in this world. 

How can we· carry out repair work without the assistance 

of the prisoners of \Var who were all executed? 

"16 December. At Puerto Princesa. According to. 

an intelligence report the enemy has landed in MindOX"o. 

Pursuant to a battalion order, v,e returned to PUerto 

Princesa. It 1s a miracle to be safe after .such a heavy 
I 

nir attack today. Furthermore, if the en8120' had landed 

yesterday, I wonder v1hat ,·,ould have happened t.o me? . I . 

could have been like the executed 'pri~oners of war, 

floating and roll1ng _1n the ·b~ealmaters. 

"17 December. At Canigaran. Departed for Ce~igap~ 

positlon early in the morning. 
-

"29 December. Returned to Puerto Princesa. 

"5 January 14~. Sergeant Major Yoshimoto and 'I 
~ 

went over to play at Iwahigu Street. 

"9 January. After a long absence I visited the 

motor vehicle repair shop. Today, the shop is a lonely 

plaqe. The prisoners of war viho ,were assisting in· repair 

~orK are now just white bo~es o~ the beach washed by the 
.... . •' 

\, ' 
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T1aves. Furthermore, there are numerous corpses in the 

. nearby garage a9(i the smell 1s unbearable. It gives mo .. 
the. creepsl" 

. , . 
Then ther.e are ·other entries, continuing trom. then 

_until 22 February, ·which .apparently have .no conne~t1on with 

this incident•. 

GENERAL REYNOU>S: Are there comments by the Defense? 

CAPTAIN REEL: May we see the document, plea,e~. 
(Prosecution Exhibit 361 tor identification was handed 

to Captain Reel.) 

CAPTAIN CALYER1 The P:rosecution offers that item 

of the document in .evidence, and presents the original 

from -rrhich the .extraet was made, requesting that the 

_ original .b~ 'Withdrawn and a copy substituted as the exhib•it~ 

· GENERAL REY?lOU>S: The Coz;t1mission will recess for 

approximately ,ten mi:rmtes. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOIDS: The Commission is in session. 
. . 

Are there comments . by the Defense on the 
. 

captured documenAt? 

CAPTAIN REEL: None. 

GENERAL REYNOLDS: The document is cepted by the 

Commission· ror such probat~ve value, if any, it shall 

be held to possess. 

(Prosecution Exhibit No. 
'361 for identification . 
was received in evidence.) 

-~ 

... . •' ' 
" .\ " 

2737· 



CAPTAIN CALYER: 

exhibit? 

CAPTAIN CALYER: 

,_,111 you mark this as the next , 

. . 
(A ·report was marked ·Prosecu- ·. 

. ·tion Emib1 t No. 362 tor 
ident1ticat.ion.) 

. ,
It .t~e Commi~aion p~o~ae, the 

Prosecution otters into evidence as E,chibit 3~2, the orr1-

cial r.e·port or the War Crimes Branch to the Judge Advoca to · 

General, relating to this incident. It ia signed by 

Major Kenneth c. Schwartz, Assistant, ar Crimea Bran~h; 

E. D. ·Fulcher, Majo~, JAOD, Asaistant,War Crimos Branch; 

Lieutenant Colonel H.F. Mattoon, JAGD, Assistant , War . 

Crimes Branch; Archie t. Tower, Lieutena~t · Colonel, JAOP, 

Assistant, War Crimes Branch, and concurred in by Aln 

c. Carpenter, Colonel, JAGD, Chief, ar Crimes Branch. 

I wish particularly to call to the Comm1111on's 

attention the following portion of the report. On page 2, 

parag·raph 
, 

numbered 2, a 11st of documents considered by 

the War Crimes Branch in the preparation of ~the repor~, each 

of which was attached to the original, listing there 

several exhibits., including· statements which have already 

been submitted to the Commission and certain other ite~a 

which will later be offered. 
-

Also, that portion of the report on p~ge 6 ·at the 

bottom, V, "Identification of victims." 
, " 

It gives a list of the naD'l{1, rank, arm of service, 

sub-unit, organization ·and serial number wherever known or 
' 
each vic-t1m·. 

-Then a list of those names are given and ·other 

. , 
pertinent information of 141 men, the list ending on 

.. . •' . 
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page 13 being followed by this paragraphs · 

"The foregoing roster was prepared f~"Om the _list 

or victims as compiled by the witnesses from memory, and 
... . . . 

the r~port or· th~ 308th_Counter. Intelligence Corps Detach-
. .,. - .: . 

ment Headquarters E1ghth Army, APO 343, .18 rpril 194S. They 

have been verifiecl by · compari.son w1th the list or·Army . 

prisoners or war maintained by the Rocovored Personnel · 

Section, Headquarters USAFPE, and correct. spelling ot 

surnames, organizations and serial riumbera supplied wherever 

possible. A similar comparison wes made or navtil and 

marine personnel w1 th the Recovered Personnel Section, 
. . 

. Headquarters ?th Fleet, l!anila." 

GENERAL REYNOLOO: The document 11 accepted by th 

Commission for such probative value , if any, as it may 

possess. However, in view ot the length ot the document 

the Defense is extended the opportunity or making any com­

me~ts which they desire to have considered by the Commis ion 

either now or at a later time . 

(Prosecution Exhibit No. 362 
tor identification was 

-received 1n evidenc,.) 

CAPTAIN REEL: May we make such comments at a ·1ater 

time? 

GENERAL REYNOLDS ': Yes. 

CAPTAIN CALYER: Will you mark this for identifi­

cation? 

(A report .was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 363 for 
identification.• ) 

CAPTAIN CALYER: If the Commis~ion ploase, the 
. . . 
Prosecution otters into evidence as Exhibit 363 an 11Escap~ 
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~ . . 

and E-1asion Report No. 23, Unite4 States Pacific Fleet 

and Pacific Ocean Areas, 15 February 194,, aerial DIS- , 
. . 

151100, from _Commander in Chiet, tJnited Sqte~ ~acitic 

Fleet and ~acitic .Ocean rreas, ~ubject: 'CINCPAC-CINCPOA 

E and E Report- No. 23; D. w. Boguo, Sercean~, ~ C; F,· J;;-_·· 

Barta, RM le, USN; o; W. McDole, Pfc. USMc.n . . . . 

This document being · Exh1bit ·· C _r terred to 1n the 

report or the ·ar Criino1 Branch previously ottered into 

evidonce and in this document I wish to call the · Com-

. mission's attention parti,cularly to certain portiona. 

Tho Commission will notice that tho documont start out 

with a narration by each or the three survivor, individually, 

with relation to their experiences frOlb the ti or th 1r 

capture up until their transte~ ·from ~abantuan to Puorto 

PTincesa. Then follows a joint narration ot c rtain it ms, 

which .are not specifically pertinent to th1 matt&r, and 

on page 9 of the document under the heading: "Conditions 

Just Prior to Massacre," the following statement is made --
.._ . 

that page number may be different in your copy. 

CAPTAIN REEL: Wha"t page is that, Captain? 

CAPTAIN CALYER: I think it is page 10 in your 

copyl 

The. heading is "Conditions Just Prior to Massacre.'' 

It goes on to say: . 
"On 19. 0ctober 1944, we received the first definite -

. 
information or the return of the American forces to the 

Philippine Islands. This definite information was a B-24 

which came across the bay at approximately 300 feet 

altitude, _bombed th docks, sinking two ships that were tied 
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up there, strated the town and passed over the air field 
' ... 

setting afire 7 Jap plane• and then went u~ tho bay, . ih1 
. ' 

time stratin, S Jap aeaplanes and setting them on tire. 

From··th_is day on, .we rec_eived .almoat da1;y r~~da nth 

nighly pa~~lling· ~Y Ameri~a~n planea. , · A~- ~is ·t1a ~:; _th.ere ·J 

were appro~1'18tely ~50 to 209 Japeneae ·plane• at the air 

field. These planes, immediately attor ·:the first ra.icI, 

began to leave Puerto Princosa b~t on· 28 Octob r 17 B~24a 

raided the air field and put 1t out _or action. te.mpor ri17·, 

de~ troying approxilliately 60 planes on tho round. 

"Because or these raids we were orderod to ·build 

air raid shelters and our -work changed f rom levelling th 

air field to 1l.lling in bomb crate~•, We worked v n durinc 

the actual raids. These air raid shelters wer to conai t 

of three trenches, approximately S f ee t do p, 4 t t Wide 

and long enough to hold 50 men each. Thero • to be an 

overhead and only one entrance, but due to our otficera' 

continual suggeetiona, we ~ore perlDi~ted to make 2 

entral\_ces once· at each end, and some men even ent so far 
I 

as to ·make irdividual foxholes. All of those holes were 

in a small enclosure· surrourded by b~rb wire fences, 

which were double fences, These fence• were 2 meters high, 

the wire strands being very close together and interwoven. 

nAfter the first air raid, the Japanese treatment · 
. 

of the .American prisoners became almost u..~bearable and the 

food was not fit for human consumption, All the Americana 

present figured that it would not be long now until the· 

\ American forces liberated them. Tl11:, kept up their morale . 

and made them determined to stick it out, This policy wa1 
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~ . . . 
carried out until 14 December 1944,' ,rhen a·t . 1200 .all lien 

were congregated at thu air raid shelters, the Japanese s~y- . 

ing that there were hun~reds ot American pla~es _coming." 
-

· · Then t;he Com1•s1on "111 note that there 1,. a . . 

separate rec1 tal
. 

· by each at 
. 

the three men, Bogue,.· Barte,. 

and· McDole. ~1th reterence · to the specific incident of 

. 14 December 1944, thoso statementa . bei~ I imilar.. i~ natur~ , 

but ditterent in 1ome respects as to detail, then tho other 

s ta·tements. 

Following that there. is a s ction anti tled "Opinion 

of Nerr~tors as to Whether or not the assaer wa, Direct 

by Japanese Headquarters at Manila." 

In that ·s ection I wish to call particular att nt1on 

·to, tho ·paragraph, the first paragraph in· the n rration by 

Bogue: 

11 Qu1te a long time previous to the. massacre, a . 

· Japanese soldie~ had made remarks in dir ect conversation 

with me to the effect that if the American prisoners were 
'" .not removed to Manila ~hoy would all b e killed here at. 

Puerto Princes.a • . ';J.'his r·emark was brought about, I bolteve 

by the fact the t there was no Japahese ships or transports 

of any kind available for their evacuation making it very 

probable that they would be anihilated there or die or 

starvation." 

Then follows a list of those who survived and 

other items pertinent to this particular incident. 

GENERAL REYNOLOO : The document is accepted by the 

Commission for such probative ' val?e, if any, as it shall 
·.I.. 

be .held to posses~. However, due to the length or the 
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document the Detense is extende~ the opportunity ~t 
. 

lll8king specific comments upon it ~1 ther now or ~ t a later 

time as they IQ4Y elect. 

· CAPTAIN REEL: . May •e have 1:he· privilego of makin,: 

such commonta and objections a a later tjme? 

GENERJ\L REYNOLDS: Y~•• 
-

CAPTAIN REELs We wish, however, 1D point out, ·: s1r, 
. . 

trom little we havo heard so tar, we intend t:O obj'oct to 
.• ' 

the document and we request that any decision relativ to 

its being accepted or any decision r elative to its 

acc~ptanc.e, ·be dalayod until such time a1 wo may make our 

·comments and objoctions. 

GENERJ\L REYNOLDS: Very well, the comm11s1on will 

consider the doCUIIX3nt aftor hearing the Defense's 

·objections. 

,,, . , 

... 

.t 
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CP.PTAIN CftLYER: Ma rk this · for identificatfon, please. 

(Pictur e showing former a·ir 
raid shelters in which were 
found charred remains was 
marked Prosecution Exhibit 
No. 364. for identifi~ation.) 

CftPTP. IN CA LYER: If the Commis·s! on ple ·se, the Pro- . · 

secution offers in evidence a photograph ma rked ··pros cution .· 

Exh1~it ~64, which is a part of the official report of in­

vestigAtion of" this case; specifically a part of ~hibit G 

referred to in the report already i n evidence . This photo­

graph purports to be a picture of the ~ir raid shelter. It 

is mArked Exhibit G-1 and is identified in the xhibits 

previously offered. 

CAPT.AIN SANDBERG: l~ay I inquir , sir, hether C ptain 

Sparnon has been excused? 

CAPTAIN CALYER: He has. 

CAP:I'P.IN SANDBERG: e were never afforded an oppor­

tunity to examine him. 

CAPTPIN CPLYBR : I am sorry. He is here and available 
.. 

for your cross. examination . 

CAPTAIN SANDBERG: We would appr!3ciate it. 

CAPTAIN CtLYER: ~·ould you. like to have him r ecalled 

at this time? 

CAPTPIN SftNDBE~G: When convenient. 

CAPTAIN CPLYER: You may have him right now, if you 

like. 

CAPTAIN SPNDBERG~ Thank you. 

NORMAN JftMES SPARNON 
. ~ . \ 

r 'ec~~l;ed as a· witness on behalf of the Prosec~tion, having 

.. . ·. b~en previously duly sworn, was further examined and testified 
\ . 
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.as follows: 

CROSS EXAUINftTION 

CAPT AIN StNDBE.~G: . Is that .last picture Exh1bit · 364. 

or is it . a.tta·ched to Exhibit 363? 

CAPTPIN CtLYERt It ·1s ~364. 
. ' 

Q (By Captain Sandberg) Cap~ain ~parnon, do you have 
. . 

a famili.~ri ty with the ATIS fil e of captured Japanese docu-· 

ments? . 

A -Yes, sir. 

Q And does ATIS have in its f iles a ll of the docum n s 

taken from the headquarters of General Ya1Mshita on the 

occasion of his surrender? 

A All docW!lents t ha t have been c ptured must in duo 
. . 

course come to ATIS, and if they can obtain it ems of infor-

metion· of intelligence , such i t erns transla t ed, the document 

is given an officia l number a nd then is recorded in th fi es . 
I

Q . I see. 80 the t f.TIS has in its files all of the 

Jc1pan~;:, e \locum..:nt:, ..: c-- }Jturod i n the ' hilippines? 
'--

A Yes, sir. 

Q Approximrtely how. many items t) .t' documents are there 

in the ATIS fil es, do you knoYf? 

A Oh, the officia l number of documents from which ex-

tracts have been transla t ed would be in the vicinity of 

s bout twenty thous_and. 

Q Twenty thouse.nd. And do you know how many of these 

are ~aptured orqers? · 

A That is almost impossible to say. It is a very high 

numper. In all there were, I should say, thousands of orders 
" captured but only a certa iri percehtage of them were trans-

.i 
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lated. · • 

Q Now, heve you eve·r se_en among these captur.~d documents 

an order of General Yamashita ror~the ~omplete destruction 

of the City. of (anil~~ . 
. . 

MAJOR KERR: rr the Comm~ssion please, now, the Pro-
. . 

secution hRs no obje c,tion to the Commission r eceiving such ,; 

.evidence as it may be interested i"n from this or any other 

wi.tness the Prosecution may c 11, but I do r espoctfully 

point this out, sir: that obviously th Defens is now 

adopting this gentleman as its own witness f or purpose 

not at all connected with the dir ect XAminat1 on of thi 

witness. · The r esult will bo this, sir, f or tho r cord: 

that instead of th e r ecord of this trinl being devot ed in 

certain parts to 
I 

the Pros ecution's diro·ct evi d nc and 

cross examin~tion by the ·oar ens e on th t evid nc, her o 

will be scatt r ed throughout th Pros cution's cas evid nc 

which, 1n eff ect, is nothi ng but the Def ns e 's own cs in 

..__, chief. · It will be confusing; it will not be bus1nessl1k ; 

it will not be orderly. 1\nd I would suggest, sir, that 

the Defense use its own testimony not r ela ting to . the di-
. 

rect testimony of the Pros ecution's case at th time that 

it puts on its ~ase: namely, after the Prosecution has 

rested. 

This witness, Captain Sparnon, will be available 
. 

to the Defense when it begins its own case and could be 

called by the Defense at that time. In that way the Pro-
' secution's case will teke up a 9ortion of the -record end 

Defense's case a subsequent portion which will be the 

orderly procedure. 
, . 

. . 
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... 
CAPT/IIN SANDBERG:· If the Commission please, it was 

the intention of the Defense to call C~ptain Sparnon as a 

~ witness for tho Defense, but it appeared to us in the interest 

of sho.rtening time and ~p·aring Ceptain Sparnon another visit 

thRt it would be proper to ask him thosa questions now. 
. . 

l may say that ·the Defense has already been eble ·to 

shorten its own case and the time or the·· Commission con­

siderably by extended eX2mina tion of the Pros eQution·•s w1 t­

nesses, particularly the Japanese Gener a l and Admiral. 

GENER,11 L REYNOLDS: The Commission has granted the 

Defense the privilege of extensive cross examination f or 

.thAt purpose. However, it does appeAr th tin th ·~ so or 

this witness, sine~ the infor ma ti on sought has no ·apparont 

relation to the item under consider e tion, it would be b tter 

procedure to handle it during the pr esent t ion of the cas e 

for the Defens e . If ther e is some r eA son why you should 

cr9ss examine this witness in connection with this particul r 

item, then the Commiss ion sees no obj ection. 

ClPTAIN SANDBERG: No, sir. I is not in conn ction 

with this item. Our interest ..was sol e ly t o SAVe time 

later on. 

GENERP.L REYNOLDS: We believe, then, thet · it would 

be better to recall him as a Defense witness. 

CftPTAIN SANDBERG: Yes, sir. 

(Witness e.xcused) 

CAPTAIN CPLYER: If the Commission plee.se, I beli eve 

there was an exhibit offered upon which no ruling has been 

made. 

GENERAL REYNOIDS: There being no objection, the 

" . .t 
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,'. document .is accepted 
, · 

1n <ffidence · :as P.roseQut,1on' a Bxhibit' 
.., ... . ... . . " 

No. 364. , 
~ 

(Pro,ecution !#11,blt No, 364. ·t~ 
i4ent1ticat1on -~ .received ' ill '>;
ev14ence. )

. ·~ . "; • 
· · 

'l • 

thit tor 1.lle_nt.~1cation, ple a·e • 
• ' • ~ J • • • ..,.,,. ' ~- -. • • ' • 

\ ' . ·(Photograph·-~ titled "Pi9tui-e.. 
ahow.tl)g mecU.c• e,xcavatinC _ 
cbarl'e4 .rtmaine"..,. llaJ" ed 

· Prosecution.bh1~1t .No. 36, .. 
tor j;,dent1t1c,ation. ) , 

CAPTAIN ·OALYBRt The Proaecut1on ·otter1 . tn evta nee 
as Bxh1b1t 36J a picture ii:arked Exhibit G-2-~ part -ot tb·_ 

'3.'• 

ol'ti,cial report ot in~stigati-on 1n this oaae nttel"r d to 

in the exhibit J)l'ev1ously ottered, this being ll p1ct'Q.l'• 
' ~ . . 

showing Medical Corvs ·inen. excavat1ne · chin 4· remaina tr= 
the air-raid shelte-r shown in ElCbibit 364. 

o~ REYNOLDS• '.there being no objection, th 

document is accepted ih evidence by tho Colllllliss1on tor auch 
' . 

probative v-alue, if any, as it ehall be held to pos,eta. 

(Prosecuti~n Exhibit No. 36~ 
tor, ·1dentitication w 1 .re­
c_eived 1n evidenoe.) 

CAPTAIN· CA.LYElh Marlt this tor ident1r10at1on, ·please. 

(Photograph entitl:ed""Picture 
· sho~ng rned1.c examining charred 

bones fop possible identiti­
cati-on" ft!f marked Pro1ecution 
Exhibit No •. 366 tor 1dent1tf-
·Cat1on.) · 

CAPTAIN CALYER·s ·The Pro,secu tion .otters in evridence 

as Exhibit 366 a s:l.milar~ picture ttarked Exhibit G-3,.-part -

of the official ;report of investigat.ion 1n this case. . ~- . . 

.,... ' ., 
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GENERAL REYNOLDS: There .being no o~jection the docu- · 

ment is acceptQd by ·the Commission tor· such probative v~ue, 

it any, as it shall be· held to posse~s. 

·(Prosecution Bxhibi t No. 366 
tor identification was re­
ceived in evidence.) _ 

CAPT'AIN CALYER1 rk this tor identification. ·. ' 
- (Photograph <l'\titled ·110no photo­

graph, Southwest Pacftic· Sicnal 
.Corps No. 13095" was m· rked . 
Prosecution Exhi~it No. 36? 
tor !dentiti.cation.) 

CAPTAIN CALUl11 · The Prosocut"ion otters in evidenc 

as Exhibit 367 a photograph marked Exhibit G-8, al1O a part 

of the official r eport or this case r eferred to 1n th pr -,, 

ceding exhibit. 

May I call to tho Commission •·s attention that this 

photograph should be viewed with the l ettering "S !PA", and 

so forth, _on the left. 

GENERAL REYNOLDS s _·Let me see yours. 

CAPTAIN CALYER1 It should be viewed that way, sir. 

GENERAL REYNOLDSs There being no objoction the docu-

ment is· accepted .in-evidence for such probative value , i•t 

any, as it shall be ·held to possess. 

(Prosec~tion ·Exhibit No. 367 . 
for identification was received 
in evidence. } 

CAPTAIN C"1ym1 If the Commission please, that con­

cludes the testimony in reference to this ~ncident. 

MAJOR KERR1 If the Commission please, I should like 
I 

to take up at this time the Dr. Reyes murders in Manila which 

are covered by item 102 of the Bill of Particulars. 

Mark this for identification; please. 
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. 
. . 

,,.. 
(Sworn stat•ent ot Raymond 
.J 01 eph ·TOOID9y dat.ed 26 Sep,­ ... 
tember 1941 was marked· Pro­
aecution Bxhibit -No. 368 tor 
1dent1t1cation.). . . 

't 

GENERAL REYNOLDSa Does the ~ro~ecutJon have some .. 
r~ason why ~ t desires to preaen_t a~d1 tio.h~ tncid~ts 1n 

' ~anila to the· C011111i111on? 

MAJOR KERR1 ·Ye!i, sir. We.. believe ~is partiCQlar 

incident 11 pertinent. ·It ditters son.ewhat from prev1~• 

incidents which have be~ -testified to conc emtng th Ci.ty 

ot llanila. I~ will just take a moment, I believo, hav 

orily one attidavit which we desire to 1nt:roduce in aupport 

or this particular item. 

GENERAL REYNOLDS1 Vory well. 

UAJOR KERRs The Prosecution at this time ottors in 

evidence the document which is marked tor identification as 

Prosecution Exhibit No. 368. This is a sworn statement or 

affidavit ot Raymond Joseph Toomey dated 14 September 1945', 

the pertinent. portions ot which are as follows, 
'--. ."A. My name is Raymond Joseph Toomey. Ly .permanent 

. . 

ho~e address is 228 Hudson Street, Hoboken, New Jersey. I 
. . 

am employed as a stock clerk by General Food Corporation, 

11th and audson Streets, Hoboken, New ~ersey. 

• • • • * • • 
11 Q Were Y.OU ah internee in ! anila? 

"A No • . I had registered w1 th the High Commissioner 

of the Philippine Islands when I attained my eighteenth birth-. 
. day to perfect United States citizenship because of my 

father's citize~ship in the United States. However, ·when 

the Japanese captured .Manila I represented to them various 

ti.Dies. that I was a Subjec_'t qt .G~rmany and thus avoided 
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inte·rnment. I was 'in· Manila during the entire , period or 

the Japanese occupancy. 

"Q 'Are you tamiliar .with the circumstances aurroun-
. . 

ding tho killing or three Filipino c~vilians, Pedro (last _ 
' .. 

·name unknown), Dr. Luis Reye:s . an4 Har1a .·Se(fuer in '.!8111la, 
l • • ~ 

P.I. on· or about li February 1945 by. unknown .1apanese ·- m111..:· ' 

tary personnel? 

11 A Yes. 

"Q State what you know, ot your own lmo l edge, 

about this incident. 

11A On the 11th or February 1945, the 11th Airborne 

Division or the Army of the United States was about one 

·mile south or l!anila. I had l e.rt tho city ot t!anUa and 

gone to tho American lines. 

"Q Did you return to the city? 

"A Yes. Several hours arter I h&d arrived thor , 

it was about 3 P.11., I ranted to r turn to tho city to get 

my Gro.ndmother, !laria Sequera, with whom I had been 11Ving. 
,.___ 

The Americans wero reluctant to let me leave the lines but 

finally gavg me permission. 

"Q Wl}.at part or Janila did_you r eturn to? 

".A I returned to the Pasay District which was where 

we had been living at 221 or 212 Progroso Street •. 

II Q Plea~e re1ate what you saw when you returned 

to tho city. 

"A I was walking through Harrison Street and many 

people were going in tho opposite direction to the AJtorican 

1ines. The people wure all highly excited and had brought 

what belongings·they Qould carry and many were screaming and 

.,
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. . 

had blood on the
1
ir clothi~. I continued down Harrison 

Streot for about ton blocks to where our home had been. 

When I arrived there it was burning and my Grandmother was 

. not 1n sight,• . I . searched the neighborhood tor her. _. Arter 

· about an hour or search ng I saw a person who_ha.~ been .known 

as a resident ot the Pasay District ot Manila,- -who was a 

houseboy tor Dr. Luis Reyes. The houseboy's tir1t nam was 

Pedro and I do not know his last m111e~ When I saw him h 

was near Leveriza Street and Luna Stroe"t. Pedro wa1 chained 
I 

to ·a tenco and two ~apanese soldiers wore pouring gasol no 

on ~he -lower part ot his body. They then 1gn1t d th g o-... 

line and Pedro was screaming. H~ was burning up to h1s 

chest when I last saw him. I could not h -lp him because 

of the two Japanese soldiers who were burning him and b cnus 

of the presence of other Japanese snipers. 
.. 

"Q . What did you thon do? 

"A I continued my search ro r my Grandmoth r in 

the vici~ity or. where our house had been. About four or tive 
....... 

blocks away on the co~ner of Harrison and Fortuna Streets 

I saw -DJ,-. Lui.s Heyes and hl s wife and daughter. He was 

pushing a push cart in which he had some ot his personal -

belongings. His wire ·and daughter were with him going 

toward the -American lines. I kept . him ~n sight for about 

a half a block when a Japanese· soldier abruptly came out of 
. 

a partly ~estroyed house and ran toward the Doctor. The 

Jap~ese soldier asked no q~e~tions of him and ror no 

apparen~au~~ whatsoever thrust his bayonet into the sto-

,mach ot · Doctor • . Dr. Reyes fell t<? the ground and was 
·,I,. . 

apparently dead; I saw his wife and child cryiqg be~ide him 
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as I continued on my way in search ot my Orandmothor. 

"Q What did you, then do? 

"A . I continued toward the beach area which was about 

two blocks away trom 11h re I had -seon Dr. Reyes bayoneted.- . . . · '"' - .. 
"Q What t o~ tho de, ,was it now? , 

"A About 4&30 in tbo at~~rnoon. 

"Q What did you now aee? 

"A I round my ,Grandmothor, Maria Sequora, lying on 

tho ground. Another woman was lying on tho ground noxt to 

my Grandmother's ~ody. 

"Q Who was tho other woman? 

"A I do not know her ·name sho had be n living in th 

same neighborhood whore we had been. 

"Q What did this woman tell you? 

"A She said that the house where wo had been livil':lg 

at 221 or 212 Progreso Street. has been burned by the Japa­

nese soldiers. They had poured gasoline _or sof"'e fuel on 

the house and then ignitod it SJ?.d tried ~o k ep her in the 

flaming house. She escaped wt of t he bac · door and was 

about _four blocks away when a Japanese sniper shot hor in the 

back of the head and she died instantly•. The ··other woman was 

also wounded by the sniper and she had dragged_ my Grand-

mother's body with her. •
; 

' "Q Is there anyone else who knows about these in-

cidents? 

"A No. Everyone was exc1 ted and thinking primarily 

of their own safety and I cannot remember anyone else I saw 

at this time. 

· "Q . Do you know who was responsible for these killings? 
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"A No. They were Japanese soldiers. They apparen~ly 

were acting under orders .or the Japanese Commanding Officer 

to raze ·tho 'city and rid the city or civ111aria; The Com-
. . . 

manding orr1ce%" .was G neral Tomoyuki Yamash1ta_. 

"Q Is there any~ing else concerning ·_th .se three 

killings you can tell us? . 

"A No." 

It was thereafter duly signed and a not~ial certifi­

cate appended. 

GENERAL REINOLDSi Comments by the Detense? 

CAPTAIN REELa Tho Oetonso has ref rence to the s cond-
.,

to-the-last _answer. It asks _that all or th~t anawor b str1c... 

ken except the r irst word "No". Tho question was, "Do you 

know who was responsible for these kill1ngs111 Th~ answ r 

is "No". The rest or it is that 0 they were Japan ae soldiers. 
\ l. . 

Thoy apparently were acting under ordora ot t he Japanese Com -

manding Offi<:er to raze the city and rid the city or civilians. 

The Commanding Officer was Ocnor..QJ. Tomo~1 Yamashit•". 
We ask that .. evorything in that answer except the word 11 No" 

be stricken r~om tho record. 

MAJOR KERRa If the Commission please, ~lready in 

this case it has been int1I?ntcd by the Defense that they 
. -

will atte~pt to show that General, Yama~hita w~s known or 

triod to make himself lmown as a benefactor ot the City of 

Manila. This tends to prove that so far as the general.. 

impression of the residents of the City of l!anila is con­

cerned the Accused is anything but a ben0factor of the City 

or Manila. 
\ 

. . 
CAJ>TAIN REELs The only pertinent part of that 
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answer is "No". The rest is conjecture. 

-. MAJOR KERR·s It relates to a matter· ot c01tmon reputa 

tion, sir. 

GENERAL .REYNOLDS• The comments ot Det-enae are . noted. 

The document will be :accopted by the Coaia•1on tot· such· pro-
~ . 

· bative value, it any,- aa it shall be held to· po1sea1. · 

(P.roaocution Exhibit No. · 368 
tor·· 1dentit1cat1on • re-
ceived in ~videnoe.) 

MAJOR KERRs The noxt item, ·sir, that tho ProsecutJon 
. . 

. desires to take up is Iten ·No. ?6 of the Bill or Particulare 

relating to the gross miatreatmont, improper housing, .and 

so on, of American prisonors ot war ot Fort McKinl y. 

CAPTAIN REEL1 What item? 

!JAJOR KERRs Pardon? 

CAPTAIN REELs What item? 

MAJOR KERRs ?6. 

OAPXAIN REELs 76. 
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. . 

(Statem$1lt ot Thous Euaene 
Harrell was marked Prosecµt1on 
Exhibit No, -36~ tor d..dent1-
t1cat1on.) · . . . 

· · . HAJOR KERR: . At W.• time the Proaecut1on .-orters in 
. . . . 

..-· ..ev1del1C& the docwaent which has been marked !or 14ent1~ 
. . . . 

tication aa Prosecution ·Exhibit 369. This document is 

a s'7orn statement or att14av1t ot Thomas Eugene Harrell, 

taken at the office ot the Unit-4 States .Coilector ot. 

Internal Revenue, Nashville, Tennessee, 19 s ptember 194!$. 

I read the pertinent portiona.1 

"Q .State your name and pennanent ·home addreaa. 

A Thomas Eugene Harrell, 20~ Chepel Avenue, Nasm1Ue, 

Tennessee. 

Q · Were you a member or the United States Army? 

A Yes, I enlisted in March 1940. My serial num~r 

was ?082022. I "as a member of the 4th Separate ChflJllical. 

Company ot th~ Philippine Detachment at the time ot the 

outbreak of the war with Japan. I have recently been 

discharged from the ~rmy • 
.. 

Q. Were y_ou _a prisoner· ot war or the Japanese!. . . 

A Yes, I uas captured on Bataan on 9 April 3:_942. 

Q At -what places -were you held and state the approxi-

mate dates?" 

The pertinent part ot that answer · is as follows: 

"I was at Se.kura Prison Camp at Fort McKinley 

outside or Manila from November 1944 until January 1945. 

I 
. 
was returned to Bilibid in January 194, . and_ remained 

there. until .I uas liberated -~n 4 Febrµary ~945. 

"'Q Are you familiar with the circumstances surround-

" 



• 

ing the improper imprisonment ot American prisoners ot 

unr by tho Japanese o.t Sakura Prison Camp at _Fort Mc- · 

Kinley near llenila trom Hovmb~r l~ ·to 3iU'lUaJ"7 .l94ST 

A Yea,. I tias ther during this period.- .· 

Q State n"hat you know of. your 0\'111 knovled.ge of ~~s~nal . . "' ~ . . .~ ' 
observation c~ncerning _sucb µi~roper impriaOJU1ent. 

. ' 
A Thia naa a small camp contdning 400 ·.disabled pri-

soners. We never lmeu r1hy were brought here but we · 

a aumed that since we could not uork to ·amount to any­

thing we \7ere a.eparated trom other pr1sonera "ho w re to 

. be sent to Japan to work, and 1.lllprisoned ~ete. All 400 

of us were inclosed in .a long two-story wood n building 

that had formerly been a teJ11porary batrack at Fort Mc­

Kinley. The bililding Tfas about the size ot th average 

two-story army bnrrack that you see 1n this country. e 

had no beds but slept on the tloor. We were turhisbed no• 

cover although we occasionally needed it. our latrine 

facilities ffere better than 1~ most pr~sons, they being 

about t~_··same as · those, tound in American Army- bnrrack. 

A fence surrounded thE! building giving us a yard ot about--

30 feet on ~ach side 'thereof. We were }(ept w-1th1n this 

inclosure the entire time, and were constantl_y -de to 

dig in .the yard, ot.her than this we -had no occupation 

with which to occupy ourselves. We were ted tv,ice a 
. 

day in the barrack. We received one canteen cup :f'ul.l 

or boiled rice mixed with greens eacb time •. For the 400 

men we uere given about 25 or 30 pounds of meat once a 

~eek. Thi~ meat was rotten, smelled awi\llly and had 
. ·i 

~ 

. maggots i~ it, Occasionally, aue to some defect in the 

\ . \ 
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\7eter supply system we wo~ ha<ve to go a day or two wi.th-
1 

out uater. We Tiere furnished no eommisaary privileges . 

w1th nh1ch to supplement our ra~ions. At this camp -we 
. . . 

all _got so hungry th_a t . we were reduced t~ eating graaa 

thnt gr8\v in the yard aJ:¥1 roo~s- and sticks that ,1e d~i 

up -in the yard. 
. . 

q Do you kno\7 the name or any ot the .rapanese respons-

ible tor the treatment you received nh1le at this camp_t 

A No, a Japanese lieutenant was- 1n charge, bUt l do 

not know his name nor can I describe him." 

The document thereafter is signed end a certificate 

or Summary Court is attached thereto. · 

This ., sir, is offered in evidence. 

GENERAL REYNOIDS: Are there any comments by the 

Defense? 

CAPTAIN REEL: No, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission for such probative value, 1~ any, it .shall be 

held, to possess. · 

(Prosecution Exhibit No, · 
. 369 tor identitic,ation was 

received in evidence.) ··-

MAJOR KERR: Call Major Ridge. 

At this time, sir, the Prosecution will talce up the 

follo,1ing items in the Bill or Particulars: 

Item number 65, relating to the Madillan and 

Daanbantayan, Cebu Province, murders; 

Item number ?5, the locus of which is Concepcion, 

Tarlac Provihce; 

Item number 81, the situs of which is Calapan, 



Mindoro Province; 

Item rrumber 110, the situs or uhich is F-m,nY, Laguna 

Province; 

And Item number 91, compelling civ:111ans to con­

struct fortifications~ 

JOHN D. RIDGE 

called as n ,1itness on behalf 'ot the Prosecuti.,on, being 

first duly sworn, uas examined and testified a, rollcm:s: 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Major Ker·r) Please state your 1W11e, irtmk nnd 

serial number. 

A John D. Ridge, Knjor or Engineers, 0-348164. 

Q What is your military aldress? 

A G-2, GHQ, AFPAC, APO 500. 
Q ··what is your present military o.ssignment? 

A , Chief of' the Philippine Islands Section, 0-2, 

GHQ, AFPAC. 

Q What is the nature of that section? 

A ,-,he section.. now is the eustodian or the records 

of mes·sages received from guerr~lla units that operat~d 

in the Philippine Islands . during the Japanese occupat1on. 

Q As chief _of the section you have named, you are 

familiar with and custodian of the records you have 

specified? 

A I am. 

Q Have you ~rought with you, do you now have with 

you e.n extract of series of ext~acts pf mess~ges re-
. . ., . . 
ceived by the United States armed forces in this theatre. 

from various guer~illa leaders in the Philippine Islands?• 
.l 
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A I do. 

Q Uill y~u describe thet document? 

-A The document contains the extracts ot a mamb~r- or,- . . 
messages that ·were received by GHQ trom the l\i~rrillas 

o~rnting in~~ Ph1i1pp1nea. 

Q By "GHQ", you mean ,;hat hendq~rtera? 

A SWPA. • j 

Q Please proceed. 

A These messages wor.e received in the Philippine 

message center, which ,vas part of the Signal Section 

ot GHQ, SWPA. In that section, n ,copy was •de ,1hich nas 

kept there, and copies were furnished to the Philippine 

Islands Section of 0•2, and to the Philippine regional 

section under G-3. These copies hnve been retained in 

the files of 0-2, and these extracts that I have here . r · 
before me ue~e made from messages in those tiles. 

Q Are those true and correct extracts ot those 

original messages? 

A They ar~. 

(The document above referred 
to was marked Pronecution 
Exhibit .No. 370 for identi­
fication.) 

, 

Q I call your attention to tl':le first page or the 

document which you have just described and which is now 

- marked for.identification as Prosecution Exhibit 370, 

this sheet being. headed by the r,ord "Key", and I will 
-

ask you what that sheet is. 

-~ A ·\ · That is the key to the origin ·or_ the mes' .sages con-

tained in the following pages. In the first column are 
-listed the abbreviations ro~ the name of the guerilla 
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leader rrom whom thos '> messages co.me. In the "econd· . 

column is tho description or that particular guerrilla 

leader's ass~gmnent. Then the third column 11 his nnt1on.; 

ality; ~nd the. tourtn co_lUJ!IXl h1a rank. 
' 

Q And that key sheet r.elates to. the su}?sequent sheets · 

.or tha1;: document, is tha't correct? 
.. 

A · That 1s .correct. Each message is 1dentit1ed by ~ · 
t 

name,' by a _number aM by a date. The name is the guerrilla 

leader or organization from lVhi.eh the Dl88&e.ge came. · The 

number is the number assi&ned to the message end paragrnph 

in our ·records. The dL\to is .the dllte the mes sag was sent. 

Q Dur~ lThat year. or years w re th~se messages 

recoivedt 

A They nero received in lnte 1944 or early 1945, de-

pending on uhether they were dated October, November, 

December, January or Februnry. 

Q It is noted that ·each sheet or this document other 

than the first sheet 1s signed John D. Ridge; is tb4t 

your signature? 

A It is. 

Q Tl:µlt is your certificate as a true extrnct copy, 1s·-
. 

that correct? 

A It is. 

Q Will rou state,. according to your best lmowledge nnd 

belief, whether the guerrilla reports received from these .,. 
·particulnr gUerrilla leaders uere generally accurate and 

reliable? 

•• .A<J< · Gen~rally, yes. . 
What Use was ·made of such repor~s by the ~enere.l 

.. -.~- . 

\ • 
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Headquarters or the organim~ion you have namedf 
. . 

A ell, these Tiere considered as int.orme.ti~n, ot course. 
. . . 

They may ho,ve been· 1ntelligenoe to the guerrilla leaders, ·. 
- • • 1 • 

but to GHQ they ,1 information. until cont1rme.d, . ev~- .~:. ·· . . ~ :~ . 

uated, interpreted ~ collated. They were used 1n.. pre­

pnring estime.tes of the situation e.a to the Jepapea 

capabilities 1n the Philippines. 

Q I note on page 2, the last item~ "Andrer11, · para-

graph 55," that in .ink there hns been ndded the notation 
11 2 .No,;ember." \1as that added by you? 

A Yes, it nns.. In ty-ping, {lppnrently it was ituldver­

tently omitted, and 1n checking th m we made thnt corr c­

tion. 

Q lJld are thos e your init~als r1h1ch follow that entry? 

A They are . 

,l 

•' 

.. '2762 



Q I not1ce ·a .s1allar co~rect1~ on ~e 4 and aak 

·.i:other or not you . personally •de that correctioll, and · .. 

whether or .not the initi~s thereon ar• yours. 

A ·, That 11 oorr~ct. 

JIAJOI JCBRR: It the Ccmmiasion ple·aae, .·at ·thia till•. . 
: • J 

the Prosecution otters into evidence · the . d~uaen~ which baa 

been identified by this witness and which 1a aarked · tor ~­

identification as Prosecution's Exhibit 370•. 

We desire to make the tollo,,1.ng 001111ents rel tive to 

this ottered document: 

The first item on pa,e 2, attributed to Cushing, 

Par~graph 194, 22 October, relates to Items 65' and 70 or 
the Bill or Particulafft and r~s as follows: 

11 Jap atrocities continue at Uedillen and 

Daanbantayan killing civilians young and old, 

burning houses 1:111d raping ot women."· 

The next paragraph, headed "Caban, Paragraph 33," 

relates to Item 75 or the Bill or Particulars, and read• 
'-. 

as ..follows: · 

• 11 Tarlcc: 24 October: A-1. On or about 24 

October one American pilot baile,~ out and waa 

captured by Nips at barrio Santo Nino, on• 

mile NW ot Concepcion town, Tarlac Province. 

Pilot was stabbed, bayoneted and paraded 

around the town." 

The item which is headed "Anda, Paragraph 91," being 

the fifth item on page 2, and I desire to quote: 

"Manila: 26 November.: A-1. President QUEZON'S 

home, Robert Street, Pasay, 1s frequently used 
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. . 

tor conferences between Gen•ral TCIIOYUJCI YAMASHITA 

and Vice-Adlliral DElllCBI OKAWAUCHI and o·ther high · -

11·ranJtir\g eMIIIY otticiala , . 

,,. . .

The tollOlt'inC paragraph, •Ande, Paragr•pb ?l"a 
. ~ . --, . 

"llenila: · 24-IDT•ber: ,YAliASHITA ie~ -~1a 14 , 
-

Nov•ber b7 transport pl&Qe code number Sl.31 

obaerved in city. Nip U'117. 2nd D1v1a1on re­

ported Left• bound. Grace Park airfield n01r· 

abandoned. Bun4red 

tram nu ·durinc raida 

Santo Tcau Clap. 11 

On page 3, the item haded "Anderson, Paracraph 113," 

dated 1~ December, relates to Ite111 _72 -and 82 1n the Bill 

or Particulars, and reada aa follows: 

"General YAIIASHITA, _reported recalled to Tolqo, 

unconfirmed. ~·• be~oaing more intense arid 
brutal. Terrorisa is big club on masses. 

Zonit1eat1on or BUlacan -'ffld Bataan towns 

proceeding wi~h ~arying degrees or severity 

~d- brutality. In Polo, Obando, 400 persona 

were massacred 10 to 11 December. -In Tuyo, 

Balanga, Nips burned whole barrio, when, in­

habitants tled following .news or zonitication. 

Nip women and children still in Manila suddenly 

ordered to move out or city by train heading 

northward, probably Baguio." 

The Conmission will recall we had direct oral testimony . 
~( 

~ on .that particular atrocity confirming-this. 

The next item, the fourth item on page 2, under the 
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. . . . 

heading ot "Cabangbang, Paragraph 617, 11 elated 22 Dec811ber, · 

related to Item No. 72 1n the Billot Particulars, and 

reads as tollow1: 
. . 

. "Nii> busy ki~l~ F.ilipino1· in Manila districts 

· and in Bulacan tOllbl ju1t If ot llanila. lips 

gather c1v111~ men, ban and children aak 

tor guerrillas then order crowd to run. Fire 

machine cuns at running crowd. Prominent 

ott1c1als and men either run over by tanks or 

hanged and beaten by Ripa .like dogs in public." 

We sul:Q.it that is likewise substantiated by mucl\ ot 

the evidence that has been given aa to what occurred 

·around llanila. 

· The next item, headed "Placido, Paraaraph 2S'," dated 

23 December, relates to Item 9 1n the Billot Particulars, 

which the Connnission has just received, the Palawan .. 
massacre, which read~ as follows: 

"This is a follow up ot message reference escaped 
'-- .

Prisoners or War: ~Y 8 out or 1$0 men were 

· able to escape. _ Other ·two escapees headed N. 

Unfortunate ones were shot and burned alivo in 

air raid shelters and -foxholes which were drenched 

with gasoline and lit. Entrances blocked and 

covered by machine guns and those able to get 

out of blazing pits were shot. 

Following were officers 1n prison camp: 

Fred J. BRUN.T, Captain or Tanlc Corps 1n Comand; 

KNIGHT, Lieutenant Commander, Medical Corps 1n 
•\ 

cayite Navy Yard; 
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_Carl MANGO, Lieutenant, Medical Corps, attached 

to Air Force; 

~l.en -D .- ·TURNER, .y,ar~ant Officer of OSAFFE Hq 

or ·G~fieral MacArthur. 

These officers were shot." 

The Commission will note the confirmation ot this 

parti~ular report by the evidence introduced heretofore · 

this .morning. On page 4, the first item, "Cabangbang, 

Paragraph. 5'83, 21 December," relate_s to ·1tem 72 ot the 

· Bill of Particul_ars, and reads as follows: . . 

"In my recent 3 days stay in the lowlands have 

personally observ·ed following: Nips with 

Sadalistas soldiers were raiding the barrios 

for pigs, chickens, and for laborers to harvest 

rice fields for them. But civilians run away 

and Nips started shooting or zonitying the 

town (those not in town with them were shot 
....... 

or killed). Nips trying everything to get 

rice from civil~an~ and have ·given each town 

allotment, failure to comply wtth same, civi­

lians get killed." 

The next item .on that page, "Ramsey, Paragraph 24," · 

dated 5 _December, relates to Item 71 of the . Bill of Parti­

culars, and reads as follows: 

"Nips utilizing able bodied males in military 

installations ~round Manila. 11 

The fourth item on page 4, headed "Ramsey, Paragraph 
~ . 

'· 16 dated· 16 December, relates to Items 72 and 82 · in the· .' 11 

.. . : .. · ·. Bilt of Particulars, and reads as follows: 
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"More Nip atrocities committed 1ndiscrim1natel7. 

No distinctions made between inno~ent civilians 

and guerr~llas. Zonitieations at Polo and Obando, 

Bulac~. - Simil~r atrocities occur -durin~ zoni- ____ _ 
' ,

ficatiorts currently done· either by d~stricts, 

blocks or streets 'at any hour. (Nips _photographtjtd 

this incident). Others including wome'n brutally 

beaten; hand grenades thrown at civilians in 

groups. About 300 executed without investigation. 

Males lined up at public plazas, ordered to run 

and shot in back while running." 

The sixth paragraph on page 4, headed 11 Cab8Jllbanc, • 

Paragraph 5'18," dated 2, November, relates to Item 71 of 

the Bill of Particulars. It reads as follows: 

"200 Filipinos forced to work on trencbe1 and 

gun emplacements at barrio Paiico and Bilaran." 

The next item, "Cabangbang, Paragraph 530, 11 dated 

14 December, relates to Item 12 of the Bill of Particulars, 

and reads "as follows: 

"Nips intend to starve the civilians whom they 

know are against them without food~" 

The next item headed 11 Andr, Paragraph 107," dated 3 

December, reads as follows: 

hHundreds of innocent civilians dried under sun 

for a day or two without food." 

The third item from the bottom on page 4, headed 

"Cabangbang, Paragraph 413, 11 dated 1 December, relates to.-
., . . 

Item 68 of the Bill or Particulars, and reads as -follows: 

"Death of General Vicente LIM at Fort Santiago 
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.. 
c~irmed. Senator OZAIIIS minus all his toot 

nails also dead." 

The t-ollo'fling paragr'aph on that page, he_aded !'Cabangbang, 

Paragraph 393,n dated 2 December_, relates to, It~m 72 :of the . 

·Bill or Particulars, and reads as follows: 

"The Japs that attempted to raid our Headquarters - ' 

tied 10 civilians together including men, women. 

and children and dynamited same. Th~y cut the 

nipples or 2 _women before killing them." 

· -The last 1 tem on page 4, headed "Cabangbang, Paragraph 

383," dated 8 December, relates .to Item ?2 or the Bill or 
Particulars. It reads as follows: 

"Econbmic situation in central Luzon very serious. 

Nips nre commandeering all kinds of foodstutts 

they can see or hold. People nra starving in . 

spite of the present harvest season because 

Nips get them all. Eggs, chickens, pigs, cows, 
'-. 

carabaos, etc.,. are confiscated direct from 

the houses .or pedestrians. Sentries are p~sted 

all along .the roads to execute same. Nip~ _do 

not care if Filipinos starve." 

The -first item on page 5', headed ."Rowe, Paragraph 25'8," . 

dated 4 December, rel~tes to Item 81 or the Bill of Parti­

culars, and reads as follows: 

"In Ca1apan, Mindoro, 300 hungry Japs infiltrated, 

100 going S to Naujan abusing and killing people 

and burning their houses arid confiscating food­

stuffs." · 

The next .item, headed "Marking) Paragraph 17," datea 
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1 December, reads as toll0\7s: 

"Tomoyuk1 YAMASHITA has ·headquo.rters . in Los Bruios. 11 

. . . . 
The riext item on that page, "Anderson, Para.graph ·89," 

. . 

~a.tad 4 December, r.el~tes to Itom 2 or tho Bill ·or Particu~ 

lars and reads as follows: . · · 

"Report or woman doctor who visited Snnto Tom.as 

internoos late October follows: Food consists 

of 5 tablespoonfuls cooked rice w~th boiled . 

camotc and Kangkong leaves per person. · Poor 

medical c~ro, beri bori, dysontory and stomnoh 

ailments rampant. Medicines distributed not ot 

sufficient qull?ltity to g1vo ·any etroct. -. Moro 

~han 500, mostly children o.nd aged, have diod 

without medical cnre . 11 

That is substantiated by other t estimony, oral testi­

mony, hor otofore brought before tho Commission. 

The next item is headed "Fertig, Paragraph 699," datod 

1 December, and r elates to Item 72,~ Item 72 or the Bill of 
"' 

Particulars, and reads a~ f~llows: 

"During month previous 24 November Nips murdorod 

44 civilinns o.roa 111th (NW Bukidnon area) . · · 

Others, number unlmown, other nearby areas, . 

some tortured, mostly bnyonoted, sex and age 

no· consideration." 

I cnll the Commission's attention next to tho itom 

mcrkod' "lfarking, Paragraph 16," dated 3 December, which 

·ruods as follows: 

l. "Large convoy of o.rms, men from Jii.po.n · or Malay _ 
. 

Pcninsul.::i: to re.:ich Manila 5 December. YAMASHITA 
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said 'It convoy .does not arrive ~nd enemy keeps 
. . 

bombing, I will evo.cuate Manila, but ir convoy 

arrive~, we ~11 immediately attack Leyte. '" 

Now, with ..genera.1 reference to the Accused '·s .act,1~1t~s . 
. ' . 

1n the area, I call attention to tne· item on poJe 6·; ~der 

Volume 81, which reo.ds ·as follows: · 

11Bayombong, Nueva Vizcaya: 19 Jnnuo.ry: General 

YAMASHITA at Bayombon~ occupying hous e fTont · or 
. 

Nueva Vizcaya high seboo1·. General YAMAS8:ITA, 

r?rmerly nt Leyte, with 16 start officers 

reported to h~ve new headquGrters 1n Santiago, 

Isabela, ·on 11 January." 

There are other references in this- do·cument to the 

Accused and his whereabouts at various times. 

Sir, we ofter this 1n evidence and ask that it be 

accepted. 

GENERAL REYNOLDS: Do you want some time to study it? 

CAPTAIN REEL: Sir, the Deten e strongly objects to 

the admission or this document in its entirety. or all the 

documents · that have been submitted to the Commission in this 

case this, without question, is the least defensible nnd the 

lea.st o.dmis~ible. 

There is no occasion, no indication or the sources or 

o.ny of the so-called information in this document. It 

comes from guerrilla leaders·, but in no case is the source 

of their information given, identified, or in any way dis­

closed. 

we object to the admission or the document 1n 1ts 

entirety. 
\ 
\ 
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MAJOR KERR: If the Commission please, the Prosecution 

believes that this document has peculiar value. ' Majo.r Ridge 

hns testified that these guerrilla .reports, bi t~ese parti­

culcir leaders' w~re generally found to 'be o.o·curnt~ and 

reliable. . That, ·a!-3 a mat~e! or tact, t~e 'Anier!c~-'f~r~es ,"J 

the General Headquarters,. d~d act and rely. upon that 1n or­

mation, both as a menn source ·or 1ntell1~ence and '1p r la- ~ 

tion to making the estimation of the situation and cnrrying 

out the operations. 

Naturally, the reports do not show the source or th 

information r eported by the particul~ guerrill ·leaders. 

That would not be avail,Jlbla It is, however, obviously an 

imp part of the intelligenc~, an important elem nt ot 

the intelligence of the American Army in this nren. 

We believe that it does have a degree of probAtive 

value. Furthermore, I may point out that these reports, in 

numerous instances, were verified, nre supported, and shown 

to be extremely accurate, extraordina:~· ··.1y 11 <'... curate , by the ._ . . 
oral ..testimony adduced before the Com:~-s si~ in this hear-

ing. · J>alawan and .various other incidents specified in 

that report bear out my statement •. ~ i t .alone shows the 

high degree of reliabi:..ity of these r 0port., , 

I submit, sir, that the Commission will find this of 

probative value. 

CAPTA:U REEL: We understand, s !J' ) t ~us document is _ 

not offered for any purpose of showing what American in­

teliigence did or did. not do. This document 1s apparently 

offered for the truth of the material in 1·:~ and, as such, 

is completely inadmissibre. 
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Despite ~ho.t Major Kerr ho.s said relative to the 

Lction of Amoriccn intelligence upon th~s, there is 

nothing hero to shou that any of· this was other than 
. . 

rumor of tho. neighborhood. 

For example they have, according t~ 'this oxamplo, 

they hove Gonornl Yamashita doing nothing but runnin 

uround tho Philippine Islunds nnd .being nt four or five · 

uif~ r ent places on tho some or app~oximate do.tos . They 

have him in Cobu nnd in_ J~pnn at tho samo timo. That 

merely 111ust r o.t os , sir , the sort of tnformation upon 

which these r eports ner o appar ently based. · 

GENERAL REYNOLDS : As -n matter of information to 

tho Commission, will you point ott tho items whore Gonor al 

Ya.11... shitc ,ms .:illoged to be in diffor ont plticos on t ho 

snmc dato? 

CAPTAIN REEL: May I hove the indulgence of tho 

Commission for a f en moments? 

GENERAL REYNOLDS: Tho CommissiC' ... w:L 1 :-:-o ccss tor 

approximately t on minutes • 

. (Short r ecess.) 

~ . \ 

( 

•'· 
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GENERlL REYNOLDS: The Co.mmission is in session and 

h@. s a sta t ement. 

While the Commission -affirms its prerogative to r eceive 

and con·siddr all man~er of officia l documents to de t ermine 
I . • 

their probative value , if any,-in this instance the Commission 
• • • ... 1 • • 

declines to ~cccpt the docUir)ent a nd th~ o~j ection or· Counse l 

is. sustainod. 

You may proceed. 

l f. JOR KERR: One more questi on. 

Q (By Major Kerr) Ma jor Ridge , do you know what i n-

structions wer e issued to tho Phili ppine guorri lle l ead rs 

by the Gener a l Headquarters of tho American fores her o 

r el ative to their primary funct ion in the Phi l ippines? 

Yes, I do. 

Q Sta t e wha t thos e i nstructions wer e . 

A Thclt their primary function w s t he pr oduction of 
. 

informa tion, intelligence on their l evel, r a ther than fight-

ing with the Japanese . Ther e ar e a gre~t ~any i nstances in 

which they could do.. consider able damage a:1d e,c:1siderable ­

good to us by actually ·operating against t he J apanese , -but 

p'rimarily their value to us was for the _;_ Tlforma tiqn tha.t 

was obtained from them. 

rQ And those were the instructions issued -to the 
' ~uerrilla l oaders in the Philippines by t he Gener al Head-

) .~uar cers of Amor ic?n Forces here; is that cor'!' 'Jct? 
.. 
. , Yes; to avoid combat whenever possible~ 

CROSS-EXMHNf TION 

\ (By Captain Sandberg) On what basis ·of information, 

· 1.iajor, did you make the last statement? 
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A Primarily information available in our files in, G-2 .. 

and from conversation with my predecesso~,. M~Jof Williams, 

who was w1 th the (:action ,from the . time of its format.ion. 

Q And do .you have~ thorough ·fa~iliarity ~1th a~l of:. 

the files and r ecords and 1nformt3tion in the .G:..2 Section . 

r elative to guerrilla activities? .· 
... 

A All that are assigned to the · Philippine Islands 

Section. 

Q. Thank you. Now, ajor, have you brought with you 

a copy of the volume "Guerrilla Resistanc ov mcnt in tho 

Philippines", a publication of G. H. Q.? 

A · Yes, I have a copy . 

Q I am going to r ead sections of ·t his volume nd ask 

you if they r epres ent a correct statoment of what app ars 

in tha t document. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission inquires whe ther 

this document is to be presented in evidence? 
..__ . 

MAJOR KERR: Not at this time , sir, by the Pros ecution • 
.. 

CAPTAI N StNDBERG: · It is the intention of the 
. . 

Defense·, sir, to introduce . into evidence certain portions 

of the document as identified by the ajor and I am going 

to ask po~mission to read certain specified portions of it 

into the r ecord. 

GENERJ',L REYNOLDS: v.ould it not th en be more 

appropriate to do so during the presentation of the case 

for the Def~s e? 

CP.PTAIN SANDBEr.G: We can -do that if you wish, sir, 
.t ·\ 
· but once again, due to the fact that the Major is here, and 

due to ·the fact that the matters upon which we are cross-
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examining are in direct relation to the direct- examination 

by the Prosecution, we fe el t .hat it is quite appropr~ate 

to do it now._ 
. 

GENERAL ·REYNOLOO: Will this witness be available 

fo·r appearance befor e ·the Commission during the ,next day? · . . ..~ ~ 

MAJOR KERR: Yes, ~ir. 

GENERAL REYNOLDS: Since the document is not 
. • 

being 

r osented in evidence at this time , the Commission f eels · 

that it would be better to def er th e r eading of any portion 

of it; 

.CAPT1.IN ,.JNDBERG: I see . 

GENER.AL REYNOLDS: If ther e 1-s some compelling 

reason why it fits this particular momeht, the Commission 

might r econsider. 

Ct.PTfi IN S/.NDBERG: No, sir. We can postpone the 

introduction of the excerpts until our case . May I inquire , 

however, whether the Def ens e may not cross-examine the 

witness on the bas f s of his knowledge~wlth r e~~r nee to 

the statements ma.de on direct examinaticn? 

GErfERl L REYNOLDS: Very well. 

Q (By Captain Sandberg) Can you t . 11 us, Major~ as 

to wheth0r there was any guerrilla acti,,.1. ty in the Province 

of Botangas? 

A · I can answer that question generally by saying, Yes. 

Bu-+; it is unfair to say simply "Yes" to e qu.e.;tion like that. 

It should be ~one into in much more detail t~an I can carry 

. in my head to present an honest picture of what actually 

was :going on. 

Q Well, if I asked you specific quastions as to the 

' ' 
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nature and scope of th~t activity, w1i1 you be prepared 

to answer them? 

-A W~ll, I ~a:n try• . It depends on the questions; _ 

Q ell', we w111 try to ask -some of ~es~ ques~ion:s.-, 

and if you fe el that any of them is outsid~ of tne spher e· 

of your knowledge ~e sha'll l ot them go. 

GENERtL REYNOLDS: The Commission is inter stod in 

saving time . It invites the attention of Coun·sol to th 

action taken by the Commiss1on nn the obj~ct1on to th 

digest and messages r eceived from guerrilla forces and 

inquires whether any good purpos e would be sorved by cross­

-examining this witness at this tim • 

C/1PTAIN Sf.NDBERG: Well, our ·point was this, sir: 

that the witness t estified on direct examination th.et the 

instruction to the guerrilla or anizatlons was that th ei r 

primary function was to engage in espionag and i ntellig nc 

activities. And th e Def ense wishes to e licit from t h 
..__ . 

witness by cross-examination th follow ing potnts: 

1. !hat wer e· the s econdary instructions to th 

.guerrillas? 

2. What in -a~ tual practice was t!10 activity of the 

guerril~as pursuant to thos e primary and secondary 

instructions? 

GENERAL REYNOLDS: · If the cross-examina tion is to . 

be :Limit.ad to those questions, you may proceed. 

Q . (Bf Captain Sandborg) Did the guerri ~la activities 

take the form of communications to the United States troops 

of Japanese troop dispositions .And bombing targets-? 

A That information was includ~d in the reports of 
'· ' 
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guerrilla leaders. 

Q Did the activities of the guer•illa units include 

sabotage ~ ctivities, including the _des truetion · of roads and 

bridges, the_har.assment of ·camp sites and bivouacs a·nd 

a t tacks on mili'tary trottic of the .Japanese, ,particularly 
·-

along the main road to Manila? 

A On occasion that was carried out under orders from 

GHQ~ 

Q Did the activity of the guerrilla units 1nclu4 

patrolling, midnigh~ raids ·, ambushes and assassinations? 

A I would r a ther answer thPt question in parts, if 1· 

may. 

Q All right. Pa trolling activities? 

A Yes . 

Q Midnight r aids? 

A Yes. Thos e wore undertak~n, though it was sel'dom 

thn t a midnight raid wa s of enough impo:- ·cance to warrant 

orders from GHQ, but of cours e th ~guer r~ ll~ l eaders had a 

grea t deal of ..latitude· in the types of operations they could 

carry out. They -were on the ground; GHQ was not. · 

Finally, as f~r as assassination3 ar e.cone rned , of 

course no orders fo~ assassinations were ever giv~n by 

GHQ. Of my . own knowledge I can state tha t no assassinations 

-we~ o ever carried out. 

Q How about ambushes? 

A Ambushes were carried out. Ordinarily, again, those 

. were on too small a scale to be the subject of specific 

i~struc ion from GHQ. 

Q Now, · can you tell us as to the a~mament of guerrillas? 

•
\ ' 
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. . Did ~h~y carry bolos, ritlea, carbines~ automatic ritlea, 

light and heavy machine guns, grenades and mortar1? 

A The usual armamertt conaiitod or. ritle1 or ·carbinea. 

Bo.los were used ·in certain areas .. but were ordinarily locally 

.procured. They were not turnished at all by. the United States · 

Army so tar as l know. 

Now, n~t all the weapons in the hands or the cu~rrillaa 

by any stretch ot the imagination came trom GHQ. Most or 

them were in the Ialands to begin with. 

Q I see. Your knowledge would "be limited to tho10 

furnished to the· guerrillas by GHQ? 

A Yes. or cours.e we havo had reports on what armament 

was used here. Most or the leaders sub~tted periodic 

reports as to the armament of their particular units. And 

mortars and heavy machine gun.a were common. Light machine 

guns were not coD1Don. The rest or the weapons we~e qUite 

common but not in the same numbers as the guerrilla leader• 

reported to be on their rolls. In other words, no guerrilla 

leader could completely arm the.. men he reported as being 

in .his units at any one ·time. 

Q Do you know whethor tho guerrilla organizations wore 

military uniforms or identifying insignia? 

A So far as they were able to do so that was the goal, 

but there· were so many more important things ~o be brought 

into the Philippines than uniforms that they were not 
J 

furnished 
\ 

by· GHQ. · American officers were kept in uniform. 
- . 

·Cloth was furnis·hed to those officers so that American 

.unifor~s could ·be ~de tor them. 

Q. That' was for the American officers? 
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A Yea. 
. 

Q Can you tell us anything as to tho atrength or the 

guerrilla uni~s? 

A ·, I . should am~.md that last an8'r r t0 .1ay t;hat ~ny 

officers c(?mmissioiu~d by US/F.FB rather · t~n simply A~e~i·c·~ 

officers. 

Q Now, can you tell us anything as to .the strenath ot 

the guerrilla activities 1n Batangas? 

A Only in general ~erms. Betangas was not tho operat­

ing area of any ot our principal r eporting guerrilla un1t1. 

Q In other words, tho liaison b tween GHQ and Batan1a1 

WAS not _ss good as it we~ with other areas? 

A That is correct. 

Q Do you know whethor thero wero any regiment• 

orgnnized in Batangas? 

A There aro reports of regiments organized in Batangas, 

but of my own knowledge and my study of the r ecords I don't. 
know whether thoy actually were in existence or not. 

Q 
/ 

I see. 

A ~hey· were -~ The ones reported were of guerrilla 

units that were not completely in ~ccord wi'tb GHQ. 

Q. Now, do you have any information as to What might be 

called 
. 

"Parttime" guerrillas, men who during the day carried 
' 

en thei-r civilian activities and at night join~ the 

gue~~illa parties? 

· /1 That of course was done. 

Q ·That was quite common? 

A Yes. 

Q Nqw, do you know of any internecine warfare between 

'- ' 
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guerrilla or1aniaat1on1., pert1cularl7 bet,reeri the Hukbalajap 
. . 

and other guorrilla organizations? 

A .Yes; t.here Wftl auch. 

Q And th~ro wore claabea betweon these 1uerrilla 
p •. 

r. • ,-

organizationa! 

t YN. · 

Q Do y~ know o~ ca101 wtiero _1uerrflla1 ·. took r:r,oi- ,m 

ontiro town and maintained complete control ot 1t to the 

oxcluaion or the Japeneao? 

A Does that .q~t1on apply to tho entiP Philippine• 

or ju* to the I1l11t4 or Luzon? 

Q That refer• to tho entire Ph111pp1ne1. 

A Yes. Thoro were 1 rgo portions <;>t 1111ny ot tho island• 

that wero ':1'1der complete control or gUorrilla units, both 

tor military and civ1 government as well. 

<' I 

.'· 
.• 
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Q And -that was a comiderable . tille before tbe ·1an41ng 

ot the ·Americen party, American ·1oldier•'f , 

A Yea.__ 

Q Do you· know ot nny such 11tuat1on 1n._tbe Province · 

ot I tangaa? • • t • < 

. . . 
A Ho, ·1 do not • · 

CAPTAIN SANI>BERCh That 11 .-all. 

RIDillEC'l' IXANIXATIOlf 

Q (Bi Major Xerr) . Do JOU lr:non ·ot your own Jmowledc 
. . . 

whether or .not some ot the gu rrilla \1111ta 1U'"ide4 the1r 

own d1at1ngU1shinc aarka? 

A I understand they 414, but I have no 

ot what thol!e ¥rk1nc• were. 

MAJOR KEBR: That 11 e.J.l. Thank you v ry much. 

CW1tneaa excu.aed.) 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, the next item 1a i,ua1rapb
• 

_86 or the Billot ParticuJ,ars, trans,ortation fl-om near 

Baguio to Old Bilibid Prison ot cert4i.a civilian inqmeea. 

(Sts tem~nt ot lb-a. · Edna May 
l3ar& waa marbd ~o••cut1on 
Exhibit ,o. 371 tar 1dent1-
t1cat1on.) . . 

CAPTAIN ~BSTER: And in supi;\ll't thereof, I wish to 

ofter a state(llent ot Mrs. Edna Mey Bu-z, sworn to botore 

W. J. Dun.-,., a notary public, bearing the certificate ot 

John Z~nn, . Agent tor SIC. I 'fOuld ask that the original 

be withdrawn and a certified copy thereof' substituted; , 

this being the original, sir, and. this beini the certi­

fied copy. 

GENERAL 
. 
REYNOLDS: · you may read significant parts 

ot the.statement. 

\ t 
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CAPTAD WBBS!BR: Sir, be11nning with que1tion S on 
' 

page 1: 

"Q We~e · a prisoner ·ot war, and . . . 7CN it so; where were 
., 

. 

you hel4t --- ,. 

A Yoa, 1 ·w111 ·a prisoner ot war. _lly hU1band, "'1 iqn ' 

and I surrendered .to the .Tapan••• on~ llq 1943 ~t Itogon. . . . ,. 

about 26 km southwest ot Bquio, Philippine Islands. We 

were kept at the Ito1on ll1ne CaJIJ) unt11 ·3 May and wer 

then taken to C~p John Hq, Basuio Provine , where I 

relDllined until 11 llq 1943. 117 maband was true back to 

Itogon by the Japanese, while I remained at Camp Hay about 

ono ·day longer and. wa1 tht111 taken w1th my eon to O'aap 

Holmes, Baguio, Philippine Ialanda 1 wber we 1tayed until 

28 December 1944. lly hua~ wa1 returned to Camp Holmes 

about .1 June 1943. On 28 Decelllber 1944 we were a11 ·moveo. 

to Manila to Bilibid Prison and remained the:re until 4 

February 194S, at which time we were liberated by the 

37th Ohio Infantry atld p t ot the Pir1t Cavalry ~nit. 11 

Continuing, sir, on the next pnge: 
. . 

"Q Are you ram~liar with the circwutances regar41ni 
.. 

the improper transportation turniahed American civilian 

prisoners ,or war by the Japanese trom Baguio, Philippine 

Islands to Manila, P~~1pp1ne Islands, on 28 December 1944? ... 
A Yes. 

. 
~ State w})at you lmow concerning this transportation. 

A On 28 Decembe~ 1944 my husband, my son and I were 

being transported _with other American prisoners ot w~ . · 

trom Bagwo to Manila by truc_k. ·This trip lasted about 

one· day. The truck that •ewer~ in was only about 12' 
. .. 
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long and 6 • wide find there were about . 37 American, and ... . ' 
4 Japanese guards ·jmaed 1nto this truck,. including all 

·ot our ba~1a1e. W!J were IO drowded that it •• -1Dapoea1bla " ... 
to a1t _'do.1m and almost ·illpoaaible tor ua to- 1tand. Tb.--· .-

truck held men, _women and- children~ ' 

Q Were JOU allOlfod ott .-the truck at 8l)J ·ttae durin& ... 
thia .trip? 

A We were allowed ott the _truck just . once·, at Roaaria, 

when we had to c~go· t~ka. At all t1Jlea ·we ere ,uuded 

veey cloae11 b)' the Japanese cuarda who 41.d not allow ua 

to eat en1 food at this atop and we wer given no l trine 

taoilitiea. The Japanese juat told ua t.o cet ott the 

trucks and to r elieve our1elve~ the beet we could. 

Q Were you issued any food by th · ~apone,e durin& tlli• 

trip? . 

A None at all. SOID8 ot u1 had brought a 11ttle food 

with us but the Japanese retueed to let us eat any of 

this food at any time. 1n tact, they 1'0Uld not even let 

-us f'eed the children, altl\ouch wo did manage to teed ,them 

· on the sly when the Japanese guards were not . looking. 

Q Did y~ receive any water on ·thii{·trip? 

A We received no water from the Japanese at all. 

The onfy ·water we had wa&what · we had managed to bring 

with us 1n bottles . and some of these we~e broken on the · 

trip. We begged the Japs to stop at times so that we 

could get some from the Filipinos but the Japs ignored 

our --requests. 

Q Did you have any cases of dysentery O! diarrhea on 

. ·" ~ 
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. ' 

A Yea, n did mve two ca1e1 on our truck and tbeiJ' 

condition_ wu deplorable tor they w~re. Jiv~ no opportunity 

·· to get 9Ut "of the truck ex~ept ·at Roaaria and WQre other• 
' -

l111e unab tc reline the• lvu." .--· .. 

The lait queauon, air, . OD pace 2t 

"Q Who -i 1n char1e ot tliu·· ~anaporta~, 

A A P1r1t Lieutenut oura was 1n ahuie ot the ti'1p. 

We also had a couplo ot other ott1ov1 1th ua. One waa 

.. named Yqato and .tbc ~tber "•• named Yamiabata. I be-

11~a1 tbe10 neae1 a.ro apelled correctly." 

Thoae are the pertinent part,, e1r, ot that atate­

ment which the Proaecution wiahea to call the C-oaa1aa1on'a 

attention to. 

GENERAL REYJIOLDS: Are t.her·e coaaenta by the Detena ? 

CAPTAD REIL: We call to the Comm1aaion 11 attention 

that the officer "YamaahataJi -- that h11 naa 11 spelled 

ditterently trom that ot the Accused, and the w1tneaa 
'-- .stated she believed that name was spelled correctly. 

GENERAL REfNOLDS: The Coad.a a1on notea the comments' 

ot counsel. The docU1DeJ1t 1a accepted by the Comm11elon 

tor such probative value, 11' any, it shall be held to 

possess. 

(Prosecution E:xh1b1t No• 
. 371 tor identification 

was received 1n evidence•. ) 

(Statement ot James Doualas 
Tyson nas marked Prosecution 
Exhibit Np. 372 tor identi­
fication.) 

\ - CAPTAIN WEBSTER: Sir, the Prosecution offers in 
" 

evidence as Exhibit 372 the statement ot James Douglas · 

Tyson, . swoni__to before a notary public a¢ bearing the 
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certificate or Jainea A. Stabile, Specia~ Agent, SIC. 

We request that the origine1 .be withdrawn m¥l a certi­

fied ~opy substi~ted therefor. 
. . 

The pert1nent .parta, .sir, ot this- statement, to 

,11hich the Prosecutfon cal.~ ~e C~s1on1s atte~ti~, 

.begin \11th the tb1rd question. on page _. 2 thereof: 

"Q Were you interned by an enemy of the United·. States 

during World War Number Two? . 

A I was. My 111te and nino-~nths-old son- and I were 

interned on Decmeber ~, 1941, at Comp John Hay, Baguio , 

·Philippine Islands. 

Q Will you please give us the internment camps wher 

you were placed trom tho time ot your original int rnaent 
. . 

until your release, and the dates ot each, it your call 

them? 

A Camp John Hay, Bnguio, from .December 2!'/, 19'1, until 

May -- I do not ·remember the date in May -- 1942; trans­

ferred then -to Camp Holmes, six mils north or Baguio, 

t _o remnin there. until De~em~er 28 ot 1944, when we were 

transfe:rre.d to -the ·O1d Bilibid Prison 1.n Manila, Philip­

pine Islands, and released from that camp by the American 

Army on February 4 or 194;. 
-

Q Will you please relate to us the conditions of your 

transportation during the period ot internment from Camp 

Holmes to the Old Bilibid Prison, Manila, in December . 

of 1944?" 

Sir, this statement is somewhat similar to the other 

orie. I \"1111 just point out one portion· ot that answer 

that I uish ·to c~ll the· Commission's attention to~ It 

.. ' 
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is the last sentonco, beginnin&: 

''We were loaded into tho truck at aeven o I clock 

i ·n the ~J'Ding ot ·Decom~er 28, 1944, and reaclled OUI' · 

destination · t ·t1Po o'clock A. K • . on the tollowing day."_ 

And the third question 011 the following ·pago, pa1e 3: · 

''Q J>o you lmor1 how mnny miles ··or k1l011etera it waa trom 

Cmnp Hol.Des to B111b1d Prison? 

, A One hundred aevonty-t1ve miles or two hulldred· t1tty-

tive kiiometers. 11 

Sir• that is the pertinent pnrt or that 1tatement 

which the C0111Diasion rotera to. 

GENERAL REYNOLDS: Aro there cements by I> tense? 

CAPTAIN REEL: Do WO understand that only the part 

reed are being ottered by the Prosecution? 

CAPTAIN WEBSTER: No, sir. We are otterin1 the en- · 

tire statement. However, inasmuch as the subatanc or 

it is very much similar to the first, we do not desir 

to read it ell. 

CAPTAIN REEL: - Well, then; sir, it we may· call to 

the attention of the Commission certain parts .of it that 

are quite ditferen~ from the other statelllent?. · 

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

CAPTAIN REEL: We first read from the bottom or 
page 2, in_the last paragraph: 

'"iie personally formed part of a group ot thirty­

nine peo~le, who, together with bedding, food parcels, 

and the most necessary toilet _articles, were ·1oaded into 

a truck about eight feet wide by eighteen feet long." 

. And at the bottom ot ·the page the last sentence, 
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. . 
starting VTi th the lnst sentence and goillg to the nest. pace: 

"One stop wns _pormitted tor a lunch period ~ two · ·• 
o~er-stop,, during which time 11m1ted. opportun1tioa were 

granted .to · paasensers tor personal relief." : · 
; . .. 
ContinUing, sir: 

J 

"Q Had .You boen tod by the Japnnes~ or wore you , 

given any tood by anyone betore you left .at · seven ·o 1olock 
; 

in the morning? 

A Yes, we had takGn the rice and corn e had cooked 

up tor bre8:)d'aat ouraelv a as we always did proVide our 

meals. And we had provided our1elves With a supply of 

ineat eo.ch." 

That is all, air. 

GENERAL REYNOI.DS: The comments ot Detena tll" noted. 

The document -is accpetod by the Commission for such proba­

tive value, it any, it shall b held to po11ea1. 

(Prosecution Exhibit No. 
372 tor identit1ca.t1on wa1 
received 1n evidence.) 

CAPTAIN WEBSTER: Sir, .that concludes the atatements., 
. -

on thnt p~ragraph_. 

·, 
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IIAJ'OR DRR: Sir, at · this ·timo the Prosecution Will 

take up the item relating .to t.ho ~abanatuan Prison cmnp, 

which is Item No. 6 ot the Billot Particulo.ra. Hore again, 

sir, the Witnesses whom WO desired to P:odUCe for oral te1-

t1Jnoey we·r~. not availo.ble, ..~. . :our . roqueat tho.t they be 

rotumed _trom the United States we.a ~ot granted. 

rle will ask to hnve this ·marked Prosecution's Exhibit 

373. 
(Sto.temont re mistreatment ot 
AmericQn 1oldier1 at Cab4natuan 
Prison Camp dated 18 Kay 194S 
was mo.rkod ·Prosecution Exhibit 
No. 373 'tor 1dent1t1cation.) 

MAJOR KERR: At this time, air, I otter into evidence 

a document which has been marked tor identi-tication as 

Prosocution's Exhibit No. 373. This is tho original sto.t -

ment ~er oath ot Hnrold Willimn Kemmler, Corporal, United 

S~ates Army, Sorio.l No. 36033964. 

I w~l read the pertinent parts ot that exhibit, 

"Q. State your name, rank, serial number, and 

permanent home address. 

"A. Gorporal Hnrold filliam Kemmler, ASN 36033964, 
. . . 

152). N. Long ·Street, Chicago, Illinois. 
11Q. Have you recently been _returned to the 

United States from overseas? 

"A. Yes,- February, 1945. 

"Q. Were you o. prisoner of war? 

11A. Yes. 

"Q. At what places were you held and state the 

approximate date~ 

11A; 1t was captured o~ Bataan Peninsula, 9 April, 

.. ..,, ' 
.t •' ' ' 
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· 1942 • . I was 1n B1libid· Prison Camp trom May, · 

1942, until July, 1942. From .Jul.7; 1942, until 

my liberation 1n February, 194S, I was held at 

Cabanatuan Prison damp • . 

"Q. St~te What you know. ·or the aistrentaont . o·r 

Ameri~an soldiers during the time .you were ·held 

-at Cabanatuan. 

11A. We lived 1n bamboo shacks which were npproxi­

mately 30 teet wide an.d 45' teet long. . Theso 
" 

shacks held anywhere tram 60 to 120 American 

prisoners or war. ·We were very crowdod ~ 

hardly had room to lie down. All or us ,uttered 

from malnutr.ition since we were given rice three 

times n .dny which was about one-halt a canteen 

c~ptul. Very occasionally we were given a tn 

native sweet potatoes and occasionally beet l ett 

over a~ter the Japanese had taken all they want d. 

My weight declined from 15'0 pounds to 61 pounds • . 
A friend ot mine, Robert Dunn, Sergennt, U;- .s. 
Ar-my Air. Corps, who· lived in Cohocton, New York, 

dropped from 2~0 pounds down to 93 ·pounds. He 

died of malnutrition at Cabanatuan. 

"We .hnd very little medical care or medical 

supplies. We were occasionally given qui.nine 

but this was about all. Most of the Red Cross 

, medical supplies wore taken from the kits by the 

,Japane~e. I received two Red Cross packages, one 

e~ch~ at Christmas or 1942 and 1943, and a;so one 

.. personal 1>acka·gb from hOD!.e in Februnrr, 1943 • 
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All or thoso . h::i.d boon oponod nnd tho Jnpanoso 

took nhnt thoy uantod. 11 

Thon tho l~st para.graph or ·tho sta.tonont, much ro~ds 
. 

as rollotta s · -... . 

"Tho Japmio-sc ·mdo 1t a ptnctico to P1J:111sh ·~ 

t,on ror tho supposod ottonso ot ono ~ -· Yrmy 

tiDos uh1lo working on tho· to.r · thoy. torcod 

all 1~or1cnn prisoners or ~or to lino up and 
-

slu« oach othor a.shard s ~o could because 

thoy thought ono or tl10 prisonol"s noro out 

or lino or not u-orking. For tho siX tionths 

prior · to our 11bor nt1on Mojor T ~so.Jti ,ms 

in chnrgo ot Ca.bftna.tuo.n. Tnka$0.k1· 1m n evory­

thing that wont on ~t tho caop ~d ::i.pprovod 

of it. Also, Gonor ~l Yoo~shitn, Philippine 

Japan so coamandor, v1s1·toc1 o Canp t uioo, 

san the conditions thor o, o.nd did nothing to 

iDprovo tho, situntion." 

Tho sto.tomont uas -origina.lly signod by Harold W1ll1run ' 

Uoolor; o.nd it hns tho o.pproprinto notarial ccrtitico.te. 

At this tiDo ~o oftor tho origina l ot this stnt oncnt 

into ovidonco :ind nsk that we bo givon poroission to sub­

stitute a duly certitiod copr thoroor. 

GENERAL REYNOLDS: All right. 

Aro thoro miy coDConts by tho Defense? 

CAPTAIN SANDBERG: There is. Wo -object to tho intro­

duction or tho entiro doc,mont on the ground that it docs 

.t not · identity ~Y- do.tos the t,nos during '7hich tho circ'lm­

~tancos oxis~cd, if they did. 
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For that reo.son it is coa~lotoly 1rroleva.nt· qnd 1D­

iiatorio.l, 
. . 

MAJOR KERR: I .hnvo- rond ~y tho parts, sir, trhich 

obviously rolnto to -- th4 poriod covor od by tho cru:irgo .1n 

this case , that is , October- 9, J.944, to 6eptocbor ~ l 945'•. 

Nou, tho r otoronco to Oonoral YQDO.Shitn obviously· 

,1ould rol 1to, oven though tho spoc1f1c dot o i s not spooi­
' tiod, to tho poriod \lhon ho nas in tho Isl ~ d, QJ\d ns 1t 

t her o sto.t os, uas tho Jo.pa.nose kroy. ooccnndbr. 

So it oust, of necessity, bo during his poriod or 

dur~ng his t enure. 

CAPT.UN S/JIDBERQ: I would liko · to ask Ml Jor. :corr 

quo~tion 1~ connection vrith t ho l o.st stat ooo~t.-

Isn't it true thct tho Prosecution has oado a.n attocpt 

to verify this l ast statonont that Oonor al Yac~sh i t n visit ed 

this caop, fron this nitnoss, a.nd th9 witnoss t1os unnblo to . 
identify tho visitor ns Oonor nl Yaonshita? 

MAJOR KERR: Not to ny knouladge t nll. fo hnvo 

requested Washington to obt~in .a further s t nt oaont .troc · 

Mr •. Metlillor- to identi ty spocific dotos that Ooner nl Yai:w.shitn 

mis there :ind go into detail o.s to 1.·1hct he did nt- tho ··co.cp. 

Wo have not received that stntonont so rnr. Ir,. o.s 

nnd \.'hon ne receive such .:i sl'lorn statenont, uo will cor­

t c.irillr cake ·1t nvc.ilnblo to _tho c_ocn1ssion. So tar as 

thi s 1s tho only docuaont I have on thnt subject, I r opeat, 

s1~, that 'the st~touont that General Ynnnshito. visitod tho 

cnop uhilo ho no.s Jo.pnnoso Arny coacnnder, establishes it 

\Iithifi :tl'lo period of ~Octobor, '44, to Septo~bcr· or '45'. 

CAPTAIN SANDBERG: Tho Dotonsc nill introduce into 
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evidonco, o.s po.rt or its case, -evidonco 0.1 to this 1don­

t:1.fico.t1on or Gonor.11 Y.:u:ia.shito., 

MAJOR KBRRa · wo ar~ intorostod 1n ho.vi.na a· ru11 ·d1s-

0losur'o ot tho ctrCUDstancos 1urrounding this riattor ~ . 
This is tho boat ovido.nce ~o ~vo nou, . :md tho only ovi~ 
do:100 on thnt pnrticular acoro • . 

GENERAL RIYNOLOOt Tho coDDOnts ot Dotons counaol 

aro notod. 

!ho C0Clliss1on \Till rocoivo t., o.ddition- 1· ato.toconts 

or additionnl ovidonoo uhon prosontod by tho Prosooution. 

Tho docunont is accepted at this t1.Do tor such pro­

bntivo vnluo, it nny, cu1 it shall b _ hold to poss ~s. 

(Prosecution Exhibit No . 373 or 
idontitic~tion ,ma rocoivod 1n 
ev1don~o c.nd soc rkod.) 

UAJOR KERR: Will you oo.rk this for 1dont1tico.t1on? 

(Statouont .of Captain Clydo Austin 
Huftst1cklor nas ccrkod Prosocu­
t1on1s Exhibit No. 374 tor idon­
titication.) 

'-... 
C\.PT1UN S;'..NDBERQ: I nould lik to Ll~ko this turth r 

.. 
conrJont. for tho info:-r.1ation ~f ·thc Conoission: that tho 

~ff1~t \7~:s in Cabnnctunn froc July, '42, ~o February, 

;94;, a.nd nouhoro in th~t sto.tot10nt docs ho indicate during 

uhioh period of _til:lo the circut1stanccs rofcrrod to oocurrod. 

GENERAL REYNOLDS: Tho coaconts ot counsel aro notod. 

MAJOR KERR: _.\ t this t:too wo ofter into ovidonco· c 

dc~unont nhich h~s b~cn narked for idontif1cat1on as Pro­

secution's Exhibit 3?4. Th.is, again, is a S\'torn statonont 

or affidavit. Tho affiant b0ing .Clyde -Austin Huffstickler, 
·,

Ccpta'in; whose sorial nucbar \10.s 0-890~?6, to.ken .it 323 

,1 . 
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Ylo.oo Road, _Kings Mountc.in, North Carolina, u. S. A., on 

__29. o.nd 31 i.iay, 194-5'. 

Tho· portinont portions or this docutiont o.ro as 

tollona: 
. . . 

11Q. · P;oaso sto.to your·_nGDO, r~, soria.l nucber 

o.nd _poro-::i.nont hono nddros.s. 

11A. My n:me is Cnptcin· Clydo ·Austin Huttst1cklor. 

My s·cri:,.l number is 0..890276. Uy porcanont hooo 

~ddress 1s 323 Wnco Road, Kings Mountain, Korth 

Corolinn. 

"Q. · Ple c:-.sc stnto · tho naoo imd a.ddross or sooo 

person ,mo ,1111 always knov your \7horoa.bouts. 

"A. My rr11'.o, ilrs. Poc.rl Huttsticklor, wo 

resides c-.t 323 Y:aco Roc.d, Kings Uountn1!1, North 

Cnrolinn. 

"Q. Hcvo you r ecently returned to tho Unitod 

States froo ovorso s? 

"A. Yes. On Mcrch 16, 194,. 

"Q.• Wor a you n Prisoner or War? 

II A. Ye~. 

"Q. Please stntc a.t nhat places \7Cro you hold C'.nd 

tho approxiDo.to dates. II 

The portino~t parts or tho m-isuor aro as follows: 

". ·• • Froo Juno 26, 1942, to Octobor 13, ·1944, 

I u::i.s O:t Co.banc.·tuan. Fron Octobor 13, 1944, to 

Fcbru~ry 4, 194?, ~hon I uas liberated by Acoric:n 

troops, I was at B111bid prison cit M.:mila. agnin.
' . 

"Q • · Whan noro you tro.nsforrod fr , 
• -Bilibid pr,ison , Manila? ., 

. ,.. . ,. 
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.· 
"A. On 0ctc;,bor 13, 1944. . · 

11Q. Whet ua.s _tho cothod ot tro.nsportation pr.oyidod 

· end undor uho.t condi~ions 11o·re you· so t~o.nsportod? 

"A. · Fifty Ar.1oric:in prisonurs ot, n~r includinc 
. . 

~ . -.. 
oy~c.lt r_rorc pa.eked ,i~to a 1-1/2 ton· truckb-od- ~t .. -

C~bnr11.-.tunn. at . :.bout 
. 

1400 on 13 ·0ctobor 1944~ This . 

truck u:is opon and ho.d sido · board.s ·nbout 4 i'o.ot 

high. It uas sitlilar to tho trucks thnt \1 · uao 

to h11ul ccttlo in this cou.ntr-1. Thoro uoro 3 

Japanos n guards, 2 slt on top or tho c bin and 

one, sat on tho t ".11 gato. Tho:ro nas not sutt1-

ciqnt rooo in this . trucl" for us to . squ:i.t or sit 

dmm, in r ct it n~s po.eked y1 th ell ot us stand­

ing. We uoro not allou d to got otr thu truck ~t 

any t1I.1e until t10 ".rrivod o.t B1lib1d prison o.bo_ut 

0100 th rollo\1ing norning. Tho road mis rough 
. 

...md tho disto.nco \·ms about 120 kilocotvrs or 

about?, oilos . Host ot us had a c~toon of .__ 

nntor th~t no h:ld b:'-'ought nith us. Tho Jnp::inoso 

provided us uith a uoss kit or rico to to.ko along. 

"Q. Did tho J:ipanoso stop :it _any :tine to ~uo,1 you 

to relieve yourselves? 

"A. No. Wo wor e not nllowod oft the truck .rrou­

tho tioo uo lort Co.banatuan until we :lrrivod :lt • 
·Bilib!d. 

"Q • . Did tho truck stop nt .my tico? 

· "A-. Yes. The true!~ stopped several tit1os duo to 

brcakdoHns and we ncrc forcod to stay on tho true~ .. 
and not novo a1·ound. Tho truck stoppod about. 1900 

i 
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to eat, but a.11 or US 
0 

ho.d to eot standing 1n tho . 

-.truck; 
. IIC\.- - ... r/hct ua.s tho physical ~ondition or tho 

Aoorioans 1n this· truck? 

"A. It \1as very po~r. 

'IQ• What ·\1C\S yo~ 0\/?l physico.i OOndition Qt tho 

t1oo· you arrived at B111bid prison ~rtor this 

trip and botoro you startod on it? 

"A. I wn, urror1ng tr01:1 onlnutrition and alt101t . 

a.11 or us noro suffering troo bori-bori .nnd 

poll.'.lgrn. 11 

At this tino, sir, \'IO otter this d.oounant into ovidonco 

and ask that the Prosocution be poro1ttocf later on to sqb­

st1tuto for tho original ntfidnvit a duly cortifiod copy ot 

it. 

GENERAL REYNOLDS: Aro thor-o -o.ny coooonts by tho 

- Defense? 

CAPTJIN REEL: Yos, sir. Part of this exhibit obvious-
'--ly 1s 1na.doissiblc, a.~ having nothing to do uith the cnso 

under ~hich it is bro~ght. Wo reror to tho lo.st quogtion 

nnd a.nsnor hnv~g to do with Bilibid prison. In addition 

to that, sir, the previous ono, too -- ~011, in tho oiddle 

of thD-t pugo, sir, starting nith tho question: 
11Q. What wa.s the physical condi t1on· or the_ 

Anericans ip . this truck? 

"A., It uns vary poor. 

"Q. .vlho.t wa.s your own phys ica.1 cond1 tion at tho . . 

tino yqu arrived at Bilibid prison nftur t_his 

trip and bofor·e •you sta.rted on it? 

.. ....... 
., •
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1~A. I ttlll auttoring. rroo nnlnutrition, and o.1t1ost 
.. .. . 

:ll ::>t us uoro suttoring trorJ bori-bori o.nd 

pollngra. 11 

Thoso ito~~, air ·, \10 o.lso tisk to havo striclcon tor 

tho tollouing ronsons: 
< < 

This trip occur:rod on tho 13th or Oct·obor, 1944, and 

unloss it is clniced by the Prosecution thtit cnlnutrit'ion, 

bori-bori o.nd pollagra, Md tho poor phy11c~l condition, 

resulted rroo .tho previous tour dnys, it is not r olovMt to 

this situation. Ootabor 9, 1944, \70.S tho dnto ot tho be­

ginning ·or tho chnrgos 1n this ca.so. 

We rr1ll ·c.slc to havo those tuo qu stions nnd ~suor1, 

o.s rrell a.s tho lo.st question 0114 ansuor, striolton. 

MAJOR KERR:" Tho loading of tho cen on tho truck at · 

Cabcnutuan on the 13th of Octobor corta.inly rola.tos to 

· Cab::-.natuan, end obviously uas undor tho control of tho 

nuthoritics in cha.rgo of C~bo.nnt~an. Tho sta.t onorits in 

thdt affidavit rolotivo to his physical condition obviously 
..___ 

sho\7 uhat hnpponod to hiu lrhilo ho ,1ns o._t Cnbanatuo.n. 

Malnutrition, u condition nhich_ po_r~n1ne<1; or nhich obtained, 

a.t 'the tino he ~rived ot his destination, obviously ,·,ould . 
relate b~ctt_to Cabonatunn. That ua.s tho purposo 0£ putting 

in thQ ntfido.vit. 

CAPTAIN REEL: Our Objections do not go to tho lo~ding 

·of tho tr'l.1ck. Our objections h~ve to do only '71th tho 

questions an~ ansuors ~ aentionod for tho roasons stntod. 

Thoy_ha.vd no connection uith this · coso, 

GENEIL\L REYNOLDS: The COtlDission teals that the 
. - - ~ 
stnteaortt~ ~P which l>orense ?bjocts, that their strongth-

.. . · ... 
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11os 1n tho co~ition ot the con ymo ·aro trnnsport~d 1n 

th~t ounner. It Agroos that tho disea~es thtit o.ro o.llogod · 

could not havo dovoloped_ in tho briot ·poriod that olapsed --= 

betueen ·tho nrrival or Gonor:ll YaoMhlto. ·and this trip. .. 
a. • .- - • • • 

The ·1ntorpretrition on thos e aontoncos -hnvo· boon ·b'rought , 
• • ~ ... 'I" • • • • • 

out by Dofe71so counsol_. The objection et·Dotonso counaol 
' 1s not sustainod, but the docw:iont _rill b ocqoptod fDr 

stch probo.tivo value as it ooy hQvo. 

CAPTAIN REEL: Rolo.t1"(o to . tho lo. t _purngraph, rolo.tivo 

to Bilibid prison --

GENERAL REYNOLDS: Will you r~d th question again? 

!!AJOR KERR: We -\1111 st1pulo.to, sir, th lo.st qu at1on 

o.nd o.nsnor u1th r otoronco to olc_l B1libid prison r.o.y b 

dolotod. 

GENERAL REYNOLDS: The last quostion ruid o.ns~or o y 

be stricken rron th r ecord. · 

(Prosecution Exhibit No. 3?4 tor 
idont1t1c~t1on nos rocoivod 1n 
ovidonco and so 1:10.rkod .) 

MAJOR- KERR: Mc.rk this tor 1dont1t1c~t1on, p:i,~nso. 

(Aff1dnv1~ or Ynstor Sorgo~nt 
H~old Frruik Boo.sloy do.tod 9 
July 194; was onr!:od Prosocu­
t1on Exhibit No. 37; tor idon-· 
tifico.tion.) 

MAJOR KERR: Tho Prosecution now offers in ovidonco 

o. docuncmt which has boon narlced for identification as 

Prosecution's Exhibit 375', being the suorn sto.toncnt or 
Master Sergeant Harold Frak Beasley, Arny Sorio.l No. 626244, 

taken at Longview, Texns, Harcon Gonornl Hospital on 9 July -

1945'. ·I sh~ll read the portinc~t portions of this st.itonentc, 

GENERAL REYNOLDS: - Is it long? 
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ltAJOR KERlh Quite lon,, sir. 

GENER.iiL REYNOLDS: Tho Coon1ss1on will rocoss, until 

1:30.. th1~ attomoon~ 
. . 

(Whoroupon, · nt ll30_hours, Q ro9os1 \7QI •takofr-until 
. . ' 

1330 hours, 19 lfovoob9r 19~5'.) 

" 
\ . .. 

.. 



· AlTWOQN SBSSIQN 

(The trial wa1 rosumed, pursuant to. re~eas, _at 1330 

hoUJ"a·.-) 

GENERAL REDOLDSs Tho Commiaa1on 1a 1n 1011ion. -Th -:. 
. . 

Prosecution mfty proceed. 
. . 

MAJOR ~Rs Sir, all membera or the Coani111on are . 

present; the Accused and Defense Counsel are pr•aent. We wi~l 

proceed. 

I believe that before. the noon Nce11 I had •rit.d 

tor identification and was reading or about to read t.o the 

Commission excerpts tro~ Prosecution's Exhibit tor identi­

fication No. 3?5, which is the atat8ll1ent or Harold Frank 

Beasley~ This relate, to Cabanatuan Prison Calllp. 

"Q State your name, rank, permanent home address 

and Army affiliation. 

"A Harold Frank Beasley, -~ster Sergeant, Timpson, 

Texas, care or my father Hills. Beasley, Timpson, Texas. 
'--

I was with the 28th Bom~ardment S~uadron, 19th Air Group, 

Army. Air Forces, Clark F1eld Island of Luzon in Philippine 
. .. . . 

' Islands at · the time of invasion of Philippines by the Japa-

nese Army Forces • 

• • * -* * * • 

11 Q State the places and. times ot your various im-

prisonments. • •· 
• .II 

Excerpt from the answer which followss 

• • •. 19 July 1944 to 30 January 1945 at Cabanatuan 

Prison Camp, Philippine Islands, from w~ich I was libe~ated 
i ~ . 

by raid of 6th Division u. s. Army ~angers. 

"Q · So far as same relates to your t.inal imprison-
.\ 
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ment at the Cabanatuan Prison Camp, kindly re~ate the trans­

ter ot prisoners tro~ the Davao Penal Colony to O&banatuan 

Prison Caiilp? 

-- .. .· "A There wa1 about 1000 priaoners shipped from the 

Davao Penµ Colony to the B111b1d Priaon at Manila. ·Since ~ 

the Japanese teared dysentery, allot the 1000 were shipped 

to _the main Islands ot Japan, exc.pting about 125 ot us who 
. . 

, -~re sut'tering rrom dysentery. We were transte:rre~ to caap 

'-!abanatuan 19 July 1944 an_d staye4 there until liberated on 

30 January 1945. 

"Q At the time you arr1~ed at ~amp Cabanatuan 

approximately how many American prisoner• were held there? 

"A lpproximately 6000. 
I 

"Q And at the time ot your liberation on 30 January 

1945, how many prisoners were there at that camp? 

' 1A There was_ 511 9t us libera-ted." 

* • • • • • • 
.__ 

"Q ·Then ot the 511 remaining at the camp, these were 

rJlther· si·ck or sutferlg .r~om dysentery, and this was re.son 

~hey had not been removed? 

"A Yes, I had a severe case or dysentery, and almost 

1ied trom it while I was at_Camp Cabanatuan, a, ·I was among 

the E;;-oup coming from the Davao Penal Colony. We were ~roke, 

'•A1. no money, Clothes or connections , and did not have any­
thin~ to trade tor food as son·e of the other fortunate ones . - . 

c;1.t Cabanatuan did • . 

"Q Then some prisoners fared much better than 
' ·\'.· 

_o.thers at Cabanat~an? · 

.\ 
i,A Yes, the ones that had money or ·things to trade, 
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could trade the Japanese guards t9r tood. 

"Q V/hat was the name ot the American officer in 

charge of the camp, or rather the name or the ranlcing -Ameri­

can .otri·cer in. the .camp? · 

"A Col. Duckworth I think waa his name. 

"Q Describe the tre~tment acco~ed you by the 

Jap_anese while you were imprisoned at Camp Cabanatuan,··. 

with respect to tood, clothing, medical treatment and work­

ing conditions? 

"A Even though sutt ring trom dysentery, I weighed 
• 

about. 118 pounds at that time, and was considered to be in 

good health by the Japanese so far as work was concerned, as 

many of the men only weighed about 90 pounds, were going 

blind, could hardly walk, etc. My average weight is around 

175 pounds. I was assigned to a group or about 150 men 

to work in the fields. There were no rice fields in that 

area; but there were -potato, corn and 
-
grain fields. As a 

reward for working in the fields, the working group were 
'--. 

fed just twice as fu~ch as those confined to the prison due 

to sickness, disease or .other reason. The average diet .or 

the working group was as follows: 350 grams of r~ce, l 

-p.otato and one . ear of corn daily to each man. We were 

not given anything to drink at any time except water. As 

compared with what I had been fed at ·oavao Penal .Colony, 

th!s was a wonderful diet, even as meager and insufficient 

as it was. .• • During the period that I was at this 

pris9n camp no Red ·cross packages or supplies of any kind 

came i~, as I never saw a Red Cross package, . but _the men 

·confined at this -camp told me that in the two-:year period 



• • • 

prior to my arrival there, that they had received Red Cross . 

packag~s twice in the two-year pe_rio<:', so I would Judie 

from this that th• prisoners received Red CJ"Osa packages 

on the aver~ge ot . once a year at that camp, ~lthou,h as ._ 

indicated above, ·I ·414 not · receive any _Red ci:oss packag . at' .. 

any time while I was there, ·and did mt _.1ee any. t>uri;nl 

the time I was there a great many prisoners died from disea•• 

and lack or food. I do not recall the namea or any dying, as 

it became an ordeal ot the survival or the titt st. 

We were worked 1n the fields from 8 Aft to 4 PU, and 10 much 

work was laid out tor each or u1 to do~ The Japa called it 

a contract and it we kept bu1y at our work we could tin1ah 

it by hard, steady work, and as -a reward were permitted to 

rest 30 minutes during the noonday period, but it w didn't 

keep up with or work, we were forced to keep on working 

during the 30-minute rest period. The guards all carried 

pick handles, and used them generously 1n beating the pr1-

soners. I was beat pretty 
'-. 

badly here on one occaaion; be-

cause I 'blacked out•, that is, tell out, but the beating 

did not leave any scars on me, like the scar below my left 

eye that I received in a beating int.he fields at the Davao· 

Penal Colony. • • • At . this- camp the Japane·se Vlere very 

ce.:,:etui;.to se~ · that their,. riame was not called at -any time, 

arxi I did not learn ·the name of any Jap there, not even 

the camp commander. The men working in the fields often­

time~ had what we called limberneck, that is,the diet they 

fed us was insuf'ficient to sustain us, and a man's neck 

would become limber and fall on his chest. He could not 

·hold his head erect; however, this did not prevent the Japs 
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trom working the men in thi-s cond1t1on, . and when ther .would 
. . 

baack out, the guard, would beat them ·unmercitully•••• 

A~ this camp we were allowed to wear clothes, but hardly 

non~ ot _us ·9ad any; and moat ot us worked in o. trings. I had 
. . 

a pair ·or ·Sk1vves that I made out of boards and tfed to .- JDT 

feet with ropes and rags, but my teet had ~n abused tor 

so long, that I did better by going barefooted. - Hy teet 

still have not healed from the results ot my ~ing mistreat d 

by working in the fields by the Japanese during my imprison­

ment. 11 

Sir, we otter this document in evidenc I Exhibit 

No. 375 and ask that we be permitted at a later dat to sub­

stitute for the original a duly certified copy th reot. 

GENERAL REYNOLDS I Are there comments by the Def ens ? 

CAPTAIN REELs Yes, sir. 

The Defense objects to certain part~ of this document 

and asks that they be stricken. It appears, sir, that the 

deponent was at Cabanatuan trom 19 July 1944 to 30 January .._ 

1945, a period covering considerably more :than the period 
. -

alleged. 1,n the charge as the subject of this case. 

Specif1cally,s1r, the third page ~f the exhibit, 

which is numbered on the copy I have "7", the part that . 
was read by Prosecution about one-third of the way down: 

"During the time I was there a great rrany prisoners 

died from disease and lack of food • • • '' 

GENERAL REYNOLDS: Will you hold it just a minute 

until I find it? The sentence you are referring to starts 

"During the time I was there"? 

CAPTAIN REE.L: Yes, sir. 
I • 
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· GENERAL ~OLDS1 . It ia on page -~ 

CAPTAIN REELa . Page narked "1" , which is ·the third 

page ot the •Xhibit. 

. "During the time I wa~ there a 
. . 

great ny. prison~fa 

died t~om diseaae and lack ~t rood~ I don't recall the names -
. . 

ot· any dying, aa it became an ordeal of the aurviv 1 ot th 

fittest. I do kno·w that there waa about 3300 that ·died 

there, as there was that many _gravea at the camp. We w r 

worked in the tielda trom 8 A.M. to 4 P.U.," and so torth. 

·Well, down to that word "camp". 

In the tir1t place, . air, it doe1n 1 t appear n any 

prfsonera 41•4, whether tbey were within the p riod cov red 

by t :1e charge. And, in the second place, to state that 

3300 died there because there were that many grav sin th 

cemetery that might have existed tor scores ot y ars is, we 

believe, incompetent and prejudicial. 

UAJOR KERR, We shall agree to the ficure relating 

to the numbor ..Qt deatha being stricken sin~ no particular 

p~ri~ is specified. 

GENERAL REYNOLDS, Are· there other oollllll8nts? 

CAPTAIN REEL, Yes, sir. 

About three sentences atter that, sir, beg1Ming 

"The guards all carried pickhandles,and used them gener­

')U~ly !n beating the prj.soners", on down through the twelf";'a 

::.!.~3 below that, ending with the words "about all that one 

hae. 1n his mind was to conserve his strength and endeav0r 

to survive"• There is no evidence as to when these bectingc 

~ccurred; no ~vidence .that it ca:ne within the period of time 
. 

described in the charge, during which time the Accused was 

• 
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on these I1~and1. 

One turther sentence, sir, at the bottom ·ot the· pace 

· beginning "I had a pair or Skivves that I made out or boards
'. 

and tied to my teet with ropes &1',ld· raga, but my t et had 

beefi ·abused ror so long that I ,di4 . bett.el' by-·going bare-
. . 

rooted. . Uy teat still have not· healed trom t.he re1Ul'ta ot 

being mistreated by working in th~ -fields by the Japan a _ 

during my imprisonment". The rest ot the statement 1nd1-

-ate1 that the deponent was ~t Davao Penal Colony tor con­

~jder~ble length or time not cov red by the charge 1n tbia . · 

case and the Accused wa1 not in the Philippine Islands. It 

fur t her indicates that treatment there was the probable oaus 

or this conditicn. There ia nothing to indicate t hat Caba-

natuan has anything to do with it. 

GENERAL REYNOLDS, Are there turther comments? 

CAPTAIN REEL, No, · sir • That is all. 
. 

GENERAL REYNOWSs The comments ot counsel are noted. 

The Commission agrees .with counsel that 1n the instances 
'-

stated the document does not clearly establish the dates 

t-0 .wtiich he refers. The Commission strikes trom the recorc'. 

11 33Jo11 from the sente1 ce II I do kno.~ that there was about 3300 

that died there as there were that rr,any graves at the camp". 

v:1 th that exception the document is accepted by .the Comnds-

r :- ,; a =or such probative value, it any, as it shall be held 

-c ,:- yc-,sess. 

(Prosecution Exhibit No. 375 for 
identification was received in 
evidence.) 

MAJOR KERRs Mark this for identification, please• 

• 
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• • • • • • • 

(Sworn 1tatement ot Lawrence 
Robin1on, Corporal 1 ASN1 was 
marked Prosecution ExhiD1t No. 
376 tor identification.,) 

MAJOR KERR, . At..tliis time; sir, the Proaecuti~n otters 

in evidence a document which baa been marked tor 1denttt1-

cat1on as Prose:ution's Exhipit No. 376. This 1s a · swo:rn · 

statement or Corp~ral Lawrence Robinaon, Army Serial No. 

15043739, taken at Garrett, Kentucky on 20 June 1945. I 

~hall read the pertinent parts ot this statements _ 

"Q · State your na~e, rank, serial number and per• 

man~nt home address. 

"A Lawrence Robinson, Corporal, Army Serial Number 

15043739, Wayland, Y.entucky. 

"Q Were you a prisoner or war? 

"A Yes. 
. 

"Q Will you . give the places and approximate dates 

where you were held?" 

The pertinent portions of his answer are as followsa 

"A ••• About . December 1943 I was marched aboot 

25 miles to Cabanatuan Prison Camp #1, where I was hel~ . 

- until I was liberated by the Americans 30 January 1945. 

"Q Did tou witness or have you been told of the 

use of American prisoners or war by the Japanese Army on 

military operations ·and installations at any time? 

"A . Yes. · While I was held prisoner at Cabanatuan 

Camp #1 from December. 1943 to January 1945, the other Ameri­

ca.~
• 

prisoners and myself were compelled to work on military
.i_-... . . 

- installations and operations. 

• 
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}
"Q Will you describe this matter in detail? 

"A A11 ·or the time we were held at cabanatuan 
. . 

camp #1 we were compelled 'to wor,k on .such milit~ry operations 

as ·helping to _construct ··airfields; loadtng ship• with ammu-
. - . 

riition, bombs, a"1ament, and Qil. Sail ot the prisoner• 
•who were too weak to do heavy work_wero made to work on 

~ 

farms in the vicinity. Approximately~ ot the 1'0rk we did 

was ot a military nature and consisted ot any odd jobs which 

· they happened to have tor us to · do." 

Tho statement is signed by the attiant with on 

appropriate notarial cer~ticate. · 

This being the original statem nt, we sk l av t 

· a later time to substitute therefor a duly-cert1f1 d ~opy. 

GENERAL REYNOLDS: Are there comments · by th D t ns ? 

CAPTAIN REELs No comments. 

GENERAL REYNOLDS, The affidavit is accep1; d by th 

Commission for such probative value, 1t any, as it shall be 

held to possess. 

(Prosecution Exhibit No. 376 
tor identification was receiv d 
in evidence .. ) 

I 
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(~tatement of Major Raymond
H.- Knapp was marked Prose­
cution Exhib1 t No. -377 for 
1dent1fic tion.) ~ 

. 
MAJOR KERR: The Prosecution ·now ~ffers in evidence 

. . 
. . . ' 

·the doc.ument whi'Cl'i has beP.n JMrked for iden.tific tion as.
' . 

Prosecution's Exhibit No. 37? ,. being the af~idavi t_of Ray­

mond H. Knopp, Army r erial No. 0-2?8892, taken at San 

Antonio, Texas, on 8 May 1945. -I will read the pertinent 

p2.rts thereof: 

"Q State your name, rank, aerial number and perm nent 

home address . 

111l My name is Raymond H. Knnpp, Hajor, A.SN 0-278892, 

and my permanent home .address is 259 Geneseo Rood, Sn 

/,ntonio, Texe.s. 

"Q Were you a prisoner of war? 

"A Yes, a -prisoner of the JApanese. 

"Q At what places were you held r.nd state the approxi-

mate da tos?" 

The appropriate part, the pertinent portion of the 

answer is as follows: 

"On FebrUAry 5, 1943, I was again transferred to 

Devao Penal Colony where I remained until 5 June 1944 

on which day .I left for CAmp No. 1, Cabanatuan, arriving 

there 28 June 1944. I thon remAined at Camp No. 1, 

Cabanatuan until liberated by the Rangers on 30 January 

1945. 

"Q Did you witness any exposure of Prisoners of War to 

dengcr of bombing at Camp No. 1, Cabanatuan? 

"A Yes. 
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"Q State what you _know of your ow.n knovlledge ab.out that 

incident. 

A On 17 January 1945 after the Amer1c·ans had made· . . ' 

landings on Luzon, and o.fter almost conti.nuous ·American nir . . . . 

. patrol was ovor Camp No. · l, C~banatuari·, j pe.nese soldiers 
. - ,, . 

brought .s~x Japanese army tanks into Cnmp No~ 1, Cabanatuan 

and hid them in tho b~ildings wJ.thin that ~canp. These 

t anks wero kept there for about three days and the Japan­

ese soldiers took · them awey. I saw theso tanks brought 

in and sa,1 them leave. By this time the command of Camp 

No. 1, Cabanntuan was put under a Regional Commande~ and 

I do not lmc,,v who the commander was at the particular 

time involved." 

The statement is signed, end a certificate of tho 

investigating officer is apponded th reto. 

GENERAL REYNOIDS: Any comments by the Defense? 

(No response.) 

The document is accepted by th~ Commission under 

the same circumstances as the preced,ing exhibit. 

(Prosecution Exhibit No. 
377 for dentitication 
was received in evidence.) 

MAJOR KERR: Sir, that completes the testimony at 

this time on that item of the Bill of Particulars, name­

ly, Cabanatuan Prisoner of War .Crunp. 

CAPTAIN PACE: If it please the Commission, the 

Prosecution wishes to call a witness at this time to 

identify Exhibit 353 for _identification that was offered 

at the close of -the session on Satuday. 

GENERAL REYNOLDS: Very.well. 



, ·cAPTAIN PACE: Fuj ishige. 

MASATOSHI ·F.UJISHIGE 

called as a 'witness on behalt ot the Prosecution, being 
-,; 

. . . 
tirst duly sworn through Lieut~nant Commander Bartlett,

• • . • J 

was e~ned and t estified as tollo~s-througb Lieut nant 

Command.or Bartlett, with Uajor Pratt n~ Lteutonant Asano 

acting as "check" Interpreters: 

DIRECT EXAMINATION 

Q. (By Captain Pace) Give your name, plense. 

A (Through Lieutenant Commander Bartlett) o.satoshi 

Fujishige. 

Q What is your natiorullity? 

A Japnn. 

Q Are you a •member or the Imperial Japanese Army? 

A Yes. 
. 

. Q What is your rank? 

A Colonel. 

Q From September, 1944, until the end or March, 1945, 
. . 

v,bat was your command? 

A Until ·tho end or December, -~944, I commandod· the 

17th !nfantry Regiment. From January 1, 1945, I conimand,ed 

the Fuji Heidan, Fuji group. 

Q Did the Fuji Heiden operate in the Batangas and ' 

part of the Laguna Province? 

A As you say. 

Q How many troops were in Fuji Heidan? 

A Arter the 1st of January, 1945, at its maximum 

peak, there were approximately 6,000 • 

. Q Who was your commander then? 
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A Lieutenan~ General Yokoyama. 

Q Who was his commander? 

A ·1 am not . -- I do not know under whose dire~t command 
. . . 

he crme •. · P.robe.bly, I expect it might hAv~ beer:i General 
-. 

' .. . 
Q Will you· look .at ExhiQit 353 for idontif1cat1on nd 

tell whP.t th~t is? 

A This is a r ecord of my t alk nd instructions to 

officers and non-commissioned officers who had been 

assembled from e ch of th units of n s ea-borne r econn iSsPnc 

unit. 

Q Wer o thoso un1ts _urtd r y u? 

A tt thet time most of them wor in my oomm~nd . 

Cl.PT/ IN PJ CE: I offer this in vidonce , sir, 1111 

ask permission t o withdr wit if it 1s accepted nd su~­

stituto a certified true .copy. 

GENERAL REYNOLDS: Tho CoI!lliliS sion f eels thE-t the 

transla tion of this documon.._t should po r ead befor e the 

Commission is ri sked to rule upon it. 

- Cfi. PTt,I N S!- NDBE.RG: May we s ee the original, sir? 

(Prosecution Exhibit 353 for identification wns 

handed to Captain Sandborg.) 

CAPTJ\IN P CE ': Does the Commission desire that I · 

·read the ATIS trruislation, or do they wish our inter­

pret~rs to read it? 

GENERAL REYNOLDS: The ATIS translation will be read. 

CAPTAIN PACE: The full translation: 

· \ "Instruction of Group (Heidan) CO (outline) 8 

M~r·ch at Santa Clara Hq. . 
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"l. The object of mass trnining is to enable tho 

sea r eiding units to cchievo impressive results 

. in iarxl warfare. 
-

11 2. The new duty of the group is to ,r ev~rso the 

present b_o.ttlo situation on Luzon·. 

"3. Become l! ,godlike vinrrior. Learn t·ho. art ot 

war like ll god. 
11 4. Bo thorough in training. Do not misunderstand 

the meaning of aff'eotion towar d your men. To 

make godlik warriors or them is in itself on 

net of affection or officers toward their mon. 

11 5'. No man must die an honorable death until he hos 

killed 100 enemy soldiers e.nd destroyed 10 

enemy TK (TN t anks.) 

11 6. Kill Americllll troops cruelly. Do not kill them 

~11th one stroke. Shoot guorrillns. Kill all 

who oppose the emperor, ovon womon Md 'children• .._ 
"7. Start thorough training immediately upon r eturn· 

- ing .to your units •11 

GENERAL REYNOLDS: The Commission inqui~~s of Prose­

c~tion vrhy this wit.ness was not questioned in the usual 

manner as to his willingness to testify? 

CAPTAIN PACE: Sir·, in .regard to warning him of his 

rights, it is my understanding, after tnlking to other 

members of the Prosecution, and research, that it is 

unnecessary to warn prisoners of war of their rights. 

As to other general wo.rnings to te.11 the truth, and so 

forth, I have already done that before bringing tlie wit- _ 

ness here. He has also been informed, sir, before coming
\ 
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here, that it wo.s a strong probability that he woul_d be 

tried ns a wo.r criminal in the nea~ future. 

GENERAL REYNOLDS: As to this do_cument, before ruling 

is announced, the Commission n1ll de,sir~ the chief· inter- · 

preter to vcrfty tho translation which ha$ boen rurnished 

the Commission. 

Arc there commonts by Defense pertaining to. this 

exhibit? 

CAPTAIN SANDBERG: Sir, first wo should like to sr.v, 

in connection with tho point mo.de by tho Commission, thc.t 

it is indeed o phenomonnl principle th~t prison rs or lEJ:r 

are not entitlod to be warned of their rights against 

incrimination. Not only is thet not a true stntem nt 

of principle, but it is directly contrary to th Geneva 

Convention, and we feel thnt the Commission .very nppro-
. 

printely pointed that out. 

As to this document itself, our translation indicates 
'--, 

thnt it is simply a draft of the speech that uas mode, 

and we -should like to cross examine the _witness as to the 

exnct text of the speech thnt was mo.de •.. 

MAJOR KERR: Sir, the Prosecution does not concede 

that under the Geneva Convention there is ~ny prohibition 

of the use of testimony of a prisoner of wo.r in this matter. 

As far ns self-incrimination is concerned, of course, the 

rules of the Articles of Viar against self-incrimination do 

not epply, since the Articles of War themselves do not 

np~ly; and I believe that has been ~ ruling of this Commis­

sion. Now, if counsel interprets the Geneva Convention 

as pro~biting self-incrimination in a case of this sort, 
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I would be. pleased to have the citation to -which they 

r efer . 

CAPTAIN SANDBERG: . I have lmo m since the dcy that 

I got into ·the· army that a prisoner of war is r equired,. on 

interrogation; ohly to ·give his ·n~.n:e ~.nd s rial ~umber. 

/ GENERAL REYNOLDS: The Defense raoy int;orrognte We 

witness . 

CAPTAIN PILCE: I have som more questions, sir. 

GENERAL REYNOLDS; I nm sorry; I thought you had 

finished. 

Q (By Ccptnin Pace) In November of 1944, did you 

receive a urittcn order from Yokoyama tolling you to 

elimin~te anti-J~paneseciements in Ento.ngas? 

A I r eceived no such orders . 

Q Did you receive orders from Yokoy~.ma t th t time 

to eliminnte guerrillas in Bntangas? 

A I did not receive such orders. 

(A document was marked 
Prosecution Exhibit No. 
378 for identification.) 

Q What orders did you r eceive? 

A About the middle of November I received from YokoYruna 

orders tp clean out or mop up tho guer rillas in my area . 

Q Did it mention v,omcn o.nd ·children? 

A There was not one word about them . 

Q Did you issue this order to your troops? 

A I passed this order on toe ery commander -- to 

the commander of every one of my units. 

Q After you received the "Titten ordor, did Yokoyama, 

as chief of staff, come to Batangas and give you oral 
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instructions? 

A The chief of stnff did not come to me and tlllk about 

nny such matter. Stnff Officer Motoyamn did come and 

tnlk to me about the question .or _policing up my ar ea . 

Q What did he say? 

A The gis_t of his tnlk wns that the mopping up _or my 

nr ee was behind schedule and thnt I should aee thnt it 

proceeded v,1th greater r apidity. 

•. 
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.. Q .Did you urge your commanders to speed it up? 

A I did not pass it on. 

Q "11'hy not? 
.-

· A I decided that the situation at that time was not 

favorable towards such immediate action. 

Q When did you take immedi ate acti-on? 

A When r received the written orders in the middle of 

November from General Yokoyama; at that time I gave i n­

structions to each of the unit commanders in my command . 

Q hen did the Chief of Staff give you t ~~ verbal order? 

A I never ·received or heard anything froro the Chief of 

Staff. 

Q When did the st~ff officer giv you t!B verbal order? 

A That was sometime during the middle of November and 

the first of December. 

CAPTPIN PACE: You may cross-examine . 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will recess for 

approximately ten minutes. 

(Short recess) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. 

The Commission desires that this witness be asked the same , . 

que$tions a·s to his willingness to testify and the possi~ 

effect, as have been asked of other Japanese prisoners of 

war who have appeared before the Commission. 

, CAPTAIN PACE: Yes, sir. 

DIBECT EXM:INATION (Cc,::cinued) 

Q (By Captain Pace) Do you want to ·giv f! this Military 

Commis..sfon t.he information you possess concerning Japanese­

. opera.tions in the Philippines?.. , · 
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A I have no objection. 

Q And the information whi~h you have already given· 

was given freely, is that right? 

A It is. · 

Q And do you want to glve the Commission this information 

even though 1 t might later be held against you? 

A I have no objection. 

CAPTAIN PACE: Is that satisfactory, sir? 

GENERAL REYNOLDS: You may proceed . 

CAPTAIN ' PACE: I believe the -Interpreter has som -

. thing he wishes to give the Commission • 

.COMJ. ANDER BARTLETT: For the record, I would like to 

state that the word in the witness's testi mony translated 

as "guerrilla" can equally, although not nee sr.::i.ri ly, be 

better translated as "armed bandit." 

Also the word translated as "mop- up" c.:.n also be 

translated as "s uppress", "put down", "sub jug~;te", "punish", 

or condu~t a punitive expedition. 
'-

GENERAL REYNOLDS: Let me see the translation which 

was offered with the e~i~it. 

cmnt ANDER BARTLETT: This refers p\lrely to the oral 

te~timony, sir, from this witness. 

GENERAL REYNOLDS: It does not refer to the trans-

lation of this dqcument? 

COMMANDER BARTLETT: That has not been Pxarnined as 

' yet, sir. 

GENERAL REYNOIDS: Very well. You may proceed. 

Are you waiting for a copy of the translation? 
•. 

~ CAPT~IN SANDBERG: Yes . 
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GENERAL REYNOLOO: Do yo~ not have other copies1 

CAPTAIN PACE: We have another copy here. 

GENERAL REYNOLDS : 00 you have one for the · use of 

the .Commission? 
. 

CAPTAIN PACE: Here is a copy. 

CROSS-EXAl' INA TION 

Q (By Capta in Sandberg) Colonel, wi 11 you look ··at that 

document and tell us whether it is wrjtten in your handwriting? 

A It is not anything that I have written . 

Q Do you know who wrote it? 

A I cannot tell. 

Q Do you know what it is? 

A I know. 

Q Will you tell us? 

A These are notes taken by a repres ents i ·:; e at a 

meeting of representatives of commanding officers of lower 

units assembled toge.ther for the purposes of instruction 

and order receiving. 

Q You don't know who the particular pe rson is who made 

those notes? 

A I know that these notes are the notes taken by t~e 

~epresentative of the Marine Raiding Party Un~t , but I do 

not know who the representative was. I talked for , about 

fift~en minutes and then immediately· left. 

Q Will you tell us exactly and in detail what you 

.said? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission interrupts. In 

order to save time and for other reasons the. Defense is 
•. 

. asked to take each one of these numbered paragraphs in turn 
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• 

and ask whether th..~t represe~ts e 'fair meaning of whet he 

said. 
-Thero is no objection by th~ Commission ot tu\ving 

him br~ng out other .th~ngJ which· ho s eid, ~ut we don't' w nt 
. . , . 

the .matter · Approached in ·that ·way. 

C/lPTtIN SANDBERG: All 'r1ght. 

Q (By Captnin Sandberg) Did you say on. that occ sion: 
.."Kill Mnericen troops cruelly"? 

GENERJ.L REYNOLDS: Lot tho Commiss ion i ntorr~pt a in 

and repea t our instructions. Teke the number ed par phs 

in .sequence And sk tho wi tness whcthQr tho sta t omont · ther 

is a fair translat ion of wh the sa id., 

Ct1PT/iIN S( NDBERG: Each on s epar t ely? 

GENER L REYNOLDS: Yos • 

Q (By Capt in San~berg) Is t ho f ollowing stot oMent 

fAir summary of whP. t yous id: "Th o~j ect of m ss training
' 

is to enable the aea r aiding units t o a chi eve 1~prossiv 

results in lAnd w1'rf r e"? 

GT::NER/.L REYNOLDS: I WO)lld ask the Commander t o lao 
. . 

use the Japan·ese originnl ··exhibit" 1ts elf. 

C~PTf.IN SPNDBERG: All right. 

A That 1s correct. 

Q (By Captain randberg) Is the following .paragraph a 
. . 

fair gist of what you said: "The I;lOW duty of the group ·is 

to reverse the present battle situation on Luzon"? 

A Exactly correct. 

Q Is this statement a f~ir gist of what you said: 

-:· tlBecomJ- a godlike w~rrior. Learn the art or· war · like a god~? 

A ThAt 1!l _~or:-or-..t.• A1though I explained the mattel' in 
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'l')le Comrnis s ion again 

greater detail a t the time. 

Q Will you tell us briefly 

GENERt:L REYNOLDS: 

a~d. dire.cts tha t ·.too .Dotense proceed according t o the· in• . 
strlictions given by "the -Commission. Read these .statements· ·· 

in sequence . Ask the witness if th tis fair tr hslation 

of wha t he sa id at that meeting . It ofter ·you finish that 

you wish to ask the witness to elabor te upon them, the 

Commission will consider it. 

CAPTAIN SJ DBERG: All rlght, sir . Do you w nt h 

l ast transl tion? 

GENER/:L REYNOLDS: No . Th Commission und erstands 

thet the witness h~s nffirmed the a ccuracy of tho 

trarislP.tion on points 1, 2 nd 3. 

C/ PT/IN SfNDBERG: Not quite , sir . The witnoss ho 

stPted this is true s o fr as it wont but it snot a 

,complete sta t ement of wh th s~id. ~inc the witness is 

the best living exponent of wh the , in fAct, SAid, it is .__ 

not complete t o say thnt th:>t is complete stntement or 

what he ·sBid. 

GENERt. L REYNOLDS: The Commission has alr eady stcted 

that you ·would be given an ·oppor tunity to permit him to 

expand, but for the f ourth time the Commission directs its 

ordeTS be CArricd into effect. 

C.APT/ IN S/.NDBERG: Yes, sir • 

. Q (BY, Capt P. in~Sandberg} Is the following a correct 

summary of what you said: "Be thorough in training. Do not 
·. . 

· misunderstand the meaning of affection toward your men. To 
. • .1,. \ • 

. make godiike wa~riors ~of them is in itself an act of affection 

2820 · 



of orricers toward their men"? 

A 'rhe purport of my remarks was exactly tha t. 

Q Is the following a correct summary of what. you said: 

"No man must die an- honorable dea th until' he has killed one 

hundred enemy soldiers and destroyed ten enemy tanks"? 

A I said something like that • 

. Q· Is the following a correct summary of what you said: 

' 1iK 11 Amari can t roops crue11y. Do not kill thorn with one 

stroke. Shoot guerrillas. Kill all who opoos e the Emperor , 

even women and children." 

A This differs cons iderably . 

Q Now, is the following a corr~ct summary of what you 

said: "Start thorough training immediately upon returning 

to your units"? 

COMMANDER B\RTLETT: He says again to No . 6, it is 

different than what he understood. He said, "I said training · 
. 

where this letter says education." 

CAPTAIN SANDBERG: Now, I would like to a sk the 
'--

the record.. the amplifying remarks 

which the made in response ·to -my question No. 3, 

which I now believe would be in order. 

GENERAL -REYNOLDS: You may do so. 

COMMANDffl BARTLETT: The Japanes e Imperia l Army is 

.not an army of aggression but of character and humanity and 

for that reason the Japanese army should be godlike and 

have godlike characters and fight with humani t y and spirit; 
• I 

humanity and godlike spirit. 

C~PTAIN SANDB~G: Now, with reference to statement 

. No. 5: "No man must die an honorable death until he has 

• 
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killed one hundred enemy soldiers and destroyed ten enemy 

tank~·11 • ..Would the witness elaborate on that as to what he 

said? 

GENERAL REYNOLOO: The Commission interrupts to know 
- .

why it is necessary, in view of the fact that he has already 

stated it is a fair translation. 

CAPTAIN SANDBERG: If the Commission pl ease , we have 

· the wftness here, we have the man who made the speech of 
' · which this is a purported summary and we feel it is most 

relevant to get exactly what he sa id . ctually the witness 

in connection with the fifth question said , "I" said something 

like that." We would like to get exactly wha t he said . 

GENERAL REYNOLDS: Very well . 

THE WITNESS: At the time there was an expr ession 

th8t every Japanes e soldier should kill t en Americans and 

destroy one American tank. My i ntention was to emphasize 

the fact that this was not enough and that it would be 

necessary for each to kill one hundred Americans and destroy 

ten tanks before he would be allowed to die. 



CAPTAIN SANDBERG: The witness has testified that 

~:.:i . 6 6.iffors considerably. No. 6 reads as follows: "Kill 

Americ~n troops cruelly. Do not kill them with one stroke. 

Shoot guerrillas. Shoot all who oppo.se the Emporer, even 

women and children." Will the witness say what l)e in fact 

did say? 

(Translated by Commander Bartlett.) 

THE WITNESSs First, with respect to American soldiers 

I told them, as I did in the other paragraph, that each or 

them must kill 100. With respect to those guerrillas who . 

opposed the Imperial Forces my instructions were to suppress 

them with military operations. With respect to women and 

children, about the 1st or January, from intelligence sources , 

we received a warning that even women and children were 

carrying weapons and to be on guard for this. Therefore 

And after the 1st of January and on into February in my own 

territory there were many instances where women bearing arms 

inflicted considerable damage to my forces . 

When I was riding in a car, an automobile, a child 

threw a ?and grenade at~. On anothe·r ·occasion a child 

about 15 years old came near me on one occasion and I hEtd 

a soldier who was ·nearby search hil:! and we found a hand gre­

nade on his· person. I took the hand grenade away from th~s 

child and sent him away. 

I myself was threatened twice and my soldiers were 

threatened or received damage on many and numerous occasions. . 
from women and children armed. Because I had received a 

warning fro~ the Shimbu ~~nit --

COMMANDER 'BARTLETTs Let that be corrected where I 
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said "intelligence" to 0 11 Shimbu Unit". 
THE WITNESS (Through Commander Bartlett)s that 

women and children were going about armed, on this occasion 

I told my troops that it they were .attacked by armed women 

- and children, that of necessity, as a military necessity, 

they must be combattod. 

Lest there be no mistake about what I have _said I 

will repeat what I have just said: that it women and chil­

dren attack our troops with arms it is unavoidable .that 

they be co~batted in a military manner . 

Q (By Captain Sandberg) And you made that tact very 

cloar on the - occasion of this talk; is that correct? 

A I spent 15 or 20 minutes going over the ·matter several 

timos in great detail in order that thero should be no mis­

understanding about what I was saying. 

CAPTAIN SANDBERG, Now I am going to r ead a paragraph 

from an order of the 14th Army Group which is in evidence as 

Prosecution's Exhibit 4 and I am going to ask the witness 

whether he is familiar with that order. 

(Translated by Commander Bartlett.) 

CAPTAIN SANDBERG: "5. · rn view of the special charac­

teristics of the Philippine operations subversive activiti_es 

of the ·residents and attacks in arrear by air borne raiding 

forces must be considered. In order to avo:'...:i ttistakes i .n 

conducting the operations take precautions against armed 

guerrillas. Subjugate them quickly and put a stop to their 
, 

activiti·es. 11 

(Translated by Comniander Bartlett) 

THE WlT.NESS ('fhrough Commander Bartlett) s I have_ 

never received any orders such as that from the 14th A'rmy 

2824 

http:activiti�es.11


• IGroup. 

Q (By Captain Sandberg) Did you ever receive an order 

trpm General Yokoyama relative to the suppression of arm d ­

guorrillas which was in substance the sam as that order? 
. . 

A I have rec·e1vod such orders. 

Q And is it true that eva~y ord r w~ch you hav ·r e-

ceived with respect to guerrilias has been ·11m1tod to · 111-

tary operations against armed gu rrill s? 

A Exactly as you stated. 

Q Have you ever received any orders from hi her utho-

rity for th killing or noncombatant civilians 1n B t gas? 

A I have not. 

Q Did you ev r give any such orders? 

-A I have not. 

GENERAL REYNOLDS: Does th Dof nse h v much furth r 

cross exait1nat1on? 

CAPTAIN SANDBERG: Not on this lino of xamination, 

sir, but I have rurther questions on another line of exa­

mination. 

GENERAL REYNOLDSs Does it pertain to the document · 
..... 

under consideration? 

CAPTAIN SANDBERG, No , sir. 

GENERAL REYNOLDS: The Commission inquires as to 
- .

the further examination being more approprlate"ly deferred ' . 

until ~resontation of the Defense case. 

CAPTAIN SANDBERG: When I said it does not pertain 

to the document, I meant it does not pertain specifically 

to it but it does pertain to the substance of the document, 

that is, the contents of the document. ~'ore particularly, 
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I might say that what we wanted to examine the witness on 

was the nature of the guerrilla resistance movement in· 

Batangas·. 

'GENERAL REYNOLDSs The Commission has heard all this 

in order to .determinQ whether .or ~ to' accept the doc\.µll .rit 
. . ' 

in evidence, and ·unless the cr.oss examination is going to b 

very brief tho Commission would prater that·it be de!orr d 

until the Defense presents its case . 

CAPTAIN SANDBEROs I can conduct a short exmn1nation 

on guerrilla activities in Batangas which I b liev will 

make it unnecessary to call Col. Fujish1go s a Dotense 

witness. 

GENERAL REYNOLDSs Very well. V'e will accord D r ns 

a few moments for that purpose. 

CAPTAIN SANDBERG: I bog your pardon? 

GENERAL REYNOLDS: We will give you a f ew more minut s . 

CAPTAIN SANDBERG: May we have tho last anawer? 

THE WITNESS (Through--Commander Bartlett): I have 

never issued such orders. I have never issued orders cop­

ceming civilians e~cepting that I have be n quite particular 

about issuing some orders for protecting them from time to 

time. 

Q (By Captain Sandberg) _ Did you ever report to General 

Yokoyama or to other higher authority that Japanese soldiers 

were killing noncombatant civilians 1n Batangas? 

A I have never made such a report, because such facts 

do not exist and I had no occasion to make such a report. 

Q Shortly prior to ttte American landings will you tell 

us what was the disposition and number of the guerrilla 
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. troops in Ba t ongas? 

A A bout the midd l e of Janu, ry, 1945 I had w1 thdrf'wn 11 -

of my forc es fr om the B1' t r.ngas shore t o the hills nd th 

moun_t~ins ·,. and for thElt' r o_.-sQn I am·not in - p9s 1tion t o 

give you ccura t e infor mt' tion conc e~ni ng guerr i lla di posi~ · 

ti ons in .B~tengas excepting t he t ·oarly · in J anUAry I h .rd 

tht1 t certain small uni ts wer e apprehensive of c; tiv:tties 

by civilians ,in the vicinity and as . r esult I i mmedi tely 

withdrew those srnoll units. 

Q Was ther e i n the BPnahoa M nt i ns a fully- r m d 

division under Vicente Umali? 

A In J anw:iry e st of Ma l epunyo Hill w s . ver itabl 

hid eout o~ guer r +11As who wer e r eceiving muni t ions f m t h 

United St?. t es f orces and nlso fr o~ tho so side a t T y bas 

BAY the guorrillos wer e r eceiving munitions by subm r i no 

from the Aneric~ns. t nd I r eceived intel l ~gene t o the 

effect thc>t having r eceived arms nd trnining from tho 

Americnns, thrt by the end of J enuary there w s wh? t ~mount d 

to P· full division of guerrillas ~n t he hills • 
. . 

Q And w~s there in ddition in the Cuenca Mountains 

more then t en thousand additiona l troops r eceiving arms 

from the United States? 

I-. Instead of Mt. Cuenca, eP.st of Lake Tea l I heard from 

spies that the number of guerrillns armed had increased to 

,something about ten thousand. 

Q And did thes e guerrilla units operate extensively
' 

in the · region of Lipa, Taal, and Buaun end other places 

tn .-Batangasi . ·i 

A They a~peer~d in each sector or every sector ·and 
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attacked our units. 

Q And at one time --

A For that reaaon _the ~enca-Lipa- anila road ·became so 

dangoT0\18 th~t a S~ ·group of .soldiers, SUCh as SiX .or 
" . 

seven, we1_"8 unable to pa.as alo~ .the roa4 ~n safety. 'For · ' · · ..-. 

that reason I gave ordora that no ~ody o_f ~roops less· than ·. 

a a.quad should pass along this road. And ns a result·, 'from 

the middle or January we received considerably large death 
I

ca:sualties. 

Q ·And by the end ot January had th guorr1llas exp llell 

the Japanese from the town or Buaun? 

A I received word that about the ond or Jonuary o 

considorable number or guerrillas had co e into t .h town 

of Buaun and were attacking the natives -- wore agitating 

the natives. 

{Witness talking in native tongue.) 

GENERAL REYNOLDS, The Commission interrupts. The 

witness testified numerous questions ago ..__that on a certain. 

date he withdrew to __the hills. Can the reporter tind that 

question ·and .that answer· and get~• that dato? 

COMMANDER BARTLETTa His present answer, sii:, haa. to 

·do with withdrawing from the hills either just before, .~ust 

after. or in connection with American land~gs, -and I am 

trying to get .it accurately in my head, if it is necessary. 

GENERAL REYNOU>Ss I would like to .see what he said 

ans~er referred to were read by the 

·, 
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11 Q Shortly prior to·. the American landings will you 
..

tell us ·what was tho d1spos1 tion and numbe,r or the gue.rr.1lla 

troops in Batangaa? 

"A About the middle or Jnnuq, 1945'. I had with­

drawn all of my torces from the Batangas ~bore. to tho · hills 
J 

and the mount~ins , and for that reaso~ 1 am not in a posi-

tion to give you accurat~ 1nformat1o~ ccmcemin . gu rrtlla 

dispositions in Bat8118ns excepting that e ly in January I 

heard that certain small units wero ppreh n iv ot cti­

vitios by civilians in th vicinity and s r esult I 

immediately withdrew those small unit II ) 
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GENERAL RE1NOLDS: -~n view or that reply, and the ex­

tensive _questioning which the Commission h~s alr·eady per­

~tted on this extraneous· subject, or rather, subject ex- -
... 

traneo'18 to the matter befor the C011111ission, is it n~c s­

sary to continue the cross, examination? -
' 

CAl>TAIN SANDBERG: Well, I heliev, sir, th t the 

witness' answer about withdrawinc reterred ·simply tc>; with­

drawals arouna th Nasugbu area on .th occ sion of th 

American l~ding there • . I think th t further qu st1on1n 

or the witness would bring that out. Actu lly, w 

a matter or history, that pitched b ttl s w r to ht b ~ 

tween the American troops and th Jpn s troop in 

Batangas long after Jan~ ry. 

GENERAL REYNOLDS : That m y b th c e, but gain 

read the statement about th whereabouts ot th witn ss. 

CAPTAIN SANDBJmG: I may say, sir, th t I und ~stand 

that the answer just given and not yet tr nsl ted cl r 

that point up •._ 

(The answer referred to was read by th report r s 

follows: 

"About the middle .or January, 1945', I have 

withdrawn all my forces from Batangas shore to 
I 

the hills and the mountains, and ror .that reason 

I am· not in a position to give you accurate in­

formation concerning guerrilla dispositiQns in 

Batangas. 11 ) 

GENERAL REYJOIDS: Now let us have the answer to the 

question_. 

(Translated to the Witness by Int~rpreter Lieutenant 

• . . 
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Commander Bartlett.) 

A (Through Commander ·Bartlett) At the end or January 

the United St~tes . troops bad already landed at ·Nasugbu Bay, 

and we were guarding Batangas Say when, it appearing that 

the number of troops, United States troops, that ,were to 

land in Batangas would be _small, 1! any, it was determµied 

to withdraw into the hills. The bulk ot my troops were with-

.drawn in the middle of January. ost or the r st or them 

. were Viithdrawn by the end cft January, and on th 1 st day 

of January I withdrew the last tour or t1ve whom I had left 

as watchers. 

Q (By Captain Sandberg ) When you say II the hills , 11 you 

mean the hills of Batangas? 

A I withdrew from the shore line, from Batangas, to 

Bauan, into the adjacent hills. 

CAPTAIN SANDBERG: I think that clears that up, sir . 

I ·just have a few more q~estions. 

GENERAL REYNOLDS: That is what we had 1, or 20 minutes 

ago. What are the questions? 

CAPTAIN SANDBERG: Were there many occasions when 

Japanese soldiers were ambushed, killed, and mutilated by 

guerrillas? 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will assume his 

answer will be 11Yes," since he has once testified to that 

effect. 

Wh~t "is your next question? 

CAPTAIN SANDBERG: That will be all. 

GENERAL REYNOLDS: Question by the Commission: 

Invite the attention of the witness to the Item No. 6 
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in the captured summa~y or ·the meeting which h~ conducted, 

which was the one he did not agree to as a f air translation 

of what he . said. 
. . 

COMMANDER B~TLETT: Shall I show him the document, 

sir? 

GENERAL REYNOLDS: Yes·. 

(Prosecution's Exhibit No. 353 for id nt1ficat1on was 

handed to the witness .) 

(The question of General Reynolds was ~ranslat d to 

the witness by Commander Bartlett . ) 

GENERAL REYNOLDS: Tell him he has discuss d th 1st 

part of the statement, which is as follows: 

"Shoot guerrillas. Kill all who oppos the 

Emperor, even women and children. 11 

That part of it he has discussed. Will you tell him 

that? 

(Translated to the witness by Commander Bartl tt.) 

GENERAL REYNOLDS : He has not- discussed the statement : 

"Kill American troops cruelly. Do not kill them with one 

stroke." 

Ask him if that is a fair summary of his st'atement . 

(Translated to the witness by Commander Bartlett .) 

THE WITNESS (through Commander Bartlett): I did not 

say -- this is an error ; I did not say anything like this. 

GENERAL REYNOLDS: Ask him to state what he recalls 

was said. 

(Translated to the witness by Commander Bartlett.) 

~ THE WITNESS (through Commander Bartlett): What I said 

was that unless each Japanese soldier killed 190 Americans 
. \ 
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and ·~es·troyed 10 tanks we would lose the war. 

GENERAL REYNOLDS: Then 1n summary ot the seven items 

in this captured document; he · agrHs. that 1n six ot them 

.-the summary was accurate, but iri the one it was inaccurate 

in the manner he states? 

(Transl~ted to the witness by C011111&nd.er Bar.tl,tt.) 

THE WITNESS (through Comnanier Bartlett): In general, 

with respect to this statement, six or them are long the 

lines in which I spoke. With respect to No. 6, this is no~ 

the way I spoke. And, as a matter ·of tact, I laid sp cial 

stress on this No. 6 in my talk. 

GENERAL REYNOLDS : Does the Prosecution otter this 

document 1n evidence without further questioning? 

CAPTAlN PACE: Yes, sir, we do. 

GENERAL REYNOLDS: The document is accepted by the 

Commission for such probative value, it any, it shall be 

held to possess. 

(Prosecution Exhibit N. 353 for 
identification was received 1n 
evidence and so marked.) 

(Witness excused.) 

GENERAL REYNOLDS : The Commission will be in recess 

for approximately ten minutes. 

(Short recess.) 

GENERAL REYNOLDS·: The Commission is in session, and 

req~ires how much more time will be necessary for the 

Prosecution to complete its case. 
I • 

MAJOR KERR: Probably about two hours, sir. · 

GENERAL REYNOLDS: Very well. Proceed. 

COWANDER BARTLETT: The attention of the Commission 
... ,. 
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is invited to the fact that' in the document recently put 

in evidence, the original term therein translated as "kill 

cr:ue,lly, 11 the 11teraJ:· trans+ation or the two characters is 

correct. However, . those . same two characters,I- can ·be read o~ 
. . 

translated as II slaUghter, '.' ubutchex-, 11 "massacre_,' ' an·d this 

information, I believe,' should be tn ·· the record for whatev r 

assistance it may ije to the Camnission. 

MAJOR KERR: Sir, may I ask the chief interpr ter 

whether or not there is any question about th lit r 1 

translation of the second sentence, nam ly, 11D0 not kill 

them with one stroke"? Is that correctly trans·1at d? 

COMM.ANDER BARTLETT: The statement 11 Do not kill with 

one stroke" is a correct translation of wh 't app rs on th 

paper. 

MAJOR KERR: Thank you. 

Sir, the regulations governing the conduct or this 

trial or hearing, more specifically Paragraph 16, Sub­

paragraph Bon page 5, provides that the Commission shall 

take judicial notice of facts or common lmowledge and of 

official Government documents of any nation. I refer par­

ticularly to that clau~e "official Government documents of 

any nation." 

In accordance with those regulations , the Prosecution 

asks the Commission to take judicial ·notice of certain por­

tions of an official publication of the United States 
' . 

Government, namely, War Department Technical Manual 

E-3O-48O, dated l October 1944, and particularly that portion 
' . 

thereof which is set forth on Plates I, II ; III, IV, V, VI, 

VII, and .VIII, of Chapter XI. Those plates set forth in 
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--
color representations ot Army uniforms, officers, ~on­ .. 
commissioned otticer.s, and enlisted men; and Navy uniforms 

ot 'ottice~s, petty officers, and ·seameh, ot the Japanese 

armed· forces; and the insignia ot r~ or· ~ ·otticers, 

Navy oft'icers, ~d enli;sted men, and Navy p•tty ort1c·er 

and seamen, . or m•mbers of the Japanese arm d forces. That 

is relevant in this proceeding, 1n Tiew ot th•~ th r 

frequent reference to the insignia ?f the uniform worn by 

various individuals. 

By -taking judicial notice of this official publication 

the Commission will avoid the neces~ity of mor• d t U d 

testimony on this subj ot. 

GENERAL REYNOLDS: Are th!'.tre comments by the Dr n e? 

COLONEL CLARKE: The only comment we have, ir, is 

that we reserve the right to offer some evidence to show 

the difference in uniforms, at the time we put on the 

defense. 

GENERAL REYNOLDS, The Commission takes judicial 

notice of the document in question, and will accord the 
. I 

Defense an opportunity of introducing evidence that there 

may be errors in this document, i_f they choose to do so. 

MAJOR KERR: Sir, the next case the Prosecution will 

go into relates to Items ?3 and 83 of the Bill of Parti­

culars. 

No. 73 represents the old Bilibid prison, with refer­

ence particularly to American prisoners of war there con­

fined. 

No. 83 relates to incidents which occurred on a 

prison ship en route from Manila, originally destined to 
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Japan, but which later was beached near Olongapo in the 

Philippines; and relates, furthermore, to th~ incidents 

at that point, and from there back to San Fernando. 
' .

GENERAL REYNOLDS: Very well. 

(Statement ~f Robert ·E. Conn, Jr., 
was marked Prosecution Exhibit No. 
379 tor identification.) · 

MAJOR KERR: The Prosecution offers 1n avid nee a 

doc~ent which is marked tor identification as Prosecution's 

Exhibit 379, being the original or a sworn st· tement or 

Robert E. Conn, Jr., a major or infantry, dated 24 S pt mber 

·1945, and I now read the pertinent p rts of that particular 

statement, in so tar as they rel t to the it ms of th 

Bill of Particulars I have referred to: 

"Q Will you state your full name, rank, branch, 

and serial number? 

"A Robert E. Conn, Jr., M jor, 45th Infantry, 

0-331801. 

"Q What is your present home-- address? 

"A My home address is Geneva, Minnesota, care 
. . . 

or my father, Robert E. Conn. 

"Q On what date were you transferred fl-om 

Cabanatuan? 

"A October 16, 1944. 

"Q How many other American soldiers were 

transferred with you at that time? 

"A During a six-day period approximately 

fifteen hundred Americans were transferred to 

Bilibid Prison in Manila. 

"Q By Wh\J-t means were you transferred? 
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11A We were transferred in trucks, being crowded 

1n to the extent of forty to ritty to R 1-1/2 ton 

truck. 

11 Q How lorig were Y!)U contined at ·B111bid Prison? 

"A I was confined there ·trom October 16 to 

December 13, 1944. 

"Q Tell us generally the conditions that exi_sted 

at Bilibid Prison during your confinement there. 

"A The food ration was considerably less than 

that at Cabanatuan, being two meal5 per day con­

sisting ot a canteen cup of lu.gao and approximat ly 

1/3 of a canteen cup of watery, green soup." 

GENERAL REYNOLDS : What 1s "lugao"? 

MAJOR KERR: Well, sir, I am not an expert witness on 

that, but I understand it is a cereal product. 

GENERAL REYNOLDS: Proceed. 

MAJOR ,KERR (continu1n_g): "In some instances a 

mess kit spoonful of pulverized dried fish was 
'-

served to each man. On one o~casion we purchased 

from our own funds mongo beans and bananas which 
- - . 

were issued through the general mess. We were 

permitted to take one blanket -with us from 

Cabanatuan and were required to sleep on the 

cement floors without beds or any material .to 

cover the hard floor • . The buildings were extreme­

ly crowded. We were required to spend a consider-

' able amount of the time indoors as the result of 

air raids over the City of Manila. 

·- .~'9. Between October 16 and December 13, 1944, 



do you recall any beatings or mistreatment ot 

Americans confined at Bilibid? 

"A Yes. 

"Q Please tell us about ~hose incidents. 

11 A The sentries, on various oco_asions, slapped 

Americans and required them to ·stand at attention 

because they assumed the Americans had not paid 

due respect to them. On another instance, I 

observed several Americans who had scrambled to 

pick up a few grains ot raw rice that h d spilled 

from a ·sack beaten and kicked and then required 

to lmeel on the cement tor a period of ti.in. I 

do not lmow how long they were required to stay 

in that position as I left the area to prevent 

the Japanese sentry from either including myselt 

in the group or increasing their punishm~nt to 

demonstrate his power and authority. 

"Q Do you recall the names or any or the '­

Americans that you saw mistreated tn this manner? 

"A No, they were eniisted men. 

"Q On what date were you transferred from 
. 

Bilibid Prison? 

"A I left Bilibid Prison on 13 December 1944. 

"Q Where did you go when you left Bilibid 

Prison? 

"A · I went with a detail of 1,619 men to Pier 

No. 7 where we were crowded into the holds of 

the Japane~e liner 'Oryolru Maru•. 

"Q Approximately how many Americans were confined 
. . .. . ;· 
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• 
at Bilibid Prison during the period of -your con­

finement there? 

"A I would estimate -approximat~ly 2 ,200 men. . 

"Q Please tell us the ·general health condit1on 

of the American prisoners of war at Biiibid dur~ 

ing_your confinement there. 

"A There were a considerable number of sick , and · 

the light ration resulted in a loss of over ten 

pounds per man for the group that arrived ther 

from Cabanatuan in October. 

"Q After . your group was placed aboard the 'Oryoku 

Maru' in Manila harbor, where did you go? 

"A We started sailing sometime during the 

evening and evidently headed for Japan, being 

in the hold we of course could not tell which 

way we were moving. 

"Q Describe for us the general sanitary con­

ditions on board this ship in so far as your , 

group was concerned. 

"A The only sanitary measure for the approxi­

mately 700 of us crowded into the forward hold 

was flve 5-gallon cans to be used as urinals 

and latrines. It goes without saying that this_ 

was insufficient and, also, impracticable due 

to the extremely crov,ded condition. The Japan­

ese refused to empty these pails, or to permit 

a detail of our own men to empty them, when they 

were full.. This resulted in fecal matter and 

uririe ·being spilled in the hold, and necessitated 
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the use bJ many men of their canteens and mess 

gear for the purpose ot relieving themselves. 

"Q·- Was there .sufficient room -in the.. holds tor 

the men to all lie down and rest? 

"A No, there wasn't even sufficient r09m tor 

me to sit down. 
11Q Were blankets or cots, or anything of that 

nature, provided for the comfort or the American 

prisoners or war on this trip? 

"A Each prisoner or war was permitted to talc 

one blanket with him from Bilibid Prison but 

crowded conditions made the use of such out of 

the question. There were no other means or 

comfort provided. 

"Q Was drinking water available to your group 

during that trip'? 

"A Approximately t"ive gallons of wnter was 

issued to ~ppr.oxiinately 700 men.. on the evening of 

13 December, and a similar amount -or tea the 

following morning. Many men, due to this small 

amount, received no water or tea, having only 

the water they carried with them in their can­

teens from Bilibid. 

"Q Did the Japanese furnish adequate food for 

your group on this trip? 

"A . - No. We _re~eived fish and rice on the even-

1n~ of the. 13th, and a small issue of rice and 

fish on the ·morning of the 14th, the morning 

me~ ·be:tng issued during th~ air raids whioh 
' 
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resulted in mal-distribution. That was all the 

food we received on that boat • 

. "Q Do you lmow whether the Japanese did anything 

towa_r<f marking or de·sig.nating this· s~ip as a 

transport of prisoners or war? 

11A I could see no evidences of marking on .the 

ship as we entered, and I was later informed 

that the Japanese had no intention or so marking 

ships carrying prisoners of war. The ship also 

was heavily armed with anti-aircraft weapons. 

"Q How many times .during the trip was the ship 

attacked from the air by American planes? 

"A On December 14th there must have been eight 

separate raids during the day. On the morning 

of the 15th there was one raid while Americans 

were still on board, and one after we had aban­

dones the ship. I . 

"Q As a result of these air raids what measure 

did the Japanese take, if any, which would in­

crease the suffering of the American -prisoners 

aboard the ship? 

"A Part of the hatch was covered, thus cutting 

down the amount of air available for the men• 

. No water or food was issued. We were held on 

the ship on the morning of the 15th until the 

Americans had bombed it again, which procedure 

I was later advised. by Lieutenant· c~lonel 

Engelhart (who speaks .. Japanese ·r1uently and 
•

obtained this information from a Japanese 
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corporal) was deliberate . 

"Q When the hatches ';'ere clo~ed, was it possible 

for your group to empty the .containers which you 

had been furnished tor latrine purposes? 

"A No. We, on our own initiative·, attempted to 

empty tir ine into the lower hold of the sh~ and 

were successful to a small degree. Ho ever, 

clos.e observation by Japanes e sentries made 

this difficult and dangerous. 

"Q Can you tell us the effect of the ha.rdships 

encountered on this voyage upon the mental and 

physical condition of the American prisoners of 

war aboard the ship? 

"A Yes. The results were beyond the pow r of 

imagination. Men went stark mad. Others re­

sor.ted ,to blood-sucking. Many men, due to 

their extreme thirst, would grab canteens that 

had been used as urinals and drink the contents 
.. 

without thought to the results such would bring 

on. Due to threats of the Japanese to throw 

hand grenades into the hold if. we were not 
, 

. quiet, it was necessary to muffle many men who 

were out of their head and creating a iarge· 

disturbance. In some instances this resulted 

in the death of the unfortunate prisoner of war. 

, The hold can best be _described as a sweltering 

mass of ~hirsty, fear-stricken, mad human beings • 
._ 

·· In one instance, a large corpsman went out of ... 

his head and began calling to the Japanese sentry 
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and· attempting to get -up the ladder· to get at 

him. The gist or his shouts was that he had 

suffered ·a11 th~t he could bear and that he 

would kill the dirty bastard or die 1n the 

attempt. In .order to .protect. the rest or the 

men in the hold trom threatened_. hand grenad s · 

and rifle tire, it was necessary to quit this 

man. Due to his above average strength, it 

became necessary to knock him out, such ettort 

unfortunately being too great, 1th th r esult 

that it killed him. 

"Q Did the Japanese deliberat ly kill any 

Americans on this trip? 

"A Yes. I did not see it personally, but I 

was advised by men I lmow to be reliable th t 

they saw several American officers,"whose names 

I do not know, shot as they attempted to get 

food from the ship as we were~abandoniDB it on 

the morning of December 15th. I was also d­

vised that during the air raids, the Japanese 

cor~oral whose nickname was 'Air raid' tired · 

directly into the hold, killing American 

prisoners of war the names of ~hom I do not 
... 

know. I think 'Air raid's' name is AHARA. 

"Q Did the men in your group receive any 

medical care or attention from the Japanese 

during this voyage? 

"A, No. However, they did require sqme of our 

doctors to operate on their women and children 
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who were· injured in the strafing attacks, thus 

taking trainecl personnel away f'rom our o,m 

cases. 

"Q Can you ·estimate the number -or American 

prisoners of war that were killed, or died as 

a result ot mistreatment, on th1s.. tr1p? 

"A Yes, approximately sixty. 

"Q Give us the names of those that. you can 

remember. 

"A Lieutenant Colonel Conaty, Q.M. Construction ; 

Major Bradley, 4th u. s. Marin Corps; Captain 

Buboltz, 26th Cavalry; Major Burtz, Veterinary 

Corps; and Lieutenant Colonel Drummond, ·xedical 

Corps. 

11 Q As a r esult of the air raids which you hav 

testified about, did it become necessary for 

this ship to pull into a harbor? 

II A As a result of the bombings ' the ship pulled 

. in to Subic 
.. 

Bay near the Olongapo Naval Station. 

Evidently during the evening the surviving 

Japanese women and .children and civilians· were 

taken otf the ship by landing boats. On the 

morning of December 15th w~en the American 

planes made their first raid for that day, no 

return fire from the ship's anti-aircr~t guns 

was made. Atter this first bombing, we were 

permitted and ordered to evacuate the ship • 
... 

Some men found life preservers in various state­

rooms and, in so doing, saw a large qu~ntity of 
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American cigarette~ and American food contained 

in packages identical to those which were received 

by prisoners or war in .their Red Cross packages. 

Other _m~n. raided the .~hip's -galley and reported 

finding . ·large quantities· ot :ham, ohioken, ice 

cream, ~ilk, candy and nuts, none ·or which had 

been available to us the two previous days. 

"Q When the order to abandon ship was given, 

did the Japanese aid or assist th American 

prisoners of war to get ashore? 

11A The only assistc.nce that I k:no1 or thnt was 

given by Japanese soldiers was in my own instnnc, 

and in that case such was given by a Formosan 

who recognized ·me o.fter ,1e had struggl d for 

some time in the wat~r over possession or a 

life belt. It was certainly evident that the 

only function required of the guards was · to get 

their own person safely on to shore and to pre-
'--.-/ .._ 

vent the escape of any Americans that reached 

shore alive-. 

"Q Do you lmow of any Americans that were shot 

o~ killed by the Japanese while getting ashore? 

"A Yes. 

11 Q Can you give their names? 

"A Chaplain Cleveland, who had been paralyzed 

for a considerable time in prison camp as a 

'result of diphtheria, . and Lieutenant Colonel 

Denker, a Philippine Scout officer, were shot 

" Qn _a raft that was being carried out to seq by 

• 
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the current. 

11 Q Do you lmow, or can you d~scribe, the Japan..; 

ese that· shot either ot these officers? 

11 A·. No, I can not, but it waa done -both b~ 
' . 

guards tram the ship artd m b~rs o_t the Naval 

Station wtio were ueing machine guns. 

''Q Were the guards on this ship m· mb rs of th· 

Japanese Army or Navy? 

"A Some of the guards were meinb r• or th 

Japanese Army; others r e Formosan•, us d a 

prisoner or war guards. 

11Q Can you give us the nam s or any or th 

Japanese guards that accompani d your roup on 

this trip? 

"A Yes ; 1st Lieutenant TOSHINO; Kr. WADA, 

interpreter; 'AIR RAID ' whose name , I beli ve , 

is AHARA; and OUIDA, a three-star private ho 

worked with the Transportation Section at 

Cabanatuan Prison Camp. 

"Q Were the above named members ot the Japan­

ese Army ,forces connected with the military 

police? 

"A Not that I lmow of. They did not wear the 

arm band with red characters which all military 

police wear. 

"Q Which .of these men do you consider respon­

sible for the deplorable conditions existing among 

the American prisoners of war· on this boat rid~?~ 

"A I believe Lieutennnt TOSHINO and Mr. WADA 
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are primarily responsible, and the others named 

are also responsible because of their re.fusal 

to convey many of ~ur reques'ta to the command­

ing officer of -the detail. 

"Q Which one was the C(?mmanding . officer? 

"A Lieutenant TOSHINO. 

"Q Do you know to what unit or orgon1zat1on ·. 

Lieutenant TOSHINO b~longed? 

"A During tne tighting on Bataan, Lioutanant 

TOSHINO ,as a member or the J o.panes unit that 

fought in the area known ns the Tuol Pock t. 

This information 1as obtained d-irectly from 

Lieuteno.nt TOSHINO tho states thnt had he not 

been wounded he would have lost his life in 

that pocket as did all the other Jnpanes 

officers with that unit. 

"Q Did Lieutenant TOSHINO remain in charge of 

your group on the entire trip fr~m the Philippine 

Islands to J.apan? 

11 A Yes. He and the entire group of Japanes 

that left Manila with us continued on to our 

final destination at Kojii, ~shu. 

"Q You have previously testified about the 

extreme hardships suffered by your group in 

going ashore at Olongapo; now tell us, in your 

ovm. words, the things that transpired after 

your group ·had reached land. 

11A We were directed to follow a Japane~e guard 

who led us to an area near a tennis court at the 
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old United States Marine Corps post at Olongapo · 

which is on Subic Bay on the Island ot Luzon, 

Philippine Isl~a_. -In this ·area we attempted 

to hold a roll call.; by groups, to ascertain who 

had not reacned shore. The medical persoMel, 

using What medicines thy were able to carry 

with them, beian caring for the sick and wounded. 

I specifically remember gathering she ts which 

had belonged to the Japtinese civilia.na and hqd 

floated ashore, to cover the wounded so as to 

keep flies out or the open wounds. Approximately 

300 men required immediate attention and everyon 

v,as suffering from shock, hunger and extrem 

thirst. When I first attempted to drink wat r , 

which we obtained from a spigot near the tennis 

·court, my throat was so parched that I could not 

swallow, and most of the surviving men were in 

a similar condition. 

"The Jap~es_e _made no effort to give us 

medicines, or food, or to assist in the medical 

care. We had reached shore at about nine 0 1ciock 

in the morning, and remained 1n this area near 

the tennis court until about five oiclock in 

the afternoon when they crowded all of us into 

a single tennis court that had a wooden fence 

enclosure. A. roll call that evening revealed 

that our number had been cut from 1619 to 1340. 
~-

we · were given no food, and were required to 
. 

stand 1n line for a long time to get water from 
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a spigot within the tennis

. 
court itseit. · 0n 

December 16th we stayed in the tennis court !pr 

th~ entire day, many men being s~ark naked and 

getting Severely burrted from the intense S\U'l 
rays. 'Du.ring the day Navy planes returned ·~o -

the area, bombing oil dumps and gun -p'ositions 

and strafing mil1tary personnel. • .· observed 

what I believe to be on or th most p rr ct 

demonstrations ot accuracy when th se fliers 

bombed and strafed areas within t1.1'ty to one 

hundred yards ot th tennis court. Th Navy 

fliers knew we were Am ricans bee us they 

would fly lo over the court, dippin th 1r 

wings to us. We r eceived no· tood durin th 

16th. The l?th was a duplic tion ot the pre­

vious day excepting that lnte in th ft rnoon 

raw, musty rice was issued, tho quantity bing 

approximately two level mess kit spoonstul per 
'-

man. On the 18th, a few items of old, tom, 

salvaged clothing was made available to us and - . . 

distributed equally, by us, to the more n edy 

cases. The medical personnel, without assist-

.ance or supplies from the Japanese, did remark­

able work in caring_for .the sick and wounded. 

In one instance, Lieutenant Colonel Schwartz 

had to amputate the arm or Corporal Speck or 

tpe Marine Corps, without the use or anesthetic, 

antiseptics, or medical instruments. On the 

18th we received a sma~l amount or raw, musty 

• 
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rice in the morning and approximately one mess 

kit spoonful of salt per man. In the 3Vening, 

two mess kit spoons!'ul or · raw-rice wer again 
' · 

issued. On the 19th a tew of the hospital cas s 

were permitted to l eave the , tennis court and s1t 

in t~e shade or the trees nearby .!or a sh~rt t m. 

This privilege was granted att·er- r p ated r equest ·· 

made by our interpr ter to Mr. WADA, the J n­

eso interpreter. Other a~ nts or th t day r 

a .repetition of th pr vious day. On th 20th , 

after the issuance or the usu 1 r r1c ration, 

one-halt or the. personnel were placed on trucks 

and left the area . On th 21st tho b 1 nc or 
the group, of which I w sap rt, r pl c don 

I 

trucks and taken to San Fernando, Pampan a , and 

cro tded into an empty theator. Durin th p riod 
-

we were on the tennis court, approximately ight 

men died from wounds, starvation, l ck of medical 
'-. 

care nnd exhaustion. Two of these men were person-

.al friends of mine, being Capta;tn Gribbon and 

Lieutenant Hogaboon. While in .~he theater we 

received the first cooked food since the morning 

of December 14th. On December 22nd and 23rd .our 

men, using two cauldrons, cooked rice, camotes, 

and seaweed. This gave each man approximately 

two canteen cups full each day. On the 23rd we 

had to complete the cooking for that day by ten 

o'clock in the morning as the Japanese took the 

cauldrons away at that time. Late in the evening 

• 
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or the 22nd, members or ~he Japanese start at 

Bilib1d Prison in MM1la visited the theater 

and delivered sever~l boxes or Red Cross 

medicines. ·They then ~ook. twelve or our sicker 

men, and three or the sicker of . the men trom the 

group housed -in the jail at San ~ernando, on a 

truck, supposedly to Bilibid. Some or th se 

men wero: Lieutenant Colonel P'reony; Lieu-

tenant Colonel Edison; Lieutenant Colonel P oples; 

Major Swanson; and Lieutenant _Sherman. Arter 

checki.ng .records r ecovered from Bilibid by the 

u. s. Army, I am convinced that these men ~ere 

never returned to Bilibid, and I can only ssum 

that, since they are stUl missing, they me~ the 

usunl fate of sick prisoners or war or the 

Japanese. On the morning of the 24th of D oember · 
. 

we v,ere crowded into boxcars to such an extent 

that we couldn't sit down, and the tops or the 

boxcars were literally covered with prisoners 

of war. This train was . o~erated by the Japanese 

Army. I also wish to state that the trucks which 

carri_ed us from the tennis court· at Olongapo to 

San Fernando, Prunpartga, were Japanese Army 

trucks, operated by Japanese soldiers. We 

arrived at San Fernando,La Union, near midnight 

' on 
' 

Christmas Ev~, and spent the balance of the 

night sleeping on the cinder yard near the . depot. 

We spent Christmas Day in a schoolyard, where a 

small amount of cooked rice and water, taken · 

·2s;i 
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from an open well, was .issued to u5. The amount 

of rice was approximately one canteen cup per 

man, and th~ water wu equal. to about one-half 
. . .. ' 

a canteen. Christmas nig~t we moved to th 

beach where we stayed untii early _in the •o.rn­

ing or December 27th. One rice-ball was is~ued 

to soae or the men , there not being sutt1oient 

tor the entire group. Arter repeated r qu sts 

on the 26th, raw rice and approximately twelve 

spoonsful of water, per man, w~s issued. e 

were also permitted to bnthe, in small groups, 

1n the salt water. Two men died on the ·beach. 

One was Lieutenant Colonel Edmonds, nnd the 

other a private from the 31st Infantry. Farly 

on the morning_ of the 27th we were loaded on to 

a large freighter that hlld just delivered artiI­

lery and horses to the Philippine Islands 

"Q Can you state what the physical con 1t1on, 

generally, was of th-is detail at the time they 

left the Philippines at San Fernando, La Union? 

"A Yes. We were extremely weak and emaciated 

fran the lack of food and water and the terrify­

ing experiences we had been through. It is hard 

to estimate the loss 1n weight per mnn, but I 

run certain that I did not weigh over 125 pounds, 

my normal weight being 154 pounds, and I am su~e 
. 

that · this is representative of the entire group. 
I 

We had _~ittle or no clothing; many men did not 

have eating equipment; practically no one had 
• • ,. ~ I 
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toilet articles. The only medical attention 

that we had crune from our own officers who had 

limited medical sup~lies o.nd equipment. Japan­

ese rationing ·or the R!itd C,ross medicril supplies 

delivered to us at So.n Fe ando, Pampo.ngn, paid 

no attention to needs as stated by ·our doctors. 

The me~ were suffering from xhaustion , 

dysents.ery, exposure and malnutrition. 

"Q Major, is there anything else that you can 

add to your testimony, fixing the r esponsibility 

·for this mistreatment or American prisoners or 

war upon the Imperial Japanese Army? 

"A Yes , While on the tennis court at Olongapo, 

r epaated r equests for means by which we could cook 

our rood were always answered with the statem nt 

thct the troops stationed at Olongapo were mem­

bers of ·the Japanese Naval Landing Parties and, 

consequently, would no t give any equ~pment or 
..._ 

food to our group which was under the control of 
r 

the Imperial Japanese Army. _ As I haye stated, 

this exact reply was made on several occasions." 

The statement is then signed by· Major Conn, with an 

appropriate certificate, 

GENERAL REYNOLDS: Are there comments by the Defense? 

.-, 
4_ 
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CAPTAIN REEL: Yes, sir. We ask first or all that 

starting _at page 3 of this exhibit, the fifth question and 

answer . group, begi_nning: 

"Q After your group was placed aboard th ORYOKU 

MARU --" starting w1 th that ques.tion, going on through the 

rest of that page, the next page, the next page, the next · 

page, ·the next page on dom to the last question and answ r 

group·, we ask that that be stricken. 

The last question and answer group which I hav 

referenc.e to is this, and it begins with: 

"You have pr viously testified to the ext;- m hard­

ship--". Starting there, from there on, w ar not askinc 

to have anything stricken. 

To recapitulate on the third page everythi ng xcept 

the first four question and answer groups, all of the fourth 

page, all of the fifth page, all of the sixth page, and all 

of the seventh page, except for the last question and answer 

group, 

I will state my ·reasons succinctly, That part we are 

asking to have stricken pertains to whet occurred on a shi.p. 

at · s€a, There are reasons to have that stricken. First, 

there is no evidence that the accused in this case had any­

thing to· do with any command or control ·or any sort over the 

ships at sea. 

In the -second place, as a matter of fact, he did not 

have. 

In ._ the third olace, the charge upon which this Accused 

fs ·being charged has to do with Manila and other places in 

~the Philippine Islands. !tis immaterial to this case. 
\ 



MAJOR KERR: The incident which is recited .to have 

occurred on the ship occurred first on the ship while it was 

in the Manila Harbor. It had not yet left the harbor . 

Secondly, th~ ship did not put off for Japan but was_ 
. . 

confined obviously to· Philippine waters · and finallr bein, 

beached and sunk, bombed and beached 1n .-Sub1c Bay, 1:'hich 

most certainly 1 in Philippine waters • 

. We assume the term "in the Philippine , " r asonably 

construed would include the Philippine ters • Fur t rmor , 

this entire incident is one continuous and r lat d dv ntur. 

The statement shows that Li eutenant Toshino was th· command­

ing officer of the detail guarding these m n. They w r 

loaded on a ship from a pier in the Uan1la Bay und r th 

command of that man . 

He remained in command throughout th t r ip from the 

ti~e they left Manila until they wer beached and 1 nd d 

at Subic Bay. He remained in command at the tennis court 

and apparently was in command from the)-e on through to at 

least San Fernando. 

The statement shows that he was an army man . The 

statement further shows that according to the naval forces, 

the naval force,s at Olongapo Naval Station, these men were 

under the sole control of the army_ even to the extent t~t 

the navy forces would not help them out by providing any 

necessary cooking equipment. 

We submit it is entirely proper under the charge, 

under the specification involved, to include the entire 

event. 

CAPTAIN REEL: Lieutenant Toshino had no connection 
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with Gener~l Yamashita. 

It doea not matter where the ship was ·, there 1s no 

_evidence tying tha~ up with this Accused. Furthermore , I · 

wish to point out .tbat the .te1timOJ\Y. lpecifically st t es in 

the very b eginning, the very first queation and answ r aft ·r 

he is asked that question: 

''After your group was placed aboard th ORYOKU MARO 

in Man.ila Harbor, where did you go?" 

The witnes1 stated: "We start d sailing --" from 

then on they are at sea. Tho whol thing is ~mmat ri l nd 

we believe it is prejudicial to the Accused to 1 v th t 

in the statement. 

GENERAL REYNOLm: The Commission will Withdraw for 

deliberation. 

(Whereupon the members of the Commission r tir d 

for executive ·session.) 

GENERAL REYNOLDS: The Co ission is in session. 

The American prisoners or war may have passed trom 

control. or ·the ·Japanese army at the time the ship l eft the 

Port of Manila and entered the jurisdictio~ of o~her Japanese 

agencies. It appears that these American prisoners ot war 

returned to clear-cut army contro~ when the ship was beached 

in Subic Bay. 

The episode appears to be a continuous incident; 

the understanding of which requires the Commission to inform 

itself of the events between departure and the Subic Bay 

··· .landing • 

The Commi'ssion agrees that there is little probability 

of the perso_nal. responsibility of th~ Accused as to events 
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at sea except, perhaps, as to the manner or loading the 

ship, provisions for sanitation, safety, messing and medical 

supplies. 

In view ot the natur.e of this ·most unusual 1nc1d nt, 

the objection of Counsel is not sustained. The· document 

will be accepted by the Comis s ion for such proba ti.ve valu 

as it may be held to possess . 

CAPTAIN REEL: r1r, the objection to that p rt or 

the document has been ruled on but th _re is on exc ption that 

w~ had in mind that we wanted to call to the Commission '• 

attenti.on. There was one further matter which w wi h d to 

bring to the Commission•s · attention on the s cond to th 

last page• . '.l'he first complete sentence on t.he page., •• 

ask that that be stricken . 

GENERliL REYNOLOO : 111 you read it? 

CAP,TAIN REEL: "After chocking records recovered from 

Bilibid by the U. s. Army, I am convinced that those m n 

were never returned to Bilibid, and I can only assume that, 

since they are_still missin:g, they met the usual fate of 

sick prisoners of war of the Japanese ." 

We object1:> that sentence as not being founded on 

any fact, any knowledg~, and being an assumption both as to 
I 

the fate of the men and what their "certain usual fate would 

be." 

GENERAL REYNOLDS : The Commission directs that the 

sentence pointed out by Counsel be stricken from the record. 

(Prosecution Exhibit No. 
for identification was 

379 

-.. received in eviqence.) 

..... (Statement of Lt. Col. Eugene
C. Jacobs was marked Prosecu­

.'· tion Exhibit No. 38.0 ·for 
1.dentifica t1on. ) 
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MAJOR KERR: Sir, the Prosecution offers in evidence 

·a document which has been mar~ed tor identification as 

prosecution's Exhibit 380. ;tua _i•- the original or a sworn 

statement or Eugene c. Jacobs, Liebtenant Colon 1, d1cal 

Corps, Army Serial No. 0-20499. hie statement was· taken at 

the Letterman General Hospital, Presidio or San Francisco, 

California, ~n l? September 1945. 

I will road · the pertinent part of this statom nt, 

"Q Please stat& your tull neme, rank nd s rial 

number. 

11A Eugene Coryell Jacobs, Lt. Colonel, edical Corps, 

ASN 0-20499. 

"Q Are ·you a member or the Regular Army? 

"A Yes, I am. I enter ed the Service on 10 April 1934. 

"Q In what camps and prisons were you held? Pl ease 

try to give the dates of your imprisonment in each ." 

The pertinent part of the answer is as follows: 
._ 

"At the end or this month, that is, on 20 July 1942, 

I was taken to prisoner of war camp #1 at Cabanatuan where 
- - . 

I remaJned until about the middle or the month of October 

1944. I ~m not certain of this date but I believe it to have 

been about tho 17th. Following this period of confinement at ... 
Cabanatuan I was taken to Bilibid Prison whera I r emained 

until the 13th day of December 1944. At this time I was 

taken to ~anila Harb~r and placed aboard a Japanese vessel 

which took me to Japan. In ~apan I was first confined in the 

Moji military hospital where I remained from January until 
. ' .,_ 

Apr11 ·' of .1945. I · was then taken by ship and train through 

Korea xo M',lkden, Manchuria wher~ I was confined in the Hoten 
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prisoner 6f war camp. I w~s here from April ~945 until 

August· 1945 at which time I was liberated by the Russian Army 

whi·ch moved into Mukden. 11 

/ 
"Q Cen y9u tell 

. . 
of the deaths of any American 

I. prisoners following your imprisonment. in the · Ph111pp1no· 

· Islands which were tho dir ect r esult of actual JaJ)anese mis­

treatment? 

"A Yes, -I can. 

"Q In these cases can you name the Japan se 

responsible? 

11A· Y_es , I can. 

''.Q Will you please then cite the instances • . 

11A Befor e I begin I had better t oll you the t the 
. . 

story is long and very involved. I would not b able tot ·11 

it all in two we eks timo. Many of these things happ ned to 

me so r ecently that my mind is filled with a multitude of 
-

thoughts and picttlr es. I am not able to s ~gr egate in many 

cases one incident from another. I shall, however, attempt 
'--

to describe my trip from Bilibid __prison CE-mp to ukden , a 
' .

trip which r esulted irt tho deaths of .many American prisoners 

of war. 

"Q Very well, proceed. 

"A During the month of December 1944, I believe it 

to have been the 13th, the so-called physically fit prisoners, 

all Regular Army officers and all ·high ranking Army officers 
J 

were segregated from the. sick, bed-ridden prisoners and 
•junio~ medical officer~, taken to tl)e waterfront of Manila 

Harbor where · we were loaded aboard the Oryoku Maru, a fir~t-
. . . . ?I _.- . ... . • ' 

class Jap~~s~ •liner which had be_en built about 1937. The 
"·• • • t \ 
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_· jl.Ulior me4ical officers and the sick prisoners were left to 

their own fate in Bilibid prison. We were placed abo~rd 

- this Japanese vessel whi~h remained n Manila Harbor tor the 

r~st of the day or· the 
. 

13th and part 0~ 
. 

the 14th. 'hilo _ip 
. . 

Manila Harbor and while steaming along -the Bataan coast- we 

were bombed and str~fed constantly by t.he u. s . Army Air .· 

· torce. This ship ·had no marks on it whatsoever to indicate. . 

. that it was carrying pr;soners of war or that it a not 

a vessel loaded w1 th combatants. The vessel was painted the 

usual battle gray. Aboard this vossol in tho holds , were 

7,000 passengers, most ot whom were Japenese omen and 

children being evp.cuatod from the Philippino Islands. · or 
this group of 7,000, _1,619 wer e American prisoners or war, 

1,200 of whom were officers. This group or 1,619 was divid d 

into two parts: 800 prisoners wer o j amm d into one fright 

_hold and 819 into tho other hold. On 15 December 19~ in 

Olongopo Bay on the coast of Luzon, ·the Oryoku Maru was sunk 

as a result or a direct bomb hit by a plane of the U. S· 

Army rir Force. The bomb 1t1t 
~ 

the aft part of ~o ship, 

killing many American prisoner.s. Pursuit ships ·strafed the 

decks of the vessel and killed hundreds of Japanese W9Men and 
-

children. Other· explosions on the ship killed many more. 

Soon after tho ship was struck by the bomb _it sank in the 

·bay. The American prisoners · scrambled out of the holds and 

upon comi~ on deck were fired upon by Japanese troops. A 

Japanese lieutenant was firing at United States prisoners 
- ' -. 

coming out ot the· hold with an automatic weapon of some kind, 

·it l~oked like a tommigµn. Another Japaneso soldier had a •. 
. . 

-machine gun mounted ,on the beach. This he fired at prisoners 
.. ..., ~ 
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-· coming out of the hold and also at tho prisoners struggling 

ln the water. The vessel went und er about .500 yards from 
. . 

shore. The prisoners dived overboard end started swimming · tor 

the beach. . It was during this · time that thoy wore fir od upon 

in the water. Upon reaching the beach, · ~he men ~e_r e fir ed upon· 

again by Japanese soldiers who had a .machine gun m~unted on as a· 

wall. Near the beach where I emerged fr om the water I :,aw 

a Japanese -coming out of the bushes, t he b yone t ot his rifle 

dripping blood. He raised his rifle in my dir ection and f i r d. 

The soldier next to me was mortally wounded. He was struck 

in the chest ~nd a stream of blood i m.medi t oly gush d from 

him. From the way he bled I know his heart was -ruptured. 

11 Q Was this soldi er killed? 

"A Yes. 

"Q Do you know his name? 

"A No. 

11 Q no ' you know the nam of the J apanes e soldier who 

shot him? 

"A No. 

"Q Please proceed with ·your Recount. 

"A For a long while men continued to r each the beach 

and befor e ~ng the Japane se rounded us up end marched us 

inland a short distance from the beach where w0 were im­

prisoned in a tennis court. 

"Q Approximately how many Americans were killed at 

the time the Oryoku Maru was sunk? 

11A .1,bout 279 men did not reach the shore. All of 

these were not killed in the bombing or by the Japanese soldiers 

who fired upon them after the bombing. Many United States 
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·prisoners died of suffocption i n the hold of the ship and 
• l' 

ma~y ·others were killed by their follow prisouors. There 

was so i1ttle oxygen .in the h~l~1 ot th~ ·ship that almost 

-everyone believed he would die ot suf~ocatio~ before the trip 

wPs_ over. Men became insane with panic. Pr.1son rs kllled 

each other in order th~t they might have more ot tho precious 

oxygen. Men slit each others• throats nd sucked warm blood 

from their victims becaus e or thoir groa t hun1er and thir1t. 

"Q was this a · common thing? 

"A. Yes . Many coses or this pappened. 

"Q Please proceed. 

"A Ther e wer e approximately 1,300 prisoners placed 

in this teMis court located about one-half milo from th 

coast,. All th.e men thus imprisoned wero dressed only in 

their underclothing. tll outer clothing and shoes hed .b n 

lost or cast off 4uring the swim from tho sinking ~hip to 

shore. We were kept in this tennis court for six days. Dur­

ing the day the hot sun bea t unmercifully upon us. Ila y 

were horribly burned ~nd many suffer ed because of great 

blisters which raised upon them. These days of blistering 

heat were followed by nights of intense cold. This was 

during the month of December, ~he coldest part of the year. 

During the six days confinement in the tennis co~t, each 

man was given a total of 13 G.I. ~poons of raw rice. This 

~ice looked like floor sweepings as it was full of rocks, 

sticks an~ dirt. There was a we.ter faucet in the tennis 

court so we were able to get drinking water. During this 

six-day 'period in th& tennis court ebout 10 men died of 

starvQ~~o~, exposure and bullet wounds, wounds which ther had _ 
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receiv~d-whila escaping from the sinkinc .ship. At the end 

of the six-day period we weric1 alerted "nd loed$d into 

trucks;· ebout 40 men to .each. We were taken to San Fernando 

where one-halt ot ~he group was pla.ced in the San Fernando 

ja'11 and the other half confined in a· theater building. · This 

period or imprisonment lasted for ~bout th.roe days. Du.ri~ 

this period 4 men died in the theater from starv tion, n gl ct, 

dehydrction, end from ..bullot wounds. At the ond of, th 

three days in ran Fernando we were again alerted and tak n 

out where we wAre looded upon trains; 130 to 180 w ro loaded 

into each boxcar, ·cars which are approximately half the siz 

of United States boxcars. The car doors wor not lock d. 

There were no m~rks or id entificetion on this train t.o 

indicate to airmen the type of cargo it was carrying. The 

Japanese put all ill prisoners on top of tho cars, 20 sick 

~ men on the top of ~ach car, instructing them to stand up and 

weve if ~mcrican planes strafed the train. The train thus 

loaded with the sick prone atop each car, tho others s1:anding 

inside the cars, we made the 17-hour trip to Lingayen Bay. 

On this trip we were not given food or water. ~any mon 

died during this period of our trip, some .from suffocation 

in the cars, others fro.m starva_tion and dehydration. At 

Lingnyen Bay we were taken from the cars and put o~ a beach 

·which the Japanese had under guard. Here we r emained, still 

·in our underwear, for several days during which time we were 

given very ,little food and no water whatsoever. Many 

prisoners die~ here of starvation and thirst. 

"Q r. Were e.ny of· the prisoners up to this time beaten 

.. . .. 
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or slugged by Japanese soldicTs? 

"A Yes, beatings and slug ~· ings wor e q 1 te common. 

"Q Plea proceed with your account of th trip. 

"A . Foll'owirig our stay of sovor!3l days on tb,e b ~h w 

were loadod abo~rd two Japanes e freighters which w r two 

~essels of a five or six ·froightor convoy which s soon to 

· loavo Lingayen Bay for Japan. One thous~nd prison raw r 

· put abo~rd freighter 11 end approximately 250 load d_aboard 

freighter 12. There wer e at this ti epproximat ly 1,200 men 

l oft out of the group of 1,619 which l oft B111b1d on 12 

December 1944. When we wer e takon 11board thes f -r 1ght rs 

soldiers who were. too weak to walk wer e kn board 

vessels in Japanese style . Thy had ropes ti d bout th m 

and they were dragged; dragg d across th b och , up tho 

stairway onto th e ship; dragg d across tho d ck nd c s t into 

the vessels' hold. I s onG of t~is group of 250 who w r 

loaded aboard freight er #2 . e wer deop in the hold of t 

vessel; we had no food for two or thr e days. W s 11 d 

from Lingayen Bay to Takeo H~rbor, Formosa. Wo w re ·undor~ 

nourished from 21 Decembor 1944 to 1. J anuary 1945. 11 · 

The rest of that r elates to the bal ance -of thP. t tri p 

to Japan. 

GENERAL REYNOLDS: Will you indic a t e the page and 

question and answer where you l eft off r eading? I think it 

was page 7, was it not? 

MAJOR KERR: Yes, page 7. 

GENER.AL REYNOLOO: It is the answer to the s econd 

question counting from the bottom of the ·page? 

MAJOR KERR: I read, I believe, the first seven 

\ 
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sentences in ·the second answer on page?. 

GENER/IL REYNOLDS: Will you read the final sente)lcO 

which you juat re ·d? 

MJ.JOR lCERR: . ''We sailed from L1.ncayen Bay to .Takao. 

HPrbor, Formosa-. -we were undernourished trocn 2i Deceinper --

1944 to 1 January· 1945. " · 

I believe, sir, I bettor r oad the r est of that. It 

does carry through January 6. 

I will include it in the orror . 

"We stayed aboard he vessel tter it rriv d 1n th 

hPrbor at Formosa. On 6 January 1945 thos till aliv r;rom 

this group of 250 were placed abo rd freighter 11 with th 

survivors of the origin 1 group -- 11 

I better stop wh er e I stopped b tore . Th last 

sentence was: ''We wer e undernourish d from 21 Dec b r 1944 

to 1 J anuary 1945." 

I bel i eve the subsequent ·mat ria l is not r el ov nt. 

GENER/,L REYNOLOO: Has Defense any comm nts cone rning 
...... 

the document down to the point indicated by the Pros ecution? 

Ct PTAIN REEL: Yes, sir. The same objection th t 

WPS made .in the previous document to the trip on the ship in­

cluding, sir, the loading of that ship and the loading of 

the other ship. 

There is no evidence that the marine transport was 

under tho command of the Accused and , we say, as a matter of 

fact, · that it was not. 

As I understand it, the rest of that is not being 

offered• 
... 

GENERAL REYNOIDS: The comments of Counsel are hoted. 
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CPPT/IN ~EEL: Sir, ther e is n additional matter. 

In the very beginning of tne stntl1rnen t on page 3, 1 t eppeers 

the.t tho Colonel WPS nt Cabnnatunn fro~ 20 July 1942. until• 
whet. he thinks was. th~ 19th of October, 1944. It mo ns h 

. . 

was there considerAbly over two yerrs, or · which oniy a mo ximum 

or· eight .dnys would b under this ch rgo , while th t cc~s 

we.s .in the Philippine Islnnds. Becaus e oft t and C. USO 

none of the ovonts listed ther e ftor having t o d o -with 

C.abanatuan are da t ed we nsk th=_ t 11 t erial ther ein h vin 

t o do -with Cabanetuan be stricken. 

Tha t runs, sir, frorn the first c ~mplote nsw rand 

question on page 3 down t o th d 0 f th first par a r ph 

on page 4, up t o th e qu stion: "Vory 11 , pr oc ed." 

GENE!t/ L REYNOLDS: Does t he Pr os ecutio·n havo ny 

comment on the last sta t ement of Counsel? 

1/.J0R KERR: Yos, the torinl f ollowing t t rigin l 

ques·ti on obviously f;r orn its context appli s t o this trip 

from Manila , the ill-fnt od trip fr om Menil . , which ultimat ely 
....... 

concluded t Subic Bay end fr om Subic Bay back t o San 

FernE-hdo· again . 

The mat erial not r elating t o that trip, we a r e not 

int erested in at this time . · 

GENERlL REYNOLDS: With r ef er ence t o page 3, that 

pc>.rt _which follows the first question, which r eads : "During 

the time of your imprisonment, were you the witness to ·any 

killings or executions of American prisoners of war by the 

Japanese," and extending t o include the unfinished paragraph 

at the top of page 4, tha t 1s stricken from .the record. 

Starting on page 7 oft he record, the point about the 
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middle of the answer to the second question which states: 

"We stayed aboard the vessel after it arrived in the 

harbor at Formosa." That sentence and the ·reJLaindel' of the 

document above the signature, which ap-pears on page· 11, is 

stricken from the record. 

l''i th those exc~ptions the document is accept · d by 

the Commission f or such probative valu, 1f ani, -as it shall . 

be held to possess. 

( Prosecution Exhibit No. 380 
for iden if1cPtion w a 
re uived in videnc .) 
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. MAJOR KERRs Mark this for ide~tification, plea-se. 

(Statement of Beverly N. Skordon 
ns oorked Prosecution Exhibit ­
No 381 ·for 1d~t1ticat1on.) 

•.!AJOR i'.ERRs Sir, the Prosecution otters in evidence 

the document _marked tor identification as. Prosecution Ex­

hibit No. 381, . being a sworn statement ·ot Beverly N •. · Skardon, 

Major, Infantry. I shall read the pertinent portions ot 

_this s tatement. 

GENERAL REYNOLDSs Is this contirme.tory? 

MAJOR KERrla Not entirely, sfr. I shall rad only 

those portions ·which add to the information disclos d by 

the previous two statements. 

"Beverly. N. Skardon, being duly sworn, deposes and 

saysa 

"I am a Major, Infantry, my serial number is 0-372968, 

United States Army. My permanent home address 1.s #1 Fish­

burne Street, Walterboro, South Carolina•••• 

"On 13 ·December -1944 I was in~ party of 1600 Ameri­

cail .:.. waw. prisoners which embarked from J..!anila aboard a Japa­

nese passenger ship Oryolru Maru. After boarding, we were 

separated and I became a part of a group of 900 prisoners 

which were ·jammed into the after hold. The rest of the 

party were placed in the forward holds. As we rea~hed the 

bottom of the hold a Jap non-com struck us with a shovel 

ae we, passed by. Accommodations for the prisoners consisted 

of wooden shelves ere'cted against the bulkheads of the hold. 
\ 

These were double deck affairs about seven or eight feet 

. deep apd·· abrut four feet high. These could be considered · 

.to· be div1ded into cubicies, ·· eight or nine feet long, by 

!,, 
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the event ot the supporting members holding up ·the struc-, 

ture. In orde~ to accomlu<>date the number of .men ~ssigned 

. to- this hold, it was necessary to place about twenty men in 

·a cubicle, By virtue of this it as · nee ssary for the · u:en -­

to remain in a sitting posture, each man fitting in~o --the 

crotch of the man behind him. We were not allowed_any fre -

dom of movement. Conditions within the cubicl s wer r n­

dered nearly unbearable due to the awkward position ssumed, 

extreme heat and foul atmos·phere. A combination of th s 

caused many of the ~en to become unconscious . Others b -

came violently 111 and it was impossible t~ do nnythi tor 

them. Some became temporarily deranged s videnc d by 

their screaming and hysterial actions . A number ot ~ n did 

of suffocation and wounds the first night we were abo rd 

ship. There were no lights and we were forced o sutf r 

our plight in total darkness. No facilities r provid d 

for bowel movements or urination and in order to ottend to 
·-

the functions of elimination we hnd to use mess kits, tin 

can·s or anything . a_voi :1..able. Others, lacking these, would 

have to eliminate as best they could in the posit~~n 1n 

which they were sitting and re~ain seated in thei r own filth. 

Feeding was ·ettempted the evening of the firs t day by send-

_ing in buckets of cooked rice and barley mixture ond also 

some small fish. All of this appeared to be of pslatable 

natur~, but due to pandemonium existent, few of the men were 

able ·to get any of the food; most of it having been spilt 

while attempting to get it back into ·the cubicles. A 
... 

ration of water was not provided and we suffered from ex­

treme thirst. 
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.. . . .... .. 

"Ji'.ollowing my -recapture (after his ·escape tro~ the 

boat to the_lanQ); age.in in company w1 th survivors .or the 

Oryoko Uaru, we were placed in the inclosed ,t ruµ·s courts--
• I 

at Olongapo, Philippine ·Islands and were kept ·her, tor th~ 

days. No rood was provided here. Th r were ·· o.ny wound' d 

with us and they received no medical att nt1on. rican 
. . 

doctors attempted an arm amputation with ~keshift tools, 

· but due to d1tficult1es 1nvolv d th pnt1 nt did . 0th r 

wounded also succumbed, lacking care•• • • t San F rnando 

jail we slept on the bare floor .1n barr dolls. Durin 

two days stay here we receiv d a total oft om s, con-

sisting of ~eager portions of r1c and caroot Whil hr, 

the American commanding ofricer for th party pl d d w1 th 

Japanese officials to obtain aid tort sick nd wounded . 

He also attempted to promote some clothing and food, but 

all of these efforts proved fruitless. Departing from San 

Fernllildo, we were jammed into freight cars at the rte or 
approximately 170 men per car. llany men within the cars 

passed out from suffocation and otherwise suffered extrem 

discomfort. Again we were confronted with conditions of no 

sanitary facilities, causing human excretion to always be 

underfoot. Crowded conditions defy description, it being 

imposs_ible to do anything but stand. In order to o.lleviat~ 

conditions of suffocation we attempted to admit air by en­

larging bullet holes in the side of the car with mess kit 

knives. This trip 1a·sted about fourteen hours. We de-
•. 

t"rained at San Fernando, La Union, Philippine Islands and 

were eventually. esoor~ed .to ~e beach, where we were forced 
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to remain lying - the sand. We st·ayed here tor 36 h~urs and ·• 

received no food and only a tew spoons ot water dUr1ng our 

stay." 

The balance of that ·staterr.ent relates to . tti . tri.P-. 

trom the Philippines to ·Japan and Korea. ~~e la~t sentence ' ' 
that we shall include in our otter is the la~t sentence .of 

the tull paragraph on page 3. That sent nc r ads a• fol-

· !Oti7S: 

" 'le stayed here tor 36 hours and. rec iv d no tood and 

only a few spoons ot water duri-ng our stay." 

GENERAL REYNOLDS s Ar th re comm nt by couns l ? 

CAPTAIN REEL: No comm nts oth r than thos mad in 

regard to the trip in the previous two state nta . 

GENERAL REYNOLDS: Th comments ot coun 1 r not d. 

The document as presented by the Prosecution is accept d by 

the Commission ror such probative valu, it any, sit shall 

be held to possess. 

(Prosecution Exhibit No. 381 
for identification was received 
in evidence . ) · 

MAJOR KERR, I call 1st Lieutenant Lovick P • .iles. 

LOVICK P.? ILES, JR. 
called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly sworn, was examined an~ tes·tified as toilows: 

DIRECT EXAUINATION 

Q (By Major Kerr) Please state your name, rank and 

serial number. 

A Lovick P. ~iles, Jr.; 1st Lieutenant, Judge Advocate 

· General,·s Department. Serial No.? 

Q Serial No. 
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A 02-052-052. 

Q What 1s your present military address? 
. . 

A GHQ ~Ac, W8! Crimes Branch, APO 500. 

Q ~t. is your present ~i,litary asaignment? 
. . 

A At the pre~ent time ·I · am a1s1cn .in the r v1 w s c- , 

t1on ot the war· Crimes Branch ot the Th tr · Jud Advocat 'a 

Office. 

Q How long have you been coMect d with r Cr 1 

Detachment? 

A Since .August 26th ot this y er. 

Q During that time have you had occasion in conn ct1on 

with your otticinl duties . to intervi w r cov red p rsoM l, 

that is to say, former prison rs. ot· war who ha~ b r -

covered from Japan? 

A Y s, sir. From September 16th or 17th this y . . 
until just about the fir t we kin October I w s out t th 

29th Replacement Depot here interv1ew1n r eturned prison rs 

of war. 

Q ·· Was Lieutenant Colonel ' Roy L. Bodine , Jr . one or 

the returned prisoners or war thus interview d? 

A Yes, he_ was, or a t least an o£ficor bearing the Lt. 

Colonel's insignia and who told me that he was Roy L. Bodine 

was one ot the ones. 

· Q Do you recall the date that you interviewed him? 

A It was approximately the 25th or 26th of September. 

Q Did he give you a copy of a diary which he maintained 

during at least a portion of the time during which he was a 

prisoner ot war? 

A Yes, he did. 
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Q Will you explain the circumatances ot that affair?. 

Lt. Colonel Bodine came by one afternoon lete about 

the 25th of Septe.mber and tendered me a handwritten -- wha\ 

he said. was a handwritten copy ot the origi]lal di ry whic.h 

he kept while . making the trip on the · ship ORYOKU MAl\U trom 
• • • r • 

1on1la up to Japan, and ~e told me ·that he had copie'd it ·. 

•ihile coming down from Japan on th ·ship that r p "triat a 
~im and that the original diary w s tr-lo d and comin 

t o pieces and he had transcrib d this to ~ak it or 1 ibl. 

MAJOR KERR: Hark this for id ntitic tion, pl s • 

(Copy or original du,.ry h roin­
abov· referred to s rk d 
Prosecution Emibit o. 382 
for identific tion . ) 

Q (By Uajor Kerr) I hand ·you what has b n mark d tor 

identification Prosecution's Exhibit 382 and ask you wh th r 

or not that is the handwritten copy of his diary · ich h 

handed to you. 

A To the best of my belief it is . I or cours can't 

remember every word of~i t but I do reme berths 1nter­

lfneations and . excerpts that were on it at tho timEi and the 

approximate number of pages. 

Q And. what is your conclusion as to whether or not -that 

ts the document which he handed you, · 

A That is the _docunent, to the best of my knowledge, 

that he gave to me that day. 
.../ . 

Q And he stated to you at that time, did he, that this 

was a handwritten copy which he made of the original diary? 

A Yes, sir. 

MAJOR KERR: Your witness. 

CAPTAIN REEL: Is that being offered in evidence? 
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· MAJOR KERR, I do· not hnvo a. copy of th~s. ·This -·1s 

the only· copy I have. In due -course we shall have copi s 

made~ they will be made available to the D ten • -At 

thia time, air, _we --

. GENERAL REYNOLDS, It ,le V 8 0 situa.tiorl dnnglµi 

r ather badly with a gro.nt ot authority to thdr w: th 
. ' 

originnl nnd to replac it *1th copy. Wo ould ·111c also 

to know w the r the entir docum .nt i mat rial to the· c o 

or only certain perts and wo would liko to know who.t o.r tho 

·parts. 

UAJOR KERR, Sir, l shall o into th t. It th r 

a.re no questions by coon l or thi w1tn s sh l xou 

_the witnesa. 

CAPTAIN REEL: ell, I wouldn 't know t to s th 

witness. I hav n't read th d1nry. I don't kn t con-
. 

versation h~ had. Non ot us could cx·oss xamin not kno -

ing what this thing is about, not knowin whnt is in th r • 

What we might nnt to do is to cross exam1n th witn aa 

re4lt1ve to tho conv rsation with Lt. Colon l Bodin on 

matters that are in that diary. 

MAJOR ICERRs Sir,- at this time th Prosecution off rs 
' in evidence the document which is marked for identification 

as Prosecution!s Exhibit No. 382, which has been identified 

by this witness as a handwri t _ten copy of an originnl diary 
. 

kept by Lt. Colonel Roy L. Bodine, Jr. The entries on 

this copy of the diary begin on October 19, 1944, Thursday, 

with a parenthetical note that those entries cover C&banatuan . _ 

to Bilibid. The ·diary then covers the period spent at 

Bilibid Prison in Manila, the trip on the ORYOICU MARU to 
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• 
Subic Bay, the experiences of this officer at th Olonga·po 

tennis courts, the trip from that point ·to San F rnando, 

~nd the loading at San Fernarido on tho other Japaneee . shipi 
. . 

tor the w.timate journey to _Japan, and then th -tr1p· to. 

Formos~, from . there to Japan ·and finally . to ... Ko» a. 
~ . ·. 

or course tho onlJ portions ot this diary, writt n 

apparently in the handwr1ti~- ot Col. Bodin, Which would 

care to offer at this time would b·e thos portion r l tine 

to his experiences from· B111bid Prison in anila to SUbic 

-Bay, Subic Bay to San F rnando, nd fro th n on to th 

other Japanese ships. From th re on· to Japan ar not 

interested in at this t • 
GENERAL REYNOLDS1 Th Commi sion d sirs tho.tit b 

given nn exhibit number, that copi sin it tir ty or in 

selected pnrts, as you rrBy d oid, be turnis d to ooun l 

for their study. It also desires tho.t copi I b furnish d 

to the Commission for our study and that at suit bl tim 

when those st\.U1ies aro completed th docum nt 111 be con­

sidered and ruling as to its admissibility, giv n. 

MAJOR KERR1 Mey I inquire of couns l,at that time wh n 

the document ngain comes. up tor consideration br the Commis­

sion will the Defense like to . ho.ve this witness available? 

CAPTAIN _REELs We may. If perusal or the document 

shows that it is unnecessary we will lot you know. 

MAJOR KERRI Very well. Then the status ot this, 

sir, is that it is offered but not as yet accepted in evi­

dence? 

GENERAL REYNOLDSs That is correct. 
~ . 

llAJOR KERRi And as soon as possible Prosecution will .· 

provide c0pies to the Commission am to the Defense. 
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GENERAL REYNOLDSs That ia correct. 
I 

~ JOR KERR, That's o.11.-

(Witne.ss excused) 

-'- . 
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l!(AJOR KERR: Shall I proceed, s1r1 

NORMAN JAMES SPARNvN 

recalled as a witness on behalf or the Prosecution, having 

· b~en tirst duly sworn, wa1 exan1ne4 and _testified further 

as t _ollows : 

Dll_lECT EXAMINATION 
.· . ... 

MAJOR KERR: You have previously t estiti din this · 

proceeding and have been sworn; I will r mind you t t you 

are still under oath. 

THE WITNESS: Yes, sir. 

(A di ry w s ·rk d Pros ou­
tion Exhibit 383 for id ti­
fie tion.) 

O. (By Major K rr) Captain, I hand you a book which 

has been carked for identification s Pros cution Exhibit 

383, and ask you state whether or not you cant 11 hat 

that is . 

A This is a J apanese diary. 

Q And does that .I.!ipan se diary, or th book in hich 

it is contained, bear an ATIS identification tag? , 

A Yes, it does, bearing the official- number 605074. 

Q What does that identification ·tag indicate? 

A That is the official nut1ber ~iyen to the docUJ:lent 

after certain extracts have been taken from the document 

for translation. 

Q State to the best of your knowledge and belief 

whether or not that is a captured Japanese document 

which has been delivered to ATIS, and which was taken in 

custody by ATIS. 

A It has been accepted by ATIS as a captured Japanes& 
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diary. 

Q ~ave .you perspnally oade a translatio~ ot that 

entry in ihe diary relat'ing to 27 March 1945? 

A I have one.eked this translation personally, and r -
am quite satisfied it ·ia a correct tranalation of -the 

entry referred to. 

(A document was mark•d Pros -
cution Exhibit NQ. 384 tor 
identification.) 

Q I haM you what has been mark d tor 1dentit1oat1on 

as Prosecution Exhibit 384, and ask you to t t wheth r 

or not that is a correct translation ot th portion ot th 

diary whieh you have just ret rred to, namely, that 

referring to March 27, 1945? 

A This is the same document as previously --

Q That is correct. That is to s~, Exhi~1t 384 purports 

to be a translation ot a portion or Exhibit 383. Will 

you state whether or not that is the correct translation? 

A Yes, as I previously stated, and this is a carbon 

copy; it is the translation ot this entry. 

MAJOR KERR: If the Commission please, the traru,la­

tion which the witness has just identified reads as fol ows : 

"Extract. 27 March 1945. Taking advantage or the 

night, went to kill the naU.ves. Since they seemed to be 

good natives, it was rather difficult to bayon·et them to · 

death. The voices of the women and children crying and 
. 

wailing were terrifying. I too bayoneted several persons 

apart from the terrible ones. (Sugoi Yatsu.)" 

Q (By Major Kerr) I call your attention to the last 

portion ·or tl}at document in parentheses, reading: "ATIS 
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Document N~r 6o5074 , c~ptured at Luzon, Mt . Caiugong, 
' northeast of Pugo, 8 April 1945," and ask yo'Cl ·'tfhat that 

refers to. ' 
.A The .rIUmber . is the otficial .numbe~ of the document . 

-
The .place ot capture. is as the document. was · r _oeived back 

at ATIS·, showing where the document· was oaptur d . 
~ 

Q And that r presents, to th b st or your kn01rledg · 

and belief , does it , th plao and tim · of c tur ot th 

document which is Exhibit No. 383? 

A To the best ot my lmowledg nd b 11 f, y s . 

GENERAL REYNOIDS: V/hat is th m anin ot th word 

in parentheses, "Sugoi Ye.tu"? 

THE Wl'l'NF.SS: "T rribl r llo , 11 which ould n 

literal translation of the words h1ch transl t 

there as "terrible on s . " 

MAJOR KERR: At this tim, sir, off r in vid no 

the translation which has b en mark d tor id ntific t1on 

as Prosecution ExhU>it No . 384, and w male avallabl 

to the Co~ssion the Japanese diary which has~ en mark d 

for identification as Prosecution Exhibit 383, for such 

examination as the CoJllllission.may ·desir to make of ~t . 

GENERAL REYNOLDS: The Commi~ sion desires to extend 

to the Defense an opportunity ot comparing the original 

with the translation. 

CAPTAIN SANDBERG: Thank you. 

May we ask, sir, 1n connection with which spec1fl­

cation this exhibit is offered? 

MAJOR KERR: This· relates to 72, the massacre of 

Philippine residents . generally, and the brutalizing of the 
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inhabitants or the Philippine Islands. 

CAPTAIN SANDBERG: Has there been any proof' heJ!e. 

of ·any .incidents at Pugo? 

' MAJOR KERR: Pugo? Not that I recall ofthand. 

CAPTAIN $ANDB~G: Tl\en the Der na '- aska ' that ·th 

Commission retuse to .accept ~e diary, on th ground th t 

it has no sp citic reter nee to· any specific incid nts 

proved before the Commission. 

, GENERJJ., REYNOIDS: Th . obj otion ot couns l 1 not 

sustained. It appears to th Comc1ss1on that this could 

properly be consider din connection wi~h It m ?2. Th 

locatiqn of Mt. Calugong, north st of Pu o, r r r only 

to the point ot captur or th docum nt, s th Commi s1on 

· understands. 

The document is accept d for such probativ valu 

as it may be held to possess, if any, and ext nds to 

counsel the .further opportunity of ch eking th tr nslation. 

~ (Prosecution Exhibit No. 
- 384 for id ntiticat1on 

was receiv din videnc . ) 

'GENERAL REYNOIDS: The CoIIDnission asks Command r 

Bartlett if he has had an opportunitY. to check this trans­

lation? 

COMMANDER B.ARTIETT: I have not yet, sir. 

GENERAL REYNOIDS :' We would also like to have your 

version. 

(Copy of extract from ATIS 
Bulletin was marked Prosecu­
tion Exhibit No. 385 for 
identification.) 

Q (By Major Kerr) C~ tain Sparti•~n. I hand you what 

has been marked tor identification as Prosecution Exhibit 
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385', and as~ you ·to state, it you ·m~w, what that 1~-. 

A This is ·s.n oftic1al ATIS publ1cati_on, and ia· the 
' 

research report on Japanese violations ot the l•wa ot 

war' ,aiJd_contains extracts --
. . 

Q I -an referring now. apecitioally ·_to the ·poper _ hich 

is marked Prosecution ~b1t 385 for 1dentit1c tion. 
. ' 

A This is a copy of an xtract publi1hed in th1 

research report ot th ATIS document numb r 602S58. 

Q That is your sign ture at th bottoc of t docu-

raent certifying the accuracy of th translation? 

A It certit1e to th aocur oy ot th tyP d copy of 

the .translation which appears in th rs arch r port. 

Q And will you describ br1 tly th rs arch r port 

ot which that is an extract? 

A The research report is on Japans viol tions. of 

the laws or war, and ~ntains extracts, translation ot 

extracts from captured documents pertaining to th · titl , 

and it bas photographie.....eopiea ot_some ot the docum nts 

containing ~ch _pertinent 1ntormat1on. 

Q Does it include a photographic copy ot the document 

of which this is a copy? 

A Yes, sir. 

MAJOR KERR: If the Commission please, the Prosecu­

tion offers in evidence the extract, the translation 

identified by this witness and marked for identification­

as Prosecution Exhibit 385. We should like also to 

present to the Commission the pliotographic reproduction 

of the document itself, which is referred to by this 

witness and which appears as Exhibit "K" of the ATIS 
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research report referred to QY this .uitness, and at a later 

tme we would like to make a part of the record' a photo-

1;!':'aphic reprod\lotion of this picture. 
. . 

- ·GE~ lmYNOIDS: 7111 you read :the t~anslation, 

please? . 
' 

MAJOR ~R: (Reading.) "Allied Translator and Int r-

preter Section, South V!est Pacific Are , ·Res arch R port. 

No. 72, suppl ement 2. 23 Jun 1945. 

"l. Extracts fl'lom diary dat d 24 0ctob r 1944 

· to 31 December 1944, kept by rant Ottic r 

Yrunaguchi, Yoshima, assign d to 10 Tank R i­

ment , under the command 9f 11 utenant Colon l 

Harada , Kazuo. 
111 28 Novemb r 1944 -- r ceived ord rs on th moppi 

up of guerrillas last night . Dep t d Sibul Spring 

at 1300 hours and arrived at Santa Rosa at 1700 hours . 

We went to the 205 Artillery Unit ' s barrack. Att .. ck 

is scheduled to begin on 1 D cernber 1944. It seems 

that all the men ar e to b killed . This pun1t1re 

action is something to look forward to . 
111 1 December 1944 -- the residenca· of families of 

Fil-lunerican Ar my personnel are to the front of our 

company. Heard that the guerrillas 1.n Rizal area 

are very active . OUr object is to wound and kill 

the men, to get infornation, and to kill the women 

who run away. ' 

"(ATIS Document No. 602558, see Exhibit K)" 

Then follows the certificate of Captain Sparnon. 

GENERAL REYNOLDS: The Defense will be given the same 
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opportunity of examining this photostat ·and checking the 
• 

+r nnslations as in the tormer diary. Are there comments 

on this translation? 

CAPTAIN SAHDBDG: No, sir. 

GENERAL REYNOLDS: The ·documerit . is accepted. by the 

Commission tor such probative ·evidence', it any, a, it 

shall be held to possess, The Commission exteni,s to 

' the Detense the oppor~ty to check the tranalation and 

reopen the matter it they ch;>oee to do so. 

(Prosecution Exhibit No . 
38$ tor identitic ~ion 
as rece1V din videnc . ) 

(An extract from ATIB Bull -
tin we.s marked Pros cution 
Exhibit No, 386 tor id nt1-
f'1cation.) · 

Q (By Major Kerr) Captain Sparnon, I hand you hat 

has been marked for identification as Pros cut1on 'Exhib1t 

386, and ask you .to state what that is. \ 

A This is a translation or extracts trom a c ptured
'--

Japanese diary, presumably belonging to a member ot th 

Akatsuld. _16709 Foree., covering the period from 31 July 

1944 to 21 February 194S. 

Q Is that a true extract of an official publica~ion 

of ATIS? 

A . Yes,. sir. 

Q And a true ·copy of the extract ,vhich appears in that 

official publication, is that correct? 

A Yes, sir. · 

'.. MAJOR KERR: Sir, the Prosecution offer~ in evi-

dence the docUDent which has been idehtif'ied as Prosecu­

tion Exhibit N0. 386, 
\ 

and id~ntified by tl!is witness. 
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/ 
This document reads as follows: 

"Allied Translator and Interpreter Seqtion, South 

West ·Pacific Ar.~a . Bulletin No. 1941. Date: 11 April. 

1945. 
. . . 

"Item 4 Document 6o3720, ADVATIS Bulletin 528. 

"Notebook-diary presumably belonging to m mb.er or 

. AKATSUKI 16709 Force, TN 9 Shipping Engin er R giment, 

Replacement Unit, covering period 31 July 1944 to 21· 

February 1945. Partly translated i n XIVCAE Translation 

0082, Batch 719, Item 13. 

"Extracts: 

"History: 

114 .August 1944, left Moji." 

GENERAL REYNOLDS: Is the period 4 ugust 1944 to 

25 Septecber 1944 material? 

MAJOR KERR: No, sir; merely to ind1cnte th nntur 

or the diary itself. 

The portion which is directly oat erial here r eads 

as follows: 

"7 February 1945. 150 guerrillas were dispos d of 

tonight. I stabbed 10. 

"9 F bruary 1945. Burned 1000 guerrillas tonight. 
I 

11 10 February 1945. Guarded approximately 1000 guer-

rillas. 

!'13 February 1945. Enemy tanks are lurking in the 

vicinity of Banzai Bridge. Our attack preparation has 

been completed. I am now on guard duty at Guerrilla•. 
Internnent Camp. While I was on duty, approximately 10 

guerrillas tried-~o escape. They wer.e stabl:)ed to death• 

. At 1600. all guerril'~as were burned to death. 
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11 8 February 1945'. Guarded over 1164 guerr1U s · ,._ 

which were newly brought in today. 11 · . 

~. 
, I call the Commission's attention to tl)e item which 

appear 'under 10 September 1944: 
' "Arrived _San Fernando," and 24 Sept~be-r 1944_, "Arriv- ·. 

ed Manila by train. 

"25' September 1944. Transferred to 9th s a Tran, 

Battalion." 

This aJain bears the c rtitioat ot Norman Sparnon. 

CAPTAIN SANDBERG: The ~nly obs rvation hav to 

make about this, sir, is that this docum nt is lr dy 1n 

evidence as a part or on ot th compreh nsiv ar Cr!= J 

.reports ,1hich the Prosecution has 1ntroduc d in v1denc • 

My recollection is that it is a part ot th r port on th 

Intramuros situation, that it w · introduced .in vid nc, 

and that it nas read by -the Prosecution in t'ull at that 

time. We simply want to point out that th r is no nee s-

s i ty for introducing the same thing twice. 
. . I 

. GENERAL REYNOLDS : I believe that is correct. Betore 

we take further action, will you attempt .1?0 prove or dis­

prove the statement? 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

(An extract trom · ArJs Bulle­
tin was .marked Prosecution 
Exhibit No. ·387 tor identi­
fication.) 

Q (By Major Kerr) Captain Sparnon, I hand you~ what has 

been marked for identification as Prosecution Exhibit 38?, 

and ask you to state what ~hat is. · 

A ~tis a translation of a captured Japanese document, 

being a bound file of Manila naval d9fense force and east 
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sector unit operntion 9rders, dated 29 November. 1944 to 

4 February 1945, held by the 4th Company, Headquarters 

Battalion, Ye.nila Naval Detepae Force. 

Q That 1.s ~ ·true copy or an item .which app ars 1n 

the official publication qt ·ATIS, 111 · that corr·ect.? 

. A Yes, sir. 

MAJOR KERR: The Prosecution otters in vid nc the 

docµment identU'ied as Prosecution Exhib_it No . 38?. 

This is an excoprt trom ATIS, Iteo 1, Batch 517, 
which indicates that ·this docucent was o ptur d 1n North 

·yan11a, Luzon Island, by the 1st Cavalry Division on 9 . 
Febl"\lnry 1945, and receiv d by th · 14th Corp , Advano d 

Echelon., on 10 February 1945. It is dosc:;ribed os a bound 

file of the Manila Naval D tens Fore and Enst S ctor 

Unit Operation Orders, and so forth, dated 29 Noveabor 

1944 to 4 February 1945, held by .4th Cocpany, H dqu t­

ers Battalion, Manila Naval Defense Force. 

It is described as, "Directions concerning combat 

by Shimbu Group in MrJula and vicinity." 
. . 

It is , dated, 16 Jamiary 1945, Shimbu Group Head-

quarters. I quote: 

"The eng.agement ,vh:1,ch will shortly tnlte place in 

Manila and vicinity is a great battle which; will be 

watched by the whole world and will decide the future 

development of the Imperial Army. 

· \'The officers and men who participate in 1 t must 

·deeply feel its importance, and, profoundly moved by t:t,3 

gxoriousness of the struggle, must devote their whole 

beings to the destruction of the enemy Anericans. By s, 
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doing they must revenge their countless comrades in arma 

~ho have perished since Gucdalcannl, and must .block ·the · 

hated ·enemy- 11 plan• tor a northward advance. 

"lb or·der to e.ccocplish the above obje,ctiv -' they 

must observe the t'ollcming principles . 11 

And there tollow a. nw:iber .ot so-called 11princ1ples 11 

which are part or the order. 

The order is signed 11Sh1.Dbu Group C~ending Oen r 
Yokoyama, Shizuo. Transla~or, Li ton.ant O n r l Yokoy , 
8th Division Comcanding General." 

On the s ecom pag of this docunent,. th tollO\ling 

also appears, being n part ot th soo It. No. 1: 

"Sigruil, print and di tribut, 4- F bru y 194$, 0308. 

· Froc: Uaniln Naval Detenso Force H ndquarters . 

To: Each unit unier tho comoand of the abov H ndquart rs. 

"Among the Filipinos, those who ana1, r ' kapir1' at 

the time or challenge ar e Filipinos mploy d by th Japan­

ese Army. Therefore, this tact must be thoroughly taught . 

to every soldier. 

A 

"You are informed that the abov Filipinos are an 

assassination group, ANSATSU DAN, used b-y th · J e.pan.ese · 

Ar ny and carry weapons." 

Q (By Major Kerr) Captain _Sparnon, I ask you what 

the words "ANSATSU DAN" in this particular excerpt fi'otl 

that docuoent mean? 

11Assassination Groups." 

MAJOR KERR: Sir, this second excerpt from the 

.. document v,hich I have just read re1ates to Item 92 or 
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the E1.}l of Particulars, in _thnt it shovs thnt the .Japan­

ese uere using essaasination g_roups, obviously, against 

~ the .American forces t~en ecployed against the · Jnpaneso 

·1n ·that area. ·. 

Thia docw:ient is ottered in evidenc. 

GENERAL REYNOLDS: . Is t?!s n~cocponied by · photo tat · 

or the original or the Japnnoso order? 

MAJOR KERR: No, sir . N ither tho origin 1 of th!s 

order nor the photostatic or photographic r eP.roduction 

aro available. If at any tiD we rec iv th or1g1Ml, 

.we will nake it available to th Cot'ltlission and to th 

Detoruse, but so tar ne do not havo. it. 
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---

GENER/L -i:tEYNOLDS: Any comments by counsel? 

Cf. PT/IN REEL: Yes, we have two comments. t.s far s 

this goes; first of 11 we wish t o c 11 the ·Commissi on's 

a ttention t o- tn f act that tho ak p111 r ef rred t o ·thor 

has t>ppeared bcf o:r e in this trinl fr om th t estimony ot 

one Lapus ond one Oa lnng s ono of the organizations· t t 

one of the three f ormer f ounders was O n ral Rt·c rt • 

ThElt is mer ely collod t o th Commissi on ' s pt ontion f Qr wn t 

it is worth. 

Secondly, on -the quo ti on of not having th or1 in 1, 

we ar e placed t tho dis dv nto e of no boin bl t o 

certain whe ther t ho tr nsl tion 1s ox ct r corr c. In 

this cnse i t s corns i mport nt b CPUS o f th phr s o r i ht 

in the beg1nnin r f crring t o lanilo e nd vicinity. 

have had much ovidonc on that scor e whon On r l Yokoy m 

of the Shirnbu hrrny t estified, and th t should b scrut1n1z d 

very car efully. 

GENER t.L REYNOIDS : Th comments of couns 1 Pr not d, 

and in tho event tho origin 1 of th docuo nt i s obt ind 

it will . be pres ented t o th Commissi on . How vor ., sine 

ATIS is recognized A S the official interpr~t r, . the docu­

ment is acc epted f or such proba tive value , if ny, as the 

document may be held t o possess . 

(Pros ecution Exhibit No . 387 for 
identificAtion w s received in 
evidence .) 

Q (By Major Kerr) I hand you whet has been JMrked for 
. 

identificRtion e s Pros ecution's Exhibit 388 and ask you to 

· .ste.te what th?.t is . 
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' 

(A document .entitled "Translator 
and Interpreter Service Army -
Force!t Pncitici'dated l3 Septem­
ber 1~5', headec "Japanese Violn-

. tions ot the Laws ot War II was · 
mar~ed Prosecution !xhiblt No. 388 
tor 1dentit1cation.) 

A It is a publication on Japanese violations ot th laws. 

ot war. In this case it comes under the head~ ot ATIS, · 

which is Translator and Interpreter Service, and that is 

the American service. It is signed by Sidney F. Mashbir, 

who was the coordinator ot ATIS • . 

Q (By Major Kerr) W4s that Transiator and Interpr ter 

Service an official agency ot the American armed rorces 1n 

this theater? 

A Yes. 

Q What would you say as to the gen ral accur acy of th 

translation by that agency? 

A They would be correct, sir. 

Q I call your attention to page 9 or that publication, 

the paragraph at the top or the page , headec1. ~'Nov mber 1944," 

and ask you to state what that is. 

A It 1s an extract from ATIS Document No. 18892, ATIS 

Bulletin No. 2065, page 2. 

Q · · I call :,ou-r n:ttention to page 11 of that document, 

the full item whi~h is headed, or at the top of whioh . 
appears the ftgtu~as and words, "10 February 1945'," and ask 

you to state what that entire translation 1s. 

A · It is/4n extract of a captured Japanese document 

from Document No. 6055'3b, which appeared 1n ATIS Bulletin 

No. 2088, No. 701, pages 4 and,. 

· · MAJOR KERR: Thank you. 



Sir, the Prosecution otters into' evidence the entire 

document which has been carked for identification ~s Prose­

cution's Exhibit No. 388, and it invites the Commission's 

attentio·n particularly to pa.ge 9 thereof. 
r 

The first paragraph on .that page, which rea.ds as 
. 

follows: 

"November 1944. (TN: . Day not stated). I cari-
. 

· not remember the dnte, but we received. informa-

tion from Lipa Military Police Squad that ap­

proximately 30 guerrillas attacked Lipa Air 

Depot with hand grenades and other explosives, 

and 11 of them were captured. The il1tary 

Police Squad r equested that the GIGO Force 

dispose of the captured guerrillas. During 

the night we dug holes here and there 1n the 

coconut grove near the graveyard and bayonet d 

and killed them. I noticed that some of them 
' 

were small like children. They had no strength 

at all since they ha.d not eaten for the last 

three days since their capture by thEf ilitary 

Police Unit. Their hands were tied behind their 

backs and they stood in front of the holes with 

their heads bent slightly downward. It seemed 

that their minds were already made up that 

they would be killed, and they said nothing. 

Their hair WgS very bushy. I was irritated. 

_.Later, one by pne ·the members of the section 

bayoneted the guerrlllas. · The first one was 

bayoneted by S.UZUKI, Yukimatsu. My turn was 
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the second one. The ~oment I bay~neted the victim 

he cried 'AHl' and tell into the hole behind him. 

He was suttering .but ·I had no emotion at all. 

Thllt may· be because- I s ·so excited. After 

bayoneting them, we covered thenl with soil and 

laid coconut leaves on top. o r oturn d to the 

company singing a military song o.t 2200 hours." 

That, sir, is an excerpt , according to the notation on 

the bott,011 or page 8, "Extra.ct from a diary, dated 24 April 

1944- to 23 January l.94S. The ov,rier is not stat d, but is n 

member of QIGO Force." 

It is an ATIS document, Document No. 18892, ATIS 

Bulletin No. 206~, page 2. 

I also invite the Commission's att ntion to th it m 

which is printed or mimeographed on pages 10 and 11 of this 

srunc document, which r eads as follows: 

' 
11 (b) Extract from diary-notebook dat d 

July 1944 to 22 May 1945, owner and unit not 

stated, captured northeast of Lucaban, Luzon, 

23 May 1945, 

"Februe.ry 1945. Every day is spent in 

-hunting guerrillas and nativ·es. I h::ive al­

ready killed we11· over 100. The naivete I 

possessed at the time of leaving the ·home­

land h~s long since disappeared. Now I am 

a hardened .killer o.nd my sword is always 

stained with blood. Although it is for my 

country's sake, it is sheer brutality. May 

.God fo_rgive me! May my mother forgive me!" 

.. . 
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T~t is trom ATIS D.ocument No. 605849, ATIS Bulletin 

.No. 2071, page 17. 

And at the very bottom ot that pages 

"(d). Extract rrom diary belonging to a 

mem~er or 116 Fishing :Qattalion, Company Com­

mander First Lieutenant FOJlTA, . Eisuke, · Dat 

rro.m December 1943 to 17 April 1945'." 

And I quote: 

"10 February 1945. By order or the Army, 

we began punitive operations gain t Filipino 

t errorists and killed 500 ot them. 

· "12 February 1945. Wo lett tor C lamb 

by automobile with .the mission of o rying on 

punitive operations against th inhabitants or 
the town. We killed 800 men and r eturned t 

midnight. 

"13 February 1945. For security: r easons, 

all inhabitants of the town (presumably Anilao) 

were killed and all their possessions wer con­

fiscated. Until yesterday we ~ived 1n th hills 

or in fishing . barrios and we had only salt to go 

with our rice. But today we are in Paradise. 

·There is nothing that we cannot obtain. Al­

though there were a tremendous number ·or watches, 

rings, suits, shoes and _dresses, we couldn't 

take them back with us, and so we had to ~urn 

· them with .great regret. Everyone has 3,000 or 
. 

more pesos 1n cash. We had all we wanted of good 

things _to eat. 



"17 Februnry '1945'. Because ninety percent 

.or ·. the F-111pino people do not te-:J. pro-Jap~ese · 

but on the contrary are anti-Japanese,~ 

Heo.dq~arters- issue·d orders on the loth to -punish 

them. In various sectors we have k1lle~ several 

thousands (including young nnd old, men nnd 

women, and Chinese, · in addition to Filipinos): 

.Their houses ho.ve been burned o.nd va1uables have 

been ·contiscated. 

1114 March 1945'. Both t}le compnny commtmder 

, and the platoon leader were killed in o.ction. 

"17 March 194~. Caught and killed four 

natives (three children and their mother.)" 
r'L 

And on page 13, paragraph (m): 

"(m) Extract from notebook belonging to 

MATSUOKA, Itoji of 64 Infantry Regiment, 23 

~ Division, TOM~AGA ,Unit, dated 19 December 

presumably 44 to 27 March, presumably 1945'. 

"27 March - Taking advantage of darkness, 

we went out to kill the natives. "lt was hard 

for me to kill them because they seem' to be 

good people. Frightful cries of the children 

were horrible. I myself stabbed and killed 

several persons." 

Tnat is ATIS Document No. 605074, ATIS Bulletin No. 

2018, ADVATIS Bulletin No. 65'3, page 4. 

Ando~ th~ last page, page 21, Item (3): 

· "Extract :froin notebook kept by Machine 

Gun ·company of West· .. of the Lake Sector Unit, 

conta.:l,rling Operation Orders and intelligence
•' - . 
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... 

' " 

• 
· reports dated 13 February to 23 March. 194~. 

"Instructions. 1600, l? March. 
111. Leaving tonight at 1930. 

"2. ·we· shall march to llah1na. 

11 8. There will be many_ natives along our 

route from now on. tll natives, .both m n and 

women, ,dll be killed. " 

That ia· A.TIS Dooumem: No. 604?S8, XIV Corps ATIS 

Advanced Echelon Trnnslation No. 0108, page 4. 

I also call o.ttent1on or the Commission to the It m (n) 

on page 8 -- strike that. Thnt is an interview, and w are 

interested here in only the docum nta.ry vidence involvod. 

GENERAL REYNOLDS: Are you ottering this into videnc? 

The Commission notes that on p gel thore is quotation 

from a document which has already been receiv d by th 

Commission. 
' MAJOR KERR: Yes, sir; that was introduced in connec-

tion with the testimony on the Palo.wan massacre, s~ the 

evidence on that would be inco.rporated among the other 

evidence on that incident. 

GENERAL REYNOLDS: I believe that the continuation on 

page 2 hns al$O boen received in evidence, nt least in part. 

MAJOR KERR: Yes, sir. 

GENERAL REYNOLDS: . Examination has not been made 

berond that point, and we have .been searching for other 
' 

elements. ·The Commission would like to be informed of 

other parts of this document ·which are already before 

t~e Commission • . ~ 

MAJOR KERR: Perhaps the more suitable procedure 



would be !or us to substitute tor this entire document the 

separate excerpts or true copies of the seve~al e~cerpts 

which I have read to the Comm1ssiol), those being the ones 

which.we lll'e interested in now• . 

GENERAL REYNOLDS: Are they nll or th ones that you 

are interested in? 

MAJOR KERR: I believe that is oll we nre int rested 

, · in at this time. 

· GENERAL M:YNOLDS: Are there comments by counsel on 

the extracts or this document which were read by th 

Prosecution? 

CAPTAIN REEL: The only comment counsel oan mnke ot 

this time is that the extracts are from di r1es of apparent­

ly some cases ot named soldiers and named units , and in 

some oases unnamed soldiers and unnamod units . 

We do not lmow where they were or wh r these incidents 

occurred. We would like to have ru:i opportunity of xam1n1n 

this entire document if the entire documont is being 

offered. 

MAJOR KERR: The Prosecution is agreeable to proceed-
. . ' . 

ing either way, whatever way the Commission would prefer. 

GENERAL. REYNOLDS: The Commission prefers the Prose­

cution to prepare as extracts those items which you r ead 

before the Commiss~on and introduce them as an exhibit~ at 

· which time c'omments of counsel will be heard. 

CAPTAIN l\EEL: All right, sir. 

GENERAL REYNOLDS: In defense of that ruling the 

Commission states that all matters not read by the Proseou-
i._ 

t1on are excluded from consideration. 

http:which.we


·MAJOR KBRR: There 1• still quite a bi.t to go in. 

GENERAL REYNOLDS: The Connisaion will recess at 

this time until eight o'clock, but we ~11 proceed with 

th:e tnlcing of testimony unti1 ·-1t. is canplet d, nnd then 

see the picture, or see the picture and then resum 
• • I 

the 
• • 

. . 
ta.king or testimony, whichever the Proaqeuti~ may d sire. 

(Whereupon, ot 174~ hours, o r ecess wos tnken until 

2000 hours, 19 November 194~.) 

•. 
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EVENING SESSION 
(The trial was resumed, pur~uant to recess, at 2000 

hours.) 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session. You 

may proceed. 

CAPTAIN CALYERs lf the Comm1ss1on pl e.1e , all the 

,members or the Commission are present; the Accua d nnd the 

Def ense Counsel nre pro1ent. The Prosecution will proe d. 

The Prosecuticm will otter in evidenc (l·S Exhibit 

No. 389 a film, being a series of interviows with th sur­

vivors of the Palawan incident presented to the Commission 

this morning. . This film is an otticial War D pn.rt nt 

publication procured from the War Dopartm nt. 

At this time the Prosecution also otters in ovid nee 

ns Prosecution's Exhibit No. 390 the following certifica t e 

- relating to a second film to be showns 

"GENERAL HEADQUARTERS 
UNITED STATES ARMY FORCES, PACIFIC ~ 

WAR CRIMES BRANCH 

11 19 November 1945 

II CERTIFICATE 

"Combnt_Bulletin No. 44, e. one-reel ·16 mm. black 

and Vlhite sound motion picture is he reby certified to be o.n 

official publication of the War Department or the (United 

States and the extracts assembled in this reel nre certified 

to be portions of that publication; thnt United Newsreel 
. . 

.No. 148,_ a one-reel 16 mm. black e.nd wh1 te sound motion 

picture, is certified to be a publication prepared for and 
. 

distributed, by the Offi·ce of War Infonnation of the United 

States ,anµ that the extracts in this reel ar'e portions of 
\ 
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said publication. 

(Signod) ilton r ~ .<-elipan 
MILTON 8 • S'ELIGIU.N 
1• t Lt. , Int." .. 

OENER/,L REYNOLDS r ho 4.o cw,on·t is · c_cepted. 

. (CertiticPto. d~ted 19 
' 

JQ't/ 
. 
mb· 

1945 in r Comb t Bull tin -No. 
44 -~, . rk .- Proa ' cut1on x­
h1bit No. 390 end. r c v d n 
vtdonc • ) .. 

Cl.PT/I C/ LYER: And th n rs Pros cution• Exhibit 391 
. 

the ti.lm :rer rred to 1n th Pros ecution's Exhibit 390. 

(Here f ollow d exhibition of ti 

interview• With survivors or PalA nd xhibiti n 

of CombAt ·Bulletin No. 44 hr 1n 

ticul rly.) · 

GENERJIL REYNOLDS i Roceaa t or ~ inu 

(Phort recess) · 

GENER/ L REYNO DSi Tho CoMmissicn 1n salon. Th 

Prosecution may proceed. 

or 

Cf,PT/.IN C/' LYER: If th Co 
.. 

tho roeord riay ~e have a ruling 

is l.on 
c-n . c. f r 

, · for pur 

of Pros cu-

tion Exhibit 389, the PalAwon pict · or.d ~91, th oth r 

tilm? 

GENERJI.L REYNOLOO : /ire there.. : ,)t,.,..&.~ · '-' '., D fQna ? 

CJ.PT /,IN St.NDBERG: e shoulC:. _llko · t o se. y this, sir: 

thnt we have no obj~ction to tho f!l~s in so far ns they 

re.present e documentary portrayal of wha t happened in Mn1la. 

I am referring now_ to the Manila picture. But we wero very 

much disturbed at the editing of tho Manila fill!l, parti-
-~ ·\ 

cular1y ·combat Bulletin 44 being the bottle for ·Manila • . . 
• 

'\, 
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' . 
We have seen Combat Bulletin 44, and it is a tine and 

accurate portrayal ot the BAttle tor Uan1la. Th portions 

which the Pro1~cution· ·ha1 deleted, . it our m_eniory serves us, 

show the ettective work done in the Battle ot .!anila by 

American artiliery nnd American tanks, a~d th~ro are nny 

scones showing _American artillery demolishinc buildings, 

tnnks demolishing bUildincs, and seen s showinc tlnm thro r 
. . 

tlushing Japanese 1oldier1 out ot their po1ition11 all b 1.ng 
t 

points which the Defense has been vig~rous1y ·urg1ng, xplnin-

ing 1n large par~ that the de1truction in Manila wna 1n lar o 

measure caused by American artillery and ah 11 tir, and part 

or th9 unavoidnble neces11ty ot war. 

For that re
. 

c.son, 
. 
we would like v ry much tor the Com-

mission to hnYe before it tho Tull Combat Bulletin 44, and 
r" 

we would like to ask nt this time it it is poss1bl that 

the Prosecution extend its facilities to us 10 tMt 01 part 

<:Lour case we may put in the entire Combat Bulletin 
'-, 
44. 

MAJOR KERRs Sir, the Prosecution believes that th 

portions of that Combat Bulletin. which wer e not shown tonight 
. 

are .irrelevant. However, if the Commission would like to 

see the entir~ bulletin, we would be very happy to arrange 

for the showing of the film as part of the Defense case . 

GENERAL REYNOLDS: Is there another film? · 

MAJOR KERRs No, sir. The short film which followed 

the Palawan film tonight was U:ade up or excerpts from Combat 

Bulletins : I don't offhand reaall what the balance of that 

bulletin not shown ,tonight does consist of; but the film · 
• • • li, 

. •. r-.. • 

was edited -so- as to include only those portions such as 

'Old l3tl:1b--id P~ison, Santo Tomas, and the Paco or. Dy-Pac
' . ' 

. 

· · 
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~1tcht and other incidents which are directly ·related to our 

case. 

As I say, ·we will be very happy to show the Commission 

the entire film as part ot the Defense cas , U tho ·Comm1s~1on 

so...desires. 

GENERAL REYNOLDS a The Commission desires ·to o.cce_de 

to this request or Dotense , and announces that the tillns 

- ~hown' tonight are accepted by the Commission tor such pro-
-

bative value, 1t any, a1 they shall be held to po1a a . 

(Prosecution Exhibits 389 and 391 
tor identification r r c ·1v d 
in evid nee .) 

CAPTAIN SANDBER01 We ask also, sir, that tho films 

which were shown tonight, and their sound tracks, b !Md n 

part of the r ecord 1n accordance with tho Commission's pr -

vious ruling. 

GENERAL REYNOLDS1 The previous film was not an offi­

cial War -Department film, as ~he Commission undorstands it . 

MAJOR KERR1 Tho "Orders from Tokyo"? Or th on shown 

tonight? 

GENERAL REYNOLDS: "Orders from Tokyo" . 

MAJOR KERRa That is an officinl ·filc of the Common­

wealth government of the Philippines, sir. 

GENmAL R&YNOLDS1 Then it is the ruling of the Com­

mission that the films shown tonight be incorporated into 

the record ·in the same rr.nnner as the s·howing of "Orders 

from Tokyo11 • 

~JOR KERR: Yes, sir. 

Sir, continuing the .Prosecution's caso, this after­

. noon in ·orrering Exhibit No. 388 -I referred to an item · · 
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c·ove~ed by .ATIS ~ocument' No. 18892, which ia a translation 

or. the diary, more specitico.lly an. entry under date ot 

Noveiµber 1944 rel~tinc to Lipa and the execution ot 11 

alleged guerrillas at that point. ·Now, it ll\ter d volop d 

that · we do have the original ot that diary•. 

NORMAN JAKES SP.ARMON 

. a witneas called on behalf ot th Proaeoution, having b n 

previously duly .swom, resum d the stand and testified t\U"­

ther as tollowaa 

DIRECT ELWINATION (Restun d) 

Q (By i!ajor Kerr) At this time I hand you, C pt in 

Sparnon, this book, and nsk you to stnte wh th r or not you 

can identify it as tho document which ho b n transl t d by 

ATIS, tlnd more specificnlly the document ret rr d to in th 

translation which I have just descr ibed, being a part ot 

- Exhibit 388. 

MAJOR KERRa Incidentally, the record should show thQt 
'-

Captain Sparnon is being called as the first Prosecution 

witness or the evening session; that .he has been previously 

duly sworn and is still under oath. 

A Yes, this_ is a translation or this extract from this 

co.ptured ~apanese diary. 

Q (By Major Ker~) The captured Japanese dicry ·which 

you ho.vein your hands is --

A An offictal ATIS d~ument. 

·. Q And i 's Document No. 18892, ·referred to in the excerpt 

troin . Exhibi ~. ~88 1 ~s that ,so? 

A :That· is .correct. 

MAJOR KE~: If the Commission please, at this time 
\ ' 

2902 .. 



Prosecution makes aveilable to the Commission :the original 

Japanese diary which the witness has identified and which
• 

may be considered in connection with Prosecution Exhibit 388. 

GENmAL REYNOLDS a Will you read the transln tion 

MAJOR KERRs Sir, the trnnslation was read to th 

Commission this afternoon, at the tim Exh,1b1t 388 wns intro­

. duced. 

GENERAL REYNOLDSs Rend it agnin tor fresh air m mo-

ries. 

MAJOR KERRs "Extrnct from a Dinry, da · d 24 April 

1944 to 2J Jnnoory 1945. The owner is not stat d but is 

a member of G1go Force. 

"31 July 1944. Found out that jor Kanda, Ynsuo 

is the commanding officer or special commando company, 

Gigo Force. our platoon leader is 2nd Lieutenont urakami. 

"November 1944. ( TN, Doy not stated) . I co.Mot 

remember the date,' but we received information frOlll Lipa 

militcry police squad that approximately 30 guerrillas._ 

attacked Lipa Air Depot with han~. grenades and other x-

plosives, and 11 of them were captured. The military 

police squad requested that the Gigo Force dispose of the 

captured guerrillas. During the night wo dug holes here 

and there in th~ cocoanut grove near the graveyard and 

. bayoneted and killed them. I noticed that some of them 

were small like children. They had no strength at all 

since they had not eaten. for the la.st three days since 
' their ~apture by the military police unit. Their hands 

were tied behind th~ir backs ruid they stood in front of 
" the holes with their heads bent slightly downward. It 
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seemed that their minds were already !D4de up that they .would 

be killed, and they said nothing. Their hair was~ ry 

bushy. I was irritated. L~ter, on, by one the members 

ot the $ection bayoneted t:Jle guer~illas. Th f 1rst one · 

was bnyoneted by Suzuki, Y'Ukimatau.· My turn was th s eond 

one. -The moment I bcyoneted the victim h cried 'Ah:' nnd 

toll into the hole behind him. He wns suttering but I hlld no 

emotion 4t .all. That mny b because I was so oxcit d. Aft r 

bayoneting them we covered th m with soil and laid cocoanut 

leaves on top. We r~turned to tho compnny s1ng1n a milit ry 

song o.t 2200 hours." 

That was Document 18892, ATIS Bull tin No . 265, pg 

2. 

GENERAL REYNOLDS1 Th Defense is bing otter d o.n 

opportunity to study the originnl or this document, Hov 

you an1, comments on the otfic1al translation? 

CAPTAIN SANDBERG1 No, sir. 

GENERAL REYNOIDS: The document is ttccopt d 1n cvid nae 

by the Commission tor ..such probo.tive value as it mD.y be held 

to possess, with ·the understanding that Defense may reopen 

the subject if they ch~ose to ~o ·so, after completing their 

study of the original. 

(Prosecution Exhibit No. 388 
for identification was r eceived 
in evidence.) 

(A document was t nrked Prosecu­
tion Exhibit No. 392 for iden­
tification.) 

Q (By Major Kerr) Captain Sparnon, I hand you a docu-

ment which has been marked for identification as Prosecu­

tion Exhibit 392, and ask you to state what that is. 
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•A This . is a· translation of au extract rrom a mossnge 

book, owner not stated, containing Rekka operation orders, 

and so forth. It is a.n ATIS document. 

Q Is the do~wne_nt ·which is marked for identificntion as 
.

Exhibit 392 an excerpt rrom a.n official TIS traJlsl.a~i'on 

documents? 

A Yes, sir . 

Q And your name appears on the certi ficate attnch d 

to this exhibit, does it not? 

A That is correct. 

MAJOR KERR, At this ti , sir, th Prosecution 

offers in evidence the document mark d tor id titicat on 

as Exhibit 392, which r eads as followss 

"ALLIED TRANSLATOR AND IN PRETER SECTIO 
SOUTH WEST P CIFIC AREA 

"The following is an exact reproduction or It m? 

in XIVCAET 0084, 4 Mar 45: 

"CAPTURED NOVALlCHES , RIZ L PROV. LUZ ON I, BY 1st 

CAV DIV, 26 Feb 45. Rec'd XIVCAE, l !er 45. 

"ITEM 7. Message book, owner not stated, containing 

REKKA Op Orders, etc . 

"KOBAYASHI Group (HEIDAN) Order 13·Feb . . 

11 1. The AUERICANS who have penetrated into MANILA 

have about 1,000 Army troops, and thera are several thousand 

FILIPINO guerrillas. Even women and children have becon:e 

guerrillas. 

11 2·. All people on the battle-field with the excep-
. 

tion of JAPANESE military personnel, JAPANESE civilians, 

nnd Sp~cial Constr Units (GANAPS in the FILIPINO language) 
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will be put to death. Houses -----(TN, Order breaks ott · 

t!ul'e .) 11 

And the 6ert1ticete ot Captain Norm.an Sparnon, AIF, 

that this ia a true copy ot· an otticial translation by ATIS: 
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GENERJiL REYNOLDS: Is this A substitute tor~ similar 

document already received? 

~~JOR I<E:RR: Yes, sir, this will take th plac ot, 

I -believe , a comp ote · -.- Sir, this is e eperat excerpt and_ 

the same appears in another document Which has b en dmitt d 

in connection with anothor translation. 

GENERftL REYNOLOO: The 1am docu nt appo rs in th 

orricial report of tho 14th Corps? 

Mt,JOR KERR: Yes, sir . 

GENER/IL REYNOLIS: · rnd tho Commission inquir s aa 

to the necessity for introducin i t as as r o xhib1t. 

Mt. JOR KERR: Well, sir, ing a lll r xhib1t th n 

the 14th Corps r eport -- whil in th r cord it is so11vnsnn t 

lost and this way it is s e t out bit moro clo rly, parti-

cularly by designa ting it as s ep r a t e xhibit it 1s mor 

r eadily referred to in subs equent r f er nces. 

GENER.f- L REYNOLIS: Any comm n t by D f ens ? 

'---
Cl\ PTAIN St.NDBERG: No , sir, I think th Commission 

hns s ta tod he point·. .. 
GENERJL REYNOLDS: Tho Commission ~ccepts the docu­

ment as a separate exhibit but desires the r ecord to show 

thet this is a clear duplication of material which WP. Sin­

cluded in the 14th Corps official report. 

(Prosecution Exhibit No. 392 
for iderrtificntion was 
received in evidence .) 

MP.JOR KERR: I would like to hnve this ~rked as the 

next exhibit. 

(An extract reproduction was 
marked Prosecution Exhibit 
No. 393 for iden~ification.) 
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Q (By Major Kerr) Captain ~parnon, I will hand you 

a document which has been marked tor identif1cnt1on · os Prosocu­

tion .'s Exhibit 393 and ask· you to itate what th t is. 

A It 11 n translation or an extract trom a bound 

mimeographed and handwritten ~ile ot en1la N vy Detena 

Forc_e and Southwestern Area Fleet Opor tion Ordors, d t d 

23 December '44 to 14 Februery '45', cl saif1 d 11Socr t," 
presumebly belonging to tho Okada Unit. It is n offic1 1 

translation. 

Q /.nd tho document mnrked Emibi t 393 1 ruo copy 

ot Pn excerpt from thl\t otfici 1 t n l tion, 11 that corr ct? 

A Yes . 

14/iJOR KERR: At this time the Prosecution off rs into 

evidence tho document juat identiti d and rk d tor id nt1-

fication as Pros'ecution' s ExhHt t 393. This r e d s • 

follows: 

"Allied Translator nd Interpreter -...Section South st 

Pacific AreA. 

"Th·e f~llowing is an exact r eproduction of Item 1 1n 

6/iAET 0376, 5 March 45. 

"Batch #4482. Documents Captured Intramuros, Mnnila 

City (Luzon I.) - 24 Feb 45. Receivod Sixth 11 rmy ATIS ,dvance 

Echelon - 2 March 45 (From XIVCAE). 

"Item 1. Bound mimeographed and handwritton fil e of 

Manila Navy Defense Force and Southwestern t,r ea Fleet Opn 

Orders, dated 23 Dec 44 to 14 Feb 45~ classified 'Secret•, 

-pres~blY belonging to the Okada Unit. 

"Bn Order. 1200 hrs ... 

"1. The 1st Bn. ·pecnuse of the enemy m..ortar 1;'ire, is 
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defending the Pago Station 1n ·a bitter f"ight to ·tpe last mon. 

The enemy hPs broken through our key position in the vicinity 

of tho Tob cco Company• . 

11 2. Tb ' r es erye strength of the 4th and 5'th.Cos (in­

cluding reinforcements from the Okada- Unit) r e disposed 

in the vicinity of the D iton Rood. Th-0 m n a r pr pr d 

·for the enemy tt ck from tho oost rn ront. 

"3. All road key points E oft Dito R d .must 

be s ecured. 

11 4 . If the nemy intiltrat os, be c r tul not t o lo 

the opportunity or demolishing nd burning bui l d1n s . 

"5. 'hen Filipinos r e to b · kill d, t y b 

gather ed ~nto one plac oo dispos d of w11;h h consid r -

tiop. th1-! t ammunition ooo man pow r must not b us d t o 

excess. Becaus e the dispos 1 or de d bodi s i r oubl 1 

task, they should bo ga ther ed into hous s which r e 

scheduled to be burned or demolish d. Thy should Ii. o bo 

thrown into the rivor . 11 "" 

fnd ther e ·follows a c rtificAt of C ptoin Sparnon, 
. . 

relative to this being a tru copy of an officia l tr ns-

l a tion. 

GENERt L REYNOLDS: t r e there any comm nts by Counsel? 

C/.PTJ',IN S/NDBERG: If the Commission please, this 

document on its face is an oper ation order of tho So~th­

western Pree. Now, there is a point of contention between 

the Prosecution ond the Defense in this case •as to whether 

·or· not the 1\ccused had control ov er the Mon1 l a Navy Defense 

Force. Of course, the Defense claiming tha t they md merely 

nominal control and the Prosecution claiming he had full 
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control, but as to the Southwestern Area Fleet there -is 

no issue. The ~ ose~ution, 10 tar as we know, has never 

claimed ·that the A~cus~d had any jurisdiction ovor the 

Southwost Area Fieet heeded-by Admiral Okoocbi. 

For thAt ronson thia doc'Umcnt is irrelev nt, it th · 

Commission please. 

MAJOR K'CRR: Sir, wo otter this cvid nc tor wht\tev r 

the Commission lll8Y deem it to be worth t th pr s t ti • 

I believe during tho course or the trinl the r tr 

significance to this order will com out. 

Cf,PT/. IN St DBERO: Do I und rat• nd in tho cours 

or the Pros ecution's ca1 this will b brought out? 

U/.JOR KERR: I did not y tbet. Dur1n t cours 

•· of the trial 1s llha t I meant. 

Cl.PT/, IN S /,NDBERO: I 1f0Uld lilt to know wh th 

Prosecution means by_ that since the Detonse -- sine th 

Prosecution 1s about finished. 
'---

GENER/.L REYNOLDS: The documcn t is accepted by 

the Commission for _su~h_ probative value , it l\ny, as it shall 

be held to possess. 

MAJOR KERR: Will you msik this as the next exhibit? 

(ATIS Bulletin was mrked ·Pro,e­
cution Exhibit No. 394 for 
identification.) 

Q (By Major Kerr) Captain, I hand you what has been 

marked for. identificetion as Prosecution's Exhibit 394 and 

ask you to refer specifically to page 5 thereof and to state 

wbat that is and what it r epresents. 

.A It is an officiel translation of. extract from a 

~ound mimeographed tile of operations orders of. 4 Air trmy, 
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14 Flying Division, 6 /.ir f ctor Unit, and 6 Air ·s c or 

Headquarters, deted 6 July - 31 December 44. Kopt by 

Funami Unit, 318 Independent MT Comp ny. Classtfiod: 

_Military Most, Sec~et and Military Ultra Secret . Sn~ r d: 

Funami, Ishikawa · arid Sega.-

Q Meaning what? 

A They are names of cort in J penes e , the s6als ot 

which eppe r on the document. 

Q Ref errins now more specific lly to tho i you v 

described which ppe~rs on pg 5 or hi mim or ph d docu­

ment, wha t does thnt r epr esent? 

Ii It is part of th extract th t I v just r ot rr d 

to. 

Q Will you r eed tho xtr ct to wh i ch you r now 

referring? 

A 11 14 Army Oper a tion Order - 11 

"20 July 44, Sakur (•1) Barr cks, {TN Fort cKinl y.) 

11 1. The following forc os will bo organized into 

the Southern Army LC Sc: 

"326, 327 an~ 328 Independent MT Cos. 

"Lt. Gen. Kurod ( •2), . 
"Commanding Gen r·a1 , 
"14 f,rmy." 

Mf.JOR KERR: If the Commission pleas e , the Prosecu­

tion desires to offor into evidence Pros ecution's Exhibit 

for 1dentificetion 394, limited, however, to that particular 

portion which has been reRd by this witness. We believe 

at a later time, if possible , o substitute for this parti-

cul~r Prosecution's Exhibit excerpt of this 

bull'etin containing just the portion of it. The significance 
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or this, air, 1• thnt this represmta P.n order d ted 20 

July 1944, siJned. by Oenernl Kuroda, Coamnanding _General, 

;L4. rrmy. 

The further ·signitieanoo or this will appeRr _in 

connection with th next two· exhibits. 

GENER/it REYNOIDS: /J.ny CQmment by Coun1 l? 

C/PTt,IN S/NDBERG: No, air. 

GENERt.L REYNOLDS: Th docum n t 11 cc pt d by tho 

Commission for such prob,,tiv ·valu, it eny , a it sh l 

be held to po1aoss. Authority 11 givon to tho Pro cution 

to substitute an extract copy. 

(Pros cution Exhibit No. 394 
tor identitio .t1on we 
r ce1v din ovid nc . ) 

14/.JOR KERR: I would 11k to ht\ v this rkod s 

the Prosecution's next exhibit . 

(ATIS -Bull tin I rk d Pro o• 
cut ion Exhibit No. 395 tor 
identification.) 

..._ 
Q (By ~ajor Kerr) Captain Sp rnon, I hsnd yo docu-.-
ment which has bean~ ~ked as Prosecution's Exhibit 395 and 

call your attention pnrticularly to page 17, of the s cond 

section hereof, being the second page l?, and ask you to 

state what that is and wha t it represents? 

A. It is a translation of extracts from loos e mim ograph 

~nd c~rbon copy tile or organization charts, otticer 

assignm~t lists, administrative regulations and orders, 

variously issued by WlTARI Group Flying Squad, 35 Ariw, ·14 

Are~ Army and SHO Group. Part undated, part dated June­

August 44. ADBlTIS 43~Captured Ormoc, r 0ceived 6 Army -

ATIS Advanced Echelon 31 December. 44 •. 
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Q Referring now :Specifically to th t portion or tho .· 
I 

document that appears on page 17, wh t does that r prosent? 

A "VII SHOBU ORDER NO. 2, 14 AreB rrmy Order, 2 August ~. 

44 Man1ui. 

"Extr cts 

"Lt. Col. ·Shim de will 'be CO SHO Group· (Shud n) 

Hd . Pionoor Unit nd will commnnd th pr onn 1 indict d 

on attached shoot. Thy will 1 v tor Cebu nd · st bli h 

SHO Group Hq. 

"Lt. Gen. Kurod 
"14 Ar o rmy CG ." 

It further st ts: 

11/,ttachod '" he t 

"Pioneer Unit 1st P s by ~hip 
11 10 Officers 
"32 NCOs 
"174 EM 
"216 Total 

"Pion er Unit 2d Ph- s by ir 
"St tf O Sato 
"Paymaster M j Yoshida 
"Cebu Br nch Depot C1~1 Enginoor 
"Two Officers of St ft S ction." 

I 

Mt.JO~ KERR: If th Commission ple se, th ros cution 

offers t this time into evidence the documont rk d tor 

identification a·s Prosecution's Exhibit 395, limiting it, 

however, to that portion which appo rs t th top of peg 

17 and which h~s just been read by this witness with th 

leave at ·a late"' time to substitute for this entire 

. document, an extract which will cover that portion which has 

been r ead by the witness. 

Now, the significance of this, sir, is that it shows 

that as of 2 August 1944, General Kuroda was signing SHOBU 

• 
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orders and wa1 Commandinc General or the 14 Are Al"IDY a·, 
distinguished from ihe 14 Army. 

GENERAL REYNOIJS: fny oomonts by tho Deterrao? 

Ct PTlIN S/MDBERO: No comn,onts. 
. . 

GENBR/.L REYNOLDS: The dOC\DII t ii cc pt d by th 

Commission for such probativ va luo sit y b · hold to 

p<>s 1es1 nd authority is 1r nt d to th Pros cution to aub­

stituto an extract copy thor or. 
(Pros cution Exhibit o. 395 
tor 14ent1t1cnt1on w • 
r ceiv din evid nc .) 

141,JOR KERR: I will ask to h vc this rk I 

Prosecution' Exhibit 396. 

(A map s rk d Pro cution 
Exhibit 396 tor id nt1t1c tion.) 

Q (By Major Kerr) C pt in Sp rnon, I nd you _w t 

has been marked a Prosecution's Bxhibit 396 end ask you to 

sta t e whet that is. 

A It is a captured Jnpanes e 
'-
mep nd is situ t1on 1 

.. 
dispositional map of th o .14th Army a s of th lat ot Onto r. 

Q Stete whether or not to tho best of your knowl dg 

and belier thAt is the original captured docum nt? 

A To .the best or my knowledge and belief it is the 

original document. 

Q It is noted thereon that tho right side toward the 

upper margin there has been added, pasted to tho ori1inal 

map, a type~itten statement which is headed 8MAE - T, 

Appendix "A". Can you explain the addition ot the t in 

' English to the original document~ 

A .Yes, sir. This map, it shows here e photographic 

reproductio~ of inap captured, Ormoc, Leyte, Key to Translation 
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by 8th Army .ATIS J.dvanced Echelon. When 8th /J.rmy produced 

the photographic reproduct1on ·1n th eir reproduction this 

WAS appended to th~ map so that ~hen the original docum nt 

WAS p~otographed it ~ou14 show thAt ' the map which ws a 

photographic r production in the publication w s ph~to~. 

graphic reproduction or this document . 

Q Then th t has been dd d by ATIS or som oth r g ncy 

to tne originol map? 

A It w s ddod by the 8th Army l TIS f.dv nc d Eoh on . 

Q I notice also c rt in discs ·which r up rimpo d 

ther eon in black, numer als pl c d t v r iou points on th 

original map. Can you explain tho o? 

A They aro pl c ~ on t he map by hTIS for th purpos 

of keying so when the m pis photo r phod h k ·y com sou 

clePrly, coming out in black nd white. 
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Q I hand to you wh/lt hes boon rmrked for 1dentit1ce-

tion Pro ecution •s Exhibit No. 39?, A.nd 'Fl.Sk .you t o r ot r 

partioulatlY ~op ge 5 thereof, Item ?, Dooum nt No . 

601243, r.nd ·ak· you t o stot wh r t t t r opr I , _nts • . · 

ft. It ident1f1 s P. l oos e overprint d p or _Phil1pp1n 

Isll\nd1 d .t ed October, ntitl d "14 Aro / rmy Ord r or Br tl 

Map," showing dispositions ·ot Jpn se f or-cs, own~ and 

unit not stated. (Full tr nsl tion nd photo t to copy 

of origin 1 in 8 t rmy t.dv nc ohol on Tr n l otion 12, 

B~tch 8244, Ito 1.) Jt tho m thr t h s w pub-

lishod -- this bull tin -- t original documont d not 

beon r c 1vod by ATIS. W hed only r oe iv d h rnn -

la t'ion. The d octu:1 nt arriv d f r tl 'l)Ul tin 9 

publish d. 

Q Doa1 thl' t bulle tin from which you · ve just r d 

r efer t o tho originnl ~ p h{ h 1 ~~~k~ t ~ ~ \rl n~l~~~a ­

tion 

A 

s Prosecution ~A~1~1 t 

Yes, it does , s i . 

N. 35~ : 
._ 

·Q How. cQuid you t 11 thnt? 

/\ By the docut:icn+-. numb r nd ..,:· . 'r.-.: ti tl~ ~ which ro 

the same. 

Q In oth r words , t he ATIS doc.,· ,-r, -. .rnt .~J· k yed into1 

the translation r efer ence which ycu ~t:,,·e just r nd from 

the /\TIS publicl'tion 1s stemped e.nd .,:--:i. tten on tho back 

or this map; is thct correct? 

A The t 1s correct, sir. 

Q And also you can determine the same from the heading 

on the me.p? 

A ~es, sir. 
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' . The description or the cap~ ls. that correct? 

A. That is correct. 

MAJOR I<ERR: Mark this tor 1dentit1cation, pl a • 

(Copy ot · trnnslaticm ot k~ 
1ngs on photographic r .pro- · 
duotion ot anp capturod nt ·. 
Orcoc, L yt Iilond -- 2 
Januazy 145 -- cark · · 
tor id ntif1cat16n Prosecu­
tion Exhibit No. 398.) 

GENERAL REYNOI.DS: Will tudy ot t docUD nt r -

quire ·cueh ti.De? 

CAPTAIN SANDBERG: . y w hav your in uJ. nc t or 

just a fo booents? 

GENERAL REYNOLDS: Sine th doew:1 nt. h bo n 

proffered as en ·otficial captur d J apnn docUl':l t, it 

is accepted by th Coccission t or uoh prob tiv v lu 

any, as it shall poss ss . But the D f'on 

opportunity to reopon tho subj oct aft rr th y h v Ollpl 
' their study. 

CAPTAIN SANDBERG: In conn ction with th docUD nt,...__ 

sir, we want to mke th~se points: 

1. The map 1s dated- as of October 1, 1944, nd 

that is eight days before the arriva1 ·ot the Accus din 

the . Philippines . Therefore, if it is accept d by the 

Commission it must of course be accepted not as the com­

~ of the Accused, but of the com,.and prior to his . 

2. The secorxl point that must be oade is this: 

that · the chart -appended to the cap does not indicate 

that the. Accused had any control over the air forces. 

l~ ·additio~, we would like to point out that item n~ber 
" 32 of the chart, referring to the Palawnn sector unit 
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under count 2 i!Ylicnte~ that the only uni_t 1l'l ·Palmron:.f\Ulder 

the 14th Ar ca Army wore tho third and fourth cot1pany- or . 

the 104t h Independent Infantry Bat talions and ono-tourth 

~f the Signnl Unit; in oth r 1ord , thnt th 14th Ar cy 
. . 

had no jurisdiction over any nirti 1d con truction ·cottp ioir" 

or battalions in Palnwan. 

3. One further point nust b and , an4 ·th t i th.11·: 

that on page 2 ot tho chart thero 1 a fr nco o 

Philippine POW Ctlllps as being UM r th _14th ~ 

of October 1st. _That is tho pnrticulnr 1 

just been studying 1th th int rpr sti-

nony in this caso has b n that th PO C und r 

the Inspector Generel or tho Co ~nt, G 

and the chart does not indicat thnt th Insp or G n, rn 

of the Comcissarint was und r tho 14th A And in o• 

over the map we discov r thnt th it cs l t d on· pa 2 

as units um.er the cotlCal'ld or th arey c.o 11.y int r-

preted as units under the Supr m South rn Co and,.__ 

they are b~acketed off, and thnt explnins why th chart 

· shows the -Philippine POW Cmaps . But th point tTUst b 

ecphasized that the Philippine POW Cru:ips ~ere. und rt 

Supr ece Southern _Concand at that tiqe and not und r the 

14th Ar ea Army . 

~ JOR KERR : Sir , all· of tho.t is purely ar gunente.­

tive. The ~act r emains that this docucent is a captured· 

J ~panese original cap, and what counsel desir es to make 

out of it- or avoid free i t 1s a matter of argument, which 

I presuce the Cocmission wquld be nore inter ested in 

hearing .later·. 
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We otter it at this tine as hnving probative vo.lue to 

the Cocoission. 

GENERAL REYNOLDS: The coom nts ·ot both Prosocution 

and Defense are- rio~ ed. 

COLONEL CLARKE: Moy .\7 keep. this copy? ' 

MAJOR KERR: No , · certainly not.. The.t 1 th ·ori in l ·. 

can ork 

on? 

MAJOR KERR: At this ti , r qu st that th 

sion pore!t th Pros·ocution 1n du oour o wit 

original cap and to substitut th retor a uit bl oto- · 

graphic reproduction or photost t. Thnt p no doubt 11 

have soce !'uturo us tor th Pros cution, nd should 

like to tithdraw it. 

GENERAL REYNOLDS: The Cocoission nould lik to p .. 

cit the Defense to hl.lv soc thing to study, 1th r 

photostat or the original 1tselr ••MAJOR KERR: Yes, sir . fe ill k vail bl to 

the Defense th~ photostatic copy . I think that wo ·can 

get that .in the next dny or two. 

GENERAL REYNOLDS: Very well . 

(Prosecution Exhibit No . 
396 wns r eceived in 
evidenc and so marked .) 

MAJOR KERR: The Prosecution offers in evidence 

the~docUDent marked for identification ns Prosecution 

Exhibit No. 397, licited, however, to that portion thereof 

· ·which appears on page 5, Iten 7, Docucent No. 601243, 

~ch was read by the witness, Cnpta1n· sparnon, and 

requests . that at a later date v,e ooy be pernitted to sub• 
. --

\ 
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stitute tor this exhibit bearing the same number an ex­

cerpt, certified copy ot ~t particulnr portion o~ th 

entire dQcunent. 

Thie, air t 1erv ·, to 14ent~ty th nap hioh. hne 
' .

bean adI!litted in evidence na txhibit 396 both by d ac~ip-

tion and by docw:ient mmbor. 

GENERAL REYNOIDS: COJ:JD nt1 by Det ns ? 

CAPTAIN SANDBERG: No• 

GENERAL REYNOIDSz The docui:i nt is nccopt d by th 

Comiission tor such probntivo valu sit c b ld to 

possess. 

(Pro, cut1on Exhibit o. 
397 for id nt1f1co.t1on 
w r oo1v din vid _o.) 

MAJOR 'KERR i Mark this tor id ntiticntiont pl • 

Q (By Major Kerr) C ptnin Sparnon, I hand you t . 
has been narked for identiticntion aa Proa cution•s 

Exhibit 398, and nlk you hether or not you hav hnd on 

opportunity to conpare that with the J ap es rit1ng hich 

appears on the nap ,y
.. 
hi~h is in vidence as Prosecution 

Exhibit 396?..,. 

Me.y I have the original cap, please? 

A Yes, sir. This 1s an official translation ot thi 

nap, but I ffl>Uld like to state that this is not the 

translation that nas . published by ATIS. 

Q To the best ot your lmowledge and belief is it 

c correct translation? 

-A To the best or my knovrledge and belief it is n 
.. 

~orrect ~ranslation. 
.. .. Sir, if I may, I would like to draw attention to the 
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.fact thll.t I understood the Defonsc to · sny thnt th cap 

was dnted "1st of October." To tho best of ny n nory, 

when I reforrc4 to th n p I said it as dated- "tho fir t 

part of ·ootober. 11 

CAPTAIN SANDBERG: I unierstood. you to -sny "th 1 t . 11 ·. · 

T . WITNESS: lt is not the· lst of Octobor. Tho 

"first pnrt" of October. 

UAJOR IqmR: I night point out o to avoid tutur 

discussion of tho subject thnt, s I und r ten it, 

oo.p is not dnt d "Octobor 1944~ 11 It is dnt d 11 0ctob r. 11 

Tho purpose of our previous xhibits, ruu:2 ly, Exhibit 39 

being M order by Gener 1 Kuroda in July, 1944, Co d-

ing Genor~l of ~o 14th Aroy, o.nd :xhibit 395 bin 

ord~r by th sc.ne genorn1 as Co c.nding Gen rnl o th 

14th Areo. Arny, wns s1nply to ho thnt o ctiD b 

the first date in July, 1944, end th socond d to, 2 ugu t 

1944, the t eroinology, "14th Arn Arny" cane into being, 

and tho dos1gnntion previously usod, 11 th 14th Ar y, 11 

was· chnnged to 1114th kron roy." Tlw.t pogs the d"'.to 

of this n~p, since I understnnd that the or.pis head d 

11 14th Aron Arny", as being sometioc subsequent to July; 

1944. . Being "October," it nus t follO\'I that it 1 s Octob r, 

1944. 

If . the Connission plecso, we offer in ovidonce as 

,Prosecution Exhibit 398 the tr~.nsletion of the tiark1ngs 

o:p Pros~cution's Exhibit 396 concerning 7hich Captain 

Sparno"n has testified. This is a trt:mslo.tion into 

~nglish, of' course, of the various descriptions ,vhich 

_appear in .Japanese _on the· originr.l onp. 'lo nre entirely 
.. .~ ' 
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agreee.ble to this Exhibit 398 being subject to eXtll!li?la:.. 

tion by the chief interpreter of tho Cor..101ss1on for such 

corrections, additions and deletions as he DnY find to b 

v.ppropria.te. ln other ,ords , . \18 ~? -not cont nd that this 

trnnslntioi. necessarily is the t1n£'~1 trc.nslntion. 
' CAPTAIN SANDBERG: Do I understnnd that th .t trnna-

lation is not e:n otticinl•ATIS tro.nslat1on? 

UAJOR KERR: It is not an ofticinl ATIS trnnsln ion. 

CAPTAIN, S.AND~ERG: Th n \78 e p rt otly C r blo 
~ 

to hnving the chief intarpr tr giv th ot-tic nl rnn -

lation~ 

MAJOR KERR: As Ce.ptllin Spo.rnon point d out, \7 do 

not have the offici al Engl1 h ATIS tr£'.n 1 tion. Th i 

such a trnnslntion, but ,., hav not b r,bl to ob . in · 

1t so far. · If ie obtni it during th course ot th 

trial we desire to put it in evidence, but in th an• 

time this is n ' trnnslat1on made by the W Crin s trnns­

lntors. 
'--.. 

THE WITNESS: ?.fo.y I state, sir, that th y ar ATIS 

personnel the.t hav·e been assigned. to the ar Crim s Com­

nission . 

MAJOR KERR: • Yes. Thank you, Cq,tain. Tht\t is 
' correct. In other words , the trnnsletion uns node by 

ATIS personnel . now '7or1:ting with the lar Critles orge.niza­

tion. 

It should be n.oted, too, sir, thnt the translation 
I 

is keyed wj,th _the nuoerals which appear on the original 

nap. The.t 1s to se:y, where the numernl 1 hns been·•. 
pasted ·on ·the map the writing the ...·e appearing in Japanese 
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.. 

is trnnslnted into English i th i~eforence ·to the numertµ 

1 which eppears 1~ the transintion. And so on down· 

through the ve.rious nUt1bers . 

GENERAL REYNOIDS; The Commission underste.nd .thnt 

you ~re no~ offering .in evidence Prosecution's Exhibit · 

398. 

MAJOR KERR: Yes, sir . 

GENEML REYNOIDS: Any turth co · nts by 001' ns 1 

CAPTAIN SANDBERG: No, sir • 

. GENERAL REYNOLDS: Th Comnis ion noc pt -tho doeu­

oent for -such prob tivo v lu c i t y · b hold to 

possess, with the urxlerstrui ing tha chi 1nt rpr t r 

nny check to verity th trnnslction 1n qu tion. 

UAJ'OR KERR: I lll!l oaking vail bl t this tu 

sir, to ·nerenso Counsel c. p~otogr phic r pr oduc ·1ori, 

only. ono we have, and \7hich cno to u froo TIS , o th 

originnl document. They uill lw.v o th us 0£ thnt un 11 

such tiirae ns ,e can substitue for it c.noth r photo r hie 

or photostatic copy. 

That is ell of this witn~ss, sir . 

GENERAL REYNOU>S: Vory roll ~ Any cross oxc.ninn-

tion? 

CAPTAIN SANDBERG: No questions . 

GENERAL REYNOLDS: The witness is disraissod . 

(n1·tne s s excu.sed.) 
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UAJOR KERR, Mark this tor 1dent1ticat1oft, pleaie. 

(Cert1~1ed copy ot report to 
Col. llunaon dated 5 Novemb r 
1945 trom Lt. Gen. ·s. Ar11u,
IJA Chairmon wa, marked · 
Pro1ecut1on bhib1 t o, 399 · 
tor idontit1cat1on.) · 

JOR I<ERih Sir, at this- time th · Prosecution -ott ra 

in evidence a document which has be n r d tor d tit on-

t1on as Prosecution Exhibit 399. This i a c a copy 

of the report to Colonel Uunson, Oenor St tt Corp, 0~2, 

by or on behalf ot the Li 1 on Co tt tor th rial 

Japanese Army nd Navy, on th ubj ct or plac1n 

units in the Philippines under th d or G nor 

Yamashita • . It is dated 5 Novom r 1945. 

I have hero tho ori inal ot th t docu nt 11 d y 

Lieutenant General isue, Imperi rm.y, I C ir• 

man of the Liaison Committee for th Imp r1 l Jpn my 

and Navy. If th Commission d ires to comp~r th original 
' 

with tho c rtified copy which we off r in vid nc, it 1 

available for that purpos. 

Now I shall ·read this document. It is had d 11 Linison 

Committee for -the Imperial Japanese Army and Navy, 5 ovemb r 

It is addres~ed to Colonel Munson , ·General 

Staff Corps, G- 2. The subject is "Placing Naval uni ts in 

the Philippines under the command of General YAMASHITAn. 

11 1. Tho Liaison Committee (Tokio) or the Imperi;al 

Japanese- Army and Navy and the armed forces or the supreme 

Commander for the Allied Powers. 

11 2. The undersigned, Lieutenant General, S. Arisue, 

IiA, is . the Chairman or the Liaison Committee (Tokyo) or 

the Imperial Japanese Army and Navy. 
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"3. A request has boen .received by th Liaison 

Committeo thr ough tho office ·Of Colon 1 Munson, GSC~ 0-2 , 

tor the original Japanese records ans,w ring th two follow-
-

1ng quest.ions I l . Did G~ner&..l Y ' SHITA, Tomoyuki, co "·nd 
' .

all Navy forces in anila during J .unry nnd F bru ry, 194.i? 

2 . Did .YAlIASHITA'S command extohd to · ctu control ov r 

Navy Forces in land action rtor co no ho t111t 

in or n ar anila? That th requ st for th r 0 h 

to said questions in th th t tho ori in J pan 
records w ro unavailabl . 

"4. A search tor or1 innl J pan docu nts 

might have borne on the ·two s id quo tion ha b n but 

none have be n found . I!any or1 inal Jap r cor 

destroyed prior to th cessation or hostili is. 

"5. To the best ot tho kno 1 d and bl r or h 

Liaison ~ommitte th ans er to th first . qu ion 1 , 

while not all of the Navy porsonnol on th l nd throu hout 

the Philippines was under the coI11JDand of Go rol Y SHIT 

during Jo.nu~y and Februo.ry, 1945'., th Navy p r onn 1 on 

the land in the city of Manila during January and F bruary, 

1945, was under the command of Qen ral ~lASHITA. 

11 6. The answer to t he second question is not known . 

It is known that General YA!.~SHITA was in or ·around Baguio 

during January and February, 1945, ruid that if there was 

, any communication between him and the Japanese forces in or 

~ear the city of Manila during t he period i n question the 

communic·ation was very poor. 

"Isl s. Arisue 
/t/ s. Arisue;

Lieutenant General, IJA .. . .. 
Chairman " 

... .' 
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The proposed exh1bit ' ia a certified true copy by 

William N. Ce.lyer, Cnptnin, JAGO. 

GENERAL REYNOLDSs Comment ~y· the D ten1 ? 
. 

CAPTAlN SANDBERGs No, s_ir. No objection. ." 

• · 1 • 

•• • f 
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GENERAL REYNOLDS: General Donovqn points out that 

in ~eading Paragraph 3 of the conmnmication tho Prosecution 

read 1942, 1.nMead of _1945'. - It thnt is the ~ase , it should 

be·- corrected. · 

The document is accepted by tho Commission tor such 

probative value, . if any, as it shall be hold to poss • 
(Prosecution Exhibit No. 399 tor 
identiticntion s r o iv din 
evidence .) 

(A document nt1 l d "IMPERIAL 
JAP \NESE GOVERNMENT, " to. ,
"C.L.O. No. · 403, 29 Ootob 1945," 

s marked Pros cution Exhibit 
No . 400 for id nti 1cation.) 

MAJOR KERR: At this t1m, sir, th Pros cution ott rs 

in evidence a document marked for id ntitic tion as Pro ou­

t1on's Exhibit No. 400, which r ads s follo s: 
11 IMPERIAL JAPANESE GOVERNMENT 

"TO : OFFICE OF THE SUPREME CO ANDER FOR 
, THE ALLIED P017ERS 

"FROM Central Liaison Office, Tokyo 

"SUBJECT: Command Exercised by General Tomoyuki
Yamashita During th Period- frOJn l 
December 1941 to 2 .Septemb r i945. 

"C.L.O. No. 403 29 O~tober 1945 

"Referring to the Memorandum, AGOOO.s 

(19 Oct 45) L.S, \dated 19 October, on the above 

subject the Office of the Supreme Commander for 

the Allied Powers is requested kindly to note that.. 
the reply thereto W11~ be submitted direc~ by the 

Tokyo Liaison Committee of the Army and the Navy.
~ . 

'~For the Rz:esident, . " 
"S. Iguchi 
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.. 
''Director ot General Attnira 
Centra.J. L1aiaon Ottice" 

It is cortitied n true copy by William N. Calyor, 

Captain, · Judge Advoca~~ General•s 'ottice. 

This, sir, simply ~stab~idhes th basis tor th pl." -

vious communication ·wh1ch 1s .in videnc s Exhibit o. 399; 

GENERAL REYNOLDS: Are thoro oamnent by th Dot :na? 

CAP'rAIN SANDBERG: No, sir. 

GENERAL REYNOLDS: Th docum nt 1 nee pt d }>y th 

Commission tor such probativ v ·uo ns it my b h ld to 

possess. 

(Pro cution Exhibit No. 400 tor 
identitio t1on wa o iv 1n 
evid no and so m .) 

MAJOR KERR: Ir the Commission pl so, it is h 

mixed feelings that I now stat to th Co11D1 ion th t th 

witnesses tor one case, No. 118, being murders 1n B to . 
City, Mindanao Island, have just r ch d Ynnila toni ht. 

They were sent tor n week ago last Frida by plan, and up 

until a raw moments _ago I ~ad understood that the plan h~d 
. ~ 

crashed with .the party· of the Provost Marshal nnd th B se 

X major who had been sent for them, so that it was _not . . 

·reasible or practical to attempt to send another party down 

for them and bring them in, and I had given up all hope of 

presenting the case. However, just before the motion pic­

ture began, before this &vening's session began, I was in­

formed that- those witnesses had arrived and are 1n the City
' now• . 

that c~se happens to be an important cruse; it is 

·representative of the cases in Davao City, or, mor~ parti­

cularly, on Mind~ao I~land. There are five witnesses. We 

2928 



' believe we can put the case in in one ·hour •. 

Therefore, I should like to beg the indulgence or th 

~omm1ss1on, under .the c1rcumatanoes, nnd ask th t web-. . 

permitted to present thnt as our last ev1denc tomorro 

morning . 

GENERAL REYNOLDS: The Commission inquires 

the Prosecution will be rendy at the usunl timo ot th 

convening o~ the Coimn1.ss1on, or, in vi wot th l t 

arrival of the witn sses, you r qu st a lat r hour? 

KAJOR KERR: No, sir; th usual hour ot 8:30 in th 

morning will be 3at1sractory. 
,I 

GENERAL REYNOLDS: The Commission 1111 roes un 11 

8:30 tomorrow morning. 

(Whereupon, at 2135 hours, 19 November 1945, th 

trial was adjourned until 0830 hours, 20 Nov mb r 1945. ) 

• 
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